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EESTI VABARIIGI PEAMINISTRI TERVITUSEESTI VABARIIGI PEAMINISTRI TERVITUS

Head laureaadid!

Lugupeetud teaduste akadeemia president! 

Head külalised!

Auhindu on alati vähem kui neid väärivaid tegusid. See on Eesti õnn, et meil on 
nii palju inimesi, kes mõtlevad, loovad ja teevad asju, mis midagi tähendavad. 

Riigi teadus-, kultuuri- ja spordipreemiad ning F. J. Wiedemanni keeleauhind 
otsib nendest kõikidest parimaid, et neid tehtud töö eest Eesti nimel tänada. Aga 
mitte ainult parimaid, vaid väga erilisi parimaid. Neid, kes kannavad edasi meie 
kultuuri ja ehitavad vundamenti järgmistele põlvedele. Ehitavad midagi, millest 
võidab kogu Eesti riik ja rahvas – tarkust, emotsioone ja ajalugu.

Aitäh, et olete pühendanud oma elutöö Eestile! Betti Alver on öelnud: „Võime 
luuletada kokku taevad ja maad – suuri sõnu kuhjata ja tulemus on null, aga 
suur kunst on see, mis ka tavalistest asjadest kõneldes saavutab tohutu mõju.“

Aitäh, et olete loonud tekste ja laule, millega on üles kasvanud mitu põlvkonda 
– eks igaühel meist on oma lemmik. Olgu see siis mõni Olav Ehala laul filmist 
„Nukitsamees“, Arvo Valtoni stsenaarium filmile „Viimne reliikvia“ või Hando 
Runneli hoiatavad värsid: „Ei mullast sul olegi enam suurt lugu, / kui kõndima 
õpid parkettide pääl, / sääl ununeb loodus ja loomise lugu / ja kõrvadest kustub 
sul põldude hääl.“ Või hoopis mõni näituseelamus Eesti kunstimuuseumis, mida 
Sirje Helme on pikalt ja pühendunult juhtinud.

Aitäh, et olete hoolitsenud nii meie järelkasvu kui ka tippsportlaste eest! Matti 
Killing ja Märt Kermon – olete loonud lootust järgmistele põlvedele ja täidate 
neid unistusi, mis sportlaste pingutusi premeerivad.

Aitäh, kõik teadlased, et olete loonud väärtust, mis on tuntav ja nähtav. Olete 
kõndinud radadel, mis tunduvad tundmatute ja uutena, kuid jõudnud siiski sil-
mapaistvate avastuste ja rakendusteni ning oma töö tulemusi jaganud ka teistega 
– oma kolleegide, noorte, terve Eestiga.

Teile kõigile südamest aitäh, et olete teinud Eestit suuremaks ja paremaks. Seda 
tööd on märganud ka ülejäänud maailm – „Savvusanna sõsarad“ sai pärjatud 
ka Euroopa filmiauhinnaga.

Ning loomulikult tänu meie vägevatele sportlastele ning nende treeneritele, kes 
te hoolitsesite eelmisel aastal ülevate emotsioonide eest. Eneli Jefimova medalid 
ujumise lühiraja Euroopa meistrivõistlustel, Kristin Tattari kettagolfi maailma-
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meistritiitel ning Karel Tilga võitlus kümnevõistluse 4. koha eest kergejõustikus 
jäävad eestlastele meelde ja südamesse veel pikaks ajaks.

Head laureaadid!

Olete näidanud, et ka parkettide pääl kõndides ei unusta te eestlastena üksteist 
toetada ja õppida neilt, kes teerajajatena meie ees käivad. Soovin teile jätkuvat 
tahet ja jõudu oma elutööd jätkata. Vaid üheskoos püsime tarkade ja tegusatena.

Aitäh teile!

Kaja Kallas



Riigipreemiate laureaadid 21. veebruaril 2024 teaduste akadeemias koos peaminister  
Kaja Kallase, kultuuriminister Heidy Purga, haridus- ja teadusminister Kristina Kallase  
ja teaduste akadeemia presidendi Tarmo Soomerega. Foto: Birgit Püve







RIIGI  RIIGI  
TEADUSPREEMIADTEADUSPREEMIAD



Esireas vasakult: Jaan Aru, Raivo Uibo, Eve Veromann, Katre Maasalu, Dmitri Vinnikov, 
Meelis Pärtel, Mari-Liis Madisson, Riin Tamme. Tagareas vasakult: Jakob Kübarsepp,  
Peep Palumaa, Viljar Jaks, teaduste akadeemia president Tarmo Soomere, Andrei Blinov, 
Oleksandr Husev, Indrek Ibrus, Andreas Ventsel, Andrii Chub, Carlos Pérez Carmona.  
Foto: Birgit Püve
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TEADUSPREEMIATE KOMISJONI ESIMEHE TERVITUSTEADUSPREEMIATE KOMISJONI ESIMEHE TERVITUS

LAUREAATIDE TUTVUSTUSLAUREAATIDE TUTVUSTUS

Austatud tänase päeva peakangelased, riigi preemiate laureaadid!

Lugupeetud peaminister, ministrid!

Head kaasteelised!

Me elame maailmas, kus inimkond tervikuna saab uskumatu kiirusega järjest 
targemaks. Hinnanguliselt kahekordistub maailma teadusväljund iga üheksa 
aasta jooksul. Midagi on aga selleski süsteemis kindlat ja püsivat. Seda tõdeme 
siis, kui otsime teadmiste laviinist asju, millel on potentsiaal maailma muuta. 
Olgu see fundamentaalselt uue vaatekohani jõudmine või teadaolevatest asja-
dest radikaalselt uue pildi ehitamine. Nii üks kui teine on see, mida hüüame 
läbimurdeliseks.

Mõneti ootamatu on, et niisuguste läbimurdeliste saavutuste arv kogu maailmas, 
näiteks aasta kohta, on püsinud enam-vähem samal tasemel palju aastakümneid, 
hoolimata plahvatuslikult kasvanud faktide ja publikatsioonide hulgast.

On loomulik, et mitte iga bitt teadmiste voos ei kompa teadmatuse ookeani 
tundmatuid horisonte. Järjest olulisemaks muutub varasemate vaadete uuesti 
sõnastamine ja ilmselgete lünkade täitmine. Mis ei ole tingimata negatiivne, 
sest teadmatuse lüngad läbimurdeliste saavutuste vahel ei ole üksnes teadmiste 
puudumine.

Infoajastu üks omapäraseid jooni on, et need lüngad on justkui taimelava, kuhu 
saab istutada võltsinformatsiooni, prahti või lihtsalt jampsi. Nii kujunevad suu-
red augud meie teadmistes nüüdisajal pigem valeinformatsiooni koseks ja mitte 
uute teadmiste janu allikaks. Tarvidus nende täitmise järele kasvab kiiresti ja 
moodustab järjest suurema osa vajadusest uute teadussaavutuste järele.

Neid kaht protsessi koos käsitledes tõdeme, kui sügavalt oli õigus Lennart Meril, 
kui ta märkis: „Õigete otsuste langetamisel ei ole määrav informatsiooni hulk, 
vaid selle kvaliteet.“ Tänased preemiasaajad esindavad teaduse tippkvaliteeti, 
sädelust, hingestatust ja veel mitmeid sama tüüpi väärtusi.

***

Traditsiooniliselt antakse välja kaks niinimetatud elutööpreemiat pikaajalise 
tulemusliku teadus- ja arendustöö eest.

Tähestiku järjekorras esimene elutööpreemia laureaat ühendab endas eeskujuliku 
mehaanikahariduse, keemiku teadmised, materjaliteaduse peensused, labori-
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inseneri käed ja sügava tunnetuse, kuidas eri liiki pulbrilistest komponentidest 
luua ülitugevaid ja vastupidavaid kattekihte – kulumiskindlaid  kergkomposiite. 
Tema elutöö on pulbermetallurgia vahenditega selliste kergkomposiitide  loomine, 
mis ei sisalda strateegilisi, kalleid ja keskkonnaohtlikke metalle, nagu volfram või 
koobalt; seda nii Šveitsi kellatootja tellimusel kui ka Eesti kaitsevajadusteks. Meie 
teadmiste piiride nihutamise selles vallas on ta ühendanud aastakümnete pikkuse 
hoolega, et Eestis püsiks tipptasemel pulbermaterjalide teadus ja tehnoloogia 
ning inseneeria õpetamine. Ta on teinud seda nii ise õpetades, juhendades, 
kirjutades õpikuid ja laiendades meie keeleruumi, aga ka ülikooli prorektorina 
õpetamist korraldades ning kogu Eesti kõrghariduse programmidesse ja hariduse 
kvaliteedi hindamisse panustades. 

Mul on au teatada, et preemia pikaajalise tulemusliku teadus- ja arendustöö 
eest ehk teaduse elutööpreemia pälvib Tallinna tehnikaülikooli emeriitprofessor 
akadeemik Jakob Kübarsepp.

Teise elutööpreemia laureaadi elutöö hõlmab teadustööd kõige laiemas mõistes 
alates teadusliku mõtteviisi õpetamisest ja propageerimisest, teadustööks vaja-
liku taustsüsteemi kujundamisest ja teaduse väärikuse hoidmisest ning lõpetades 
oluliste teadusavastustega. Laureaat on üks kõige silmapaistvamaid ja mõjuka-
maid meditsiini valdkonna teadlasi Eestis, nüüdisaegse kliinilise immuno loogia 
alusepanija, vaieldamatu liider ning suunanäitaja. Tema pool sajandit kestnud tea-
dustöö on andnud mitmeid säravaid avastusi ja nende rakendusi alates krooniliste 
põletike taga olevatest immunoloogilistest mehhanismidest ja mikroorganis-
mide rollist autoimmuunhaiguste tekkes kuni krooniliste seedetrakti haiguste 
tekkemehhanismide lahtimõtestamiseni, maksahaiguste eri kliiniliste vormide 
eristamiseni ja sobivate testide väljatöötamiseni. Kogu oma elu on ta nõu ja jõuga 
panustanud nii oma eriala kogukonna kui ka teadusmaastiku ja kogu ühiskonna 
arengusse, kasvatades terve plejaadi uusi teadlasi ning tehes Eesti atraktiivseks 
uute oskuste ja võimaluste rakendamise kohaks.

Mul on au teatada, et preemia pikaajalise tulemusliku teadus- ja arendustöö eest 
ehk teaduse elutööpreemia pälvib Tartu ülikooli meditsiiniteaduste valdkonna 
bio- ja siirdemeditsiini instituudi immunoloogia osakonna juhataja, immuno-
loogia professor akadeemik Raivo Uibo.

***

Aastapreemiad antakse välja kaheksas valdkonnas eelmise nelja aasta jooksul, 
s.o 2020–2023 valminud ja avaldatud parimate teadustööde eest.

Aju- ja tunnetusteadust põimides uurib täppisteaduste valdkonna  aastapreemia 
laureaat, kuidas kujuneb teadvus, mil moel on raku tasemel mehhanismid seo-
tud teadvusega ning kuidas mõista selgemalt inimajus toimuvaid protsesse ning 
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nende võimalusi tehisaru arendamisel. Teerajajana põhjendab ta teadvuse tekki-
mist meie ajus kahe anatoomiliselt ja funktsionaalselt lahutatud signaalide voo 
koostoime kaudu. Ta analüüsib, kuidas inimesed saavad teistest aru ning kas või 
miks selline võime on inimesele ainuomane, pakkudes ideid, mis viivad lähe-
male arvutipõhisele mõtlevale tehisintellektile; samuti argumenteerib, et meie 
ajus madalad, kiired paralleelsed arvutused ja sügavad, aeglased hierarhilised 
arvutused ei segune.

Mul on au teatada, et aastapreemia täppisteaduste vallas pälvib tööde tsükli 
„Aru ja tehisaru süsteemide sarnasuste ja erinevuste kaardistamine“ eest Eesti 
noorte teaduste akadeemia liige, Tartu ülikooli loodus- ja täppisteaduste vald-
konna arvutiteaduste instituudi arvutusliku neuroteaduse ja tehisintellekti 
kaasprofessor Jaan Aru. 

***

Keemia ja molekulaarbioloogia valdkonna aastapreemia läheb jagamisele kahe 
kange tegija vahel, kelle puhul komisjon otsustas, et nad väärivad seda võrdselt. 

Üks neist analüüsib naha-, rasvkoe ja maksarakkude regeneratsiooni. 
Rakuvälised maatriksvalgud olfaktomediin-4 ja trombospondiin osalevad 
naha tuumikkomponentide, keratinotsüütide ja fibroblastide migratsioonis ja 
paljunemises. Olfaktomediin-4 toime soodustab rakkude tööd ja taastumist ning 
nahahaavade paranemist. Maksa funktsioneerimise ja taastumise probleeme 
seob laureaat spetsiifiliste makrofaagide ja rakuväliste faktoritega.

Teine analüüsib organismi reaktsiooni vase omastamise ja väljutamise häiretele. 
Laureaat näitas, et looduslik α-lipoehape võib selle häire leevendamise kaudu 
Alzheimeri tõve ennetada või ravida. Wilsoni tõve puhul kuhjub vask rakkudesse 
ning haigus kahjustab eelkõige maksa ja aju. Selle haiguse puhul neutraliseerib 
α-lipoehape liigse vase kahjuliku toime ja taastab kahjustatud raku.

Mul on au teatada, et aastapreemia keemia ja molekulaarbioloogia vallas 
pälvivad tööde tsüklite „Kudede regeneratsioon ja rakuväline maatriks“ ja „Vase 
metabolism ja selle regulatsiooni võimalused“ eest Tartu ülikooli loodus- ja 
täppisteaduste valdkonna molekulaar- ja rakubioloogia instituudi rakubioloogia 
kaasprofessor, SA Tartu Ülikooli Kliinikum nahahaiguste kliiniku juht Viljar 
Jaks ja Tallinna tehnikaülikooli loodusteaduskonna keemia ja biotehnoloogia 
instituudi proteoomika täisprofessor tenuuris Peep Palumaa.

***

Tehnikateaduste aastapreemia laureaadid on loonud ulmelised pingemuundu-
rid, mis suudavad toimida eri režiimides alates klassikalisest nelja dioodiga 
täissillast kuni pingekordistini. Tark juhtimisalgoritm konfigureerib seadme 
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tootma soovitud omadustega vahelduv- või alalisvoolu isegi tühijooksuolukorras. 
Järgmised seadmed suudavad taluda üksikute pooljuhtide rikkeid ilma kompo-
nente lisamata. Töötati välja juhuslike rikete analüüsi metoodika ja pandi alus 
uuele uurimissuunale – tarkvarapõhisele jõuelektroonikale. Loodud optimeeri-
tud universaalsed muundurid sobivad paljude vahelduv- ja alalisvooluvõrkude 
standardiga ja oskavad töötada mõlemat tüüpi võrkudes. Nii sillutatakse teed 
üleminekule vahelduvvoolult vähenõudlikule ja väiksemate edastamiskadudega 
alalisvoolule.

Mul on au teatada, et aastapreemia tehnikateaduste vallas pälvivad tööde tsükli 
„Topoloogiat muutva juhtimisega innovaatilised jõuelektroonika-süsteemid“ eest 
Tallinna tehnikaülikooli inseneriteaduskonna elektroenergeetika ja mehhatroo-
nika instituudi jõuelektroonika uurimisrühma teadlased: akadeemik, töörühma 
juht, juhtivteadur Dmitri Vinnikov ja vanemteadurid Andrei Blinov, Andrii 
Chub ja Oleksandr Husev. 

***

Luustiku ja liigeste süsteemi ehk ortopeedilised haigused murendavad kõige 
sagedamini meie elukvaliteeti. Arstiteaduse aastapreemia laureaadid on tuvas-
tanud mitmeid osteoartroosi ehk liigese kulumise puhul liigeses tekkiva põletiku 
ja immuunsüsteemi häirega seotud valke. Nad on näidanud, kuidas põletikuline 
liigesevedelik muudab liigese keskkonda ja laseb makrofaage liigest kahjustama.

Habraste luude haigus on harv kaasasündinud geneetiline arenguhäire, mida 
iseloomustavad skeletianomaaliad ja sagedased luumurrud. Laureaadid on tuvas-
tanud selle haiguse molekulaarsed põhjused rohkem kui 30 perekonnas ja enamal 
kui 130 inimesel Eestis ning rakendanud oma teadmisi Vietnamis ja Ukrainas 
elavate luuhaigustega inimeste heaks.

Mul on au teatada, et arstiteaduse aastapreemia pälvivad tööde tsükli „Orto-
peediliste haiguste molekulaarsed mehhanismid ja käsitlus“ eest Tartu ülikooli 
meditsiiniteaduste valdkonna kliinilise meditsiini instituudi ja SA Tartu Ülikooli 
Kliinikum teadlased: ortopeedia professor ja SA Tartu Ülikooli Kliinikum I 
valdkonna juht Aare Märtson ning ortopeedia kaasprofessor SA Tartu Ülikooli 
Kliinikum ortopeediakliiniku juht Katre Maasalu. 

***

Geo- ja bioteaduste valdkonna aastapreemia laureaadid on isendite ja liikide loen-
damise ja klassikalise taksonoomia jõuliselt asendanud elurikkuse funktsionaalse 
tunnetamise ja analüüsiga. Nende fookus on omadustel, mida saab üksikisendi 
puhul mõõta ja mis peegeldavad nii seda, kuidas isend end tunneb, kui ka seda, 
kuidas ta mõjutab ökosüsteemi. Laureaadid on õppinud hindama ökosüsteemide 
osade eri tunnuste ja talitluste koostoimet ning on avanud näiteks soontaimede 
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elurikkuse uue alusteadmise: funktsionaalne elurikkus on alati väiksem maa all 
kui maa peal. Suurema kasvu ja aeglase eluviisiga liigid on kõige ohustatumad. 
Seetõttu tuleb nimelt neid kaitsta. Need tõed vihjavad uudsetele võimalustele 
niinimetatud tumeda ehk süsteemis hetkel puuduva elurikkuse määratlemiseks.

Mul on au teatada, et geo- ja bioteaduste aastapreemia pälvivad tööde tsükli 
„Globaalne käsitlus erinevate elustikurühmade funktsionaalsest mitmekesisu-
sest“ eest Tartu ülikooli loodus- ja täppisteaduste valdkonna ökoloogia ja 
maateaduste instituudi botaanika osakonna ja õppetooli teadlased: töörühma juht, 
makroökoloogia kaasprofessor Carlos Pérez Carmona, botaanika osakonna ja 
õppetooli juhataja, botaanikaprofessor Meelis Pärtel, makroökoloogia peaspet-
sialist, teadur Riin Tamme ja makroökoloogia teadur Aurèle Éric Toussaint.

***

Põllumajandusteaduste aastapreemia laureaat on kultuurtaimede kaitseks rea-
liseerinud kaheahelalise RNA võimalused. See suudab nn RNA interferentsi 
kaudu vaigistada kahjurite mõne geeni toimimise. Fookuses on Euroopa peamine 
rapsikahjur, naeri-hiilamardikas. Sobiv RNA tapab selle mardika nii mikro-
koguse süstimise kui ka sissesöötmise kaudu, kuid on kahjutu kõigile teistele. 
Näidatakse ka, et vähem väetist aitab hiilamardika looduslikke vaenlasi. Hiila-
mardika vastu töötab hästi kaneelikoore eeterlik õli. Köömne ja kaneelikoore 
eeterlikud õlid on tõhusad nii kõdra-peitkärsakate kui ka mitmete parasitoidide 
vastu. Põldude rohtukasvanud servad on tolmeldajate mõnusad elupaigad ja 
panustavad ka kahjuritõrjesse.

Mul on au teatada, et põllumajandusteaduste aastapreemia pälvib tööde tsükli 
„Innovaatilise RNAi tehnoloogia arendamine ja looduse hüvede rakendamine 
jätkusuutlikus põllumajanduses“ eest Eesti maaülikooli põllumajandus- ja kesk-
konnainstituudi taimetervise õppetooli professor Eve Veromann. 

***

Sotsiaalteaduste valdkonna laureaat on elegantselt lõiminud humanitaar- ja 
 andmeteaduse terviklikuks ansambliks ja lisanud innovatsiooni tähendusele 
meedia ja kultuuritööstuse rolli. Selle alusena näeb ta hästi koordineeritud 
teadmusvahetust ülikoolide, ettevõtete ja riigi vahel. Ülemaailmsed digitaal-
sed tähendused toimivad koos bio-, geo- ja tehnosfääri arenguga. Tähendused 
sünnivad tekstide ehk mikrotasandil ja levivad tööstuste ja institutsioonide tase-
mel. Tähendusplahvatused ja suured innovatsioonid saavad alguse ja kultuurid 
sünnivad üleilmsete tähendusruumide, dialoogide ja konfliktide makrotasandil. 
Mõtestades, miks ja kuidas on kultuur põimunud nüüdisaja tohutute andmevoo-
gudega, argumenteerib laureaat, et andmete laviin ja digikogud on rohkem kui 
kultuuri kinnistavad süsteemid. Pigem on need kultuuris muutusi käivitavad 
loovuse mootorid.



21

Mul on au teatada, et sotsiaalteaduste aastapreemia pälvib tööde tsükli „Meedia-
innovatsiooni, digikultuuri ning kultuuriandmete uuringud“ eest Tallinna 
ülikooli Balti filmi, meedia ja kunstide instituudi meediainnovatsiooni profes-
sor Indrek Ibrus. 

***

Humanitaarteaduste aastapreemia pälvinud tööde tsükkel keskendub sellele, 
kuidas eristada tegelikkust jampsist ja infot mõjutustegevusest tähenduste täpse 
mõistmise semiootilise analüüsi kaudu. Poliitikasemiootika, sotsioloogilised ja 
kultuuriteaduslikud lähenemised sünteesitakse poliitiliseks vormianalüüsiks: 
kuidas avalikus ruumis teemasid lauale tõstetakse, probleeme sõnastatakse või 
auditooriumi olukorrataju kujundatakse ning kuidas peegeldub see poliitilistes 
praktikates. Semiootiline mudel toob esile Eesti-vaenuliku infomõjutustege-
vuse strateegilise toimija, tuvastades nii manipulatsioonivõtted, (vandenõu)
narratiivid kui ka eesmärgid. Laureaadid näitavad, kuidas vandenõuteooriate 
tähendusloome on kohastunud ekraanimeediumi ja ühismeediaga. Analüüs 
ulatub kaugele välja humanitaarteadustest ja moodustab osa laiapindsest riigi-
kaitse- ja julgeolekustrateegiast.

Mul on au teatada, et humanitaarteaduste aastapreemia pälvivad tööde tsükli 
„Poliitika-semiootika, infomõjutustegevuse ja vandenõuteooriate semiootiline 
analüüs“ eest Tartu ülikooli humanitaarteaduste ja kunstide valdkonna  filosoofia 
ja semiootika instituudi teadlased: poliitika- ja sotsiosemiootika professor, aga 
ka kõrgema kunstikooli Pallas lektor Andreas Ventsel ja semiootikateadur 
Mari-Liis Madisson.

***

Tänane preemiasaajate kogukond on kõik erilised ja kordumatud teadlased, 
suurepärased eksperdid äärmiselt erinevatest valdkondadest. Siiski on neil päris 
mitu sarnast joont, nii omavahel kui ka kõigi varasemate laureaatidega. Aga ka 
kultuuri- ja spordipreemia laureaatidega ning Ferdinand Johann Wiedemanni 
keeleauhinna laureaadiga, keda varsti esitletakse. Kaht neist sarnastest joontest 
soovin rõhutada. Esiteks, suurteks tegudeks on vaja väsimatut järjekindlust, nagu 
teadis Voltaire. Teiseks, nii inglise kui ka eesti keeles on nõnda, et sõnaraamat 
on ainuke koht, kus edu tuleb enne tööd.

Palju õnne ja edu kõigile laureaatidele!

Akadeemik Tarmo Soomere
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TEADUSPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTTTEADUSPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTT

Lugupeetud peaminister, lugupeetud teaduste akadeemia president, head küla-
lised, kallid laureaadid!

Oleks tore, kui ma saaksin teile öelda, et aru on alati targem kui tehisaru. Aga 
neid kahte uurides ja võrreldes olen ma näinud nii tehislikku tobusust kui ka 
loomulikku lollust. Üks valem loomuliku lolluse jaoks on see, et kui inimene on 
vastamisi mingi keeruka probleemiga, siis tal tekib seisukoht, mis võib olla vale. 
See ei ole halb. Aga probleem seisneb selles, et kui inimesel tekib seisukoht, siis 
ta muid variante, muid alternatiive enam justkui ei näe. Ta nagu oleks kaevanud 
endale arvamuse augu ja elaks seal sees ning enam midagi muud ei tajukski. 

Kuidas siis inimkond on nii kaugele jõudnud? Inimaru saladus on see, et meie 
ümber on teised inimesed, kes tulevad ja meid oma argumentidega sealt august 
välja tõmbavad. See on meie tugevus. 

Aga vahel tundub, et on inimesi, kes ei tahakski teisi august välja aidata. Ja on ka 
inimesi, kes on augus ja ei taha sealt välja tulla. See oleks loomuliku lolluse lõks. 

Teadlane teab sellest üsna palju. Sest meie, teadlased, kaevame auku ja suure 
osa oma elust me istume augus. Aga mis on huvitav? Meil on ka palju kogemusi 
sellega, et ulatame abikäe oma kolleegile või võtame ise kellegi käe, et august 
välja saada. 

Üks asi, mida mina olen teaduses õppinud, on see, et kui sa kaevad mõtteauku, 
siis seisa augu pervel, mitte augu sees. Kui meil tekib arvamus mingi teema 
kohta, siis ei tohiks me ennast sellega emotsionaalselt siduda. Muidu olemegi 
augus. 

Peaksime suutma ideest lahti lasta. Ma arvan, et see on väga tähtis oskus, mida 
peaksime õpetama juba koolis. Juba algklassides peaksime õpetama, et kõige 
targem ei ole see, kes kõige kauem vaidleb, vaid see, kes suudab argumentide 
najal oma arvamust muuta. Tähtis on ideedest lahti lasta, tähtis on ümber mõelda, 
tähtis on teisi august välja tõmmata ja iseennast august välja tõmmata lasta. 
Ja ma arvan, et kui me seda teeme, siis oleme õigel teel ja ehk saame jagu ka 
loomulikust lollusest. 

Aitäh teile kõigi teadlaste nimel!

Jaan Aru
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Teaduspreemia pikaajalise tulemusliku teadus- 
ja arendustöö eest

Jakob Kübarsepp

Foto: Birgit Püve
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KULUMISKINDLUS KESTLIKKUST SUURENDAMASKULUMISKINDLUS KESTLIKKUST SUURENDAMAS

Valik põhimõtteid isikliku kestlikkuse saavutamiseks

Enamik inimesi lähtub oma tegemistes üldtunnustatud eetilistest põhimõtetest, 
kuid kindlasti on igaühel meist elus toimetulemiseks ka isikupärasemaid põhi-
mõtteid, mis on abiks eesmärkide saavutamisel. Minul on läbi aastakümnete, 
alates hilisest teismeeast kuni tänaseni, selliseid olnud tosinkond. Esimestena 
tulevad meelde „mida varem seda parem“, „olulisi asju juhuse hoolde ei jäeta“ 
ning „kunagi ei ole hilja“. Esimene tähendab lahti seletatult oluliste asjade märka-
mist ja kavatsust nendega tegelemist mitte edasi lükata. Viimasele hetkele jätmise 
stress on talumatu, ei soovitaks seda isegi vaenlasele. Teine viitab, et enne 
tegevuste alustamist tuleb asjaolud läbi mõelda, teiste sõnadega – kodutöö tuleb 
ära teha. Kolmas põhimõte tähendab, et kui edasilükkamine on siiski toimunud, 
näiteks asja olulisust esialgu mitte mõistes, siis ei ole kunagi hilja midagi ka 
hilinenult ette võtta. 

Eeltoodut täiendavad sellised põhimõtted nagu „alustatu tuleb lõpuni viia“, „hea 
start on tubli tulemuse nurgakivi“ ja „võimaliku ebaõnnestumisega arvestamine 
võimaldab ka osalise kordaminekuga rahul olla“. Reaalses elus peegeldavad 
need kolm põhimõtet raskusi otsustamisel midagi (palju aega ja vaeva nõudvat) 
käivitada. Aga kui otsus on langenud, siis tuleb eesmärk kindlasti saavutada. 
Kui tulemus päris ootuspärane ei ole, siis võimalike ebaõnnestumistega arvesta-
mine juba algusest peale ei tekita ebaõnne korral ülemäärast stressi ning 
 võimaldab rõõmu tunda ka vähem ootuspärasest tulemusest. Täiesti aia taha 
läinud ette võtmiste puhul on abi arusaamast „võrreldes supernoova plahvatusega 
universumis on see tühiasi“.

Äärmiselt oluline on „tegevus- ja vaatevälja laius eesmärkide ja tegevuste 
seadmisel“. Reaalses elus tähendab see püüdlust end kursis hoida ka kaudselt 
põhitegevust mõjutavate, esmapilgul kõrvaliste teemadega. Ülikoolis tähendab 
see teadustegevuse kõrval tähelepanu  arendustegevusele, teadustöö tulemuste 
rakendustele, eriala populariseerimisele, üliõpilaste õpetamisele ning ühiskonna 
ja majanduse ootustele. Põhimõte „keskpärane plaan on parem kaootilisusest“ 
on selgitatav vajadusena tegelda tegevustega pikemas ajahorisondis, jättes samas 
ruumi agiilsete muudatuste tegemiseks. Positsioon „uuendustega tuleb kaasas 
käia“ tähendab lahti seletatult vajadust arengutega kaasas käia ja elukestvalt 
juurde õppida. 

https://doi.org/10.3176/evp.2024.01
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Tosinkonna tuumpõhimõtte hulka elus kestlikuks toimetulemiseks kuuluvad 
samuti „füüsiline ja vaimne valmidus väljakutseteks“ koos „mugavustsooni 
vältimisega“. Nendest põhimõtetest kinnipidamine muutub vananemisega kaas-
nevaid kulumisprotsesse silmas pidades üha olulisemaks. Füüsiline ja vaimne 
valmisolek tähendavad tegelikus elus pidevat treeningut. Treeningud mugavus-
tsooni langemist ei võimaldagi. 

Elumuutvad otsused tulevad koolist

Elukäiku muutvates otsustes on olulisel kohal nii tuumpõhimõtted kui ka juhus. 
Esimene otsustuskoht, mis annab karjäärile ja kogu elule suuna, on professio-
naalse tegevuse valdkonna valik. See valik mõjutab meid suurema osa elust, 
järgnevad 40–50 aastat. Vähemalt minu põlvkonna puhul oli see nii. Tallinna 
2. keskkooli (praegune reaalkool) lõpetamisel 1965 olin täiesti kindel õpingute 
jätkamises ülikoolis, kas Tartu ülikoolis või Tallinna polütehnilises instituudis 
(TPI). Pärast lõpueksamite sooritamist langes valik inseneriks, konkreetsemalt 
mehaanikainseneriks õppimise kasuks. Mehaanika kitsamate suundade vahel 
valides tundus atraktiivne peenmehaanika. Võimalike erialade loetelus olid ka 
masinaehituse tehnoloogia jt inseneriteaduste mehaanika valdkonnale iseloomu-
likud erialad. Kõrgkooli astudes ei olnud veel silmapiiril akadeemilist karjääri 
teadlase või õppejõuna. Küll aga tundus põnev ning loominguline professio-
naalne tegevus projekteerijana, insener-konstruktorina. 

Ülikooli sissesaamine ei osutunud nii suureks väljakutseks, kui kartsin. 
Paljuski tänu sellele, et keskkooli lõpueksamite ja ülikooli sisseastumiseksamite 
sooritamiseks matemaatikas sain korraks toetuda suurepärasele eraõpetajale. 
Piisas vaid mõnest intensiivsest, peamiselt ülesannete lahendamisele 
pühendatud tunnist, kui minu senised, 11 aastat kestnud õpingute jooksul  
omandatud teadmised koondusid ja avanesid mulle tervikpildina. Lisaks leitud 
enesekindlusele veendusin, kuivõrd palju sõltub õpetajast. Olen seda teadmist 
endale olulisena kaasas kandnud. Praegugi võin üsna veendunult kinnitada, et 
eksamitulemustes ei peegeldu mitte ainult õppuri motivatsioon ja võimekus, 
vaid paljuski õpetaja või õppejõu andekus oma aine avamisel.

Usaldada saab eelkõige ennast. See, eeltoodud tuumpõhimõtteid täiendav aru-
saam, oli otsustav pööre suhtumises õpingutesse juba esimesest semestrist alates. 
Õpingud pidid tulevase professionaalse tegevuse vundamendiks saama ning 
nagu teada – hea start on tubli tulemuse nurgakivi! Kõrgkooliõpingud õnnestus 
lõpetada nominaalajaga ja suurepärase tulemusega – cum laude. Tollal ootas 
kõrgkooli lõpetamisel alternatiivina ees tööle suunamine või noorem ohvitserina 
sõjaväkke minek. Suunamisel oli valida kümnete tööpakkumiste hulgast. Parimad 
lõpetajad said valikuõiguse esimestena. Valisin Eesti NSV teaduste akadeemia 
spetsiaalse konstrueerimisbüroo (SKB). See osutus esimeseks väikeseks sam-
muks tulevase akadeemilise karjääri suunas. Mitte asutuse nime, vaid pigem 
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tegevuse iseloomu tõttu teadusaparatuuri, peamiselt vedelikkromatograafide 
projekteerijana. Viis aastat konstruktorina andis väga hea inseneritöö koge-
muse, millest on hiljem olnud kasu nii üliõpilaste õpetamisel kui ka teadus- ja 
arendustegevuses. Loengutes toon sageli näiteid õnnestumistest ja ka eba-
õnnestumistest, töötades konstruktorina asutuses, kus lisaks konstrueerimisele 
projekteeritu ka kohe valmis ehitati ja enne tellijale üleandmist katsetati. Mulle 
meeldib üliõpilastele rõhutada, et kogu mu karjäär ei ole toimunud ainuüksi 
ülikooli akadeemilises keskkonnas. Mul on olemas ka inseneritöö kogemus. 
Selle põhjal saan tuua näiteid õnnestumistest ja eksimustest tootearenduses 
– materjalivalikutest kuni valmistustehnoloogiate vahel valimiseni. Vigade 
tekkimise võimaluste vähendamiseks peab konstruktor sarnaselt arhitektiga 
ehituse valdkonnas piisaval tasemel tundma nii valmistustehnoloogiaid kui ka 
tootedisaini aluseid.

Juba konstruktorina töötamise alguses mõistsin, et mida varem, seda parem 
on õpinguid jätkata aspirantuuris (praeguses mõistes doktorantuuris). Selleks 
oli vaja sooritada kolm eksamit: võõrkeeles, filosoofias ja tulevaste õpingutega 
seotud erialal. Kaks esimest eksamit sooritasin teaduste akadeemia juures juba 
mõni aasta enne tegelike aspirantuuriõpingute algust. Aastal 1975 tuli mängu 
juhus. Sain endiste rühmakaaslastega kohtumisel õlut juues teada, et dotsent 
(hilisem professor) Leo Valdma otsib aspiranti. Õpingute alustamiseks tuli veel 
sooritada kohustuslik erialaeksam, milleks valmistusin enam kui neli kuud. 
Eksamiks valmistumiseks andis tulevane juhendaja mulle peaaegu lehekülje-
pikkuse kohustusliku kirjanduse loetelu. Kirjanduse läbitöötamine oli vaimule, 
veelgi enam silmadele, suur väljakutse. Mäletan end leidmas pärast tööaega, 
puhkepäevadel või isegi töö ajal õppimas ning silmi rahustavaid kompresse 
tegemas. Aspirantuuriõpingutega 1975. aasta sügisel algas ka minu praeguseks 
pea poolesaja-aastaseks kujunenud teadlaskarjäär. 

Kulumiskindlus kestlikkust kasvatamas ja jäätmeid vähendamas

Teatavasti on peamisteks toodete (tööriistad, konstruktsioonielemendid) piira-
tud kestlikkuse põhjusteks kulumine, korrosioon ja väsimus. Kulumisest ja 
korrosioonist tulenevad kahjud võivad olla märkimisväärsed. Hiljutiste hinnan-
gute kohaselt moodustavad hõõrdumisest ja kulumisest tingitud kahjud 1,4% 
 (Holmberg, Erdemir, 2017) ja korrosioonist 3,4% (Assessment of the Global Cost 
of Corrosion, 2020) maailma sisemajanduse kogutoodangust. Mõnes tööstus-
harus, näiteks mäetööstuses (kaevandamine), metallurgias, ehitusmaterjalide 
tootmises jt võivad kulutused kulunud konstruktsioonielementide väljavaheta-
misele ning materjaliringlusele moodustada olulise osa toote elutsükli kuludest. 
Kestlikkuse suurendamiseks on lisaks teaduslikult põhjendatud materjalivalikule 
sageli hädavajalikuks lahenduseks paremate funktsionaalsete omadustega mater-
jalide või tugevdavate pinnete väljatöötamine konkreetseid töötingimusi arvesse 
võttes. Uute materjalide ja pinnete rakendamine eeldab enamasti tänapäevaste 
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materjalitehnoloogiate (pulbermetallurgia, pindamis- ja kihtlisandustehno-
loogiad jt) arendamist ja kasutuselevõttu.

Materjalid ja materjalitehnoloogiad on ajaloo kestel vallandanud revolutsioonilisi 
muudatusi tootmises ja toodete kasutamisel. Kulumiskindlatest materjalidest 
väärivad esiletõstmist kiirlõiketeraste väljatöötamine ja rakendamine metallide 
töötlemises 20. sajandi alguses. Veelgi suurema mõjuga materjalide töötlemises, 
eelkõige lõiketöötluses, oli volframkarbiidi ja koobalti kombinatsioonil tugi-
nevate nn WC-Co kõvasulamite leiutamine ja hulgitootmise käivitamine  
1920. aastatel. 20. sajandist on pärit ka tänapäeval laialdaselt kasutatav tehno-
keraamika alumiinium(III)oksiidi Al2O3, tsirkooniumdioksiidi ZrO2, räninitriidi 
Si3N4 või ränikarbiidi SiC jt rasksulavate ühendite baasil.

Euroopa Liidu tootmisettevõtete kulutused materjalidele on märkimisväärsed, 
ulatudes 40%-ni (Uus ringmajanduse tegevuskava, 2020). Teada on, et umbes 
pool kasvuhoonegaaside heitmetest ning enam kui 90% elurikkuse vähenemisest 
ja veepuudusest tuleneb loodusvarade kaevandamisest ja töötlemisest. Seepärast 
on tõesti vaja vähendada esmaste materjalide (st maagist toodetud materjalide) 
kasutamist, et ressursitarbimine ei ületaks planeedi võimalusi. Kahekordistada 
tuleb materjaliringluse määra ning võtta kasutusele kestlikke (kestlikest mater-
jalidest) tooteid, loomaks eeldusi jäätmete tekke vähendamiseks. Selle nägemuse 
realiseerumisel mängib olulist rolli materjalivalik ning vajadusel uute materjalide 
ja materjalitehnoloogiate arendamine. 

Teadusuuringutega kulumiskindlate materjalide valdkonnas on Tallinna tehnika-
ülikoolis (TTÜ) tegeldud juba 1960-ndatest alates. Peamine fookus on olnud 
pulbermetallurgilisel teel toodetud keraamikapõhistel komposiitmaterjalidel. 
Tänaseks päevaks on välja arendatud nüüdisaegne teadus- ja arendustegevuse 
taristu pulbermaterjalide valmistamiseks alates pulbrite (metallid, keraamika) 
ettevalmistusest ja lõpetades pulbrite kuumkonsolideerimisega. Taristu, mis 
võimaldab nii teadusuuringuid kui ka tooteprototüüpide valmistust, on koon-
dunud inseneriteaduskonna pulbermetallurgia laboratooriumisse.

Pulbertehnoloogia meetodil valmistatavaid keraamilis-metalseid komposiit-
materjale nimetatakse kermisteks (ingl cermets). Selliseid materjale defineeritakse 
kui komposiitmaterjale karbiidide, nitriidide, boriidide, oksiidide jt suure 
kõvadusega keraamilise faasi (tagab materjali kõvaduse, kulumiskindluse, 
kuuma tugevuse) ning metalse faasi (annab materjalidele plastsuse ja sitkuse) 
baasil.

Kermiste kasutusvaldkond on mitmekesine. Olulisteks  rakendusvaldkondadeks 
on tööriistad või kulumiskindlad konstruktsioonielemendid materjalide 
peenestus seadmetes, kaevandusseadmetes jne. Kermiste hulgas on enim tuntud 
ja leidnud kõige laiemat kasutust (nt autode rehvinaastud, tööriistad materja-
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lide lõike- või survetöötlemiseks jne) kõvasulamid (ingl hardmetal / cemented 
carbide), mida eristab teistest keraamikapõhistest komposiitidest keraamilise 
faasina volframkarbiidi (WC) kasutamine. Kõvasulamid, milles kasutatakse 
valdavalt metalse osisena koobaltit (WC-Co), patenteeriti 100 aastat tagasi (1923). 
Ka praegu  hinnatakse seda pulbermaterjali üheks parimaks (õnnestunumaks) 
inimese poolt loodud komposiitmaterjaliks. Pikale ajaloole vaatamata jätkuvad 
tänapäevalgi kõvasulamite valdkonnas struktuuri ja omaduste parandami-
sele ning tänapäevaste valmistustehnoloogiate (sh kihtlisandustehnoloogiad) 
rakendamisele suunatud uuringud. Oma panuse WC-baasil loodud kõvasula-
mite arendusse on andnud ka TTÜ kulumiskindlate komposiitmaterjalide ja 
-pinnete uurimisrühm. 

Teine toodete kestlikkuse suurendamise uurimissuund, mis käivitati möödunud 
sajandi kaheksakümnendatel, käsitleb kulumiskindlaid pakse (paksus millimeet-
rites) ja õhukesi (paksus mikromeetrites) pindeid. Pinded võimaldavad toodete 
(tööriistad, konstruktsioonielemendid) kestlikkust märkimisväärselt suuren-
dada. Pärast pinde kulumisest tingitud kaitsevõime ammendumist  on enamasti 
võimalik anda tootele uus elu pinnet korduvalt peale kandes. Pindematerjalide 
erinevate liikide ja pindamistehnoloogiate hulgast tuleb teha kasutustingimustega 
kõige paremini sobituv ning teaduslikult põhjendatud valik. Tehnikaülikooli 
uuringuid õhukeste ja paksude pinnete valdkonnas toetab nüüdisaegne taristu, 
mis on koondunud õhukeste ja paksude pinnete laboratooriumisse.

Teadus- ja arendustöö kulumiskindlate materjalide ja pinnete alal eeldab samuti 
teadustööd triboloogia (hõõrdumist, kulumist ja määrimist käsitlev teadus ja 
tehnoloogia) valdkonnas. Nii on see ajalooliselt olnud ka TTÜ-s, kus alates 
1960-ndatest on paralleelselt uuringutega kulumiskindlate pulberkomposiitide 
ja hiljem pinnete valdkonnas toimunud uurimistöö ka materjalide kulumise ja 
hõõrdumise suunal. Aastakümnete jooksul on välja arendatud selliseid uurin-
guid toetav, suurel määral kohapeal projekteeritud ja valmistatud, nüüdisaegsel 
tasemel taristu, mis on  koondunud triboloogia laboratooriumisse. 

Kulumine on tahke keha pinna purunemine ja sealt materjali eemaldumine. 
Eristatakse nelja kulumismehhanismi: abrasioon (kahe keha ja kolme keha 
abrasioon ning abrasiiv-erosioon), adhesioon (joonis 1), pindväsimus ning 
 korrosioonmehaaniline/tribokeemiline. Kulumisliikide loetelu on pikk, nt 
 abrasiiv-, erosioon-, adhesioon-, fretingkulumine jne. Eri kulumistingimustes 
võivad sobivaks osutuda täiesti erinevad materjalid. Kaugeltki alati ei kehti 
aksioom „mida kõvem, seda kulumiskindlam“. See võib esimeses tähenduses 
õige olla vaid mingi kindla kulumisliigi korral ja sedagi teatud kitsastes piir-
tingimustes, sh sama „perekonna“ materjalide korral. TTÜ kulumiskindlate 
komposiitmaterjalide ja pinnete uurimisrühm, mille liikmeskonnas tegutsen, 
on andnud märkimisväärse panuse kermiste kulumisuuringutesse maailmas 
(Kübarsepp jt, 2022).
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Joonis 1. Kahe keha abrasioon (a), kolme keha abrasioon (b), abrasiiv-erosioon (c) ja 
adhesioon (d). 

Kolme uurimissuuna (kulumiskindlad komposiitmaterjalid, kulumiskindlad 
pinded ja triboloogia) sünergia toel on arendatud terve rida tööstuslikeks raken-
dusteks sobivaid materjalide gruppe ja tribopindeid. Praegused uuringud on 
suunatud peamiselt kriitiliste toorainete (volfram, koobalt, nikkel jt) vabade 
komposiitide ja pinnete arendamisele rakendusteks töötingimuste laias diapa-
soonis alates toatemperatuurist kuni 900 °C. 

Kriitiline tooraine (ingl critical raw material) on majandusele strateegiliselt 
oluline, kuid samas suure tarneriskiga materjal. Aastal 2011 avaldati esma-
kordselt Euroopa kriitiliste materjalide nimekiri, mida iga kolme aasta järel 
uuendatakse. Enamiku kriitiliste toorainete hulgas moodustavad metallid, sh 
koobalt, liitium ja mangaan (Co, Li, Mg), haruldased muldmetallid, plaatinagrupi 
metallid jt (joonis 2). Riskid materjalide hankimisel võivad olla poliitilised, 
näiteks kui toormaterjali tuleb tarnida ebasõbralikest või sanktsioonide all ole-
vatest riikidest. Tarneriskid ei ole maailmas midagi uut. Poliitilised tarneriskid 
realiseerusid ka 1970-ndate keskpaigas, kui alustasin õpinguid aspirantuuris 
(doktorantuuris). Minule ja kaasaspirandile sõnastas juhendaja uurimisteema-
dena volframivabade (volfram oli Nõukogude Liidu tingimustes strateegiline, 
kuid tarneriskiga metall) kermiste arendamise konkreetseteks tööstuslikeks 
rakendusteks titaankarbiidi (TiC) baasil. Minu ülesandeks oli tegelda TiC-baasil 
kermistega, mille metalne komponent baseeruks rauasulamitel (terastel). Kaas-
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aspirandi uurimisvald konnaks olid kermised, mille metalne komponent põhines 
niklisulamitel. Koobalt ja selle sulamid ei olnud kõne all, kuna lisaks volframile 
hinnati ka seda metalli strateegiliselt oluliseks, kuid tarneriskiga metalliks.

Lühikokkuvõte minu aastakümneid kestnud uurimistööst on sõnastatav all-
järgnevalt. Peamine suunitlus on olnud kriitiliste toorainete (volfram, koobalt) 
vabade, raua baasil metalse komponendiga kermiste arendamine. Lisaks 
materjaliarendusele on uuritud nende talitusomadusi, peamiselt kulumis- ja 
korrosioonikindlust tingimuste laias valdkonnas ning mehaanilisi omadusi (tuge-
vus, plastsus, purunemissitkus, väsimus jne). Teadus- ja arendustöö rakenduslik 
fookus on olnud survetöötlustööriistadel ja kulumiskindlatel konstruktsiooni-
elementidel. Tähelepanu on jätkunud samuti metalse komponendita kermistele, 
nn keraamika maatrikskomposiitidele, samuti õhukeste pinnete kasutamisele 
kermistest tööriistade kestvuse täiendavaks suurendamiseks. Uurimistöö 
tulemustele kermiste ja nende kulumiskindluse valdkonnas võib lisaks teadus-
artiklitele leida arvukalt viiteid mitmetes käsiraamatutes (Basu, 2020; Shabalin, 
2022a; Shabalin, 2022b; Comprehensive Hard Materials, 2014). 

Suund kulumiskindlate või nii kulumis- kui ka korrosioonikindlate keraamika-
põhiste komposiitide, mis ei sisalda strateegilisi metalle, arendamisele oli minu 
teadustegevuse algusaastatel 20. sajandi viimasel veerandil marginaalne. Tagant-

Joonis 2. Euroopa Liidu kriitilised toormaterjalid 2011–2020. Allikas: internet. 
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järele võib hinnata, et me ei tegelnud sel ajal mitte niivõrd maailmas populaarsete 
uurimisteemadega – fookus oli poliitikal vältida või vähendada sel ajal kriitiliste 
materjalide kasutust kindlaid tööstuslikke rakendusi silmas pidades. Sarnaste 
uuringutega tegeles mingil määral kolm-neli uurijat või uurimisrühma maailmas – 
Saksamaal, USA-s ja Hiinas. Praegu, eriti alates 2020-ndatest, on see suund 
 äratamas üha enam huvi kermiseid arendavate teadlaste ja uurimisrühmade 
 hulgas. Seda mitte ainult seetõttu, et volfram ja koobalt on kriitilised toormater-
jalid (eriti Euroopa Liidus), vaid samuti nende metallide või nende baasil ühendite 
kahjustava mõju tõttu keskkonnale ja inimeste tervisele nii tootmisprotsessides kui 
rakendustes. Kulumiskindlate komposiitmaterjalide ja -pinnete uurimis rühmas 
arendatud kermiste peamised metalsed komponendid – titaan ja raud – 
ei ole ei kriitilised toorained ega kahjuliku keskkonna- ja tervismõjuga. Tehnika-
ülikooli uurimisrühm, mille liikmeskonnas praeguseni tegutsen, on andnud 
suure panuse teadusuuringutesse selles valdkonnas (Kübarsepp, Juhani, 2020).

Huvitaval kombel on peaaegu 50 aastat tagasi käivitunud uurimistöö fookus ka 
praegu suurepärases kooskõlas nii Euroopa Liidu roheleppega (Euroopa rohe-
line kokkulepe, 2019) kui ka ringmajanduse tegevuskava (Uus ringmajanduse 
tegevuskava, 2020) eesmärkidega. Ringmajanduse tegevuskava näeb ette üle-
mineku taastava majanduskasvu mudelile, mis suunab pingutama selle nimel, 
et ressursitarbimine planeedi võimalusi ei ületaks. Ettevõtete ja kodanike jaoks 
pakub see üleminek tooteid, mis kestavad kauem, on mõeldud korduvkasutu-
seks või materjalide ringlussevõtuks. Jäätmete minimeerimist saab saavutada, 
keskendudes  jäätmete vältimisele või vähendamisele, (ingl reduce), toodete 
taas- ehk korduvkasutusele (re-use) ning, kui jäätmed ikkagi tekivad, materjalide 

Joonis 3. Jäätmehierarhia. Allikas: internet.
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taaskasutusele, st ringlussevõtule (recycling). Inglise keeles on jäätmekäitluse 
kolme prioriteetse viisi kohta kasutusel akronüüm 3R: reduce, re-use, recycle 
(joonis 3). Uurimisrühma ja minu teadus- ja arendustöö sobitub sellesse raamis-
tikku tänapäeval veel paremini kui minu teadlaskarjääri alguses mõnikümmend 
aastat tagasi.

Akadeemiline karjäär kui mitmevõistlus

Teadus- ja arendustegevus (T&A) on ülikoolis akadeemilise karjääri nurga-
kivi. See sai selgeks juba pärast dissertatsiooni kaitsmist Moskva keemilise 
peentehnoloogia instituudis (1979) ning töö alustamist vanemteadurina TPI 
pulber metallurgia laboris. T&A on oluline sõltumata sellest, kas oled teadus-
töötaja või õppejõu ametikohal. Täiendav kohustus on ühiskonna teenimine 
laiemalt ning samuti võivad lisanduda juhtimisega seotud ülesanded.

Sarnaselt paljude kolleegidega sain õpetamiskogemuse juba vanemteadurina. 
Järgnes lühiajaline töö assistendi ja dotsendina. Professorikarjäär sai alguse 
aastal 1992 aseprofessori ametikohal. See töö on olnud kui mitmevõistlus, kus 
õppe-, teadus- ja arendustöö ülesannetele lisanduvad juhtimisega seotud kohus-
tused. Viimased osutusid väljakutseks nii õppe- kui ka T&A valdkonnas.

Õppetegevuse reformid käivitusid juba enne iseseisvuse taastamist  
1991. aastal. Aastaks 1992, kui mulle professuur usaldati, oli kursusesüsteemselt 
ainesüsteemsele õppele üleminek juba toimunud. See viidi läbi ülikoolide 
initsiatiivil, ilma riiklikult kõrgharidusele kehtestatud raamistikuta. Veelgi 
suuremad muudatused kõrgharidusmaastikul käivitasid ülikooliseadus (1995) ja 
kõrgharidusstandard (1996). Esimene lõi aluse õppekavade 4 + 2 reformile, mille 
tulemusena alustati õppeaastast 1995/1996 nelja-aastase bakalaureuseõppega. 
Paradigmaatiline muutus toimus aga kõrghariduse kvaliteedikindlustuses, kui 
pärast kõrgharidusstandardi kehtestamist ja Eesti kõrghariduse akrediteerimise 
keskuse moodustamist käivitati aastal 1997 kõrgkoolide õppekavade 
akrediteerimine. Mehaanikateaduskonna õppekavade eduka hindamise ette-
valmistustes osalesin professori ja dekaanina.

Teadus- ja arendustegevusega seotud peamised väljakutsed – akadeemiline 
järelkasv ja rahastamine – olid ja on ka praegu ellujäämise küsimused. Panusena 
akadeemilisse järelkasvu on minu (kaas)juhendamisel kaitstud kümme doktori-
tööd. Eranditult kõik doktorid on Eesti kodanikud ja tegutsevad praegu kas 
akadeemilistel ametikohtadel tehnikaülikoolis (4) või väljaspool tehnikaülikooli, 
valdavalt tööstuses (6). Eesti keeles õpetada suutvate akadeemiliste töötajate 
järelkasvu osas on see oluline panus, eriti olukorras, kus eesti keelt valdavate 
eestimaalaste huvi doktoriõppe ning akadeemilise karjääri vastu on viimastel 
aastatel märkimisväärselt vähenenud. 
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Nõukogude Liidu ajal tugines pulbermetallurgia labori T&A rahastus suuresti 
koostöölepingutele ettevõtetega. See hakkas silma ka ülikooli juht konnale. Mee-
nub tehnikaülikooli aktus, kus rektor akadeemik Boris Tamm tõstis 1980-ndate 
lõpus teiste edukate kõrval esile pulbermetallurgia laborit kui TPI üht kõige 
efektiivsemana toimivat. Ilmselt pidas rektor silmas asjaolu, et maksumaksja raha 
moodustas vaid väikese osa labori tuludest ja kuludest. Tööd (lepinguid) oli nii 
palju, et labori koosseisu kuulus tippaegadel, 1980-ndatel umbes 20 inimest (sh 
aspirandid). Neile lisandus peamiselt kevadsemestril mitu lõputöö vajadusteks 
laboris tegutsevat üliõpilast. Laboris kees töö lepinguliste kohustuste täitmisel ka 
nädalavahetustel. Selle kõrval tehti ka teadusuuringuid ja publitseeriti tulemusi. 
Jäi mulje, et mitmetele kolleegidele oli labor muutunud peaaegu teiseks koduks. 
Olen siiani säilitanud tavapärasest pikemad tööpäevad ja töönädala ning veen-
nud ka oma edukamaid õpilasi selles, et pühendumus on oluline eeldus eduks. 

1990-ndate algus oli ülikoolile T&A valdkonnas sarnane olukorraga  tööstuses: 
lepingud ettevõtetega Nõukogude Liidu avarustes lõppesid. Sama juhtus ka 
pulbermetallurgia laboriga ja metallide tehnoloogia kateedriga (alates 1992 
materjalitehnika instituut). Tulemuseks oli labori koosseisu vähenemine kümnen-
dikuni parimate aegadega võrreldes. 1990-ndate keskpaigas oli reaalsuseks 
saamas võimalus, et labor ja sellega seotud uurimissuunad (kulumiskindlad 
pulbermaterjalid ja triboloogia) suletakse. Nagu paljud Eesti ettevõtted, suutsime 
muutunud oludega siiski kohaneda. Selles mängis määravat rolli rahvusvaheli-
sel tasemel teadustöö ja selle tulemuste publitseerimine, mida me lepinguliste 
tööde täitmise kõrval ei olnud tähelepanuta jätnud. Mäletatavasti viidi aastatel 
1991–1992 Eesti teadusnõukogu (praegune teadus- ja arendusnõukogu – toim) ja 
Eesti teadusfondi nõukogu tellimusel ning Rootsi kuningliku teaduste akadeemia 
koordineerimisel ja 1994 Eesti teadusnõukogu poolt (Teadus- ja arendusnõukogu, 
1998) läbi Eesti teaduse evalvatsioonid. Eesmärk oli Eesti teaduse positsiooni 
hindamine rahvusvahelise taseme suhtes.

Hinnangud T&A-le pulbermaterjalide tehnoloogia ja triboloogia valdkonnas 
olid üldjoontes tunnustavad. Need tulid kindlasti kasuks konkurentsipõhise 
teadusrahastuse taotlemisel järgnevatel aastatel. Kulumiskindlate pulberkom-
posiitide valdkonnas tegutseva uurimisrühma tegutsemistingimused paranesid 
märkimis väärselt aastast 1998, kui mul vastutava täitjana õnnestus käivitada 
rühma esimene sihtfinantseeritav teadusteema „Tribomaterjalid ja -süsteemid“. 
Edukaks osutusid ka Eesti teadusfondi grantide taotlused. Et hea start on tubli 
tulemuse nurgakivi, tõestas jätkuv edukus rahastuse taotlemisel sihtfinant-
seeritavatele teadusteemadele kuni viimase teadusteema lõppemiseni aastal 
2013. Rahastuse edukal taotlemisel oli kindlasti oluline roll ka aastal 2002 
läbi  viidud T&A evalveerimise tulemustel. Hinnati iga uurimisrühma eraldi. 
Kulumis kindlate komposiitmaterjalide uurimisrühma T&A-d hinnati väga heaks, 
arengupotentsiaaliga suurepärase tasemeni.
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Uurimisrühma tegevus konkurentsipõhise rahastuse raames jätkus institut-
sionaalse uurimistoetuse „Mitmeastmeliselt struktureeritud keraamika-baasil 
komposiitmaterjalid kasutamiseks ekstreemtingimustes“ toel aastani 2019. 
Rühma teadusrahastuse nurgakiviks on kuni aastani 2025 rühmagrant (vastu-
tav täitja Kristjan Juhani), mille täitmises praegu põhitäitjana osalen. Teadustöö 
ja selle tulemuste publitseerimise kõrval oleme teinud otsese rakendusliku 
 väljundiga töid (joonis 4). 

Aastal 2022 viidi läbi TTÜ seaduse alusel moodustatud kaheksa tehnika-
professuuri sihtevalveerimine. Nende hulka kuulus ka minu vastutusvaldkonnas 
paiknev metallide tehnoloogia professuur, mille raames tegutses ja tegutseb 
ka kulumiskindlate komposiitmaterjalide ja pinnete uurimisrühm (joonis 5). 
Uurimisrühma T&A sai positiivse hinnangu. Teadustöö kvaliteeti ja panusta-
mist ühiskonda hinnati suurepäraseks ning tegevuse rahvusvahelisust heaks, st 
astme võrra madalamaks. 

Joonis 4. Keraamika baasil pulberkomposiitidest (kermistest ja tehnokeraamikast) 
tooteprototüübid. Foto: erakogu
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Juhtimine on pingutus

Ettepaneku kandideerida dekaani ametikohale tegi mulle mehaanikateadus-
konna dekaan Mihkel Pikner 1994. aasta kevadel. Administratiivne tegevus ja 
inimeste juhtimine siis kuigi köitvana ei tundunud. Pärast veel mõne kolleegi 
innustust nõustusin, samas võimaliku ebaõnnestumisega arvestades. Valimised 
küll võitsin, kuid juhtimiskogemus puudus mul peaaegu täielikult. Olemas oli 
vaid mõningane õppe- ja teaduskorraldusliku tegevuse kogemus. Ebakindlusest 
dekaanina sain üle umbes ühe semestri jooksul. 

Roteerumise tagamiseks oli 1994. aastal tehnikaülikooli poliitika valida dekaane 
vaid kaheks aastaks. Aastal 1996 toimunud dekaani valimistele läksin vastu juba 
enesekindlamalt ning rohkem läbi mõeldud sisulise programmiga. Kasuks tuli 
lähtumine põhimõttest, et olulisi asju juhuse hoolde jätta ei tohi. Tegin kodu-
tööd, nuputades ettevalmistusi tehes muu hulgas ette vastuseid küsimustele, 
mida võidakse teaduskonna nõukogu liikmete poolt esitada, kuigi loomulikult 
olin ka sisuliselt asjatundlikum ja kolleegide usalduse pälvinud. Kodutöö eelis-
tamist ettevalmistuseta improvisatsioonile soovitan mõnikord ka noorematele 
kolleegidele. Näiteid selle põhimõtte tulemuslikkusest on elu jooksul kogunenud 
arvukalt.

Tegutsemine mehaanikateaduskonna dekaanina (1994–2000) andis esmase kesk-
taseme juhtimiskogemuse. Kui aastal 2000 rektoriks valitud Andres Keevallik 

Joonis 5. Kulumiskindlate komposiitide ja pinnete uurimisrühma pulbermaterjalide 
tehnoloogiaga tegelevad liikmed 2018. aastal pulbermetallurgia laboris. Foto: erakogu
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tegi ettepaneku tulla tema meeskonda õppeprorektori ametikohale, siis mul 
enam kõhklusi ei olnud. Pigem nägin seda kui võimalust akadeemilise karjääri 
järgmisele astmele liikumiseks. Esimene aasta selles ametis osutus äärmiselt 
pingeliseks. Rektor Andres Keevalliku visiooniks oli üleminek uuele kvali-
teedile ja väärikale positsioonile (Keevallik, 2015). Rektori ootused ülikooli 
arengule olid väga kõrged, sundides ka rektori meeskonda märkimisväärselt 
pingutama. Tööpäevad ja -nädalad kujunesid algusest peale nii pikkadeks, et 
arutasime teadusprorektor Peep Sürjega tõsimeeli, kas ikka sama aasta (2000) 
jõuludeni suudame välja vedada. Kogemuste lisandumisel nii Eesti kui Euroopa 
kõrgharidusmaastikul tegutsedes kasvas ka veendumus, et loodetavasti saan 
hakkama rektori järgmiste valimisteni aastal 2005. Õppeprorektorina jätkasin 
(2005–2010) ka rektor Peep Sürje meeskonnas. Märkimisväärselt tuli prorek-
torina pingutada kuni aasta 2017 suveni ka mitmeid reforme käivitanud rektor 
Jaak Aaviksoo meeskonnas. 

Prorektori ameti esimestel kuudel Andres Keevalliku meeskonnas algasid Eesti 
kõrgharidusmaastikul ettevalmistused Bologna protsessi vaimus õppekavade  
3 + 2 süsteemi käivitamiseks 2002/2003. õppeaastal. Selles töös tekkis mul 
algusest peale hea partnerlussuhe Tartu ülikooli õppeprorektori Volli Kalmuga. 
Algajana prorektori ametikohal oli mul temalt nii mõndagi õppida. Paralleelselt 
õppekavade 3 + 2 reformiga tuli tegutseda sellistel aladel nagu üliõpilaste vastu-
võtt, kaugõppe taaskäivitamine, õppetegevuse tulemuslikkus, täiendusõpe, 
kvaliteedikultuuri arendamine, rahvusvahelistumine jne. Õppetegevuse ülikooli-
sisese kvaliteedisüsteemi ja rahvusvahelistumise valdkondades oli TTÜ Eesti 
avalike ülikoolide hulgas teerajajaks. Näiteks TTÜ nõukogu (praegune senat) 
kiitis juba 2001. aasta detsembris heaks tehnikaülikooli õppetegevuse kvaliteedi-
poliitika. Selles dokumendis sisaldusid kvaliteedijuhtimise peamised põhimõtted. 
Samuti olime liidrid rahvusvahelistumise valdkonnas. Esimene ingliskeelne 
õppekava mehaanikateaduskonnas ja ülikoolis tervikuna, „Industrial engineering 
and management“, käivitus 1999/2000. õppeaastal. Vastuvõtt sellele õppekavale 
jätkub tänaseni. Rahvusvaheliste (ingliskeelsete) õppekavade arvu hoogne kasv 
sai alguse õppeaastast 2003/2004. Õppeaastaks 2014/2015 oli selliseid õppekavu 
tehnikaülikoolis avalike ülikoolide võrdluses kõige rohkem.

Ülikooli prorektori ametis tuli panustada õppe- ja teadusorganisatsioonilisse 
tegevusse ka riigi tasandil. Otsustuskogude, mille töösse sai oma osa antud ja 
seeläbi hindamatuid kogemusi omandatud, loetelu on mitmekesine ja küllalt pikk. 
Näiteks väärivad esiletoomist Eesti teadusfondi tehnikateaduste ekspertkomisjon 
(liige), Eesti kõrghariduse kvaliteediagentuuri hindamisnõukogu (esimees), Eesti 
teadusagentuuri hindamisnõukogu (liige), Kristjan Jaagu stipendiuminõukogu 
(esimees), Eesti teadusagentuuri nõukogu (liige), Eesti teaduste akadeemia hari-
duskomisjon (esimees) jt. Rahvusvahelisel tasemel väärib märkimist tegutsemine 
tehnikaülikoolide võrgustiku BALTECH (osalevad Balti riikide ülikoolid ja kolm 
Rootsi ülikooli) nõukogu esimehena 11 aastat (2004–2015).
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Eesti teaduskeele arendamine

Jutustus minu akadeemilisest karjäärist kui mitmevõistlusest ei oleks terviklik, 
kui jääks käsitlemata eesti tehnika- ja teaduskeele arendamine. Juba 1980-ndate 
lõpus, veel enne Eesti taasiseseisvumist, võeti kurss valdavalt venekeelsest kõrg-
haridus- ja teadusruumist rahvusvahelisele, ingliskeelsele. Hakkasime meiegi 
koos kolleegide professor Priit Kulu ning dotsent Andres Laansooga arendama 
erialast terminibaasi materjalitehnika valdkonnas. Esialgne eesti-vene termini-
baas oli küll olemas, kuid see vajas täiendamist ning lisada tuli ka inglise keel, 
samuti mõisteid selgitavad definitsioonid. Priit Kulu tegutses valdavalt metalli-
õpetusega (sh termiline töötlemine), Andres Laansoo keevitusega ning mina 
metallide tehnoloogia kõikide ülejäänud valdkondadega: survetöötlus, valutehno-
loogia, pulbermaterjalide tehnoloogia, termolõikus, lõiketöötlus jne. 

Ajajärgule iseloomuliku entusiasmiga arendasime terminibaasi esialgu valdavalt 
neljakeelsena (eesti-inglise-vene-saksa). Hiljem piirdusime kolme keelega: eesti, 
inglise, vene. Terminitöö tulemusena ilmus õppematerjalina mitmeid kitsama 
fookusega seletavaid (st terminite kõrval eestikeelseid definitsioone sisaldavaid) 
sõnaraamatuid. Paralleelselt panustasime koostöös kümnete tehnikateadlastega 
selliste hästi tuntud tehnikasõnaraamatute valmimisse nagu teaduse ja tehnika 
seletav sõnaraamat (1997), inglise-eesti sõnaraamat (2000) ning eesti-inglise 
sõnaraamat (2001). Materjalitehnika seletav sõnaraamat (eesti-inglise-vene), 
milles sisaldusid eestikeelsed definitsioonid, ilmus paberil aastal 2013 (joonis 6) 
ning paranduste ja täiendustega e-raamatuna aastal 2016. Nendes seletavates 

Joonis 6. Materjalitehnika eesti-inglise-vene seletav sõnaraamat (2013) ja kaheosaline 
õpik (2015). 
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sõnaraamatutes sisaldus enam kui 5000 eestikeelset mõistet koos definitsiooni-
dega ja neile vastavate terminitega eesti, inglise ja vene keeles. Terminitööd ei 
saa kunagi lõpetatuks pidada. See peab sammu teaduse ja tehnoloogia arenguga. 
Terminitöö jätkub ka praegu eesti keele instituudi sõnastiku- ja terminisüsteemis 
Ekilex, millest võib materjalitehnika terminibaasis 2024. aasta alguses leida 
enam kui 6000 mõistet koos eesti- ja ingliskeelsete selgitustega ning mitu korda 
enam eesti-, inglise- ja venekeelseid termineid.

Materjalitehnika terminibaasi arendamine aastakümnete jooksul on suurepärane 
näide võimalusest Eesti ühiskonda teenida. Terminibaas leiab kasutust 
doktori tööde eestikeelsete kokkuvõtete koostamisel, õigustõlkes, standardite 
tõlkimisel (koostöös Eesti standardimis- ja akrediteerimiskeskusega), populaar-
teaduslike kirjutiste koostamisel ning mitmete materjalitehnikaga seotud 
 õppeaineid õpetavate Eesti kõrgkoolide õppetöös. Sobivust õppetööks tõstab 
nii definitsioonide olemasolu kui leitavus Sõnaveebis juba järgmisel päeval 
pärast Ekilexi terminibaasi sisestamist. Terminitöö on toetanud ka eestikeelsete 
õppematerjalide, õpikute ja käsiraamatute koostamist. Viimati ilmus eesti keeles 
kaheosaline materjalitehnika õpik aastal 2015 (joonis 6). 

Terminitöö leiab harva − kui üldse − väärtustamist konkureerimisel 
akadeemilistele ametikohtadele või atesteerimistel ja pole seetõttu nooremate 
teadlaste hulgas ka atraktiivne. Siiski võimaldab see olla kursis paljude muidu 
märkamatuks jääda võivate arengute ja teadmiste tekkega, vahendada neid 
asjatundlikult ja kasuloovalt. Olen selle võimaluse eest tänulik, samuti ka iga 
teise võimaluse eest, mis lubab tuleviku paremaks muutmisesse oma osa anda.

Olles nüüd pannud kirja olulisema iseenda elu ja töö kohta, tahan lõpetada siira 
ja suure tänuga kõikidele inimestele, kes on minu ümber olnud innustajate, 
õpetajate ja toetajatena elu ning töö kujunemisel elutööks. Tänan südamest kõiki, 
kes te olete aidanud luua, suurendanud minu kulumiskindlust ning pinnanud 
kaitsekihte!
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TEE TEKIB KÄIESTEE TEKIB KÄIES

Lapsepõlvest ja kooliteest 

Minu mõlemad vanemad pärinevad praegusest Kanepi vallast Lõuna-Eestist. 
Andmed isa eelkäijatest on paremini teada. Tema otsesed eellased olid mitmeid 
põlvi paiksed, tublid talupojad. Käsitöö ja muusika olid lisaks põllutööle oluli-
simad lisaharrastused. Mu vanaisa Paul Uibo oli lähiringkonnas ka hinnatud 
tisler. Nii minu isa Malev Uibo kui ka ema Ilse Paabo asusid pärast kohalike 
koolide lõpetamist õppima Tartusse, kus rajasid koos pere. Elukohaks sai sõja 
ajal kannatada saanud maja Tähtveres, mis oli eraldatud Tartu riikliku ülikooli 
töötajatele korrastamiseks ja eluruumide ehitamiseks (joonis 1). Sinna asusid 
elama mitmed arstid, kes olid hiljem ülikoolis minu õpetajad.

Sündisin 21. detsembril 1948. aastal 
esimese lapsena perre, kus mõlemad 
vanemad olid end pühendanud medit-
siinile. Ema õppis meditsiinikoolis ja 
isa töötas ülikoolis arstiteaduskonna 
hügieenikateedris assistendina. See-
tõttu puutusin juba nooruses kokku 
arstiteaduse ning arstide ja teiste medit-
siinitöötajate probleemidega, muidugi 
sellevõrra, kuidas ma sellest kõigest aru 
sain. Sageli viibisin ema ja isa töö juu-
res. Siiani on meelde jäänud Vanemuise 
tänaval paiknenud hügieenikateedri 
laborite iseäralik lõhn. Ema töökohas – 
psühhoneuroloogiahaiglas – tundsin 
end aga alati veidi kõhedalt, sest kui 
läksime koos emaga mõnest sealsest 
ruumist läbi, suleti võtmega alati meie 
taga uksed. Välja minnes tuli need jälle 
võtmega avada. Aga kindlust andis tead-
mine, et ka emal on nende uste võtmed taskus. Siiski enamiku ajast, mil ema-isa 
olid tööl, käisin mina lasteaias, mis asus meie kodust paari maja kaugusel. Laste-
aias oli tore ja tore oli ka see, et mitmed lasteaiakaaslased tulid minuga samal ajal 
ka Tartu 5. keskkooli esimesse klassi. Osaga neist lõpetasin koos keskkooligi.

Joonis 1. Raivo ema Ilse ja isa Malevi süles  
1949. aasta suvel. Foto: erakogu

https://doi.org/10.3176/evp.2024.02
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Tartu 5. keskkoolis olid entusiastlikud õpetajad, kes mõjutasid minu ja klassikaas-
laste arengut ning huvide ringi väga oluliselt. Ilmselt olid just bioloogiaõpetaja 
Kõiva, keemiaõpetaja Vene ja geograafiaõpetaja Raik need, kes suunasid minu 
elu selles suunas, kuhu ma oma hilisemate õpinguaastatega välja jõudsin. Kuigi 
keegi meid koolis ega kodus ei sundinud, osalesime klassikaaslastega aktiivselt 
mitmesugustel võistlustel, nii ajalehtede kui televisiooniviktoriinidel, samuti 
üle-eestilistel olümpiaadidel (joonis 2). 

Mitmel olümpiaadil jõudsin Eesti kümne parima hulka. Geograafias sain ühel 
aastal isegi esimese koha. Selle pälvisin seoses referaadiga Ladina-Ameerika 
muistsetest kultuuridest. Need on jäänud minu meelisobjektideks siiamaani. 
Seetõttu ei kahelnud ma korrakski selles, et kui mul peaks tekkima võimalus 
inkade endistele elualadele reisida, siis selle ka täide viin. Nii juhtuski 2000. aas-
tal, mil pärast Eesti Vabariigi teaduspreemia saamist külastasin Peruud selle 
võrratute inka kultuurimälestistega Titicaca järve ääres, Nazca kõrbes, Cuscos, 
Machu Picchul jm. Kui olin jõudnud Machu Picchule, olin pettunud. Sadas 
vihma, mäed oli udus ja väljavaade midagi näha tundus olevat lootusetu. Aga 
ühtäkki vihm lakkas ja udu hajus ning tundsin end olevat nagu teisel planeedil. 
Seda tunnet süvendasid veel minu ja kaaslaste vihmakeebid. Tundsime end neis 
ehtsate astronautidena (joonis 3). Nazca kõrbes väikese lennukiga grandioossete 
figuraalsete jooniste kohal tiireldes laienes see tunne juba uude dimensiooni. 
Ilmselt ei tasu lisada, et olin nautimas oma elu ühte tipphetkedest, sest mu 
ammune unistus oli täitunud. 

Joonis 2. Eesti kooliõpilaste geograafiaolümpiaadil 1966. aastal auhinda vastu võtmas. 
Foto: erakogu
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Joonis 3. Machu Picchul (2001). Foto: erakogu

Tulles tagasi kooliaastate juurde, meenuvad ka need olulised tegevused, mida 
minule ja mu pinginaabrile Kristjan Hallerile pakkusid meie vanemad. Osalesin 
mitmel isa kateedri organiseeritud ekspeditsioonil, uurimaks Tartu ümbruse 
veekogude puhtust, ja pinginaabri isa poolt korraldatud teadusretkedel Lõuna-
Eesti põldudele. Kristjani isa professor Elmar Haller oli maaviljeluse eriteadlane, 
minu isa aga vee (sh joogivee) hügieeni asjatundja. Ta oli alates 1945. aastast, mil 
asus tööle ülikooli hügieenikateedrisse, seotud Tartu linna veevarustuse tervis-
hoiualaste küsimustega. See on valdkond, mis jääb tervishoius sageli  märkamata, 
kuid mille olulisus võib ootamatul kujul esile kerkida, nagu nägime mõne aja eest 
Saaremaal. Kõigist neist ekspeditsioonidest on jäänud meelde töine ja sõbralik 
õhkkond, mida mõlema asutuse töötajad üleval hoidsid. See kõik andis meile 
noortele hea ettekujutuse uurimistöö olemusest ja teadustööst kui protsessist 
koos õnnestumiste ja ebaõnnestumistega. Saan sedalaadi ettevalmistust  noorele 
inimesele vaid soovitada. Siis ei teki hilisemat allaandmist väiksemategi teadus-
töö raskuste ja eluoluliste takistuste ees. 

Keskkooli lõpetasin hõbemedaliga, mistõttu pääsesin Tartu ülikooli arstiteadus-
konda ühe eksamiga. Selleks oli keemiaeksam, millega mul polnud probleeme, 
sest tulin ju keemia eriklassist. Juba keskkooli ajal toimus osa õpetusest ülikooli 
laborites ja auditooriumides, mistõttu meie ettevalmistus oli väga laiapõhjaline. 
Ka meie õpe muudel aladel oli olnud intensiivne, mistõttu polnud ka ime, et 
enamik klassikaaslasi otsustas jätkata õpinguid ülikoolides. Eriti populaarne 
oli muidugi keemia eriala.
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Esimesed sammud arstiteaduses

Eelnevat arvestades valisin Tartu riikliku ülikooli (TRÜ) arstiteaduskonna edasi-
seks õppeks üsna loogiliselt, kuigi oli ka muid mõtteid (bioloogia oli ka üks 
võimalikke variante). Õpiaeg tulevaste arstide hulgas möödus mitme külgselt. 
Juba esimesel aastal tegelesin ka uurimistööga. Minu esimene ettekanne kaas-
tudengitele oli vananemise geneetikast. Uurimistöö sai aga minu igapäevase 
elu kindlaks osaks alates kolmandast kursusest, mil hakkasin üha rohkem 
aega panustama tegemistele Toome sisekliinikus. Käisin seal töövarjuks. Koos 
kursuse kaaslase Eino Sinimäega toimetasime laboris, kus dr Agu Tamme ja  
dr Heino Hansoni juhendamisel valmis väike uurimistöö. Seeläbi tekkisid side-
med gastroenteroloogidega, kelle hulka ma järgmistel õppeaastatel end järjest 
rohkem kuuluvaks lugesin. See oli väga teadmishimuline ja värvikas kooslus 
 arstidest ja õppejõududest, mis sai soodsaks kasvupinnaseks mitmetele prae-
gustele  tunnustatud arstidele ja teadlastele. Astusin üliõpilaste teaduslikku 
ühingusse, kus olin mõned aastad ka sisehaiguste ringi esimees. 

Et arstide töökohti oli tol ajal Tartus väga piiratud hulk, siis oli tööle asumine 
ülikooli mulle ainsaks arvestatavaks võimaluseks saada töökoht Tartusse. Nii 
asusingi tööle TRÜ meditsiini kesklaboratooriumi radioloogia sektorisse, mida 
juhatas dr Agu Tamm. Selle labori pinnal radionukleiidide arhiivikapist poole-
teise meetri kaugusel valmis mul kandidaaditöö gastriidi immunoloogiast. 
Tagantjärele võib ju keegi küsida, kas see polnud tervisele ohtlik. Aga siin 
kehtib igipõline reegel – kui sul on võimalik kokkupuude tervist mõjutavate 
välisfaktoritega, siis on sul ka palju hoolikam tervisekontroll. Nii oli seal töö-
tades vaja end pidevalt kontrollida, samuti toimus pidevalt hoolikas töökohtade 
monitooring võimaliku radiatsiooni osas. 

Radioloogia sektoris töötamisel oli väga positiivne tõik, et oma hilisemates 
uuringutes oli mul võimalik kasutada radionukleiididega märgistatud reaktiive 
immuunrakkude tsütotoksilisuse1 (Cr51) kui stimulatsiooni parameetrite (J125) 
hindamiseks. See võimaldas esimeste hulgas demonstreerida suppressorfunkt-
siooniga lühiealiste T-rakkude2 esinemist maksahaiguste puhul. Töö valmis dr 
Aina Javoiši ja minu ühistöö tulemusena. Doktor Javoišil oli geniaalne oma-
dus meie laboris kasutatavaid meetodeid väga oskuslikult modifitseerida ja 
automatiseerida. See tekitas aga teatavaid probleeme, sest üldiselt on piisavalt 

1 Tsütotoksilisus tähendab toksilisust ehk mürgine olemist mingit sorti rakkude 
suhtes. Nii näiteks on metallid, kemikaalid või madude mürgid paljude rakkude jaoks  
toksilised – toim.

2 T-rakud ehk T-lümfotsüüdid (T-lymphocytes) on imetajatel, sealhulgas inimesel, immuun-
vastuse andmises osalevate leukotsüütide rühm. Koos B-lümfotsüütidega annavad nad 
omandatud immuunvastuse. Täht T tähistab tüümust (ka harkelund, harknääre), milles 
rakud küpsevad. Leukotsüüdid ehk valgelibled (ka immuunrakud, nt vere valgelibled) 
on koondnimetus paljudele selgroogsete lümfi- ja immuunsüsteemi rakkudele – toim.
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uurimistulemusi vaja koguda ühe standardiseeritud meetodi abil. Siiski suutsime 
1985. aastal jõuda selleni, et uurimus suppressorfunktsiooniga lümfotsüütidest 
avaldati venekeelses ajakirjas Иммунология (Immunoloogia). See oli tol ajal 
üks vähestest ajakirjadest, mida tõlgiti kaanest kaaneni ja levitati ingliskeelsena 
ka välismaal.

Minu kandidaadiväitekiri3 valmis professor Vello Salupere juhendamisel kroo-
nilise gastriidi (ehk mao limaskesta põletiku) immunoloogiast. See teadustöö 
lasus kõigis etappides minu õlgadel – alates uuritavatele kutsete saatmisest ja 
verevõtust professori kabinetis enne tööpäeva algust kuni immunoloogiliste 
uuringuteni laboris ja tulemuste statistilise analüüsini algelisel kalkulaatoril. 
Nii oli tavaks. Hakkasin siinmail esmakordselt kasutama antigeen-spetsiifiliste 
immuunreaktsioonide määramiseks leukotsüütide migratsiooni inhibeerimise 
testi. Testi juurutamiseks kulus mitu kuud, sest meil puudus kõik see, mis oli lääne 
teadlastele igapäevaselt kättesaadav – 
klaaskapillaarid, rakusöötmed, sobiva 
gaaside koostisega inkubaator, sobiv 
seade reaktsioonide jäädvustamiseks 
jms. Palju aitasid TRÜ eksperimentaal-
töökoja insenerid, kelle abil valmistati 
meile vajalikke seadmeid, sh ka mõned 
automaatpipetid. Eriti tänulikud olime 
harvesteri (joonis 4) üle, mis võimaldas 
96-kannuliselt koekultuuride plaatidelt 
tümidiin H3-ga inkubeeritud raku-
kultuure üle kanda filtritele edasiseks 
töötluseks ja analüüsiks. 

Nagu uute meetodite kasutusele võtuga 
ikka, peab nende sobivust esmalt hoo-
likalt kontrollima.  Leukotsüütide 
migratsiooni inhibeerimise4 testi 
rakendamiseks meie laboris tuli 
leida uuritavad, kellest vähemalt osa 
oli  sensibiliseeritud5 mingi kindla 
antigeeni suhtes. Nii võtsingi kontroll-
eksperimentidesse uuritavateks 
neeru  siirikuga (ehk siiratud neeruga) 
patsiendid, samuti isikud, kes olid 

3 NSV Liidu süsteemi teaduste kandidaadi kraadi loetakse praegu võrdseks PhD kraadiga.
4 Metoodika või tehnoloogia leukotsüütide liikumise aeglustamiseks või peatamiseks 

eksperimentaalsetes tingimustes.
5 Tundlikuks muutunud või muudetud – toim.

Joonis 4. TRÜ eksperimentaaltöökojas valmistatud 
rakukultuuride 12-kanaliline „harvester“, mis 
valmis minu visandite järgi. Foto: erakogu
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 vaktsineeritud BCG-vaktsiiniga ja seetõttu sensibiliseeritud tuberkuliini suh-
tes. Meie testsüsteem töötas suurepäraselt, mistõttu asusime kohe määrama 
uuritavate verest mao kahe ehitusliku põhiosa korpuse (ehk maokeha) ja antrumi 
(ehk lukutikoopa) osade antigeen-fraktsioonide vastaseid immuunreaktsioone. 
Leidsime, et gastriidihaigetel on autoimmuunreaktsioone6 mao mõlemas põhili-
ses osas, nii antrumis kui korpuses paiknevate antigeenide vastu. Kinnitust sai 
meie hüpotees, et mao antrumi limaskestas paiknevad antigeensed struktuurid, 
mille vastu on gastriidiga isiku rakud sensibiliseerunud. Seeläbi võis oletada, et 
ka antrumiga seotud immuunreaktsioonidel on kroonilise gastriidi tekkimises 
etendada oluline osa. Meie hilisemad uuringud näitasid, et neis reaktsioonides 
osalevad valgud võivad pärineda gastriini produtseerivatest rakkudest (Uibo 
jt, 1990). Meie uuringutes oli suureks abiks professor J. Rehfeldilt saadud anti-
kehad, mis reageerisid gastriiniga.7 Antikeha saime tänu professor Viktor Muti 
lahkele soovitusele.

Kandidaaditöö kaitsmine oli 1978. aasta juunikuus. Üks oponentidest haigestus 
vahetult enne kaitsmist ja kiiruga tuli leida talle asendaja. Õnneks oli professor 
Kuno Kõrge nõus olukorra päästma ja kaitsmine toimus ettenähtud ajal üli-
kooli aulas. Otsustasin ettekandes kasutada diapositiive, mis võimaldas näidata 
ka  rakkude värvinguid. Kaitsmisnõukogu esimehele plaan ei meeldinud, aga 
juhendaja toetas mind ja kaitsmine toimus nii nagu planeeritud. Protseduur oli 
täiuslik, sest osales ka legendaarne Villem Ernits, kes tundis huvi, kuidas alko-
hol mõjutab gastriidi teket. Samuti oli ta töös leidnud ortograafilisi vigu tšehhi 
autorite tööde tsiteeringutes. Pigem olid need masinakirjutaja hooletused. Kõik 
tolleaegsed väitekirjad vormistati kirjutusmasinal ja vaid kokkuvõte, nn auto-
referaat, valmis trükikojas. Oleksin pidanud hoolikalt kogu töö üle kontrollima. 

Igapäevase teadustöö kõrval lülitusin järjest rohkem teadusseltside tegevusse. 
Eesti gastroenteroloogide selts oli selleks loogiline koht. Lisaks sellele liitsid 
mu mentorid professor Vello Salupere ja professor Kalju Villako mind Eesti-
Soome gastroenteroloogide koostöögruppi (joonis 5). Seal oli mul esmakordselt 
võimalik esitada oma teadustulemusi ka rahvusvahelisel areenil. See oli väga 
kõrgetasemeline soomlaste kooslus, kus osalesid üks maailma gastroenteroloo-
gide organisatsiooni (World Gastroenterology Organisation, WGO) juhtidest, 
professor Max Siurala, maohaiguste patoloogide maailmaeliiti kuuluv profes-
sor Pentti Sipponen, Soome parlamendi liige Timo Ihamäki jt. Sellest suhtest 
alanud kontaktid Soome arstide ja teadlastega olid väga olulised minu edasisel 
teadusteel.
6 Organismi või selle osa selline reaktsioon, mida põhjustab immuunsüsteemi rakkude 

ebaadekvaatne tegevus. Autoimmuunreaktsioon või -haigus tähendab seda, et inimese 
organism ei tunne enam oma keharakke ära ja hakkab nende hävitamiseks tootma anti-
kehi – toim.

7 Seedimiseks vajalik hormoon, mis tekib mao limaskestas ning ergutab mao soolhappe 
eritumist ja lihaskesta kontraktsioone ehk kokkutõmbeid – toim.
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Joonis 5. Eesti ja Soome gastroenteroloogide koostöögruppide kohtumine TRÜ  
rektori Arnold Koobi kabinetis. Foto: erakogu

Teaduslähetus Soome

Selles koosluses osutus eriti viljakaks edasine koostöö töögrupi patoloogi-
immuno loogi professor Kai Krohniga. Professor Krohn oma teaduslike 
ambitsioonide ja huvide ning avatusega lõi just sellise keskkonna, millest noor 
teadlane unistas. Kuigi taotlus mõnepäevaseks visiidiks professor Krohni juurde 
Tamperesse rahuldati alles kaks aastat pärast dokumentide esitamist ministee-
riumi ametnikele, pani minu esimene teaduslähetus Soome kindla aluse edasiseks 
pikaaegseks koostööks. Kümnekuuline täiendus professor Krohni laboris toi-
mus sügistalvel 1978–1979 (joonis 6). Süvenesin maksahaiguste immunoloogia 
probleemidesse. Just hiljuti olid saksa hepatoloogid kirjeldanud maksarakkude 
pinnamembraanis valke, mille vastu tekivad immuunreaktsioonid kõikide 
maksa haiguste korral. Seetõttu võis oletada, et neil valkudel on maksahaiguste 
tekkes oluline roll. Minu ülesandeks sai maksa immunoloogilise kahjustuse 
mudeli väljatöötamine küülikutel, mis ka kenasti õnnestus. Eriti sobiv oli see 
haigusmudel just seetõttu, et katseloomad olid piisavalt suured, et teha neile elu-
puhust maksabiopsiat haiguse ajalise kulu uurimiseks. Samuti seetõttu, et saada 
piisavalt verd rakuimmunoloogilisteks uuringuteks eri päritolu antigeenidega. 
Leidsin, et kõigil katseloomadel tekkisid immuunreaktsioonid nii homoloogset 
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(samaliigilist) kui ka heteroloogset (eriliigilist) päritolu antigeenide vastu. Katse-
loomade maksakoe histoloogilised uuringud näitasid, et siin tekkinud muutused 
sarnanesid just neile, mida leitakse primaarse biliaarse tsirroosi8 (praegu nime-
tatakse haigust primaarseks biliaarseks kolangiidiks) korral. 

Selle uuringuga seoses külastasin Helsingi ülikooli bakterioloogia instituuti, et 
tutvuda ensüüm-vahendatud immunoanalüüsiga (enzyme-linked immunosorbent 
assay, ELISA), mille oli seal oma külaskäigul juurutanud dr Eva Engvall, üks 
ELISA meetodi esmakirjeldajatest. Helsingis käisin ka kliinilise immunoloogia 
laboris, kus dr Odd Wager näitas, missuguseid uusi immunoloogilisi teste saab 
rakendada haiguste diagnoosimiseks. Selgus, et autoantikehade määramiseks 
haigete veres on perspektiivne kasutada kaudset immunofluorestsentsmeetodit. 
Olin seda meetodit kasutanud kandidaaditöös mao limaskesta vastaste autoanti-
kehade määramiseks. Helsingi laboris määratavate autoantikehade nimistu oli 
ahvatlevalt suur ja kasutus erinevates haiglates oluliselt laiem, kui oskasin seda 
varem ette kujutada. Polnud kahtlust – meie kliinikud vajasid neid uuringuid. 

8 Teadmata põhjusel tekkiv, väga harva esinev ning pidevalt süvenev autoimmuunhaigus. 
Mingil ebaselgel põhjusel ei tunne organism oma väikeste sapiteede rakke ära, peab neid 
võõraiks ning toodab nende „võõraste“ hävitamiseks immuunreaktsioone. Tekib väikeste 
sapiteede põletik, mis viib lõpuks maksatsirroosi ehk sidekoestumiseni. Tsirroos on 
üldiselt kogu organit haarav pöördumatu kudede struktuurimuutus, tavaliselt haiguse 
lõppfaasis, millele on iseloomulik rakkude hävimine ja organi sidekoestumine – toim.

Joonis 6. Professor Kai Krohniga arutamas minu maksaimmunoloogiauuringute  
tulemusi. Foto: erakogu
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Reaalne elu teeb korrektiive 

Asusin kohe pärast Soomest naasmist otsima võimalusi nende antikehade määra-
miseks Tartus. Perspektiivid olid muidugi üsna nigelad. Külmutusmikrotoom oli 
kohmakas selleks, et saada sobiva kvaliteediga krüolõike. Fluorestsentsmikro-
skoobil puudus võimalus epiilluminatsiooniga uuringuteks, mistõttu antikehade 
reaktsiooni eristamine mittespetsiifilisest reaktsioonist oli väga vaevarikas. 
Teatud kogemuse tekkimise järel võisime siiski meie uuringute tulemusi  pakkuda 
kliinikule, eeskätt just Toome sisekliiniku arstidele. Uue testsüsteemi juuruta-
misele kulus kaks ja pool aastat. See oli tolleaegne reaalsus. Seetõttu polnud 
ka ime, et maksakoe vastaste autoantikehade testide juurutamine võttis rohkelt 
aega. Ehitasime koos laborikaaslastega TRÜ ehitusmeeste toel Toome siseklii-
niku keldrisse külmruumi, kus antigeenide eraldamiseks maksakoest sai teha 
vajalikke protseduure. Ise tootsime ka muid kvaliteetseid immunoreaktiive, 
näiteks fluorestseiin-isotiotsüanaadiga või alkaalse (ehk aluselise) fosfataasiga 
märgistatud antikehi. Seetõttu saime tagada uuringutes väga hea kvaliteedi, mida 
Moskvas ja mujal toodetud preparaatidega polnud võimalik saada. Meile olid 
suureks abiks Tartu ümbruse sovhooside töötajad, kelle hoole all olid kasvanud 
meie katsetest osa võtnud loomad. 

Oli muidugi ka tagasilööke. Kõige kurioossemaks sai hilisem juhtum meie 
laboris Toome sisekliiniku keldris. Minu doktorant oli vivaariumist toonud 
meie laborisse hiired, keda oli mitme kuu jooksul immuniseeritud maksakoe 
autoantigeenidega, et nende abiga saada monokloonseid antikehi nende autoanti-
geenide vastu. Ta pidi alustama töödega hommikul. Öösel oli aga juhtunud see, 
mida ei osanud keegi oodata. Haistes hiire lõhna, oli avatud ventilatsiooniava 
kaudu meie laboriruumi pugenud kass, kes arusaadavalt soovis hiiri puurist 
kätte saada. Kuidas kass hiirte puuri laborilaualt maha sai ja puuri ukse avas, 
jäi meile selgusetuks. Küll aga nägime hommikul laborisse tulles, et kõik hiired 
olid maha murtud ja meie monokloonsete antikehade produktsioonile seega 
punkt pandud. Ka nii võib mõni eksperiment lõppeda, kui kõiki detaile pole 
piisavalt läbi mõeldud.

Tänu Eesti-Soome gastroenteroloogide ühistele uurimisprojektidele tekkis  
1980. aastal taas plaan taotleda haridusministeeriumist võimalust mõnekuuliseks 
teadus tööks professor Krohni laboris. Teemaks gastriidi immunoloogia. Eesmärk 
oli saada täiendavat kinnitust hüpoteesile, et mao antrumiosa isoleeritud  gastriidi 
korral esinevad haigetel sellele lokalisatsioonile iseloomulikud antikehad. Minu 
tööd kinnitasidki brittide algset leidu antrum-spetsiifiliste autoantikehade olemas-
olust. Testimiseks kasutasin uudset avidin-biotiin-komplekside meetodit, mis 
võib olla kuni 100 korda tundlikum kui tavaline immunohistokeemiline analüüs.

Lähetus oli sedavõrd lühiajaline, et osa töid jäi Tamperes lõpetamata. Pidin 
kõik poolikud tööprotokollid koos kemikaalidega mitme pakina Eestisse kaasa 
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võtma. Õnneks oli regulaarne laevaühendus Helsingi ja Tallinna vahel juba 
mõnda aega käigus. Reis Soomest koju tundus üsna väikese ettevõtmisena. 
Aga nõukogude piirivalve oli mind ja minu pakke aegsasti tähele pannud ja 
asus mind sihiteadlikult puistama. Midagi neid huvitavat leidmata, võtsid nad 
tähele panu alla minu laboriprotokollid ja teaduskirjandusest tehtud kserokoopiad. 
Pidin mind ümbritsenud soldatitele ja nende ülemustele vene keeles selgitama 
oma eksperimentide sisu ning tegema soome- ja ingliskeelsetest tekstidest üle-
vaateid. See oli esimene kord, kui mul oli võimalus laiemale üldsusele lihtsas 
keeles seletada oma teadustööd. Uskumatu, kuidas neil jätkus minutite viisi 
kannatust (kohustust?) mind kuulata. Ma ei jätnud oma selgitustöös kõrvale ka 
võimalust bravuuritseda gastriidiuuringute olulisuse üle nõukogude tervishoiu-
süsteemis. Oli igatahes meeldejääv sündmus. Aga oleks võinud lõppeda ka nii, 
et kogu teaduslik toodang ja tööks vajalikud kemikaalid oleks konfiskeeritud. 
Ühel korral oleks see hilisemal teadusreisil peaaegu juhtunud, kui vaatamata 
ametlikele dokumentidele kogutud biomaterjalide iseloomu ja tähenduse kohta 
oleks minu teaduslik pagas jäänud piirivalve valdusse. 

Võimalused teadustööks välismaistes laborites avarduvad

Üks küsimus ei andnud mulle jätkuvalt rahu. Nimelt: mis on autoimmuunse 
hepatiidi9 puhuse kahjustuse puhul esmaseks märklaudantigeeniks e millest 
saab alguse põletikuline protsess maksakoes. Et 1980-ndate keskel olid tekkinud 
teadlasvahetuste võimalused Nõukogude Liidu ja Austraalia vahel, taotlesin 
võimalust minna teadustööle Melbourne’i. Seal asub Walter ja Eliza Halli medit-
siiniuuringute instituut (Walter and Eliza Hall Institute of Medical Research), 
kus tol ajal töötas dr Ian R. Mackay, hilisem professor. Dr Mackay oli väga 
kuulus oma kliinilise suunitlusega immunoloogiaalaste tööde poolest. Ta oli 
esmakordselt kirjeldanud autoimmuunse hepatiidi puhuseid immuunreaktsioone, 
tegelnud põhjalikult autoimmuunse gastriidi ja pernitsioosse aneemiaga,10 samuti 
mitmete teiste autoimmuunhaigustega. Aga siis, kui kõik vajalikud dokumen-
did olid sõiduks valmis, oli dr Mackay siirdunud Monashi ülikooli juhtima uut 
uurimisrühma sealses molekulaarse ja kliinilise meditsiini keskuses. Seetõttu oli 
minulgi pärast Melbourne’i saabumist võimalus asuda sisustama uut laborit. See 
oli igati huvitav kogemus just seetõttu, et siin ei otsitud tingimata võimalusi uute 
aparaatide hankimiseks, pigem püüti rakendada olemasolevat aparatuuri uutel 
eesmärkidel. Näen siin mõningaid erinevusi meie teadusaparatuuri hankimise 
strateegias. Orienteerume sageli ainult uuele selle asemel, et maksimaalselt 
kasutada olemasolevat, võib-olla veidi väiksemate võimalustega taristut, seda 
aga modifitseerides.

9 Autoimmuunreaktsiooni(de)st tingitud maksakoe rakkude põletik – toim.
10 Kehvveresuse vorm, mis on tingitud nn sisemise faktori puudusest, mis on vajalik  

vitamiini B12 imendumiseks seedetraktis – toim.
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Mõnekuulise Austraalias viibimise vältel 1988. aastal tutvusin dr Mackay toetu-
sel mitmete suurepäraste teadlaste ja huvitavate inimestega nii Mannix College’s, 
Monashi, Queenslandi, Perthi kui ka Melbourne’i ülikoolides. Mitmetega, keda 
olin tsiteerinud oma varasemates teadustöödes, ja mitmetega, kelle tähendus 
immunoloogias alles ootas oma hiilgeaega. Viimastest võiks esile tuua just 
patoloog John Kerri, kes ühena esimestest kirjeldas programmeeritud rakusurma 
– apoptoosi – tähendust ja olemust patoloogias. Käesoleval ajal on apoptoos üks 
olulisemaid mehhanisme immuunrakkude elutsükli mõistmisel.

Nagu öeldud, oli mul plaan dr Ian Mackay töögrupis osaledes leida maksa-
koes peituv struktuur, mille vastu tekkivad immuunreaktsioonid on otsustavad 
autoimmuunse hepatiidi tekkel. Leidsin küll mitmeid (eeskätt glükolüütilisi) 
ensüüme, mille vastu olid haigetel tekkinud immuunreaktsioonid, kuid nende 
tekkepõhjuseks näis ikkagi olevat maksakahjustus ise. Seega olid minu leitud 
reaktsioonid hoopis maksakahjustusest tingitud, mitte selle põhjuseks. Aga see 
uuring viis mind uuele rajale. Enne mind oli dr Mackay laboris viibinud enda 
loometööks või täiendamiseks mõeldud ning regulaarsetest tööülesannetest vabal 
perioodil (nn sabbatical’il) professor Eric Gershwin USA-st, kes oli just enne 
seda avastanud maksa teise autoimmuunhaiguse – primaarse biliaarse tsirroosi 
(nüüdse nimega primaarse biliaarse kolangiidi, vt joonealust märkust ülal) korral 
esinevate immuunreaktsioonide märklaudmolekuli, milleks osutus püruvaadi 
dehüdrogenaasi kompleks.11 Nähes, et varem planeeritud uuringud ei olnud 
edukad, asusin tegelema selle autoimmuunhaigusega. Olulise leiuna õnnestus 
mul koos kaaslastega näidata, et primaarse biliaarse tsirroosi haigetelt eraldatud 
autoantikehad inhibeerivad autoantigeense ensüümi aktiivsust, samal ajal kui 
loomade immuniseerimisel saadud antikehadel sellist toimet polnud. Seega 
oli autoantikehade teke seotud ensüümi aktiivtsentrumiga. See viis loogiliselt 
mõttele, kas mitte maksakoe sapikapillaaride ensüüm ei erine oma ehituselt 
vastavast ensüümist teistes kudedes, olles seetõttu primaarse biliaarse tsirroosi 
puhuse koekahjustuse tekkega vahetult seotud. Selle küsimuse lahendamisel oli 
abiks professor Gershwini cDNA12 kloonimise meetod, mille ta oli oma töödes 
autoantigeenide iseloomustamiseks kasutusele võtnud. Minu uuringu tulemus 
näitas, et märklaudmolekul maksakoes ei erinenud sellest, mis oli varem teada. 
Kuigi need tulemused jäid avaldamata, oli sellel laboratoorsel meetodil otsustav 
tähendus minu edasistes töödes, millel peatun allpool. 

Austraaliast naasmise järel kogesin, missugused suured muutused olid vahepeal 
Eestis toimunud. Olin küll Austraalia kohalikus televisioonis näinud uudiseid 
Balti riikides toimunud sündmustest, mida pidin sageli kaastöötajatele kom-
menteerima. Seega – saabusin Eestisse tagasi väga sobival ajal. Meil hakkas 

11 Rakusiseses energiatootmise organellis ehk mitokondris toimuvate protsesside koostis-
osa – toim.

12 Nn komplementaarse DNA, ingl complementary DNA – toim.
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külas käima rohkelt immunolooge piiri tagant. Suhted varasemate sõpradega 
tugevnesid veelgi. Välissõitude organiseerimine ja piiriületamise load polnud 
enam probleemiks. Aga varasemast säilisid akadeemilises elus ikka veel olulised 
piirangud. Minu jaoks oli üheks tähtsamaks piiratud võimalus immunoloo-
giaalase doktoritöö13 kaitsmisel. Sellistele töödele oli Nõukogude Liidus vaid 
kolm kaitsmisnõukogu, mis muutis kaitsmisplaanid üsna keeruliseks, kuigi 
olin juba teinud rohkelt vastavaid ettevalmistusi – avaldasin oma tulemusi 
Nõukogude Liidu kesksetes teadusajakirjades, käisin sageli esinemas siin-
setel konverentsidel. Ühel järjekordsel Soome-visiidil tuli professor Kai Krohn 
välja küsimusega, kas ma sooviks kaitsta oma doktoritöö Tampere ülikoolis. 
 Tartus suhtus sellesse ettepanekusse positiivselt nii teaduskond kui ka ülikool. 
1990. aasta maikuus kaitsesingi doktoriväitekirja Tampere ülikoolis. Vasta-
valt tolle aja Soome seadustele sain doktorikraadi arstiteaduse ja kirurgia alal. 
Promotsioon oli selle aja sündmuse erilisusele vastavalt väga pidulik. Üritustel 
osalesid minu Eesti-poolsed mentorid professor Vello Salupere ja professor Kaljo 
Villako ja nii Tartu ülikooli rektor professor Jüri Kärner kui ka Tampere ülikooli 
rektor professor Tarmo Pukkila. Rektorid allkirjastasid samal päeval ka Tartu ja 
Tampere ülikoolide vahelise koostöölepingu. Mõne aasta jooksul olin mina selle 
lepingu Tartu ülikooli poolseks ellurakendajaks. Järgnes lustakas pidu, mille 
korraldamise eest kandis hoolt professor Kai Krohn (joonis 7). Soome sild oli 
saanud järjekordse tugisamba.

13 Mõeldud on NSV Liidu teadussüsteemi doktorikraadi, mis üldiselt kaitsti paarkümmend 
aastat pärast teaduste kandidaadi kraadi omandamist ja mille aluseks oli uue teadusharu 
loomine – toim.

Joonis 7. Kaitsmisjärgne pidulik koosviibimine (vasakult: oponent dr Ewert Linder, 
õnnelik värske doktor, rahulolev juhendaja professor Kai Krohn). Foto: erakogu
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Doktoritöö põhines minu Tartus ja Tamperes tehtud mao- ja maksahaiguste 
immunoloogiaalaste uuringute tulemustel. Maksahaiguste immuunuuringutest, 
kus oli kesksel kohal Soomest pärit ELISA meetod, kaitses Moskvas kandidaadi-
väitekirja minu esimene juhendatav, praegune Tartu ülikooli arstiteaduskonna 
laborimeditsiini professor Kalle Kisand. Nii tema kui ka kaasprofessor Tamara 
Vorobjova, kelle töö mao limaskesta immunoloogiast oli valminud samuti minu 
laboris, olid saanud minu lähedasteks kolleegideks 1980-ndatel. Paljud uurimused 
valmisid koostöös Tartu gastroenteroloogidega. Selle koostöö tulemusena sai 
meie ühine teaduskollektiiv 1994. aastal Eesti teaduspreemia, eeskätt just tööde 
eest kroonilise gastriidi alal. Siin olid tähelepanu väärivaimad just need tööd, 
mille olime teinud koos dotsent (hilisema professori) Heidi-Ingrid Maaroosi ja 
professor Kaljo Villakoga Helicobacter pylori ja gastriidi seoste alal.

Planeerimata avastus 

Vahepeal oli aga minu teadustöödes üks väga oluline periood, mil õnnestus 
tänu professor Kai Krohni ja Soome kaastöölistele saavutada seda, millest ei 
osanud unistadagi. Kuigi suund, mille valisin, oli just see, millest võis siiski 
midagi loota. Omades oskusi autoantigeenide kloonimiseks cDNA ekspres-
siooni raamatukogudest, olid mul olemas head eeldused uute autoantigeenide 
avastamiseks. Et 1980-ndate keskel polnud teada, milliste molekulidega rea-
geerivad mao limaskesta vastased autoantikehad, siis otsustasin taotleda raha 
mao autoantigeenide kloonimiseks ühelt Soome fondilt. Sain, aga ootamatult 
selgus just positiivse grandiraha otsuse järel, et teadlaste grupp Uppsalast oli 
mao autoimmuunreaktsioonide märklaudantigeeni biokeemiliste meetoditega 
eraldanud ja põhjalikult  kirjeldanud. Ja sedavõrd veenvalt, et polnud mõtet seda 
tööd korrata. Olin nõutu, aga professor Krohn tuli mõttele, et võiksin asuda ühte 
teist ammust teadusküsimust lahendama, nimelt mis on autoantigeeniks steroide 
tootvates endokriinorganites I tüüpi polüendokrinopaatiatega14 haigetel. Soomes 
on see haigus tuntud APECED-i nime all. Tema ja lastearst professor Jaakko 
Perheentupa oli neid patsiente uurinud aastaid ja kogunud neilt vereseerumeid, 
mida võis kasutada teadusuuringuteks. Tamperest saadud vered saidki minu 
uuringute objektiks. Peagi eraldasin esimesed E. coli kloonid, mille kaudu sai 
toota valke, millega reageerisid patsientide vereseerumid. Pärast rakukloonide 
DNA sekveneerimist selgus loogilise üllatusena, et uuritud autoantikehade märk-
laudantigeeniks on tsütokroom P450 17α-hüdroksülaas – ensüüm, mis on kesksel 
kohal steroidhormoonide produktsiooniahelas. Artikkel avaldati ajakirjas Lancet 
koos toimetuseartikliga, mis rõhutas avastuse tähendust eelseisvate uuringute 
perspektiivis. Tõepoolest, leidsime üsna pea, et ka teised steroidhormoonide 
produktsioonis kesksel kohal seisvad ensüümid on autoimmuunreaktsioonide 
märklauaks. 

14 Ingl autoimmune polyendocrinopathy-candidiasis-ectodermal dystrophy, pärilik nn 
AIRE geeni defektist tulenev autoimmuunhaigus, mis avaldub lapse- või noorukieas 
ning ründab üheaegselt mitmeid organeid – toim.
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Tamperes arenes viljakas koostöö Tartust siia tööle asunud Pärt Petersoniga 
(nüüdne akadeemik ja molekulaarimmunoloogia professor Tartu ülikoolis). Pub-
litseerisime Addisoni tõvest ja I tüüpi autoimmuunsest polüendokrinopaatia 
sündroomist tosinkond artiklit, millest kindlasti esimest, st Lancetis ilmunut 
tuleb pidada kõige väärtuslikumaks. Erinevalt minust jätkus Pärt Petersoni 
uurimistöö I tüüpi polüendokrinopaatia süvamehhanismide uurimise suunas, 
mis tõi talle edu laiapõhjalises uurijate grupis, mis esmakordselt kirjeldas selle 
monogeense haiguse geeni ehk AIRE (autoimmune regulator) geeni. 

Tamperes ja mujal Soomes loodud erialaste suhete toel laienesid ka võima-
lused autoimmuunhaiguste diagnostika meetodite rakendamiseks Eestis. Nii 
lõi 1993. aastal alanud koostöö Sheffieldi teadlastega Tartus võimaluse osa-
leda Ühendkuningriigi riikliku kvaliteedihindamise teenistuse (UK National 
 External Quality Assessment Service, UK NEQUAS) autoantikehade välis-
kontrolli süsteemis, mis oli vältimatu autoimmuunhaiguste serodiagnostika15 
kvaliteedi tagamisel. Hiljem on lisandunud ka diabeediga assotsieeruvate 
autoantikehade määramise kvaliteeti jälgivad ülemaailmsed programmid DASP 
(Diabetes Autoantibody Standardization Program) ja IASP (Islet  Autoantibody 
Standardization Program), kus meie labor hakkas osalema. Lisandus ka Euroopa 
autoimmuunhaiguste standardiseerimise initsiatiiv (European  Autoimmunity 
Standardisation Initiative, EASI), mis koordineerib kliiniliselt oluliste 
autoantikehade testide rakendamist Euroopas ja annab soovitusi uute testide 
kasutuselevõtuks. Kahtlemata on osavõtt neist töögruppidest nõudnud palju 
lisaaega, kuid samas on see väga oluline, et tagada laboratoorsete kliiniliste 
autoimmuunsuse uuringute kvaliteet. Sama puudutab ka in vitro diagnostika 
töögruppi Euroopa eriarstide organisatsioone ühendavas Biomed Alliance’is.

Väga vajalikuks osutus mulle Taani riikliku seerumiinstituudi külastus. See 
andis väga hea ettekujutuse immunoloogilisi uuringuid tegeva asutuse tööde 
organiseerimise põhimõttest, samuti sellest, kuidas tagada efektiivne side uurin-
gute tellijatega haiglates. Sealse autoimmuunsuse labori juhataja dr Allan Wiik 
külastas korduvalt ka Tartut, kus aitas meil korraldada autoimmuunsuse diagnos-
tika seminare. Tema teadmistele ja lahkele vastuvõtule toetudes saime dr Kaja 
Metsküla ja dr Mai Otsa (nüüdse professor Mai Rosenbergi) abiga Tartus töösse 
rakendada neutrofiilide tsütoplasma vastaste autoantikehade (anti-neutrophil 
cytoplasmic antibodies, ANCA) määramise testid. Need autoantikehad olid 
 hõivanud keskse positsiooni vaskuliitide (ehk veresoonepõletike) diagnostikas, 
kuid nende määramismeetodid tekitasid enamikus maailma laborites probleeme 
oma keerukuse tõttu. Meile tuli appi dr Allan Wiik. Sellest kogemusest arenes 
välja ka oluline osa dr Mai Otsa (Rosenberg) doktoritööst. Pole kahtlust, et 
ka Taanis omandatul oli dr Mai Rosenbergi edenemises professoriks kindlasti 
oluline osa. 

15 Haiguste diagnoosimine vereseerumist ja teistest kehavedelikest – toim.
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Tol ajal külastasid paljud meie labori teadlased muidki välismaiseid teadus-
keskusi. Pikema aja jooksul olid teadustööl Uppsala ülikoolis professor Olle 
Kämpe laboris Kai ja Kalle Kisand. Mõlemad on nüüd Tartu ülikoolis professo-
rid. Mul on eriti hea meel selle üle, et oma väitekirjad tegid nad minu juhatatavas 
laboris just maksahaiguste immuunmehhanismidest. 

Neil aegadel oli meil üldse väga tihe suhtlus kolleegidega välismaal. Selleks 
leidus mitmeid teadustööde rahaliste toetuste allikaid, mida me ka efektiivselt 
kasutasime. Eriti soodsalt mõjus 2001. aastal meie uurimisgrupi kuulumine 
ühte Eesti teaduse tippkeskusse – molekulaarse ja kliinilise meditsiini tipp-
keskusse. 2003. aastal pälvis see ka Euroopa Liidu Kesk- ja Ida-Euroopa teaduse 
tippkeskuse nimetuse. Olin neil aastatel tippkeskuse juht. See oli üsna oluline 
lisaülesanne. Tänu abilistele sujus keskuse töö kenasti. Tippkeskus oli äärmiselt 
oluline noortele, sest võimaldas paindlikult organiseerida välislaborite külastusi 
tööks vajalike uurimismetoodikate omandamiseks. See lõi ka administratiivtööle 
emotsionaalselt olulise positiivse tausta. Sel ajal töötas meie teadusgruppides 
ka mitmeid külalisteadureid. 

Teaduskoostöö immunoloogia piirialadel 

Järk-järgult muutus minu juhendatavate doktoriväitekirjade temaatika mitme-
kesisemaks. Eriti hea meel on selle üle, et üks töö käsitles meie ja Tartu ülikooli 
farmaatsia instituudi ühistööd lõhevalkudel põhineva haavaliimi immunoloo-
gilistest omadustest. See Ivo Laidmäe doktoritöö oli oluline nurgakivi meie 
ühisuuringutele Harvardi ülikooli ja hiljem Pennsylvania ülikooli teadlaste 
grupiga, mida juhatab professor Paul Janmey. Koostöö professor Janmeyga 
tõi meie laborisse uue dimensiooni, mis põhines biofüüsika ja rakubioloogia 

Joonis 8. Koekultuurides kasutamiseks loodud lõhe fibrinogeenist elektrospinnimise 
abil valmistatud fiibermatid kuvatuna skaneeriva elektronmikroskoobi abil  
(suurendused: A – 3000 ×; B – 10 000 ×). Foto: erakogu
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uusimatel arengutel. Hakkasime oma teadustöödes kaasprofessor Ivo Laidmäe 
abil kultiveerima rakke elektrospinnimise teel saadud matriitsidel, mis parandas 
oluliselt rakkude kasvutingimusi (joonis 8). Professor Janmey visiidid Tartusse 
olid alati oodatud. Meie ühised arutlused andsid rohkelt võimalusi edasiste tööde 
planeerimiseks. Selle tööga seoses saime ka oma esimese patendi. 

Seoses endokriinorganite ja eriti reproduktiivsete kudede uuringutega, mis said 
esmatõuke Tamperest, laienes nende uuringute ring ka Tartus. Olulisimaks 
eesmärgiks sai vajadus välja selgitada, kuivõrd on infertiilsuse16 põhjuseks 
immunoloogilised mehhanismid. Meie juurde doktorantuuri asunud dr Kadri 
Haller-Kikkatalo doktoritöö tulemused näitasid veenvalt, et real autoantikehadel, 
eeskätt just folliikuleid stimuleeriva hormooniga (FSH-ga) reageerivatel 
autoantikehadel on naiste fertiilsust mõjutav toime. Sel perioodil oli meie 
labori teadustöö suures osas seotud reproduktiivmeditsiiniga. Teema olulisus 
on ilmselge, arvestades lasteta abielupaaride suhteliselt suurt hulka nii meil 
kui ka mujal. Meie uurimistöö oli suunatud lisaks naistel esineva fertiilsuse 
selgitamisele ka meeste viljatusele. Siin oli meil väga hea koostöö nii Tartu 
ülikooli naistekliiniku (professor Helle Karro) kui reproduktiivmeditsiini teadus- 
ja arenduskeskusega (professor Andres Salumets).

Diabeedi ja tsöliaakia immunoloogia väljakutsed

2000-ndate algul intensiivistus meie uurimisgrupi diabeedi ehk suhkurtõvega 
seonduv uurimistöö. Eestvedajaks oli dr Tarvo Rajasalu, kellel valmis minu ja 
Ulmi ülikooli professori Bernhard Böhmi laborites doktoritöö 1. tüüpi diabeedi 
immunoloogiast. Töö käigus võtsime järjepanu kasutusele pankreasega reageeri-
vate autoantikehade testid, mis tõestasid peagi oma vajalikkust igapäevases 
arstitöös. Nende testide tööle rakendamisel meie laboris oli suureks abiks profes-
sor Åke Lernmark Washingtoni ülikoolist. Tema oli kirjeldanud esmakordselt 
glutamaadi dekarboksülaasi vastaseid autoantikehi, mis on jäänud siiamaani 
keskseteks biomarkeriteks erinevate diabeedivormide iseloomustamisel.

Pärast USA-st Euroopasse siirdumist töötas professor Lernmark Lundi ülikoolis. 
Ta organiseeris Malmös asuva kliiniliste uuringute keskuse Clinical Research 
Centeri juurde laste diabeedi ja tsöliaakia labori. Mul oli võimalus 2008. aastal 
pool aastat töötada seal külalisprofessorina. See oli väga oluline ajajärk, kus 
jätkus aega nii laboritööks kui ka diabeediuuringute sõlmküsimuste üle mõtisk-
lemiseks. Kirjutasime koos professor Lernmarkiga ülevaate diabeedipuhuste 
autoantikehade kliinilisest tähendusest (Uibo, Lernmark, 2008), mida pean 
siiani üheks oma parimatest ülevaateartiklitest. Professor Lernmark on jäänud 
minu oluliseks teaduspartneriks tänase päevani (joonis 9).
16 Laiemas tähenduses mõeldakse selle alla lastetust üldisemalt ehk mehe sigimisvõimetust 

või naise võimetust rasestuda või võimetust rasedust lõpuni kanda; kitsamas mõttes ainult 
viimast.
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Neil aegadel tekkis mul diabeedi 
immunoloogia uurijate  hulgas 
 rohkelt tuttavaid. Kõige tiheda mad 
sidemed  kujunesid põhjanaab-
ritega. Professor Mikael Knip 
Helsingi ülikoolist oli selleks 
ajaks, kui mina temaga lähemalt 
tutvusin, ülemaailmselt tunnusta-
tud 1. tüübi diabeedi uurija. Tema 
ja kaastööliste edu põhjuseks oli 
soomlaste põhimõttekindel stra-
teegia 1. tüübi diabeedi juhtude 
varajasel avastamisel.  Kasutades 
kombineeritult teste inimese leu-
kotsüütide  antigeenide (human 
leukocyte antigen, HLA) ja 
diabeediga assotsieeruvate auto - 
antikehade määramiseks väike - 
lastel, hakati avastama diabeedi-
juhte nende varajases staadiumis. 
Nõnda oli võimalik vältida diag-
noosimata diabeedist tingitud 
raskeid tüsistusi väikelastel. 
Nüüdseks on vastavat strateegiat 
rakendatud nii mujal  Euroopas 
kui ka Põhja-Ameerikas. Märki - 
misväärne, et 2023. aasta sep - 
temb rist on Itaalia lastel vastavate autoantikehade uuringud seadusega sätestatud 
(Couzin-Frankel, 2024). Tahaks väga loota, et see põhimõte jõuab kunagi ka meie 
tervishoiusüsteemi. Koos tsöliaakia17 seroloogilise sõeltestimisega on diabee-
diga assotsieeruvate autoantikehade uuringud heaks näiteks sellest, mida võib 
immunoloogia meditsiinile pakkuda. Lisaks juba suurepärastele saavutustele 
haiguste ennetamiseks vaktsineerimise kaudu ja kasvajate ravi tõhususe alal.

Mõlemad lapseea kõige sagedasemad autoimmuunhaigused, 1. tüübi diabeet 
ja tsöliaakia on olnud minu enda ja minu juhatatava uurimisgrupi keskseteks 
 uurimisvaldkondadeks. Seda on toetanud lisaks rahvusvahelisele koostööle ka 
Tartu ülikooli lastekliiniku arstid ja teadlased professor Vallo Tillmann, kaas-
professor Oivi Uibo, dr Aleksandr Peet jt. Lastekliiniku ja väliskolleegide koostöö 
tulemusena analüüsisime võrdlevalt tsöliaakia teket Eesti ja Soome lastel Euroopa 

17 Eluaegne autoimmuunne geneetilise eelsoodumusega haigus. Ainsaks raviks on kogu 
elu kestev range gluteenivaba dieet – toim.

Joonis 9. Professor Åke Lernmark külalisena Tartus (2007). 
Foto: erakogu
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Liidu projekti DIABIMMUNE18 raames, millest valmis möödunud aastal ka 
dr Kärt Simre väitekiri. Töös leidis kinnitust meie grupi varasematest doktori-
töödest (Oivi Uibo, 1994; Krista Ress, 2014) esile kerkinud arvamus, et Eestis 
on tsöliaakia harvem kui Põhjamaades. Püüdsime sellel materjalil leida mikro-
bioloogilisi erinevusi jm põhjuseid, kuid selleks jäi uuritavate hulk väikeseks. 
Küll aga leidsime oma teises uuringus, et tsöliaakia tekkes võib olla oluline koht 
enteroviirusinfektsioonidel, nagu olime seda varem näidanud diabeedi korral 
teise Euroopa-ülese, nn INCO-Copernicuse skeemist rahastatud koostööprojekti 
raames. Neis töödes oli oluline roll Tampere ülikooli professoril Heikki Hyötyl, 
kellega meil oli haakuvaid teadushuvisid juba 1980-ndatel. Nimelt tõestasime, 
et mumpsi põdemine kutsub lastel ajutiselt esile pankrease saarekeste vastaste 
autoantikehade tekke. Mumpsiviirus kui üks võimalikke 1. tüübi diabeedi puhuse 
autoimmuunse kahjustuse käimalükkaja on siiani üheks kandidaadiks. Seoses 
efektiivse vaktsineerimisega ei ole mumps enam probleem, kuigi aeg-ajalt on 
esinenud mumpsi haigestumist väikesel hulgal ja vaktsineerimata inimeste puhul.

Esimese tüübi diabeedi ja tsöliaakia tekkemehhanismid on lõplikult välja selgita-
mata. Ikka ja jälle tuuakse vastavates teadusfoorumites esile fakte, mis näitavad, 
et siiani on püütud nende haiguste tekkemehhanisme selgitada uuringutega, mille 
hüpoteesid pole piisavalt relevantsed. Ehk klassikalisele karikatuurile tuginedes: 
me otsime öösel kadunud võtit laternaposti ümbrusest valgusvihust, mitte aga 

kaugemalt, pimedusest 
väljastpoolt valgus-
vihku (joonis 10). See 
on tuntud kui streetlight-
metafoor protsessile, mis 
käsitleb ignorantsust 
teadmiste hankimisel. 
Seetõttu oleme oma töö   - 
grupis püüdnud leida 
uusi teaduslikke lähene-
misviise. Viimastel 
aasta  tel oleme  uuringute 
objektiks võtnud nor-
maalse mikrof loora, 
seega mittepatogeensed 
mikroobid, mis satuvad 
meie organismi välis-
keskkonnast ja millele 
meie immuunsüsteem 
reageerib. Oleme neid 
uuringuid teinud seoses 

18 https://diabimmune.broadinstitute.org/diabimmune

Joonis 10. „Streetlight“. Allikas:  
https://sketchplanations.com/looking-under-the-lamppost  

https://diabimmune.broadinstitute.org/diabimmune
https://sketchplanations.com/looking-under-the-lamppost
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Euroopa Liidu uurimisgrandiga HEDIMED,19 mida kureerib Tampere üli-
kool ja professor Heikki Hyöty. See uuring on võimaldanud meil diabeedile 
läheneda veidi teise nurga alt, uurides noorte naiste ja neile sündinud laste 
immuunsüsteemi suhteid ja tähendust immuunvahendatud haiguste, eeskätt 
allergia ja autoimmuunhaiguste tekkes. Uuringutes on olnud oluline osa nii 
Tartu ülikooli naiste- ja lastekliiniku arstidel kui ka kõigil minu labori töötajatel 
ja doktorantidel. Viimasel ajal oleme eriti panustanud rasedusaegse diabeedi 
immunoloogiliste muutuste uuringutele. Siin on oluline osa täita meil doktoritöö 
kaitsnud Aili Tagomal. Teema on äärmiselt aktuaalne, sest nii nagu teisedki 
diabeedivormid, on ka rasedusaegne diabeet kogu maailmas sagenemas. 

Immunoloogide ja allergoloogide seltsist rahvusvaheliste ülesanneteni

Immunoloogiaalase teadustöö ja praktilise arstitööga tegelevaid immunoloogia-
huvilisi oli 1980-ndateks Eestis üsna suur seltskond, mistõttu minu ja mitme 
kolleegi eestvõttel sai asutatud Eesti immunoloogide selts. Mind valiti seltsi 
esimeheks ja minu töökaaslasest dr Tamara Vorobjovast sai seltsi sekretär.  
1980-ndate lõpuaastaist alates käis seltsil külas rohkesti immunolooge välismaalt. 
Seltsi liikmed ja kolleegid minu laborist viibisid lühematel ja pikematel erialastel 
täiendustel väljaspool Eestit. Tartut külastas ka dr Ian Mackay koos abikaasaga. 
Ma ei saanud jätta neile tutvustamata meie Lõuna-Eesti maakodu suitsusauna 

19 https://www.hedimed.eu/

Joonis 11. Professor Ian Mackayga tema 80. sünnipäevale pühendatud sümpoosionil 
Melbourne’is (WEHI 2002). Foto: erakogu

https://www.hedimed.eu/
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mõnusid. Muidugi pidas ta ka suurepärase loengu. Taas külastades Melbourne’i 
tema 80. sünnipäevale pühendatud konverentsil (joonis 11), veendusin veel kord, 
millist erksa vaimuga teadlast oli mul õnn tunda, jõulukaarte vahetada ja koos 
töötada. Ikka olen tema õpetusi oma noortele kolleegidele jaganud. Neist üks 
kõlas: „Kui oled artikli käsikirja kirjutamisel jõudnud kümnenda versioonini, 
siis oled alles artikli kirjutamise algetapis.“ 

2001. aastal lõime Eesti immunoloogide seltsi ja Eesti allergoloogide seltsi baa-
sil ühise Eesti immunoloogide ja allergoloogide seltsi. Selts kuulub Euroopa 
immunoloogiaseltside föderatsiooni (European Federation of Immunological 
Societies, EFIS). Mõned viimased aastad on mul olnud au seda üle-euroopalist 
organisatsiooni esindada Euroopa arstiteaduslikke seltse ühendavas organi-
satsioonis BioMed Alliance in Europe. Seal on mu lisaülesandeks osalemine 
diagnostika rakkerühmas (In Vitro Diagnostics Task Force). Lisaks olen ka 
selle föderatsiooni hariduse rakkerühma (EFIS Task Force Education) liige, mis 
on pärast aastatepikkust vaheaega jätkuks mu varasemale tööle immunoloogia 
seltside rahvusvahelise liidu (International Union of Immunological Societies) 
hariduskomitees. Tollane tegevus lõi soodsa pinnase regulaarsete rahvusva-
heliste täiendkursuste ja suvekoolide organiseerimisele, mis on brändinime 
ABC (Autoimmunity: Basic and Clinical; autoimmuunsus alus- ja kliinilise 
distsipliinina) all jätkunud alates 1994. aastast nii Eesti immunoloogide (ja 
allergoloogide) seltsi kui ka mitmete rahvusvaheliste organisatsioonide ja Tartu 
ülikooli toel (joonis 12).

Joonis 12. Professor Sirpa Jalkanen ABC kursustel ettekannet esitamas (Tartu, 2007). 
Foto: erakogu
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Aastate jooksul on mul olnud võimalus osa võtta mitmete teiste rahvusvaheliste 
organisatsioonide tegevusest. Neist üks olulisemaid on kindlasti osalemine tea-
duse ja eetika töögrupis Euroopa teaduste akadeemiate föderatsiooni European 
Federation of Academies of Sciences and Humanities (All Europan Acade-
mies, ALLEA) juures (joonis 13). Selles töögrupis on viimastel aastatel olnud 
lisaks teaduseetika küsimustele ja Euroopa teaduse eetikakoodeksi 2017. ja  
2023. aasta täiendatud versiooni20 väljatöötamisele ka sellised teaduspoliitika 
kesksed küsimused nagu teaduse evalveerimine, avatud teadus jm. 

Lõpetuseks

„Tee tekib käies,“ nii kirjeldab Arne Naess oma tööd kolleeg Per Ingvar 
 Haukelandiga raamatu „Elufilosoofia“ (Naess, 2023) valmimisel. Samamoodi 
võiks oma arengut esitleda paljud teadlased ja teisedki oma valdkonnale pühen-
dunud inimesed. Teadlased eriti, sest pühendumus oma uurimisvaldkonnale aitab 
noorena alustatud teed vanemas eas paremini tunnetada ja ka läbida ning teelt 
kõrvalekalded on enamasti välistatud. Kuid juhtub ka neid. Siis võib sattuda 
teeharule, mis viib ootamatu sihtpunktini. Nii on juhtunud ka minuga. See kõik 
on toimunud kaaslaste toel, kellest ainult väike osa sai mainitud eelnenud tekstis, 
kuid kellele kõigile olen ülimalt tänulik (joonis 14). Selle kinnituseks on üle 250 

20 ALLEA (2023) Euroopa teaduse eetikakoodeksi 2023 täiendatud versioon (eesti keeles). 
Tallinn. https://doi.org/10.26356/ECOC-Estonian

Joonis 13. ALLEA teaduse ja eetika töögrupp Barcelonas (2014). Foto: erakogu

https://doi.org/10.26356/ECOC-Estonian
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teadusartikli, millest vaid vähesed on valminud minu ainuautorluses. Samuti 19 
doktori- ja 12 magistritööd, mitmed üliõpilaste uuringud, konverentsiettekanded. 
Muidugi suur-suur tänu minu vanematele, radioloogist vend Rainerile ja minu 
perele, kus Oivi, Kristjan ning kaksikutest tütred Katariina ja Eliise on mind 
alati toetanud minu ettevõtmistes.

Joonis 14. Minu kaastöölised Tartu ülikooli bio- ja siirdemeditsiini instituudi 
immuno loogia osakonnast 2022. aastal (puudub osa tudengitest, residentidest ja  
pildistamise hetkel haiglas töötanud kolleegidest). Esimeses reas vasakult:  
spetsialist Kaja Metsküla, MD; professor Raivo Uibo, MD; immunoloogia teadur  
Aili Tagoma, PhD; immunoloogia kaasprofessor Tamara Vorobjova, MD.  
Teises reas: Marina Šunina, PhD; Celeste Peterson, MSc; immunoloogia kaasprofessor 
Alar Aints, MD; spetsialist Kristi Alnek, MSc; koordinaator Eva Mõtte; ülõpilane 
Brita Laht; spetsialist Maire Mandel; immunoloogia kaasprofessor Meeme Utt; 
immunoloogia lektor Koit Reimand, MD; spetsialist Helis Janson, MSc; resident  
Diana Denirbacak, MD; immunoloogia nooremteadur Anu Bärenson, MD; 
immunoloogilise nanotehnoloogia kaasprofessor Ivo Laidmäe. Foto: erakogu
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Teaduse keerdkäigud

Aastal 2017 oleks mul olnud väga raske ennustada, et ma saan riigi teadus-
preemia. Veelgi huvitavam on see, et mul oleks olnud ka võimatu ennustada, 
mille eest selle saan. Minu viimaste aastate teadustöö on olnud oluliselt mõjutatud 
kahest faktorist, mida aastal 2017 oli raske ette näha. Üks neist oli fantasti-
line teadusavastus, mis muutis mu arusaama teadvusest. Teine oli järsk ja üsna 
ootamatu areng tehisaru valdkonnas. Kirjeldangi neid kahte nüüd järgemööda.

Kui läksin Berliini, et teha järeldoktorantuur Matthew Larkumi laboris, ei plaani-
nud ma tegelikult teadvust uurida. Matthew Larkum on legend, kes mõtleb ja 
püüab välja selgitada, kuidas ajukoor töötab, nii et kavas oligi paremini selgeks 
teha ajukoore töö algoritmid.

Teadus on põnev just seetõttu, et kunagi ei tea, mis käänaku taga on. Me üritame 
aru saada nähtustest, mida mitte keegi maailmas veel ei mõista. Seetõttu juhtub 
üsna palju sündmusi, mis võivad plaanitud teelt kõrvale viia. On teadlasi, kes ei 
lase end eksitada ja on kinni oma eesmärgis, näiteks selles, mis on granti sisse 
kirjutatud. Mina nii sihikindel teadlane pole. Usun seda, et uued avastused 
peavad meie etteplaanitud teed muutma. Peame olema paindlikud.

Mäletan elavalt, kuidas oma Berliini labori töösse sisseelamise ajal üks Matthew 
Larkumi järeldoktorant mulle lõunasöögi ajal labori inimesi tutvustas ja ütles: 
„Siin on kõik nii toredad, välja arvatud see üks paranoiline tüüp. Temaga pole 
mõtet rääkida.“

Olen vist alati olnud halb sedasorti nõu kuulamises. Veelgi enam, üks peamisi 
nõuandeid, mille hea sõber enne doktorantuuri mulle andis, kõlas just vastu-
pidi: „Otsi neid teadlasi, keda teised peavad kummaliseks, ja räägi nendega.“ 
Paranoiline – täpselt minu jaoks.

Selgus, et Mototaka polnud sugugi paranoiline. Tal olid lihtsalt veidi teistsugused 
tööharjumused. Ta oli sageli öösiti laboris ja tegi katseid. Mõnda aega oli tal 
laboris isegi voodi. Teised järeldoktorandid ei sallinud teda, sest ta jaksas neist 
rohkem tööd teha ja teda ei huvitanud sotsialiseerumine. Täpselt minu tüüp! 

https://doi.org/10.3176/evp.2024.03
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Juba meie esimesel kohtumisel näitas Mototaka mulle hämmastavaid andmeid, 
mis panid aluse kogu sellele aastapreemiaga auhinnatud uurimistööde tsüklile. 
Aga et kõigest aru saada, tasub anda natuke taustainfot.

Teadvuse suur probleem

Teaduse juurde oli mind aastal 2004 toonud mõistatus, kuidas aju materiaalsest 
masinavärgist saab tekkida teadvus. Kuidas ajus tekib tunne olla keegi? Või 
väga lihtsa näitega: miks näpistamine viib ebameeldiva tundeni? Võime jälitada 
 signaale näpistamise kohast ajju, jälgida valuga seotud protsesse ajus, aga küsi-
mus teadvuse kohta on küsimus sellest, kust tekib see tunne – valu.

Ajakirja The Times Literary Supplement 1992. aasta numbris kurtis filosoof 
Jerry Fodor kuulsalt: „Kellelgi pole vähimatki aimu, kuidas miski materiaalne 
võiks olla teadvusel. Keegi isegi ei tea, mis tunne oleks, kui tal oleks vähimatki 
ettekujutust selle kohta, kuidas mis tahes materiaalne võiks olla teadvusel.“

Sir Andrew Huxley, Nobeli preemia laureaat, ütles Cambridge’i neuroteaduste 
initsiatiivi avasõnades:

„Võib-olla kõige keerulisem ja samal ajal ka kõige huvitavam probleem neuro-
teaduses on teadvuse olemus ja selle seos ajus toimuvate füüsiliste sündmustega. 
Veel mõned aastad tagasi vältisid neuroteadlased seda teemat, välja arvatud Sir 
John Eccles. Teda oli kasvatatud katoliiklasena ja ta uskus hinge olemasolusse 
igas inimeses. Seevastu on sellest nüüdseks saanud moekas teema, millele on 
pühendunud mitmed seltsid ja ajakirjad. Mulle tundub, et see on praegu neuro-
teaduse suurim probleem. Kes iganes selle lahendab, on saanud Newtoni ja 
Darwini omaga võrreldava koha teaduse ajaloos.“

Milline suurepärane motivatsioon igale noorele teadlasele! Niisiis olin selle prob-
leemiga silmitsi seisnud, sellega maadelnud, oma doktorantuuris selle uurimisse 
panustanud (nt Aru jt, 2012). Tegelikult olin aastaks 2018 teadvuseuuringutest 
väsinud ja läksin Berliini, et mõista aju saladusi.

Püramidaalrakkude saladused

Inimaju töö mõistmise keskmes on tihti just ajukoor (ehk korteks). Selles on 
miljardeid neuroneid ja mitmeid sadu erinevat tüüpi neuroneid. Meid huvitavad 
praegu ajukoores sügaval asuvad püramiidja kujuga neuronid. (Täpsemalt asuvad 
nad viiendas korteksi kihis ja neid nimetatakse viienda kihi püramidaalneuro-
niteks.) Nendel ajukoore süvakihi püramiidrakkudel on keskne roll ajusiseses 
andmeedastuses ja info koordineerimises. 
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Just neid rakke ja nende tööd läksin uurima Berliini Matthew Larkumi juurde. 
Tema oli Nobeli auhinnaga pärjatud Bert Sakmanni laboris juba aastal 1999 
avastanud, et nendel rakkudel on kaks erinevat osa: üks kogub andmeid välis-
maailmast ja teine sisemaailmast (Larkum jt, 1999). See võimaldab ühe raku 
tasemel teha midagi näiliselt väga abstraktset: välist ja sisest võrrelda ja kokku 
viia. Tegu on hämmastava seaduspäraga, millel Larkumi teooria kohaselt on 
oluline roll mõtlemise masinavärgis (Larkum, 2013). 

Varustatuna selle taustainfoga võime nüüd tagasi minna hetke, mil olin jõudnud 
Matthew Larkumi laborisse ja asunud vestlusesse tema järeldoktorandi Mototaka 
Suzukiga. Erinevalt sellest, mida see teine järeldoktorant mulle lõunalauas oli 
öelnud, ei üritanud Mototaka midagi varjata või mind vältida – hea meelega 
näitas ta oma tulemusi. 

Mototaka Suzuki ja Matthew Larkumi katsetes (Suzuki, Larkum, 2020) selgus, 
et üldnarkoosi all juhtub midagi neuronisiseste protsessidega. Närvirakud, kus 
teadvusseisundis seesmine ja välimine sisend töötasid üksmeeles, töötasid tead-
vuseta seisundis teistmoodi. Nimelt ei viinud seesmise sisendi aktiveerimine 
närviraku aktiivsuseni; seesmine ja välimine sisend olid teineteisest lahutatud 
(joonis 1). See oli täiesti ootamatu, sest seni polnud keegi arvanud, et teadvusega 
seotud mehhanismid võiksid olla rakusisesed. Kuidas see töötab? Miks see oli 
tähtis? Kas võib olla, et teadvuse suure probleemi mõistmiseks on tarvis aru 
saada rakusisestest mehhanismidest?

Mäletan, kuidas ma ahhetasin, kui seda tulemust nägin. Kui väljusin Mototaka 
laborist, ei saanud ma seda ideed enam peast välja: äkki nad olid tõesti avastanud 
võtme teadvuse mõistatuse lahtimuukimiseks? Rakusisese võtme.

Joonis 1. Meie teooria jaoks on tähtis Mototaka Suzuki avastus, et teadvuseta sei-
sundis on püramidaalneuronite kaks osa (ülemine ja alumine) omavahel lahutatud. 
Teadvusele omase ajuaktiivsuse (ja ka teadvuselamuse) tagab just see, et sisendid on 
ühendatud ja võimaldavad keerukamat ajuaktiivsust.
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Teooria

Mototaka ja Matthew olid küll teinud avastuse, aga teaduses on tarvis avastus 
ka õigesti konteksti panna ehk öelda teistele, mida see tähendab. Nende artikkel 
(Suzuki, Larkum, 2020) ilmus küll ajuteaduse tippajakirjas Cell, aga oli võrdle-
misi tehniline ja seega ma teadsin, et ega teadvuseuurijad seda eriti ei loe. Või 
kui isegi loevad, siis nad ei suuda aru saada, mida see tähendab. Seega mina 
nägin enda rolli nende tulemuste laiema tähenduse väljaselgitamises. Erinevalt 
Mototakast ja Matthew’st olid mul vastavad teadmised juba olemas, sest olin ju 
varem pikalt ja põhjalikult teadvust uurinud. 

Niisiis asusin mõtlema, kuidas selgitada nende tulemuste tähtsust teadlastele, 
kes küll mõtlevad teadvusest, aga ei saa eriti midagi aru ajust. Minu mõttetöö 
põhjal sündis dendriidilise integratsiooni teooria (ehk DIT), mis väidab, et tead-
vuse aluseks on see, kui aju keskel asuvad kõrgema taseme taalamuse tuumad 
moduleerivad sügavate kihtide püramidaalneuroneid nii, et suhtlus raku kahe 
osa vahel toimub. Sel juhul on püramidaalneuronid aktiivsemad ja nad lükkavad 
käima aktiivsusahelad ajukoore ja koorealuste struktuuride vahel, soodustades 
aju dünaamilist sidusust. Aju aktiivsus saab olla keerukam ja mitmekesisem just 
tänu sellele lokaalsele mehhanismile püramidaalrakkude sees. Teadvus võib olla 
seotud laia skaala ajuaktiivsuse mustritega, aga nende tekkimisel ja arengul on 
kesksel kohal just need lokaalsed rakusisesed mehhanismid. 

Meie artikli (Aru jt, 2020) peamine argument oli, et teadvuseteaduses on küll 
palju teooriaid, aga me peame arvesse võtma viimase aastakümne uusi teadmisi 
ajuteadusest. Erinevalt teistest teadvuseteooriatest keskendub DIT neurobioloo-
giale. Just nii, nagu Francis Crick teadvuseteaduse algusaastatel ütles – teadvus 
tekib ajus ja seega peame mõistma neid neuronaalseid mehhanisme, mis selle 
aluseks on. DIT on noor teooria, mis on siiski saanud teadvuseteaduses juba 
üsna palju kõlapinda ja on esimene osa teaduspreemiani viinud artiklite sarjast 
(Aru jt, 2020; vt ka Bachmann jt, 2020). 

Tehisaru rikub teadvuseteadlaste peo ära

Niisiis näis kõik tore: olime just välja pakkunud uue viisi, kuidas teadvust mõista 
ja hetkeks (aga vaid hetkeks) tundus, et oleme teadvuse mõistatuse lahendamisele 
lähemal. Aga siis tuli tehisaru. 

Ilmselt on paljud lugejad kasutanud tehisaru süsteeme nagu ChatGPT. Tegu on 
hiigelvõimsa tehisnärvivõrguga, millesse on sõna sõna haaval sisse treenitud 
praktiliselt kogu internetis olemas olev mõistlik ja ka ebamõistlik tekst. Iga 
uue sisseantud sõna korral ennustab algoritm, mis peaks olema järgmine sõna. 
On küllaltki üllatav, et sellise suhteliselt labase õpetusega süsteemid suudavad 
anda (vahel) sisukaid vastuseid. Nad käituvad, nagu nad oleksid arukad. Näiteks 
võin tehisarusse ChatGPT sisestada oma artikli (Aru jt, 2020) ja paluda tehis-
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arul see kolme lausega kokku võtta: „Artikkel käsitleb seda, kuidas hiljutised 
neurobioloogilised läbimurded on valgustanud teadvuse aluseks olevaid rakulisi 
mehhanisme, eriti rõhutades kortikaalsete püramiidrakkude rolli. Tutvustatakse 
dendriitilise integratsiooni teooriat, mis väidab, et alt-üles ja ülevalt-alla andme-
voogude paindlik integratsioon rakutasandil on teadvusliku töötluse jaoks 
hädavajalik.“ Pole ju paha. Tehisaru süsteem teeb selle kokkuvõtte kümne 
sekundiga. 

Probleem teadvuseteadlase jaoks on see, et maailmas on suur hulk inimesi ja 
ka arvutiteadlaseid, kes arvavad, et ChatGPT-sarnased süsteemid võivad olla 
teadvusel. Kui mitte täna, siis juba peagi. Kui ChatGPT-lt praegu küsida, kas 
ta on teadvusel, siis ta tavaliselt vastab umbes nii, et tema on tehisaru süsteem 
ja ei saa selle kohta midagi öelda või et ta pole teadvusel. Aga see polnud alati 
nii. Aasta 2022 suvel vastasid sarnased tehisaru süsteemid, et nad on teadvusel. 
Ehkki see, et üks süsteem ütleb, et ta on teadvusel, ei peaks olema kriteerium, 
mille järgi hinnata, kas süsteem on teadvusel või ei, on mitmed tehisaru uurijad 
justkui ära tinistatud. Nad usuvad, et need süsteemid võivad tõesti olla teadvu-
sel. Aga mulle tundus see usk pime. Miks peaks ChatGPT (või sellega sarnased 
süsteemid) olema teadvusel? See, et nad vastavad vahel viisakalt nagu inimene, 
ei tähenda, et nad tunnevad nagu inimene. Minu jaoks oli sellel järeldusel liiga 
vähe teaduslikku tõendusmaterjali.

Või ma eksisin? Üks põhjus, miks on raske vastu vaielda sellele, et ka tehisaru 
võib olla teadvusel, on asjaolu, et nii arvutuslikus neuroteaduses kui ka tehisaru-
uuringutes eeldatakse, et nii närvirakud kui ka üldine arhitektuur on tehisaru 
süsteemis ja inimajus võrdlemisi sarnased. Näiteks keskmise õpiku kohaselt 
töötab närvirakk umbes nii: informatsioon siseneb dendriitide kaudu, kust ta 
liigub läbi rakukeha ja lõpuks saadetakse aksoni kaudu aktsioonipotentsiaalid, 
mis seda informatsiooni edasi kannavad. Neuron tuliskleb. 

Niimoodi lihtsustatult kirjeldamisel on oma võlu. Minu jaoks on nüüd ilmnenud, 
et lihtsustamisel on ka pahupool. Just selle lihtsa kirjelduse tõttu arvavad tehis-
aru uurijad, et tehisnärvivõrkudes olevad neuronid ja bioloogilised neuronid on 
sarnased. Ka tehisneuronid koguvad „presünaptilisi“ sisendeid, „kaaluvad“ neid 
ja siis väljastavad signaali. Kui neuronite töö on täpselt sama ja kui ka töötlus 
on sama, siis miks peaks üks süsteem olema teadvusel, samas kui teine mitte? 
Mis on ajus teistmoodi? 

Kuidas aju arhitektuur erineb tehisaru omast

Kas tehisaru on inimarule sarnane? Esimene kaitse selle argumendi vastu on, et 
sarnasus on pinnapealne ja tänapäeva tehisaru süsteemid ei tööta ajuga sarnaselt. 
Artiklid, mis seda väidavad, moodustavad viimase osa mu teaduspreemiale 
nomineeritud artiklitsüklist (Aru jt, 2023; Suzuki jt, 2023). 
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Tuleme tagasi selle järeldoktorandi juurde, kelle eest mind esialgu hoiatati. Nagu 
oleme näinud, muutsime koos seda, kuidas mõeldakse teaduse neurobioloogi-
listest korrelaatidest. Tegelikult möödus suur osa minu Berliinis oldud ajast 
Mototaka laboris, kus tegime katseid ja arutlesime aju üle. Üks mõte, mida juba 
tollal, st aastal 2018, jagasime, on see, et ehkki tehisaru tehnoloogia taga on 
sügavad närvivõrgud, ei vasta nende arhitektuur sellele, kuidas asjad ajus käivad.

Sügavad närvivõrgud on „sügavad“, kuna neis on palju kihte. Kui anda neile 
sisendit, näiteks see tekst siin, siis see läbib kiht-kihilt terve tehisnärvisüsteemi. 
Osas sellistest süsteemidest on sadu kihte, kust sisend järjest läbi liigub. Aga 
see ei tundu olevat viis, kuidas aju töötab. 

Ajus on küll olemas töötlushierarhia, mis on hoopis vähem hierarhiline kui tehis-
närvisüsteemis. See tähendab, et madalalt tasemelt on võimalik otse ühendust 
võtta kõrgema taseme töötluspiirkondadega. 

Teine väga oluline erinevus hierarhilisest töötlusest on see, et aju keskel olev 
struktuur – taalamus – on seotud kõigi ajukoore osadega. Niisiis, ehkki töötlus 
ajukoores võib küll tunduda hierarhiline, on igal ajukoore osal võimalik iga 
teisega suhelda kiiresti taalamuse kaudu.

Kui me umbes aastal 2018 selle üle arutlesime, siis tundus idee nii lihtne ja loo-
mulik. Küllap keegi sellest varsti kirjutab! Aga kui aasta 2022 keskel Mototakaga 
arutasime, millest võiks kirjutada, siis oli idee teiste poolt ikka avaldamata. See 
oli üllatav, aga väljendab midagi olulist, mis teaduses ikka juhtub: kui liigutakse 
kaasa peavoolu ideedega, siis võidakse mõned väga lihtsad põhiasjad ära unus-
tada. Peavooluks on juba mõned aastad olnud idee, et aju teeb midagi sügavõppe 
(ehk süvaõppe) sarnast, aga nagu ülal esile toodud, ei vasta see tegelikkusele.

Siin nägimegi võimalust: me ei hakka spekuleerima sel teemal, kuidas aju töötab, 
vaid rõhutame seda, et on anatoomilised faktid, mis näitavad, et aju ei tööta nagu 
sügavõpe. Natuke rumalal kombel oli lõpuks artikli pealkirjas siiski kirjas ka 
„Shallow brain hypothesis“ (pindmise aju hüpotees), mis justkui viitaks, et tegu 
on hüpoteesiga. See oli väike möödalaskmine meie poolt, aga samas kuidagi 
tahad oma uut ideed ju ka nimetada.

Igal juhul oli meie peamine argument, et ei pea vaidlema selle üle, kas aju teeb 
midagi sügavõppe sarnast või ei. Me vaatame fakte ja faktid ütlevad, et aju 
teeb muu hulgas ka midagi teistsugust, kus õppimine ja käitumine pole mitte 
sügav, vaid madala töötlushierarhiaga. Iga korteksipiirkond on vahetult seotud 
taalamusega ja taalamus saab mõjutada iga korteksipiirkonda. 

Ehk osalt seetõttu, et võtsime sihtmärgiks ühe moodsa ajuteaduse eelduse ja 
ründasime seda faktidega, õnnestus meil artikkel saada ajuteaduse kõige täht-
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samasse ülevaateajakirja Nature Reviews Neuroscience (Suzuki jt, 2023). Minu 
teada pole tänaseks päevaks ükski eestlane varem seal ajakirjas artiklit avaldanud 
(aga loodan, et eestlaste kirjutatud artikleid ilmub seal veel ja veel!).

Niisiis erineb aju arhitektuur tehisaru omast (Suzuki jt, 2023). Sellest vastu-
argumendist ei piisa, et veenda tehisaru uurijat, kes arvab, et ka tehisaru võib olla 
teadvusel. Vastava tehisaru uurija küsimus on, mis juhtub, kui loome tehisaru, 
mis töötab dendriitilise integratsiooni teooria põhimõtetel, kus on püramidaalsed 
rakud ja aju keskel asuv keskjaam taalamus. Kui teeme tehisaru nii, et algoritm 
on sama mis meie kirjeldatud teoorias, siis kas see süsteem oleks teadvusel? 

Bioloogiline vs. tehislik

Sel hetkel, kui tehisaru süsteemid on loodud nii, et nende sees toimuvad arvu-
tusprotsessid on bioloogilise aju omadega sarnased, on teadlasel kaks valikut. 
Kas nõustuda, et need süsteemid tõepoolest on teadvusel, sest nendes toimuvad 
arvutusprotsessid ju vastavad sellekohasele teadvuseteaduse teooriale, või siis 
võtta samm tagasi ja üritada aru saada, kus midagi valesti läinud on. 

Minus tekitab kõhklust see, et ehkki meie teooria järgi loodud tehisaru simulee-
riks selle teooriaga seotud arvutusprotsesse, oleks see ju kõigest arvutiprogramm, 
tarkvara. Aga kas teadvus on tarkvara? Või on siin üks sügavam probleem?

See ei ole uus küsimus. Juba 1990. aastal rõhutas filosoof John Searle, et igal 
arvutusmudelil on talle omased piirid. Näiteks tornaadot simuleeriv arvutus-
mudel ei hirmuta meid, tsunaamilainete mudel ei tee meid märjaks ja pitsa 
seedimise mudel ei täida meie kõhtu. See argument on iseenesest loogiline, aga 
üllataval kombel peame täna, enam kui kolm aastakümmet hiljem, ikka sama 
teema üle vaidlema. Põhjus peitub ilmselt ülivõimsates tehisaru süsteemides, 
mis suudavad (vahel) anda mõistlikke vastuseid ja jätta (vahel) nutika mulje. Kui 
Searle’i filosoofiline argument ei suutnud arvutiteadlasi veenda 1990. aastal, siis 
on see tänapäeval oma veenvuse veelgi enam kaotanud. Ehk peaks argument 
teadvuse ja tarkvara erinevuse kohta olema bioloogiline? 

Nende teemade üle aastal 2022 juureldes hakkas mulle üha enam terendama, 
et kõikide nende protsesside mudeldamine ja simuleerimine jätab ikka välja 
peamise: bioloogia ei ole kõigest tarkvara. Kui võtaksime lugeja ajust välja 
mõne neuroni, saaksime selle katseklaasi panna ja seal elus hoida. Bioloogi-
line neuron oleks võimeline seal kasvatama uusi jätkeid, looma ühendusi teiste 
neuronitega. Need ühendused võivad katseklaasis muutuda tugevamaks või 
nõrgemaks. Neuron võib katseklaasis tuliskleda. Bioloogiline närvirakk teeb 
kõike seda ja muudki veel, samas kui tehisneuron on vaid mõttetu tükk koodi.

See tundub olevat päris oluline erinevus. Me võime neuroni tööd küll kirjel-
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dada valemitega, mis vastavad ka tehisnärvirakkude aktiivsusele, kuid valemid 
väljendavad vaid tibatillukest osa sellest, mis raku sees tegelikult toimub. Need 
valemid ei ela. Niisiis on teadvuse aluseks oleva aju ehitusplokid – närvirakud – 
tehisneuronitest teatud mõttes väga erinevad. Võtmeküsimus on, kas see eri-
nevus on tähtis. 

Probleem on nimelt selles, et mitte ükski tänase päeva juhtivatest teadvuse-
teooriatest ei selgita, miks see, et neuronid on päriselt eksisteerivad keerukad 
bioloogilised masinavärgid, peaks kuidagi teadvuse jaoks oluline olema. Kuidas 
neuronite sees toimuv on seotud teadvusega? Pigem keskenduvad teooriad just 
arvutuslikule tasemele. Näiteks üks tuntumaid teadvuseteooriaid – globaalse töö-
ruumi teooria – ütleb, et teadvus on see, kui sisend jõuab nii-öelda globaalsesse 
tööruumi. Globaalse tööruumi teooria keskmes on arvutuslik protsess, mille 
käigus lokaalsed töötlusüksused jagavad oma tööd globaalse tööruumiga. Seda 
arvutuslikku protsessi on võimalik tehisaru süsteemides rakendada. Tänapäeval 
on juba tehisarusüsteeme, mis seda teevad.

Need teooriad ignoreerivad täielikult pea kõiki mikrotaseme detaile, mis tee-
vad närvirakust närviraku. Kas need on lihtsalt bioloogilised detailid, mis on 
tehisaru ja tehisteadvuse loomiseks täiesti ebavajalikud? Või on need „detailid“ 
neuroni sees toimuva kohta just esmatähtsad – ilma nende mõistmiseta ei saa me 

Joonis 2. Enamik tänapäeva teadvuseteooriaid vaatab protsesse, mis toimuvad üksi-
kutes neuronites ja neuronipopulatsioonides (kriipsutatud joone kohal). Meie arvates 
peaks rohkem süvenema ka rakusisestesse protsessidesse ja sellesse, kuidas rakusisesed 
protsessid on kaastoimes sellega, mis toimub neuronipopulatsioonide suhtluses. 
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kunagi teadvusest aru? Mulle tundub ja ma loodan, et oleme uue ajastu alguses, 
kus teadvust hakatakse üha enam nägema kui vahetult elusolemisega seotud 
fenomeni. Aga ainult sellest ei piisa, sest teadlastena tahaksime aru saada, miks 
elusolemine peaks olema seotud teadvusega. Täpselt millised elussüsteemide 
omadused on need, mis toovad kaasa teadvuse? Meil pole tänasel päeval veel 
rahuldavat teooriat, mis ütleks, kuidas on elu ja teadvus seotud ja kas teadvus 
tekib ainult eluslooduse teatud keerukuse astmel. Isegi kui arvutusprotsessid 
ise ei ole teadvuse aluseks, soovime teadlastena arvutuslikku teooriat sellest, 
mis teadvus on (ja miks eluga seotud protsessid teadvuse jaoks kesksed on).

Siiski on tore tõdeda, et need ideed on viimaks jõudmas ka teadvuseteaduse 
diskussiooni. Vähemalt mina isiklikult olen pidanud enda jaoks ümber mõtlema 
seda, kas teadvus on pelgalt arvutuslik protsess, mida saab tarkvaras järele teha, 
või on ta midagi põnevamat. Veel selle teadustööde tsükli alguses, kui avaldasime 
dendriitilise integratsiooni teooria (Aru jt, 2020), ei mõelnud ma väga selle üle, 
kas teadvus on kõigest arvutuslik protsess või ei. See oli vaikimisi eeldus, mille 
üle ei arutletud. Tehisaru kiire areng on sundinud mind asju ümber mõtlema. 
Kui teadvus on kõigest arvutuslik protsess, siis saab seda tehisaru süsteemides 
järele teha ja süsteemid nagu ChatGPT on (varsti) teadvusel. Aga ehk näitavad 
tehisaru süsteemid hoopis seda, et eluslooduses toimuvad protsessid on teadvuse 
mõistmisel tähtsamal kohal, kui me seda eales arvanud oleksime. 

Uusi ideid pole üldse kerge kirja panna. Kui tahad mõelda täiesti varasemast 
 raamistikust välja, siis oled üksi mäe tipus, kus on külm ja kõle. Läks umbes 
aasta, enne kui suutsin hakata asju vaikselt kirja panema. Oluliseks tõukepunk-
tiks sai see, et osalesin Montrealis ühes töötoas, kus esines ka tehisarualase 
maailma üks kõige mõjukamaid teadlasi Yoshua Bengio ja üks Google’i tehisaru 
uurijate juhte Blaise Aguera y Arcas. Mina kirjeldasin meie enda ideid ja tule-
musi (nt Aru jt, 2020), aga eelnimetatutest viimane ütles oma ettekande ajal, et 
tehisaru süsteemid on ka teadvusel – ajus ei ole mingit „haldjatolmu“.

See tegi mind väga vihaseks. Õnneks saab teadlane oma viha välja valada ka 
klaviatuuri toksides. Emotsionaalne seisund võimaldas minu mõtetel lõpuks 
paisu tagant välja pääseda. Oma osa oli muidugi ka selles, et järgmisel hommikul 
oli meil hommikusöök kahe sarnaselt mõtleva teadlasega, kelleks olid Mac 
Shine Austraaliast ja mu enda endine juhendaja Matthew Larkum. Tavaliselt 
on söögilauavestlused teadlastega üsna igavad – nagu ka Nobeli auhinna saaja 
Jim Watson on öelnud, räägivad teadlased söögilauas täiesti tavalist juttu. Aga 
sel hommikul ma nii juhtuda ei lubanud. Iga kord, kui teema hakkas mujale 
hajuma, tõin selle kohe tagasi – „olgu, aga mis me selle tehisaru probleemiga 
ette võtame?“. Nii me arutasime, sõime ja arutasime. Neli tundi järjest. See oli 
mu elu parim hommikusöök, mille põhjal sündis ka meie kolme artikkel, kus 
kirjeldame meie jaoks kõige olulisemaid punkte, miks tehisaru ei ole teadvusel 
(Aru jt, 2023). Selles artiklis on palju uusi ideid (vähemalt minu jaoks).
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Kust tulevad uued ideed?

Kuidas inimaru üldse tuleb uute ideede peale? Kas seda saab kuidagi tagant aidata? 
Ka nende küsimuste uurimine mahtus mu viimase nelja aasta uurimistöö sisse.

See küsimus on mulle isiklikult oluline. Ma teen teadust just nende hetkede 
pärast, kus tundub, et olen midagi uut välja mõelnud või millestki uuest aru 
saanud. On fantastiline tunne, kui saab hetkeks arvata, et oled ainus inimene 
maamunal, kes mingist küsimusest või teemast aru saab. (Tihti selgub pärast, 
et see arusaam oli vale – näiteks lahendus tegelikult ei töötanud või oli keegi 
juba midagi taolist arvanud. Aga sellest pole midagi.)

On ebaselge, kuidas see toimub. Kuidas ajus tekivad uued mõtted? Minu hüpo-
tees (Aru, 2022) on, et uute mõtete loomine on nagu Lego-ehitus. Nagu uue 
Lego-idee ehitamiseks on tarvis palju Lego-tükke, nii on selleks, et midagi uut 
välja mõelda, tarvis palju teadmisetükke, mida aju sees omavahel kombineerida. 
Niisiis on ka heaks teadlaseks saamisel tarvis palju lugeda selle kohta, mida teised 
teinud on. Aga ainult lugemisest ei piisa; lisaks tuleb ka üritada pidevalt uusi 
kombinatsioone leida – motiveeriv jõud on ikkagi millestki uuest arusaamine.

Kuidas kombineerimine käib? Kas seda, et uued kombinatsioonid ilmneksid, 
saab kuidagi soodustada? Üks tõsiasi, mis mind aastaid tagasi selle teema juurde 
tõi, on see, et uued mõtted tulevad tihtipeale seisundis, mis on väga erinev 
tavalisest töötegemisest. Kõige kaunimalt kirjeldab seda kuulus saksa teadlane 
Hermann von Helmholtz: „Sageli [---] saabusid [ideed] ootamatult, ilma minu-
poolse pingutuseta, nagu inspiratsioon [---] Nad ei tekkinud kunagi väsinud ajus 
ega kirjutuslaua taga. Alati oli vaja, et oleksin esiteks probleemi igast küljest 
analüüsinud, nii et mul oleksid kõik selle nurgad ja keerukused meeles. [---] 
Siis [---] peab tulema tund täielikku füüsilist värskust ja vaikset heaolu, enne 
kui head ideed saabuvad. Tihti olid nad kohal hommikuti, kui ma ärkasin [---] 
Aga eriti meeldis neile end ilmutada sel ajal, kui ma päikesepaistelise ilmaga 
metsas üle küngaste jalutasin.“ 

Kuidas saab nii olla? See on teadlase jaoks huvitav mitmel põhjusel. Esiteks näi-
tavad niisugused kirjeldused, et ülesande lahendamine ei ole mitte ilmtingimata 
välismaailmaga seostuv protsess, vaid võib toimuda täitsa ilma välise sisendita. 
Mitte et välist sisendit kunagi ülesannete lahendamiseks ei kasutataks, aga fakt, 
et lahendused tulevad jalutades või ärgates, näitab, et uue lahenduse leidmiseks 
kõige tähtsam protsess on ajus toimuv ümberkorraldumine. Võiks isegi öelda, et 
see sisemine protsess, see ümberkorraldamine, on uute ideede jaoks hädavajalik.

Teiseks näitavad sellised kirjeldused, et lahendused tulevad tihti mitte tööd 
tehes, vaid tööst eemal olles – jalutades, vannis, pikutades, niisama logeledes. 
Miks? Mis toimub puhkeseisundis niisugust, mis muidu ajus juhtuda ei saa?
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Paarkümmend aastat tagasi tehti hämmastav avastus: une ajal on rottide ajus 
võimalik mõõta aktiivsusmustreid, mis kordavad ärkvelolnud ajus toimunud 
aktiivsust. Järgnevatel aastakümnetel on näidatud, et see ei toimu sugugi mitte 
ainult une ajal, vaid igasuguse rahuliku seisundi puhul. Tegu ei ole sugugi mitte 
ainult rumala taaskordamisega, vaid pigem on need mustrid, mida aju tagasi 
mängib, mänguliselt põnevad. Need ei ole pelgalt taaskordused, vaid kombinat-
sioonid. Vaikses seisundis toimub rohkem kombineerimist ja aju on paremini 
võimeline teadmisetükke kombineerima (Aru jt, 2023b). See on seisund, kus 
meil tulevad uued lahendused (Tulver jt, 2023). 

Niisiis, kui on vaja uute ideede peale tulla, siis soovitan logeleda! Parim teadustöö 
ei sünni ennast tohutult tagant utsitades. Parim teadustöö sünnib, kui end tagant 
utsitada, aga vahepeal ka logeleda. Parafraseerides Tammsaaret: tee tööd, näe 
vaeva, logele, siis tulevad ka uued ideed.
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KUDEDE REGENERATSIOON JA RAKUVÄLINE MAATRIKSKUDEDE REGENERATSIOON JA RAKUVÄLINE MAATRIKS

Kujutlege, et te olete rakk. Lihtsalt rakk, üks 3,5 miljardist, kes osaleb organismi 
talitlemises. Meie organism meenutab arvulises mõttes Maal elavat inimühis-
konda, kas pole? Sellega sarnasused ei piirdu. Rakkudel ja inimestel on palju 
ühist. Nad sünnivad, küpsevad, omandades oskused oma edasiste ülesannete 
täitmiseks, töötavad päeval ja ööl palehigis, et hoida organismi korralikult 
talitlemas ning lõpuks surevad. Nende maised jäänused pakitakse kaunilt ning 
suunatakse selleks ettenähtud rakkudes olevatesse ümbertöötlemisjaamadesse, 
et anda ainest uute rakkude tekkeks. Vahel juhtub ka nii, et välismõjud tekitavad 
lokaalselt suuremaid ja väiksemaid kahjustusi, organismi tungib mõni väline 
pahalane või kahjustav aine, kes põhjustab kahju, või tekib algul väikestest 
talitlushäiretest suurem süsteemne haigus. Kõik need olukorrad meenutavad 
sõda ja võivad halvemal juhul viia kogu organismi hukkumiseni. Tundub tuttav, 
eks? Seisab ju ka inimkond aeg-ajalt üsna hukkumise veerel, senini ikka enda 
ahnuse, rumaluse ja võimujanu tõttu. Tundub, et varsti on kätte jõudmas üks 
sellistest otsustavatest hetkedest, kus selgub, kas suudame organismina ellu 
jääda, jätkame raske invaliidina või pühime iseend sootuks maamunalt. Hoiame 
pöialt, et selge mõistus võidaks. 

Aga rakkude juurde tagasi. Sarnasused inimühiskonnaga ei piirdu makrotasan-
diga. Kui minna indiviidi tasemele, siis igal rakul on hubane elamine, mis tagab 
talle kõik vajaliku igapäevaseks eluks ja tööks. Suurem osa keharakkudest erineb 
inimestest selle poolest, et nad on üsna paiksed – töötavad nii-öelda kodust. 
Aga leidub piisavalt ka rakke, mis rändavad kogu oma elu. Suur osa neist on 
rakud, mis tegelevad transporttöödega, nagu erütrotsüüdid – punaverelibled, mis 
transpordivad nii vajalikku hapnikku kopsudest teiste rakkudeni. Õieti ei ole 
need päris rakud, kuna ei sisalda rakutuuma, vaid pigem nutikad pakirobotid, 
mis võtavad kopsudes kauba – hapniku – peale ning annavad selle ära seal kus 
vaja – energianäljas paiksetele rakkudele. Sarnased, palju väiksemad, kuid ehk 
isegi nutikamad pakirobotid on vereliistakud ehk trombotsüüdid. Need kannavad 
endas rohkelt erinevaid signaalmolekule ning erinevaid valke, mida vabastatakse 
samuti vajaduse järgi erinevates olukordades, näiteks koekahjustuste – haavade – 
tekkimisel ja paranemisel.

Teine suurem kategooria rändrakke on politsei ülesandeid täitvad immuunsüs-
teemi rakud. Osa neist, peamiselt erinevad lümfotsüüdid, mida võib võrrelda 
politseijõududega, ringleb veres pidevalt, olles valmis vajadusel veresoonest 

https://doi.org/10.3176/evp.2024.04
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väljuma ning pahategija isoleerima ja kahjutuks tegema. Osa immuunrakkudest 
on aga püsivalt vaikselt kudedes, jälgivad olukorda nagu salaagendid ning kaht-
lase objekti leidmisel siirduvad lähimasse politseijaoskonda – lümfisõlme – oma 
leidu näitama, et vajadusel kutsuda kohale abiväge sissetungijaga võitlemiseks. 
Nagu näeme, on tagatud nii varustamine kõige vajalikuga kui ka turvatunne. Just 
selliseid salamisi toimetavaid immuunrakke – makrofaage – leidsime maksa-
koes, mis maksakahjustuse paranemise ajal osalevad muuhulgas rakuvälise 
aine, millest kohe juttu tuleb, kohandamisel just selliseks, mis toetab maksa 
taastumist (Klaas jt, 2020).

Igal mitterändaval rakul on oma kodu, mida võib väga hästi võrrelda meie ela-
misega. Kui vaadelda histoloogilist lõiku (ehk lõiku mis tahes koest – toim) 
mikroskoobiga, siis tundub, et rakud elavad üsna külg külje kõrval, nii et pigem 
meenutab raku elamine kitsukest korterit. Struktuuri, mis annab kudedele kuju 
ning mehhaanilise tugevuse, nimetatakse rakuväliseks aineks ehk rakuväliseks 
(ekstratsellulaarseks) maatriksiks. Sellel on tugevad, kuid elastsed „seinad“, 
mis on ehitatud struktuursetest valkudest nagu kollageenid (joonis 1). Samas 
on rakuvälises maatriksis rohkelt ka mittevalgulisi aineid, proteoglükaane, 

mis annavad sellele vett sidu-
vad, pehmendavad omadused. 
Tänapäeval ehk isegi liiga 
populaarsetes täitesüstides 
kasutatav hüaluroonhape on 
naha rakuvälise maatriksi olu-
line mittevalguline vettsiduv 
komponent. Rakuväline maat-
riks sisaldab ka selliseid valke, 
mis annavad teada nii kohaliku 
koepiirkonna kui ka kogu orga-
nismi seisundist, vahendades ja 
moduleerides kas lähemalt või 
kaugemalt tulevaid signaale. 
Harilikult ei osale need kand-
vate struktuuride („seinte ja 
vahelagede“) moodustamisel. 
Seetõttu nimetatakse selliseid 
valgulisi rakuvälise maatriksi 
komponente mittestruktuurse-
teks. Ehituslikul tasandil oleks 
selliste valkude analoogiks näi-
teks tapeet või isegi mööbel, 
aga sel juhul oleks see nutikas 
sisustus, mis elastsust, värvi ja 
mustrit muutes oskab elanikule 

Joonis 1. Hiire maksa normaalne rakuväline maatriks. 
Maksarakud on eemaldatud ning skaneeriva elektron-
mikroskoobi pildil on näha maksa ekstratsellulaarse  
maatriksi struktuur, mille moodustavad peamiselt  
kollageenkiud. Näha on ka rakkude „pesad“ –  
tühemikud, mille on jätnud eemaldatud maksarakud.  
Autorid T. Kangur ja M. Järvekülg. 
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edastada väljastpoolt tulevat infot. Umbes nii, et diivan muutub mõnusast peh-
mest mööbliesemest kõvaks lavatsiks, andes märku vajadusest püsti tõusta ja 
intensiivsemalt tööle hakata.

Nii meie kui ka teised oleme näidanud, et kahjustatud maksakoe paranemise ajal 
muutub maksa maatriks jäigemaks tänu kindlatele muutustele selle valgulises 
koostises (Klaas jt, 2016) (joonis 2). Sõna „maatriks“ on rakku ümbritseva 
keskkonna kohta üsna kohane, sest nagu kuulsas filmiseerias „The Matrix“ 
juhib raku elutegevust valdavalt see informatsioon, mis saabub temani maatriksi 
vahendusel. Näiteks on teada, et kasvufaktorite ja teiste signaalmolekulide toime 
elavas organismis oleneb sellest, millised maatriksi komponendid ja mil moel 
neid rakkudele esitlevad. Erinevalt petturlikust tehismaatriksist filmis töötab 
päris maatriks ainult selle nimel, et anda rakule võimalikult adekvaatset infot 
väljaspool toimuvast, tagades nõnda, et rakk teeb just seda, mida ühes või teises 
olukorras kõige rohkem vaja on. 

Seega avaldab rakuväline maatriks väga suurt mõju rakkude käitumisele. Heaks 
näiteks on eriline struktuur – tüvirakunišš –, mis säilitab seal olevad rakud „iga-
vesti noorena“. Igavesti tähendab siin: kohaliku mikrokosmose ehk organismi 

Joonis 2. Hiire maksa maatriks muutub kahjustuse korral tunduvalt jäigemaks. Nii-
nimetatud atomaarsete jõudude mikroskoopia (atomic force microscopy) mõõdab 
mikro kiu nihet (displacement), mida tekitab kindel jõud (force). Mida vähem nihet 
tekitab sama tugev jõud, seda jäigem on objekt ning graafik tõuseb järsemalt. CCL4 ja 
DDC tähistavad erinevaid maksakahjustuse viise. Autorid M. Antsov ja M. Järvekülg. 
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eksistentsi lõpuni. Tüvirakunišš asub toitainetega hästi varustatud piirkonnas 
veresoonte lähedal. Selle moodustavad erilised saaterakud ning erilise koosti-
sega rakuväline maatriks. Selles asuvad rakud säilitavad oma väheküpsenud 
(„noore“) välimuse ja jagunemisvõime kogu organismi eluea vältel, taastades nii 
oma töö teinud ning surnud rakkudest jäänud tühemikke ja tagades organismi 
elujõulisuse pikkade aastate vältel. Samuti osalevad need rakud pärast kahjus-
tuste elimineerimist organismi ülesehituses, produtseerides aktiivselt uusi rakke 
ja taastades kahjustatud kudede teovõime. Tüvirakunišše on leitud erinevatest 
kudedest. Kõikjal funktsioneerivad need üsna sarnaselt. Vähemalt vereloome 
tüvirakkude korral on selgelt näidatud, et kontakti kaotamine tüvirakuniši 
imelise mikrokeskkonnaga tõukab rakud pöördumatult kiirema jagunemise ja 
paralleelselt ka edasise küpsemise ning vananemise teele. See tekitab tahtmatult 
paralleele Eedeni aiaga, millest väljaajamise tulemuseks oli inimsoo surelikkus 
ning vajadus palehigis oma igapäevast leiba teenida, aga ka võime saada lapsi.

Kui kudet kahjustada, siis muutub rakuväline maatriks kardinaalselt. Kahjus-
tuse paranemise käigus moodustub esmane maatriks, mis osalt tuuakse kohale 
vereliistakute poolt ja osaliselt sünteesitakse allesjäänud sidekoerakkude poolt. 
Edasisel paranemisel asendatakse see teisese maatriksiga, mille küpsemisel 
moodustub tihke struktuur – armkude, mis suures osas koosnebki just maatrik-
sist ning vähemal määral sidekoerakkudest. Iseloomulik on, et arengu käigus 
hoolikalt üles ehitatud struktuurid kahjustuse paranemise käigus ei taastu ja 
tekkinud armid jäävad meid saatma kogu elu. Vaid väga üksikud hulkraksed 
organismid – heaks näiteks on siin Mehhiko sabakonnaline aksolotl – suudavad 
täielikult taastada oma kahjustatud organeid. Ka nendes protsessides osaleb 
aktiivselt ekstratsellulaarne maatriks, kuid see on hoopis teine lugu. 

Tulles tagasi põhiteema juurde, siis mind on rakkude ja hiljem ka kudede taas-
tumisvõime huvitanud alates minu teadlaskarjääri algusest, kui ma 1994. aasta 
oktoobris astusin üle professor Toivo Maimetsa labori läve Tartus Riia tänav 
23 asuvas Tartu ülikooli molekulaar- ja rakubioloogia instituudis. Tollal huvitas 
teadlaskonda pigem see, kuidas rakusisesed mehhanismid reguleerivad rakkude 
jagunemist, jagunemise seiskumist ning rakusurma ja seda eelkõige meie aja 
suure katku – vähktõve – võtmes.

Esimest korda puutusin normaalsete rakkude ja nende jagunemist puuduta-
vate küsimustega kokku Rootsis Karolinska instituudis, kus ma professor Rune 
Toftgårdi grupis asusin uurima naha tüvirakke. Just siis kogesin fenomeni, kus 
rakkude käitumine olenes nende asukohast organis. Nägime, et karvanääpsu 
tüvirakkude jagunemisvõime olenes sellest, missuguses karvanääpsu struktuuris 
nad asuvad. Meie leid, et ka kiiremini jagunevad tüvirakud on samaväärsed 
tüvirakunišis asuvate väga aeglaselt jagunevate tüvirakkudega, oli tol ajal üsna 
sensatsiooniline (Jaks jt, 2008).
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Ekstratsellulaarsele maatriksile hakkasime rohkem tähelepanu pöörama pärast 
Eestisse naasmist tehtud keerulisi, kuid edutuid katseid leidmaks maksa tüvi-
rakke. Nagu meie ja paralleelselt ka teiste gruppide tööst ilmnes, ei olegi maksas 
selliseid tüvirakke nagu paljudes teistes organites. Selle asemel, et väike, 
multi potentne (mitmeid rakutüüpe moodustada suutev) tüvirakupopulatsioon 
aktiveerub ja moodustab eri tüüpe rakke, funktsioneerivad maksa küpsed rakud 
ise nagu tüvirakud. Nad on suutelised oma küpsusastet veidi vähendama ja vaja-
dusel omandama jagunemisvõime, taastades üsna kiiresti maksa massi. Seda 
oli ju ka varem arvatud, aga nüüd sai see keeruliste geneetiliselt modifitseeritud 
hiiri ja erinevaid kuvamismeetodeid kasutades ka puust ja punaselt ette näidatud 
(Viil jt, 2017) (joonis 3). 

Huvitaval kombel on maksa hämmastavat taastumisvõimet kirjeldatud juba 
eelajaloolises legendis aheldatud Prometheusest, kelle maks „kasvas tagasi“ igal 
ööl pärast seda, kui suur kotkas oli seda päeval nokkimas käinud. Kuidas vanad 
kreeklased sellised teadmised omandasid, pole senini lõplikult selge. Arvata võib, 
et nende teadmised meditsiinist ja keha funktsioneerimisest olid palju põhjali-
kumad, kui me arvame. Seda titaani on siinkohal kindlasti paslik meenutada. 

Joonis 3. Hiire maksas moodustavad sapiteede rakud ainult uusi sapiteede rakke ega 
panusta teiste rakutüüpide moodustamisele. Transgeense hiire maksas on märgitud 
punase helendava valguga väike osa rakke ning jälgitud nende järglaskonda, mis on 
samuti märgitud sama valguga. On näha, et järglased moodustavad vaid uusi sapiteid. 
Autor J. Viil.
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Just tema on teadlastele omistatud uuendus- ja mässumeelsuse võrdkuju ning 
oma armastusega väetite külmetavate inimeste vastu vast ka esimene humanist. 
Tõi ta ju inimestele tule nii füüsikalises kui ka vaimses mõttes. Väidetavasti on 
inimsugu just temalt saanud otsiva vaimu, püüde tegelda teaduse ja tehnoloogia 
arendamisega ning, mis seal salata, mõned ka sügava vastumeelsuse juhmi ja 
silmakirjaliku autoritaarsuse vastu. 

Kuna maksas on peale rakkude rohkelt rakuvälist maatriksit, mida on suhte-
liselt kerge eraldada, siis pöörasime oma tähelepanu sellele. Küsisime lihtsalt, 
mis sugused muutused toimuvad kahjustatud maksa rakuvälises maatriksis. 
Eraldasime normaalsest ja kahjustatud hiiremaksast ainult rakuvälise maat-
riksi – geelja meduusitaolise hõljuva olluse. Rakud viskasime piltlikult öeldes 
minema ning viisime meduusi vesilahusesse. Kõlab lihtsalt, aga selleks, et tõesti 
kogu rakuväline maatriks ära lahustada, pidime ära proovima üsna mitu erinevat 
meetodit.

Järgnevalt analüüsisime saadud lahust, kasutades proteoomikat. Kõlab sarnaselt 
genoomikaga ja töötab selles mõttes samamoodi, et saame analüüsida korraga 
kõiki valke, mis lahuses leiduvad. Kasutades keerulisi masinaid – massispektro-
meetreid, mis määravad lahuses olevate valgufragmentide molekulmassi ja muid 
parameetreid –, saame valgufragmentide mustrite analüüsil teada, missugused 
valgud ja mis koguses antud lahuses leidusid. See omakorda lubab meil ana-
lüüsida valkude sisalduse erinevusi proovide vahel. Kahjustatud ja normaalse 
maksa rakuväliste maatriksite vahelisi erinevusi oli mitmeid. Suurem osa nende 
valkude ülesannetest oli juba varem kirjeldatud ja seetõttu meile erilist huvi 
ei pakkunud. Tähelepanu köitsid hoopis kaks mittestruktuurset valku, millest 
varem oli väga vähe teada. Nendeks olid olfaktomediin 4 (OLFM4) ja trombo-
spondiin 4 (THBS4) (Klaas jt, 2016). Esimene olfaktomediinide valguperekonna 
liige avastati härgkonna haistmisepiteelist, millele viitab ka valgu nimi. Selles 
perekonnas on liikmeid rohkem, kuid keskendugem edaspidi OLFM4-le.

Oli teada, et imetajates leidub OLFM4 mitmetes kudedes, nagu näiteks maos, 
peensooles, jämesooles ning eesnäärmes. Üsna rohkelt leidub OLFM4 just soole 
tüvirakunišis, mis asub soolekrüptide põhjas. Lisaks normaalsetele kudedele 
 leidub rohkelt OLFM4 erinevates kasvajates, eriti neis, mis pärinevad sooletrak-
tist. Kuigi selle valgu täpne funktsioon ei olnud üheselt kirjeldatud, oli siiski 
teada, et OLFM4 omab rolli rakkude kontaktides ekstratsellulaarse maatriksiga, 
reguleerides nende liikumist (migratsiooni) mööda rakuväliseid struktuure. 
Seetõttu oli üsna loogiline küsida, kas OLFM4 mõjutab normaalsete maksa- ja 
naha rakkude käitumist. Tõesti, OLFM4-ga rikastatud sööde stimuleeris maksa-
rakkude ning naha keratinotsüütide (naha pindmise kihi rakud, mis annavad nahale 
selle kaitse funktsiooni) jagunemist rakukultuuris (Klaas jt, 2022) (joonis 4). 
Huvitaval kombel ei mõjutanud see aga naha teise tähtsa rakutüübi – sidekoe-
rakkude ehk fibroblastide – jagunemise kiirust.
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Joonis 4. Inimese normaalsed keratinotsüüdid kasvasid kas standardses söötmes 
(ülemine paneel) või OLFM4-ga rikastatud söötmes (alumine paneel). OLFM4 rikkas 
keskkonnas oli kolooniates palju rohkem jagunevaid rakke, mida näitab Ki67 markeri 
positiivsus (punased rakutuumad). Lisaks on OLFM4 juuresolekul kasvanud rakud 
väiksemad ja tihedamalt pakitud, meenutades rohkem tüvirakke. Normaalses söötmes 
kasvanud rakud vananevad, muutudes suuremaks ning rohkem positiivseks  
keratinotsüütide küpsemismakeri K5 (keratiin 5 – roheline) suhtes.  
Sinine värv märgib rakutuumi. Autorid K. Mäemets-Allas ja M. Klaas.
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Kahjustuste paranemisel on oluline rakkude koordineeritud liikumine kahjusta-
tud kohta. Seetõttu mõõtsime OLFM4 võimet reguleerida rakkude migratsiooni. 
Selleks kasvatasime rakud kultuuris üsna tihedaks ning tekitasime rakkude kihti 
kahjustuse – eemaldasime rakud kultuuri keskosast kindla laiusega ribalt. Kui 
mõõtsime aega, mille jooksul rakud täitsid tekkinud kunstliku koedefekti, siis 
leidsime, et OLFM4 lisamine stimuleeris mõlema naha rakulise komponendi 
liikumiskiirust umbes 1,5 korda (joonis 5). Sama tulemuse saime, kui kasutasime 
hoopis keerukamat katsesüsteemi, kus naha sidekoerakud pidid läbi pugema 
juba kolmemõõtmelisest kunstlikust rakuvälisest maatriksist.

Tegelikult on sellised kultuuris läbi viidavad katsed üsna kunstlikud ja päris 
kindlasti ei käitu rakud alati organismis sarnaselt sellega, kuidas nad käitu-
vad kultuuris. On ju talitlevas koes meeletult palju rohkem erinevaid rakkude 
käitumist suunavaid stiimuleid kui üsna lihtsakoelises rakukultuuris. Seetõttu 
otsustasime testida OLFM4 võimeid päris haava parandamisel. Selleks kasu-
tasime normaalseid laborihiiri, kelle seljale tekitasime 6 mm läbimõõduga 
ümmargused haavad. Loomade, kaasa arvatud meie halli majakaaslase nahas 
on eriline lihaskiht, mis inimese nahas puudub. Seal asuvad lihaskiud tõmbu-
vad haava tekkides kokku, vähendades sellega haava läbimõõtu ja kiirendades 

Joonis 5. Nahast eraldatud sidekoerakud – fibroblastid – liiguvad OLFM4 juuresolekul 
palju kiiremini. Ajahetkel 0 tekitati rakukultuuridesse ühesuguse laiusega defektid – 
„haavad“ (ülemised paneelid). Üheksa tunni pärast (9 h, alumised paneelid) olid 
OLFM4 poolt stimuleeritud rakud liikunud umbes 1,5 korda kaugemale kui kontroll-
tingimustel kasvatatud rakud (control). Autorid K. Mäemets-Allas ja M. Klaas.
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paranemist. Inimese nahas selline tore funktsioon puudub. Kuna hiire haavad 
paranevad väga kiirelt, siis selleks, et paremini jälgida, kuidas paranemine toi-
mub, ning muuta hiire haava paranemine veidigi sarnasemaks inimese naha 
paranemisega, kleepisime hiire nahahaavade äärde plastikrõngad, mis takistasid 
haavade kokkutõmbumist. Nüüd mitte enam väga üllatuslik, kuid seda rõõmus-
tavam oli tõdemus, et OLFM4 suudab niigi kiiret hiire nahahaava paranemist 
veelgi kiirendada (joonis 6).

Uurisime ka histoloogilisi pre-
paraate paranevatest inimese 
nahahaavadest ning nahatükikesi, 
mis olid saadud selliste levinud 
nahahaiguste haiguskolletest 
nagu psoriaas ja atoopiline der-
matiit. Mõlema haiguse korral 
toimub pideva nahapõletiku tõttu 
kiirendatud naharakkude jagune-
mine. Oodatult oli ka kõigis neis 
OLFM4 tase suurenenud. Seega, 
kus on naharakkude kiirem jagu-
nemine, seal on ka OLFM4. 

Nüüd järgnes põhiküsimus, kui-
das OLFM4 kõike seda ikkagi 
teeb. On ju rakkudes tuhandeid 
signaaliradasid, kuid missuguseid 
neist OLFM4 mõjutab selleks, et 
kiirendada rakkude jagunemist ja 
liikumist ning lõpuks ka haavade 
paranemist? Et seda teada saada, 
võrdlesime OLFM4 valguga 
stimuleeritud keratinotsüütide 
rakusiseste signaaliradade aktiiv-
sust mittestimuleeritud rakkude 
signaaliradade aktiivsusega. 
Nii lihtne ja samas nii keeru-
line. Üks kõige levinumaid viise 
seda teha on võrrelda erinevate  
rakkude messenger- ehk eesti 
keeles virgats-RNA-de (mRNA) 
spektrit. Teiste sõnadega, teha 
transkriptoomikat, nagu me kõne-
keeles ütleme. Kui geenid on üles 
tähendatud DNA-s, mis on oma-

Joonis 6. Katseloomade nahal olevad haavad kasvavad 
kiiremini kinni, kui lisada OLFM4. A. Hiirte seljal olevad 
silikoonrõngastega laiendatud haavad kasvasid OLFM4 
lisamisel täielikult kinni 12 päevaga (alumised paneelid). 
Ainult puhvri (PBS) kasutamisel haavad kinni ei  
kasvanud. B. Haava pindala vähenemine ajas.  
Autorid K. Mäemets-Allas ja M. Klaas.
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moodi rakkude valkudest kokkupaneku ja käimashoidmise juhend, siis selleks, 
et juhendis olevaid tegevusi ellu viia, peab esiteks DNA järjestuse järgi valmis 
meisterdama mRNA. Selles sisaldub info vaid ühe kindla valgulise rakukom-
ponendi kohta, mille järgi ribosoomid, väikesed valgusünteesimasinad panevad 
kokku just antud hetkel vajaliku valgu, mis pärast valmimist siirdub oma üles-
andeid täitma.

Sageli on teatud kindla mRNA taseme muutus vastavuses temale vastava valgu 
tasemega ja peegeldab selle signaaliraja või rakufunktsiooni aktiivsust. Aga 
mitte alati. Mõnede oluliste valkude taset reguleeritakse selle mRNA tasemest 
sõltumatult ja seetõttu on alati kasulik määrata ka vastava valgu tase. Veel parem 

Joonis 7. Näide erinevate -oomikate, antud juhul transkript- ja proteoomika  
kombinatsioonanalüüsil välja selgitatud signaalivõrgustikest. OLFM4-ga stimuleeritud 
kultuuris kasvatatud inimese keratinotsüütides on signaalide keskseteks  regulaatoriteks 
TNFα (sinine ring), östrogeeni retseptor 1 (ESR1, punane ring) ning tüviraku faktor 
POU5F1 (roheline ring). Autor E. Kankuri.
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on määrata kõigi rakus olevate valkude tase. Seda teeb juba tuttav proteoomika. 
Viisime läbi nii transkriptoomika kui ka proteoomika analüüsid. Kasutades 
keerukaid algoritme ja kolleegide abi Helsingi ülikoolist, saime keerulise kaardi 
erinevate valkude tasemete ja nendevaheliste teadaolevate seoste kohta (joonis 7). 

Leidsime, et rakuvälise OLFM4 poolt tekitatavaid efekte juhivad naha 
keratino tsüütides vähemalt rakukultuuri tingimustes kolm peamist lülitit. 
Need on naissuguhormoonide retseptor 1 (ESR1), põletikku dirigeeriv tuumori 
nekroosifaktor (TNF) ning tüvirakufunktsioone koordineeriv faktor POUF1. 
Nende kolme faktori koosmõju tingibki keerukate rakusiseste signaalivõrgustike 
aktiveerumise, mille mõjul rakkude paljunemine aktiveerub ning need 
muutuvad palju liikuvamaks – ühesõnaga noorenevad, muutuvad tüvirakkudele 
sarnasemaks. On ju tüvirakud küpsete rakkude „noored“ ja aktiivsed eellased. 
Aktiivsust läheb koekahjustusel vaja. Samuti on kasvajad väga aktiivsed ja 
liikuvad, kahjuks. On teada, et POU5F1 osaleb ka mõnede kasvajarakkude 
talitlemisel. Kasvajate eripära on selles, et need ei allu organismi käskudele, 
vaid teevad, mida heaks arvavad, hukutades lõpuks kogu organismi – kui neid 
otsustavalt välja ei juuri.

Et täpsemalt aru saada ühe või teise rakukomponendi funktsioonidest, on huvitav 
jälgida, mis juhtub siis, kui selle tootmine välja lülitada või vähemalt alla suruda. 
Selleks on välja töötatud samuti Nobeli preemia vääriliseks hinnatud RNA inter-
ferentsi tehnoloogia.21 Põhimõte on sellel üsna lihtne. Kui rakku viia allasurutava 
valgu mRNA-le seonduv, kuid palju lühem RNA molekul, siis takistab see valgu 
sünteesi ja selle tase langeb või kaob valk sootuks. Kuna niisugust katset on 
organismi tingimustes väga raske läbi viia, siis kasutasime immortali seeritud 
ehk eriliste tehnikatega lõpmatult kultuuris jagunevaks muudetud inimese kera-
tinotsüütide laadseid rakke. Leidsime oodatult, et juhtub täpselt vastupidine. Kui 
OLFM4 sünteesi rakkudes alla suruda, siis väheneb nende võime jaguneda ning 
nad muutuvad tunduvalt aeglasemaks (Cárdenas-León jt, 2022). Ja jälle küsimus: 
kuidas OLFM4 seda teeb? Missugused signaalirajad neid mõjusid vahendavad?

Et neile küsimustele vastata, analüüsisime jälle proteoomika abil rakkudes leidu-
vate valkude spektrit, kuid nüüd lisasime uue mõõtme, nimelt vaatasime ka 
seda, kas valkudel on küljes fosfaatrühm. Sellist analüüsi, mis mõõdab paljude 
eri valkude fosfaatrühmade sisaldust, nimetatakse fosfoproteoomikaks. Suur 
osa rakusiseseid signaale antakse edasi mitte valkude hulga muutuste, vaid 
nende küljes olevate erinevate modifikatsioonide muutuste kaudu. Fosfaatrühma 
lisamine või äravõtmine on üks selline modifikatsioon, mida kasutavad väga 
paljud signaalirajad. Fosfaatrühma olemasolu või puudumine muudab paljude 
valkude aktiivsust ja muutunud fosfaatrühma sisaldus kindlates radades osaleva-

21 Vt selle raamatu kirjutist: Veromann, E. 2024. Innovaatilise RNAi tehnoloogia arenda-
mine ja looduse hüvede rakendamine jätkusuutlikus põllumajanduses, lk 197–204.
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tes valkudes võib paljastada selliseid muutusi, mis transkriptoomika ja hariliku 
proteoomikaga jäävad märkamata. 

Kasutades proteoomika ja fosfoproteoomika kombinatsiooni, mille tulemus 
nägi laias laastus välja samasugune kui joonisel 7, leidsime, et OLFM4 sünteesi 
allasurumine vähendas valgu CDK7 aktiivsust. CDK7 on üks olulisemaid ja 
universaalsemaid rakkude jagunemise regulaatoreid. OLFM4 allasurumine 
vähendas ka valgu nimega GIT1 taset ja aktiivsust. See suur valk on üks nii-
nimetatud tellingvalkudest (scaffold protein), mille külge nagu tellingutele 
koondatakse ühes signaalirajas osalevaid valke selleks, et signaal jõuaks kindlasti 
ühest olulisest punktist teise ega läheks rakusiseses saginas kaduma. Võite ette 
kujutada, et GIT1 on nagu roheline Lego alusplaat, millele kinnitatakse üksteise 
lähedale värvilistest klotsidest ehitatud väga erineva kujuga valke. GIT1 pinnal 
pannakse kokku just rakkude migratsiooni reguleerimises olulisi signaaliradu. 
Madala OLFM4 tasemega rakkudes oli selgelt rikutud rakujalakeste ehk lamel-
lipoodide moodustumine (joonis 8). Nagu nimigi ütleb – kui pole lamellipoode, 
siis rakk ei liigu või teeb seda väga kohmakalt.

Fibroblastides toimusid samuti OLFM4 toimel muutused, kuid need olid hoo-
pis teistsugused kui keratinotsüütides leitud ja seostusid naha tugistruktuuride 
formeerumise ning põletiku regulatsiooniga, milles lisaks immuunrakkudele 
on ka fibroblastidel oluline osa. 

Joonis 8. OLFM4 allasurumine vähendab rakujalakeste – lamellipoodide – teket ja 
rakkude liikumisvõimet. Vasakul pildil on normaalne rakk, mis liigub jõudsalt edasi 
ning tema eesmise serva lähedal on näha viirgu kollakaid väikeseid väljasopistusi – 
lamellipoode. Need sisaldavad sobiva nimega valku – lamellipodiini, mida ongi  
kasutatud nende visualiseerimiseks. Paremal pildil on rakk, kus OLFM4 on alla  
surutud ning rakujalakesed praktiliselt puuduvad. Sinised on rakutuumad ja roheline 
värv näitab, mis osa ruumist rakk enda alla haarab, sest see märgib raku skeleti  
põhikomponenti F-aktiini. Autor C. G. Cárdenas-León.
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Aga THBS4? See rakuvälise maatriksi mittestruktuurne komponent arvatakse 
samuti mängivat olulist rolli rakkude omavahelistes kontaktides ning raku kon-
taktides ümbritseva keskkonnaga. Samuti oli varem teada, et THBS4 leidub 
normaalselt täiskasvanud kudedes üsna vähe, kuid tema tase on kõrge arene-
vates ja kahjustatud kudedes. Üheks erandiks on närvikude, kus on THBS4 
mõõdetavas koguses ka täiskasvanud organismides. Nagu OLFM4, nii leidub ka 
THBS4 rohkelt kasvajates. Analoogselt OLFM4-ga leidsime, et ka THBS4 tase 
on tunduvalt tõusnud nahahaavade paranemisel, psoriaasi ja atoopilise dermatiidi 
kolletes ning et THBS4 stimuleerib nahahaavade paranemist (Klaas jt, 2021a). 
Kuna THBS4 leidub peamiselt naha sidekoelises osas – dermises –, siis esmalt 
uurisime selle toimet just selles nahaosas leiduvatele sidekoerakkudele ehk fibro-
blastidele. Huvitaval kombel suurendas THBS4 nende rakkude liikumis kiirust 
ligi kaks korda, kuid ei omanud mingit efekti nende jagunemisele. Samas oli 
keratinotsüütides THBS4 mõju suisa vastupidine – stimuleeris nende jagunemist, 
kuid mitte nende migratsiooni. Nagu OFLM4 puhul, kasutasime THBS4 poolt 
mõjutatud rakusiseste radade kaardistamiseks kombinatsiooni proteoomikast 
ja transkriptoomikast. Leidsime, et tekkinud muutuste keskmes on juba vara-
semalt tuntud Wnt signaalirada,22 mis koordineerib organite arenguid, juhib 
koe kahjustuse paranemist, hoiab tüvirakkudele iseloomulikke omadusi ja palju-
sid teisi protsesse mitte ainult imetajate, vaid ka näiteks lülijalgsete organismis. 

THBS4-ga stimuleeritud keratinotsüütide proteotranskriptoomika analüüs viitas 
võimalusele, et antud valk võib mängida olulist rolli just atoopilise dermatiidi 
patogeneesis, kuna mitmeid selle haigusega seotud valke, nagu sügelust tekitav 
TSLP ning keratinotsüütide küpsemist reguleeriv PPARg, on neis rohkem kui 
stimuleerimata rakkudes (Mäemets-Allas jt, 2023).

Et kogutud teadmised ei jääks riiulile tolmu koguma, oleme kontakteerunud 
potentsiaalsete partneritega, kes oskavad valmistada haavageele. Loodame välja 
töötada senisest efektiivsema haavageeli, mis sisaldaks mõlemat meie poolt 
tundma õpitud valku ja mida kasutades paranevad laialdased nahakahjustused 
kiiremini. Hiirtel see juba toimis, nüüd on järg inimeste käes. Kindlasti oleks 
sellest suur kasu praegu käimasolevas sõjas. Varasemate andmete kohaselt on 
umbes 6% sõjaväljal saadud vigastustest põletused. Haiglaressursist võtavad 
need aga palju suurema osa, kuna paranemine on aeglane ja ohvrite seisund 
raske. Jääme lootma, et tulevikus läheb haavageeli vaja vaid rahuaja tarbeks. 

Mõeldes sellele, et vaid üks valk aktiveerib rakkudes kõige vähem diferentsee-
runud rakkudele iseloomulikke signaale, tekib küsimus, kas ainult rakuvälisest 
maatriksist piisab, et pöörata tagasi rakkude vananemist – ja ehk isegi kogu 

22 Lühend Wnt on moodustatud terminitest Wingless ja Int-1. Sellega tähistatakse signaali-
radu, mis algavad proteiinidest ja viivad signaali rakukesta retseptorite kaudu raku sisse 
– toim.
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organismi vananemist? Kui see peaks võimalikuks osutuma, siis on ilmselt 
vaja keerukat ja hästikomponeeritud ekstratsellulaarsete signaalide orkestrit ja 
soolost või duetist ei piisa. Seda nägime hästi oma töödes, kus püüdsime inimese 
primaarseid rasvkoe rakke hoida paljunemisvõimelisena nii kaua kui võimalik 
(Cárdenas-León jt, 2020a; 2020b). Rakukultuuris vananevad inimese rakud üsna 
kiiresti. Klassikaliselt arvati, et rakk võib jaguneda kultuuris 40–50 korda ja 
siis peatub. Seda nimetatakse Hayflicki piiriks. Leidsime, et kui kasutada just 
eelnevalt mainitud täiesti küpsemata embrüonaalsete tüvirakkude jaoks mõel-
dud kasvutingimusi, kombineerides mitmeid tugevatoimelisi kasvufaktoreid ja 
erilist rakuvälist maatriksit, siis saame pikendada inimese rasvarakkude eluiga 
13 jagunemise võrra, aga mitte rohkem. Seega, noorus on midagi, mis antakse 
meile kaasa sünnil ning mis aegamisi kaob. Me saame vananemist aeglustada, 
elades tervislikult, kuid mitte selle eest ära joosta. Rakkude puhul tuleb kõne alla 
nii ülalpool mainitud immortaliseerimine, mis aga toob kaasa paljude küpsetele 
rakkudele omaste funktsioonide kao, kui ka ümberprogrammeerimine kõige 
algsemasse embrüonaalsesse olekusse, mille eest 2012. aastal pälvis Shinju 
Yamanaka Nobeli preemia. Inimeste puhul neid meetodeid kasutada ei saa ja 
ehk parem ongi. 

Koduseinad toetavad. Nii ini-
mest kui ka maksarakku. Kui 
oled harjunud elama mitme-
mõõtmelises ruumis, siis ühe 
mõõtme miinimumini vähen-
damine tundub väga ahistav. 
Just nii tunnevad ennast 
maksa rakud, kui neid kasva-
tada kahemõõtmelisel tavalisel 
rakukultuuri tassil, olgu need 
kaks mõõdet nii mugavalt 
viimistletud kui tahes (nt 
kaetud erilise ekstratsellu-
laarse maatriksi preparaadi 
– matri geeliga). Koostöös 
Tartu ülikooli materjalitead-
lastega, kes valmistasid meile 
tehislikud kolmemõõtmelised 
kollageenvõrgustikud – nagu 
üks korralik ekstratsellu-
laarne maatriks välja nägema 
peab (joonis 9) –, näitasime, et 
isegi nii-öelda viimistlemata 
kolmemõõtmelises toas, mis 
koosnes ainult struktuursest  

Joonis 9. Kunstlik kollageenmaatriks maksarakkude  
kasvatamiseks. Olemegi jõudnud ringiga algusesse.  
Võrdle pilti joonisega 1. On ju üsna sarnane? Siin nähtavad 
kuulikesed ei ole rakud, vaid tehnoloogilisest protsessist 
tulenevad valguagregaadid. Autorid T. Kangur ja  
M. Järvekülg.
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maatriksi valgust – kollageenist –, tundsid maksarakud ennast märgatavalt kodu-
semalt kui hästi polsterdatud kahemõõtmelises kitsikuses (Klaas jt, 2021b). Kuna 
normaalsed maksarakud ei paljune kultuuris, siis kasutatakse maksafunktsioo-
nide uurimiseks doonormaksadest saadud rakuisolaate. Seetõttu on ülioluline, et 
nad säilitaksid oma esialgsed omadused nii kaua kui võimalik. Meie väljatöötatud 
kultuur oli selgelt samm edasi maksarakkude kultiveerimisel ning võimaldaks 
teha nii teaduslikke uuringuid kui ka suuremahulisi ravimkandidaatide testimist, 
kasutades katsete läbiviimiseks roboteid. 

Kokkuvõtteks. Nii nagu rakkude, nii ka inimeste puhul on see, mis meid ümbrit-
seb, oluline. Meie ümbruskond muudab meid. Mitte meie põhiolemust, kuid 
mõjutab kindlasti seda, kuidas me käitume ja milliseid otsuseid vastu võtame. 
Seega, hoolitsedes oma ümbruse, oma naabrite ja meid ümbritseva looduse eest, 
hoolitseme ka iseenda eest ja hoiame vähemalt selle osa suurest inimkonnast ja 
laiemalt ka kogu keskkonnast paremini toimivana.  
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Vask on organismis asendamatu biometall, mis toimib redoksreaktsioonide 
katalüsaatorina paljudes olulistes biokeemilistes protsessides. Kuigi vask 
on hädavajalik, võivad kontrollimatud vaskioonid tekitada reaktiivseid 
hapniku radikaale ja muutuda toksiliseks. Seetõttu on rakuline vase aine-
vahetus rangelt reguleeritud ning spetsiifilised valgud, mida nimetatakse 
vase šaperoonideks, osalevad rakuliste vase transporterite ja ensüümide 
metalleerimises. Rakulise vase jaotuse termodünaamiline taust on teada 
ning vaske suunatakse rakkudes sihtmolekulideni vastavalt laugetele 
afiinsusgradientidele. Vase ainevahetus on häiritud Wilsoni, Menkesi ja 
Alzheimeri tõve puhul, mida iseloomustab vastavalt vase liiasus, defitsiit 
ja valesti jaotus. Wilsoni ja Menkesi haigust saab ravida vastavalt vase 
kelaatorite ja toidulisanditega. Alzheimeri tõve puhul otsitakse endiselt 
tõhusaid molekulaarseid tööriistu vase ainevahetuse korrigeerimiseks. 
Üks looduslik vitamiinisarnane vaske siduv ühend – α-lipoehape – on 
näidanud positiivseid tulemusi rakukultuurides ja Alzheimeri tõvega seo-
tud puuviljakärbeste mudelites ning on paljutõotavaks kandidaadiks vase 
ainevahetuse reguleerimiseks Alzheimeri tõve puhul.

Vask meie organismis

Elu toimimine sõltub ligikaudu 21 keemilisest elemendist. Nende hulgas on nii 
makro- kui ka mikroelemente, mille sisaldus organismis on alla 0,1%. Vaatamata 
ülimadalale sisaldusele on mikroelemendid eluks hädavajalikud ja elu keemias 
kasutatakse ära nende unikaalseid keemilisi omadusi. 

Vaske (Cu) on keskmises inimorganismis ligikaudu 70 mg. Iga päev vajame 
toiduga vaid umbes üht milligrammi vaske. Vase puhul kasutab organism ära 
peamiselt tema redoksomadusi23 ja võimet katalüüsida molekulaarse hapniku 
osalusel toimuvaid keemilisi reaktsioone. Molekulaarne hapnik – O2 – on kõiki-
dele aeroobsetele (hapnikku tarbivatele) organismidele ülioluline, kuna selle 
redutseerimise kaudu toodetakse eluks vajalikku energiat. Valguline kompleks, 

23 Ingliskeelse sõna redox eestikeelne toorvaste, mis hästi lühikeses vormis esitleb kor-
raga kaht vastastikust keemilist protsessi: oksüdeerumist ehk elektronide loovutamist 
(kitsamas mõttes ka ühinemist hapnikuga) ja redutseerumist ehk elektronide endaga 
liitmist. Mõlemad protsessid on alati koos, kui üks ainetest oksüdeerub, siis teine redut-
seerub – toim.

https://doi.org/10.3176/evp.2024.05
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milles toimub molekulaarse hapniku redutseerimine, on tsütokroom C oksüdaas 
(CCO),24 mis korraldab nelja elektroni ning prootoni ülekannet molekulaarsele 
hapnikule. Protsessi tagajärjel tekib ohutu reaktsiooniprodukt – vesi. Selles 
elektronide ülekande reaktsioonis osalevad kolm CCO-ga seotud vase iooni ja 
üks raua ioon. Koos tsingiga (Zn) osaleb vask Cu,Zn-superoksiiddismutaasi25 
(Cu,Zn-SOD) koostises rakkude kaitses kõrge reaktsioonivõimega superoksiidi 
radikaalide vastu.

Vask on vajalik ka sidekoe valkude elastiini ja kollageeni keemilises modifit-
seerimises, mida viib läbi lüsiini oksüdaas, juuste valgu keratiini ristsidemete 
formeerimisel sulfhüdrüüli oksüdaasi toimel, pigment melaniini tootmisel 
türosinaasi abil ja raua ainevahetuses tseruloplasmiini (TP) abil. Ajus on vask-
ensüümidel oluline roll noradrenaliini ja neuropeptiidide sünteesis (dopamiini 
β-hüdroksülaas ja peptiidüülglütsiini α-amideeriv monooksügenaas). Vask osaleb 
ka närvikiudude müeliniseerumises, ööpäevase rütmi reguleerimises, vere hüübi-
mises ja angiogeneesis. Kokku on vaske sisaldavaid ensüüme teada pisut üle 20.

Vaatamata sellele, et vask on oluline mikroelement, võib ta olla ka potentsiaalselt 
toksiline. Nimelt saavad „vabad“ või nõrgalt seotud vaskioonid vastastikmõjus 
hapniku metaboliitidega,26 nagu vesinikperoksiid, tekitada reaktiivseid hap-
niku ühendeid, sealhulgas kõrge reaktsioonivõimega hüdroksüülradikaale. 
Hüdroksüülradikaalid võivad reageerida valimatult valkude, nukleiinhapete 
või lipiididega, põhjustades pöördumatuid kahjustusi. Potentsiaalse toksilisuse 
tõttu on vase ioonid bioloogilistes süsteemides rangelt kontrollitud. Selle eest 
kannavad hoolt vase transpordi valgud, rakusisesed vase saatjavalgud ehk 
šaperoonid, metallotioneiinid27 ja veres leiduvad vaske siduvad valgud, nagu 
seerumi albumiin. Nende valkude kontrollitud sisalduse ja talitlustega tagatakse 
vase normaalne jaotus organismis. Nende valkude funktsioneerimise häired 
põhjustavad vase metabolismi muutusi, näiteks defitsiiti, liigset akumuleeru-
mist või valesti jaotumist. Kuna vase puhul on tegu bioloogiliselt väga aktiivse 
elemendiga, siis kaasnevad tema metabolismi häiretega mitmesugused haigused 
(Balsano jt, 2018). Klassikalised vase liigse akumuleerumise ja defitsiidi näited 
on vastavalt Wilsoni (WT) ja Menkesi tõbi (MT). Vase valesti jaotumine on 
omane Alzheimeri tõvele (AT).

24 Tsütokroomid on teatavad valkude kompleksid, mis osalevad rakkude hingamisahe-
las (ühes elektronide transpordiahelas), toimivad rakusiseste biokatalüsaatoritena, 
moodus tavad kollaseid koepigmente ning redokssüsteeme. Oksüdaasid on ensüümid, 
mis katalüüsivad molekulaarse hapniku muundamist kas veeks või vesinikperoksiidiks 
(mida vanasti kutsuti vesinikülihapendiks) – toim.

25 Superoksiiddismutaasid on ensüümid, mis katalüüsivad superoksiid-aniooni muundamist 
hapnikuks ja vesinikperoksiidiks – toim.

26 Metaboliit ehk ainevahetussaadus on organismis metabolismi tagajärjel tekkinud  
aine – toim.

27 Teatavad rakusisesed metalle siduvad valgud – toim.
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Rakuline vase metabolism 

Vask siseneb eukarüootsete rakkudesse28 ühevalentse Cu(I) ioonide kujul kõrge 
afiinsusega29 transmembraansete vase transporterite Ctr1/2 kaudu. Kuigi rak-
kudes leidub ainult kaks peamist vaskensüümi, CCO ja Cu,Zn-SOD, on vase 
ainevahetus rakus väga keeruline (joonis 1).

Vase sisse- ja väljavoolu süsteeme reguleeritakse organismis rangelt. Lisaks 
sellele osalevad vase metabolismis spetsiaalsed valgulised šaperoonid. Vase 
šaperoonid seonduvad Cu(I) ioonidega ja transpordivad neid kas rakusisestele 
vaskensüümidele või transmembraansetele vase transporteritele. Tsütoplasmas 
esinevad vase šaperoonid HAH1 ja CCS toimetavad vase oma partneritele, nimelt 
Cu(I)-ATPaasidele – ATP7A (Menkesi proteiin) või ATP7B (Wilsoni proteiin). 
Need asuvad trans-Golgi võrgustiku30 membraanis ja Cu,Zn-SOD-le (Robinson, 
Winge, 2010). Cox17 on vase šaperoon CCO-le, mis transpordib Cu(I) ioone 

28 Päristuumne rakk, üks kahest peamisest elusorganismidel esinevast rakutüübist, millel 
on eristunud rakutuum ja membraansed rakuorganellid – toim.

29 Võime seostuda või luua vastastikmõju teiste ainete molekulidega.
30 Ka Golgi kompleks (GK), Golgi keha ja Golgi aparaat; enamikus eukarüootsetes rakkudes 

leiduv, tsütoplasmavõrgustikuga seotud rakuorganell, kus toimub valkude töötlemine, 
spetsiaalsetesse vesiikulitesse pakkimine ning seejärel lõplikesse sihtkohtadesse saat-
mine – toim.

Joonis 1. Rakuline vase ainevahetus. Lühendid: Ctr1/2 – vase transpordi valk 1 ja 2; 
MT – metallotioneiin; CCS – vase šaperoon Cu,Zn-SOD-le; HAH1 – vase šaperoon 
ATP7A või ATP7B-le; D1–D6 – ATP7A/B vase seondumise domeenid; Cox11, Cox17, 
Sco1 ja Sco2 – vase šaperoonid tsütokroom C oksüdaasile (CCO); GSH – glutatioon; 
SecPr – sekretoorsed vase valgud.
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Sco1, Sco2 ja Cox11 vase šaperoonidele, mis asuvad mitokondri sisemembraanis. 
Sco1/2 annavad Cu(I) ioonid omakorda edasi CCO vase A saidile ning Cox11 
toimib vase doonorina CCO vase B saidile (Cobine jt, 2006; Robinson, Winge, 
2010). Lisaks vase šaperoonidele on rakuline tsütosool rikas tsüsteiinirikastest 
valkudest – metallotioneiinidest (Vaher jt, 2001) – ja sisaldab millimolaarses 
kontsentratsioonis glutatiooni31 (GSH) (Wu jt, 2004), mis mõlemad seovad Cu(I) 
ioone ning on samuti vase ainevahetuse olulised regulaatorid.

Vaskioonide jaotumist rakus reguleerivad nii termodünaamilised kui ka kinee-
tilised tegurid. Kasutades elektropihustus-ionisatsiooni massispektromeetria 
(ESI-MS) metoodikat, määrasime Cu(I)-seondumise konstandid kõigile olulis-
tele rakulistele vase valkudele (Banci jt, 2010; Smirnova jt, 2018). Uuringute 
tulemuste kohaselt jäävad rakuliste vase valkude Cu(I)-komplekside dis-
sotsiatsioonikonstandid32 vahemikku 10–17–10–20 mooli (M) ning vase ioone 
suunatakse sihtmärkvalkudesse suhteliselt laugete afiinsusgradientide33 abil. 
Vase šaperoonide ja nende partnervalkude Cu(I)-seostumise afiinsuste vahe on 
ligikaudu 10-kordne (Banci jt, 2010). Samuti selgus, et metallotioneiinidel on 
väga kõrge Cu(I)-seondumise afiinsus ning nad osalevad liigsete  vaseioonide 
sidumises redoksinaktiivsetesse kompleksidesse (Meloni jt, 2007). Kõrge 
afiinsusega valgukompleksidesse seondumise tõttu on „vabade“ ehk valkudega 
mitteseondunud Cu(I) ioonide rakusisene kontsentratsioon normaaltingimus-
tes äärmiselt madal – väiksem kui üks vase aatom raku kohta (Rae jt, 1999). 
Kirjel datud mehhanismid kaitsevad seega rakke kontrollimatu vaskkatalüüsitud 
hapniku radikaalide tekke vastu. Samas teevad need vajalikuks vase ioonide 
toimetamise sihtmärkvalkudesse spetsiifiliste valk-valk interaktsioonide kaudu, 
mis ongi vase šaperoonide peamine ülesanne.

Vask rakuvälises keskkonnas

Rakuvälises oksüdatiivses keskkonnas, milleks on peamiselt veri, esineb vask 
kahevalentsete Cu(II) ioonidena. Vere kaudu toimub vaskioonide transport ja 
jaotumine organite ja rakkude vahel. Kirjanduse kohaselt esineb veres kolm 
vaske siduvat valku, milleks on tseruloplasmiin (TP, ~70%), seerumi albumiin 
(HSA, ~15%) ja alfa-2-makroglobuliin (α2M, ~5–10%). Ülejäänud ~5% vasest 
on seostunud Cu,Zn-SOD3, hüübimisfaktorite V ja VIII, amiini ja diamiini 
oksüdaaside ning mõnede teiste vaskensüümidega (Linder, 2016).

Hiljutises uuringus üritasime määrata Cu(II)-seondumise afiinsused TP, HSA 
ja α2M valkudele, kasutades ühtset vedelikkromatograafiaga seotud induktiiv-

31 Kolmest aminohappest koosnev antioksüdant – toim.
32 Suurus, mis iseloomustab tasakaaluolekut seostunud ja vabas olekus olevate ainete vahel 

– toim.
33 Teiste ainetega seostumise võime muutumine – toim.
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selt sidestatud plasma massispektromeetria (LC-ICP MS) põhist metoodikat 
(Kirsi puu jt, 2020). Ühtse lähenemise kasutamine on oluline, kuna selle kaudu 
on võimalik tuletada ekstratsellulaarse vase jaotumist. HSA, CP ja α2M omaste 
Cu(II)-seondumise afiinsuste määramiseks kasutati nende konkurentsi madala 
molekulmassiga Cu(II)-siduvate ühenditega, mille puhul Cu(II)-seondu-
mise afiinsused on teada (Kirsipuu jt, 2020). Kasutades nitrilotriäädikhapet 
(NTA) (joonis 2), mis moodustab Cu(II) ioonidega 1 : 1 kompleksi, määrati KD 
väärtuseks 9,0 × 10–13 M, kuid eksperimendid aminohappe histidiiniga (His), mis 
moodustab Cu(II) ioonidega 2 : 1 kompleksi, saadi KD väärtuseks 3,50 × 10–14 M 
(Kirsipuu jt, 2020). KD väärtuse erinevust, mis määrati konkurentsil NTA ja 
His-iga, võib seletada asjaoluga, et seondumisskeemis ei arvestatud võimalikku 
kolmikkompleksi moodustumist HSA, Cu(II) ioonide ja His-i vahel. Seega tuleks 
NTA abil määratud KD väärtust pidada täpsemaks HSA Cu(II)-seondumise 
afiinsuse hinnanguks.

Uuringud näitasid, et TP seondub pH 7,4 ehk arterites tavalise vere happelisuse 
taseme juures Cu(II) ioonidega äärmiselt tugevasti ning väga tugev Cu(II) ioone 
siduv aine – etüleendiamiin-tetraäädikhape (EDTA) (joonis 2) – suudab selle 
kompleksi lagundada ainult mittefüsioloogilistes tingimustes (pH 11) ja milli-
molaarsete kontsentratsioonide juures (Kirsipuu jt, 2020). Cu•TP kompleksi 
stabiilsus pH 7,4 juures on tõenäoliselt tingitud metalliioonide paiknemisest 
valgu sisemuses, mis takistab nende dissotsiatsiooni. Seda järeldust toetavad 
struktuuriandmed, mis näitavad, et Cu•TP kompleksis paiknevad vaskioonid ei 
ole solvendiga otseses kontaktis (Samygina jt, 2013). Cu•TP kompleksi kineetiline 
inertsus ei võimalda määrata tseruloplasmiini Cu(II)-seondumise afiinsust, mis 
kinnitab varasemaid järeldusi, et tseruloplasmiiniga seondunud vaskioonid on 
füsioloogilise pH juures valguga praktiliselt pöördumatult seotud (Linder, 2016).

Katsed α2M-ga näitasid, et in vitro tingimustes see valk ei seo Cu(II) ioone 
 (Kirsipuu jt, 2020). Saadud termodünaamilised ja kineetilised andmed on olulised 
vase jaotumise mõistmiseks nii inimese vereplasmas kui ka teistes rakuvälistes 
keskkondades, nagu näiteks seljaajuvedelikus.

Vase metabolism Wilsoni tõve puhul

Wilsoni tõbi (WT), mille esinemissagedus on ligikaudu 1 : 30 000  (Czlonkowska 
jt, 2018), põhjustab funktsioonikaoga mutatsioonide esinemine P-tüüpi vase  
ATP-aasis, ATP7B. ATP7B on ekspresseeritud peamiselt maksas (Bull jt, 
1993; Tanzi jt, 1993) kus ta transpordib organismis leiduva üleliigse vase sappi 
organismist väljutamiseks. Defektiivne ATP7B talitlus vähendab vase väljuta-
mist organismist ja põhjustab vase akumuleerumist algul maksas ning seejärel 
ajus, kus vase kontsentratsioonid võivad olla 5–20 ja 10–15 korda suurenenud 
(Czlonkowska jt, 2018). Kõrge vase kontsentratsioon viib maksas maksa-
tsirroosi või maksavähi tekkele, ajus aga neurodegeneratsioonile ja mitmete 
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neuro psühhiaatriliste sümptomite, nagu liikumishäired (treemor, tahtmatud 
liigutused), krambid jt, tekkeni (Roberts, Schilsky, 2008; Patil jt, 2013). Tõve 
sümptomid algavad tavaliselt vanuses 5–35 aastat. Ilma ravita need süvenevad 
ning muutuvad lõpuks maksa, neerude või hematoloogiliste komplikatsioonide 
tõttu fataalseks. Tsütot oksilisus34 tekib peamiselt liigse vase poolt põhjustatud 
oksüdatiivsetest kahjustusest (Barber jt, 2021).

Vase metabolism Menkesi tõve puhul

Menkesi tõbi (MT) on suhteliselt haruldane geneetiline haigus, mille 
esinemissagedus varieerub sõltuvalt uuritavast populatsioonist ja on vahemikus 
1 : 50 000 kuni 1 : 360 000 (Tümer and Moller 2010). MT põhjuseks on funkt-
sioonikaoga mutatsioonid teise P-tüüpi vase transporteri ATP7A geenis (Tanzi 
jt, 1993). ATP7A on ekspresseeritud enamikus kudedes, kuid ta mängib olulist 
rolli soolestiku rakkudes – enterotsüütides. Normaalses olukorras transpordib 
ATP7A vase raku tsütoplasmast trans-Golgi võrgustikku, kus see lülitatakse 
sekreteeritavate vaskensüümide koostisse, mis transporditakse verre. MT korral 
on ATP7A funktsioneerimine ja vase transport soolestiku enterotsüütidest verre 
häiritud. Tekkiv kehasisese vase defitsiit mõjutab peamiselt maksa ja aju (Tümer, 
Moller 2010). Vasepuudus toob kaasa vaskensüümide, nagu CCO, Cu,Zn-SOD, 
lüsüüloksüdaasi, türosinaasi, dopamiin β-hüdroksülaasi jt aktiivsuse vähene-
mise, mis avalduvad MT kliinilistes tunnustes (Tümer, Moller, 2010). Tõbi on 
progresseeruv haigus, mis viib tavaliselt surmani enne kolmandat eluaastat, vaid 
vähesed patsiendid elavad viieaastaseks (Tümer, Moller 2010).

Vase metabolism Alzheimeri tõve korral 

Alzheimeri tõbi (AT) on kõige levinum neurodegeneratiivne haigus, moodustades 
umbes 75% dementsuse juhtudest (Anand jt, 2014). Haigusele on iseloomulik ajju 
kogunevate rakuväliste amüloid-β (Aβ) peptiidide ladestuste ehk amüloidsete 
naastude ja rakusiseste hüperfosforüleeritud tau valgu ladestuste ehk neuro-
fibrillaarsete kämpude teke, oksüdatiivsed kahjustused ja närvirakkude surm 
(Selkoe, 2011). Järkjärguline närvirakkude hukkumine aju teatud piirkonda-
des hävitab aeglaselt mälu ja kognitiivseid võimeid ning viib lõpuks surmani. 
Amüloidse kaskaadi hüpoteesi kohaselt on Aβ peptiidi agregeerumine ja amü-
loidsete naastude moodustumine võtmetähtsusega sündmus, mis omakorda 
põhjustab neurofibrillaarsete kämpude teket ja rakkude surma (Hardy, Higgins 
1992;  Selkoe, Hardy, 2016).

AT puhul on organismi vase ainevahetus rikutud ja vase jaotumine muutunud. 
Arvukate sõltumatute uuringute metaanalüüsid näitavad, et AT korral on vase 

34 Tsütotoksilisus tähendab toksilisust ehk mürgine olemist mingit sorti rakkude suhtes. Nii 
näiteks on metallid, kemikaalid või madude mürgid paljude rakkude jaoks toksilised  – toim.
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tase veres märkimisväärselt kõrgenenud (Bucossi jt, 2011; Li jt, 2017; Squitti jt, 
2021), kuid samaaegselt on vase tase aju kudedes langenud (Schrag jt, 2011). 
Täppisuuringud on kinnitanud, et AT korral on vase tase seitsmes uuritud aju 
piirkonnas oluliselt (53–70%) langenud ning sarnane MT puhul täheldatavaga, 
mida iseloomustab samuti neurodegeneratsioon (Xu jt, 2017). 

On teada, et inimese vananedes vase tase veres tõuseb (Madaric jt, 1994) ja 
väheneb ajukoes (Bonilla jt, 1984), kuid AT puhul on need muutused märgatavalt 
suuremad. Kuna vananemine on AT peamine riskitegur, siis on mõistlik oletada, 
et kuigi vase taseme tõus veres ja sellega samaaegne vähenemine ajukoes on 
vanusest tingitud tavapärased protsessid, siis teatud piiri ületamisel võib see vase 
tasakaalu häire viia AT patoloogiani. Sellise stsenaariumi kohaselt võib vase 
ainevahetuse normaliseerimine olla tõhus meede AT ennetamiseks.

Wilsoni ja Menkesi tõve teraapia

Erinevalt paljudest teistest geneetilistest haigustest on WT ja MT kliinilised 
sümptomid ravimite abil leevendatavad, sest nende haiguste puhul esinevat eba-
normaalset vase ainevahetust saab korrigeerida (Litwin jt, 2019; Vairo jt, 2019).

WD ravi põhineb peamiselt vase sidumisel madalamolekulaarsete liganditega, 
mis soodustavad vase väljutamist organismist. Sellist tüüpi ravimeid nimeta-
takse ka vase eemaldamise ravimiteks. Neist kaks on saanud USA toidu- ja 
ravimiametilt (Food and Drug Administration, FDA) ka ametliku heakskiidu.

Esimene suukaudselt manustatav vaske siduv ravim on D-penitsillamiin  (joonis 2), 
mis sai FDA loa terapeutiliseks kasutamiseks juba 1956. aastal. Ravim suurendab 
vase väljutamist uriiniga, kuid sellega kaasneb mitmeid kõrvalnähtusid (Roberts, 
Schilsky, 2008). Teine suukaudne vaske komplekseeriv ravim on trientiin (joonis 2), 
mis sai FDA heakskiidu 1982. aastal. Trientiin suurendab samuti vase uriiniga 
väljutamist ning seda talutakse paremini kui D-penitsillamiini (Walshe 1982).

Kolmas vase eemaldamise ravim on tetratiomolübdaat, mis tuli kasutusele 1984. aastal 
ja mida on seni kasutatud piiratud arvul WT patsientidel. Esialgsed uuringud 
ammooniumtetratiomolübdaadiga ja II faasi kliiniline uuring bis-koliintetratio-
molübdaadiga näitavad, et ravim toimib kiiresti, parandab maksa funktsioneerimist 
ning leevendab ka WT neuroloogilisi sümptomeid (Rodriguez-Castro jt, 2015).

WT raviks on minevikus kasutatud veel kahte vaske komplekseerivat ühendit. Briti 
anti-Lewisite’i ehk dimerkaptopropanooli kasutati Suurbritannias 1951. aastal. 
Dimerkaptosuktsinaati on manustatud sadadele patsientidele Hiinas (Li jt, 
2016; Aaseth jt, 2015). Lääne meditsiinis kasutatakse neid ravimeid peamiselt 
arseeni-, elavhõbeda- ja pliimürgituste korral.
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MT raviks kasutatakse vase komplekside manustamist, mille eesmärk on varus-
tada vaskensüüme vasega. Testitud vaseühenditest on kõige tõhusamaks osutunud 
vask-histidiini kompleks (Kreuder jt, 1993; Christodoulou jt, 1998). Kliinilised 
andmed näitavad, et hoolika arstiabi ja vase komplekside varajase manustamisega 
võib haiguse kulgu oluliselt mõjutada ja patsientide eluiga pikendada 13 aastat 
või isegi rohkem (Tümer, Moller, 2010).

Vase metabolismiga seotud Alzheimeri tõve ravistrateegiad 

Muutunud vase metabolismi rolli AT tekkes on intensiivselt uuritud ning on 
välja pakutud ka hüpotees metalli ioonide põhjuslikust rollist. Selle hüpoteesi 
alusel on välja töötatud ka metallide kelateerimise35 teraapia AT raviks (Fasae jt, 
2021). Peamine eesmärk on leida ravimeid, mis mõjutavad vase jaotumist ajus 
ning aitavad leevendada tõvele iseloomulikku vase ainevahetuse häiret.

AT raviotstarbelisi vase metabolismi muutmise katseid on tehtud mitmel viisil. 
Testitud on nii vase lisamist, kelateerimist kui ka ümbersuunamist; nii laboratoor-
setes katsetes kui ka kliinilistes uuringutes. Vase lisamist testiti vaskorotaadiga 
(Kessler jt, 2008b; Kessler jt, 2008a), kelateerimist D-penitsillamiiniga (Squitti jt, 
2002) ja vase ümbersuunamist vase ionofooridega36 kliokinooli (KK, 5-kloro-
8-hüdroksü-7-jodokinoliin) ja selle derivaadiga PBT2 (Barnham jt, 2004; Bush 
2008) (joonis 2).

35 Sõnast kelaator ehk metallide eemaldaja – toim.
36 Klass ühendeid, mis suudavad seonduda ioonidega ja transportida neid nt läbi raku-

membraani – toim.

Joonis 2. Vase metabolismi uuringuteks ja regulatsiooniks kasutatud ligandid.
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Kliinilistes uuringutes ei näidanud vaskorotaadi lisamine 12-kuulise ravi-
perioodi järel mingit mõju AT sümptomite progresseerumisele (Kessler jt, 
2008a). D-penitsillamiin soodustas vase vabanemist organismist ja vähendas 
oksüdatiivset stressi, kuid ei mõjutanud haiguse kliinilist progresseerumist kuue-
kuulise katseperioodi vältel (Squitti jt, 2002). KK-d testiti 36 patsiendiga II faasi 
kliinilises uuringus (Sampson jt, 2014). Test ei näidanud pärast 9-kuulist ravi-
perioodi statistiliselt olulist erinevust ravi- ja platseebogrupi vahel (Sampson jt, 
2014; Jenagaratnam, McShane, 2006). KK arendamisest loobuti, kuna see osutus 
toksiliseks (Jenagaratnam, McShane, 2006). KK edasiarendatud versiooni PBT2 
testiti kahes kliinilises uuringus (Adlard, Bush 2018). Ühes neist näitas BPT2 
soodsat ohutusprofiili (Sampson jt, 2014) ja vähendas Aβ42 kontsentratsiooni 
seljaajuvedelikus (Lannfelt jt, 2008). Algselt järeldati, et BTP2 ei paranda AT 
patsientide kognitiivset võimekust (Lannfelt jt, 2008), kuid hilisem tulemuste 
analüüs tuvastas teatud kognitiivsete võimete paranemise (Adlard, Bush, 2018; 
Faux jt, 2010). Põhjalikumalt läbi viidud teine BTP2 uuring näitas, et pärast 
12-nädalast ravi oli see ühend ohutu ja hästi talutav. Järeldati siiski, et usaldus-
väärse tõestuse saamiseks ravimi kognitiivse toime kohta on vaja läbi viia 
suuremaid ja pikemaid uuringuid (Sampson jt, 2014).

Kirjeldatud uuringud on suurel määral katse ja eksituse teel tehtud katsed, mis 
ei põhine terviklikul arusaamal organismi vase ainevahetusest ega ligandite 
vaskioonide seostumisomadustest, samuti olid vanemad katsed suunatud pea-
miselt organismist amüloidsetesse naastudesse ladestuva vase eemaldamisele.

Uus lähenemine Alzheimeri tõvega kaasneva vase metabolismi  
normaliseerimiseks

Hiljutises uuringus pakkusime välja uued molekulaarsed tööriistad AT vase 
ainevahetuse normaliseerimiseks. Need ühendid põhinevad süstemaatilisel tead-
misel AT ravimkandidaatide vaskioonide seostumisomadustest, millest sõltub 
nende potentsiaal AT häiritud vase ainevahetuse normaliseerimiseks.

Senini on AT raviks välja pakutud eelistatavalt Cu(II) ioone siduvaid vaske 
komplekseerivaid ühendeid (Robert jt, 2015; Liu jt, 2019). Need ühendid toimivad 
rakuvälises keskkonnas, nagu veres ja seljaajuvedelikus. AT puhul võivad sellised 
ravimid küll alandada rakuvälist kõrgenenud vase taset, kuid nende kasutamine 
võib viia ka soovimatu rakusisese vase taseme alanemiseni. Seetõttu ei sobi 
sellised ligandid rakuvälisest ruumist liigse vase ülekandmiseks rakusisesesse 
ruumi, mis on vajalik vase taseme normaliseerimiseks AT puhul.

Alternatiivse lähenemisena pakkusime välja AT vase ainevahetuse normalisee-
rimise Cu(I) ioonidega seonduvate ligandite abil. Need seovad vaskioone ainult 
rakusiseses keskkonnas ja neil on potentsiaal nihutada vase jaotumise tasakaalu 
rakuvälisest keskkonnast rakusisesesse. Sealjuures peavad Cu(I) ligandite Cu(I)-
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sidumise afiinsused olema mõõdukad, et vältida vase eemaldamist rakusisestelt 
vase valkudelt. Rakusiseste vase valkude Cu(I)-seostumisomadused olid teada 
meie varasemast uuringust (Banci jt, 2010). Meie laboratooriumis määrati ka 
mitmete vaske komplekseerivate ühendite, sealhulgas WT ravimite ja loodus-
liku ühendi α-lipoehappe (LA) (joonis 2) redutseeritud vormi Cu(I)-seostumise 
afiinsused (Smirnova jt, 2018). Selgus, et dihüdro-LA (DLA) (joonis 2) omab 
märkimisväärset Cu(I)-seostumise afiinsust, mis on tugevam kui GSH-l, kuid 
nõrgem kui rakusisestel vase transportvalkudel ja vaskensüümidel (Banci jt, 
2010; Smirnova jt, 2018). LA tioolrühmad on rakusiseselt redutseeritud vormis, 
kuid rakuvälises keskkonnas oksüdeeruvad nad disulfiidiks. Need omadused 
muudavad LA sobivaks kandidaadiks vase toomiseks rakusisesesse keskkonda, 
seejuures häirimata rakusiseste vase valkude funktsioneerimist.

Alfa-lipoehappe potentsiaal Alzheimeri tõve ravis

Oleme läbi viinud kaht tüüpi katseid, et uurida LA rolli rakulise vase ainevahe-
tuse reguleerimisel ja selle sobivust AT raviks. Esiteks katsetasime LA toimet 
SHSY-5Y rakukultuuridel ja näitasime, et LA lisamine suurendab märkimisväär-
selt rakusiseselt vase taset. Seejärel kasutasime transgeenseid AT puuviljakärbse 
mudeleid ning näitasime, et LA suudab leevendada nende mutantide fenotüüpi 
kärbeste liikumisaktiivsust iseloomustavas nn negatiivse geotaksise eksperi-
mendis. Saadud tulemused toetavad LA vase metabolismi reguleerivat efekti ja 
näitavad selle sobivust AT ennetamiseks või raviks (Metsla jt, 2022).

Alfa-lipoehappe potentsiaal Wilsoni tõve puhul

Kasutades WT rakulist mudelit, milleks olid väljalülitatud ATP7A valguga 
rasva rakud, uurisime LA mõju rakkude morfoloogiale, vase ja teiste elementide 
sisaldusele ning proteoomile (Kabin jt, 2023). Leidsime, et WT mudelrakkudel 
on oluliselt muutunud kuju ehk morfoloogia ja neil on kõrgem vasesisaldus. 
Katsetest selgus, et LA neutraliseeris liigse vase kahjuliku toime ja taastas 
rakkude normaalse oleku. Vase mõju oli tagasipööratav ka aine poolt, mis sidus 
vaske rakuvälises keskkonnas ja ei andnud seda rakkudele üle. Sellega selgus, 
et LA toimemehhanism erines ravimite omast. LA ei vähendanud vase taset 
rakkudes, kuid suurendas seleeni sisaldavate valkude biosünteesi, mis on täht-
sad redoksregulaatorid (Kabin jt, 2023). Täiendavatest katsetest selgus, et LA 
parandab rakkude redokstasakaalu ja toimib antioksüdandina (Kabin jt, 2023). 
Seega võib LA toetada vaske kelateerivate ravimite mõju WT puhul, vähendades 
rakkude oksüdatiivset stressi. 

Järeldused

Organismi vase ainevahetus on keerukalt reguleeritud ning selle häired on seo-
tud mitmete haigustega, nagu Wilsoni, Menkesi ja Alzheimeri tõbi. Wilsoni 
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ja  Menkesi tõbe saab ravida vastavalt vase kelaatorite või vasekompleksidega. 
Alzheimeri tõve puhul otsitakse ravivat ligandit, mis suudaks vähendada 
rakuvälist vase taset ja samal ajal suurendada rakusisest taset. Selle eesmärgi 
saavu tamiseks on kasutatud mitmeid sünteetilisi ionofoore, sealhulgas kliokinooli 
ja PBT2. Üks paljulubav ligand Alzheimeri tõve vase ainevahetuse normaliseeri-
miseks on looduslik ühend alfa-lipoehape, mille efektiivsust on tõestatud nii 
raku- kui ka puuviljakärbse katsetes. LA võib toetada ka vaske kelateerivate 
ravimite mõju Wilsoni tõve puhul, vähendades rakkude oksüdatiivset stressi.

Tänusõnad

Tahan tänada kõiki endiseid ja tänaseid metalloproteoomika labori liikmeid, tänu 
kellele on osutunud võimalikuks suhteliselt uue, metalloproteoomika valdkonna 
loomine ja arendamine Eesti teadusmaastikul. 
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Jõuelektroonika roll rohepöördes

Möödunud sajandi edusammud on näidanud, et inimeste heaolu on otseselt 
seotud energiatarbimisega. Maailma energiavajadus peaks lähitulevikus koos 
rahvastikuga pidevalt kasvama. Oleme pikka aega kasutanud fossiilkütuseid. 
Eestis kasutame primaarse energiaallikana põlevkivi, kaevandades kohati üle 
15 miljoni tonni aastas. See on ühelt poolt oluliselt kiirendanud Eesti majandus-
arengut, kuid teiselt poolt jätnud endast maha suure keskkonnajalajälje. 

Saabunud on aeg, mil riigid peavad rohkem hakkama hoolitsema oma kesk-
konna eest, et tagada elamiskõlblikud tingimused ka järeltulevatele põlvedele. 
Selleks et pöörata tagasi ümbritsevatele ökosüsteemidele tekitatud kahju, on 
Eesti alustanud saaste järkjärgulist vähendamist alates aastast 2019, mil saavu-
tati kasvuhoonegaaside heitkoguste kiire langus. Kõige dramaatilisem muutus 
toimus elektritootmise turul ning on tingitud neljakordsest tasude tõusust, mida 
ettevõtted peavad maksma atmosfääri CO2-ga saastamise eest. See samm on 
jätkusuutliku tuleviku poole püüdleva riigi jaoks loogiline. Uus ellusuhtumine 
nõuab, et riik pöörduks jätkusuutmatust minevikust rohelise tuleviku poole. 
Seda suhtumist nimetatakse rohepöördeks.

Rohepööre on seotud elektri kui peamise energialiigi kasutamisega. See on ka 
loogiline, kuna taastuvenergiat, näiteks päikese-, tuule- või hüdroenergiat, toode-
takse peamiselt elektri kujul. See on suur muutus võrreldes endiste aegadega, 
mil põletasime fossiilkütuseid, et käitada elektritootmiseks suuri auruturbiine. 
Miks peaksime jätkama energia tootmist jätkusuutmatul viisil, kui areng pakub 
meile uusi ja puhtaid tehnoloogiaid? Meie eluviis on suurte muutuste lävel. Täna-
vatele on ilmunud esimesed elektrisõidukid, hooneid köetakse energia tõhusate 
soojus pumpade abil, lisaks võib igaüks hakata ise elektritootjaks, lisades katusele 
päikesepaneelid.

Alates 2019. aasta detsembrist on Eesti tegelnud riikliku energia- ja kliima-
kava 2030 elluviimisega. Eesmärk on vähendada Eesti kasvuhoonegaaside 
heit koguseid 2030. aastaks 70% võrra. Taastuvelektri tootmisest üksi ei piisa; 
peame seda ka tõhusalt kasutama. Paljud meist mäletavad hõõglampe, mis muut-
sid 5% energiast valguseks ja ülejäänud 95% soojuseks. Tänapäeval kasutavad 
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paljud meist leedlampe, mis annavad sama palju valgust, kuid tarbivad kümme 
korda vähem elektrienergiat. Seadmete energiatõhusus näitab, kui palju need 
energiat tarbivad, kui neid sihtotstarbeliselt kasutada. 

Kui küsida endalt, mis ühendab taastuvenergia tootmist, elektrisõidukeid, 
soojus pumpasid ja leedvalgustust, ei pruugi vastust esmapilgul paista. Kõik 
need seadmed sisaldavad jõuelektroonikat e energiamuundureid. Proovige nüüd 
mõelda laiemalt – iga nutitelefon või sülearvuti kasutab elektrivõrgust laadimi-
seks jõuelektroonikat. Nende sees on veel rohkem jõuelektroonilisi muundureid, 
mis annavad toite protsessoritele, toidavad USB-porti, reguleerivad ekraani 
heledust jne. Mõelge oma kodumasinatele – kui sageli nägite uuel A-klassi pesu-
masinal või külmkapil sõna „inverter“? See tähendab, et need seadmed kasutavad 
jõuelektroonikat. Ühtlasi on jõuelektroonika asendamatu vahend energiatõhususe 
suurendamiseks. Jõuelektroonika tagab teie nutitelefoni akule pikema kestvuse 
ja pesumasinale energiasäästliku töö. Jõuelektroonika muundurid peavad olema 
töökindlad ja ohutud, et meie majades oleks elekter, et meie seadmed töötaksid 
siis, kui neid vajame, ning et meie isiklikud elektroonikaseadmed saaksid kiiresti 
laetud ja akud tõhusalt kasutatud.

Kuigi elektrimuundurid on olemas praktiliselt kõigis elektriseadmetes ja jõuelekt-
roonika on juba üle 100 aasta arenenud, pole areng ka tänapäeval seiskunud. See 
on enamasti seotud uute, toiteallikaid tõhusamaks, kompaktsemaks ja odavamaks 
muutvate pooljuhtmaterjalide, nagu SiC (ränikarbiid) või GaN (galliumnitriid), 
ilmumisega. Neid edusamme on tööstuses juba laialdaselt kasutusele võetud ja 
edasine areng on aeglustumas. Seetõttu on tulevaste energiatõhususe eesmärkide 
saavutamiseks vaja uusi revolutsioonilisi lähenemisviise.

Alalisvoolupõhised nanovõrgud elamutele

Roheenergia tootmist ja tarbimist elektri kujul nimetatakse sageli elektrifit-
seerimiseks. See on seadnud teadlaste ette mitmeid väljakutseid. Eelkõige 
piiravad taastuvenergiasüsteemide tõhusust olemasolevad vahelduvvooluvõrgud. 
Vahelduvvooluvõrgud on olnud peamiseks lahenduseks üle 100 aasta pärast 
nn „voolude sõda“ Thomas Alva Edisoni ja George Westinghouse’i vahel. Kes 
võidab kordusmatši tänapäeval? Oleme trolli- ja trammisüsteemides või linna-
lähirongides kasutanud alalisvoolutehnoloogiat aastaid, kuid selle turuosa oli 
väga väike. Nüüd on aga maailm alalisvooluseadmeid täis. Teie katusel olevad 
päikesepaneelid toodavad energiat alalisvoolu kujul, teie telefoni või elektri-
sõiduki akud salvestavad energiat alalisvoolu kujul ning pesumasina mootori 
tööle panev vaheldi (ingl inverter) vajab samuti oma sisendis alalisvoolu. Alalis-
voolutehnoloogia on tõhusaim energia edastamise viis pikkade vahemaade taha, 
mistõttu on Eesti ja Soome ühendatud kahe kõrgepingelise alalisvoolu mere-
kaabliga nimedega Estlink ja Estlink 2.
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Sellegipoolest ärge alahinnake traditsiooniliste tehnoloogiate võimu. Alalisvoolu-
tehnoloogia kiire kasutuselevõtt ei saa olla lihtne pärast 100 aastat kestnud 
investeeringuid vahelduvvooluliinidesse, trafodesse ja alajaamadesse. Seetõttu 
ei saa paljud hooned oma energiasäästupotentsiaali täielikult ära kasutada, isegi 
kui need on ehitatud tipptehnoloogia abil, sisaldades nt päiksepaneele ja akusid. 
Praeguses olukorras tuleb alalisvool esmalt muuta vahelduvvooluks. Seejärel 
peab energiat tarbiv seade või laadija selle uuesti alalisvooluks muutma. See 
põhjustab liigseid kadusid ja võib muuta vahelduvvooluelektrivõrgu ebasta-
biilseks. Seetõttu on üleminek alalisvoolutehnoloogiale loogiline ja soovitatav. 
Alalisvoolutehnoloogia laiemat kasutuselevõttu piirab lisaks ka inimeste vähene 
teadlikkus ja sobivate elektriseadmete puudumine.

Potentsiaalseks tulevikutehnoloogiaks hoonete energiatõhususe suurenda-
miseks on väikesed alalisvoolul põhinevad kohalikud elektrivõrgud, mida 
nimetatakse alalisvoolunanovõrkudeks. Praegu ehitatakse Eestis aktiivselt 
liginullenergia hooneid, järgides Euroopa Liidu regulatsioone. Järgmine samm 
oleks saastevabade hoonete (ingl zero emission building, ZEB) kasutuselevõtt 
alates 2030. aastast, kus välditakse fossiilkütuste, sh isegi maagaasi kohalikku 
kasutamist. Seega jääb üle vaid kogu tootmine ja tarbimine viia elektripõhiseks. 

Kui praegused vahelduvvoolul põhinevad tehnoloogiad on juba oma parima 
energiatõhususe saavutanud, siis alalisvool kätkeb endiselt suurt kasutamata 
potentsiaali elektrisüsteemide tõhusamaks muutmiseks. TalTechi jõuelektroonika 
uurimisrühm oli esimeste seas, kes tegi ettepaneku alalisvoolutehnoloogia 
kasutamiseks elamutes. Hiljuti asutas Tallinna tehnikaülikool i3DC algatuse, et 
tõsta ühiskonna teadlikkust alalisvoolutehnoloogiast ja koondada huvilisi. Alates 
2024. aasta aprillist avab näidishoone TalTech Residential DC Innovation Hub 
oma uksed kõigile, et demonstreerida alalisvoolutehnoloogiat reaalses elukesk-
konnas, samal ajal kui näidishoonet pidevalt edasi arendatakse.

Topoloogiat muutev juhtimine – tõhus tööriist jõuelektroonikasüsteemide 
jõudluse parandamiseks

Uute energiatootmis- ja jaotuspõhimõtete kiire areng on suurendanud vajadust 
jõuelektroonika muundurite järele. Teisest küljest konkureerib jõuelektroonika-
tööstus alati ränile kui toorainele koos päikesepaneelide, arvutiprotsessorite 
ja graafikakaardi kiipide tootjatega. Räni nõudlus on eriti kasvanud viimaste 
aastate krüptoraha kaevandamise tõttu. Tohutu nõudlus räni järele põhjustas 
aastatel 2020–2023 ülemaailmse kiibipuuduse. Seda suundumust nähes mõistis 
meie uurimisrühm, et keerukad jõuelektroonikalahendused peavad tööstuse huvi 
äratamiseks kasutama vähem pooljuhtkomponente ja intelligentsemat juhtimist. 
Lahendusena pakkusime välja topoloogiat muutva juhtimise (TMJ). See võib 
parandada paljude olemasolevate jõupooljuhtmuundurite jõudlust, uuendades 
lihtsalt nende juhtimistarkvara.
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Meie TMJ kontseptsioon on alguse saanud pikaajalistest uuringutest galvaani-
liselt isoleeritud37 alalispingemuundurite alal. Need muundurid suudavad väga 
kõrge kasuteguriga ühildada mis tahes pingetasemeid. Nende tüüpiline üles-
ehitus on toodud joonisel 1. Tüüpiline galvaaniliselt isoleeritud alalispinge-
muundur (ingl galvanically isolated DC-DC converter) sisaldab kolme põhi-
elementi:

• vaheldit, mis muundab alalispinge trafole sobivaks vahelduvpingeks;

• trafot, mis tõstab või langetab pinge vajaliku tasemeni üle 99% kasu-
teguriga ning tagab läbi galvaanilise isolatsiooni elektriohutuse väljundis;

• alaldit, mis muundab trafo sekundaarmähise vahelduvpinge tagasi 
alalispingeks.

Jõuelektroonikainseneridena püüame projekteerida võimalikult kompaktseid ja 
tõhusaid alalispingemuundureid. Üks viis seda saavutada on trafo töösageduse 
suurendamine. Paljud teist teavad, et vahelduvpingevõrk töötab sagedusel 50 Hz. 
Selle madala sageduse tulemuseks on üsna kogukad trafod, nagu on näha jooniselt 2. 
Seetõttu kasutame oma konstruktsioonides sageli palju kõrgemaid sagedusi, 
näiteks 100 kHz, mis vähendaks trafo kaalu kuni 20 korda. Muidugi saab alalis-
pingemuunduri veelgi väiksemaks muutmiseks kasutada ka kõrgemaid sagedusi, 
nagu joonisel 2 näidatud 500 kHz. Liiga kõrge lülitussagedus muudab aga sead-
mete projekteerimise palju keerulisemaks. Teiselt poolt võib ka trafo mõõtmete 
vähendamine paljudes rakendustes piiratud olla, kuna vajatakse paremat isolat-
siooni. Seetõttu ei piisa jõudluse suurendamiseks pelgalt riistvara parendamisest, 
vaid tuleb rakendada ka uuenduslikke juhtimismeetodeid nagu TMJ.

Joonis 1. Galvaaniliselt isoleeritud alalispingemuunduri üldistatud skeemilahendus.

37 Elektrotehnikas kahe elektriahela selline eraldamine (nt trafo abil), mis katkestab otsese 
vooluraja (nt juhtmeid pidi) nende ahelate vahel. Seega pole võimalik elektrilaengute 
vahetu liikumine ühest ahelast teise. Ka selliste ahelate potentsiaalid on teineteisest 
eraldatud, mistõttu nt madalpingelises osas ei pea kartma elektrilööki.
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Joonis 2. Trafo suurus sõltub kasutatavast sagedusest ja materjalitehnoloogiast.  
Kõik joonisel toodud trafod on projekteeritud samale võimsusele.

TMJ problemaatika analüüs sai alguse 2017. aastal, mil alustasime ümberkonfi-
gureeritavate alaldite tehnoloogia uurimist. Tavaliselt saab alaldi töötada ainult 
ühes režiimis:

• täissildalaldi: kui trafo toidab alaldit kõrgsagedusliku vahelduvpingega, 
mille pinge varieerub vahemikus +100 V kuni –100 V, annab see alaldi 
väljundpingeks 100 V;

• pinget kahekordistav alaldi: kui trafo toidab alaldit kõrgsagedusliku 
vahelduvpingega, mille pinge varieerub vahemikus +100 V kuni –100 V, 
annab see alaldi väljundpingeks 200 V;

• pinget neljakordistav alaldi: kui trafo toidab alaldit kõrgsagedusliku 
vahelduvpingega, mille pinge varieerub vahemikus +100 V kuni –100 V, 
annab see alaldi väljundpingeks 400 V.

Esialgu otsustasime kasutada ümberkonfigureeritavat alaldit, mille tulemuseks 
oli uudne alalispingemuundur, millel on äärmiselt lai sisendpinge vahemik 10 V 
kuni 100 V (Vinnikov jt, 2018a). Tulemus oli paljutõotav, kuid vajas praktilist 
rakendust. Samuti oli vajaminev trafo ülekandesuhe üsna kõrge, vähendades 
selle lahenduse praktilisust.

Järgmiseks sammuks oli tehnoloogia täiustamine ja reaalsetes oludes katse-
tamine. Otsustasime rakendada seda elamute päikeseelektrisüsteemides. 
Päikesepaneeli tootlikkus sõltub lisaks päikesekiirgusele ka väljundpingest, 
mida võib kutsuda paneeli tööpunktiks. Seda pinget saab reguleerida spetsiaalse 
alalispingemuunduri abil. Turul pakutakse palju muundureid, mis suudavad 
maksimumvõimsuse tööpunkti (MVP) otsida. Probleemid tekivad aga osaliselt 
varjutatud paneelide korral. Varju võivad heita puud, puulehed, korstnad, naaber-
hooned, lumi, lindude väljaheited jms. Osaline varjutus moonutab päikesepaneeli 
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võimsuse-pinge tunnusjooni (joonis 3d), mistõttu võib tekkida mitu lokaalset 
MVP-d. Paljud turul pakutavad päikesepaneelimuundurid suudavad leida ainult 
esimese MVP, mistõttu jääb oluline osa paneeli võimsusest kasutamata. Näiteks 
ilma varjutuseta annab tüüpiline päikesepaneel välja maksimaalse võimsuse, kui 
ta töötab tööpunktis VMP1 = 30 V (joonis 3d). Väikese osalise varjutuse korral, 
kui ainult üks paneeli alamahel on varjutatud (joonis 3b), nihkub maksimaalse 
võimsuse punkt pingele VMP2 = 20 V. Kui alalispingemuundur jätkab aga tööd 
eelmises tööpunktis VMP1, siis on tulemuseks oluliselt madalam tootlikkus. Veelgi 
suurema varjutuse korral võib MVP liikuda ka pingele VMP3 = 10 V, kus tootlus 
on ligi kolm korda madalam teoreetilisest maksimumist. Sel puhul puuduks 
kahes eelmises tööpunktis tootlus üldse (joonis 3d). Seetõttu mängib jõuelekt-
roonika päikeseenergeetikas väga olulist rolli. Päikesepaneelide muundurid 
peavad suutma töötada väga laias sisendpingevahemikus 10 V kuni 60 V. Sellise 
alalispingemuunduri ehitamine on keeruline. Aastal 2018 puudusid turul sellised 
muundurid. Seetõttu hakkasime arendama uudse kontseptsiooniga päikese-mikro-
muundurit, millel oleks võimalikult lai tööpingevahemik ja ka globaalne MVP 
otsimisvõimekus, st see suudaks leida tõelise MVP ka osalise varjutuse korral.

Töö tulemuseks oli uudne pinget kahe- ja neljakordistava ümberkonfigureeri-
tava alaldiga (joonis 4a) alalispingemuundur (Vinnikov jt, 2018b).  Muundur 
koosneb impedants-vaheldist (joonis 4b, s.o tehnoloogia, mida Tallinna 
tehnika ülikooli jõuelektroonika uurimisrühm on aastaid arendanud ja mis 
2014. aastal pälvis riikliku teaduspreemia), trafost ja pinget kordistavast ümber-
konfigureeritavast alaldist.

Impedants-vaheldi pinge tõstmiseks kasutatakse erilist lühisolekut DS, mille 
teoreetiline suhteline kestus on 0…0,5 (joonis 4c). Antud rakenduses aga saab 
minna kuni väärtuseni 0,3, sest pärast seda hakkab kasutegur kiirelt langema. 
Edasiseks pinge tõstmiseks tuli leida alternatiivne meetod, mis ei mõjutaks kasu-
tegurit. Selle ülesande lahendas pinget kordistav ümberkonfigureeritav alaldi.

Joonis 3. Päikesepaneeli osalise varjutuse stsenaariumid: (a) varjutus puudub, (b) üks 
varjutatud alamahel, (c) kahe alamahela varjutus ja (d) varjutusest tulenevad päikese-
paneeli tunnusjooned.
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Ümberkonfigureeritava alaldi rakendamine vähendab trafo nõutavat üle-
kandetegurit, muutes selle energiatõhusamaks. Kui sisendpinget järk-järgult 
vähendatakse, on alalispingemuundur sunnitud suurendama lühisolekut DS, 
vähendades sellega tõhusust. Algselt töötab ümberkonfigureeritav alaldi pinge 
kahekordistina ja ahela alumine osa on passiivne (joonis 4d). Kui sisendpinge 
on teatud väärtusest madalam, muudab ümberkonfigureeritav alaldi oma 
režiimi pinget neljakordistavaks, lülitades sisse transistori S. Siis ei pea impe-
dants-vaheldi lühisekestust DS suurendama ebasoodsalt kõrgete väärtusteni. 
Tulemusena suudab ümberkonfigureeritav alaldi seadme kasutegurit parandada 
kuni 8%, kui päikesepaneel on osaliselt varjutatud ja alalispingemuundur peab 
töötama alla oma nimisisendpinge.

Meie uuringud on näidanud selget lünka: enamikul tuntud ümberkonfigureeri-
tavatel alalditel on ainult kaks režiimi, mis piiravad nende jõudlust, samas on 
rohkemate režiimidega alalditel piiratud pingetõstmise vahemik. Selle lünga täitis 
meie meeskonnas välja töötatud uudne kolmerežiimiline ümberkonfigureeritav 
alaldi. Esmalt uudsed ideed patenteeriti (Chub, Vinnikov, 2018) ning seejärel 
esitleti uurimistöö tulemusi ja katseandmeid teaduskonverentsil IECON 2019 
Portugalis Lissabonis (Chub jt, 2019). Selle alaldi topoloogia ja lülitusolekud 
on joonisel 5a. 

Joonis 4. Pinget kahe- ja neljakordistav ümberkonfigureeritav alaldi: (a) alaldi skeemi-
lahendus, (b) vaheldi skeemilahendus trafo primaarpoolel, (c) primaarvaheldi töö-
põhimõte, (d) ümberkonfigureeritava alaldi töö pinget kordistavas režiimis ja  
(e) ümberkonfigureeritava alaldi töötamine pinget neljakordistavas režiimis.
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Nagu jooniselt 5b paistab, võib see alaldi hoida juhtmuutujat DS selle maksimaal-
sest lubatud väärtusest Dmax väiksemana. Alaldi iga režiim määratleb eraldiseisva 
väljundpinge tunnusjoone, samal ajal kui alaldi režiimi muutmine toob kaasa 
ka tunnusjoonte vahetumise. 

Kuigi ümberkonfigureeritavad alaldid on osutunud tõhusaks, on neil ka puuduseid. 
Juba esialgses uurimistöös (Vinnikov jt, 2018b) täheldati, et selle tehnoloogia 
kasutamisel on alaldi režiimi muutmisel märgatavad olulised muutused seadme 
energiatõhususes. Kolmerežiimilise alaldi käitumine on näidatud joonisel 5b.

Muunduri kasutegur hakkas langema täissild-tüüpi impedants-vaheldi tõttu. 
See puudus andis mõtte rakendada TMJ; antud juhul selleks, et muuta täissild 
poolsildvaheldiks. Meie uurimistöö (Sidorov jt, 2020) tõi välja sellise näite, kus 
joonisel 6a näidatud skeemilahendusega primaarvaheldi konfigureeritakse kas 
täis- või poolsildvaheldiks, vahetades samal ajal ka modulatsiooni, nagu on 
näidatud joonistel 6b ja 6c. Selline ümberkonfigureerimise võimalus nõuab hüb-
riidse täissild-lülituselemendiga skeemilahendust koos jadakondensaatoriga (C2), 
blokeerimaks voolu alaliskomponenti trafo primaarmähises. Märkimisväärne on, 
et selline ümberkonfigureerimine on väga lihtne ja seda saab teha pelgalt juhti-
mistarkvara muutmise abil. Ümberkonfigureerimise peamine põhimõte seisneb 
selles, et poolsild tagab täissillaga võrreldes kaks korda väiksema pingetõusu.

Tehniliselt võib täissildvaheldi pinget alandada rohkem kui kaks korda, kuid 
seda komponente läbiva voolu suurenemise arvelt. Seetõttu annaks poolsillale 
üleminek palju suurema kasuteguri võrreldes sellega, et täissillaga lahendust 
sisendpinge alandamisega üle koormata. Eelkõige näitas uuring (Sidorov jt, 
2020) režiimi ülemineku hetkel kasuteguri paranemist kuni 6%. Veelgi enam, 

Joonis 5. Kolme režiimiga ümberkonfigureeritav alaldi: (a) skeemilahendus ja  
(b) peamine rakenduspõhimõte.
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 „pehmed“ üleminekud töörežiimide vahel on teostatavad juhttarkvara täiendades 
ilma komponente lisamata. Selle tulemusel saab vältida voolusiiretest põhjustatud 
häiringuid töörežiimide vahetumisel (Sidorov jt, 2021).

Alates aastast 2021 on meie ümberkonfigureeritavate vaheldite alased uuringud 
keskendunud universaalmuunduritele, mis suudavad töötada samaaegselt nii 
vahelduv- kui ka alalispingega (Sidorov jt, 2022a). Sellised muundurid koosne-
vad kõrgsageduslikust alalispingemuundurist ja võrgusageduslikust vaheldist 
(joonis 7a). Meie uuringud näitavad, et mitteinverteeriva pinge tõste-langetus-
muunduri kasutamine tagab parima jõudluse vahelduvvoolu rakendustes ja 
 samas ka väga kõrge kasuteguri alalisvoolu rakendustes. Joonisel 7b on näide 
sellest, kuidas võrgusageduslik vaheldi toidab nanovõrku positiivse polaarsuse-
ga alalisvooluga.

Olles saanud kogemusi TMJ rakendamisest nii alaldites kui ka vaheldites 
eraldi, tekkis mõte rakendada TMJ ka aktiivkaksiksilla (ingl dual active  bridge) 
 korral, mis võimaldab samaaegselt vaheldit ja alaldit ümber konfigureerida. 
Selle tulemuseks oli väga mitmekülgne kuuerežiimiline alalispingemuundur 
(joonis 8a). See topoloogia kasutab hübriidset täissildlülitusmoodulit, mis võib 
töötada nii täis- kui ka poolsildkonfiguratsioonis. Tulemusena tekib kolm või-
malikku topoloogiakonfiguratsiooni: poolsild/täissild, täissild/täissild, täissild/
poolsild (joonis 8b). Lisaks saab iga konfiguratsiooni abil pinget nii tõsta kui ka 
langetada, mis annab kokku kuus erinevat töörežiimi (Sidorov jt, 2022b). See 
muundur demonstreerib unikaalselt suurt pinge reguleerimisvahemikku. Koos 
TMJ-põhise muunduriga pakub see lisakuludeta suurimat pinge reguleerimis-
vahemikku minimaalse keerukuse juures (Sidorov jt, 2022a).

Joonis 6. Topoloogiat muutva juhtimisega galvaaniliselt isoleeritud alalispinge-
muundur (Sidorov jt, 2020): (a) skeemilahendus, juhtsignaalid (b) täis- ja  
(c) poolsildrežiimil.
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Joonis 8. Kuuerežiimiline alalispingemuundur koos TMJ realiseerimisvõimalusega nii 
vaheldis kui ka alaldis: (a) topoloogia ja (b) topoloogia konfiguratsioonid ja töörežiimid.

TMJ-põhised jõuelektroonikasüsteemid elamute alalisvoolu-

nanovõrkudele OptiVerter® DC 
Meie uurimisrühm on aastaid töötanud galvaaniliselt isoleeritud impedants-tüüpi 
alalispingemuundurite kallal, st uudse tehnoloogiaga, millel on täiustatud pinge 
reguleerimise võimalused. Esimese sammuna töötasime välja mikromuunduri 
päikesepaneelidele, mida meie tööstuspartner Ubik Solutions nimetas turundus-
nimega OptiVerter. See oli esimene tööstuslik päikesepaneelide mikromuundur 
elamutele, mis tagas maksimaalse võimsusega tööpunkti ka osaliselt varjutatud 
päikesepaneelide korral (Vinnikov jt, 2019).

2019. aasta alguses hakkasime uurima, kuidas seda uudset muundurit kohandada 
elamute alalisvoolunanovõrkude jaoks. Et saavutada nõutavat pingevõimendust, 
asendasime tavapärase alaldi ümberkonfigureeritava alaldiga (joonis 9). Uus 
topoloogia sarnaneb joonisel 4 näidatud topoloogiaga. Alaldi teostuses on aga 
üks oluline erinevus. Loodud OptiVerter DC (alalisvoolu)tehnoloogia on peaaegu 

Joonis 7. Vahelduv- ja alalisvooluvõrkudes universaalselt kasutatavad muundurid:  
(a) pinget tõstev ja langetav skeemilahendus koos võrgusagedusliku vaheldiga  
väljundis ja (b) näide võrgusagedusliku vaheldi tööst alalisvoolurežiimis.
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sama lihtne kui selle alusversioon. Alaldile ühe transistori lisamine muudab selle 
ühilduvaks elamute alalisvoolunanovõrgu erinevate pingetasemetega (350±30 V 
ja 700±60 V), mis on määratletud Current/OS Foundation standardis. 

Uus seade OptiVerter DC kätkeb esimest katset luua universaalne päikese-
liidestusmuundur elamute alalisvoolunanovõrkudele. Väike muudatus lisas 
paindlikkust ja säilitas samas ka muunduri võime jälgida MVP-d ka osalise 
varjutuse korral (vt näiteid joonisel 4d). See funktsionaalsus saavutatakse tänu 
OptiVerteri tehnoloogia väga laiale sisendpingevahemikule (10 V kuni 60 V), 
mis sobib enamiku turul saadaolevate päikesepaneelidega elamutele. Teisest 
küljest saab seda seadet kasutada kahes kõige levinuma pingetasemega elamu 
alalisvoolunanovõrgus ilma riistvara muutmiseta, lihtsalt muunduri tarkvara 
ümberkonfigureerimise teel ja transistoride juhtsignaalide muutmise kaudu.

Riistvara arenduses jõudis Ubik OptiVerteri vahelduvvoolu versioonil põhinevast 
optimeerimata prototüübist kõrgelt optimeeritud tööstusliku disainini, millel on 
minimaalsed mõõtmed ning sisseehitatud side- ja telemeetrialahendus. Joonisel 
10 on kujutatud riistvara arendamisel tehtud edusamme, mis on saavutatud tihe-
das koostöös tööstuspartneriga. Lõplik disain on täielikult iseseisva toitega, kuna 
selle abiahelad, nagu sisseehitatud mikrokontroller ja telemeetria, saavad toite 
otse päikesepaneelist. Nende seadmete trükkplaadid monteeriti plast korpustesse, 
mis olid täidetud soojust juhtiva vaiguga, et võimaldada veekindlust, elektriohu-
tust ja korralikku jahutust. Konstruktsiooni katsetati põhjalikult Hollandis ja 
Belgias mitmetes elamutes ja väikestes ärihoonetes.

Universaalne päikesepaneelide ja alalisvoolunanovõrgu liidestusmuundur

Oleme uurinud ja arendanud energiat tootvaid päikesefassaade ja -katuseid 
paralleelselt eelmise muunduri arendamisega. Neid tehnoloogiaid nimeta-
takse tavaliselt hoonesse integreeritud päikeseelektrijaamadeks (HIPE). Leiti, 
et HIPE tooted peavad olema erineva suuruse, võimsustaseme, värvi ja sise-
muses kasutatavate materjalidega. See on loogiline, kuna päikesepatareid ja 

Joonis 9. Ubik OptiVerter DC alalispingemuunduri skeemilahendus.
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-fassaadipaneelid täidavad eri-
nevaid funktsioone ja peavad 
vastama erinevatele ehitustöös-
tuses kehtivatele standarditele. 
HIPE toodete põhiidee seisneb 
selles, et need peavad oma kuju 
ja konstruktsioonifunktsioonide 
poolest vastama olemasoleva-
tele materjalidele, võimaldades 
HIPE elementide sujuvat kasuta-
mist igas hoonedisainis. Huvitav 
fakt on see, et 2023. aasta sei-
suga asub Euroopa Liidu suurim 
päikesekatuseid tootev tehas Vil-
jandis. Eesti ettevõtlusinnovaatori 
HIPE valdkonnas Solarstone OÜ 
tehase aastane toodang on 60 MW 
jagu paneele, millest piisab  
10 000 kodu varustamiseks 6 kW 
päikese katusega. Seda arvu saab 
võrrelda hinnanguliselt 1000 päi-
kesekatusega, mille Tesla aastal 
2022 USA-s paigaldas, et mõista 
selle saavutuse ulatust ja taset 
Eesti ja Euroopa Liidu jaoks.

Lai valik HIPE tooteid põhineb valdavalt kolmel päikesepaneelitehnoloogial: 
monokristalne räni, õhukesekileline kaadmiumtelluriid CdTe ja vask-indium-
gallium-seleniid CIGS. Meie uuring (Chub jt, 2021) on tuvastanud, et HIPE 
moodulitel on nii palju erinevaid elektrilisi parameetreid, et on võimatu välja 
töötada tavapäraseid muundureid nende integreerimiseks hoonesisestesse 
alalisvoolunanovõrkudesse. Lihtne ülevaade olemasolevate HIPE toodete volt-
amper-tunnusjoontest maksimaalse päikesekiirguse korral on toodud joonisel 
11a. Selline lai valik elektrilisi parameetreid tekitab palju probleeme süstee-
mide projekteerijatele, paigaldajatele ja isegi seadmete tootjatele, kuna neil pole 
müügil olevaid sobivaid lahendusi, mis omakorda aeglustab oluliselt selliste 
tehnoloogiate kasutuselevõttu. Sellistele HIPE paneelidele sobiv universaalne lii-
destusmuundur peab töötama pingevahemikus 5V kuni 110 V, milleni ei küündi 
ükski turul saadaolevatest tipptasemel lahendustest.

Oleme selle probleemi lahendamiseks (Chub jt, 2021) kasutanud TMJ põhimõtteid. 
Töötasime välja ja demonstreerisime maailma kõige laiema sisendpingeulatusega 
(üle 1 : 20 suhtega) päikese-mikromuunduri, mis on mõeldud räni ja amorfse kilega 
fotogalvaaniliste päikesepaneelide integreerimiseks alalisvoolunano võrkudesse. 

Joonis 10. OptiVerter DC tehnoloogia arendamise ja 
optimeerimise tulemused – teadusest tööstusesse. 
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Võtsime joonisel 5a näidatud kolmerežiimilise ümberkonfigureeritava alaldi ja 
kohaldasime selle kõige lihtsamale alalispingemuunduri topoloogiale (joonis 
11b). Leidsime, et see lähenemisviis on lihtsaim võimalik lahendus, kuna see 
topoloogia kasutab ainult kaht kõrgel sagedusel juhitavat transistori ja veel kaht 
transistori staatilises režiimis. Selle disaini optimeerimine on keeruline, kuid töö 
on saanud sihtotstarbelist toetust Eesti teadusagentuurilt (ETAg) Andrii Chubi 
juhitud projekti EAG9 raames. See lähenemine võimaldas uute prototüüpidega 

Joonis 11. HIPE toodete integreerimine elamu alalisvoolu nanovõrkudesse:  
(a) HIPE elektriliste parameetrite varieeruvus (muunduri projekteerimisnõuded) ja 
(b) uudsel kolmerežiimilisel alaldil põhineva universaalse HIPE liidestamismuunduri 
topoloogia.
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saavutada väga kõrge kasuteguri paljudes erinevates töörežiimides (joonis 12a). 
Nii kõrget kasutegurit demonstreeriti akadeemilistes ringkondades ja tööstuses 
esmakordselt, kuna nii lai sisendpinge ja -võimsus muudavad tavapärased lahen-
dused ebatõhusaks ja ebapraktiliseks. Teine optimeerimise aspekt on seadme 
kõrguse vähendamine, et muuta see füüsiliselt kokkusobivaks päikesekatuste 
ja -fassaadidega. Prototüübil saavutati 20 mm kõrgus (joonis 12b).

Joonis 12. Uudse kolmerežiimilise ümberkonfigureeritava alaldiga rakendatud HIPE 
liidestusmuunduri disaini optimeerimise tulemused: (a) eksperimentaalne kasutegur 
ja (b) madala profiiliga konstruktsioon.
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FlexiVerter® 

Pärast päikesepaneelikesksete alalisvoolu liidestusmuundurite väljatöötamist 
elamute alalisvoolunanovõrkude jaoks oleme uurinud seadmete suuremat 
kasutuspaindlikkust, mida topoloogia muutmise meetodid pakuvad. Pärast 
madalpinge-energiaallikate (nagu päikesepaneelide ja 24 V / 48 V akude) 
töönõuete analüüsi on ilmnenud, et tõenäoliselt saaks välja arendada universaalse 
väga mitmekülgsel topoloogia muutmisel põhineva muunduri. See oli täiesti 
uudne kontseptsioon elamute alalisvoolu nanovõrkude rajamisel, mis järgib 
kõik-ühes-lähenemisviisi. Sellist liidestusmuundurit võiks nimetada tulevaste 
alalisvoolunanovõrkude Lego ehitusplokiks. Samuti võimaldab üht tüüpi 
muunduri kasutamine tulevikus selliste süsteemide projekteerimist ja paigal-
damist kiirendada. See lähenemisviis võib kasu saada mastaabisäästust, kui 
masstootmise madalad kulud muudavad täiustatud lahendused majanduslikult 
elujõuliseks. Samuti väheneb oluliselt personali koolitus, kui kasutatakse vähem 
eri tüüpi seadmeid.

Meie uuringud (Sidorov jt, 2023) näitasid, et sisendpinge vahemik 10 V kuni 60 V 
võib katta enamiku madalpinge kasutusjuhtudest elamu alalisvoolunanovõrku-
des. Teisest küljest on ülimalt oluline teha selline seade ühilduvaks nii 350 V kui 
ka 700 V alalisvoolunanovõrkudega, et tagada selle toimimine enamikus elamute 
või väikeste ärihoonete alalisvooluseadmetes. Mõiste on üldistatud joonisel 13a. 
Selline muundur, mis ühildub nii päikesepaneelide kui ka madalpingeakudega, 
peab olema mitmekülgne ja kasutama intelligentset juhtimist, mis suudab ise 
tuvastada sisendtoiteallika tüübi.

Sellist rakenduse paindlikkuse taset ei ole enne meie lahendust (Sidorov jt, 2023) 
veel demonstreeritud. Kasutasime joonisel 8a näidatud skeemilahendust. See 
kasutab kuut võimalikku töörežiimi muundurit kolme erineva konfiguratsiooni 
jaoks, vastamaks väga keerulistele disaininõuetele. Paljude ehitatud eksperi-
mentaalsete prototüüpide hulgast saame eristada kahte:

• tavapärane teostus odavate kergesti kättesaadavate komponentidega on 
saavutanud parima hinna ja kvaliteedi suhte. Kõige tõhusam trafo on aga 
suhteliselt kõrge, mis piirab selle rakendatavust kompaktsust nõudvates 
niširakendustes;

• madala profiiliga disain, kus isolatsioonitrafo on integreeritud trükk-
plaadile, rakendamaks skeemilahenduse täit potentsiaali. Selle disainiga 
seadmed on madalamad, kuid suuremad ja nende efektiivsus on madalam.

Mõlemad prototüübid on näidatud joonisel 13b kõrvuti, et võrrelda nende mõõt-
meid sama, 100 kHz lülitussageduse korral.

Nagu eespool mainitud, saavutati parim efektiivsus odavaima disainilahenduse 
abil, mis on kavandatava tehnoloogia märkimisväärne eelis. Katseline kasutegur 
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on näidatud joonisel 13c. Nagu võib täheldada, on kasuteguril kolm erinevat 
tipp-piirkonda, mis vastavad kasutatud päikesepaneelide ja madalpingeakude 
kõige tõenäolisematele töövahemikele.

Joonis 13. FlexiVerteri  
tehnoloogia rakendamine: 
(a) põhiprintsiip, (b) tava- 
pärased ja madala profiiliga 
eksperimentaalsed proto- 
tüüpide teostused ja (c) katseli-
selt saavutatud kasutegur.
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Elamute alalisvoolu rakendustes on ülimalt soovitatav saavutada kasutegur üle 
98%. Meie meeskond töötab selle tehnoloogia edasise täiustamise nimel kahes 
peamises suunas: võimsustiheduse parandamine lülitussageduse suurendamise 
ja madalpingekoormuse (nt valgustuse või USB-PD-seadmete) juhtimisega. Meie 
eesmärk on muuta see tehnoloogia tulevastes elamute alalisvoolunanovõrkudes 
veel laiemalt kasutatavaks ja levinumaks, mis omakorda hõlbustaks ka alalis-
voolutehnoloogiate laiemat ja kiiremat kasutuselevõttu.

 Iseparanev päikese-mikromuundur

Tuginedes meie eelnevale praktilisele kogemusele päikeseelektrisüsteemidega, 
oleme tegelnud ka nendes kasutatavate alalispingemuundurite töökindluse 
parendamisega. Peamine probleem seisneb selles, et muundurid paigaldatakse 
eeldatavasti otse päikesepaneelide taha katusele või fassaadi sisse. Praktikas 
tähendab see, et seadmed peavad olema sama töökindlad kui päikesepaneelid ise. 
Nende ehitamisel tuleb muundurid panna ilmastiku eest kaitstud korpusesse, mis 
on seest täidetud spetsiaalse vaiguga, mis kaitseb elektroonikakomponente välise 
niiskuse ja vee kondenseerumise eest. Lisaks peab kaitsev vaik olema soojust 
juhtiv, et elektroonikakomponentides tekkiv soojus jõuaks konverteri pinnale 
ja hajuks õhus. Seetõttu ei saa muundurit remondiks avada. Ühest küljest peab 
muundur töötama aastaringselt nii külma kui ka väga kuuma temperatuuriga, 
mis muudab vajaliku töökindluse saavutamise keeruliseks. Teisest küljest võib 
kogu seade rikneda juba siis, kui ainult üks sadadest komponentidest tõrgub. 
Kuid kas suudate ette kujutada, et osa päikesekatusest või -fassaadist tuleb lahti 
võtta lihtsalt selle tõttu, et üks paljudest muunduritest pärast aastatepikkust 
ekspluateerimist rikki läheb?

Töökindluse tagamiseks töötasime välja iseparaneva päikese-mikromuunduri. 
See kasutab sama skeemilahendust nagu FlexiVerter, kuid mitte sisendkarakteris-
tiku parendamiseks, vaid muunduri töö taastamiseks pärast riket. Meie uuringud 
näitavad, et pooljuhtkomponendid on selle muunduri nõrgim lüli (Bakeer jt, 
2024). Kuuerežiimilise muunduri skeemilahendust saab ümber konfigureerida 
täissildtopoloogiatest poolsillaks. Kui pooljuhtlüliti rikki läheb, võimaldab pool-
sildtopoloogia ümberkonfigureerimine jätkata seadme tööd, kasutades lihtsalt 
vähem lülituselemente. Selline lähenemine ei vaja täiendavaid komponente. 
Seega saavutatakse tõrketaluvus nullkuludega. Demonstreerisime selle lahen-
duse eeliseid, mis avab uusi võimalusi suuremaks töökindluseks kulutundlikes 
rakendustes, nagu päikeseelektrisüsteemid, kus tõrketaluvust ei peetud lisakom-
ponentide põhjustatud kõrgete kulude tõttu varem praktiliselt rakendatavaks.

Joonisel 14a näidatud prototüüpi on integreeritud kõik abiahelad, sealhulgas 
odavad voolumõõteahelad rikete tuvastamiseks. Muunduri rikke tõttu lühisesse 
sattunud transistori saab suure tõenäosusega kasutada siiski voolu juhtiva kom-
ponendina. Prototüüp näitas kõrget kasutegurit laias pingevahemikus 10 V kuni 
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Joonis 14. Iseparanev päikese-mikromuundur: (a) eksperimentaalne prototüüp,  
(b) kasutegur enne riket ja (c) kasutegur pärast riket.



145

50 V, mis säilib ka pärast riket, nagu on näha jooniste 14b ja 13c võrdlemisel. 
Selle tehnoloogia peamiseks piiranguks on vajadus rakendada intelligentset 
rikkejärgset juhtimist, mis piiraks seadme väljundvõimsust. Põhjus on lihtne: 
allesjäänud pooljuhtlülitid peavad pärast riket sama töö ära tegema. Juhtseade 
peab selleks piirama muunduri sisendvõimsust kõige päikesepaistelisematel 
tundidel. Nutikas võimsuse piirang võimaldab muunduril pärast riket töötada 
pea sama töökindlusega kui ennegi. Näiteks suudab antud muundur enne tõrget 
töödelda kuni 300 W võimsust, kuid selle töövõimsus peaks olema piiratud  
200 W-ga, et tagada piisavat tööiga ka pärast riket. Praktikas ei anna see võimsuse 
piiramine rohkem kadu kui 12% aastas toodetud energiast, kuna meie kliima-
vööndis esineb selliseid energiatootmise tipptunde harva. See on vastuvõetav 
kompromiss palju suurema töökindluse saavutamise nimel.

Elektrivõrguga isekohalduv laadija elektrisõidukitele

Meie TMJ-põhiste süsteemide uuringud on laienenud ka elektrisõidukite 
laadi jatele. Tänapäevases maailmas põhjustab kõrge elektrifitseerimise määr 
elektrivõrkude ülekoormust, st kui võrk ei suuda pakkuda või vastu võtta vaja-
likku võimsust. Need kasvavad probleemid on suunanud meid koostööle Daimleri 
ja Volkswageniga, töötamaks välja uudset elektrisõidukite laadijate tehnoloogiat. 
Projekt viidi ellu Euroopa jõuelektroonika keskuse koostööprogrammi (ECPE) 
raames. ECPE on tööstusele suunatud rahvusvaheline organisatsioon, millel on 
kümneid suurettevõtetest liikmeid.

Kontseptsioon põhineb meie uurimisrühmas välja töötatud suure jõudlusega 
alalispingemuundurite ja võrgusagedusliku vaheldi kombinatsioonil, mida on 
eespool mainitud ühe võtmetähtsusega TMJ kontseptsioonina. Joonisel 15a 
näidatud uudne laadija põhimõtteline lahendus kasutab ainult kahte alalispinge-
muundurit. Mõlemal on filtreeriv induktiivpool, mistõttu on see lahendus odavam 
kui tavalistel elektrisõidukite laadijatel, millel on kolm võrgupoolset filtreerivat 
induktiivpooli. Seda tehnoloogiat kasutades saame laadijaid toita ühest, kahest 
või kolmest elektrivõrgu faasist. Funktsiooni saab luua võrgusagedusliku vaheldi 
ümberkonfigureerimise ja sellega ühendatud alalispingemuunduri juhtimis-
algoritmi muutmisega. Võrguga automaatne kohanemine võib olla kasulik, kui 
erinevates piirkondades on saadaval erinevad ühendusvõimalused (ühe- või 
kolmefaasiline elektrivõrk), aga ka siis, kui mõnel faasil on ülekoormus, mis on 
tingitud kas energia ületarbimisest või liigsest energiatootmisest lähedalasuvates 
päikeseelektriseadmetes.

Joonisel 15b näidatud eksperimentaalses prototüübis on kasutatud kaht paari 
magnetkomponente. Eespool mainitud filtreerivad induktiivpoolid moodustavad 
ühe paari. Eraldustrafod, mis on vajalikud elektrisõiduki laadimisel elektriohu-
tuse tagamiseks, moodustavad teise paari. Nagu on näha jooniselt 15c, saavutas 
prototüüp kasuteguri üle 94%. See on täiesti konkurentsivõimeline oma klassi 
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parimate kaubanduslike laadijatega, millel ei ole elektrivõrguga automaatset 
kohaldumisvõimet. Väärib märkimist ka see, et see lahendus on hõlpsasti skalee-
ritav erinevatele laadimisvõimsustele. Samuti saab isoleeritud alalisvooluplokke 
muunduri väljundis ümber konfigureerida, st laiendada selle põhimõttelise lahen-
duse TMJ funktsionaalsust, saavutamaks ühilduvust tüüpiliste 400 V ja uute 
800 V elektrisõidukitega, nagu näiteks Hyundai Ioniq 5.

Joonis 15. Elektri võrguga 
kohalduv elektrisõiduki 
laadija: (a) üldine skeemi-
lahendus, (b) eksperi-
mentaalne prototüüp ja 
(c) katseliselt määratud 
kasutegur ja väljundvoolu 
kvaliteet.
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Universaalne päikesepaneele teenindav alalis-vahelduvpingemuundur

TMJ-põhist lahendust, mis ühendab endas võrgusagedusliku vaheldi alalis-
pingemuunduriga, kasutasime ka elamute päikesepaneele teenindavates 
muundurites (joonis 16a). Sellise muunduri töötasime välja aastal 2022 
(Husev jt, 2022), tuginedes joonisel 7 toodud skeemilahendusele. Topoloogias 
kasutatakse kahte paralleelselt töötavat alalispingemuundurit, parandamaks 
toitevoolu kvaliteeti. Muundur sobib päikesepaneelide integreerimiseks nii alalis-
voolunanovõrku kui ka tavalisse 
vahelduvvooluvõrku. Muunduril on 
kõrge kasutegur nii vahelduv- kui ka 
alalispingerežiimis.

Oleme seda kontseptsiooni viimas tel 
aastatel pidevalt edasi arendanud. Tal-
linna tehnikaülikooli liginull energia 
testhoones katsetati aktiivselt juba 
TRL6 taseme prototüüpi (joonis 
16b). Seade rakendab TMJ lahen-
dusel põhinevat nutikat juhtimist: 
muundur saab veel enne võrguga 
ühendamist tuvastada võrgu tüübi 
ja automaatselt kohaldada ka oma 
seadistust. Selline funktsioon avab 
võimalused olemasolevate hoonete 
moderniseerimiseks alalisvooluna-
novõrkudega. Seadmeid ei pea välja 
vahetama, mis võimaldab sujuvat 
üleminekut vahelduvvooluvõrkudelt 
elamute alalisvoolunanovõrkudele. 
Uus muundur on ka väga tõhus. Selle 
mõõdetud kasutegur on üle 97% 
vahelduvvooluvõrku ühendatuna ja 
üle 98,5% alalisvoolunanovõrguga 
ühendatuna, mis teeb selle tavaliste 
päikese-mikromuunduritega võrrel-
des vägagi konkurentsivõimeliseks 
(joonis 16c).

Joonis 16. Universaalne päikese-
paneelide liidestusmuundur:  
(a) skeemilahendus, (b) TRL6 proto-
tüüp, (c) alalisvoolu ja alalis-vahelduv-
voolurežiimides eksperi mentaalselt 
mõõdetud kasutegur  
(IPV = 8 A).
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Kirjeldatud põhimõttelist lahendust laiendati ETAg-i toel projekti EAG122 
raames ka eluruumide akuenergia salvestamise süsteemidele koostöös Eesti 
uudsete akuenergia salvestussüsteemide arendajaga MikroMasch OÜ. See 
areng laiendab oluliselt eluruumide päikeseenergiasüsteemide akusalvestite 
koostalitlusvõimet erinevate elektrivõrkudega ja langetab seadmete maksumust, 
võimaldades olemasolevate elektrivõrkude oluliselt lihtsamat moderniseerimist 
ja lihtsat alalisvoolunanovõrkudele üleminekut.

Tulevikuplaanid

Lõpetuseks soovime tutvustada ka oma tulevikuplaane TMJ-põhiste muundurite 
ja nende rakenduste alal. Tallinna tehnikaülikooli jõuelektroonika uurimisrühma 
üks peamiseid uurimissuundi on uudsete intelligentsete tehnoloogiate väljatöö-
tamine elamute alalisvoolusüsteemide jaoks. Seetõttu asutasime hiljuti Tallinna 
tehnikaülikooli elamute alalisvoolu energiasüsteemide innovatsioonikeskuse 
(joonis 17) – euroliidu ainulaadse näidislabori, kus alalisvoolu kasutatakse iga 
päev kütmiseks, valgustamiseks, päikeseenergia tootmiseks, salvestamiseks 
jne. Olete teretulnud seda objekti külastama. Külastage ka i3DC kodulehte 
(https://taltech.ee/en/i3dc-initiative), et saada teavet elamute alalisvoolusüstee-
mide ja nende eeliste kohta. See uusarendus on osa Tallinna tehnikaülikooli 
poolt loodud laiaulatuslikumast tegevusest –i3DC algatusest, mida rakenda-
takse ETAg-i rahastatud personaalse uurimistoetuse PRG1086 „Tulevikukindlad 
jõuelektroonikasüsteemid kodumajapidamiste mikrovõrkudele“ raames ning 
uue energiatõhususe teaduse tippkeskuse ENER raames. Algatuse eesmärk on 
suurendada üldsuse ja tööstuse teadlikkust elamute alalisvoolutehnoloogiatest, 
inspireerida energiatõhususe parandamist alalisvoolutehnoloogiate kasutusele-
võtu kaudu ja kiirendada uuendusi selles valdkonnas.

 Joonis 17. TalTechi elamute alalisvoolu innovatsioonikeskus.  
Fotol vasakult: Andrei Blinov, Andrii Chub ja Dmitri Vinnikov. Foto: erakogu

https://taltech.ee/en/i3dc-initiative
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Veel üks uus TMJ tehnoloogia arendus on suunatud osakeste kiirendite energia-
tõhususe parandamisele Euroopa tuumauuringute organisatsioonis (CERN). 
CERN-i tarbitav elektriline võimsus ulatub aktiivsete katsete faasis sadadesse 
megavattidesse. Siiski on vähe teada fakt, et osakeste kiirendi töötab tänu 
enam kui 6000 jõuelektroonikat sisaldavale muundurile. Üht paljudest muun-
dureid täis CERN-i ruumidest näete joonisel 18. Praeguseks oleme algatanud 
koostöö mitme grupiga CERN-is, et suunata neid kiirendusmähiseid toitvate 
alalisvoolu energiasüsteemide, muundurite ja salvestite loomisele. See kõik on 
vajalik, tagamaks tõhusat energiavarustust järgmise põlvkonna klüstronitele 
alalisvoolutoitevõrkude kaudu planeeritavas osakeste põrgutis Future Circular 
Collider. Samuti arendatakse ka ülitõhusat kiirguskindlat toitemuundurit, mis 
on vajalikud CERN-i katsetes kasutatavate paljude andurite ja mõõteseadmete 
toiteks. Nende teemade puhul võimaldavad meie kogemused alalisvoolu, TMJ-
põhiste muundurite ja nende töökindluse alal pakkuda välja uudseid parima 
jõudlusega lahendusi.

Lõpuks peame oluliseks rõhutada, et TMJ-põhised jõuelektroonikasüsteemid 
saavutavad palju parema jõudluse, kombineerides odava disaini intelligentse 
juhtimisega. Need omadused võimaldavad TMJ-põhiseid lahendusi käsitleda 
tarkvaraga määratletud jõuelektroonikalahendustena, luues uue paradigma 
elektrienergia muundamises. Tarkvarapõhine jõuelektroonika näitab suurt 
potentsiaali, võimaldamaks masstoota universaalseid muundureid, mis maksa-
vad vähem kui spetsiaalsed lahendused ja lihtsustavad alalisvoolusüsteemide 
kasutuselevõttu. Meie motivatsioon on olla selle innovatsioonilaine esirinnas.

Joonis 18. CERN-i suure hadronite põrguti osakeste kiirendamise astme toiteallikad. 
Fotol vasakult: Dmitri Vinnikov ja Andrii Chub TalTechist ning Davide Aguglia 
CERN-ist. Foto: erakogu
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Uurimistööd on finantseerinud Eesti teadusagentuur (PRG1086, EAG9 ja 
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HARULDASTE JA ENIM LEVINUD ORTOPEEDILISTE HAIGUSTE HARULDASTE JA ENIM LEVINUD ORTOPEEDILISTE HAIGUSTE 

MOLEKULAARSED MEHHANISMID JA KÄSITLUS MOLEKULAARSED MEHHANISMID JA KÄSITLUS 

Sissejuhatuseks

Ortopeedia on suur meditsiiniline eriala, mis tegeleb skeletisüsteemi kaasa sündinud 
ja omandatud haiguste ning vigastustega. Kuna skeletisüsteemi vigastused on 
sagedased, siis on eriala kutsutud ka traumatoloogiaks ja ortopeediaks, samas 
on traumatoloogiaga ühisosa skeletivigastuste osas. Ortopeedilisi patsiente on 
palju. Mõne perearsti nimistust on selle eriala patsiente pool või isegi rohkem.

Ortopeedia terminina on pärit aastast 1741, kui prantsuse arst Nicolas Andry 
avaldas raamatu „Ortopeedia ehk laste deformatsioonide ärahoidmise ja ravimise 
meetodid“. Siis oli see termin neologism, kuid levis kiiresti ja leidis ülemaa-
ilmse tuntuse. Kui luumurdude ja deformatsioonide ravimine on tuntud juba 
antiikajast peamiselt küll lahaste ja sidemetega, siis tänapäeval on ortopeedia 
valdavalt kirurgiline eriala.

Luu-liigessüsteemi haigused on sagedased funktsionaalse liikumisvõime häired 
ja üks olulisemaid elukvaliteeti mõjutavaid haiguste rühmi. Seetõttu on laialt 
levinud ning paljudele tuttavad haigused, nagu osteoporoos (luude hõrenemine) 
ja osteoartroos (liigeste moondav põletik), enamasti ka luukoe arenemise, taas-
tumise ja ainevahetusega seonduvate protsesside ning nende häirete uurimise 
aluseks. 

Tegevate ortopeedidena tekkis meil rohkelt küsimusi, kuidas erinevad patoloo-
giad käituvad ja miks mõnel juhul on hea ravitulemuse saavutamine väga raske. 
Selleks tuli süveneda erinevate haiguste olemusse. 

Osteoporoosi tüsistustena tekkinud luumurdude näol on tegemist elukvaliteeti 
oluliselt halvendavate ja sageli invaliidistavate vigastustega. Eestis sureb murrule 
järgneva aasta jooksul umbes 30% patsientidest, ning ainult 10–20% patsientidest 
saavutab rahvusvaheliste uuringute kohaselt murrueelse funktsionaalse seisundi.

Osteoartroos (OA) võib haarata organismi iga liigest. Tänapäeva kõige edu-
kamaks inimeste elukvaliteeti parandavaks ravimeetodiks peetakse liigeste 
endoproteesimist.38 Puusa- ja põlveliigeste endoproteesimisega seoses uuriti 

38 Moondunud liigese eemaldamine ja asendamine tehismaterjalist (enamasti metallist ja 
erilisest polüetüleenplastikust) liigesega – toim.

https://doi.org/10.3176/evp.2024.07
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endoproteesi pikaajalise püsivuse aspekte. Innovaatilise tulemusena oleme 
käsitlenud endoproteesi püsivuse ja inimgenoomi vahelist seost (Kõks jt, 2020).

Diagnostiliselt keerulisemateks on haruldasemad luu-liigessüsteemi haigused, 
nagu osteogenesis imperfecta (OI)39 ja luukasvajad, eriti esmased pahaloomuli-
sed skeletikudede kasvajad ehk sarkoomid. Need võivad avalduda ka noores eas 
ning olla ka tänapäeval veel halvasti ravitavad või ravimatud. Neid on keeruline 
diagnoosida. Haruldaste haiguste uurimist raskendab ka uuritavate vähesus, eriti 
Eesti-suuruses riigis. Seetõttu on väga oluline rahvusvahelise koostöö ja teiste 
riikide doktorantide kaasamise kaudu saavutatud kompetents.

Oleme juhendanud doktorante Vietnamist ja Indiast. Kultuuriliste, kliiniliste 
praktikate ja teadustöö standardite erinevuste tõttu on see kogemus hindamatu 
väärtusega ja ohtralt äärmuslikke emotsioone pakkuv. Kuid soovitame julgelt 
sellist kogemust kõikidele!

Luude ehitusest

Luu koosneb mineraliseeritud ekstratsellulaarsest (ehk rakuvälisest) maatriksist 
ja luurakkudest. Luukoe rakulises struktuuris on esindatud osteoblastid, osteo-
tsüüdid ja osteoklastid.

Osteoblaste nimetatakse luu ehitusrakkudeks, kuna need toodavad luukoe 
põhiainet ehk maatriksit ning tagavad luu kasvu. Kui osteoblastid küpsevad, 
arenevad need osteotsüütideks ning vastutavad luukoe igapäevase ainevahetuse 
juhtimise eest. 

Osteoklastid sekreteerivad40 paikselt hapet luukoe demineraliseerimiseks ja 
ensüüme (katepsiin K, kollagenaas jt) luu ekstratsellulaarse maatriksi valkude 
seedimiseks. Nad vastutavad luu resorptsiooni41 eest normaalses osteogeneesi 
ehk luu tekkimise protsessis, aga neil on oluline roll ka luumurru paranemise ajal. 

Küpse luu ekstratsellulaarne maatriks koosneb 35% orgaanilisest ainest ja 65% 
anorgaanilisest komponendist. Osteoblastide poolt produtseeritud kollageenkiud 
moodustavad raamistiku mineraalsete komponentide ladestumiseks ja vastutavad 
luu painduvuse ning tõmbetugevuse eest. Ladestunud anorgaaniline kompo-
nent on kristalliseerunud mineraalsool, mida nimetatakse hüdroksüapatiidiks, 
keemilise valemiga Ca10(PO4)6(OH)2, ning mis annab luule kõvaduse ja surve-
39 Kõnekeeles ka habraste luude haigus. See on kaasasündinud ning õnneks harva esinev 

arenguhäire, mida põhjustavad mutatsioonid teatud tüüpi kollageeni kodeerivates geeni-
des. Haigust iseloomustavad skeletianomaaliad, sagedased luumurrud ning kuulmise, 
nägemise ja hambumuse häired – toim.

40 Toodavad ja eritavad teatavat nõret ehk sekreeti – toim.
41 Üldiselt mitmesuguste ainete imendumine; selles kontekstis luukoe lagundamine – toim.
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tugevuse. Kollageeni ja mineraalsoolade omaduste sobiv kombinatsioon loob 
luu peamised funktsionaalsed omadused. Selleks et luu- ja liigeste implantaadid 
kasvaksid paremini luu külge, on tänapäeval nende implantaatide välispind 
kaetud hüdroksüapatiidiga.

Luurakkude funktsioonihäiretest saavad alguse peamised skeletisüsteemi haigu-
sed. Tavaliselt säilitatakse luu kvaliteet osteoblastide ja osteoklastide aktiivsuse 
tasakaalu tulemusel. Kui osteoklastid lahustavad luumaatriksit kiiremini kui 
osteoblastid toodavad uut maatriksit, muutub luu nõrgemaks ja tulemuseks on 
osteoporoos koos kõikide oma tüsistustega. Osteoblastide mutatsioonid põhjus-
tavad deformeerunud või defitsiitse kollageeni tootmist ja luu väärarenguid, 
millest üks tuntumaid on osteogenesis imperfecta (OI). Osteoklastide aktiivsuse 
langusel võivad aga luud muutuda liiga tugevaks, kaotades oma elastsuse ja 
muutudes seeläbi väga hapraks.

Osteogenesis imperfecta olemus ja olulisemad uuringud

Osteogenesis imperfecta, tuntud ka kui habraste luude haigus, on geneetiline 
haigus, mida põhjustavad peamiselt I tüüpi kollageeni sünteesi eest vastutavate 
geenide patogeensed variandid. OI on harva esinev haigus, mis esineb kesk-
miselt ühel inimesel kümnest kuni kahekümnest tuhandest. OI-ga patsientide 
peamine probleem on skeleti haprus (sagedased luumurrud) ja deformatsioonid. 
Patsientidel võib esineda ka mitmeid skeletiväliseid sümptomeid, nagu sinised 
skleerad,42 kuulmise kaotus, hammastel dentinogenesis imperfecta,43 samuti 
hingamisteede ja kardiovaskulaarsed tüsistused. Kuigi praeguseks on teada 
rohkem kui 20 erinevat tüüpi geneetiliste defektidega OI geeni, on üle 85% OI 
juhtudest põhjustatud geenide COL1A1 või COLIA2 autosomaalsetest dominee-
rivatest44 variantidest (vastavalt OMIM 120150 või OMIM 120160). Ülejäänud 
15% on retsessiivsed45 patogeensed variandid, mis paiknevad geenides, mis on 
seotud I tüüpi kollageeni regulatsiooni ja voltimisega, luurakkude ning rakuvälise 
maatriksi funktsioneerimisega (Binh, 2017; Zhytnik, 2019). 

OI-alased uurimistööd baseeruvad Tartu ülikooli (TÜ) OI andmebaasil, mille 
loomist alustasime 1995. aastal seoses Katre Maasalu doktoritööga. Tänaseks 
sisaldab andmebaas ligikaudu 250 Eesti, Ukraina ja Vietnami päritolu OI pere-
konna informatsiooni. Andmebaas koosneb OI patsientidelt ja nende tervetelt 

42 Silma kõvakest – toim.
43 Haigus, mille puhul hambad kaotavad värvi, võivad muutuda poolläbipaistvaks ning on 

nõrgad ja haprad – toim.
44 Autosomaalne dominantne või domineeriv päritavus tähendab, et üks vanem kannab 

dominantset haigust põhjustavat geeni, teine mitte – toim.
45 Autosomaalne retsessiivne pärilikkus tähendab sellise haiguse edasikandumist, mis 

üht defektset geeni kandval vanemal ei avaldu. Kui aga järglane pärib defektse geeni 
mõlemalt vanemalt, põhjustab see sageli haiguse raske vormi – toim.
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sugulastelt objektiivse uurimise ja intervjuude käigus kogutud kliinilisest, 
fenotüüpsest, genealoogilisest informatsioonist ning bioloogilisest materjalist 
(peamiselt veri DNA/RNA uuringuteks). Nii kliinilise informatsiooni kui ka bio-
loogilise materjali kogumine toimus patsientide koduriikides. Andmekvaliteedi 
ühtluse, informatsiooni ja bioloogilise materjali käitlemise nõuetele vastavuse 
tagamiseks osales kõikide patsientidega tegelemise juures ka doktorantide Tartu 
ülikooli poolne juhendaja.

Perekondadevaheline ja -sisene fenotüüpne varieeruvus on osteogenesis 
imperfecta’ga isikutel äärmiselt suur ning kaasasündinud luude hapruse häirete 
spekter heterogeenne. 

Fenotüübi kliiniliste ja radioloogiliste omaduste alusel jaotatakse OI-ga isikud 
viide kliinilisse OI tüüpi:
I tüüp – kerge mittedeformeeruv sinise skleeraga OI;
II tüüp – perinataalselt letaalne46 OI; 
III tüüp – progresseeruvalt deformeeruv OI;
IV tüüp – tavaline OI normaalse skleeraga;
V tüüp – OI koos hüperplastilise kalluse (ehk rohke ja ülemäärane luukoe voha-
mine luumurru paranemise käigus) ja lupjumisega luudevahelistes membraanides.

OI genotüübi-fenotüübi korrelatsioonid eksisteerivad ainult teatud määral. Üldi-
selt on kvalitatiivsed kollageeni I tüüpi patogeensed variandid seotud raskema 
OI-ga (II, III, IV tüüp), samas kui kvantitatiivsed variandid põhjustavad pea-
miselt kergeid OI vorme (I tüüp). Kliiniline varieeruvus on tavaline paljude 
autosomaalsete domineerivate monogeensete häirete puhul. OI korral tekivad 
haige pereliikmetel sageli erineva ekspressiooniga luude hapruse fenotüübid, 
mis väljenduvad erinevas luumurdude arvus. Haiguse käik võib neil erineda 
ka skeleti deformatsioonide, kuulmislanguse, skleera värvuse ja liigeste hüper-
mobiilsuse poolest.

OI uuringud viidi algselt läbi populatsioonide kaupa. Täiendavaks eesmärgiks oli 
meie uuringutes süstematiseerida OI perekonnasisene ja perekondadevaheline 
fenotüüpne varieeruvus. Uurisime OI genotüübi-fenotüübi korrelatsioone Eesti, 
Ukraina ja Vietnami OI patsientidel. Tartu ülikooli OI andmebaasi leidude toeta-
miseks kaasati analüüsi avatud juurdepääsuga andmed Dalgleishi OI variantide 
andmebaasist (Binh, 2017; Zhytnik jt, 2019c; Zhytnik jt, 2020a; Zhytnik, 2019).

Populatsioonide uuringul leidsime suuri erinevusi. Eesti perekondade puhul 
tuvastasime, et 90%-l OI patsientidest esinesid I tüüpi kollageeni patogeensed 
variandid ja enamik nendest põhjustas kollageeni kvantitatiivse defekti. Ukraina 
OI patsientidest 64% kandsid I tüüpi kollageeni patogeenset varianti, kuid nende 

46 Põhjustab loote või vastsündinu surma – toim.
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hulgas oli kvalitatiivsete ning kvantitatiivsete kollageeni defektide arv peaaegu 
võrdne. Vietnamis esines I tüüpi kollageeni mutatsioone 59,4%-l uuritud isikutest. 
Lisaks leidsime Vietnami patsientidel 17 geeni COL1A1 ja 10 geeni COL1A2 
uudset varianti, mida ei ole varem andmebaasidesse kantud. De novo ehk pat-
siendi perekonnas esmakordselt tuvastatud mutatsioone täheldati 50%-l geeni 
COL1A1 mutatsioonidest ja 45,5%-l geeni COL1A2 mutatsioonidest. Vietnami 
populatsioonis ei olnud 57%-l patsientidest OI varasem esinemine perekonnas 
teada ja haigus ilmnes de novo. Avastatud suur uudsete patogeensete varian-
tide hulk erineb varasemate uuringute andmetest. See näitas, et Vietnami OI 
patsiendid on unikaalsed nii fenotüüpide kui ka genotüüpide poolest. Oluliselt 
erinev OI mutatsioonide profiil Vietnamis on seotud suure hulga retsessiivsete 
mutatsioonidega mittekollageeni geenides. Seetõttu viisime läbi mittekolla-
geeni-OI patsientide geneetilise sõeluuringu harvaesineva OI vormi (V tüüp) 
tuvastamiseks. Veel mitme haruldase leiu uuringud on jätku-uuringute faasis 
(Zhytnik jt, 2019a; Zhytnik jt, 2019b; Zhytnik jt, 2020b).

Mitme haruldase OI tüübi (SPARC, LEPRE1) paremaks mõistmiseks on vaja 
täiendavaid uuringuid ja andmete kogumist. Praeguseks oleme leidnud 18 pat-
sienti 13 perekonnast, kellel oli LEPRE1 (P3H1) geenis patogeenne variant. Kõik 
patsiendid olid pärit Vietnami erinevatest provintsidest, kuid kuulusid kinhi 
etnilisse rühma. Ühelgi perekonnal ei olnud perekonnas OI haiguse esinemist 
varem teada (Storoni jt, 2023; Zhytnik jt, 2022).

Olemasolev OI paradigma areneb kiiresti ja lüngad selle geneetilise häire 
mõistmisel täituvad jõudsalt. Genotüübi-fenotüübi raskusastme skaala põhjal 
õnnestus meil moodustada kollageeniga seotud OI fenotüüpsed rühmad. Samuti 
oleme tuvastanud potentsiaalse korrelatsiooni kollageeni defekti tüübi, geeni ja 
perekondliku fenotüüpse varieeruvuse vahel. Perekonnasisene OI fenotüüpne 
varieeruvus korreleerus ainult kollageeni defekti tüübiga. Veelgi enam, praeguse 
uuringu tulemused annavad lisateavet vastavalt OI fenotüübi varieeruvusele pere-
konnas sõltuvalt genotüübist, kuna LoF patogeenseid variante kandvatel peredel 
on OI raskusastme varieeruvus dominantselt negatiivsete ehk DN-variantidega 
patsientidega võrreldes väiksem. Kuigi OI ei ole ravitav ning mutatsioonide roh-
kuse tõttu võtab ka geeniteraapia võimaluste areng veel kaua aega, siis aitavad 
geeniuuringud ning nende põhjal tehtavad seoseuuringud teha paremaid otsuseid 
mõne konkreetse OI vormi kirurgilise sekkumise ja meditsiinilise juhtimise 
kohta (Binh, 2017; Zhytnik, 2020c; Zhytnik, 2021).

Usume, et meie teadustööde tulemused aitavad paremini mõista OI fenotüübi 
muutumist, arendavad strateegiaid kollageeniga seotud OI-ga patsientide nõus-
tamiseks tulevikus ja on olulisel kohal pereplaneerimisel, et kirjeldada ja vältida 
haiguse progresseerumise riski järgmistes põlvkondades.
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Osteosarkoomidest ja läbiviidud uuringutest

Osteosarkoom (OS) on kõige enam levinud esmane luukoe kasvaja, moodustades 
ligikaudu 20–40% kõikidest esmastest pahaloomulistest luukasvajatest. OS-i 
avaldumine on ligikaudu kolm juhtu miljoni inimese kohta aastas. Põhiline riski-
grupp on puberteediealised noored. OS-il puuduvad spetsiifilised sümptomid, 
mis raskendab kasvaja varajast diagnoosimist. Esimesteks põhilisteks sümp-
tomiteks on tavaliselt valu ja turse kasvaja piirkonnas. Enamasti tekib kasvaja 
jäsemete pikkade toruluude otstes: 56% juhtumitest ala- ning 10% ülajäsemete 
luudes. Metastaasid on väga sagedased: eeldatavasti 80–90% patsientidest esine-
vad diagnoosimise hetkel juba mikrometastaasid. Keemiaravi kasutusele võtmine 
1970.–1980. aastatel parandas oluliselt OS-i patsientide elulemust. Enne keemia-
ravi kasutuselevõttu kirjeldati metastaase kopsudes ka pärast kasvaja kirurgilist 
eemaldamist ligikaudu 80% patsientidest. Ühtlasi vähendas keemiaravi oluliselt 
amputeerimiste osakaalu arenenud riikides. Küll aga on nüüdisaegse taristu 
puudumise tõttu amputeerimine peamine sekkumise vorm OS-i ravis Vietnamis 
ka tänapäeval. 

Biotehnoloogia, sh eriti oomika meetodite areng on toonud kaasa OS-i-teema-
liste uuringute ja publikatsioonide arvu kiire kasvu. Need viivad lähemale OS-i 
patofüsioloogia mõistmiseni ning uute ravimisihtmärkide leidmisele. Ühtlasi on 
OS-i uurimine viinud tõdemuseni, et tegemist on molekulaarsete mehhanismide 
tasemel vägagi heterogeense haigusega. 

Tartu ülikoolis oli selle valdkonna uurimistöö eesmärk uurida OS-i genoomi ja 
transkriptoomi, et tuvastada biomarkerite kandidaate ja uusi võimalikke haigus-
mehhanisme. Keskenduti ülegenoomsele geenide ekspressiooni võrdlemisele 
kasvajakoe ja samade indiviidide terve koe vahel, võttes arvesse ka võimaliku 
keemiaravi mõju. Põhilises fookuses oli nn transformeeriv kasvufaktor47 TGF-β 
ning antud signaalirajaga seotud geenid. Ühtlasi kirjeldati seni vähe uuritud 
genoomsete korduselementide ekspressiooni. 

Luukoe proovid koguti kasvajate kirurgilise eemaldamise käigus. Lisaks kasutati 
formaliinis fikseeritud parafiini sisestatud koeproove patoloogiaosakondade 
arhiividest nii Vietnamist kui ka Tartu ülikooli kliinikumist. 

Uuringute käigus leiti 5365 geeni, mille ekspressiooni erinevused OS-i kasvaja-
koe ja terve luukoe vahel olid statistiliselt olulised (FDR ≤ 0.05). Nende seast 
kõige väiksema FDR48 väärtusega ehk statistiliselt kõige olulisemad (ehk 
47 Ka kasvufaktor beeta, ingl transforming growth factor beta; paljude rakkude poolt teatud 

sündmuste korral, nt rakkude paljunemine ja diferentseerumine, vabastatavate valguliste 
molekulide klass, mis liigitatakse tsütokiinide hulka, kõige rohkem esindatud luukoes 
– toim.

48 False discovery rate, statistilise usaldusväärsuse mõõt; ekvivalentne nn p-väärtusega. 
Suurus 1–FDR on tõenäosus, et kontrollitav hüpotees kehtib – toim.



161

usaldusväärsemad) olid muutused BTNL9, MMP14, ABCA10, ACACB, 
COL11A1 ja PKM2 geenide ekspressioonis. Erinevalt ekspresseerunud  geenide 
signaali- ja metabolismiradade analüüsi tulemusena leiti, et kollageeni biosünteesi 
ja lagundamisega seotud geenid olid statistiliselt olulisel määral üleesindatud. 
Sellest võisime järeldada, et kollageeni lagundamise protsessil võib olla oluline 
roll osteosarkoomi patogeneesis ning see väärib edasist uurimist nii potentsiaalse 
biomarkerite allikana kui ka funktsionaalsel tasemel. Lisaks leiti keemiaravist 
tingitud ekspressiooni erinevused 22 geeni puhul, mille tulemusena kerkis samuti 
esile kollageeni biosünteesi protsess. Sellest johtub, et keemiaravi tulemusena 
võib toimuda ekstratsellulaarse maatriksi remodelleerimine.

Uurimistöö tulemustest valmis ka doktoritöö, kus kirjeldati esmakordselt erine-
vusi korduselementide ekspressioonis OS-i kasvajakoe ja terve luukoe võrdluses. 
Leiti 35 korduselementi49, mille ekspressioon oli kasvajakoes suurenenud, ning 
47 elementi, mille ekspressioon oli kasvajakoes vähenenud. Kõige enam oli 
kordus elementide ekspressioon OS-i proovides suurenenud satelliitjärjestuse 
kahe elemendi (SAR ja HSATII) ning lihtsa kordusjärjestuse ühe elemendi 
((CATTC)n) puhul. Leitud tulemused täiendavad eelnevaid teadmisi kordu-
selementide ja inimese endogeensete retroviiruste ekspressiooni muutustest 
pahaloomulistes epiteelkudede, idurakkude ja vereloome kasvajates ning avavad 
uusi potentsiaalseid uurimissuundi nii OS-i kui ka teiste kasvajate kontekstis 
(Ho, 2018; Rothzerg jt, 2020, 2021).

Osteoartroosi uuringutest

Osteoartroos (OA) on kõige levinum liigesehaigus, millel ei ole tänaseni pato-
geneetilist ravi. Tõhusate ravimeetodite arendamise peamised väljakutsed on 
OA heterogeensus ja ebaselge patoloogia. OA-d, mida tavapäraselt tuntakse kui 
„vananemishaigust“, peetakse järjest enam krooni liseks põletikuliseks haiguseks. 
Oluline piirkond kõhrekahjustuste tekkes on kõhrealune ehk subkondraalne 
luu, aga ka liiges- ehk sünoviaal vedelik (SV), mida produtseerib liigeskapsli 
sisekest sünoovia ehk sünoviaalmembraan (Tootsi jt, 2020; Bollmann jt, 2021; 
Kulkarni jt, 2021).

Uurisime põletikulist mehhanismi, mis on seotud sünoviaalvedelikuga ning mis 
on OA patoloogias põhiline põletikukoht. Tegime mitmetasandilise analüüsi, 
kasutades OA-st mõjutatud sünoviaalmembraani ja osteofüütide biopsiaid ning 
SV proove. Lisaks tegime rakupõhiseid analüüse, kasutades inimese monotsüü-
tide rakuliine (THP1 ja U37) ning inimese vereloome tüvirakke. Bioloogiliste 
testide tulemuste toetamiseks viisime läbi valkude analüüsi ja SV immunofeno-
tüüpimise ehk  immunoloogiliste tunnuste kirjeldamise.

49 DNA-s olevad piirkonnad, mis korduvad ja mida nimetatakse erinevalt.
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Sünoviaalmembraani rakkude geeniekspressiooni uuring näitas püsivat põle-
tikku OA liigestes. Suurem põletik haiguse varases staadiumis annab vältimatu 
tõuke kõhrkoe kiiremaks hävimiseks haiguse hilisemates staadiumides. Kõigi 
OA etappide SV-proovid, töödeldes neid koos THP1 ja U937 rakkudega, suut-
sid rakkudes esile kutsuda põletiku. Samas katses näitasime, et OA SV võib 
indutseerida immuunrakkude50 eristumist ja toimida nišina, pakkudes olulist 
mikrokeskkonda, mis võimaldab immuunrakkude funktsionaalset aktiivsust 
ning põhjustab põletiku süvenemist ja kestmist. SV valguanalüüs paljastas 
 mitmeid suures koguses esinevaid valke, mis võivad, nagu täheldati, indutsee-
rida immuunrakkude eristumist. Tegime ka osteofüütide RNA-seq analüüsi, et 
uurida selles toimuvaid molekulaarseid ja rakulisi protsesse, eriti OA patoloogia 
kontekstis (Ingale jt, 2021) (joonis 1).

Ühes varasemas uurimuses kasvatasime luurakke. Algmaterjali saamiseks 
kasutasime põlveliigese endoproteesimise operatsioonil (endoproteesimise ope-
ratsioone teeme üle tuhande aastas, seega materjali saamiseks ei ole probleeme, 
kui patsient on nõusoleku andnud) eemaldatud luukude ja OA käigus formee-
runud luukasviseid ehk osteofüüte. Selgus, et osteofüüdist pärit rakud läksid 
sama kultivatsiooniprotokolli juures palju paremini kasvama. See ahvatles meid 
loomulikult läbi viima edasisi uuringuid, mille käigus selgus nuumrakkude51 
oluline roll OA patogeneesis. 

Osteofüüdid on osteoartroosi selgeks tunnuseks ja väljendavad haiguse kliinilist 
progresseerumist, kuid osteofüütide varasemad uuringud olid fragmentaarsed 
ja nende osalemine OA olemuses oli selgitamata. Täheldasime, et osteofüütide 
kõhreline piirkond on SV-ga otseses kontaktis. Näitasime, et nuumrakkude 
invasiooni osteofüütidesse vahendab sünoviaalvedelik, sest tsirkuleerivad 
nuumrakkude eellased on nuumrakkude peamine allikas. Histioonid, S100A12, 
IgG kappa- ja lambda-ahelad on olulised nuumrakkude eellaste ja monotsüütide 
transformeerumisel vastavalt nuumrakkudeks ja makrofaagideks (joonis 2).

Geeniekspressiooni funktsionaalne analüüs näitas molekulaarsete ja rakuliste 
protsesside progresseeruvat aktiivsust luu ümberkujunemisel ja nuumrakkude 
tihedat seotust selles protsessis. See teadmine on OA patoloogias uus ja peaks 
olema arvesse võetud sobivate ravimeetodite kavandamisel (Kulkarni, 2022; 
Kulkarni jt, 2022).

 
50 Inimese immuunsüsteemi toimimise ja tõrgete kohta saab palju huvitavat teada akadeemik 

Raivo Uibo kirjutisest selle raamatu lk 47–68 – toim.
51 Nuumrakkudeks ehk mastotsüütideks nimetatakse luuüdist pärinevaid välimises vere-

ringes ringlevaid ning sidekoes resideerivaid monotsüütidesarnaseid rakke. Nuumrakud 
eraldavad bioaktiivseid molekule, mis osalevad põletikulisel vastusel, kaasasündinud 
immuunsüsteemi reaktsioonil ja koe paranemise protsessil – toim.
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Ühtegi teadustööd ei saa teha ilma kaastöötajateta ja abilisteta. Paljud meie 
uurimused ja artiklid ei oleks valminud ilma professor Sulev Kõksi koostööta. 
Meil on olnud häid rahvusvahelisi koostööpartnereid, nagu professor Christoph 
Lohmann Magdeburgist ja Dimitra Misha Amsterdamist. Kindlasti ei ole vähem 
olulised kõik meie kaasuurijad-kaasautorid ja doktorandid. Kõigile neile suur 
tänu.

Joonis 1. Kokkuvõte makrofaagide osalusest OA patoloogia kujunemisel. Rakkudel 
on sünoviidi ja proinflammatoorsete mediaatoritega tugev seos immuunvastuse akti-
veerimisel. Makrofaagid osalevad kõhre lagunemisel MMP-1, 3 ja 9 vabanemisega, 
kuigi kaudne MMP-de stimuleerimine toimub proinflammatoorsete tsütokiinide ROS 
ja NO kaudu. Nemad on olulised ka osteofüütide formeerumisel, vabastades TGF-b ja 
luu morfogeneetilisi valke (Kulkarni jt, 2021). 
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Joonis 2. Ülevaade nuumrakkude tegevusest osteofüütide patogeneesis.  
Kujundanud ja koostanud Priya Gajanen Kulkarni, kasutades BioRender.com  
platvormi (Kulkarni jt, 2022).
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OTSIMAS ELURIKKUSE MÕÕTMEID  OTSIMAS ELURIKKUSE MÕÕTMEID  

LOOMADE JA TAIMEDE SEAST, MAA ALT JA MAA PEALTLOOMADE JA TAIMEDE SEAST, MAA ALT JA MAA PEALT

Meie töörühm uurib elurikkust. Võib-olla ei tundu see esmapilgul üldse nii 
tähtis kui mitmed teised uurimissuunad, nagu kliimamuutused, tervisekriisid 
või tehnoloogiauuendused. Ent organismide mitmekesisus ja nendevahelised 
suhted on inimese eluks hädavajalikud. Igal liigil on ökosüsteemides oma roll. 
Näiteks tagavad mikroorganismid mullaviljakuse ning taimed varustavad ini-
mesi hapniku ja toiduga. Elurikkus aitab hoida kliimat stabiilsena, vett puhtana, 
põlluviljad tolmeldatud ja mitmed haigused kontrolli all. Nii on bioloogilise 
mitmekesisuse uurimine ja kaitsmine inimese eluks ja heaoluks otseselt vajalik. 
Selline praktiline põhjendus meie uurimisküsimusele on loomulikult oluline, 
aga elurikkusega seotud teadus saab inspiratsiooni ka looduse ilust. Praeguste 
teadmiste kohaselt teeb just elu ja selle mitmekesisus Maa kogu universumis 
eriliseks. Seega on inimese kahjulik mõju elurikkusele ju kosmiliselt suur mure. 
Meie uurimistöö eesmärk oli käsitleda ja mõõta elurikkuse selliseid aspekte, 
mis siiani on vähe tähelepanu pälvinud. 

Funktsionaalne elurikkus: mis see on ja miks me seda uurime?

Maailmas on kirjeldatud üle miljoni erineva liigi ja palju rohkem on siiani tea-
dusele tundmatud. See tohutu kogus eluvorme ja talitlusi ei ole Maal ühtlaselt 
jaotunud. Elurikkuse ebaühtlase jaotuse mõistmine on loodusteadlasi lumma-
nud sajandeid ja ajendanud elurikkuse mõõtmisi maailma eri piirkondades. 
Taimeteadlased on elurikkuse võrdlemiseks enamasti lugenud liike kokkulepi-
tud suurusega ruudukesel. Näiteks niitudel asetatakse maha puust või metallist 
raam, mille sees olevad eri liigid üles tähendatakse.52 Koosesinevad ja üksteist 
mõjutavad liigid moodustavad ökoloogilise koosluse.

Ökoloogilise koosluse elurikkus annab aimu ökosüsteemi seisukorrast. Liikide 
kokkulugemine on küll kõige tavalisem viis elurikkuse hindamiseks, siiski ei ole 

52 Näiteks on Pärnumaal asuvalt Laelatu puisniidult leitud mitu väikese pindala taimeliikide 
mitmekesisuse maailmarekordit (Wilson jt, 2012). Ühe rekordi ettekujutamiseks ei ole 
isegi puust raami vaja. Kui mõõdate maa peal ruudu oma käelabaga, kus küljepikkuseks 
on kaugus laialisirutatud pöidla otsast väikese sõrme otsani, saate ligikaudu pindala 
0,04 m2. Sama väikeselt alalt on Laelatul leitud rohkem taimeliike kui kusagilt mujalt, 
tervelt 42! Laelatu juurde pöördume hiljem tagasi. Lisaks liigirikkuse rekorditele on see 
ka oluliste ideede sünnikoht, mis on meie teadustööle hoogu andnud.

https://doi.org/10.3176/evp.2024.08
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see piisav, et ökosüsteemide toimimisest aru saada. Näiteks taimekooslus, kus on 
vaid üksteisega sarnased kõrrelised, on halvemas seisukorras kui teine kooslus, 
kus lisaks kõrrelistele on ka liblikõielisi ja puittaimi. Väga sarnaste liikidega 
kooslustel on kaks peamist probleemi (Auber jt, 2022; Galland jt, 2020). Esiteks 
on tõenäoliselt enamik liike tundlikud samade mõjude suhtes, näiteks suvine 
põud ja sellega kaasnev veepuudus ülemistes mullakihtides. Vaid kõrrelistest 
koosnev taimekooslus võib siis täielikult hävida, kuna kõikide liikide juured on 
ülemises mullakihis. Puud saaksid aga oma sügavate juurtega vee kätte ning 
võiksid seda isegi rohttaimedega jagada. Teiseks kipuvad sarnased liigid sama-
moodi kasutama ökosüsteemis olevaid ressursse, nagu vesi, valgus ja toitained. 
Nii võib osa ressurssidest jääda kasutamata ja ökosüsteemi toimimine (näiteks 
biomassi tootmine ja süsiniku talletamine) on piiratum, kui olud seda lubaksid. 

Ökoloogias on oluline arvestada organismide funktsionaalseid erinevusi. Näiteks 
erinevad taimed selle poolest, kui tõhusalt nad muudavad päikesevalguse 
orgaaniliseks aineks, kui kiiresti paljunevad, kui palju vett tarbivad, kui palju 
süsinikku talletavad või kui kiiresti pärast surma lagunevad. Kõik sellised 
funktsionaalsed erinevused sõltuvad taimede tunnustest. Organismide tunnused 
on kõiksugused omadused, mida saab mõõta üksiku indiviidi juures. Kui tunnus 
on seotud kohastumusega mingi keskkonnatingimuse suhtes – teisisõnu organismi 
võimega nendes tingimustes ellu jääda, kasvada ja paljuneda (González-M. jt, 
2021; Kamimura jt, 2023) – või avaldab tunnus mõju ökosüsteemi protsessidele, 
siis nimetatakse seda tunnust funktsionaalseks (Dawson jt, 2021). Kuigi need 
definitsioonid võivad tunduda abstraktsed, on paljud funktsionaalsed tunnu-
sed silmaga nähtavad. Taimetunnused hõlmavad näiteks seda, kui suured ja 
paksud on taime lehed, kui kõrge see on või kui palju kaaluvad selle seemned. 
Tavalisemad loomade tunnused on näiteks nende suurus, toitumine, eluiga ja 
paljunemise sagedus. Tunnused määravad, kuidas organismid reageerivad kesk-
konnatingimuste muutustele ja häiringutele ning kuidas nad mõjutavad teisi 
organisme ja ökosüsteemis toimuvaid protsesse (Conti jt, 2023; Daleo jt, 2023; 
Rodríguez-Alarcón jt, 2022; Trindade jt, 2021). Kokkuvõtteks võib öelda, et 
elurikkuse uurimine funktsionaalsete tunnuste kaudu lubab siduda paljusid 
ökoloogiaküsimusi konkreetsete mehhanismidega ja teha üldistusi, mida pelgalt 
liiginimede kokkulugemine ei võimalda.

Funktsionaalsete tunnuste kasutamine ökoloogias annab veel ühe eelise. Nii 
on võimalik võrrelda eri piirkondade elustikku, kus ühiseid liike on vähe või 
puuduvad need sootuks. Kuna elusolendid reageerivad keskkonnale just funkt-
sionaalsete tunnuste kaudu, siis sarnaste tingimustega piirkonnad maailma 
eri otstes pakuvad elupaika sarnastele organismidele, isegi kui evolutsioonis 
on nad lahknenud juba mitmeid miljoneid aastaid tagasi. Näiteks on sarnane 
kliima nii Vahemere piirkonnas, aga ka teatud kohtades Californias, Tšiilis, 
Kapimaal Lõuna-Aafrikas ja Austraalia edelanurgas. Vahemere tüüpi ökosüs-
teemide elustik on kohastunud kuumade ja kuivade suvedega ning pehmete ja 
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niiskete talvedega. Kuigi nimetatud piirkonnad on üksteisest kaugel ja nende 
liigiline koosseis ei kattu, on sealsetel taimedel sarnased funktsionaalsed tun-
nused. Vahemerelise kliimaga piirkondade liikidel on tugevad vahakihiga 
lehed, vähendamaks veekadu, sügavale ulatuvad juurestikud paremaks vee 
kättesaamiseks ning seemned, mis vajavad idanemiseks põlenguid. Lisaks on 
sellistes ökosüsteemides palju üheaastaseid taimeliike, kelle terve elutsükkel 
toimub kiiresti ühe kevade jooksul, mil niiskust on rohkem. Kuivaks suveks 
on valmis seemned mulda ootele pandud ja taimed ise surnud. Seevastu Eestis 
ja teistes sarnase kliimaga piirkondades peavad taimed hakkama saama pika 
ja külma talvega ning lühikese ja jaheda suvega. Sellistes põhjapoolsetes piir-
kondades peavad taimedel olema teistsugused tunnused, mis lubavad ellu jääda 
miinuskraadide juures ja üle elada pimeda aja. Sellistesse ökosüsteemidesse 
sobivad näiteks okaspuud, kus nõeljad lehed (okkad) vähendavad veekadu ja 
liigse lume kogunemist. Valdavalt kasvavad seal mitmeaastased taimeliigid, 
kes koguvad talvel ellujäämiseks ressursse säilitusorganitesse. Nii on erinevalt 
Vahemere maadest Eesti taimede elurikkus moodustunud peamiselt liikidest, mis 
suudavad karmidel talvekuudel ellu jääda ja strateegiad suvise põua vältimiseks 
on tagaplaanil. Päriselu on muidugi mitmekesisem kui mainitud tüüpnäited. Nii 
nagu kohtab hispaanlasi ja prantslasi, kes on suutnud Eesti pimedas ja külmas 
keskkonnas ellu jääda, kasvada ja paljuneda, kuigi nende natuur on kohalikust 
keskmisest suhteliselt kaugel, leidub ka taimeliike ja funktsionaalseid tunnuseid, 
mis sobivad ühtviisi nii põhja- kui ka lõunapoolsetesse regioonidesse.

Oma tööde tsüklis keskendusime funktsionaalsete tunnuste mitmekesisuse 
mõõtmisele ja mõistmisele. On rida asjaolusid, miks funktsionaalse elurikkuse 
uurimine on keerulisem kui liikide kokkulugemine. Järgmistes osades kirjel-
dame metoodika väljakutseid ja leitud lahendusi ning toome välja oma peamised 
avastused funktsionaalse elurikkuse uuringutes.

Funktsionaalsete tunnuste paljusus muutuva maailma mõistmisel

Esimene väljakutse funktsionaalsete tunnuste uurimisel on see, et elusolenditel 
on väga palju tunnuseid, mida võiks uuringutesse kaasata. Näiteks üks popu-
laarne taimetunnuste mõõtmise käsiraamat loendab ligi 60 erinevat tunnust, mis 
on siiski veel kaugel ammendavast nimekirjast (Pérez-Harguindeguy jt, 2013). 
Väga keeruline on valida konkreetse teadusküsimuse, ökosüsteemi või selle 
toimimise uurimiseks kõige asjakohasemad tunnused. Organismid toimivad 
tervikuna, mistõttu funktsionaalse elurikkuse mõistmiseks tuleks uurida eri-
nevaid tunnuseid korraga (Carmona, 2023). Samas suureneb koos vaadeldavate 
tunnuste arvuga ka andmevajadus ning analüüside keerukus (Mammola jt, 2021).

Probleemi üks lahendus on valida suhteliselt väike hulk tunnuseid, mis siiski 
annaksid võimalikult palju teavet uuritavate organismide ökoloogiast. Oluline 
osa meie uurimistööde tsüklist keskendub selle lahenduse poole liikumisele nii 
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taimeriigi uurimisel – seda käsitleme allpool põhjalikumalt – kui ka loomade 
funktsionaalsete tunnuste uurimisel, hõlmates nii selgroogsete (Carmona jt, 
2021b; Germain jt, 2023; Rodríguez-Caro jt, 2023; Toussaint jt, 2021) kui ka 
selgrootute rühmi (Micó jt, 2020; Silvestre jt, 2021; Wong, Carmona, 2021). 
Nendes töödes oleme leidnud, et enamikul juhtudel saab kirjeldada suure osa 
uuritava organismirühma funktsionaalsest varieeruvusest kahe koordinaattelje 
abil  (joonis 1). Selgroogsetel loomadel esindab üks telg peamiselt organismide 
suurust, mis on tugevalt seotud nende bioloogiaga, eriti eluea ja elukäigu 
 tempoga. Teine telg näitab nende paljunemisstrateegiat, eraldades sageli palju-
nevad ja suure pesakonnaga liigid neist, kes paljunevad harvem ja saavad korraga 
vähem järglasi.

Kuhu erinevad liigid kahemõõtmelises tunnusruumis paigutuvad, võib määrata 
nende saatuse muutuvas maailmas. Kõigis selgroogsete loomade rühmades 
(imetajad, linnud, roomajad, kahepaiksed ja kalad) on globaalselt kõige suuremas 
väljasuremisohus suured, pikaealised ja aeglaselt paljunevad liigid (Carmona jt, 
2021b; Toussaint jt, 2021; joonis 1). Ilmekas näide on imetajad, kus enim ohus-
tatud tunnusruumi osas leiame erinevad primaatide liigid. Nendest koguni 
70% võivad praeguste trendide jätkumisel tulevatel sajanditel välja surra. Öko-
süsteemide talitlusele oleks see suureks ohuks, kuna liikide kadumisega jääks 
tunnusruumi oluline tühik ja primaatide elupaikades ei saaks nende rolli täita 
ükski teine loomarühm. Maailma ökosüsteemide haavatavust näitab ka see, et 
väga suurt osa globaalsest tunnusruumist esindavad viis või vähem liiki.  Nendel 
liikidel on ainulaadsed tunnused. Nende kaitse on kriitilise tähtsusega, sest 
nende väljasuremine tähendaks ka teatud funktsionaalsete strateegiate täielikku 
kadumist meie planeedilt. See oleks tõsine löök ökosüsteemidele, nagu tõendab 
ajalooline dodo, hiidalgi ja mammuti väljasuremine.

Funktsionaalse mitmekesisuse üldistatud käsitlus

Teine väljakutse funktsionaalse mitmekesisuse uurimisel on iga liigi panuse 
eristamine. Kui tavamõistes annab iga liik elurikkusele võrdse sisendi (koosluses 
võib leiduda üks, kümme või 40 erinevat liiki, kuid üldjuhul mitte 2,17 liiki),53 siis 
funktsionaalsel lähenemisel tuleb arvestada, kui erinevad on liikide tunnused. 
Üldsõnaliselt saab ökoloogilise koosluse funktsionaalset mitmekesisust määrat-
leda kui „kooslust moodustavate organismide tunnuste varieerumist“ (Carmona jt, 
2016). Kui tahta seda aga konkreetselt mõõta, läheb asi keeruliseks. Juba „tun-
nuste varieerumist“ võib väga erinevalt mõista. Võime leida, kui erinevad on 
koosluse kõige äärmuslikumate tunnustega liigid või kui erinevad on kõigi liikide 
tunnused keskmiselt või kui ühtlaselt on tunnused koosluses jaotunud või kui eri-

53 Taksonoomilise elurikkuse hindamiseks on olemas meetodeid, mis arvestavad ka seda, 
kui ühtlane on liikide arvukus koosluses. Sel juhul on võimalik leida ka mitmekesisuse 
murdarvulisi väärtuseid.
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nevad on kõige arvukamate liikide tunnused või kui palju liike saaks kooslusest 
eemaldada, ilma et see mõjutaks oluliselt selle toimimist, kuna teised sarnaste 
tunnustega liigid jääksid alles, või millised on koosluse keskmised tunnuste 
väärtused. Kõigil sellistel funktsionaalse elurikkuse aspektidel on erinevad 
omadused ja nende jaoks on palju erinevaid mõõdikuid. Kahjuks tuleb teaduses 
ette, et valitakse oma uurimisküsimuste või andmete jaoks sobimatud meetodid. 
Metodoloogiline virvarr koos eespool mainitud tunnuste valiku küsimustega on 
viinud olukorrani, kus erinevaid funktsionaalse elurikkuse uuringuid on raske 
võrrelda ja üldpilti luua. Oma uurimistöös oleme välja töötanud praktilised 
lahendused, et parandada ökoloogide arusaamist funktsionaalsest elurikkusest. 
Selleks oleme seda uurimisvaldkonda analüüsinud ja asjaolusid selgitanud  
(de Bello jt, 2021; Carmona 2023; Carmona jt, 2023; Dawson jt, 2021; Mammola jt, 
2021) ning töötanud välja uudsed metoodikad funktsionaalse elurikkuse erine-
vate aspektide hindamiseks. Eriti kasulikuks on osutunud ühtse tõenäosusliku 
raamistiku rakendamine, mille abil on uuritud mitmeid ökoloogilisi küsimusi.

Seda tõenäosuslikku käsitlust kutsume lühendiga TPD (ingl trait probability 
density) ning see lähtub tunnuste jaotuse tõenäosustihedusest (Carmona jt, 2016, 
2019). Kuigi see käsitlus avaldati esmakordselt siis, kui Carlos töötas Tšehhimaal, 
oleme selle rakendusi arendanud just oma töörühmas Eestis. TPD käsitluse selgi-
tamiseks on kõige lihtsam vaadelda tunnuseid mitmemõõtmelise tunnusruumi 
telgedena. Kujutame ette kahemõõtmelist ruumi, mille telgedeks on taime kõrgus 
ja lehe lämmastikusisaldus (joonis 2a). Kõik taimed kogu maailmas võiksid leida 
oma koha sellel tasapinnal, kui me teaksime nimetatud kahe tunnuse väärtusi. 
Lihtsuse huvides oletame, et kõik sama taimeliigi isendid moodustavad ühe 
punkti, justkui oleks neil kõigil sama kõrgus ja lämmastikusisaldus. Me teame, et 
see ei ole tõsi (ja oluline osa meie tööde tsüklist on keskendunud just liigisisesele 
tunnuste varieeruvusele: Dawson jt, 2021; Puglielli jt, 2022; Rodríguez-Alarcón jt, 
2022; Wong, Carmona, 2021), kuid see teeb asja seletamise lihtsamaks. Nüüd 
on meil tunnusruumis hulk punkte, millest igaüks vastab erinevale taimeliigile. 
Funktsionaalse elurikkuse kirjeldamiseks peame need punktid mingil moel rüh-
mitama. Võtame näiteks vaatluse alla need 42 taimeliiki, mis kasvasid  Laelatu 
20 × 20 cm2 suurusel maailmarekordiga ruudukesel (Kull, Zobel, 1991). Need 
42 punkti moodustavad graafikul mingi kujundi (joonis 2b). Ilmselgelt on mit-
med liigid sarnaste tunnuste kombinatsioonidega ning vastavas joonise osas on 
punkte tihedalt. Seevastu mõned liigid on teistega võrreldes hoopis teistsuguse 
kõrguse ja lämmastikusisaldusega ning nad paiknevad tunnusruumis teistest 
eemal. Uuritava koosluse TPD funktsioon kirjeldab matemaatiliselt, kui tihedalt 
paiknevad liigid selles tunnusruumis. Võime ette kujutada koosluse funktsio-
naalset struktuuri „maastikuna“, kus samakõrgusjoontega tähistatud „künkad“ 
näitavad suure liigitihedusega alasid ja „madalikud“ kohti, kus liike on hõredalt 
(joonis 2b).

Aastate jooksul oleme välja töötanud mitmeid meetodeid ja arvutiprogramme 
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tunnusruumide erinevate aspektide hindamiseks, aga ka erinevate koosluste 
võrdlemiseks (Carmona jt, 2016, 2017, 2019, 2024; Trindade jt, 2023). Palju-
des oma töödes on need tõenäosuslikud meetodid lubanud võrrelda erinevaid 
ruumi- ja ajaskaalasid ning mitmeid taksonoomilisi rühmi. Toome siin vaid 
mõned näited. Võrdlesime selgroogsete loomade tunnusruume erinevates biogeo-
graafilistes riikkondades ja hindasime võimalikku funktsionaalse elurikkuse 
kadu maailma eri piirkondades, kui ohustatud liigid peaksid ka tegelikult välja 
surema (Toussaint jt, 2021). Kuigi seni on arvatud, et võõrliigid võiksid asendada 
mingis kohas väljasurnud pärismaisete liikide funktsionaalseid strateegiaid, näi-
tasime hiljuti, et vähemalt lindude puhul see nii ei ole (Toussaint jt, 2024). Lisaks 
leidsime roomajaid käsitlevas uuringus, et igal inimtegevusel (nt keskkonna-
reostus või võõrliikide loodusesse toomine) on oma mõju erinevate tunnustega 
liikidele (Rodríguez-Caro jt, 2023). Nendes töödes oleme analüüsinud väga 
suuri ruumiskaalasid, samuti käsitlenud koosluse tasemel toimuvat. Näiteks 
leidsime, et rohumaade taimeliigid muutuvad veepuudusel üksteisega sarna-
semaks (Rodríguez-Alarcón jt, 2022). Teadmine, et põud vähendab taimede 
funktsionaalset mitmekesisust ja seega ka ökosüsteemi toimimist, on ohu märk 
neile piirkondadele, kus kliimamuutuste käigus jääb sademeid vähemaks.

Tunnused on eriti silmatorkav elurikkuse aspekt isegi liike mittetundvale ini-
mesele – igaüks võib eristada metsa rohumaast vaid selle järgi, kuidas sealsed 
liigid välja näevad. Oma töös oleme läinud ka teise äärmusesse, uurides seda 
osa elurikkusest, mida ei ole võimalik näha ka heal liigitundjal – oleme uurinud 
tumedat elurikkust (Pärtel jt, 2019). Näiteks metsa tume elurikkus hõlmab neid 

Joonis 2. Uuritavat taimekooslust saab esitada kahemõõtmelises tunnusruumis  
(must kontuur hõlmab kõiki maailma uuritud taimeliike) punktidena, mis tähistavad 
liike (a). Nende punktide jaotuse järgi saame leida tunnuste tõenäosustihedused ja 
mõõta koosluse funktsionaalset struktuuri (b).
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liike, mida seal parasjagu ei ole, kuigi nad on olemas ümbruskonna sarnastes 
metsatukkades. Puuduolev osa potentsiaalsest elurikkusest võib anda väga olu-
list teavet ökosüsteemi olukorra kohta. Oleme välja töötanud meetodid tumeda 
elurikkuse leidmiseks liikide koosesinemiste mustrite põhjal. Idee seisneb selles, 
et kui näeme uurimisregioonis kahte mingit kindlat liiki sageli koos kasvamas, 
kuid ainult üks neist on uuritavas koosluses kohal, kuulub teine liik tõenäoliselt 
selle koosluse tumedasse elurikkusesse (Carmona, Pärtel, 2021). Ka tumeda 
elurikkuse uurimiseks oleme välja töötanud tõenäosusliku matemaatilise metoo-
dika koos arvutiprogrammidega. Neid meetodeid kasutades oleme analüüsinud, 
kuidas tunnused on seotud tõenäosusega, et mingi liik on tumedas elurikkuses 
(Fujinuma, Pärtel, 2023; Trindade jt, 2021). Rakendades nii tumeda elurikkuse 
kui ka tunnusruumi metoodikat õietolmu andmestikule, saime kirjeldada Eesti 
ja lähiümbruse vaadeldud ja tumeda elurikkuse muutusi ning tunnusruumi 
kujunemist viimase 14 500 aasta jooksul pärast jääaega (Trindade jt, 2020, 2023). 

Otsimas taimede püsivat raskuskeset

Itaalia ja hispaania lauljatel on tavaks tõlkida oma populaarseimad laulud teine-
teise keelde ning tihti on see toonud välismaal ka märkimisväärset edu. Need 
laulud on hea läbimüügiga, aga lähevad enamasti kiirelt moest. Erandiks oli 
1980-ndate alguses itaalia laulja Franco Battiato, kelle mitmed hispaania keelde 
tõlgitud laulud muutusid Carlose sünnimaal ülimalt populaarseks. Tema teosed 
erinesid teistest oma kirjanduslike ja poeetiliste laulusõnade poolest. Battiato 
laulud meeldisid muusikas mõtet ja sügavust hindavatele kuulajatele ja neid 
kuulatakse tänini. Tema suurim hitt „Centro di gravità permanente“ („Püsiv 
raskuskese“; Battiato, 1981) kujutas võltse ja ebasiiraid tegelasi, millele laulu 
refrään vastab üleskutsega stabiilsuse ja tõe otsimiseks („Cerco un centro di 
gravità permanente / Che non mi faccia mai cambiare idea sulle cose sulla 
gente“54). Nii jääb kõlama igatsus püsiva pidepunkti järele keset kõike mööduvat 
ja pealiskaudset.

Püsiva raskuskeskme otsimine Battiato laulus seostub hästi meie teadus-
tööga55 „Fine-root traits in the functional spectrum of plant form and function“ 
 („Peenjuurte tunnused taimede eluvormide ja funktsioonide tunnusruumis“; 
Carmona jt, 2021a). Nii nagu Battiato otsib oma laulusõnades stabiilset punkti 
keset kõikuvat reaalsust ja pealiskaudsust, püüdsime meie leida taimede funkt-
sionaalses ökoloogias peamisi alustõdesid, mis selgitavad taimetunnuste väga 
mitmekesist maailma. Allpool kirjeldame isiklikke meenutusi, kuidas me selle 
54 „Ma otsin püsivat raskuskeset / See ei pane mind kunagi muutma oma meelt asjade, 

inimeste suhtes.“
55 On väidetud, et ajakirjas Nature artikli avaldamine on teaduses sama mis olümpia-

mängudel kuldmedali võitmine spordis. Kuna keegi meist ei ole profisportlane, ei oska 
me öelda, kui täpne see võrdlus on. Igal juhul on Eesti autorite juhtimisel ajakirjas Nature 
avaldatud artiklite hulk üsna sarnane Eesti sportlaste olümpiavõitude arvuga.
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teadusartiklini jõudsime. Meie lugu toob välja teadustöö ettearvamatuse ja näi-
tab, kui oluline on olla valmis kiirelt kinni haarama haruldastest võimalustest. 
Nagu Louis Pasteur kunagi ütles: „Juhus soosib ettevalmistatud meelt“.

Viimase kümne aasta jooksul on eri organismide tunnuste andmestikud 
 plahvatuslikult kasvanud. Näiteks TRY andmebaasis (Kattge jt, 2020) leidub 
üle 15 miljoni mitmesuguse tunnuse mõõtmise tulemust enam kui 300 000 
taimetaksoni kohta. Kui nii palju andmeid on vabalt kasutada, võib olla raske 
otsustada, milliseid tunnuseid oma uuringu jaoks valida ja millised kõrvale 
jätta. Üks viis suure hulga andmete sünteesimiseks on analüüsida eri tunnuste 
omavahelisi seoseid (Grime, 2001; Reich jt, 2003) ja teha kindlaks, kui palju 
sõltumatuid koordinaattelgi on tunnusruumi edukaks kirjeldamiseks vaja.

Sellise paljude tunnuste sünteesi varajane näide on nn leheökonoomia spek-
ter, mis iseloomustab eri taimeliikide lehtede olemust ühe teljena (Wright jt, 
2004). Spektri ühes otsas on „kiire“ strateegiaga taimeliigid, kellel on väheste 
vahenditega moodustatavad, kuid lühiajalised lehed. Teises otsas on „aeglase“ 
strateegiaga liigid, kelle lehtede moodustamine on kallim, aga need kestavad 
palju kauem. Milline neist strateegiatest on ökosüsteemis levinud, sõltub kesk-
konnatingimustest. Näiteks toitainevaeses ja karmis keskkonnas on rohkem 
levinud taimed, mis investeerivad vastupidavatesse, pikaealistesse lehtedesse. 
See strateegia vähendab halbades tingimustes vajadust sageli lehti asendada, 
kuid ka lehtede fotosüntees on vähetõhus ja kasv aeglane. Seevastu viljakas ja 
soodsas kasvukohas on tavalisemad taimed n-ö odavate lehtedega, mida tihti 
vahetatakse uute vastu. Rikkalikes keskkonnatingimustes tagab selline strateegia 
kiire kasvu ja konkurentsieelise, kuid toitainevaesemates oludes oleks see liialt 
raiskav. Ökosüsteemis valitsev leheökonoomia mõjutab ka sealseid protsesse: 
kiired strateegiad hoogustavad toitainete ringlust ja produktsiooni, samas kui 
aeglased strateegiad aitavad kaasa süsiniku pikaajalisele säilitamisele ja toitainete 
varule. Eri strateegiate osakaal mõjutab omakorda elurikkust, energiavoogusid 
ja vastupanuvõimet keskkonnamuutustele. Mitmed lehetunnused näitavad, kus 
liik selles spektris asub, näiteks lehtede eripind (lehe pindala jagatud kuivatatud 
lehe kaaluga), lämmastikusisaldus või fotosünteesi võime. Neil tunnustel on 
oma eripärad ning mõnda neist on lihtsam mõõta kui teisi. Kuna kõik nimetatud 
tunnused on hästi seotud leheökonoomia spektriga, on paljude teadusküsimuste 
puhul piisav, kui mõõta neist vaid ühte. See muudab mõistagi funktsionaalse 
ökoloogia uuringud lihtsamaks.

Viimasel ajal on välja pakutud ka teisi taimetunnuste üldistatud sünteese. Parim 
näide on taimede vormide ja funktsioonide globaalne spekter (ingl  global 
spectrum of plant form and function, GSPFF; Díaz jt, 2016). See koondab kuus 
peamist maapealset tunnust, mis kirjeldavad taimede kasvu, vastupidamist ja 
 paljunemist: taime kõrgus, seemnemass, varre eritihedus, lehe pindala, lehe 
eripind ja lehe lämmastikusisaldus. GSPFF näitas, et suurema osa nende kuue 
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olulise tunnuse varieeruvusest võib kokku võtta kahe mõõtmega. Üks telg 
kirjeldab taime maapealsete osade suurust, mis varieerub madalatest väikeste 
seemnetega liikidest kõrgete suurte seemnetega liikideni. Tunnusruumi sellel 
teljel eristuvad näiteks rohttaimed puudest. Teine telg on suuresti sarnane lehe-
ökonoomia spektriga, millest tegime juttu eespool. Seega tasub meelde jätta, et 
taimeliigi suurus ei määra, kuidas ta oma lehti majandab. See tähendab, et suurtel 
puudel võivad olla nii säästlikud lehestrateegiad (nt mänd) kui ka õhukesed ja 
odavad lehed (nt pärn). Samad erisused võivad olla ka rohttaimedel. GSPFF-i 
skeem võimaldab paigutada kõik maailma taimed lihtsasse kahemõõtmelisse 
ruumi, mis annab üsna hea ettekujutuse, millised on iga taimeliigi peamised 
omadused ja omavahelised funktsionaalsed sarnasused.

Vaatamata ülevaatlikkusele puudusid GSPFF-i süsteemis paljud taimede elu 
olulised aspektid, eelkõige taimede maa-alused tunnused. Muld on taime eluks 
kriitilise tähtsusega ja maa-alused tunnused on võtmeks arusaamises, kuidas 
taimed saavad mullast toitaineid ja vett, mismoodi nad võistlevad selles teiste 
liikidega, talletavad süsinikku, elavad üle ebasoodsad ajad ning suudavad 
paljuneda ja levida klonaalselt. See, et maa-alused tunnused GSPFF-i süsteemist 
puudusid, ei olnud tingitud vähestest teadmistest nende tähtsusest, vaid neid 
oli liiga vähe uuritud. Tõele au andes on ikka veel maa-aluste taimetunnuste 
andmete hulk üsna pisike. Siiski ei jäänud puuduv maa-alune aspekt meie jaoks 
märkamata. 2018. aastal valmistas Carlos ette isegi taotluse Euroopast rahastuse 
saamiseks, mille üks peamisi eesmärke oli lisada GSPFF-i tunnusruumi maa-
alused tunnused. Õnneks või õnnetuseks ei olnud see projekt tollal piisavalt 
küps Euroopast rahastuse saamiseks. Väiksemat osa plaanidest, kus taime-
juurte tunnuste osa oli välja jäänud, rahastati 2019. aastal Eesti teadusagentuuri 
stardigrandiga. Kuna taimede maa-aluste tunnuste andmed sel ajal piisavalt kätte-
saadavad ei olnud ning puudus ka piisav rahastus nende tunnuste mõõtmiseks 
suurel hulgal liikidel, jäi see idee ajukäärude vahele oma õiget aega ootama.

Aeg läks edasi ja 2020. aastal avaldati taimede peenjuurte tunnuste andmebaas 
koos juurte ökonoomika tunnusruumi käsitlusega (ingl root economic space, 
RES; Bergmann jt, 2020). Taimede maa-alusest osast on just peenjuured eriti 
huvitavad. Nende abil toimub mullast toitainete ja vee omastamine, mõjutades 
seega biogeokeemilist aineringet ja mulla süsinikuvaru. RES võtab neli peamist 
peenjuurte tunnust (läbimõõt, eripikkus ehk juurefragmendi pikkus kuivkaalu 
kohta, lämmastikusisaldus ja tihedus). Sarnaselt GSPFF-i tunnusruumiga saab 
seda kompleksi esitada kahemõõtmelise ruumi abil. Selle tasapinna üks telg 
iseloomustab peenjuurte kooselu sümbiontsete seentega. Telje ühes otsas on 
jämedamate juurtega liigid, mis sõltuvad tugevamalt mükoriisaseentest (osta-
sisse-strateegia; Bergmann jt, 2020). Teises otsas on peenikeste ja odavate 
juurtega liigid, mis suudavad mullas tõhusalt toimetada ja on vähem sõltuvad 
mükoriisaseentest (tee-ise-strateegia). RES-i tunnusruumi teine telg iseloomus-
tab juurte talitlusi koe tasemel, mis on olemuselt võrreldav leheökonoomiaga. 
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Selle telje ühes otsas on suure juurte koetihedusega liigid, kelle juured kasvavad 
aeglaselt, aga elavad kaua ning hõlmavad lõpuks mullas suure ruumi. Teises 
otsas on aga liigid, kelle juured on suure lämmastikusisaldusega, mis on seotud 
tõhusa toitainete omandamisega, aga lühema elueaga. Nagu ka GSPFF-i tunnus-
ruumi puhul, paigutuvad taimeliigid RES-i tasapinnale nii, et nende asukoht 
sümbioositeljel ei ole seotud juurekudede teljega.

Kui nii GSPFF kui RES olid välja pakutud, oli taimeteadlastele üsna selge, 
kuidas taimeliikide tunnused on seotud maa peal ja kuidas need on seotud maa 
all. Kuid me ei teadnud täpselt, millised on need seosed, kui vaadata taime 
tervikuna. Ühelt poolt oli mõistlik eeldada, et mõned juure- ja lehetunnused 
on tihedalt seotud. Näiteks olid mõned varasemad uuringud kasutanud tollal 
olemasolevaid väiksemaid andmestikke ja leidnud korrelatsiooni juurte ja 
lehtede lämmastikusisalduse vahel. Teised uuringud võrdlesid rohttaimede ja 
puude seemikuid ning näitasid tugevat seost juure eripikkuse ja lehe eripinna 
vahel. Samuti on mõned uuringud näidanud erinevusi puit- ja rohttaimede juurte 
läbimõõdus, nii et GSPFF-i tunnusruumi taimede suuruse telg ja RES-i ruumi 
sümbioositelg võivad suuresti kattuda. Kui need tööd oleksid üldistatavad kogu 
taimeriigile, langeks maapealsete ja peenjuurte tunnuste ühendamisest tuleneva 
tunnusruumi mõõtmete hulk neljalt (kui maapealsete ja peenjuurte tunnuste 
teljed oleks sõltumatud) kolmele või isegi kahele mõõtmele. Väiksema mõõtmete 
arvuga tunnusruum kinnitaks nn taimeökonoomia spektri hüpoteesi (Reich, 
2014), mille järgi kehtib kõigis taimekudedes (nii maa peal kui ka maa all) ühe-
sugune „kiire-aeglase“ talitlustüüpide jaotus. Samas oli laual ka võimalus, et 
taimede maapealsete ja maa-aluste tunnuste varieeruvus on ikkagi teineteisest 
sõltumatu. Sel juhul oleks liikide asukoha kirjeldamiseks tunnusruumis vaja 
nelja mõõdet. Kuigi taimeökonoomia spektri hüpotees oli taimeökoloogide seas 
populaarne, ei olnud selle tõestuseks kindlat empiirilist toetust. Mitmed uurin-
gud, mis olid otsinud seost juure- ja lehetunnuste vahel, ei olnud seda leidnud. 
Küsimus oli taimeökoloogias lõplikult lahendamata, kuna üksikuuringud said 
kasutada vaid üksikuid tunnuseid ja loetud hulga liike, mis piirasid tulemuste 
üldistamist.

RES tunnusruumi kirjeldav käsikiri tehti eeltrükis avalikuks 2020. aasta alguses. 
Meil kulus paar kuud, kuni selle avastasime. Selleks ajaks olime juba mõnda aega 
töötanud GSPFF-i tunnusruumiga ja seostasime taimeliikide ohustatust nende 
funktsionaalsete tunnustega (Carmona jt, 2021b, vt ka joonis 1). 2020. aasta 
alguses liitus meie naabertöörühma kolleeg Guillermo Bueno mõneks kuuks 
Carlose stardigrandiga. Võime öelda, et Guille on meie uurimisrühma viies 
biitel.56 Ta lahkus Eestist pärast hulka siintöötatud aastaid 2023. aasta alguses, 

56 Meie tollane kolleeg Sabrina Träger, kes töötab nüüd Saksamaal, mängis samuti olulist 
rolli taimede tunnusruumi uurimisel. Kahjuks ei ole viieliikmelised bändid nii atrak-
tiivsed kui biitlid; me eelistame teda mitte pidada kuuendaks spice girl’iks või kuuendaks 
backstreet boy’ks.
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kuna sai püsiva töökoha Hispaanias. Kuigi teda ei ole teaduspreemiale esitatud 
töörühmas, on tema panus, pühendumus ja pidev heatujulisus meie tööd mär-
kimisväärselt toetanud. Guille töötas mükoriisaga seotud tunnustega. Need ei 
ole küll juurte tunnused, kuid on siiski tugevalt seotud juurte tee-ise- ja osta-
sisse-strateegiatega. Tema ülesandeks oli uurida, kuidas mükoriisatunnused 
GSPFF-i tunnusruumiga seostuvad.

Umbes samal ajal sai alguse COVID-i pandeemia ja kontori kohviruumivestlused 
kolisid veebi. See-eest saame aga märkida täpse hetke, mil meie taimeliikide 
tunnusruumi artikli idee alguse sai. Olime oma kolleegi Mari Mooraga arutanud, 
kuidas kaasata mükoriisatunnused taimede tunnusruumi ja 21. aprillil 2020 kell 
15.33 saatis ta väga lühikese e-kirja Carlosele ja Guillele teemaga „artikkel“:

Tere, Guille ja Carlos!
Loodan, et teil läheb kenasti. Lisatud on üks artikkel, mis arvestades meie tööd 
tunnusruumiga võiks huvi pakkuda. 

Tervitustega, Mari

Kirjale oli lisatud seesama peenjuurte RES-i tunnusruumi artikkel, mille juurde 
kuulus ka globaalne peenjuurte tunnuste andmestik! Säästame lugejat sellele 
järgnenud e-kirjade jadast. Tunni aja jooksul olime jõudnud otsusele, et peame 
uurima, milline on seos maapealsete ja -aluste tunnuste vahel. Küsimus oli 
pakiline ka seetõttu, et kuna piisav hulk andmeid sai avaldatud, siis oli see 
just üks neist küsimustest, mida ka teised töörühmad tahaksid uurida. Nädala 
pärast olime moodustanud tuumikrühma (Aurèle, Riin, Sabrina Träger, Guille ja 
Carlos; joonis 3) uue andmestikuga tutvumiseks. Kulus paar nädalat, kuni kõik 
andmed olid analüüsideks valmis. Tunnuste andmekogud võivad sisaldada infot 
väga erinevates vormides ning terade eraldamine sõkaldest võib olla vaevaline. 
Õnneks oli Riinul sellega kogemusi ja ta sai mai lõpuks analüüsimiseks sobiva 
andmestiku valmis. Kokku saime meid huvitavate maapealsete ja -aluste tunnuste 
väärtused 300–1700 liigi kohta alates täisandmestikust kuni lünklikuma, kuid 
siiski analüüsitava andmestikuni.

Juba esimesed analüüsid näitasid äärmiselt põnevaid tulemusi. Kohe sai selgeks, 
et maapealsete ja peenjuurte tunnuste varieerumise ühtseks kirjeldamiseks on 
vaja nelja mõõdet! Seejuures oli tähelepanuväärne, et kaks mõõdet olid seo-
tud maapealsete tunnustega ja kaks peenjuurte tunnustega. Need neli mõõdet 
vastasid täpselt GSPFF-i ja RES-i tunnusruumide tasapindadele. See tulemus 
muutis taimede funktsionaalse ökoloogia paradigmat: taimeökonoomia spektri 
hüpoteesi meie globaalne analüüs ei toetanud. See tähendab, et kui soovime 
mõista mõne taimeliigi üldist ökoloogilist strateegiat, tuleb koguda teavet nii 
maapealsete kui ka -aluste tunnuste kohta. Nii nagu taime kõrgus ei anna infot 
selle kohta, millised lehed tal on, ei saa ka ainult maapealsete tunnuste uuri-
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misega ennustada peenjuurte tunnuseid ja talitlusi. Väga põnev oli tõdeda, et 
evolutsioonil oli taimedele pakkuda nii palju erinevaid viise, kuidas oma elu 
kõige paremini sättida.

Tuleme tagasi Carlose lapsepõlve aegsesse 1980-ndate Hispaaniasse, kui kõik-
jal kõlasid itaalia laulja Battiato järjekordsed hittlaulud ja laste seas muutus 
populaarseks mänguasi „moeratas“. See koosnes mitmest ühendatud kettast, 
kus igaühel oli erinevad riietusesemed – pükstest ja kuubedest kuni mütside 
ja käekottideni välja. Rataste pööramisega sai neist luua suure hulga riietuse 
variante. Tuleb välja, et taimedel toimub asi sarnaselt. Nad suudavad kombineerida 
erinevaid maapealseid ja -aluseid tunnuseid lugematul viisil. Ükski kombinatsioon 
ei ole põhimõtteliselt võimatu. See tunnuste kombinatsioonide mitmekesisus 
lubabki taimedel hakkama saada nii erinevates keskkonnatingimustes.

Olime nii põnevil, et otsustasime kõik muu töö kõrvale jätta ja broneeri-
sime mõneks päevaks Tartu ülikooli Laelatu välibaasi Pärnumaal. Jagasime 
tööülesanded ära: Aurèle ja Carlos analüüsisid andmeid ning Sabrina, Guille 
ja Riin töötasid läbi kirjanduse ning koostasid artikli sissejuhatuse ja arutelu. 
Oluline ülesanne oli kordamööda söögi valmistamine – hea toit soodustab 
teadustööd!57 Neil päevil avastasime veel, et eri sugukondadest pärit või erine-

57 Samuti kulus hulga kohvi, mis on teadusmaailmas oluline „määrdeaine“ (kuigi selleks 
võivad olla ka muud joogid; de Bello jt, 2013).

Joonis 3. Laelatu välibaasis töötavate ökoloogide mitmekesine kooslus.
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vaid bioome asustavad taimed erinevad üksteisest oma maapealsete tunnuste 
poolest palju rohkem, võrreldes peenjuurte tunnuste varieerumisega. Lihtsamalt 
öeldes, kuigi põhjamaise metsa ja troopilise vihmametsa taimed võivad meie 
jaoks väga erinevad välja näha, sest me näeme ainult nende maapealseid osi, oleks 
väga raske öelda, millisesse bioomi need taimed kuuluvad, kui me näeksime 
ainult nende peenjuuri. Taimed on oma maapealsete osade tunnuste poolest palju 
mitmekesisemad. Seda saab seletada muutlike keskkonnatingimustega, mis on 
palju rohkem tuntavad ülevalpool mullapinda. Samuti mõjutavad häiringud (nt 
põlengud ja suured taimtoidulised loomad) taimede maapealseid osi rohkem 
kui maa-aluseid.

Pärast Laelatult naasmist oli meil varsti käsikirja esimene mustand valmis ning 
algas selle viimistlemine koos ülejäänud kaasautoritega: Meelis, Mari Moora, 
Martin Zobel, Sandra Díaz ja Alison Munson. Lisandus hulk ideid ja täiustusi 
ning abiks tulid ka kaasautorite varasemad kogemused kõrgetasemeliste teadus-
tööde avaldamisega.58 Pärast lühikest suvepuhkust oli artikkel septembri lõpuks 
valmis ja saatsime selle 1. oktoobril 2020 ajakirja Nature. Kui kõik senine selle 
tööga seotu oli olnud teadustöö mõistes väga kiire, siis nüüd muutus protsess 
väga aeglaseks. Kuigi nelja retsensendi arvamused olid algusest peale üldiselt 
positiivsed, tuli meil siiski läbida neli retsenseerimisvooru, millest igaüks võttis 
aega umbes kolm kuud. Võrreldes algselt esitatud versiooniga ei muutunud käsi-
kirjas midagi olulist ja enamik muudatusi oli seotud tulemuste tõlgendamisega.59 
Igatahes võeti artikkel 2021. aasta juuni lõpus vastu ja avaldati septembri lõpus 
ehk peaaegu aasta pärast esitamist. Seejärel võtsime ühendust Brasiilia kunstniku 
Luis Gustavo Barretoga, kes oli varem illustreerinud meie raamatupeatükke 
(de Bello jt, 2021). Tema suurepärane looming, mis kujutas meie uurimistööd 
(joonis 4) valiti ajakirja Nature esikaanele.

Nagu olime arvanud, alustasid ka mõned teised töörühmad samade andmete 
analüüsimist. RES-i kirjeldanud töörühma töö avaldati (Weigelt jt, 2021) 
paar nädalat enne meie kirjutatud artikli vastuvõtmist.60 Mõneti kummaline, 
et hoolimata samadest andmetest ja sarnastest analüüsidest lahknesid kahe 

58 Oma teaduspreemia saanud tööde tsüklis oleme teinud tihedat koostööd teadlastega, kes 
on väga erinevad oma päritolu, kultuuritausta, isiksuse tüübi ja kogemuste osas. Me ei 
oska öelda, kui üldine see trend on, kuid meie kogemus viitab küll positiivsele seosele 
inimeste mitmekesisuse ning töö tulemuslikkuse vahel.

59 Retsenseerimise suurim mõju oli ehk töö pealkirjale. Kuigi me oleme rahul ka avaldatud 
töö pealkirjaga, arvame, et ka meie esialgne pealkiri oli hea: „Vascular plant trait diversity 
is globally higher above- than belowground“ („Taimetunnuste mitmekesisus maa peal 
on suurem kui maa all“).

60 Weigelt jt (2021) artikli avaldamise ajaks oli ajakiri Nature meie töö põhimõtteliselt 
vastu võtnud koos märkusega, et selle artikli võib siiski tagasi lükata, kui mujal avalda-
takse vahepeal midagi sarnast. Nii et need nädalad tundusid väga pikad. Teadus ei ole 
nõrganärvilistele.
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teadustöö järeldused oluliselt. Erinevalt meie tööst leidis teine rühm osade 
lehtede ja peenjuurte tunnuste vahel tiheda seose. See ajendas neid kirjutama 
meie tööle kommentaari (Weigelt jt, 2023), millele me omakorda kirjutasime 
vastuse (Bueno jt, 2023).

 Kuidas on siis võimalik, et me jõudsime nii erinevatele tulemustele? Kas taime-
tunnuste jaoks ei olegi olemas eri taimeosi hõlmavat ühtset käsitlust, „püsivat 
raskuskeset“? Uurides hoolikalt nii meie kui ka teise töörühma analüüse, 
jõudsime vaadet avardava järelduseni. Kaks töörühma olid jõudnud sisuliselt 
samadele tulemustele ja kirjeldasid samu seoseid, kuid tegid seda erinevatest 
vaatenurkadest. Tehnilistesse üksikasjadesse laskumata oli peamine erinevus 
selles, et teine töörühm oli liialt usaldanud neljamõõtmelise ruumi üksikuid 

Joonis 4. Meie teadustööd illustreeriv kunstiteos, mis jõudis ajakirja Nature kaanele. 
Autor: Luis Gustavo Barreto.



184

kahemõõtmelisi kujutisi.61 Meie aga arvutasime otse seoseid neljamõõtmelises 
ruumis, mis on parim viis sellist tunnusruumi õigesti mõista. Kuigi me ei ole päris 
kindlad, et veensime teise rühma liikmeid meie argumentide paikapidavuses, 
arvame, et näitasime olemasolevaid andmeid arvestades veenvalt oma tõlgen-
duse tõesust. See „olemasolevate andmete arvestamine“ on oluline aspekt, kuna 
tunnuste andmeid oli mõlemal töörühmal just niipalju, et esimesed globaalsed 
analüüsid olid võimalikud. Kogu maailma taimede mitmekesisusest esindab see 
vaid umbes ühte tuhandikku.

Andmelünkade täitmiseks oleme algatanud ülemaailmse teaduskoostöö võrgus-
tiku TraitDivNet (https://macroecology.ut.ee/en/traitdivnet/), kus sajad teadlased 
kõigilt mandritelt mõõdavad taimekoosluste maapealseid ja peenjuurte tunnuseid. 
Selle ühise jõupingutuse tulemus võimaldab varsti nii meil endil kui ka kõigil 
teistel oma tulemusi suurema valimiga kontrollida. Mis veelgi olulisem, saame 
hinnata, kui universaalsed on tunnusruumi seosed. Võib-olla see, mis on reegel 
ühes maailmanurgas, ei kehti mujal. Võib-olla taimeökonoomia hüpotees sobib 
üksikute ökosüsteemide jaoks, kuid mitte globaalselt. Funktsionaalse ökoloo-
gia teadusharu hoiab meid lähiaastatel põnevil, pakkudes loodetavasti uudseid 
vaatenurki taimetunnustele ja nende ökoloogilisele tähtsusele.

Kokkuvõtteks

Meie teekond taimede „püsiva raskuskeskme“ avastamiseks ei ole kindlasti jõud-
nud lõpliku tõeni, vaid on pigem suunda näitav pingutus. Mõnikord tunneme end 
nagu Sisyphos, kes on sunnitud järjepidevalt lükkama kivi ülesmäge, kuigi see 
iga kord tagasi alla veereb. Kui oleme tunnusruumis midagi uut leidnud, tekivad 
kohe küsimused uute uurimata mõõtmete kohta – maa-alune taime suurus, õite 
ja viljade tunnused, taime keemiline koostis, klonaalsus, fenoloogia jne –, mis 
meie arusaama taimede elust (ja kannatuse) uuesti proovile panevad. Kuid selles 
töös on ka palju meeldivat.

Meie uurimistöö eesmärk ei ole üks ja ainus teooria, mis selgitab kõiki tai-
mede funktsioone, vaid siiras soov loodusest paremini aru saada. Ökoloogi 
teadustööga kaasnev elurikkuse mõistmine on oluline hüvitus kõigi kogetud 
raskuste eest. Meil on hea meel, kui saame astuda sammu võrra lähemale elu 
keerukuse mõistmisele ja tuletada meelde, milline peaks olema inimese roll 
ökosüsteemis.62 Oma kogemuse järgi võime öelda, et ei piisa, kui kaitsta ainult 
seda osa loodusest, mida me mõistame ja väärtustame. Hinnata tuleb ka neid 
salapäraseid ökosüsteemide lülisid, mis on meile veel nähtamatud ja uurimata. 
Loodetavasti aitab meie uurimistöö kaasa elurikkuse hoidmisele, kuna sellest 
sõltub inimkonna tulevik.

61 Neljamõõtmelist ruumi saab paberil või ekraanil kujutada kuue erineva kahemõõtmelise 
joonisena, kuid igal joonisel jääb kaks mõõdet arvestamata.

62 Tänapäeva inimesed on ju otsustanud end nimetada Homo sapiens’iks ehk mõistusega 
inimeseks, mitte „majanduskasvu inimeseks“ või „uusarenduste inimeseks“.

https://macroecology.ut.ee/en/traitdivnet/
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LOODUSE HÜVEDE RAKENDAMINE JÄTKUSUUTLIKUS LOODUSE HÜVEDE RAKENDAMINE JÄTKUSUUTLIKUS 

PÕLLUMAJANDUSES  PÕLLUMAJANDUSES  

Elurikkus, looduse hüved ja põllumajandus

Põllumajanduse dilemma on see, et ühelt poolt sõltub see otseselt looduse hüve-
dest, teisalt aga on üks suurimaid elurikkuse hävitajaid, millest omakorda looduse 
hüved sõltuvad. Millenniumi ökosüsteemide hindamise (Millennium Ecosystem 
Assessment, 2005) aruande kohaselt on looduse hüved ehk ökosüsteemiteenu-
sed mitmesugused keskkonnakaitselised, sotsiaalsed ja majanduslikud hüved, 
mida loodus inimkonnale pakub. Looduse hüvede tugiteenused on näiteks mulla 
teke, fotosüntees, aineringe jne; reguleerivad teenused näiteks tolmeldamine, 
kahjuritõrje, vee-, õhu- ja mullakvaliteedi regulatsioon, tuule- ja vee-erosiooni 
ärahoidmine, üleujutuste puhverdamine; varustusteenused, näiteks toidu, vee 
ja puidu pakkumine jne. Kõik nimetatud hüved on elutähtsad põllumajanduse 
toimimiseks.

Elurikkus on toimivate ökosüsteemide aluseks. Ainult elurikkad ja mitmekesised 
kooslused on paindlikud ning isereguleeruvad erinevate häiringute, sealhulgas 
ka kliimamuutuste suhtes. Kahjuks on elurikkus, mis on kujunenud 3,8 miljardi 
aasta pikkuse evolutsiooni tulemusena, tohutus vähenemise keerises. Ohustatud 
on mitte ainult haruldaste maismaa- ja vee-elustiku esindajad. Ka täiesti tavaliste 
liikide arvukus on alarmeerivalt langenud (Ceballos jt, 2015; Hallmann jt, 2017; 
Kremen, Merenlender, 2018; Newbold jt, 2015).

Maailma kasvav rahvastik on jõuga võtnud lõivu looduselt, et end toita, majandust 
edendada ja tehnikat arendada. Valglinnastumine, karjäärid, kaevandused ning 
tehno- ja tööstuspargid on hõivanud massiivsed alad jäädavalt põllumajanduselt 
ära, mis omakorda on võtnud lõivu looduslikelt kooslustelt, niitudelt ja metsa-
delt (Hooke, Martín-Duque, 2012). Looduse säilitamiseks ja kaitseks on loodud 
loodus- ja maastikukaitsealad, kehtestatud mitmesuguseid piiranguid, loodud 
direktiive ja meetmeid, kuid me ei saa liikide säilitamises ainult looduskaitse-
alade peale lootma jääda. Kui väljaspool looduskaitsealasid asuvad elupaigad on 
degradeerunud ja nende hulk drastiliselt vähenenud, siis ähvardab liigirikkuse 
kadu ka looduskaitsealasid (Halley jt, 2016). Põllumajanduslik maakasutus ja 
tootmise intensiivistumine on üks peamiseid elurikkuse hävitajaid (Beckmann jt, 
2019; Dainese jt, 2019; Newbold jt, 2015; Rigal jt, 2023; Sánchez-Bayo,  
Wyckhuys, 2019).

https://doi.org/10.3176/evp.2024.09
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Globaalsest asustatavast maast moodustavad põllumajandusmaad umbes 45% 
(FAO, 2019). Haritavast maast kannatab degradeerumise all 80% (Prăvălie jt, 
2021). Seega on igasugune positiivne muutus põllumajandusmaastikul tähtis 
ja globaalse mõjuga. Taastades ja rajades uusi poollooduslikke alasid põllu-
majandusmaastikule ning taastades nendevahelise sidususe, saab kujundada 
n-ö töötavaid maastikke. Need sisaldavad põlde ja metsatukki, niite, põllusaari, 
vooluveekogusid ja veesilmi, mis töötavad nii liikumiskoridoridena erinevate 
elupaikade vahel kui ka erinevate organismide elupaikadena ja looduse hüvede 
pakkujana. Kõrgekvaliteedilistel mosaiiksetel maastikel sidusate erinevate ele-
mentidega on kriitiline roll elurikkuse säilitamisel nii in situ kui ka soodustades 
liikide levikut ja pakkudes migratsiooniteid (Mendenhall jt, 2014).  

Elurikkust põllul mõjutavad paljud tegurid nii maastiku kui ka talu ja tootja 
tasandil, millest sõltuvad põllule jõudvate loodusehüvede kvaliteet, hulk ja 
mitme kesisus (joonis 1). Maastiku tasandil on oluline tähtsus põldude osakaa-
lul ja suurusel, kasvatatavate põllukultuuride mitmekesisusel. Üldise suhteliselt 
vaese elurikkuse tingimustes, nagu agroökosüsteemid tavaliselt on, omab iga-
sugune mitmekesisuse lisamine kriitilist tähtsust, sh ka liigilise, sordilise ja 
tõulise mitmekesisuse lisamine. On suur vahe, kas kasvatada sajal hektaril ühte 
kultuuri või kümmet erinevat kultuuri ja sorti. Üks liik või sort soodustab ainult 

Joonis 1. Elurikkust põllul mõjutavad erinevad tegurid maastiku tasandil (vasakul) ja 
põllu tasandil (paremal). Agrokemikaalide kasutamise intensiivsus, taimede kahjuri- ja 
haiguskindlus, külvikorra mitmekesisus ja maaharimine mõjutavad kompleksselt nii 
põllu kui maastiku tasandil (autori joonis).
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talle omaste taimtoiduliste lülijalgsete masspaljunemist, mis võib viia kahjurite 
puhanguteni. Paljude erinevate kultuuride kasvatamine samal pindalal sellist 
eelist ühele liigile ei anna. 

Olulise tähtsusega on maastikuelementide osakaal, nende sidusus ja servatihe-
dus. Rohtsed õitsvate looduslike taimedega põlluservad toetavad kahjuritõrjet 
ja suurendavad tolmeldamisteenust (Albrecht jt, 2020; Boecking, Veromann, 
2020; Gallé jt, 2019; Holland jt, 2020a, 2020b; Kovács jt, 2019; Maccagnani jt, 
2020). Selleks et tagada põldudel looduslik kahjuritõrje ja tolmeldamise hüve, 
peaksid erinevad mitteharitavad alad ja poollooduslikud elupaigad moodustama 
vähemalt 20–25% (Gallé jt, 2020; Tscharntke jt, 2005; Vilumets jt, 2023). 

Põllu tasandil on olulised tegurid põllu suurus, külvikorra mitmekesisus, 
maa harimise intensiivsus ja viljelusviis, taimede kahjuri- ja haiguskindlus, 
kasutatavate agrokemikaalide sagedus ja hulk ning maastikuelementide olemas-
olu. Mahepõllumajanduslikult majandatavad alad soodustavad elurikkust, sest 
seal ei kasutata sünteetilisi väetiseid ja taimekaitsevahendeid. Mahepõldudel on 
üldine elurikkus suurem, mis tagab lülijalgsete suurema liigirikkuse ja arvukuse 
ning sellega seotud kahjuritõrje- ja tolmeldamisteenuse parema pakkumise (nt 
ülevaateartikkel Lichtenberg jt, 2017). Mitmekesine pikaajaline külvikord on 
jätku suutliku taimekasvatuse alustala. Sellega tagatakse mullaviljakuse säili-
mine, haigus- ja kahjuripuhangute vältimine ning umbrohtude allasurumine. 
Loomulikult mõjutavad agrokemikaalide kasutuse intensiivsus, integreeritud 
taime kaitse (ITK) strateegia kasutamine, külvikorra mitmekesisus ja maa-
harimine elurikkust kompleksselt nii põllu kui ka maastiku tasandil. 

Integreeritud taimekaitse 

Vaatamata sellele, et ITK on juba alates 2014. aastast Euroopa Liidus kohustuslik 
taimekaitsestrateegia, ei ole see taimekasvatuses vajalikul määral rakendunud 
(Hokkanen, 2015). Põhjusteks on sünteetilistele pestitsiididele alternatiivsete 
valikute puudumine ja nende vähene uuritus, keskkonnasõbralike meetodite 
teadmistemahukus, rakendamise keerukus, suurem tööjõu nõudlus jne.

ITK alussambaks on ennetavad meetmed, mis põhinevad elurikkuse ja looduse 
hüvede soodustamisel. Selleks et muuta põllumajandustootmist jätkusuutli-
kumaks, on Euroopa põllumajanduspoliitika „Talust taldrikule“ liikunud 
keskkonnasõbraliku ja loodust säästvama taimekaitse arendamise ja sünteetiliste 
sisendite vähendamise suunas. Strateegia üks eesmärke on sünteetiliste väetiste 
kasutamise vähendamine. Uurisime, kuidas mõjutavad erinevad väetustasemed 
rapsi peamiste kahjurite, hiilamardikate (Brassicogethes) parasiteeritust ehk 
kahjurite looduslike vaenlaste edukust. Leidsime, et keskkonda vähem koormav 
madalam väetamine soodustab parasiteerituse taset (Zolotarjova jt, 2022).
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Sünteetiliste pestitsiidide alternatiiviks on taimsetel eeterlikel õlidel baseeruvad 
tõrjevahendid, mille potentsiaali on taas aktiivselt uurima hakatud. Hindasime 
seitsme taimse eeterliku õli erinevate kontsentratsioonide mõju rapsi peamiste 
kahjurite, naeri-hiilamardika (B. aeneus) ja kõdra-peitkärsaka (Ceutorhynchus 
obstrictus) suremusele ja mobiilsusele (Sulg jt, 2023; Willow jt, 2020b). Hinda-
sime taimsete eeterlike õlide mõju ka parasitoididele mudelorganismi Nasonia 
vitripennis’e näitel (Sulg jt, 2023). Leidsime, et kaneelikoore (Cinnamomum 
verum) eeterlik õli oli kõige efektiivsem hiilamardika vastu ning kaneelikoore 
ja köömne (Cuminum cuminum) eeterlikud õlid kõdra-peitkärsakate vastu, kuid 
samas ka surmavad parasitoididele. Seega on ülioluline hinnata ka looduslikel 
õlidel baseeruvate tõrjevahendite riski mittesihtorganismidele.

Uus väljakutse põllumajandustootjatele on uute kahjuriliikide ilmumine põldu-
dele. Kliimamuutus on toonud kaasa pehmemad talved ning uued lõunapoolse 
levikuga liigid on areaali laiendanud ja suudavad nüüd edukalt talvituda. Üheks 
selliseks liigiks on rapsi vartes kaevandav talvise aktiivsusega peitkärsakas 
(Ceutorhynchus sulcicollis). Eesti tingimustes jõudis ta esmakordselt kahjuri 
staatusesse kaks aastat tagasi ja võib lumeta soojade talvede tingimustes kuju-
neda uueks kahjuriks ka Põhjamaades (Sulg jt, 2022). 

Intensiivne põllumajanduslik tegevus vähendab agro-ökosüsteemide elurikkust. 
ITK aluseks olev ennetav tõrje põhineb aga põllumajandusmaastiku bioloogilisel 
mitmekesisusel. Meie uurimustöödest on selgunud, et poollooduslikud ja mitte-
haritavad alad põllumajandusmaastikul soodustavad tolmeldajate ja kahjurite 
looduslike vaenlaste arvukuse ja mitmekesisuse kasvu ning suurendavad regulee-
rivaid looduse hüvesid põldudel (Albrecht jt, 2020; Boecking, Veromann, 2020; 
Holland jt, 2020a, 2020b; Maccagnani jt, 2020; Sulg jt, 2024; Vahter jt, 2022).

Arvestades põllumajandusmaastikku kujundades tolmeldajate elu- ja toitumis-
tingimusi, saab oluliselt parandada nii meemesilaste kui ka looduslike mesilaste 
poolt pakutavat tolmeldamishüve. Tolmeldamise defitsiit võib olla üks olulistest 
saaki vähendavatest teguritest (Holland jt, 2020b). Põldude rohtsed õitsvate tai-
medega servaalad panustavad nii tolmeldamise kui kahjuritõrje hüvesse põllul, 
samas ei suurenda kahjurite arvukust põldudel (Albrecht jt, 2020). See on oluline 
teave kõikidele tootjatele, kuna hirm mitteharitavatelt aladelt põllule levivate 
kahjurite ees on üks põhjus, miks selliseid maastikuelemente eemaldatakse. 
Esmakordselt õnnestus meil empiiriliselt tõestada, et kahjurite ja nende loodus-
like vaenlaste arvukust saab mõjutada põldude ruumilise-ajalise paiknemisega 
manipuleerides. Planeerides rapsipõllu eelmise aasta põllust kaugemale kui  
500 m, saab vähendada rapsikahjurite arvukust. Seejuures nende parasiteerituse 
tase ei vähene ja seega panustatakse ennetavasse tõrjesse (Vilumets jt, 2023).
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Massihävitusrelvast snaipriks

Põllumajanduses kasutatavad taimekaitsevahendid, sealhulgas putukamürgid, 
on peamisi elurikkuse vähenemise ja hävimise põhjusi nii põllumajandus- kui 
ka loodusmaastikus (nt Goulson, 2020). Mitmed alarmeerivad uuringud käsit-
levad putukate globaalset arvukust ja liigilist mitmekesisust (Goulson, 2020, 
2021; Kehoe jt, 2020; Ulyshen and Horn, 2023). Kindlasti on igaüks meist ka 
ise märganud, et kevadel-suvel on autode esiklaasid pärast sõitu palju puhta-
mad kui paarkümmend aastat tagasi. Saksamaal on viimase 27 aasta jooksul 
lendavaid putukaid nende looduskaitsealadel 76% vähem; seejuures kesksuvel 
lausa 82% vähem (Hallmann jt, 2017). Selline laialt levinud putukate biomassi 
vähenemine on eriti alarmeeriv veel seetõttu, et kaitsealadel peaks elurikkus 
ja ökosüsteemide funktsioneerimine olema paremini kaitstud. Katastroofilise 
vähenemise üheks oluliseks põhjuseks peetakse põllumajanduse intensiivistumist 
– pestitsiidide kasutamist, väetiste kasutamise suurenemist, sagedasi agrotehni-
lisi töid ja nende tööde perioodi pikenemist. Kevaditi minnakse varem põllule 
ja sügiseti lõpetatakse põllutööd hiljem. Mõnel pool Saksamaal saab põllutöid 
teha ka aastaringselt. 

ITK põhimõte on kasutada sünteetilisi pestitsiide ainult viimase abinõuna, kui 
ennetavad meetmed ei ole olnud tõhusad. Põllumajanduses laialt kasutatavad 
insektitsiidid ehk putukamürgid ei ole kahjurite liigipõhised. Need on mürgised 
paljudele erinevatele, sealhulgas ka kasulikele organismidele (Ara, Haque, 2021; 
Godfray jt, 2014; Raimets jt, 2018; Schulz jt, 2021). Ohtusid mittesihtrühma orga-
nismidele saab küll vähendada, näiteks pritsimise aega valides. Päevasel ajal ilusa 
ilmaga on õitsvate kultuuridega põldudel näiteks palju mesilasi, nii looduslikke kui 
meemesilasi, parasitoide, liblikaid, lepatriinusid, kärbseid jne. Tehes kahjuritõrjet 
öisel ajal, saab vähendada tolmeldajate otsest kokkupuudet putukatõrjevahen-
diga. Samas on videvikus ja öisel ajal aktiivsed paljud röövtoidulised putukad, 
nagu jooksiklased ja lühitiiblased, kes on väga olulised taimekahjurite loodus-
likud vaenlased põldudel. Seega vähendades ohte ühele rühmale, suurendame 
teiste haavatavust, lihtsalt liigutame riski ühelt kasurite rühmalt teisele. Lisaks 
sellele võivad paagisegus põldudele viidavad taimekaitsevahendite segude jäägid, 
millega kasulikud organismid (nii mesilased kui ka parasitoidid) pärast pritsi-
mist võivad põllul kokku puutuda, olla neile sünergiliselt mürgised (Willow jt, 
2019). Teisisõnu, insektsitsiid ja fungitsiid koos olid mürgisemad kui neid üksi-
kult kasutades, mis omakorda tähendab, et 1 + 1 ei olegi alati 2. See kõik viitab 
vajadusele arendada sihtrühmaspetsiifilisi pestitsiide.

Säilitades ja soodustades looduslikku kahjuritõrjet põldudel, saab jätkusuutlikusse 
kahjuritõrjesse integreerida uusi võimalusi ja meetodeid, mis on mittesihtrühma 
putukatele ohutud. Perspektiivne on uudsete biotehnoloogiliste võtete kasutamine 
põllumajanduses. Nende hulgas on näiteks geenivaigistustehnoloogia (nn RNA 
interferentsi ehk RNAi tehnoloogia) rakendamine potentsiaalselt liigispetsiifiliste 
kahjuritõrjevahendite loomiseks. Andrew Fire ja Craig C. Mello said 2006. aastal 
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Nobeli preemia RNAi-alaste tööde eest, mille nad publitseerisid juba 1998. aastal 
(Fire jt, 1998). Alates selle avastamisest, et RNAi tehnoloogia on potentsiaal regu-
leerida geenide avaldumist, on selle tehnoloogia rakendamine arenenud suure 
hooga. RNAi-d teatakse kui täpset, efektiivset ja stabiilset geenivaigistamise 
mehhanismi, mis esineb enamikus eukarüootides. RNAi mehhanismid põhi-
nevad lühikese ahelaga (20–24 nukleotiidi) RNA fragmentidel (nn microRNA 
ehk miRNA või nn small interfering RNA ehk siRNA), mis takistavad geenide 
aktivatsiooni ja vaigistavad valgusünteesi organismides (Kleter, 2020) (joonis 2). 

Kui kasutame selle omaduse ära ja leiame geeni, mille vaigistamine on vaid 
sellele kahjurile surmav, siis saamegi luua potentsiaalselt liigispetsiifilise tõrje-
vahendi, mis on ohutu kõigile teistele põllul sibavatele organismidele. See on 
suur samm edasi massihävitusel põhinevate putukamürkide muutmisel täpsus-
laskuriteks, snaipriteks, mis on sihitud ainult kindlale kahjuriliigile.

Selle idee realiseerimine nn posttranskriptoorse geenivaigistuse meetodil RNAi 
abil on tõhus tööriist integreeritud ja loodussõbralikus taimekaitses, kõrge 
potentsiaaliga ka väiketootjatele (Willow, Veromann, 2022), et tagada globaalne 
toiduohutus ja elurikkus põllumajandusmaastikus (Willow jt, 2021d, 2022). RNAi 
tehnoloogial baseeruv taimekaitse saab olla nii taimesisene (geneetiliselt muun-
datud (GM) taimed) kui ka -väline (preparaadiga pritsimine) (Taning jt, 2020).

Joonis 2. Kahjurputukas sööb taime peale pritsitud preparaati. See jõuab putuka 
seede trakti. Sealt liigub kaheahelaline RNA (double-stranded RNA, dsRNA) raku 
tsüto plasmasse, kus see n-ö tuntakse ära ja lõigatakse väikesteks fragmentideks  
(siRNA). Fragmendid harutatakse lahti üksikahelateks. Need ahelad integreeruvad 
geenivaigistuse kompleksi ja paaruvad sihiks oleva RNA ahelaga. Sellele RNA-le  
tekitatud lõige takistab sihtmärgiks oleva valgu sünteesi (modifitseeritud Joga jt, 2016). 
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Juba on olemas transgeenne RNAi-papaia sort, mis on resistentne papaia rõngas-
viirusele (ingl ringspot virus). See sort päästis Havai papaiatööstuse hävimisest. 
Viirus on väga agressiivne, vähendab oluliselt viljade kvaliteeti, saagi suurust ja 
taimede kasvu ning ähvardas istandused hävitada (Kuo, Falk, 2020). Samuti on 
Bayeri kompanii loonud GM-maisi, mis kasutab RNAi lähenemist (Head jt, 2017).

Kiire areng on toimunud RNAi-põhiste taimekaitsepreparaatide loomisel. 
Pritsimispreparaadid kahjurputukate vastu on kuum teema ja maailma pal-
jude teaduslaborite fookuses. Suur samm edasi tehti hiljuti. Esmakordselt 
maailmas registreeriti 2023. aasta detsembris USA keskkonnaametis dsRNA 
preparaat (aktiivainega Ledprona) kartulimardika tõrjeks. Preparaat regist-
reeriti biotõrjepreparaatide nimekirjas, viidates selle kasutamise lubamisele 
mahepõllumajanduses.

Kuigi edulugu kartulimardika näol on juba olemas, ei ole kõik mardikad sama 
vastuvõtlikud dsRNA-le (Willow, Veromann, 2021). Tuleb põhjalikult uurida 
erinevaid RNAi sihtmärke, et leida, millised kõige paremini sobituvad ITK 
strateegiasse (Willow jt, 2021d). 

Joonis 3. Brassicogethes aeneus’e valmikute dsRNA-ga (dsαCOP (coatomer subunit alfa) 
kontsentratsioonidega 0.5, 2.5 ja 5 µg/µL ja dsGFP (green fluorecent protein, roheline 
fluorestseeruv proteiin) 5 µg/µL) töödeldud tolmukate toitmiskatse ülesehitus: 
lühiaegne (3 päeva) ja krooniline (17 päeva) (Willow jt, 2021a).
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Koostöös Guy Smagghe ja Kristof de Schutteri (Genti ülikool, Belgia) töörühma 
teadlastega saime esimesed tulemused hiilamardika tõrjevahendi väljatöötamisel. 
Leidsime, et RNAi kaudu nn coatomer-proteiini kompleks-I vaigistamine sisuli-
selt tappis naeri-hiilamardika (Willow jt, 2020a, 2021a, 2021b, 2021c). Üliolulise 
aspektina lisaks dsRNA mikrosüstimise kaudu saadud geenivaigistava ja sellele 
järgneva surmava mõju tõestamisele (Willow jt, 2021c) õnnestus tõestada ka 
suukaudse dsRNA manustamisel geenivaigistuse surmav toime hiilamardika 
valmikutele (Willow jt, 2020a) ja vastsetele (Willow jt, 2021b). Selgitasime 
välja, et igapäevane söötmine dsRNA-ga oli võrreldes lühiaegse söötmiskatsega  
(vt eksperimendi skeem joonisel 3) oluliselt suurema surmava mõjuga hiila-
mardika valmikutele. See tulemus viitab geenitehnoloogia abil loodud RNAi 
kultuuride potentsiaalsele eelisele (Willow jt, 2021a). Võrreldes kontroll-
variandiga olid letaalsed mõlemad toitmisviisid, nii lühiaegne kui ka krooniline. 
Viimasel juhul osutusid surmavaks ka suhteliselt madalad ja potentsiaalselt 
põllurelevantsed kontsentratsioonid. Kuigi taimedele pritsitud dsRNA liigub 
taimekudedesse edasi, ei ole taimede pritsimine dsRNA-ga hiilamardikatele 
piisavalt surmava toimega (Willow jt, 2023), mistõttu dsRNA stabiilsemaks ja 
efektiivsemaks muutmiseks tuleb teha täiendavaid uuringuid ning leida kõige 
efektiivsemad lahendused.

Kokkuvõtteks

Rakendades ITK strateegia põhitala – elurikkusel baseeruvat ennetavat  tõrjet ja 
panustades teaduse esirinna meetodi, RNAi strateegia kasutamisele, et disainida 
liigispetsiifilisi kahjuritõrje preparaate –, saab põllumajandus olla elurikkust 
säilitades edukas toidutootja ja täita strateegia „Talust taldrikule“ ambitsioo-
nikad eesmärgid.  

Tänusõnad

Olen südamest tänulik oma fantastilisele töörühmale, koostööpartneritele, 
kraadiõppuritele ja kolleegidele, kellega koos on mitu puuda soola ära söödud, 
rõõme ja muresid jagatud ning tasapisi per aspera ad astra jõutud. Minu eriline 
tänu kuulub Riina Kaasikule, Jonathan Willow’le, Silva Vilumetsale,  Gabriella 
Kovácsile, Liina Soonvaldile, Triin Kallavusele, Guy Smagghe’le, Clauvis 
 Taningile, Kristof De Schutterile. Suur tänu kõikidele kaasautoritele nii Eestis 
kui välismaal! Uuringuid on toetanud järgmised projektid: Eesti teadusagentuuri 
personaalne uurimistoetus PRG1056, Euroopa Liidu FP7 grant 311879 QuESSA, 
Horisont 2020 grant 862731 FRAMEwork, ERA-Net Coordinated Integrated 
Pest Management (C-IPM) projekt IPM4Meligethes. 
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 KUST TULEB INNOVATSIOON   KUST TULEB INNOVATSIOON  
JA MIKS ON SELLE JUURED  JA MIKS ON SELLE JUURED  

KULTUURIS JA MEEDIASKULTUURIS JA MEEDIAS

Kui ühiskonnas kõneldakse innovatsioonist, st sellest, mis on oluline ning veab 
majandust ja laiemat arengut, siis tavaliselt ei viidata neil puhkudel ei kultuurile 
ega meediale. Enamasti peetakse silmas tehnoloogilisi uuendusi, läbimurdeid 
materjali- ja arvutiteadustes ning muus, millest saab vormida uusi tooteid ja 
teenuseid ning mis omakorda võimaldavad kokkuvõttes tootlikumat majan-
dust. Et selliseid läbimurdeid Eestis tehtaks, et ka innovatiivseid tooteid Eestis 
vormitaks, on väga oluline. Eriti kui kõrgema tootlikkusega majanduse loodud 
väärtused lõpuks ka kõigi elanikeni jõuavad.

Et see kõik aga võimalikuks saaks, tuleb küsida, kuidas nende läbimurreteni 
üldse jõutakse, sh kuidas jõutakse toodeteni, mis inimeste kultuuripraktikate 
ja väärtushinnangutega päriselt sobituvad. Praeguseks üsna väljakujunenud 
sotsiaalteaduslikes nn teaduse ja tehnoloogia uuringute valdkonnas on alus-
tõeks, et neile küsimustele vastates tuleb esile tõsta kultuuri ja ühiskondlike 
kommunikatsioonivoogude rolli. Siin on eelduseks, et insenerid töötavad ikka 
nende eesmärkide suunas, mis on kultuuris sõnastatud, ning tehnoloogiad adap-
teeritakse kultuuripraktikatele kohanduvateks. Siiski tuleb edasi küsida, et kui 
innovatsioon on kultuurist ja kommunikatsioonikeskkonnast sedavõrd sõltuv, 
siis milline on nende kujunemises meedia roll? Kuidas mõjutavad seda kõike 
meedia enese muundumine, meediasüsteemi enese innovatsiooniprotsessid? 
Kuidas ja miks meedia üleüldse muutub? Sellele kõigele on juba mõnda aega 
keskendunud teravik uurimistegevuses, mida olen teinud koos kolleegidega nii 
Tallinna ülikoolis kui ka väljaspool seda. 

Kultuuri väikesed muutused ja nende uurimine

Alustagem ent sellest, miks kultuur muutub. Minu lähenemine tugineb selles 
küsimuses Juri Lotmani kultuurisemiootikale, mille järgi muutub kultuur pea-
asjalikult seetõttu, et inimesed otsivad üha uusi viise ennast täpsemalt väljendada, 
kõnelda asjadest, ent ka kogeda ümbritsevat viisidel, mis seni ei olnud võima-
lik. Selle tarvis luuakse uusi väljendusvorme, all- ja erikeeli, mis uut täpsust 
võimaldavad. Kui selliseid uusi väljendusvorme luuakse, siis muutub kultuur 
ühelt poolt rikkalikumaks ka tähenduste osas, mis kultuuris ringlevad. Nõnda 
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on kultuur inimeste või ühiskonnagruppide eneseväljenduspüüdluste tõttu üha 
võimekam – on võimalik kõnelda ja mõelda üha enamast. Kuid paradoksaalselt 
võib kultuur olla seeläbi ka nõrgestatum. Kui erikeeli on palju, võib sellega 
kaasneda kultuuri sisemine killustumine, tõlkimis- ja dialoogiraskused. Uusi 
ideid võib olla raskem üle kanda ja edasi anda.

Just seetõttu käivad nii kultuuri kui ka meediaga alati kaasas ka homogeniseeri-
mise või standardiseerimise taotlused. Saab ka väita, et need liikumised on 
vastastikku tingivad: homogeniseerumine tingib täpsustaotlustega kaasneva 
allkeelte paljunemise, viimane aga tõukab uue homogeniseerumislaine suu-
nas. Seda mustrit saame täheldada ka meediainnovatsiooni tsüklite puhul. On 
perioode, kus uut laadi meediatehnoloogiaid ja -vorme, ka žanreid ja diskursu-
seid lisandub rohkelt ja need on dünaamilises muutuses. On ka aegu, kus need 
kõik ära kodifitseeritakse ja standardiseeritakse, kus pinnale on jäänud vaid 
väike osa eelnenud paljususest ja muutused on seejärel aeglased ja äärmiselt 
inkrementaalsed (Hartley jt, 2021).

Ent millised on need tüüpilised muutused, tüüpilised meediainnovatsioonid? 
Innovatsiooniuuringutes tehakse vahet toote- ja protsessi-, samuti positsiooni- 
ja radikaalsetel innovatsioonidel. Nende viimastega kaasnevad struktuursed 
muutused kogu majanduses või vähemalt mõnes suuremas sektoris. Ka meedia-
süsteemi osas on võimalik arutada, kas näiteks omal ajal raadio ja televisiooni 
või paarikümne aasta eest sotsiaalmeedia ilmumine on olnud sedavõrd olulised 
innovatsioonid, et kogu süsteemi, selle väärtusahelad, toimimispõhimõtted ning 
kultuurilise ja sotsiaalse tähenduse hoopis uutele alustele seada. Ilmselt küll. 
Meediainnovatsioonid on aga enamasti nn inkrementaalsed ehk väikesed inno-
vatsioonid. Sedavõrd, et tuntud loomemajanduse uurija Stuart  Cunningham on 
nimetanud neid peidetud innovatsioonideks (Cunningham, 2014). Sest eraldivõe-
tult ei paista need kuigivõrd silma (kuigi kogumina võivad kallutada kultuuri 
ja ühiskonda otsustaval viisil).

Inkrementaalsusel on mitmeid põhjuseid. Juba innovatsiooniuuringute isa Joseph 
Schumpeter (1934; ja tema järel kõik muud selle valdkonna teadlased) tõdes, et 
innovatsioon on alati kombinatsioon – teadmistest, formaatidest, tehnoloogiatest 
või siis olemasolevate lahenduste kombineerimisest ja adapteerimisest uues kon-
tekstis. Nii on ka meedia ja kultuuriga: iga uus formaat laenab ja kombineerib 
konventsioone paljust varasemast. Selleks on selged põhjused: et kultuur kommu-
nikatiivselt toimiks, peab see olema üldiselt arusaadav ega saa senisest kuigi palju 
erineda. Sestap tehaksegi kultuuri arengus üldiselt väiksemaid samme, luues 
uuenduslikkuse pinget ja uusi tähistusvõimalusi ootamatute kombinatsioonidega. 
Nii on iga uus meediaformaat väga nähtavalt kõige varasema remiks – 
kuniks selle oma uued lubavused, eripärad ja konventsioonid ajas settivad ja 
kodifitseeritakse, misjärel kombinatsioon ka n-ö astraheerub – selle sidemed 
eelkäijatega muutuvad vähem läbipaistvamaks.
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Kultuuri ja meedia arengusammude väiksus tuleneb ka sellest, et nende raja-
sõltuvused olenevad mitte ainult auditooriumide õppimisvõimest, vaid ka 
mitmesuguste tehnoloogiate materiaalsetest rajasõltuvustest, samuti ühiskondike 
suhete, väärtusahelate ja vahetussuhete, ka institutsionaalsete töökorralduste 
üsna aeglasest muutumisvõimest. Väiksemate muutuste taga on samuti see, et 
tavaliselt ei tööta meediamuutustega suured ettevõtted; nende tarvis ei korral-
data suuri arendusprogramme. Meedias ja kultuuris annavad tooni väikesed 
ettevõtted, kes ei suhtle innovatsiooni nimel näiteks ülikoolidega, vaid ennekõike 
õpivad üksteiselt – võttes üle lahendusi, neid edasi arendades või modifitseerides, 
õppides ka oma kasutajatelt ja klientidelt – kuulates tagasisidet. Innovatsiooni- ja 
loomemajanduse uurija Jason Potts koos kolleegidega on meedia- ja kultuuri-
turge nimetanud „sotsiaalvõrgustike turgudeks“ (Potts jt, 2008), viidates mitte 
nüüdisaja sotsiaalmeediale, vaid asjaolule, et need turud on struktureeritud läbi 
võrgustikuliste suhete, kus innovatsioone edasi arendatakse, neile tagasisidet 
antakse või ka teistele kasutajatele edasi filtreeritakse ja soovitatakse, andes 
toodetele nõnda lisaväärtust. Innovatsiooniuurija Bengt-Åke Lundvall on näi-
danud, kuidas just väiksemates majandustes ja teenusemajanduses on selline 
vastastikune õppimine (tema sõnutsi „interaktiivne õppimine“) innovatsiooni-
süsteemides olulisel kohal (Lundvall, 1992, 2010).

Tallinna ülikoolis oleme aga lisaks näidanud, kuidas sellised sotsiaalvõrgustike 
turud laienevad üha enam meediasektorist välja, sidustades meedia toimepõhi-
mõtetega ka mitmeid muid teenusmajanduse sektoreid, sh haridust, tervishoidu 
ja turismi. Seda nähtust tuntakse ka „meediastumisena“: muud sektorid võtavad 
üle meediale omased toimemudelid või mõjutab meedia oluliselt nende tege-
vust. Praktilises plaanis tähendab see näiteks mitmesuguseid audiovisuaalse 
sisuga enesehoiu- ja teraapiarakendusi või virtuaal- (VR) või liitreaalsuse (AR) 
rakendusi turismikogemuse laiendustena jpm. Sisuliselt tähendab see aga ka 
meediasektori professionaale kaasavaid sektoriteüleseid innovatsioonivõrgus-
tikke. Teisisõnu, meediasektor koordineerib innovatsiooniprotsesse paljudes 
muudes valdkondades (Ibrus, 2019). 

Naastes innovatsioonide inkrementaalsuse ning nende sünni juurde seniste 
vormide kombinatoorika kaudu: digikultuuri eripära on, et kombineerimiste 
intensiivsus on kasvanud. Seda kõike on rohkem. Peamiselt seetõttu, et bittideks 
ja baitideks muundatud kultuuri lõimimine uuteks tervikuteks on tehniliselt 
lihtsam. Ka seetõttu, et erinevatest allikatest ja ka erinevatest ajastutest pärit 
kultuur on üha enam samades või külgnevates andmebaasides olemas. Nende 
sattumine kombineerija käeulatusse on seeläbi tõenäosem. Küsimust, kuidas 
kultuuri ja meediasisu andmestamine ja andmebaasidesse ladestamine mõjutab 
kultuuri dünaamikat (võimaldades uusi seoseid, uusi kombinatsioone, otse-
selt kultuuri rikkalikku varasalve ärakasutavate innovatsioonide tekkimist), 
oleme Tallinna ülikoolis jõudsalt uurinud (Ibrus, Ojamaa, 2018, 2020a; Ojamaa, 
Ibrus, 2022). Kui sagedasti nähakse ja näidatakse pärandiarhiive kui kultuuri 
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talletajaid ja säilitajaid, siis meie Maarja Ojamaaga oleme korduvalt osutanud, 
et kuivõrd need andmebaasid on oma tehnoloogiliste seatuste tõttu erinevate 
kultuurivaldkondade aktiivsed linkijad ja seostajaid ning et need lingivõrgud 
on ka pidevas muutuses, siis tuleks nüüdisaja digiarhiive vaadelda kui loovuse 
mootoreid (Ibrus, Ojamaa, 2020b; Ojamaa, Ibrus, 2021). 

Linkandmestamine

Et kultuuri ja meedia andmebaaside rolli innovatsioonimootoritena saaks veelgi 
võimestada, oleme asunud tööle eesmärgiga linkandmestada enamik Eesti vasta-
vaid andmebaase ja arhiive. Linkandmed on andmebaasitüüp, kus andmed ei ole 
seatud tabelitesse, vaid on omavahel semantiliselt lingitud – nii, et ka masinad 
saavad aru iga kultuuriühiku suhtest teistega. Selliseid kontekstualiseerivaid 
linke saab igale ühikule lisada lõputul hulgal. Eesmärgi nimel oleme viimasel 
kahel aastal eksperimenteerinud masinõppega, konkreetsemalt rahvusring-
häälingu (ERR) raadiouudiste materjalidega. Oleme kasutanud masinõpet, et 
transkribeeritud raadiotekstidest tuvastada nn olemeid ja modelleerida uudiste 
teemasid. See on võimaldanud luua tohutu suhtevõrgustiku inimeste, asutuste, 
asukohtade ja uudisteemade vahel, mis omakorda võimaldab kõigile ühiskonna-
liikmetele uusi tööriistu, et uurida viimase kümnendi avalikku ajalugu uute, nn 
võrguteaduslike meetoditega. See võimaldaks ka uusi teenuseid, mis puudutab 
meediasisu ja ühiskondlike protsesside süsteemset analüüsi. 

Lisaks võimaldab see kõigil ühiskonnaliikmetel avastada ja kasutusse tuua inno-
vatiivse potentsiaaliga seoseid kultuurinähtuste vahel. Selliseid linkandmeid 
saaks kasutada ka uute generatiivse tehisaru (AI) mudelite treenimiseks – 
seda just eesmärgiga treenida mudeleid, mis päriselt Eesti kultuurist ja selle 
iga elemendi kontekstidest aru saaksid. Laiem eesmärk on jõuda erinevate 
modaalsustega andmebaaside linkandmestamiseni ning seejärel nende kõigi 
omavahel linkimiseni. Pärast seda oleks võimalik ette kujutada ka laiemate multi-
modaalsete generatiivse AI mudelite ja tööriistade arendamist. Ennekõike teeme 
seda seepärast, et eesti kultuuri laiem arengudünaamika – kõigis modaalsustes, 
allkeeltes ja vormides – muutuks uuritavaks ja analüüsitavaks täiesti uute meeto-
ditega. Peamiselt pean siin silmas andme- ja võrguteaduslikke meetodeid. Saaks 
uurida, kuidas on inimvõrgustikud, teemade ja kultuurivormide seosed aegade 
jooksul muutnud. Või täpsemalt: seda muutust tinginud. Olen kindel, et nõnda 
jõuaksime täiesti uute teadmisteni sellest, miks muutused on aset leidnud ning 
leiavad nüüd ja edaspidi (Ibrus jt, 2020, 2021a, 2021b). Üheks esmaseks näiteks, 
kuidas kasutada andmebaaside sisemisi linke kultuuri arengu uurimiseks, oli 
Maarja Ojamaaga kahasse kirjutatud meetodiarenduse peatükk (2020a), kus 
näitasime, kuidas saab Eesti filmi andmebaasi andmeid kasutada Eesti filmide 
ja filmitegijate suhete analüüsimiseks läbi aegade (joonis 1).
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Joonis 1. Näide Eesti filmiteemade ja filmitegijate võrgustike uuringust:  
Eesti dokumentaalfilmide teemad ja nende tegijad 1950-ndatel.

Teisisõnu annaks kultuuri andmebaaside linkandmestamine uued tööriistad 
ka muutuste ehk innovatsiooni uurijatele nagu siinkirjutaja. Kindlasti tõstak-
sid sellised lahendused ka laiemas mõttes ühiskondade läbipaistvuse taset ja 
protsesside analüüsitavuse võimekust. See omakorda võimaldaks nende edasist 
optimeerimist ning probleemkohtade neutraliseerimist. Innovatsioonisüsteemide 
uuringute valdkonnas (sellest allpool) nimetatakse sellist optimeerimist 
innovatsioonisüsteemide koordinatsiooni parandamiseks. 
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Innovatsioonisüsteemid ja avalik väärtus

Ülal keskendusin peamiselt sellele, kuidas me kolleegidega uurime kultuuri 
väikesi muutusi andmeteaduse abil ja selleks ka uusi andmesüsteeme üles 
ehitades. Innovatsioonisüsteeme uurime ka klassikalisemate, sh peamiselt 
kvalitatiivsete meetoditega, lähtudes seejuures innovatsioonimajanduse ja 
kultuurisemiootika interdistsiplinaarsest kombinatsioonist. Rahvuslikud inno-
vatsioonisüsteemid on avalike ja erasektori institutsioonide võrgustikud, mis 
vahetavad omavahel teadmisi ja muid ressursse (nt oskustöötajaid) ning milles 
selliste ülekannete tulemusel jõutakse innovatsioonideni, mis omakorda tõstavad 
majanduses tootlikkust ja viivad seeläbi lõpuks ka heaolu kasvuni. 

Innovatsioonisüsteemide analüüs tähendab ennekõike nn koordinatsiooni-
tõrgete identifitseerimist – kas ja kus on probleeme teadmiste efektiivsete 
ülekandmisega – ning seejärel institutsioonide või meetmete seadmist või uute 
loomist, et koordinatsioonitõrkeid neutraliseerida. See tähendab põhimõtteliselt 
n-ö aktiivset turukorraldust, aga tegu ei ole neoklassikalisele või keinslikule 
majandusele omase arusaamaga turutõrgetest ja lähtuvast vajadusest neil koh-
tadel, kus turg tõrgub, need lihtsalt asendada riikliku teenusepakkumisega. 
Selle asemel seatakse meetmeid või institutsioone nii, et turg ise hakkaks 
efektiivsemalt toimima. Lihtsaimate näidetena saab siin tuua meetmed, mis 
aitavad kaasa ülikoolide ja ettevõtete koostööle, või idufirmade inkubaatorid ja 
kiirendid, mis toetavad uuenduslike ettevõtete kasvu. Innovatsioonisüsteemide 
uurijad aga rõhutavad eraldi asjaolu, et need koosnevad nii era- kui ka avaliku 
sektori institutsioonidest. See on oluline muu hulgas ka seetõttu, et avalikud 
institutsioonid süsteemis töötavad erinevate ja alternatiivsete eesmärkide suunas, 
tõstes nõnda süsteemi sisemiste eesmärkide mitmekesisust. Kui innovatsioon 
on põhimõtteliselt kombinatsioon, siis süsteemi mitmekesisus tõstab ühelt poolt 
süsteemi võimekust innovatsioonideni jõuda, aga ka süsteemi valmisolekut eri 
kriisidele reageerimiseks. Sest kui kriis tähendab seniste eelduste põhimõttelist 
muutumist, siis on hea, kui süsteem on pikka aega lähtunud erinevatest seisu-
kohtadest, olles nõnda paremini valmis ümberorienteerumiseks. Nüüdsel 
konstantsete kriiside aegadel on selline valmisolek eriti oluline (Ibrus, 2019).

Lisaks suurtele rahvuslikele innovatsioonisüsteemidele analüüsitakse ka väikse-
maid, regionaalseid ja sektoraalseid innovatsioonisüsteeme. Meediainnovatsiooni 
uurimine tähendab ka vajadust uurida meediasektorit ja külgnevaid sektoreid 
kui sektoraalset innovatsioonisüsteemi. Sarnaselt ülal kirjutatuga on eesmärk 
leida üles süsteemi koordinatsioonitõrked, parendada süsteemi kooskõla ja tead-
muse ning muude väärtuste ülekandeid. Samuti on oluline avaliku ja erasektori 
täiendavus. Viimase aspekti osas on igas meediasüsteemis oluline küsimus 
avalik-õigusliku meediainstitutsiooni roll – kas see toimib turutõrke neutraliseeri-
jana, tehes asju, mida turg ei tee. Või innovatsioonisüsteemi koordinatsioonitõrke 
neutraliseerijana, tehes asju, mis aitavad kogu süsteemil efektiivsemalt toimida. 
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Kolleegidega oleme näidanud, kuidas ERR-i lauluvõistlus „Eesti laul“ toimis 
hästi just koordinatsioonitõrke neutraliseerijana. Selle tulemuseks on olnud nii 
elavnenud Eesti muusikatööstus kui ka muusikameedia, eriti Eesti raadioeetrid 
(Ibrus, jt, 2019).

Paar aastat tagasi võtsime ette küsimuse, kas sellist innovatsioonisüsteemide 
koordinatsiooni saaks uurida ka laiemas plaanis andmeteaduse toel. Alustasime 
ERR-i telekanalite eetriandmestikuga, et muu kõrval uurida ka seda, kuivõrd 
tellib ERR saateid sõltumatutelt tootjatelt. Leidsime, et kuigivõrd ei telli (Ibrus jt, 
2023). Selline tellimine on aga oluline viis, kuidas avalik-õiguslik meedia saab 
erasektorit kaasa tõmmata, panna töötama mitmekesisema materjali kallal ning 
toetada eriti just uuenduslikke väiksemaid ettevõtteid. See on ka oluline viis 
tagamaks, et avalik-õigusliku meedia pakutav sisu oleks ideelises plaanis mitme-
kesine, Eesti mõtteruumi rikastav. Siin viidatud artikkel oli esimene samm 
sedalaadi ettevõtete ja professionaalide koostöösuhete uurimisel. Ka sellele 
aitaks kaasa Eesti kultuuri- ja meediaandmebaaside linkandmestamine. Nii 
saaks uurida koostöösuhteid paljudes meediakanalites ja ka üle meediumipiiride. 

Innovatsioonisüsteemide ideest ja uuringuist on tõukunud eraldi uurimis-
teema – kuidas loovad meediainstitutsioonid, eriti oma andmelahendustega, 
ühiskonnale avalikku väärtust. Laiemas plaanis lähtub see arusaamisest, et 
innovatsiooni süsteeme uurides ei saa ainueesmärk olla laiem tootlikkuse kasv, 
vaid ka innovatsioonide kasulikkus ühiskonnale, selle heale toimimisele. Avaliku 
väärtuse mõiste on vana. Sedalaadi ideedega töötas juba Aristoteles. Tema tegi 
vahet vahetus- ja kasutusväärtusel. Kasutusväärtus on asjadel, millele on juurde-
pääs ja millel on kasulikkus kõigil ühiskonnaliikmetele. Kuigi selle üle, kuidas 
ja kellele väärtust luuakse, on majandusteadlased vaielnud Adam Smithist alates, 
tõusis „avalik väärtus“ konkreetse kontseptsioonina esile 1990-ndatel Ameerika 
juhtimisteadlase Mark H. Moore’i töödes (Benington, Moore, 2011; Moore, 
1995). Tema ja ta kolleegide kohaselt peaks avaliku väärtuse loomise eesmärk 
kannustama kogu avalikku teenistust. See tähendab turgudesse pro aktiivset 
sekkumist, kuid mitte niivõrd piirava regulaatorina, vaid uusi või laiemale ava-
likkusele soodsamaid turge luues. Uute turgude loomine ja väärtuse pakkumine 
on otseses seoses innovatsiooniga. Teisisõnu peaks avalik sektor kujunema aktiiv-
seks osaliseks innovatsioonisüsteemides, nii nagu eespool ka viitasin.

Seejuures on oluline ka avaliku väärtuse täpsem definitsioon. „Avalik väärtus“ 
ei ole „avalik hüve“, mis on staatiline mõiste ja seondub pigem turutõrke neut-
raliseerimise loogikaga. Avalik väärtus on hüve, mida pakutakse, kuna turud 
seda ei tee. Sellega seoses otsustavad erinevad avalikud ametkonnad, milliseid 
avalikke teenuseid lisaks pakkuda. Moore ja tema kolleeg Benington on ent 
näidanud, et avalik väärtus peab lähtuma sellest, mis on väärtuslik kodanikele 
ning selle eelduseks on toimiv avalik sfäär (Benington, Moore, 2011). Teisisõnu 
peab ühiskond looma selliseid avalikke väärtusi, mille osas on avalikkuses 
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artikuleeritud vajadus. Avalik sfäär ent (teatakse meediauuringutes) on üha 
enam killustunud, väärtusi on neis allruumides palju ja dialoogi ruumide vahel 
kohati vähe (Ibrus, 2020).

Sellest tõsiasjast lähtub omakorda mitu asjaolu. Eri meediakanalite ülesanne 
on korraga koordineerida väärtuse ainelisi mõttevahetusi erinevates kultuuri ja 
ühiskonna allruumides. Väärtusi ongi ühiskonnas palju ning see peab tähendama 
mitmekesisust ka avaliku väärtuse loomes. Kui peame meeles, et innovatsioon 
on kombinatsioon ja et innovatsioonisüsteemide tervis sõltub nende sisemisest 
mitmekesisusest, siis on mitmekesisuse hoidmine iseseisev väärtus. Lõpuks on 
väärtuslik ka kombinatsioon ehk dialoogis leitavad ühiskonna ühisväärtused. 
Ka selliste dialoogide kvaliteet sõltub meediasüsteemist ning seejuures just 
suuremate ja mõjukamate meediaväljaannete tööst.

Eelnevale toetudes: kuigi sotsioloogiapõhistes meediauuringutes on juba koosta-
tud pikki nimekirju eri viisidest, kuidas avalik-õiguslikud meediainstitutsioonid 
saavad luua ühiskonnale avalikku väärtust, oleme Tallinna ülikoolis defineerinud 
avaliku väärtuse kui emergentse nähtuse, mis on alati konteksti-spetsiifiline ja 
muutuses, sõltuv inimeste ja institutsioonide vahelistest interaktsioonidest ja 
dialoogidest (Ibrus jt, 2022). Lisaks oleme näidanud – lähtudes ülal käsitletud 
innovatsioonisüsteemide kontseptsioonist ja eripäradest –, et üks peamisi avaliku 
väärtuse eeldusi on süsteemide mitmekesisus.

Institutsionaalselt mitmekesised süsteemid on võimelised nn diskursiivset 
mitme kesisust nii taastootma kui ka koordineerima dialooge ja ülekandeid, mis 
võimaldavad asjakohaseid, st reaalses kultuurimiljöös väärtust loovaid innovat-
sioone. Samuti tagab selline mitmekesisus ühiskonna valmisoleku kriisideks. 
Pikaaegne diskursiivne mitmekesisus omakorda võimestab kodanikke oma elude 
juhtimiseks nüüdisaja komplekssetes kultuurides. Jõudes siit tagasi Moore’i ja 
Beningtoni definitsiooni juurde: mitmekesine meediasüsteem loob nii eeldusi, et 
erinevate kultuurigruppide väärtusvajadused saaksid rahuldatud, kui ka eelduse, 
et uued väärtused sorditakse kultuuris välja, ning lõpuks veel ka tagab, et nii jõuab 
võimukandjateni, millised on need avalikud väärtused, mille suunas töötada. 

Kõigest eelnevast lähtudes oleme oma teadustöös püüdnud uurida, kuidas 
andme analüüsi toel meediasüsteemide mitmekesisust ja avaliku väärtuse  loomet 
analüüsida ja ka edasisteks analüüsideks tingimusi luua. Et eesmärgiks ei ole 
vaid toimunud protsesside analüüsimine, vaid paremate, enamat avalikku väär-
tust loovate süsteemide disainimine, oleme lisaks linkandmete tehnoloogiatele 
võtnud uurimise alla ka plokiahelate tehnoloogiad. Oleme näidanud, kuidas 
plokiahelapõhised meediaturud mitte ainult aitavad piirata suurplatvormi-
dele omase rendimajanduse mõjusid (platvormid ekstraheerivad loovisikute 
loodud väärtusi), vaid võimaldavad luua süsteeme, kus era- ja avalik väärtus 
segunevad. Teisisõnu, kus terviksüsteem töötab nii süsteemis osalejate kui ka 
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süsteemi kui terviku jaoks (Ibrus, Rohn, 2023; Jemmer, Ibrus, 2023; Järve-
külg jt, 2023; Järvekülg, Ibrus, 2024). Just neil põhjustel oleme edasi liikumas 
süsteemidisainide suunas, mis kombineerivad nii eelkirjeldatud linkandmeid 
kui ka plokiahelatehnoloogiaid. Sihiks on tõsta nii süsteemide läbipaistvust ja 
innovatsioonidele orienteeritust kui ka saavutada, et süsteemis loodud väärtused 
jõuaksid nende tegelike loojateni ning süsteemid oleksid valitsetud läbipaistvalt, 
kaasavalt ja efektiivselt. 

Kokkuvõttes oleme Tallinna ülikooli Balti filmi, meedia ja kunstide instituudis 
teostanud ja edasi arendamas transdistsiplinaarset uurimisprogrammi, mis lõimib 
kultuurisemiootikat, meediauuringuid, innovatsioonimajandust ning andme- ja 
arvutiteadusi ning mille eesmärk on mõista paremini meedia ja digitaalsete 
vahendussüsteemide rolli laiemates innovatsioonisüsteemides ning leida viise, 
kuidas panna meediasüsteem looma dünaamilist ja mitmekesist avalikku väär-
tust, tõstes seejuures meediasüsteemi enese võimekust ja kestlikkust. 
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 POLIITIKASEMIOOTIKA VAADE 
VANDENÕUTEOORIATELE

Oleme viimased kümme aastat elanud ajal, mil kriis järgneb kriisile – meenuta-
gem siinkohal peamiselt Euroopat tabanud rändekriisi, üleilmse koroonaviiruse 
pandeemia puhkemist või traagilist Ukraina sõda. Igasugune kriis on ühtlasi ka 
kommunikatsioonikriis, kus kultuurikonteksti tundmine või mittetundmine võib 
olla nii probleemide lahendaja kui tekitaja. Tänapäevane suhtlus toimub paljuski 
erinevate meediaplatvormide vahendusel, kus ühiskondlikult oluliste teemade 
fookusesse toomisel ja auditooriumi seisukohtade kujundamisel rõhutakse identi-
teedi ja kultuurimälu seisukohast olulistele aspektidele ja sündmustele. Niisugune 
auditooriumi tunnetust ja olukorrataju kujundav tegevus on vähem või rohkem 
seotud võimu toimimisega ühiskonnas, olgu selleks status quo säilitamine, 
muutuste esilekutsumine või muu eesmärgi saavutamine.

Mitmed tänapäevase strateegilise ja poliitilise kommunikatsiooni uurijad on 
välja toonud, et viimasel kümnendil toimub demokraatlike riikide ja nende 
kodanike vastu suunatud mõjutustegevus eelkõige sotsiaalmeedia vahendusel 
(Nissen, 2015; Singer, Brooking, 2018). Sotsiaalmeedia on kujunenud oluliseks 
infokonfliktide tandriks, kuna see võimaldab strateegilistel tegutsejatel: 1) oma 
lojaalseid toetajaid alal hoida ja neid auditooriumina n-ö kujundada ja kasvatada, 
2) erapooletu publiku poolehoidu võita, 3) vastaspoolt oma narratiivi levitamisega 
õõnestada (vt Nissen, 2015: 84–85). 

Strateegilised tegutsejad ehk aktorid loovad, levitavad ja haldavad sõnu-
meid, mille eesmärk on avalikkuse arvamust, poliitilisi otsuseid või 
sotsiaalset käitumist mõjutada. Strateegilised aktorid võivad olla näiteks 
valitsused, poliitilised parteid, sõjaväelised üksused, meediaorganisat-
sioonid või aktivistide rühmad.

Niisiis on Facebook, Youtube, Instagram, Tiktok ja teised osalusmeedia 
plat vormid kujunenud peamisteks kanaliteks, mille vahendusel rahuajal koor-
dineeritud väärinfo, vandenõuteooriate ja muu kumuga manipuleerimine toimib. 
Infoga mõjutamine sotsiaalmeedias on iseäranis tõhus konfliktide ja kriiside 
latentses või varajases faasis, siis ei ole auditoorium veel ülemäära kriitiline 
ega võimaliku väärinfo suhtes kahtlustav (Nissen, 2015: 101).

https://doi.org/10.3176/evp.2024.11
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Poliitikasemiootika pakub kultuuri ja- kontekstitundlikku analüüsiraamis-
tikku, mis võimaldab meedias lahti rulluvaid võimu- ja mõjutusmänge uurida ja 
mõtestada. Alljärgnevalt avame eespool nimetatud lähenemiste eripära, näitame 
vandenõuteooriate kui efektiivse mõjutusvahendi potentsiaali poliitiliste prot-
sesside kujundamisel ning ühtlasi osutame, miks kultuuritundlik perspektiiv 
siin vajalikku kontseptuaalset tuge pakub.

Poliitika kui avalik identiteedikujundamise protsess

Kitsamas tähenduses osutab termin poliitika areenile ehk asukohale, hõlmates 
eelkõige riiklike institutsioonide, näiteks parlamendi ja parteide tegevustega 
seonduvat. Tavapäraselt on poliitika analüüsiga asukohapõhiselt tegelnud 
erinevad poliitikauuringute suunad, uurides valimisega seotud küsimusi, insti-
tutsionaalset võimu jaotumist ja rakendamist jne. Poliitikasemiootika siinses 
käsitluses mõtestab poliitilisena aga ennekõike ühiskondlike suhete kujundamise 
tähistamisprotsesse, mille kaudu püütakse (ajutiselt) lahendada ühiskonnale 
olemuslikke vastandusi ja konflikte. 

Poliitikasemiootika fookuses on tähistamisprotsesside uurimine, mille 
kaudu püütakse (ajutiselt) lahendada ühiskonnale olemuslikke vastandusi 
ja konflikte.

Kategooria poliitiline protsessi termineis mõistetuna osutab niisugustele tendent-
sidele, kus mingeid ühiskondlikke aspekte sätestatakse võimusuhete raamistikus 
poliitilistena, avalikkuse huvisfääri kuuluvatena ning enamasti on need ühel või 
teisel moel seotud avaliku indentiteedikujundamise praktikatega. Tänu info- ja 
kommunikatsioonitehnoloogia hüppelisele arengule ja suhteliselt odavale hinnale 
on peaaegu igaühel ligipääs infovoogude tõlgendamisele ja tootmisele, mistõttu 
on konfliktitander tänapäeval oluliselt laienenud. Siinkohal tuleb rõhutada, et 
poliitikasemiootika seisukohalt ei ole identiteet midagi valmisolevat, mida sub-
jektid keele (jt semiootiliste süsteemide) abil lihtsalt väljendavad ja vahetavad, 
vaid identiteet kujuneb vastastikuses kommunikatsioonis ehk protsessis. See-
tõttu ei ole ka mõtet rääkida subjektide ja nähtuste identiteedist, vaid üksnes 
identifikatsioonist, mis rõhutab selle protsessuaalset, dünaamilist ja vastastikust 
(relatsioonilist) loomust (Selg, Ventsel, 2021). 

Poliitikasemiootika üks uurimisfookusi on infomõjutustegevus. Infomõjutus-
tegevus on strateegiline ehk eesmärgipärane kommunikatsiooniviis, mille sihiks 
on mõjutada inimeste arvamusi, hoiakuid ja käitumist, kasutades selleks (väär)-
info levitamist või tõlgenduskontekstiga manipuleerimist. Ennekõike keskendub 
semiootiline lähenemine siin niisuguste tähistamispraktikate läbivalgustamisele, 
mida suuremad ühiskondlikud toimijad – näiteks erakonnad, eriti aga riigid – 
kasutavad, et võita auditooriumi liikmete poolehoid ja vormida konkreetsete 
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päevakajaliste konfliktide tähendusi, aga ka üldisemaid väärtushoiakuid ja iden-
titeedi kujundamisi mõjutajale sobilikus suunas. 

Semiootiline lähenemine infomõjutustegevusele uurib, kuidas suured 
ühiskondlikud toimijad, eriti riigid ja erakonnad, mõjutavad auditooriumi 
arvamusi ja kujundavad konfliktide tähendusi ning üldisemaid väärtus-
hoiakuid ja identiteeti vastavalt oma eesmärkidele.

Infomõjutustegevuses on auditooriumi veenmine enamasti edukas juhul, kui 
rõhutakse identiteedi ja kultuurimälu seisukohast olulistele sündmustele. See-
tõttu võimaldab süstemaatiline semiootiline analüüs tuvastada konkreetseid 
mõjutusvõtteid ja narratiive ning nende taga olevaid laiemaid strateegilisi ees-
märke. Väärinfol on mõju, kui see kordab järjepidavalt lugusid, mis teatud 
väärtusi ja toimijaid soosivad. Inimesed armastavad lugusid ehk narratiive, kuna 
tegemist on ühe kõige loomulikuma viisiga erinevate sündmuste mõistmiseks, 
meeldejätmiseks ja teistega jagamiseks. Üksiku väärinfo killu (nt valeuudise) 
mõju pole kuigi suur. Küll aga võib süsteemne eksitavate lugude levitamine 
mõjutada inimeste olukorrataju ning kujundada nende hoiakuid. Need lood 
läbivad erinevaid kommunikatsioonikanaleid ja tekste, varieerudes uudistest ja 
pressiteadetest sotsiaalmeediapostituste, videote, kommentaarideni jne. Täna-
ses julgeolekuolukorras on see suund erilise tähelepanu all. Teema olulisust on 
rõhutanud Euroopa Komisjoni aruanne 2019 ning see on leidnud olulise koha 
Eesti riigi pikaajalises strateegias „Eesti 2035“.

Vandenõuteooriate poliitiline potentsiaal

Vastaste süüdistamist salajastes kokkumängudes või osalemises laiemates vande-
nõudes on poliitilistel eesmärkidel kasutatud sajandeid. Näiteid võime tuua nii 
antiikmaailma kohtukõnedest kui ka Abraham Lincolni või Winston Churchilli 
poliitilisest retoorikast, rääkimata Hitleri propageeritud juudivandenõust või 
Stalini „suure puhastuse“ aegsetest rahvavaenlaste hävitamise kampaaniatest. 
Tõsi, alates 20. sajandi keskpaigast on laiem avalikkus vandenõuteooriatesse 
suhtunud kui stigmatiseerunud ehk häbimärgistatud teadmusvormi, mida hakati 
seostama paljuski totalitaristlike režiimide propagandaga. 

Vandenõuteooriate akadeemilise uurimise vaatepunktist kujunes oluliseks tähi-
seks Richard Hofstadteri raamatu „The Paranoid Style in American Politics, 
and Other Essays“ ilmumine 1965. aastal ja selle soe vastuvõtt akadeemilise 
ringkonna poolt. Sealt sai alguse vandenõuteooriate käsitlemine patoloogiana. 
Nimelt hakati visandama paralleele vandenõuteooriate ja kliinilise paranoia 
vahel (Ventsel jt, 2023). Niisugune muutus näitab selgelt vandenõuteooriate 
marginaliseerimist ja stigmatiseerimist ning konspiratsioonilugude liikumist 
poliitmaastiku perifeeriasse. Niinimetatud peavoolu (mainstream) poliitretoorikas 
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saab rääkida vandenõuteooriate 
uuest tõusust alates eelmise küm-
nendi keskpaigast pärast Donald 
Trumpi presidendikampaaniat 
ja Brexiti referendumit  aastal 
2016 ning seoses poliitiliste 
protsessidega Ungaris ja Poolas. 
Nii on konspiratsiooniteooriad 
hakanud pakkuma suurt huvi 
ka kommunikatsiooni- ja eriti 
populismiuurijatele.  

Sotsiaalmeedia ajastul, mil info-
kultuuri olulisteks parameetriteks 
on sõnumite vahetu levik ning 
auditooriumini jõudmise kiirus, 
on muutunud üha raskemaks 
ja ressursimahukamaks konk-
reetse infokillu mõtestamine ja 
selle usaldusväärsuse kontrolli-
mine. Sotsiaalmeedia infokülluse 
kontekstis on vandenõuteooriad 
osutunud efektiivseteks tähelepa-
nupüüdjateks, kuna nad seovad 
aktuaalsed sündmused tugevate 
ning võrdlemisi lihtsalt hooma-
tavate tähendustega. Seetõttu 
sobivad vandenõuteooriad suu-
repäraselt kiiretel reaktsioonidel 

ja võrdlemisi kasinal argumentatsioonil rajaneva jagamiskultuuriga, mis annab 
taolistele lihtsatele, löövatele ja intrigeerivatele seletustele võimaluse ülipopu-
laarseks muutuda. 

Vandenõulood võimaldavad infopunktikeste sigrimigrist tähenduslikke kujun-
deid välja joonistada. Veelgi enam, nad pakuvad sageli lausa valmis šablooni, 
millele tuginedes n-ö valgustunud auditoorium saab tulevastes tõlgendusolu-
kordades ise taolisi jooni tõmmata ning leiab pealtnäha juhuslikes andmetes 
vandenõu olemasolu kohta tõendeid. Vandenõuteooria võib funktsioneerida kui 

Joonis1. Propagandanäituse „Igavene juut“ plakat aastast 
1937. Allikas: wikimedia commons (https://commons.
wikimedia.org/wiki/File:Der_ewige_Jude_postcard.jpg)

Sotsiaalmeedia infokülluse kontekstis on vandenõuteooriad osutunud 
efektiivseteks tähele panupüüdjateks, kuna nad seovad aktuaalsed sünd-
mused tugevate ning võrdlemisi lihtsasti hoomatavate tähendustega.

https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Der_ewige_Jude_postcard.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Der_ewige_Jude_postcard.jpg
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tõlgendusprotsessi oluline ankur ning olla seega potentsiaalselt palju ohtlikum 
kui üksik väärinfokilluke või valeuudis, kuna vandenõuteooria suunab sageli 
auditooriumi tõlgendama hüperskeptilises valguses terveid reaalselt aset leidnud 
sündmuste jadasid ning mitmesuguseid fakte (Benkler jt, 2018: 34). Kuigi audi-
tooriumile sihilikult väärinfo andmise eesmärgil toodetud valeuudised võivad 
olla vandenõuteooriad, ei tohiks nende vahele siiski võrdusmärki tõmmata. 
Vandenõuteooria eeldab kindlat tüüpi tähendussuhteid, mida valeuudised alati 
ei pruugi sisaldada. Erinevalt valeuudistest ei looda vandenõuteooriate täna-
päevaseid versioone tavaliselt ainult selleks, et kellelegi soovitakse meelega 
väärinfot anda. Autorid väljendavad neid teooriaid ka siirast vandenõuhirmust 
või mängulisest soovist toimunule vandenõu kaudu seletus anda. 

Mis teeb vandenõuteooriatest efektiivse vahendi poliitiliste eesmärkide 
saavutamisel?

Pole arvatavasti raske leida näidet vandenõuteooriate kasutamise kohta poliiti-
liste oponentide vastase relvana. Seda tehakse umbusu või koguni hirmu ja 
põlastuse tekitamiseks, oma jutupunktide vürtsitamiseks ning moraalse üleoleku 
ja positiivse enesekuvandi konstrueerimiseks. 

Vandenõuteooria näeb sündmusi konfliktina, mille põhjuseks on salajase 
eesmärgiga grupp, kelle manipulatsioonide tõttu kannatab ühiskonna osa, 
tihti suur enamus. Seega on konflikt, olles igasuguse poliitilise võitluse 
keskmes, vandenõuteooriate peamine sisu.

Vandenõuteooria näeb sündmusi konfliktina, mille käivitavaks jõuks on „salaja 
kurjadel eesmärkidel tegutsev grupp“ (Birchall, 2006: 34), kelle mahhinat-
sioonide tagajärjel mingi osa ühiskonnast, sageli suur enamus, kannatab. See 
tähendab, et konflikt, mis on igasuguse poliitilise võitluse kese, on vandenõu-
teooriate tuum. Vandenõuteooriad töötavad, sest on üles ehitatud vastandusele 
meie ja nende vahel ning märgatav osa auditooriumi poolehoiu pärast käivast 
võitlusest on suuremal või vähemal määral seotud identiteediloome erinevate 
aspektidega (Ventsel jt, 2023).

Vandenõuteooriad meie-nemad vastanduse kujundajana

Vandenõuteooriad on poliitilises kommunikatsioonis ja infomõjutustegevuses 
võimas tööriist, kuna nad võimaldavad mõjutajale sobilikus suunas kujun-
dada väärtushoiakuid ja identiteete. Pikaajaliselt sisse töötatud lood pahalaste 
salajastest manipulatsioonidest, vandenõu tõttu pahatihti iseenda teadmata 
kanna tavatest rahvamassidest ning kangelaslikest vandenõu vastu võitlejatest 
võivad hakata olulisel määral suunama publiku enesetaju ja maailmatõlgendust. 
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Vandenõuteooriad toimivad kui tõhusad identiteedi kujundajad, kuna nad tõmba-
vad selge piiri meie kui vandenõu ohvrite ning nende kui vandenõulaste vahele. 
Tänapäevastes vandenõuteooriates visandatud vaenlasekuju kehastab äärmus-
likku võimuiha ja kurjust. Tema lõppeesmärgina nähakse totaalse kontrolli 
saavutamist inimkogemuse ja materiaalsete ressursside üle. Vandenõulugudes 
pakutud n-ö positiivne programm eeldab vandenõude paljastamist ja nende taga 
oleva salajase võrgustiku väljajuurimist. Taolised vandenõulugudel põhinevad 

strateegilised sõnumid on 
mõjusad, kuna võimaldavad 
nende saatjal tugevat gru-
piidentiteeti, mobiliseerida 
toetust, õhutada vastasseisu 
ja isegi õigustada teatud 
tegevusi või poliitikaid, mis 
on suuna tud vandenõulaste 
või nende käsilastena taju-
tud rühmade vastu. Näiteks 
Fideszi partei ja selle juht-
figuur Ungari pikaaegne 
peaminister Viktor Orbán on 
meisterlikult ära kasutanud 
vandenõuteooriate identi-
teeti kujundavat potentsiaali, 
süüdistades järjepidevalt 
Euroopa Liitu ning Georg 
Sorost ja tema käsilasi riigi 
suveräänsuse õõnestamises, 
et tugevda da oma kuvandit 
rahva kaitsjana ja pahalaste 
vastu võitlejana. 

Joonis 2. Ungari valitsuse 
jagatud küsimustik, mis sisaldab 
otseselt viiteid Sorost patuoinana 
kujutavale vandenõuteooriale. 
Selle ülaosas on kujutatud  
naeratavat Sorost, mille kõrval 
olev tekst kutsub vastajat Sorosi 
plaani mitte maha vaikima. 
Allikas: Wikimedia commons 
https://commons.wikimedia.
org/wiki/File:NK_kerdoiv-pa-
ge-001.jpg

https://commons.wikimedia.org/wiki/File:NK_kerdoiv-page-001.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:NK_kerdoiv-page-001.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:NK_kerdoiv-page-001.jpg
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Populistide retoorika, mis rõhutab eliidi salasepitsusi rahva vastu, sobitub sujuvalt 
vandenõuteooriatega, lihtsustades poliitilisi protsesse ja riigivalitsemise loogikat 
äärmuseni. Kõikvõimalike murettekitavate globaalsete arengute ja kohalike 
probleemkohtade seostamine vandenõulaste tegevusega võimaldab populistlikel 
jõududel juurutada mustvalget maailmapilti. Väga tumedates toonides maalitud 
vaenlasekuju taustal on hõlbus end esitleda kui headuse jõude ehk määndunud 
eliidile ja peavoolule vastanduvaid julgeid tõe eest seisjaid, rahva kaitsjaid ja 
ebatraditsiooniliste lahenduste pakkujaid. Orbán on selles osas silmatorkav 
näide, kujutades ennast ja oma valitsust kui rahva eest võitlejaid, kes seisavad 
vastu Brüsseli diktatuurile, immigrantide sissetungile ning ohtlikke väärtusi 
propageerivale siseeliidile Ungaris. 

Poliitilisel eesmärgil kultiveeritud meie ja nende vaheline konflikt koos neis 
osalevate kangelaste ja pahalaste kujudega peab sobituma publiku jaoks juba 
varasemate oluliste lugude ja muude mäluseostega. Sestap kasutavad popu-
listide levitatud vandenõuteooriad tänaste võitluste kujutamisel sageli viiteid 
ajaloosündmustele või rahvusromantilistele kangelaslugudele. Näiteks Orbán 
samastab oma tegevust ungarlaste vastupanuga Ottomani impeeriumile või 
Nõukogude Liidule, oponente kujutab ta aga tõmmates paralleele ajalooliste 
vaenlaste julmade ja salakavalate meetoditega. Taoline mäluseoste äratamine 
on osutunud tõhusaks viisiks, et süvendada jõulisel vastandumisel rajanevat 
identiteeti ja õigustada Fideszi poliitikaid kui ainuvõimalikku viisi Ungari huvide 
kaitsmiseks.

Nagu eelnevalt toonitatud, pole mingi rühma enesekuvandi ja maailmatunnetuse 
põimumine konspiratsiooniteooriatega võimalik ühekordse poliitkampaaniaga, 
vaid eeldab pikaaegset ja süsteemset vaenlasekuju juurutamist. Kui kord aga 
publik vandenõuteooriatele omase meie-tunnetuse kas või osaliselt omaks võtnud 
on, võib see muutuda võimsaks tööriistaks, mille abil ennast moraalse ohvrina 
positsioneerida ja õigustada tavaolukorras vastuvõetamatuna tunduvate mee-
todite kasutamist vaenulikuna tajutud jõudude vastu.

Rühm, kelle identiteediloome rajaneb vandenõuteooriatel, näeb end sageli 
moraalse ohvrina ning peab seetõttu õigeks tajutavate vaenlaste vastu mis 
tahes meetmete kasutuselevõttu.

Näiteks on Ungari valitsus rakendanud mitmeid ebademokraatlikke meetmeid: 
loonud avaliku häbistamise eesmärgil nimekirju väidetavatest soroslastest, piira-
nud ajakirjandusvabadust ning viinud läbi arreteerimisi, mida põhjendatakse kui 
rahva kaitsmist välis- ja sisevaenlaste salajase õõnestustegevuse eest. 

Meie ja mitmete teiste autorite teadustöö (Ventsel jt, 2023; Kreko, 2020; Cook, 
Lewandowsky, 2020) on näidanud, et selliseid identiteediga tihedalt seotud 
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vande nõuteooriaid on peaaegu võimatu ümber lükata, kuna iga nende vaidlusta-
mise katset kiputakse tõlgendama vandenõulaste rünnakuna. Vandenõuteooriale 
kinnistuv meie-tunnetus vallandab mitte ainult lootusi ühiskondlikust õitsengust, 
mis peaks pärast vandenõude väljajuurimist saabuma, vaid ka intensiivseid 
emotsioone, nagu viha, põlgus ja hirm, mida vaenlase tegevuse pidev kujutamine 
tekitab. Identiteedi alustalana kasutatud vandenõuteooriad süvendavad pikaajalisi 
sotsiaalseid ja poliitilisi lõhesid, esitades tõsiseid väljakutseid demokraatia ja 
avatud ühiskonna põhimõtetele.

Vandenõuteooriad tõlgenduskogukonna vormijana

Vandenõuteooriaid kasutatakse poliitilises kommunikatsioonis ka väikse-
mate ning hajusamate eesmärkide saavutamiseks kui identiteediloome. See 
on tõhus vahend, millega publiku tähelepanu püüda ja hoida. Tänapäevases 
infoülekülluses on just tähelepanu – infokildude märkamine ning publiku aja ja 
keskendumisvõime pühendamine nende läbitöötamisele – väärtuslik ressurss, 
mille pärast erinevad avalikku arvamust kujundada üritavad jõud võitlevad. 
Donald Trumpi vandenõuvihjetest ning -süüdistustest tulvil olevad valimis-
kampaaniad demonstreerivad, kuidas konspiratsiooniteooriaid talle sobiliku 
tõlgendusfooni saavutamiseks kasutatakse. Intrigeerivad väited mastaapse 
valimistulemuste võltsimise, süvariigi riukalike manipulatsioonide või koguni 
demokraatliku partei eliidi seoste kohta võigaste kannibalistlike rituaalidega 
mõjuvad uudishimu ja emotsioone äratavalt ning lisaks suunavad ka avalikkuse 
tähelepanu Trumpi poliitikate kitsaskohtadelt eemale.

Konspiratsioonilugude tõhusus tõlgenduskogukondade kujundamisel 
ja kooshoidmisel tuleneb suuresti võimest äratada kuulajates tugevaid 
emotsioone, pakkuda põnevust ning võimalust keerukatel ühiskondlikel 
teemadel rääkida.

Vandenõuteooriad toimivad kui magnetid, mis loovad ja seovad tõlgen dus  kogukondi. 
Tõlgenduskogukond on inimrühm, kes jagab ühist tähendusloomestrateegiate, 
väärtuste ja uskumuste kogumit, mida kasutatakse tekstidele ja nähtustele tähen-
duse andmiseks ja mõistmiseks. Tõlgenduskogukonna tänapäevaseks näiteks 
võib tuua sotsiaalmeediagrupid, kes koonduvad jagatud teemade ja ideoloogiate 
ümber. Nendes gruppides kerkivad esile eestkõnelejad, kujunevad välja jagatud 
väärtused, suhtlusnormid ja eristuv väljendusviis nii sõnas kui pildis (Madisson, 
Ventsel, 2021, 45). 

Konspiratsioonilugude tõhusus tõlgenduskogukondade kujundamisel ja koos-
hoidmisel tuleneb osaliselt võimest äratada kuulajates tugevaid emotsioone, 
pakkuda põnevust ning võimalust keerukatel ühiskondlikel teemadel rääkida. 
Sageli on kaasarääkimine oma mitmeti mõistetavuses ja mängulisuses nauditav 
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ning loob sotsiaalmeedialõi-
medes suhtlevate inimeste 
vahel õlatunnet.

Vandenõuteooriad köi  da-
vad publikut,  pakkudes 
võimalust osaleda  justkui 
tõlgenduslikus detektiivi-
mängus, otsides varjatud 
jälgi, mis viiks pahalaste 
võrgustiku paljastamiseni. 
Vandenõulugusid vahenda-
vaid tõlgenduskogukondi 
hoiab koos hasartne soov 
avastada ning jagada 
paha laste tegevuse kohta 
tõendeid, mis on laiema 
üldsuse jaoks  peidetud, 
kuid n-ö teritatud  silmale ja 
kõrvale siiski märga tavad. 
Nii otsitakse vande nõu 
tõendeid ka kõrvaltvaata-
jale ootamatuna näivatest 
kohtadest, näiteks inimeste kehakeelest, keele väära    tusest, lühenditest, numbri-
kombinatsioonidest, aga ka näiteks tekstide tagurpidi lugemisest. Näiteks 
märkisid 5G-mobiilimastide ründajad, et neil on kindlaid tõendeid mastide seos-
test saatanaga, kuna nimetus 5G kannab ilm selgeid vanakurja märke: number 
5 tähistab pentat ja G on grammi lühend. 

Hasartne varjatud tõendite otsing ning oma leidude jagamine kaasmõtlejatega 
hoiab auditooriumi kaasatu ja pühendununa. See rahuldab inimeste loomulikku 
uudishimu ja soovi mõistatusi lahendada. Kui taolist tõlgendushasarti tekitavaid 
lugusid kombineeritakse oskuslikult avaliku arvamuse kujundaja strateegiliste 
sõnumitega, tekib publikul nendega tugev emotsionaalne side ning nad püsivad 
publiku mõtteis isegi juhul, kui nendega täielikult ei nõustuta.

Vandenõulõimede juurde sattudes ei otsi publik sealt n-ö viimast tõde, pigem 
võetakse seal vahendatud selgituste osas poolküüniline, pooltõsine vaatepunkt 
(Ventsel jt, 2023). Kuid on üldteada, et hea loo puhul ei saa tõele mittevastamine 
takistuseks. Inimloomuses on ka võime fantastilistele kangelastele kaasa elada 
ja mõistatustele lahendusi otsida. Sotsiaalmeediagrupis järk-järgult intrigeeri-
vaid vandenõuviiteid jagades loovad mõjutajad publikus vandenõupädevust ehk 
tõlgenduskogukonna jaoks saavad omaseks vandenõude kujutamisega seotud 
selgituskäigud ja sõnalis-pildilised vahendid. Eduka mõjutustegevuse korral 

Joonis 3. Karikatuur, mis kujutab vandenõuteoreetikuid  
5G-mastidelt kurjuse märke otsimas ja leidmas.  
Pildi allikas: ChatGPT4
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hakkavad tõlgenduskogukonna liikmed taolisi mäluseoseid kahtlasena tunduvate 
sündmuste või nähtuste seletamisel spontaanselt kasutama. Sellisel viisil saavad 
vandenõuteooriad ja nende baaselemendid publiku jaoks mitte ainult tuttavaks, 
vaid ka auditooriumi liikmete tähendusloome oluliseks osaks. 

Mõjutuseesmärke täitvaid vandenõulugusid vahendavaid tõlgenduskogu-
kondi ei looda kunagi tühjalt kohalt. On oluline teadvustada, et mõjutajate 
kommunikatsioonimeeskonnad jälgivad tähelepanelikult mitmesuguseid sot-
siaalmeediakanaleid, et olla kursis neid huvitava auditooriumisegmendi jaoks 
aktuaalsete teemade, märksõnade ja piltidega. Nad kasutavad neid hoolikalt 
oma loodud vandenõumosaiigi ehituskividena. Vandenõuteooriad on olemuselt 
alati olnud folkloorne nähtus. Nad põhinevad sarnaste motiivide kordamisel: 
ühiskonda valitsevad salaja tegutsevad kahjulikud jõud, inimestele tehakse aju-
pesu, avalikkuse eest varjatakse olulist infot, vandenõulased kasutavad salajast 
koodi jne. 

Vandenõulugusid on aastasadu jutustatud ning on tähelepanuväärne, et 
seal korduvad järgmised põhimotiivid: varjatud pahalaste võrgustiku 
tegutsemine ühiskonnas, ajupesu, olulise info varjamine avalikkuse eest, 
salajased koodid jne.

Vandenõulugude strateegilised vestjad täidavad need põhimotiivid pidevalt 
viide tega päevakajalistele sündmustele ja kombineerivad neid hetkel trendikate 
sotsiaalmeediasuundumustega. Piiritõmbamine rahva seas n-ö spontaanselt 
tekkinud ja strateegiliselt loodud vandenõuseoste vahele pole sageli võimalik 
ega ka oluline, kuna üks võib kiirelt teiseks üle minna.

Näiteks nii 2016. kui ka 2020. aasta presidendikampaania ajal kasutas Donald 
Trumpi meeskond oskuslikult ära paremäärmuslikes foorumites ringlevaid 
Pizzagate’i63 ja QAnoni64 vandenõuteooriaid, mis kujutasid liberaalseid jõude 
osana üleilmsest saatanakummardajate salavõrgustikust. Muu hulgas oli selle 
keskmes intrigeeriv idee, et salajane eliit allutab maailma oma võimule, röövi-
des ja rituaalselt kuritarvitades lapsi, et ammutada nendest elueliksiiri nimega 
Adrenokroom. Sellistele vandenõuteooriatele viitamine kampaaniakõnedes või 
nende jagamine sotsiaalmeediapostitustes lõi soodsa pinnase tõlgenduskogu-
kondade väljakujunemiseks. Trumpi avalik toetus QAnonile sai eriti nähtavaks 
2020. aasta kampaanias, kus ta kasutas oma sõnavõttudes QAnoni teema-
sid, nagu inimkaubandus ja süvariigivastane võitlus. Tema meeskond levitas 

63 2016. aastal alguse saanud vandenõuteooria, mille kohaselt New Yorgi politsei avastas 
demokraatliku partei liikmetega seotud pedofiilide võrgustiku – toim.

64 Alates 2017. aastast USA-s leviv paremekstremistlik vandenõuteooria ja sellest tõukuv 
poliitiline liikumine – toim.
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aktiivselt QAnoni sõnumeid ja vihjeid, meelitades ligi toetajaid, kes hakkasid 
sotsiaalmeediagruppides ühiselt jagama „tõendeid“ salavõrgustiku võika tege-
vuse kohta. See strateegia mitte ainult ei hoidnud Trumpi juba olemasolevat 
toetajaskonda koos, vaid tõi ka uusi järgijaid, kes nägid Trumpi kampaaniat kui 
võitlust süvariigi ja eliidi vastu, kelle tegevused olid QAnoni postituste kohaselt 
äärmiselt kuritahtlikud ja inimvaenulikud. 

Nagu eelnevalt mainitud, rajaneb suur osa vandenõuteooriate võlust tõlgendus-
likul detektiivimängul – peidetud vandenõumärkide otsimisel. Sama mündi 
teine külg on peidetud sõnumite kasutamine vandenõuteooriaid vahendavas 
tõlgendus kogukonnas. See annab võimaluse ennast teatud eriteadmist ehk 
salakoodi omava rühma liikmena tunda ning süvendab kogukonna liikmetes õla-
tunnet. Näiteks kasutab Trump ka käimasolevas 2024. aasta valimiskampaanias 
avalikes sõnavõttudes vandenõuteooriaid vahendavale tõlgenduskogukonnale 
tuttavat sümboolikat, näiteks akronüümi WWG1WGA,65 vandenõupädevust 
mitteomavale inimesele arusaamatuks jääda võivat fraasi „Torm on tulemas“ või 
mängides kampaaniaüritustel muusikapala, mida tuntakse QAnoni hümnina.66 

65 Akronüüm WWG1WGA tuleneb lööklausest „Where we go one, we go all“ (me kõik läheme 
sinna, kuhu meist üks läheb), mis on erakordselt populaarne QAnoni liikumise seas.

66 QAnoni hümniks peetakse Will Van De Crommerti instrumentaalpala „Mirrors“, mis sai 
laialdaselt tuntuks seoses Donald Trumpi 2024. aasta presidendikampaania üritustega, 
kus ta QAnoni ideedele toetust avaldas.

Joonis 4. Comet Ping Pongi pitsarestoran, kus toimus 2016. aasta USA presidendi-
valimiste ajal vandenõuteooriatest ajendatud tulistamine. Allikas: wikimedia commons  
https://commons.wikimedia.org/w/index.php?search=comet+ping+pong&title=Specia
l:MediaSearch&go=Go&type=image

https://commons.wikimedia.org/w/index.php?search=comet+ping+pong&title=Special:MediaSearch&go=Go&type=image)
https://commons.wikimedia.org/w/index.php?search=comet+ping+pong&title=Special:MediaSearch&go=Go&type=image)
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Intrigeerivate tõlgenduskogukondade sisseseadmine ja juhtimine sotsiaal meedias 
on kahtlemata ajamahukas protsess, kuid see võimaldab lisaks publiku emotsio-
naalsele kõnetamisele ja teatud tähendusloome-repertuaariga kurssi  viimisele 
sisse seada ka vahendajad ehk n-ö suunamudijad või arvamusliidrid, kes publikus 
usaldust ja poolehoidu äratavad. Sellisel viisil sisse töötatud kõneisikuid, 
põhjalikumaid selgitusraamistikke või nende üksikuid meeldejäävaid kilde 
kasutatakse ära nii käimasolevate kui ka tulevaste konfliktide vormimiseks. 

Vandenõuteooriate sihipärane levitamine võib teenida ka publiku sega-
dusse viimise eesmärki, tekitades vastuoluliste lugude virvarri ehk info-
udu, mis kahandab usku tõenduspõhisesse teabesse ja suurendab kaht-
lustavat hoiakut autoriteetsete allikate suhtes.

Vandenõuteooriad auditooriumi kurnajana

Vandenõuteooriaid kasutatakse infomõjutustegevuses ka publiku väsitamine ja 
segadusse ajamise ehk infoudu tekitamise eesmärgil. Infoudu loomine on mõju-
tustehnika, mille puhul sihtauditooriumile söödetakse ette üksteisega vastuollu 
minevaid lugusid, selleks et tekitada üldist usaldamatust ning tunnet, et õigel 
ja valel ongi peaaegu võimatu vahet teha (Nissen, 2015: 11). Infoudu strateegia 
puhul joonistatakse vandenõulugudevahelised vastuolud reljeefselt välja. Lisaks 
on oluline roll taoliste lugude kordamisel. Nii tekib auditooriumis nõutus ning 
arusaam, et midagi kahtlast on teoksil ja teema kõikvõimalike kajastuste suhtes 
tasub äärmiselt skeptiline olla (Ventsel, Hansson jt, 2021). Sama sündmuse kohta 
käivate ja üksteist põhimõtteliselt välistavate vandenõuteooriate levitamist on 
täheldatud näiteks Venemaa ingliskeelses propagandameedias, mille sihiks on 
kujundada välismaise publiku olukorrataju ja hoiakuid (Flaherty, Roselle, 2018; 
Ventsel, Madisson jt, 2021).

Näiteks võis vandenõuteooriate kaudu infoudu tekitamist täheldada 2018. aastal, 
kui tuli avalikuks Sergei ja Julia Skripali mürgitamine (Livingston, Nassetta, 
2018). Venemaa huve toetavates infokanalites osutati sündmuse peasüüdlastena 
näiteks salajasele russofoobide võrgustikule, Suurbritannia  salateenistustele, 
Gruusiale, Ukrainale, Rootsile ja USA-le. Levitati ka spekulatsiooni, et 
 Novitšokiga mürgitamist ei juhtunudki, vaid tegu oli lavastuse ja suurejoonelise 
meediapettusega, mille eesmärk oli Venemaa mainet kahjustada (Conspiracy 
mania marks ..., 2019). Sarnast strateegiat kasutasid Venemaa infomõjutus kanalid 
ka koroonapandeemia vältel, levitades korraga mitut erinevat ja omavahel vastu-
olulist vandenõuteooriat COVID-19 päritolu ja selle leviku kohta (Toepfl jt, 
2023). Ühelt poolt väideti, et viirus oli loodud USA laborites biorelvana, mille 
eesmärk oli kahjustada Hiina ja teiste konkureerivate riikide majandusi. Teisalt 
levitati teooriat, et COVID-19 on ülemaailmne pettus või liialdus, mida kasutavad 
lääneriigid ja nende juhitavad rahvusvahelised organisatsioonid, nagu maailma 
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terviseorganisatsioon (World Health Organization, WHO), kodanike vabaduste 
piiramiseks ja järelevalve ühiskonna laiendamiseks (Toepfl jt, 2023). Niisuguste 
lugude mõjuväljas viibides ei tekkinud auditooriumil küll selget vaenlasekuju, 
keda pandeemiaga kaasnenud kannatuste eest süüdistada, kuid kinnistus veendu-
mus, et lääneriikide ja n-ö peavoolumeedia ametlikku versiooni ei saa usaldada. 

Vandenõuteooriad julgeolekuohtude kujundajana

Julgeolekuohtude kujundamise kontekstis ei kasutata vandenõuteooriaid üksnes 
selleks, et vastast halvustada või mustata. Olulise aspektina osutavad rahvus-
vaheliste suhete uurijad Tim Aistrop ja Robert Bleiker (Aistrop, Bleiker, 2018: 7), 
et vandenõuteooriad aitavad võimupositsioonil olijatel kujundada teadmist riik-
likest julgeolekuohtudest ning sellega ühtlasi legitimeerida auditooriumi silmis 
teatud vastumeetmeid, mida riik ohu minimeerimiseks rakendada soovib. 

Vandenõuteooriad võimaldavad võimulolijatel kujundada arusaama teis-
test riikidest kui julgeolekuohtudest ning samal ajal õigustada avalikkuse 
silmis teatud vastumeetmeid, mida ohu minimeerimiseks rakendada 
soovitakse.

Nii süüdistas Trumpi administratsioon COVID-19 pandeemia ajal Hiina juht-
konda ja julgeolekustruktuure viiruse kui biorelva salajases loomises ja selle 
tahtmatus või tahtlikus vallapäästmises, nimetades seda järjekindlalt Hiina 
viiruseks (Ventsel jt, 2023: 228). See sobitus USA varasemate Hiina-suunaliste 
süüdistustega, mis olid seotud sellega, et Hiina IT-hiiud (nt Huawei) arenda-
vad 5G-tehnoloogiat, mida saab kasutada spionaažiks. Niisuguseid süüdistusi 
käsitlesid mitmed välispoliitikaeksperdid aga laiema USA-Hiina majandussõja 
raamistikus ning nägid USA-poolses Hiina-vastaste vandenõuteooriate levi-
tamises katset takistada oma liitlastel Hiina firmadelt 5G-tehnoloogia ostmist 
(Hansson jt, 2023).

Sarnasele vandenõuteooriate kasutamisele geopoliitilistel eesmärkidel on Vene-
maa Föderatsiooni kontekstis osutanud Ilja Yablokov ja Eliot Borenstein. Nende 
sõnul sai vandenõusid otsiv maailmavaade Putini kolmanda presidentuuri ajal 
(2012–2018) üha olulisemaks elemendiks riigi ideoloogias. Selleks kasutati ära 
nostalgiat Vene impeeriumi kui ühe maailma suurvõimu järele. Taolise mine-
vikukuvandiga õigustati autoritaarset pööret ning pakuti alust ühiskondlikule 
ühtekuuluvusele ja rahva mobiliseerimisele (Yablokov, 2018: 188). Eriti liht-
sustavaks on kujunenud Putini vaade välispoliitikale, milles näidatakse USA-d 
ja läänt tervikuna väga mustades ja kohati karikatuursetes toonides. Pea iga 
tegutseja ja tegevuse taga, millega oponeeritakse Putini režiimile – olgu selleks 
meeleavaldus või kriitiline saade –, nähakse välisagendi ehk USA ja lääne salajasi 
manipulatsioone (Borenstein, 2019: 18–20). 
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Joonis 5. Interneti-uuringute agentuuri hoone Peterburis, mis on tuntud Vene trolli-
tehase ja väärinfo levitamise keskusena. Allikas: Wikimedia commons https://com-
mons.wikimedia.org/wiki/File:55_Savushkina_Street.jpg 

Üks enim kasutatavaid termineid, mis seoses konspiratsioonisüüdistustega on 
esile kerkinud, on russofoobia. See on piisavalt laialivalguv, et mahutada kõiki 
Venemaa nii endisi, praegusi kui ka tulevasi vaenlasi ajalooülesesse venevastase 
vihkamise aktsiooni (Borenstein, 2022). Russofoobia süüdistusi on kasutatud 
nii sise- kui ka välispoliitilistel eesmärkidel. Ajalooliselt on Kremli võimu-
eliit russofoobia narratiiviga sidunud suure osa Venemaa suhtes negatiivsetest 
infovoogudest. Venemaal on russofoobia algeid nähtud juba keskaja lõpus, mil 
Vene suurvürstid ja esimesed tsaarid (Ivan III, Vassili III ja Ivan Julm) võitlesid 
hegemoonia pärast poolakate, rootslaste ja leedukatega 15.–16. sajandil ja ka 
hiljem Romanovite dünastia ajal. Olemuslikku muutust ei toonud ka nõukogude 
võim. Tõsi, siis olid kasutusel teised sõnad, nagu klassivaenlane, rahvavaenlane, 
nõukogudevastane ja antinõukogulik (Ventsel jt, 2023: 101). 

Venemaal tähendab russofoob suurele osale ühiskonnale inimest, kes on hülja-
nud oma kodumaa, vene kultuuri ja sageli ka õigeusu väärtused, müües end 
läänele ning muutudes seeläbi amoraalseks, isegi reeturiks. Rahvusvaheliste 
suhete ning välisauditooriumi mõjutamiseks kasutab Kreml pisut teistlaadi 
russofoobianarratiive. Viimasel ajal kordub taolistes strateegilistes sõnumites 
idee, et NATO ja Euroopa Liidu laienemise taga on Venemaa-vastane tegevus ja 

https://commons.wikimedia.org/wiki/File:55_Savushkina_Street.jpg
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:55_Savushkina_Street.jpg
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venelastevastane vaen. Darczewska ja Żochowski (2015: 20–21) järgi võimaldab 
Kremlil vene kultuuri vastasuse projitseerimine oma poliitilisele opositsioo-
nile laiemat toetust leida nii kodu- kui ka välismaal, kuna lääne ühiskonnas ei 
ole kultuurilise erinevuse demoniseerimine sama aktsepteeritav kui poliitiliste 
seisukohtade kritiseerimine. Venemaa strateegilistes narratiivides rõhutatakse 
lääne neoliberaalsete väärtuste (mis peaksid kultuurilisi erinevusi austama) 
silmakirjalikkust ja demokraatia allakäiku.

Kokkuvõte ja pilk tulevikku 

Tänapäevases vandenõuteooriate plahvatuslikus levikus pole midagi uut ning 
selle põhjused on sageli ennustamatud. Nii puhkes popkultuuris 1990. aastatel 
vandenõubuum, mille edukaid näiteid – „Salatoimikuid“ ja „JFK-d“ – mäletavad 
arvatavasti paljud Eesti tele- ja kinovaatajad. See tähendab, et vandenõulugusid 
jutustatakse sageli meelelahutuslikel eesmärkidel, et vestluskaaslast šokeerida, 
teda lõbustada ja päevakajalistel teemadel koos fantaseerida.

Viimasel kümnendil on vandenõuteooriate kasutamine lisaks popkultuurile aga 
taas jõudnud populistlikku poliitretoorikasse, mille abil räägitakse pahatahtli-
kust korrumpeerunud eliidist ning pakutakse mustvalget maailmakäsitlust ja 
lihtsaid lahendusi. Strateegilistel eesmärkidel jutustatud vandenõulugude esile-
tõus vähendab Eestis ja ka ülejäänud maailmas ühiskondlikku sidusust ning 
õhutab polariseerumist. Siiski tuleb tähele panna, et vandenõuteooriate levik 
on pigem märk sellest, et ühiskond on juba varem olnud kapseldunud, pinged 
on kuhjunud ning on tekkinud umbusk avalike institutsioonide ja ekspertide 
teadmiste suhtes. Vandenõulood pole ühiskondlike lõhede tekitajad, vaid pigem 
nende võimendajad (Ventsel jt, 2023: 365). 

Praeguses julgeolekuolukorras on perspektiivikas käsitleda vandenõuteooriate 
kasutamist infomõjutustegevuses. Vandenõuteooriaid tarbivate netikogukondade 
iseloomulik joon on sügav usaldamatus peavoolumeedia ja sündmustele pakutud 
ametlike seletuste suhtes. Koroonaeitajad kipuvad sageli kahtlema ka Ukraina 
sõja tõepärasuses ning pidama sõjakaadreid hästi lavastatud meediaspektaakliks. 
Niisuguste konspiratsiooniteooriaid levitavate tõlgenduskogukondade ja neis 
valitsevate arusaamade (sealhulgas sügav eelarvamus institutsioonilise autori-
teedi ja ekspertteadmiste vastu) ärakasutamine riikliku poliitika elluviimiseks 
võib olla laiemat ühiskondlikku huvi pakkuv uurimisküsimus. 

Vaenuliku infomõjutustegevuse laienemisega sotsiaalmeediasse on kaasnenud 
väärinfo plahvatuslik levik. See on kasvatanud usaldamatust nii sotsiaalmeedia 
kui ka ajakirjanduse vastu. Paradoksaalsel kombel teevad niisugusele infomõju-
tustegevusele vastuastumise raskeks just vabale ajakirjandusele seatud raamid. 
Kui lääne mõtlemises on „infosõja peamine eesmärk sihtauditoorium liita ja võita 
see enda poole“, siis vaenuliku infomõjutustegevuse eesmärk on just tekitada 



240

sihtauditooriumi sees rindejooni ja vastuolusid, et see ei toimiks enam ühtselt 
(Jantunen, 2018: 204). Seetõttu ei suuda demokraatlikud riigid alati sama tõhusalt 
vastata rünnakutele, mille taga on autokraatlikud režiimid ja diktatuurid, kes 
on aktiivse kodanikuühiskonna ja vaba ajakirjanduse puudumise tõttu info-
rünnakute suhtes immuunsemad. Kuigi demokraatlikule mõttelaadile omane 
sõnavabadus ja autoriteetides kahtlemine on vaenulikule infomõjutustegevusele 
vastuseismisel sageli takistuseks, on just eluterve skepsis ja mitmeperspektiivne 
ning kontekstitundlik vaade parim lähtekoht vandenõuteooriatega seotud riskide 
maandamisel.
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Andreas Ventsel töötab Tartu ülikoolis poliitika- ja sotsiosemiootika profes-
sorina. Tema uurimistöö keskendub võimusuhete ja auditooriumi olukorrataju 
kujundamise semiootilisele analüüsile. Ta kombineerib semiootika, diskursus-
teooria, julgeoleku- ja visuaaluuringute, retoorika ja poliitikaanalüüsi lähenemisi. 

Lisaks Tartu ülikoolile on ta lugenud loengukursusi paljudes Eesti kõrgkoolides 
ning olnud külalisteadur või -õppejõud mitmetes ülikoolides välismaal (Torino 
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Tartu ülikooli semiootika teadur Mari-Liis Madisson on varem töötanud teadu-
rina kaitseväe akadeemias, Belfasti ülikoolis ning nooremteadurina Tartu ülikooli 
ühiskonnateaduste instituudis, osalenud rohkem kui 40 loengukursuse õpeta-
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huvid keskenduvad vandenõuteooriate, strateegiliste narratiivide ja ohudiskur-
suse kvalitatiivsele analüüsile.
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KÕNED FERDINAND JOHANN WIEDEMANNI KEELEAUHINNA KÕNED FERDINAND JOHANN WIEDEMANNI KEELEAUHINNA 

KÄTTEANDMISELKÄTTEANDMISEL

Lugupeetud peaminister, kultuuriminister, austatud Eesti teaduste akadeemia 
president, lugupeetud laureaadid ja külalised!

Haridus, kultuur, teadus – need on lahutamatult seotud sellega, mida meie eest-
lastena teame, millest ja kuidas me mõtleme, mida oluliseks peame, kuidas 
prioriteete seame, mis on meie jaoks tähtis, kuidas defineerime tulevikku. Kõigil 
nendel on seos sellega, kuidas me hariduses, kultuuris ja teaduses toimetame. 
Inimesed, kes neid tegevusalasid edendavad ja eest veavad, väärivad selle eest 
esiletõstmist iga päev. Seetõttu on mul suur rõõm, et saame täna üheskoos seda 
erilist sündmust tähistada, nende valdkondade silmapaistvamaid inimesi tun-
nustada ja anda üle auhinnad nii nende tähelepanuväärsete tegevuste kui ka 
elutöö eest. 

Wiedemanni keeleauhind, mida minul on au üle anda, on elutööpreemia, mis 
antakse igal aastal ühele inimesele, kelle pikaajaline tegevus eesti keele uuri-
misel, korraldamisel, õpetamisel või populariseerimisel on olnud silmapaistev. 
Wiedemanni keeleauhinda on välja antud juba 1989. aastast ning selle on pälvinud 
nii keeleteadlased, kirjanikud, luuletajad, folkloristid kui ka pedagoogika-
teadlased ja ajakirjanikud. Esimese Wiedemanni keeleauhinna andsid  
1989. aastal välja Väike-Maarja kogukonna eestvedajad Irma Sild ja Jüri Sild 
ning sellega tunnustati Henn Saarit, kelle raadiosaade „Keeleminutid“ jagas 
keelenõu kogu Eesti rahvale.

Sel aastal pälvis auväärse Wiedemanni keeleauhinna luuletaja Hando Runnel. 
Hando Runnel on üks eesti kirjanduse juhtfiguure, kelle looming on laialda-
selt austatud ja armastatud. Tema luuletused ja tekstid on jätnud jälje tervete 
põlvkondade sõnavarasse. Tema luuletuste kaudu on tulnud keelde väljendid, 
mida teavad paljud eestlased, näiteks „ei saa me läbi Lätita“, „maa tuleb täita 
lastega“ ja „nutikas lutikas“. Hando Runneli loomingut on iseloomustatud sõnaga 
„meloodiline“, mistõttu on paljud tema luuletused viisistatud.

Hando Runnelil on suuri teeneid ka kirjanduselu edendamisel. Tema eestveda-
misel on koostatud rahvuslik suursari „Eesti mõttelugu“, mis keskendub Eesti 
kultuuri, ajaloo ja ühiskonna erinevatele aspektidele. Tänu sellele sarjale on 
võimalik tutvuda oluliste mõttevoolude ja inimestega, kes on mõjutanud Eesti 
intellektuaalset ja kultuurilist arengut. Seetõttu on Runneli algatatud raamatusarja 
nimetatud ka rahvuslikuks essee-eeposeks ja eesti vaimuelu entsüklopeediaks.  

Runneli looming on tihti seotud Eesti ajaloo ja rahvusliku identiteediga ning 
seeläbi on see aidanud kaasa eestlaste eneseteadvuse kujunemisele. On arva-
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tud, et omariikluse taastamise keerulisel ajal aitasid tema laulud ja luuletused 
hoida usku eestluse püsimisse. Ka hiljem on ta avaldanud arvamust erinevate 
teemade kohta, juhtinud tähelepanu nii ühiskondlikele probleemidele ja valu-
kohtadele kui ka tuletanud meelde, missuguseid väärtusi peaksime hindama, 
et Eesti  rahvuskultuuri hoida.

Head siinviibijad!

2024. aasta Wiedemanni keeleauhind on määratud Hando Runnelile järje pideva 
ning mõjuka panuse eest eesti keele, kirjanduse ja kultuuri rikastamisse ja kind-
lustamisse luuletaja ja kirjanduselu korraldajana.

Haridus- ja teadusminister Kristina Kallas
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HANDO RUNNELI KIRJALIK TERVITUSHANDO RUNNELI KIRJALIK TERVITUS

Armas rahvas, raske on leida rõõmusõnu nii ootamatu ja suure autasu puhul –  
Wiedemanni keeleauhind! Olgu mõni vana laulusalm minu südamliku tänu 
avalduseks.

KEHV KÕHN POISS

Kehv kõhn poiss läks
jäik must müts peas
kuub karm palg hall
jalg nõrk all tal
hull hell hing sees.
Läks poiss kurb poiss
tumm usk toeks kuid
mis tast sai kust
teaks ma.
 
Üks paks poiss
kah kihk peas
narr naer näos
suu meest must
läks kah kuid
tast vist sai
paks mees küll.

***

Kui keel on keel
siis helisegu
ka sõnades see keel
et meel
ta helinast
ta helletusist
saaks meeletumaks
veel ning veel
et luule tuul
mis umbub hinges
ja luule hing
ta kuuldav keel
saaks helisedes
heldust juurde
ja suurust juurde
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veel ning veel
et muutuks meel
meil meeletumaks
ja lahtimale
lauldaks keel
ei ütleks üles
ülepingest
ei katkeks keerduks
keel 
või veel!

 ***

MITTE HÄDA JA VAEV,

aga valguse laev
tuleb hommiku poolelt.

Mitte viha või raev,
aga lootuse laev
jõuab meieni joonelt.

Päike on kõikide päralt!
Tema ületab säralt
kõiki kes siinpool teda.

Kiitkem, oh kiitkem teda!

Ilus, ilus, ilus on maa,
ilus on maa mida
armastan.



Ferdinand Johann Wiedemanni keeleauhind 
järjepideva ning mõjuka panuse eest eesti 
keele, kirjanduse ja kultuuri rikastamisse 
ja kindlustamisse luuletaja ja kirjanduselu 
korraldajana

Hando Runnel

Foto: Reti Kokk
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HANDO RUNNEL ON EESTI LUULETAJA, ESSEIST, IDEOLOOG, HANDO RUNNEL ON EESTI LUULETAJA, ESSEIST, IDEOLOOG, 

KIRJASTAJA, TEOSEVALIMIKE KOOSTAJA JA PALJU MUUD. KIRJASTAJA, TEOSEVALIMIKE KOOSTAJA JA PALJU MUUD. 

Hando Runnel on sündinud 24. novembril 1938 Järvamaal Võhmuta vallas nelja-
lapselises peres, õppinud Jalgsemal, Amblas, Järva-Jaanis, Tartu 1. keskkoolis 
ja lõpetanud 1956. aastal Paide keskkooli. 1957–1962 õppis ta töötamise kõrvalt 
Eesti põllumajanduse akadeemias agronoomiat, kuid õpinguid ei lõpetanud. 

Runneli elutöö võib jagada kahte perioodi koos vaheperioodiga. Esimese peri-
oodi Runnel on luuletaja ja esseist. 1963 avaldas Looming esimest korda tema 
luuletusi, 1965 ilmus esikkogu „Maa lapsed“, 1966–1971 juhatas ta ajakirja 
Looming publitsistikaosakonda. Toimetajatööst jääb tema teeneks nõukogulike 
olukirjelduste asendamine esseistlikumate kirjutistega ja lühiesseede rubriigi 
„Mõtteid ja märkmeid” käivitamine. 1969. aastal sai Runnel kirjanike liidu 
liikmeks, 1971 hakkas vabakutseliseks kirjanikuks ja 1973. aastast asus elama 
Tartusse. 

Järgnevad paarkümmend aastat moodustavad Runneli kui luuletaja ja esseisti 
tippaja. Küpsusperioodi alustas 1970. aastal ilmunud „Avalikud laulud“, suureks 
läbilöögiks sai „Lauluraamat ehk Mõõganeelaja ehk Kurbade kaitseks“ (1972) 
ning tippkogudeks „Mõru ning mööduja“ (1976) ja „Punaste õhtute purpur“ 
(1982). Perioodi lõpuks võib pidada kogu „Laulud eestiaegsetele meestele“ (1988), 
mis sisaldab nii uusi, vanu kui ka omal ajal tsensuuri kinni jäänud luuletusi. 
Nende kõrval kirjutab Runnel palju ka lastele, ilmuvad luulekogud „Miks ja 
miks“ (1973), „Mere ääres, metsa taga“ (1977), „Mõtelda on mõnus“ (1982) ja 
„Taadi tütar“ (1989) ning proosakogumik „Juturaamat“ (1986). 

Runnel on isamaaluuletaja, kes on oma eluvaateks öelnud konservatiivsuse-
talupoeglikkuse, mille vundamendiks on „orgaanilise elu seadused“ ja mis 
vastandub bürokraatlik-masinalisele eluvaatele. Tema luulet iseloomustavad 
isamaaline hoiak, eestluse ja selle püsimise väärtustamine, eetikakesksus ja ka 
terav ühiskonnakriitika. Nõukogude ajal sai just tema luulest rahvusliku 
kultuuriopositsiooni kandja ja luuletajast rahvuse südametunnistus, keda küll 
avaldati, aga kelle arvustamine ja premeerimine ka ära keelati.

Ise on Runnel oma teed iseloomustanud kui liikumist tegelikust elust kultuuri-
maailma ja maalt linna. Tema varast luulet kannavad koduküla ja maatöö. 
Aegamisi liigub luuletaja linna, tulevad ahastus ja kurbus hävitatava Eestimaa 
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ja häviva küla pärast. Kaob leppimine ja õhtune rõõm tehtud tööst ning maa-
ilmast saab pigem apokalüptiline paik.

Runneli luule hoiakute ja tunnete ampluaa on väga lai, ulatudes  sakraalsest 
ja metafüüsilisest tõsidusest ja pateetilisest ülevusest raevu, paroodia ja 
laada naljani. Ka keeles paneb Runnel kokku madalat ja kõrget, rämedust ja 
pühalikkust, arhailist ja kaasaegset, sajandeid vana ja enda loodud uut. Tema 
keele võlu on just selles liikumises, mille amplituud käib keele servast servani, 
pateetilisest ülevusest rahutu ropendamiseni. Tema luulevõtted sisaldavad nii 
külavahelaulu kui modernismi.

Luule kõrval avaldas Runnel pidevalt tekstitundlikke esseid ja arvustusi 
 kirjandusest, keelest ja ühiskonnast, mis ilmusid tol perioodil kahe kogumikuna, 
„Ei hõbedat, kulda“ (1984) ning „Mõõk ja peegel“ (1988). Seal on Runnelile 
oluline teema keel. „Kellele kuulub keel?” küsib Hando Runnel oma 1978. aastal 
Tapa keelepäeval peetud kõnes ja leiab, et keel määrab rahva, rahvas keelelisel 
alusel riigi ja riik peab keelt teenima, keelt kaitsma. Teisisõnu, keel, rahvas ja 
riik on kolmainsus, kes/mis on olemas üksteise tõttu ja üksteise pärast. Runnel 
mõtleb keelest kui luuletaja kodust ning tema jaoks on sõna mineviku saadik. 
Keel aga peab tema ideaalis toimima vabalt, orgaaniliselt.  

Laulva revolutsiooni päevi võib nimetada Runneli elus vaheperioodiks. Sel ajal 
oli ta aktiivne poliitikas ja mitmete sõjaeelsete institutsioonide taastamisel. Nii 
on ta aastail 1990–1992 Eesti Kongressi ja 1991–1992 Põhiseaduse  Assamblee 
liige, lisaks kultuuriajakirja Akadeemia taasasutamise eestvedaja (1989), üks 
Tartu ülikooli usuteaduskonna taastajatest (1991) ja ka 1991. aastal asutatud 
Uku Masingu Kolleegiumi liige. Selle aja poliitmõtteid kajastab kogumik 
 „Isamaavajadus“ (1991).

Uus periood Runneli elus ja tegevuses algas aastal 1992. Nüüd saab tema pea-
miseks tööks kirjastamine ja eesti kultuuriloos oluliste autorite tekstikogumike 
koostamine. Ka luuletusi avaldas ta edasi, kuigi eelneva perioodiga võrdset mõju 
neil enam ei ole olnud. 

1992. aastal asutas Runnel kirjastuse Ilmamaa, millest on saanud olulisim eesti 
kultuuritekstide kirjastus. Kirjastuse lipulaevaks käivitas ta 1995. aastal sarja 
„Eesti mõttelugu“, mis sisaldab eesti mõttevara läbi aegade. Selle sarja tähtsust 
eestlaste ja eestimaalaste kultuurimälu taastamises ja hoidmises on võimatu 
üle hinnata. Runnel on sarja peatoimetaja, aga ka kümnete köidete koostaja 
ja saatesõnastaja. Selle kõrval on vähem tähelepanu saanud kirjastuse teised 
olulised sarjad, nagu samuti mõtteid ja teadust vahendav „Ilmatargad“, eesti 
kirjanike elu- ja loomingulugusid koondav „Eesti kirjanikke“, samuti mitmed 
luuletajate suured koondkogud.
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Sel ajal algas ka Runneli viljakas koostöö Tartu ülikooliga. 1992–1993 oli ta 
esimene kutsutud vabade kunstide professor, hiljem üks Rahvusmõtte auhinna 
asutajatest aastal 2003 ning 2004–2008 Tartu ülikooli kuratooriumi liige. 

Hando Runnel mõõtmas „Eesti mõttelugu“. Foto: Mari Ainso
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Runneli looming on tohutu, kokku saab 30 luulekogu täiskasvanutele ja 10 lastele, 
kümmekond esseekogu, lisaks valimikke. Samuti on ta üks enim auhinnatud 
eesti kirjanikke. Tema esikkogu sai Eduard Vilde nimelise kirjandusauhinna, 
lasteluule kogu „Mõtelda on mõnus“ Juhan Smuuli nimelise kirjanduse aasta-
preemia. Omapäraseks tipuks jääb „Laulud eestiaegsetele meestele“, mis sai nii 
Juhan Smuuli, Eduard Vilde kui ka A. H. Tammsaare nimelise kirjanduspreemia. 
Hiljem on preemiate hoog jätkunud (Henrik Visnapuu preemia, kaks Juhan Liivi 
luuleauhinda, kultuurkapitali kirjanduspreemia jne). 

Tema elutööd on hinnatud Eesti Vabariigi kultuuripreemia (2003), Eesti Rahvus-
kultuuri Fondi elutöö tänuauhinnaga (2006), Tartu ülikooli Rahvusmõtte auhinna 
(2019) ja Wiedemanni keeleauhinnaga (2024). Ta on pälvinud 1997 Riigivapi 
IV klassi teenetemärgi ja 2006 Valgetähe II klassi teenetemärgi. Aastal 2012 
valis Eesti teaduste akadeemia Hando Runneli akadeemikuks kirjanduse alal.

Tiit Hennoste

Hando Runnel

Sündinud 24. novembril 1938 Järvamaal Võhmuta vallas Liutsalu külas.

1949  Jalgsema algkool

1952  Ambla ja Järva-Jaani 7-klassilised koolid

1953  Tartu 1. keskkool

1957  Paide keskkool

1957–1962 õppis Eesti põllumajanduse akadeemias agronoomiat

Töökäik

1966–1971 ajakiri Looming, publitsistikaosakonna juhataja

1990–1992 Eesti Kongressi liige

1991–1992 Põhiseaduse Assamblee liige

1992–1993 Tartu ülikool, vabade kunstide professor

1971–… vabakutseline kirjanik

1995–… kirjastus Ilmamaa, sarja „Eesti mõttelugu“ peatoimetaja
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https://et.wikipedia.org/wiki/Juhan_Smuuli_nimeline_kirjanduse_aastapreemia
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https://et.wikipedia.org/wiki/2003
https://et.wikipedia.org/wiki/2019
https://et.wikipedia.org/wiki/1997
https://et.wikipedia.org/wiki/2006
https://et.wikipedia.org/wiki/2012
https://et.wikipedia.org/wiki/Eesti_Teaduste_Akadeemia
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Riigi spordipreemiate laureaadid 21. veebruaril 2024 Eesti teaduste akadeemias.  
Vasakult: Helen Veermäe, Robin Ristmäe, Anu Kaljurand, Karel Tilga, Mati Killing.  
Foto: Birgit Püve
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SÕNAVÕTT KULTUURI- JA SPORDIPREEMIATE KÄTTEANDMISEL.SÕNAVÕTT KULTUURI- JA SPORDIPREEMIATE KÄTTEANDMISEL.  

LAUREAATIDE TUTVUSTUSLAUREAATIDE TUTVUSTUS

Austatud laureaadid, külalised!
Riiklikud preemiad on kõrgeim tunnustus, mida valitsus saab anda meie 
 kultuuri- ja spordirahvale. Teie, preemiate laureaadid, olete igaüks andnud 
valdkonda mõõtmatu panuse. Mis eriti tähtis – te olete muutnud meie  ühiskonna 
oma mõtete, loomingu ja saavutustega targemaks. 

Eestlastel on kaval vanasõna: „Kes mõist, see mõist mõlemit pidi.“

Kogeme kõik ehk iga päev, kuidas praegusel ajal jõuab igasugune info külale 
mitu ringi peale teha, enne kui keegi taipab selle tõesust kontrollida. Emotsioon 
jookseb faktidest eespool. Piirid tõe ja vale, aga paraku ka ilusa ja inetu, üleva 
ja argise või isegi traagilise ja koomilise vahel kipuvad sellises mürafoonis 
hägustuma. 

Sellepärast on meie esivanemate tähendussõna eriti paslik täna meelde tuletada. 

Miks tormata pea ees oma positsiooni kaitsma ja võistlema, kui mõtteid on 
võimalik võrrelda? 

Miks tülli minna, kui probleemidele saab läheneda „mõlemit pidi“?

Miks valida kramplikult pool, kui põhilises ollakse tegelikult üsna sageli ühel 
meelel? Selleks on meie maa, keel, kultuur ja riik. 

Teie, preemiate laureaadid, olete just need inimesed, kes aitavad meil elu ja 
inimesi mõista mõlemit pidi. 

Jah, seda tarka ühisosa on keeruline leida, kui osapooled on surmkindlalt veendu-
nud vaid ühes, sageli isiklikus tões. Ehk võiks siis mõtiskleda nagu varalahkunud 
Marju Lepajõe ühes „Ööülikooli“ saates, kus ta mõnegi vastuse küsijaile võlgu 
jäi – „Kes ütleks…?“ –, ja jätkata arutelu hiljem, kui on lisandunud uusi teadmisi. 

Me täname teid, lugupeetud preemiate laureaadid, et te olete olnud oma tege-
vusega meie ühiskonna tasakaalustajad ning avardanud meie võimet mõista, 
märgata, kaasa mõelda. Meie tänu kuulub teile selle eest, et olete pühendanud 
Eesti inimeste teenimisele kogu oma elu. 

Me täname teid, spordirahvas, inspiratsiooni ja jõu sisendamise eest, et kuigi 
meid on arvult vähe, siis õigupoolest ei olegi seda nii vähe!
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Mul on au tutvustada 2023. aasta spordipreemiate laureaate.  

Aasta 2023 oli suur spordi- ja liikumispidu. Saime tähistada liikumisaastat ja 
Eesti olümpiakomitee 100 aasta juubelit.

Alustame aastapreemiatest. 

Suurtest pallimängualadest on võrkpall Eestile viimastel aastatel kahtlemata 
kõige silmapaistvamaid tulemusi toonud. Olles juba korra mänginud võtmerolli 
võrkpalli meeste EM-i finaalturniiri korraldamises Eestis, täitsid nad edukalt 
sama ülesannet eelmisel aastal naiste EM-i finaalturniiri läbiviimises. 

Koduse suurturniiri kasutegurit ei saa alahinnata, sest tänu sellele saame juba 
peagi kaasa elada mitmetele uutele tippsportlastele.

Palju õnne, naiste võrkpalli EM-i finaalturniiri korraldajad, Helen Veermäe 
ja Robin Ristmäe!

Kettagolf on mõne aastaga muutunud eestlaste seas armastatud alaks. Eelmisel 
aastal saime ka siinsamas Tallinnas Euroopa tippudele kaasa elada.

Laureaat pole mitte ainult tipp, vaid oma ala suveräänne valitseja, kes eelmisel 
aastal võitis kõik suuremad turniirid ega andnud vastastele mingit võimalust. 
Tema auhinnakapist leiame juba kaks MM-i tiitlit.

Palju õnne, kettagolfar Kristin Tattar!

Eesti olümpiakomitee juubeliaasta jooksul toimus suur hulk sündmusi: näi-
teks anti välja 1000 rinnamärki sporti panustanud inimestele ja üle 32 000 
erikujundusega Eesti meistrivõistluste medalit eri vanuseklassides võistelnud 
sportlastele. 

Tele-eetri vahendusel saime meenutada sajandi meeldejäävamaid spordihetki.  

Kogu ettevõtmise õnnestumise taga seisis terve aasta vältel laureaat, kes oli ise 
ka mitme idee autor.

Palju õnne, olümpialiikumise 100. aastapäeva tähistamise projektijuht Anu 
Kaljurand!

Järgmine laureaat on juba mitu aastat olnud meie vaateväljas – vaatamata asja-
olule, et ta tähistas hiljuti alles oma 17. sünnipäeva. Lisaks kahele juunioride 
MM-i kuld- ja ühele hõbemedalile tõi ta eelmisel aastal juba ka täiskasvanute 
EM-ilt kuld- ja hõbemedali. Täiskasvanute MM-ilt jäi saagiks 6. koht. 
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Tema areng on olnud kiire ja paljulubav ning seda rohkem on põhjust oodata 
suviseid Pariisi olümpiamänge. 

Palju õnne, Eesti aasta naissportlane 2023, ujuja Eneli Jefimova!

Järgmine laureaat oli võistlustules kolm korda – ja seda hämmastava stabiil-
susega –, võites kogu aasta väldanud tuuril kokkuvõttes esikoha. Tema heale 
sooritusele ajalooliselt kõrge klassiga MMil elas kaasa suur hulk eestimaalasi ja 
kuigi medalit seekord ei tulnud, kaalusid saadud emotsioonid selle kuhjaga üles. 

Näinud karjääri jooksul ka mitmeid keerulisemaid aegu ning võideldes erinevate 
vigastustega, on laureaat oma visaduse ja tahtejõuga meile suureks eeskujuks.

Palju õnne, Eesti aasta meessportlane 2023, kümnevõistleja Karel Tilga!

Järgmise laureaadi korvpallitreeneri karjäär on liikunud kiiresti tõusvas joones. 
Pärast abitreeneri tööd Eesti keskmikklubis viis ta selle klubi 2022. aastal juba 
peatreenerina Eesti meistriks. Praeguseks on ta Eesti esiklubi peatreener ja 
koondise abitreener. Lisaks tegutseb ta Eesti noortekoondiste abitreenerina. Ta 
on eeskuju teistele treeneritele. 

Läinud aastal Euroopa tugevuselt neljandas klubisarjas saadud 4. koht väärib 
suurt tunnustust! 

Palju õnne, korvpallitreener Heiko Rannula!

Edasi spordi elutööpreemiad. 

Tänavused spordi elutööpreemia laureaadid on oma ala tõelised legendid. 

Esimene laureaat on pikaaegne treener, kes on olnud peaarhitekt mitme sport-
lase tippu jõudmisel. Ta on juhendanud meeskonda, kes tõi meile 2016. aasta 
suveolümpiamängudelt ainsa medali. Ta on aastatega ehitanud üles Eesti ühe 
suurema sõudekeskuse – Pärnu Kalevi sõudekeskuse. Oma elust on ta treenerina 
töötanud rohkem kui kaks kolmandikku, 56 aastat. Peale olümpiamedali on ta 
meile toonud veel 20 tiitlivõistluste medalit. 

Lisaks tippsportlastele on tegusad ka tema teised õpilased. 

Ta on olnud ka aktiivne kodanikuühiskonda panustaja. Paljuski tänu tema läbi-
rääkimisoskustele ja kontaktidele hakati arendama Pärnu jõe tervisespordirada 
– rahvakeeli Jaansoni rada –, mis on paljudele saanud armsaks treeningupaigaks.

Palju õnne, elutööpreemia laureaat, sõudetreener Matti Killing!
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Teine laureaat on kujundanud ühe eestlaste rahvusspordiala pärandit. Teda on 
pärjatud Eesti meistrivõistluste kuldmedalite, aga ka teist karva medalitega. 
Tema treenerikarjäär algas juba 1963. aastal, kuid sellele vaatamata võib teda 
tänaseni kohata oma kogemustepagasit noortega jagamas. 

Ta on kõige suurema panuse andnud just noorte arengusse, tuues paljud neist 
tippu. Lisaks on ta olnud Eesti esimeeskonna ja ka Eesti koondise peatreener.

Ta on olnud aktiivne osaleja oma ala organisatsioonides. Tema juhtimisoskused 
ja tegevus on aidanud kujundada Eesti korvpalli mitmel tasandil. Eesti olüm-
piakomitee on talle omistanud eliittreeneri aunimetuse ehk treeneri kaheksanda 
kategooria tunnistuse.

Palju õnne, Eesti korvpalli eestvedaja Märt Kermon!

Kultuuriminister Heidy Purga
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SPORDI ELUTÖÖPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTTSPORDI ELUTÖÖPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTT

Lugupeetud ministrid, lugupeetud teaduste akadeemia president, lugupeetud 
publik! 

Ma tänan korvpalliliitu, Tallinna tehnikaülikooli korvpalliliitu, vabariigi  valitsust 
selle autasu eest. See oli mulle üllatus, sest korvpallis on treenereid palju ja üks 
inimene ei tee seal midagi. Korvpall on meeskonnamäng. Esimesel oktoobril 
saab mul seda tööd tehtud 61 aastat. Töö juures meeldib mulle kõige rohkem 
see, kui ma näen, mis mu õpilastest hiljem saab. Pole tähtis, kas neist saavad 
tippkorvpallurid. On tähtis, et neist saaksid tublid inimesed. Mul on vedanud, 
et mul on olnud palju õpilasi. Kunagi tegin ka statistikat, kuid kahjuks varastati 
vene aja lõpus see statistika koos spordikotiga mult ära ja taastamine ei olnud 
enam võimalik. Aga arvan, et minu käe alt on läbi käinud 3000–4000 õpilast, kes 
kõik on mänginud korvpalli – mitte nii, et on käinud ühe korra trennis, vaid ikka 
kauem. Siin autasustati erinevate elualade inimesi – ka neid on trennis käinud, 
nii  muusikuid, juriste kui ka muid tuntud inimesi. Mul on hea meel, et üks mu 
esimesi õpilasi Üllar Kerde saab mõne päeva pärast presidendi auraha. Mul on 
vedanud, et tuntud treener Jaanus Levkoi on mu õpilane. Nimekad arstid Jaan 
Olari ja Toomas Tein käisid koondistest läbi. On palju õpilasi, kes mängivad 
praegu kõrgliigades, ka välismaal. Polegi tähtis, kui kõrgel tasemel, aga nad on 
kõik head inimesed. Mul ei ole ühtki näidet, kus kellegagi oleks halvasti läinud, 
ja ma arvan, et see on selle töö juures kõige tähtsam. 

On olnud kõrgperioode, on halbu perioode. Ma ei vaata eriti minevikku, kuid 
paar momenti võin välja tuua. Kui ma alustasin, siis olid mul kohe väga head 
õpilased, noorte võistkonnaga võitsin 1971. aastal Eesti meeste karikavõistlused. 
Hea oli tollal TSIK-i periood, sealt tuli kaks Euroopa noortemeistrit  – Peep Jõgi 
ja Kalev Pihelgas – ja üks olümpiavõitja  – Tiit Sokk. 

Tuli teha ka ametnikutööd korvpalliliidus. Olin projektijuht ja peasekretär. Sain 
palju kogemusi, organiseerisin esimese rahvusvaheliste suhete koolituse treene-
ritele. Alustasime litsentseerimisega, mis tol ajal sai riigi poolt ka ametlikult 
alguse. Vahepeal töötasin Soomes, siis oli seal korvpall nõrk, nüüd peame ise 
neilt õppima. 

Tähtis on järjepidevus ja see, et üks põlvkond annaks teisele midagi edasi. Kui 
mina alustasin, olid mul väga head treenerid. Minu esimene treener oli Märt 
Sepik, siis tulid olümpiamehed Heino Kruus, Joann Lõssov, hiljem Heino  Krevald 
– kõik Eesti parimad treenerid. Sealt ikka midagi sai kõrva taha panna küll. Nüüd 
töötan Tallinna tehnikaülikooli korvpallikoolis, kus on palju noori treenereid. 
Suhtleme omavahel palju ja arvan, et sealt tuleb ka palju häid treenereid. 

Ja lõpetuseks tahaks öelda, et kui teil on spordihuvilisi lapsi, siis tooge nad ikka 
korvpalli mängima! Aitäh!

Märt Kermon



ELUTÖÖPREEMIADELUTÖÖPREEMIAD



Spordipreemia pikaaegse ja tulemusliku 
panuse eest Eesti sõudmise edendamisel nii 
koondise peatreenerina kui ka mitmete muude 
rollide täitmisel

Matti Killing

Foto: Birgit Püve
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PALJU ON TULNUD UJUDA VASTUVOOLUPALJU ON TULNUD UJUDA VASTUVOOLU

Sõudetreener Matti Killingu kasvandikud on tiitlivõistlustel koguni 21 korda 
poodiumile astunud. Vene ajal peegeldasid aga juhendaja taset ka NSV Liidu 
meistrivõistluste medalid. „Pole kokku lugenud, kindlasti on neid mitu kümmend,“ 
rehmab ta käega.

1948. aasta 17. märtsil sündinud Matti on läinud läbi tule ja vee. „Treener on 
nagu korkpender laeva ja kai vahel,“ ütleb pärnakas muheldes. „Ühel pool on 
sportlased ja teisel pool tippspordi juhid. Sina pead maandama ühe väljaütlemised 
teisele – alati tuleb otsida võimalusi.“

Lapsepõlves harrastas usinalt hoovisporti

Matti mõistis maast-madalast, et elu pole meelakkumine. „Mu isa töötas kalu-
rina, aga ta uppus, kui olin nelja ja poole aastane. Emal oli kaht poissi raske 
kasvatada, kuid näguripäevi me ei näinud.“

Lemmikvaldkonda sattus Matti juba lapsena. „Mul vedas, et ümbruskonnas 
olid vanemad poisid üsna sportlikud. Nad korraldasid noorematele igasuguseid 
võistlusi. Suvel mängisin tennist ja talvel uisutasin,“ toob ta välja kaks põhiala.

1955. aastal alustas särtsakas noormees Pärnu spordikoolis Ella Toomsalu juhen-
damisel iluuisutamistreeninguid, tennises jagas näpunäiteid Jaan Kuuda. Toona 
harrastasid lapsed usinalt ka hoovisporti.

„Võistlesime omavahel iga päev, küll sõitsime ratastega, küll jooksime. Meil 
oli suur krunt. Rajasime sinna nii kõrgus- kui ka teivashüppeplatsi ja panime 
end proovile. Koolis oli innustav kehalise kasvatuse õpetaja, kes organiseeris 
sportlikku tegevust. Pärast tunde lippasin koju, panin õpikud tuppa ja naasin 
kooli juurde sportima.“

Keskkond soosis kehalist tegevust igati. „Meie üleaedne Juhan Mitt hakkas 
sõudetreeneriks, harjutasin tema rühmas,“ jõuab loo peategelane jutujärjega 
1960. aastasse. „Teine naabrimees oli võrkpallis Eesti koondise tasemel. Mul 
olid head eeskujud, kaagitempe ei teinud kunagi.“

Ühtlasi kiidab Matti pedagooge ja Rääma kooli direktorit, kes rõhusid korra-
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armastusele. „Õpetajal peavad olema ka karistusmehhanismid,“ arutleb ta. „Sel 
ajal olid need märksa rangemad kui praegu. Direktor oli kõva käega mees. Kui 
õpetajad lastest enam jagu ei saanud, kasutati teistsuguseid võtteid. Mu klassi-
venna isa töötas katlakütjana ja oli musklis mees. Sõnakuulmatud noorukid 
saadeti katlamajja tõsisele jutuajamisele. Mina seda ei kogenud, aga vanemad 
poisid ütlesid, mis seal toimus. Pärast vestlust istuti vähemalt kaks nädalat 
rahulikult oma pingis ja kuulati, mida õpetaja räägib. Keegi ei tahtnud uuesti 
katlaruumi minna.“

Tegelikult polnud Mattil ringiluusimiseks aega, sest ta aitas ema. „Töötegemine 
oli meil noorest peale au sees. Ühel suvel, kui olin kaheksapaadi eessõudja, tuli 
koos vanaisaga maja katust vahetada. Pidin kodutööde tõttu mõne trenni vahele 
jätma ja mind tõsteti paadist välja. Kaheksane hakkas kehvemini liikuma ning 
mind võeti jälle eessõudjaks.“

Treeneritööle pühendus enne 20. sünnipäeva

Ehkki Matti pääses NSV Liidu noorte meistrivõistlustel finaali ja tuli Moskva 
regatil seitsmendaks, mõistis ta kiiresti, et suurte medalite jagamisse ta sport-
lasena ei sekku.

„Mu keha ei andnud tippsõudja mõõtu välja, sel ajal kergekaalu polnud,“ märgib 
178-sentimeetrine ning toona 78 kilo kaalunud mees. „Läksin pedagoogilisse 
instituuti kehakultuuri õppima ja pühendusin treeneritööle.“

Uues ametis alustas Matti pisut enne 20. sünnipäeva. Ta juhendas ka oma kolm 
ja pool aastat nooremat venda Taivot, kes võitis NSV Liidu noorte ja juunioride 
meistrivõistlustel roolijata neljapaadil kokku kolm pronksi. „Treeneritööga hak-
kasin pihta 1967. aastal ja 1969 olid esimesed liidu medalid käes.“

Järgnes vägev läbilöök rahvusvahelisel areenil: tema õpilased Raul Arnemann ja 
Harri Hiiesalu napsasid 1971. aastal juunioride MM-il roolijata kahesel hõbeda.

„Mängisin oma lollusega teise medali maha,“ lausub Matti. „Meil oli ka edukas 
paariskahene koosseisus Vello Linnamäe, kes valiti 2005 Eesti aasta arstiks, 
ja Aadu Kannistu. Püsisime kogu hooaja liidrikohal. Pihkvas toimunud võist-
luse „Družba“ jaoks anti meile uus paat. Seal olid nii keerulised tingimused, 
et otsustasime sõita vana paadiga. Konkurendid nägid, et uus paat jäi vabaks, 
võtsid selle ja tegid meile ära. Vene poisid saadetigi MM-ile, kus nad võitsid 
kulla. See on mul siiani hingel!“

Matti hoolealused pidanuks juba 1970. aastal juunioride MM-ile pääsema. „Võit-
sime katsevõistluse. Toona tuli dokumendid varakult korda ajada. Täitsime kõik 
vajalikud ankeedid, aga pärast öeldi ikka, et pabereid pole. Spordikomitee töö-
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tajad ei uskunud, et poisid läbi murravad, nad ei hakanudki välispasse tegema. 
Meile kaotanud paatkond sai MM-il kulla.“

Arnemann võitis 1976. aasta olümpial roolijata neljase eessõudjana pronksi. 
„Raul läks sõjaväkke ja harjutas liidu koondises. Ta oli fantastiline kutt. Trennist 
ei puudunud kunagi. Ükskord tuli kohale isegi 39-kraadise palavikuga. Ta oli 
kohusetundlik ja analüüsiv sportlane.“

Mõõt sai täis, kui omad mängisid mäkra

Naljaga pooleks võib öelda, et Pärnus on konkurents nii kõva, et kõik sõudetreenerid 
ei mahu jõe ühele kaldale ära. „Eks treener tahab nagu sportlanegi kolleegist 
parem olla,“ räägib Matti. „Kui hakkasin noore mehena tööle ja saavutasin kohe 
häid tulemusi, siis ega selle peale väga rõõmsad oldud.“

Matti töötas Pärnu Dünamos, kuid lahkus ametist. „Tõuke andis õppespordi-
osakonna juhataja halb otsus. Neli-viis mu õpilast teenisid Dünamo vägedes. 
Saime ilusasti trenni teha, aga sõjaväe ajal ei makstud enam stippi. Lahkunutest 
pole ilus halvasti rääkida, kuid osakonda juhtis Bruno Junk, kes andis need stipid 
kergejõustiklastele. Mul sai mõõt täis, sest omad mängisid mäkra. Kui sealt ära 
läksin, oli mul mitu tööpakkumist. Esmalt töötasin poolteist aastat spordiseltsi 
Jõud esimehena.“

Vabatahtliku spordiühingu Kalev akadeemilise sõudmise vanemtreener Matti Killing 
oma õpilaste, NSV Liidu VIII suvespartakiaadi kandidaatide Paul Valliveere, Raivo 
Partsi, Arvi Peedi ja Ilmar Naabriga. Foto: SA Haapsalu ja Läänemaa muuseumid 
fotokogu
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Seejärel jätkas Matti Pärnu Kalevi treenerina ja moodustas esimese spordi-
klassi. „Eesti NSV spordikomitees võeti minu huvides vastu käskkiri. Toona 
olid alad jagatud, Dünamo tegeles sõudmise ja Kalev aerutamisega. Kuna läksin 
 Kalevisse ja tegin sõudjate grupi, lubati mul juhendada kaheksat sportlast. Sealt 
tulid järgmised MM-i medalimehed – Paul Valliveere ja Raivo Parts. Mu elu on 
olnud huvitav, päris palju on tulnud ujuda vastuvoolu.“

Laagri- ja võistluskarussellil tiirutanud Matti õpingud pedas edenesid visalt 
ja 1971. aastal visati ta koolist välja. Sügisel 1976 läks ta uuesti tudeerima, 
kuid lõpudiplom jäi saamata, sest tõsisele treenerile ei meeldinud punajura pähe 
tuupida.

Võistlustel osales Matti veel 1970-ndate keskel. „Kõige kurioossem juhus oli 
1975. aastal, kui olin ühe oma kaheksapaadi eessõudja – järsku kutsuti rahvaste 
spartakiaadile. Ütlesin, et see on nooremate teema. Olin alles 27, kuid polnud 
selle võistluse nimel treeninud.“

Kaheksapaadi projekt tõi U23 MM-i kulla

Karjääri üheks ilusamaks saavutuseks peab Matti koostöös Mihkel Leppikuga 
veetud kaheksapaadi kuldset projekti: 2007. aastal triumfeerisid nende hoole-
alused noorsooklassi MM-il!

Üsna raskelt läks tal Allar Raja ja Kaspar Taimsoo paarisaerulise kahepaadi 
moodustamine, kuid lõpuks liikus tandem tiitlivõistlustel vingelt.

„Allaril oli MM-i ja EM-i medal olemas, pidin teda veenma, et Kaspar on talle 
õige paarimees. Füüsiliselt erinesid nad nagu öö ja päev, aga Kaspar tuli kiirelt 
järele ja tehniliselt oli ta parem,“ nendib Matti.

Treener peab olema hea psühholoog, kes saab sportlaste egodega hakkama. „Mul 
on vedanud, pole pidanud väga hullult vaeva nägema. Olen alati öelnud, et oma 
särk ei tohi ihule kõige lähemal olla,“ rõhutab teenekas juhendaja, kellele on 
toeks samuti treeneriametit pidav abikaasa, endine tippsõudja Reet Palm-Killing.

Jevgenia Rõndina ja Kaisa Pajusalu kahese loomist nimetab ta oma kinnisideeks. 
„Nägin, et sealt võib midagi tulla, kuigi Kaisa tahtis hirmsasti ühest sõita. Nad 
võitsid kohe noorte MM-il kulla ja tulid täiskasvanute MK-etapil kaheksandaks. 
See oli väga perspektiivikas kahene, aga Jevgeniale hakkas tavaelu rohkem 
meeldima.“

Legendaarse juhendaja üks tipphetki saabus 2016. aasta Rio de Janeiro olümpial, 
kui Eesti paarisaeruline neljapaat võitis pronksmedali.
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Eesti sõudekoondise peatreeneri ametist taandumise järel on Matti tegelnud ala 
järelkasvuga. Hingetõmbepause lubab ta endale harva.

„Paljud saavad suvel kuu aega puhkust võtta ja töö ära unustada, treeneritel on 
tegemist aasta ringi,“ räägib tegus mees, kes põikab võimaluse korral Muhumaale 
suvekodusse, kus on tuba ka kõigile tema lastele – pojale ja tütrele esimesest 
abielust ning tütrele teisest abielust. „Kunagi võiks natuke rahulikumalt olla, ei 
tahaks tööpostilt jalad ees ära minna.“

Deivil Tserp

Matti Killing

Sündinud 17. märtsil 1948 Pärnus

1966 Pärnu 4. keskkool 

Õppinud Tallinna pedagoogilises instituudis kehakultuuri.

Sportlikke saavutusi sõudmises: 1965 ja 1966 Eesti noortemeister, Eesti täis-
kasvanute meistrivõistlustel saanud ühe hõbeda ja neli pronksi.

Edukamad kasvandikud: Raul Arnemann, Harri Hiiesalu, Reet Palm, Paul 
 Valliveere, Toomas Kasearu, Kaspar Taimsoo, Allar Raja, Piret Jamnes.

Kordaminekud treenerina: Killingu õpilased on võitnud 21 tiitlivõistluste medalit, 
2016 sai paarisaeruline neljapaat Rio de Janeiro olümpial pronksmedali.

Tunnustusi: 2012 ja 2016 riiklik spordipreemia, 2016 Eesti parim treener ja Pärnu 
aasta mees, 2023 spordi elutööpreemia.



Spordipreemia pikaaegse silmapaistva panuse 
eest Eesti korvpalli arengusse

Märt Kermon

Foto: Birgit Püve
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PEA 70 AASTAT KORVPALLIS.  PEA 70 AASTAT KORVPALLIS.  

MÄRT KERMON EI PLAANI VEEL LÕPETADAMÄRT KERMON EI PLAANI VEEL LÕPETADA

Mai keskel tähistab Märt Kermon 84. sünnipäeva. Vähe on neid, kes selles 
vanuses täie energiaga töötavad, kuid pika elu jooksul nii mõndagi näinud korv-
pallitreener pole siiani kõrvale astunud. Seejuures pole ta mees, kes hoiaks kümne 
küünega kinni möödunud aegadest. Vastupidi, ta jälgib tähelepanelikult, mis 
tänapäeval euroliigas ja NBA-s toimub.

Kermon on treenerina nõudlik ja eeldab õpilastelt tõsist suhtumist. „Kui tahad 
tõsiselt korvpalliga tegelda ja võita, siis käesilitamisega kaugele ei jõua,“ lausub 
ta veendunult. „Tänapäeva klubides tõsist korvpalli ikkagi teha ei saa, see on 
pooleldi harrastustegevus. Ainuke võimalus on tuua poisid kokku, panna ka elama 
kokku, teha kaks korda päevas trenni. Reinar Hallikul on praegu Vinnis selline 
võimalus olemas. Kunagi oli meil Turbas ka niisugune projekt. Kahju, et see 
kohaliku omavalitsuse poolt pooleli jäi. See olnuks Audentesele konkureeriv koht.“

Kogenud treener nendib, et heal tasemel korvpallitreeningu korraldamiseks on 
vaja piisaval arvul mängijaid, kuid nii võib saada ka ebaühtlase taseme. „Tekib 
n-ö ballast, kes ise väga ei taha, ning see rikub üldise vaimu ja suhtumise. Igas 
grupis on neid, kes käivaid trennis vaid seetõttu, et kästakse. Paraku peame 
sellega leppima,“ tõdeb Kermon. „See, et millalgi said treeningugruppidest 
huvialaringid, kus spordimeisterlikkus jäi tagaplaanile, rikkus asja ära.“

Soov olla teisest parem

Korvpalli juurde sattus Kermon umbes 15-aastaselt, kui sõber kutsus ta Harjuoru 
võimlas kogunenud treeningugruppi. Vaid mõne harjutuskorra järel mõistis noor 
Kermon, et see on tema mäng. „Sain aru, et korvpall on päris kaval mäng. Pead 
mul natuke oli, lisaks sain vanemate mängijatega hea klapi ning nii see läks. 
Alguses polnud erilisi unistusi, tahtsin lihtsalt olla teistest parem,“ kirjeldab ta. 

Noorena mööda NSV Liidu avarusi ringi sõites koges Kermon hetki, millest 
tema enda sõnul ei saagi avalikult rääkida. Ühe näite ammusel ajal valitsenud 
oludest ta siiski toob. „Mängisime toonases Ašhabadis ja elasime puitmajas olnud 
hotellis. Küsisime, kus WC asub. Öeldi, et selleks on kõrvalmaja. Aga sinna ei 
saanudki minna, sest kogu hoone ümbrus oli „mineeritud“. See oligi see koht, 
kuhu tuli minna,“ viitab ta sealsele kultuurile.
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Tänapäeval on paljudele noorkorvpalluritele tähtis, milliste ketsidega platsil 
ringi joosta ja mida treeningu ajaks selga panna. Möödunud sajandi keskpaigas 
olid hoopis teistsugused mured. Hea, kui üldse õnnestus sportimiseks sobilikku 
varustust leida.

„Kasutati asju, mida keegi endale ise hankis. Ketse tuli tihti õmmelda, need 
kippusid lagunema. Palle polnud samuti saada, kuid minu esimene treener Märt 
Sepik suutis siiski kõik vajaliku leida,“ meenutab Kermon. „Mängisime nahk-
pallidega ning neid tuli tihti õmmelda ja katkisi sisekumme liimiga parandada. 
Põhitöö oligi pidev varustuse korrastamine, aga seda ei tehtud trenni ajal, tulime 
varem kohale.“

Kermoni sõnul oli kõige suurem probleem korvpalliks sobilike jalanõude 
leidmine. Ta meenutab, et üks Eestis asuv ettevõte valmistas ketse, aga need 
hakkasid juba pärast kahte mängu lagunema. Leedus toodetud ketside tald võis 
kümme aastat vastu pidada, ent pealsed läksid väga kiiresti puruks.

Viis aastat ülimalt tihedaid päevi

Tallinna pedagoogilisse instituuti astunud Kermonil polnud eesmärki saada 
korvpallitreeneriks, kuid talle tehti pakkumine tulla samal ajal tööle Tallinna 
keskrajooni spordikooli. Ta nõustus ning töö hakkas kohe meeldima. Järgmisel 
aastal võttis Kermon endale juba teise treeningugrupi.

Päevakava muutis see aga hullumeelselt tihedaks. „Käisin päevases õppes, kus 
tuli teha kõiki spordialasid: võimlemist, ujumist, kergejõustikku. Hommikul 
tegime need kõik läbi ja lisaks teooriatunnid. Seejärel tegin poiste trenni ja viis 
korda nädalas osalesin õhtuti kell 21–23 Kalevi meeskonna treeningutel. Sellises 
tempos panin viis aastat,“ tutvustab Kermon oma aastatetagust päevaplaani. 

Noorte drillimiseks sai Kermon harjutusvara oma treenerilt Joann Lõssovilt. 
Lisaks õnnestus tal hankida USA-st erialakirjandust. „Minu tädipoeg oli kind-
ral Aleksander Einseln. Kuna ta elas tädiga USA-s, õnnestus sealt saada palju 
erialast kirjandust. Need uuriti siin küll vastavate organite poolt iga kord läbi, 
aga probleeme ei tekkinud,“ räägib ta. 

Mängijana tuli Kermon Tallinna Kalevi koosseisus kolm korda Eesti meistriks 
ja neli korda karikavõitjaks. Ta kuulus põhimängijate hulka, kelle õlul lasus 
suur koorem. „Mehi oli meil vähe, vahetust eriti olnud. Panime tihti kõik 40 
minutit. Kui meie mängiv treener Lõssov jaksas seda teha, ei julgenud ka keegi 
teine ütelda, et ei jõua,“ meenutab Kermon. „Trennis mängisime põhiliselt kolm 
kolme või neli nelja vastu. Toonane trenn nägi välja nii, et 50-ni oli poolaeg ja 
100 punktini mäng. Mängiti nii kaua, kuni Lõssovi meeskond võitis. Rekord 
oli see, kui lõpetasime 00.15 öösel.“
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Reeglite vastu eksimine tõi tunnustust

1975. aastal siirdus Kermon parimaid noori koondanud Tallinna spordiinternaat-
kooli (TSIK) treeneriks. „Jõuga toodi sinna kokku sisuliselt Eesti noortekoondis, 
aga nendega töötamiselt nõuti ka tulemust,“ tutvustab ta valitsenud süsteemi. 
„Kuna olime eliitkool, tulid Moskvast kehaliste katsete ja visketabavuse norma-
tiivid. Osa neist olid nii kõrged, et meil sellisel tasemel mehi polnudki. Pidime 
tulemustele juurde kirjutama.“

TSIK-i treenerid pidid käima Moskvas atesteerimisel ehk oma ametisse sobi-
vust tõestamas. „Saadeti teema, mille kohta tuli vene keeles teha kirjalik töö. 
Kohapeal oli piletitega eksam ning vastati komisjoni ees,“ kirjeldab Kermon. 
„Kasulik oli võtta kaasa Vana Tallinna pudelid ja enne eksamit need ära anda. 
Minul suuri probleeme polnud, 
tänu välismaa kirjandusele tõin 
uusi asju juurde. Lõpuks oli üks 
minu kaitsemängusüsteem kasu-
tusel ka NSV Liidu koondises.“

Lisaks käidi mõnikord Tallin-
nas treeninguid kontrollimas. 
 Kermon sai sellest varem teada 
ning korraldas hommikuse 
trenni kõikide reeglite vastaselt. 
„Kell kaheksa hommikul tegin 
pressingu treeningu ja tõmbasin 
poisid siruli … Tegelikult sellist 
trenni ei saa hommikul teha,“ 
tõdeb ta. „Selle tulemusena roh-
kem ei tuldud ja hiljem kusagil 
seminaril öeldi, et TSIK-is 
on töö kõige kõrgemal tasemel. 
Neile oli oluline poiste füüsiline 
tampimine.“

Korvpallur ja treener Märt Kermon. 
Foto: SA Eesti Spordi- ja Olümpia-

muuseum fotokogu
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Kaks valet otsust tippmeeskonnas

Tippkorvpallile oli Kermon kõige lähemal Tallinna Kalevi meeskonna 
peatreenerina. Tõsi, ta töötas sellel kohal ajal, kui meeskond elas läbi sügavat 
kriisi. NSV Liidu meistrivõistlustel langeti esiliigasse ning seni meeskonda eest 
vedanud veteranid loobusid.

„Probleem oligi selles, et õigel ajal ei tehtud noorenduskuuri. Vanad mängisid nii 
palju, kui välja kannatasid. Kriisi süvendas seegi, et languse tõttu läksid Heino 
Enden ja Tiit Sokk minema ning mõned noored võeti sõjaväkke. Me ei saanud 
kõiki vajalikke mehi kätte,“ lausub kogenud juhendaja.

Kermon asus Kalevi peatreeneritoolile 1983. aastal. „Arvati, et olen imemees ja 
saan sellest pundist midagi teha, aga tegelikult algab kõik komplekteerimisest. 
Minu viga oli see, et võtsin meeskonna üle poole hooaja pealt. Mind moositi 
ja sunniti kõrgemalt poolt. Lõpptulemusena kukkusimegi kõrgliigast välja,“ 
selgitab ta. „Otseselt mulle midagi halba ei öeldud ja lahti ka ei lastud. Lõpuks 
tulin ise ära. Põhjuseks oli see, et lubadusi ei täidetud. Jäin täiesti üksinda ja 
oleksin pidanud kogu Eesti korvpalli vedama.“

Kermoni sõnul muutus mängijate mentaliteet. Vanasti oli mängitud au ja uhkuse 
peale, ent siis hakkasid mängijad tahtma rohkemat: kortereid ja autosid. Seda 
kõike ei saanud aga võimaldada. 

Kuigi tase oli langenud, püsis korvpall 1980-ndate keskel spordialade seas eest-
laste jaoks esikohal. Kermoni hinnangul võis suhtumine olla varasemast pisut 
jahedam, ent pealtvaatajatest puudust ei olnud. Kermoni lahkumise järel haaras 
ohjad Jaak Salumets ning tüüris meeskonna lõpuks NSV Liidu meistriks.

„Hiljem olen mõtelnud, et asjata lahkusin, oleksin pidanud edasi tegema,“ tun-
nistab Kermon. „Samas ei näinud ma sellises seisus mõtet teha. Olin sisuliselt 
üksinda. Abitreenerina tegutses ajutiselt Anatoli Krikun, kes samal ajal töötas 
ka spordikomitees. Lõpuks otsisin uue abilise, Riho Sooniku, aga siis läksin 
juba ise ära.“

Pärast 1990-ndatesse jäänud toona justkui kohustuslikku Soome-seiklust naasis 
Kermon Eestisse ning töötas peamiselt noortega. Tema üks suuremaid projekte 
oli koos Ago Kliimsoniga Turbasse korvpallikeskuse loomine. Paraku ei jää-
nud treeneri hinnangul perspektiivikas projekt kauaks toimima. Praegu töötab 
Kermon TalTechi noorte korvpalluritega. Lõpetada ta veel ei kavatse. 

Peep Pahv
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Märt Kermon

Sündinud 17. mail 1940 Tallinnas

1958 Tallinna 22. keskkool 

1965 Tallinna pedagoogiline instituut

Saavutusi: 1958. aastal sai korvpallis NSV Liidu koolinoorte spartakiaadil 
pronksmedali. Mängijana korvpallis kolmekordne Eesti meister.

Treenerina töötanud Tallinna keskrajooni spordikoolis, TSIK-is ja Eesti spordi-
gümnaasiumis. Aastatel 1983–1985 Tallinna Kalevi ja Eesti koondise peatreener. 
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Spordipreemia olümpialiikumise  
100. aastapäeva tähistamise projekti juhtimise 
ja elluviimise eest

Anu Kaljurand

Foto: Birgit Püve
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ANU KALJURAND – TÕSINE TEGIJA NII SPORTLASE  ANU KALJURAND – TÕSINE TEGIJA NII SPORTLASE  

KUI KA SPORDI TURUNDAJANAKUI KA SPORDI TURUNDAJANA

Barcelona olümpial lapsepõlveunistuse teoks teinud Anu Kaljurand sai 31 aastat 
hiljem unikaalse võimaluse disainida kaunis tänužest Eesti spordirahvale.

Kui naine Eesti olümpiakomitee (EOK) 100. aastapäeva tähistamise projekti 
vedama kutsuti, tundus talle esimese hooga, et see on töö nagu iga teinegi. Oli ta 
ju varem koguni 16 aastat töötanud EOK turundusjuhina (2002–2017). Aga kui 
Kaljurand oli jõudnud projekti sukelduda, jõudis kohale vau-efekt ja taipamine, 
kui eriline au on talle osaks saanud. Kui oluline on tänada olümpiasangareid, 
tunnustada aastakümneid mõnes väikeses kohas tegutsenud treenereid ja inspi-
reerida lapsi. See oli kaugelt midagi muud kui järjekordne turundusprojekt.

Teistpidi on raske näha antud ametisse sobivamat persooni. On ju Kaljurand 
ise osake Eesti olümpiaajaloost. „Kui jätta laste sünnid kõrvale, siis need 
ongi olnud elu ägedaimad hetked,“ tõdeb 54-aastane Kaljurand. „Võistelda ise 
olümpiastaadionil ja just Eesti lipu all. Või elada kaasa Gerd Kanteri ja Kristina 
Šmiguni olümpiavõitudele. Olen olümpiapisikust täiesti läbi imbunud.“

15-aastaselt võitis Kaljurand toonases Leningradis liidu noorte meistrivõistlused 
kaugushüppes tulemusega 6.35. Nii palju polnud ükski eestlanna varem hüpanud, 
rekordinaise nimetus sadas kaela alles lapseohtu tüdrukule. Spordiga hakkas 
Tallinnas sündinud ja kasvanud neiu tegelema maast-madalast. Kolmeaastaselt 
panid vanemad ta Malle Tammlaane iluuisutamistrenni. Kümneaastaselt sattus 
ta 43. keskkooli spordiklassi ja hakkas käima Epp Maasiku kergejõustikutrennis. 
Leningradi tulemus avas uued uksed.

„Pigem olin tõesti andekas ja mingid asjad tulid lihtsalt,“ meenutab Kaljurand. 
„Sattusin noorena NSV Liidu süsteemi ja seal me ikka tegime trenni. Esimest 
korda läksin laagrisse 16-aastaselt. Vene keelt ei osanud, kuigi olin õppinud. 
Esimesel korral tuli Epp ka kaasa. Edasi läks nii, et olin kaks nädalat laagris, 
kaks nädalat kodus. Alguses oli see paras väljakutse.“

1986. aasta juulis oli tulevikulootus kindlustanud juunioride MM-il enne vii-
mast katset 6.46-ga hõbemedali. Ateena palava päikese käes oli hüppepaku 
plastiliini osa pehmeks läinud, Kaljurand astus viimases voorus üle, libises ja 
väänas tõsiselt tõukejalga. Esimese tiitlivõistluste medali sai ta kaela 17-aastaselt, 
kuid hüppeliiges oli puruks.
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„Sidemed läksid katki. Taastumiseks läks aega, esmalt olin poolteist kuud kipsis. 
Ega tol ajal keegi midagi täpselt öelda osanudki. Taastusin, sain uuesti hüppama 
hakata, aga päris terveks see jalg ei saanudki, jäi mind terve karjääri vältel 
häirima, hüppasingi lõpuks teibiga.“

Kaks aastat hiljem teenis Kaljurand juunioride MM-il taas hõbeda, seekord oli 
resultaadiks 6.78 (taganttuul 3,3 m/s), püüdmatuks jäi vaid 6.88 hüpanud Fiona 
May. Tollest hooajast pärineb eestlanna pikim hüpe (6.84), ent taas oli tuul 
lubatust tugevam, reeglite järgi jäi parimaks 6.64.

1989. aastal hakkas noorsportlasel tekkima kõhklusi-kahtlusi – mis edasi? Tiitli-
võistlustele pääsuks tulnuks läbi murda ülitihedast sisekonkurentsist, tase oli 
tänapäevaga võrreldes meeletu. Galina Tšistjakova 1988. aastal hüpatud maa-
ilmarekord 7.52 on siiani osutunud kõigile püüdmatuks.

„Olin mõnes mõttes spor-
diga natuke ummikusse 
jooksnud. 1988. aasta läks 
küll väga hästi, aga siis olin 
juunioride klassist väljas. 
Toona hüppasid naised lii-
dus väga palju, paarikümne 
naise rekord oli üle seitsme 
meetri. Olümpiale saamine 
oli lapse põlveunistus, kuid 
see tee oli väga kitsaks jää-
nud. 6.80 ja 7.20 – seal on 
tegelikult tohutu vahe.“

Lahendus tuli  ootamatust 
kohast – Ameerikast. 
 Kalju rannale avanes esimese 
Eesti sportlasena 1990. aasta 
jaanuaris võimalus jätkata 
spordi- ja haridusteed USA-s 
Brigham Youngi ülikoolis. 
Kontakt tekkis soomlasest 
füsioterapeudi kaudu, kes 
töötas USA koondises ja 
ka nimetatud ülikoolis 
ning  kellega Kaljurand oli 
Ateenas juunioride MM-il 
suhtlema hakanud.Kergejõustiklane Anu Kaljurand odaviskel. Foto: Lembit Peegel / 

SA Eesti Spordi- ja Olümpiamuuseum fotokogu
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Ülikool pakkus stipendiumi ja see avas seinas salaukse, mida keegi ei teadnud 
seal olevat. „Tundsin, et mulle anti veel üks võimalus, nii sportlase kui ka 
inimesena,“ lausub Kaljurand.

Ta pakub, et kuskil suletud uste taga kindlasti arutati tema „personaalküsimust“. 
Et kas seltsimees Kaljurand on ideoloogiliselt usaldusväärne, et teda teisele 
poole raudset eesriiet lubada. Aga kaikaid keegi õnneks kodaratesse ei loopinud.

Uus Maailm võttis kommunismi kantsist tulnul silme eest kirjuks. Tohutult 
suured poed ja meeletult valikuid. Kuna inglise keele oskus oli nadi, istus ta 
alguses loengus, manades ette võimalikult targa näo, kuid räägitust aru ei saa-
nud sisuliselt midagi ja nutt oli kurgus. Tänapäeval minejad saavad koju jäänud 
lähedastega iga kell reaalajas suhelda, kuid siis käisid asjad teisiti: „Vanemad 
pidid kõne kaks nädalat ette tellima.“

Ometi näris Kaljurand end sellest läbi. Päev päeva haaval. Brigham Youngi 
ülikooli läks eestlanna küll kaugushüppajana, kuid osalt tiimi vajadustest läh-
tuvalt hakkas seal Craig Poole’i juhendamisel ka tõkkesprinti ja mitmevõistlust 
tegema. Just seitsmevõistluses pälvis ta USA üliõpilaste meistrivõistlustel kulla 
ja hõbeda ning 2010. aastal valiti naine koduülikooli kuulsuste halli.

Eesti iseseisvumise järel tekkis Kaljurannal võimalus unistus täita, osaledes 
Barcelona olümpiamängudel. Ta pani end proovile koguni kahel alal – seitsme-
võistluses ja 100 m tõkkesprindis. Mitmevõistluses oli Kaljurand 6095 punktiga 
17., tõkkejooksu aeg 13,81 andis 31. koha.

Seitsmevõistluses võidutses ameeriklanna Jackie Joyner-Kersee 7044 punktiga. 
Barcelonas sai Kaljurand lisaks eestlastele kaasa elada ka ülikooli treeningu-
kaaslasele Frankie Fredericksile, kes pälvis sprindis kaks hõbemedalit.

Pärast olümpiat pani atleet spordikarjäärile 23-aastaselt punkti. Miks? „Sain 
olümpiale ja seal 17. koha. Mis olnuks see järgmine samm? Tegelikult olen 
natuke maksimalist ikka ka, Joyner-Kersee tegi samal ajal ju 7000 punkti. Olin 
tolleks hetkeks ka veidi läbi põlenud, USA süsteem on pingeline ja väsitav, elad 
kogu aeg sisuliselt nagu laagris,“ selgitab ta. „Ma ei kahetse seda otsust ja olen 
rahul sellega, mis saavutasin. Aga kui keegi täna küsiks samas olukorras nõu, 
siis vastaksin: kui armastad seda, mida teed, ja tahad seda teha, siis pole sa 
23-aastaselt veel lage saavutanud ja tee edasi. Kunagi ei tea – ma poleks näiteks 
uskunud, et Saga Vanninen võtab sise-MM-il medali.“

Areenilt lahkunud tallinlannast jäi maha mitmeid rahvusrekordeid: kaugus-
hüppes 6.64, tõkkesprindis 13,18 ja seitsmevõistluses 6142 punkti. Vastu pidasid 
need margid vastavalt 20, 13 ja 6 aastat.
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Järgnes tööelu. Esmalt USA-s, kus Kaljurand sai Salt Lake Citys tänu tutvustele 
jala investeerimisfirma ukse vahele. Samal ajal magistriõppes ärijuhtimises 
kraadi omandanud naine töötas end mõne aastaga ametiredelil kõrgemale, pidi 
edasi minema ettevõtte peakontorisse Bostonisse, aga tuli 1997. aastal hoopis 
Eestisse tagasi.

„Pean ausalt ära rääkima, et olin toona spordiaasta lõpetamisel tuttavaks saanud 
Marko Turbaniga ja see oli üks oluline põhjus, miks tagasi tulin,“ tunnistab 
Kaljurand, kellele kodumaal pakuti ka sobivalt hea tööalane väljakutse Eesti 
kaubandus-tööstuskoja teenindusdirektorina.

Eesti kõrgushüpperekordit 2.30-ga enda käes hoidva Marko Turbani ja Anu 
Kaljuranna peres on kaks last – Lilian ja Henri. Liliani kõrgushüppemark 1.87 
lubab loota, et perekond võib ema ja isa kõrvale saada kolmandagi olümpialase.

Riikliku spordi aastapreemia toonud olümpialiikumise 100. aastapäeva tähis-
tamise projektist rääkides rõhutab Kaljurand, et see oli suure meeskonna ühine 
pingutus.

„Tahtsime sellega laiemalt öelda, et Eesti olümpialiikumine oli, on ja jääb. Anda 
edasi natuke ajalugu, tänapäeva ja vaadata ka tulevikku,“ kirjeldab Kaljurand 
tegijate nägemust. „Esmalt kaardistasin sihtrühmad, siis tulid sinna juurde 
tegevused. Mida teeme sportlastele? Sellest küsimusest tuli erikujundusega 
medaliprojekti mõte. Kokku oli medalisaajaid 31 555, aga see puudutas ilmselt 
umbes 120 000 inimest – õed-vennad, emad-isad, lapsed. Ehk kõik, kellele see 
medal samuti korda läks. Kuulsin linna pealt isegi, et mõned pingutasid just selle 
nimel ühe aasta veel sporti teha, et see erikujundusega medal saada.“

„Meie mõtteviisiks oli, et olümpialiikumine pole üksnes EOK, vaid kõik need 
inimesed – see on tegelikult tohutult lai püramiid: sportlased, treenerid, arstid, 
füsioterapeudid, toetajad, ametnikud, lapsevanemad, vabatahtlikud jne. Nende 
inimeste tänamine oli oluline, sealt tuli rinnamärkide idee. Tegime neid 1000 
tükki, alad said ise persoonid valida, aga soovitus oli, et see võiks minna rohu-
juuretasandile,“ jätkab Kaljurand. „Avalikkuse jaoks oli suurim projekt ERR-iga 
koostöös valminud „100 spordihetke“. Kõige rohkem meeldis mulle, kui terve 
elu spordis olnud Tarmo Tiisler ütles, et see on tema jaoks üks kõige ägedamaid 
asju üldse. Siis tundsin: vau, mul on ka selles mingi roll olnud!“

Lisaks anti välja kolm raamatut, postmargid, tehti Eesti spordisangarite medali-
näitus „Igihaljad“ ja palju muud.

Märt Roosna
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Anu Kaljurand

Sündinud 16. aprillil 1969 Tallinnas.

1987  Tallinna 43. keskkool 

1987–1989 õppis Tallinna pedagoogilises instituudis 

1989–1993 õppis spordistipendiaadina Brigham Youngi ülikoolis (USA)

1993–1997 Salt Lake City Westminsteri kolledži (USA) ärijuhtimise  
  magistriõpe

Spordialad: kaugushüpe, mitmevõistlus, tõkkejooks.

Saavutused: Barcelona olümpial (1992) seitsmevõistluses 17. ja 100 m tõkke-
jooksus 31. koht. USA üliõpilasmeistrivõistlustel seitsmevõistluses kuld (1992) 
ja hõbe (1991). Võitnud juunioride MM-il kaugushüppes kaks hõbedat (1986 
ja 1988). Tulnud 11 korda Eesti meistriks ja parandanud üheksal korral Eesti 
rekordeid.



Spordipreemia kuld- ja hõbemedali võitmise 
eest ujumise lühiraja EM-ilt

Eneli Jefimova

Eneli aasta naissportlase ja noorsportlase auhindadega. Foto: Raigo Pajula / EOK
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KULDKALA ENELI JEFIMOVA KORRALDAS MEDALISAJU  JA KULDKALA ENELI JEFIMOVA KORRALDAS MEDALISAJU  JA 

JÄTKAS UUTE KÕRGUSTE PÜÜDMIST  JÄTKAS UUTE KÕRGUSTE PÜÜDMIST  

Lapstähena Eesti sporditaevasse kerkinud ujuja Eneli Jefimova on järjekindlalt 
sammunud aina säravamate medalite poole. 2023. aastal jõudis Jefimova mitme 
uhke saavutuseni. Eduka aasta lõpus pärjati ta Eesti aasta naissportlaseks. Lisaks 
on 17-aastane atleet paljude hinnangul Eesti koondise suurim lootus Pariisi 
olümpiamängudel.

Jefimova liitus oma praeguse treeneri Henry Heina treeningugrupiga juba 
12-aasta selt. Eesti meistrivõistlustelt oli ta esimese medali võitnud kaks aastat 
varem. Kõigile oli koostöö alguses üheselt selge, et eduka tegutsemise korral 
võib sellest tulla midagi erilist. Praeguseks on mitmel pool tõdetud, et ilmselt 
on Jefimova läbi aegade kõige andekam ujuja, kes siinmail sündinud. Mida 
üldse tähendab ujumises andekus? Sellele küsimusele andis hea vastuse aasta 
treeneriks valitud Hein, kui teda pärast võitu intervjueeris Eesti Päevaleht.

„Midagi pole teha, mõned inimesed lihtsalt libisevad vees kiiremini ja kauge-
male. Ujuvus ja veetunnetus on parem. Näiteks Eneli ja Kregor Zirk püsivad 
vees olles kõrgemal veel peal, kas see tuleneb siis erikaalust või millestki muust, 
aga see võimaldab vees kiiremini liikuda,“ tõi Hein välja märgid, mis näitavad 
ujujate puhul andekust.

Esimesena Pariisi olümpiale 

Jefimova tegus aasta tõi esimese suurema rõõmuhõiske 16. aprillil. Stockholmis 
toimunud jõuproovil sai eestlanna oma põhialal ehk 100 m rinnuliujumises kirja 
aja 1.06,36. Sellega alistas ta olümpianormi (1.06,79) ja noorest ujujast sai esimene 
Eesti sportlane, kes tagas pääsme 2024. aasta Pariisi olümpiamängudele. Suvel 
viis Jefimova pika raja MM-il Eesti rekordi juba 1.06,18-ni. „Hooaja peamine 
eesmärk sai täidetud. Olen väga õnnelik,“ tunnistas sportlane rõõmsalt.

Edasi tegi Jefimova seda, mida ta kõige paremini oskab. Suvistel juunioride 
Euroopa meistrivõistlustel sai varasem medalikollektsioon korraliku täienduse. 
Kuldne autasu riputati talle kaela 100 m rinnuliujumises ning ka poole lühemal 
distantsil. 200 m rinnuliujumises teenis ta hõbedase medali. Kokku on ta nüüd 
kuuekordne juunioride Euroopa meister. 
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Juuli alguses Belgradis medalisaju korraldanud noorsportlane oli kuu lõpus juba 
Jaapanis Fukuokas. Seal ootasid ees täiskasvanute maailmameistrivõistlused. 
Aasta varem oma põhialal esimesena finaalist välja jäänud sportlase kindlaks 
sihiks oli sel korral jõuda finaali ning auga välja teenida Eesti olümpiakomitee 
B-kategooria sportlase staatus. Eesmärk saigi täidetud ning kirja läks kuues 
koht. Olümpiamängude programmi mittekuuluval 50 m distantsil oli ta kaheksas.

„Olen pigem sprinter ja esimeses 50 meetris on varu kindlasti sees, aga seekord 
läks nõnda. Eesmärk oli pääseda finaali ja selle täitsin. Tulemus ja poolfinaalis 
ujutud Eesti rekord näitab, et arenen ja loodetavasti läheb nii ka edasi,“ tõdes 
Jefimova 100 m rinnuliujumise kuuenda koha järel.

„Eneli ette jäi tugev seltskond: neli olümpiavõitjat ja temast kuus aastat vanem 
iirlanna. Ehk siis areneme tasapisi ja ootame oma aega. Kurta pole põhjust,“ 
lisas Hein omalt poolt.

Suvel käib tihe töö 

Kuuenda kohaga tegi Jefimova aga Eesti ujumise ajalugu. Nimelt ei olnud keegi 
varem olümpiaalal nii head kohta saavutanud. Eesti lipu all oli eelnevalt parimaks 
Jana Kolukanova kaheksas koht 2005. aasta Montreali MM-i 100 m vabauju-
mises. Sellest rekordist jäi Jefimova 2024. aasta 14. veebruaril aga ilma. Nimelt 
saavutas sel kuupäeval Kregor Zirk Dohas toimunud MM-il 200 m liblikuju-
mises viienda koha. Jefimova Kataris ei startinud. Seda põhjusel, et jõuproov ei 
sobitunud tema treeninguplaanidesse. 2024. aastal tehakse kõike suviseid Pariisi 
olümpiamänge silmas pidades. 

2023. aasta septembri alguses oli Jefimova juba järgmise tiitlivõistluse stardis. 
„Mul pole kolm suve järjest puhkust olnud, aga see ei häiri mind,“ tunnistas 
sportlane. 

Sel korral hüppas ta vette Iisraelis Netanyas juunioride maailmameistrivõist-
lustel. Taas võitis ta kolm medalit: kulla 50 m, hõbeda 100 m ja pronksi 200 m 
distantsil. Suurimaks üllatuseks oli teine koht tema põhialal. „Täna oli 100 m 
rinnuliujumise finaal, kus jäin teiseks. See valmistas mulle väga suure pettu-
muse. Miski ei näidanud, et peab halvasti minema. Midagi juhtus. Tean, mida 
tehniliselt valesti tegin. Liiga palju tõmbeid oli. Miks ma nii tegin? Miskipärast 
täna nii juhtus. Olen juba tund aega üritanud maha rahuneda. Minuga saab siiski 
kõik korda,“ näitas pisaratega võidelnud Jefimova oma emotsionaalsust Delfi 
dokksarjas „Eneli Jefimova. Teel olümpiale“.

Lõppenud aasta tipphetk saabus Jefimova jaoks 6. detsembril. Rumeenias 
Otopenis toimunud lühirajaujumise EM-il sai ta oma põhialal ehk 100 m rinnuli-
ujumises kaela kuldmedali. Eestile oli see lühiraja Euroopa meistrivõistlustelt 



289

kokku 14. medal, aga alles esimene kuld – varem oli võidetud seitse hõbedat ja 
kuus pronksi. Mõned päevad hiljem lisas Jefimova võidukontosse veel ka 50 m 
rinnuliujumise hõbemedali.

Siiras rõõm kuldmedalist 

„Tuli pisar silma. Kaameras oli ka näha, et mul olid silmad päris märjad. Väga 
uhke tunne. Täiskasvanute Euroopa meistrivõistlustel poodiumi kõige kõrgemal 
astmel Eesti hümni kuulata ja laulda on vau-tunne. See on midagi kirjeldama-
tut,“ kirjeldas Jefimova emotsioone, mis valdasid teda kuldse medali võitmise 
järel. Sportlase perekond elas talle kaasa teleri vahendusel. „Ema ka nuttis. Ta 
oli koos minu õe ja isaga teleka taga. Kõik nad karjusid mulle kaasa ja kui ma 
võitsin, tuli ilmselt kõigil pisar silma,“ avaldas Jefimova.

Praeguseks on Jefimova ja Heina ühise tuleviku osas õhus mitmeid küsimärke. 
Nimelt teatas sportlane oktoobris, et soovib oma tuleviku siduda USA-ga. 

Eneli medalisaagiga. Foto: Karli Saul / EOK



290

„Mul on väga hea meel teatada suulisest kokkuleppest jätkata oma sportlikku 
ja akadeemilist karjääri Põhja-Carolina osariigi ülikoolis! Tänan perekonda, 
meeskonnakaaslasi ja treenerit toetuse eest,“ kirjutas Jefimova 15. oktoobril 
tehtud Instagrami postituses. „Ei jõua ära oodata, et saaksin osaks Wolfpackist 
(tõlkes hundikarjast – toim),“ viitas ta veel Põhja-Carolina ülikooli Wolfpacki 
sporditiimile.

Praegu õpib Jefimova Audentese spordigümnaasiumi 11. klassis, teekonna USA-sse 
võtab ta ette 2025. aasta suvel. Nii Jefimova kui ka Hein on avalikkuse ees tõde-
nud, et nad näevad tulevikku erinevalt. Heina sõnul ei ole Põhja-Carolinas just 
parim rinnuliujumise tase ning tema hinnangul oleks sportlikult palju mõistlikum 
liituda hoopis mõne Euroopa tipptiimiga. Nii on Hein viidanud näiteks Hollandi 
koondisele, kellega on juhendajal aastatega tekkinud tihedam kontakt. Treener 
on ka sõnanud, et Jefimova USA-sse siirdumise korral otsib ka tema endale piiri 
taga tiimi, kelle juures ta saab jätkuvalt olla osa tippujumisest. 

Eesti aasta parimad 

Esialgu jätkatakse aga ühise tandemina. Aasta lõpus krooniti Jefimova Eesti 
aasta naissportlaseks ning ka noorsportlaseks, Hein aga pärjati aasta treeneri 
auhinnaga. Võidukõnedes peeti ka teineteist sõbralikult meeles.

„Eneli, aitäh sulle ja su emale usalduse eest! Ma tean, et see teekond pole olnud 
lihtne ja ei lähe ka lihtsamaks. Kõik need hommikud, kui kell viis trenni sõidame, 
ja need õhtud, mil õpime koos dopingukontrolli kõrvalt geograafia kontroll -
tööks ... Need on asjad, mida teised ei näe. Unista suurelt, tööta kõvasti ja usalda 
protsessi! Su võimetel pole piire!“ rääkis Hein laval pärast aasta treeneriks 
kuulutamist.

„Henry, me ei saa sinuga alati kõige paremini läbi, aga see pole takistanud ees-
märkide saavutamist. Aitäh sulle, et oled alati olemas! Olen järgmiseks aastaks 
valmis, aga ma ei luba, et ühtegi trenni sisse ei maga, kui sa kell viis hommikul 
mu ukse taga seisad,“ sõnas Jefimova „Spordiaasta tähtede“ galal auhinda vastu 
võttes.

Madis Kalvet 
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Eneli Jefimova 

Sündinud 27. detsembril 2006 Tartus 

Õpinguid alustas Sillamäel Eesti põhikoolis, alates septembrist 2019 jätkas 
haridusteed Tallinnas Audentese spordigümnaasiumis 

Treener: Henry Hein 

Klubi: Tallinna Kalevi ujumiskool

Saavutusi ujumises: Euroopa meister lühiraja EM-il 100 m rinnuliujumises 
(2023). Lisaks võitnud lühiraja EM-il hõbemedali 50 m rinnuliujumises (2023) 
ja hõbemedali 100 m rinnuliujumises (2021). Pika basseini MM-i 6. koht  
50 rinnuliujumises (2022) ja 6. koht 100 m rinnuliujumises (2023). Tokyo 
olümpia mängude 16. koht 100 m rinnuliujumises (2021). Juunioride maailma-
meister 50 m rinnuliujumises (2023), hõbemedal 100 m rinnuliujumises (2023) 
ja pronksmedal 200 m rinnuliujumises (2023). Kuuekordne juunioride Euroopa 
meister: kolm kuldmedalit 100 m rinnuliujumises (2021, 2022, 2023), kaks kuld-
medalit 50 m rinnuliujumises (2022, 2023) ja üks 200 m rinnuliujumises (2022).

Eesti aasta naissportlane 2023 ja Eesti aasta noorsportlane 2021 ja 2023. 



Spordipreemia peatreenerina BC Kalev/Cramo 
viimise eest Euro Cupi poolfinaali

Heiko Rannula

Foto: Tairo Lutter / Postimees
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USK ENDASSE JA MEESKONDA  USK ENDASSE JA MEESKONDA  

TÕI HEIKO RANNULALE EUROSARJAS EDUTÕI HEIKO RANNULALE EUROSARJAS EDU

Lõpusireeni kõlades ei näita ta kohe välja ülevoolavat rõõmu, ei vibuta õnne-
joovastuses sarikate suunas rusikaid. Ta tänab võõrustajaid hea matši eest ja alles 
siis, kui tema mängijad on juba mõnda aega keskringis võidutantsu löönud, paneb 
Heiko Rannula käed abitreenerite Indrek Reinboki ja Brett Nõmme õlgadele 
ning laseb keha korraks vabaks, justkui jättes end üheks viivuks nende kanda.

BC Kalev/Cramo on äsja hoidnud Saksamaa kõrgliigaklubi Bambergi kogu mängu 
jooksul nende endi kodusaalis täielikult kontrolli all, lubanud tunnus märgiks 
saanud tugeva kaitse toel neil oma 3000 fänni ees teisel poolajal kokku visata 
vaid 24 punkti. BC Kalev/Cramost on just nüüdsama saanud viimase 15 aasta 
jooksul esimene eurosarjas nelja parema sekka pääsenud Eesti korvpalliklubi.

„Ma kartsin kõige rohkem ülehäälestumist: et mängijad tahavad võib-olla liiga 
palju ja lähevad krampi, aga kuna meil oli sel hooajal neid elu ja surma peale 
mänge päris palju olnud ja me olime neist läbi tulnud, oli meil enesekindlus 
olemas,“ meenutab Rannula mullu märtsi keskel saadud võitu. „See on siia-
maani minu karjääri üks rahuldust pakkuvamaid mänge. Nägin, et plaan toimis, 
 mängijad olid enesekindlad ja mida iganes vastane proovis muuta või kuidas 
iganes kohtumise käiku segada, saime meie kõigega hakkama.“

Kümme päeva varem kodusaalis Bambergi FIBA Euroopa karikasarja (FIBA 
Europe Cup) veerandfinaali avamängus kolme punktiga alistanud Kalev/Cramo 
sai Saksamaal võõrustajatest jagu 85 : 67 ehk võidutses kahe mängu kokkuvõttes 
15 silmaga. Kaks nädalat hiljem tuli poolfinaaliks külla tugevas Prantsusmaa 
kõrgliigas sel hetkel kolmandal kohal olnud Cholet. Vana Kalevi spordihall jäi 
selleks puhuks juba kitsaks ja siinse klubikorvpalli viimaste aastate kuumim 
kohtumine koliti Tondiraba jäähalli, kus Eesti meeskond teenis koguni 5500 
pealtvaataja ees 80 : 73 võidu.

Rannula tunnistab, et sellise kodupubliku ees Prantsusmaa tippklubi alistamine 
on üks mängudest, mida ei unusta ilmselt mitte kunagi. „Saime alguses hästi 
minema ja see atmosfäär, mis seal tekkis, ning need külmavärinad on jube hästi 
meeles. Kui ma treenerina seda mängu meenutan, siis see oli üks neist, mis läks 
mööda instinktiivselt, aga emotsioonilaks oli selline, et veel mitu päeva hiljem 
oli väike vibra sees. Tihtipeale võidad siin Eestis kõva meeskonda, aga kellelegi 
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see väga korda ei lähe, järgmisel päeval on endal ka nii, et midagi justkui oli, 
ent mis nüüd siis edasi saab? Tollel hetkel mõtlesin aga küll, et me teeme siin 
ikka päris asja,“ räägib ta.

Vaatab piiri taha, aga ei kiirusta

Hooajal 2022/23 käis Kalev/Cramo väljakul 67 ametlikus mängus. Märtsis-
aprillis pidas võistkond 35 päeva jooksul lausa 15 kohtumist, sinna perioodi 
jäävad ka lahingud Bambergi ja Cholet’ga ning Eesti-Läti liiga poolfinaal ja 
pronksimatš. Graafik nagu ookeanitaguses unistuste liigas, ainult tubli 500 
korda väiksema eelarve juures. 

„Saime sellest üle just tänu meeskonnasisesele väga heale keemiale,“ sõnab 
Rannula. „Isegi kui mängijad mingi hetk mind treeningsaalis võib-olla vihkasid, 
hoidsid nad riietusruumis kokku. Ma ütlen, et meil oli supersats. Mõni mees 
kaheteistkümnest sai ehk liiga vähe mängida, aga keegi ei hakanud kunagi 
nägusid tegema. Isiksusetüübid klappisid väga hästi,“ iseloomustab Rannula 
mullust kooslust.

Eesti korvpallipublikule unustamatuid elamusi pakkunud meeskonnas mängisid 
kandvat rolli ameeriklastest tagamängijad Wesley Van Beck ja Alterique Gilbert, 
pikk lätlane Martinš Meiers ning põlise rivaali Tartu ülikooli ridadest üle tulnud 
ukrainlane Oleksandr Kovliar, aga ka noored Eesti mängijad Artur Konontšuk 
ja Hugo Toom, kelle Rannula pärast hiilgavat, Eesti meistritiitliga päädinud 
hooaega endaga Pärnu Sadamast pealinna kaasa tõi. 

Ta on tulnud Eesti korvpallimeistriks nii mängija kui treenerina, esindanud 
meeste koondist (ja on nüüd võistkonna juures abitreener), pakkunud hiilgavaid 
esitusi eurosarjas. Võiks ju öelda, et 40-aastasena on Heiko Rannula Eestis juba 
saavutanud kõik, mida saavutada annab. Tema ise seda aga nii ei näe ja kohe 
kindlasti ei jää ta loorberitele puhkama. Seda enam, et eesmärk on kunagi end 
ka välismaal proovile panna.

Eesti korvpallureid on kodumaalt siirdunud paljudesse tugevatesse liigadesse, 
aga juhendajad piiri taha naljalt ei pääse. Viimase paarikümne aasta jooksul on 
Eesti peatreeneritest välismaal ametis olnud vaid Alar Varrak, Üllar Kerde ja 
Jaanus Liivak, abitreeneritena ka Priit Vene ja Toomas Annuk. 

Pärast tugevat eurokevadet käidi vargsi Rannula uksele koputamas, ent tartlane 
ei tahtnud jätta muljet, et läheb kohe esimese suure õnnestumise peale õnne 
püüdma. „Teadsin, et ma ei ole treenerina veel valmis: mul oli piisavalt neid 
hetki, kus ma nägin, et mul on veel pikk maa minna. Üritan oma karjäärikõverat 
hinnata suhteliselt kainelt ja arvan, et Kalev/Cramo on mulle praegu piisavalt 
kõva pähkel, et siit veel õppida,“ tõdeb Rannula.
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Korvpallitreener Heiko Rannula meeskonnale näpunäiteid jagamas.  
Foto: Robin Roots / Õhtuleht

Õnnestunud hooaeg kasvatas eneseusku

Poolfinaali kordusmäng Cholet’ga toimus nädal aega hiljem ehtsas korvpalli-
katlas – külalismeeskondade jaoks ebamugavas saalis, kus Prantsusmaa tippklubi 
pani oma fännide ees kiirelt peo püsti ja läks teise poolaja alguses juba 24 punk-
tiga juhtima. Lõpusireeniks seisid tablool võõrustajate 81 : 59 võidunumbrid. 

Nukra lõpu kiuste saab Kalev/Cramo mulluse euroseikluse igal juhul õnnes-
tunuks lugeda: kokku mängis võistkond Euroopa karikasarjas 19 kohtumist, 
millest võitis 14, sealjuures alistati lisaks Cholet’le ja Bambergile näiteks Itaalia 
kõrgliigaklubi Brindisi, Ukraina meeskond Budivelnik, sakslaste Crailsheim ja 
hollandlaste Den Bosch. Aasta varem Hollandi-Belgia ühisliigas finaali jõudnud 
Groningen sai oma kodusaalis Kalev/Cramolt koguni 41 : 94 koslepi, visates 
avapoolajal kõigest 14 punkti. 

„Kui sa ületad end hooaja jooksul korduvalt, on vaid aja küsimus, kui see üks 
ebaõnnestumine tuleb. Et me olime Cholet’d Tallinnas võitnud, siis inimeste 
ootused olid juba sellised, et Kalev/Cramo peakski nüüd selle eurosarja ära 
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võitma! Nende ootuste taustal oli näha, et paljude mängijate vaimne pool põles 
läbi ja arvan, et mina treenerina samuti,“ raputab Rannula ka endale tuhka pähe. 
„Tagantjärele oli minu kõige suurem viga, et ma läksin liiga detailseks ja ajasin 
mängijatel pea sassi. See on alati oht: tahad võib-olla liiga palju nüansse läbi 
käia, aga sellistes mängudes, kus psühholoogiline pinge on nagunii suur, tuleks 
asja lihtsamalt teha,“ möönab ta.

Nõnda oli mängimine eurosarjas Rannula jaoks suurepäraseks katsumuseks, 
kust treenerina kogemusi ammutada. Väikese kooliraha maksmine on enesest-
mõistetav. „Põhiturniirile jõudmine oli minu jaoks täiesti uus maailm, natuke 
see mõõdupuu, et kas saan nüüd hakkama või mitte. Mul oli raskeid perioode, 
kui ma endas kahtlesin, aga sain tõestust sellele, et ennast tuleb usaldada. Eksi-
matu pole ju keegi. Tuleb osata halbadest mängudest kiiresti õppida, mitte liiga 
palju leinata ja samuti usaldada ka teisi: mõnikord tahaks ju mõelda, et kõik, 
mis ise mõtled, on õige, aga tihtipeale tuleb tõdeda, et teistel võib ka õigus olla,“ 
muigab Rannula.

On paratamatu, et läbi ja lõhki korvpalliinimesena on vahepeal keeruline end 
välja lülitada. Rannula jaoks on siinkohal võtmesõnaks Tartu, kus ta sirgus 
ning mängijakarjääri alustas: „Kodu on ravimise koht. Magan seal paremini ja 
igapäevatoimetused aitavad mõtted mujale viia. Kodus üritan võimalikult palju 
pereasjadega seotud olla, tööle lülitan ennast teel Tartust Tallinna. Aga tahes-
tahtmata taban end mõnda filmi vaadates hoopis mõttelt Riia VEF-i skautingust 
(vastaste analüüsimine). Arvan, et see on enam-vähem kõigil nii. Eks mu naine 
tuletab seda mulle ülepäeviti meelde ka!“

Anders Nõmm

Heiko Rannula

Sündinud 28. juulil 1983 Ilmatsalus

2001 Tartu Karlova gümnaasium

Saavutusi: mängijana kuulunud Eesti juunioride ja noorte korvpallikoondisesse, 
2002–2003 Eesti koondisesse, tulnud 2001 Tartu ülikool / Delta ja 2004 Tartu 
ülikool / Rocki meeskonnas Eesti meistriks. Treenerina tulnud Pärnu Sadamaga 
2022 ja Kalev/Cramoga 2023 Eesti meistriks, jõudnud Kalev/Cramoga FIBA 
Euroopa karikasarjas nelja parema sekka. Aastast 2018 olnud Eesti meeste korv-
pallikoondise abitreener.





Spordipreemia 4. koha saavutamise eest  
kergejõustiku MM-il

Karel Tilga

Foto: Birgit Püve
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KAREL TILGA UNISTAB SUURELT.  KAREL TILGA UNISTAB SUURELT.  

EESMÄRGID TULEB SEADA NII KÕRGELE KUI VÕIMALIKEESMÄRGID TULEB SEADA NII KÕRGELE KUI VÕIMALIK

„Võin tunda rahulolu, kõik õnnestus,“ vaatab kümnevõistleja Karel Tilga tagasi 
mullu suvel Budapestis toimunud MM-ile. 8681 punktiga saavutas ta seal 
 neljanda koha.

Sellest, et Karel Tilgast võib sirguda tipptasemel kümnevõistleja, sai esimesena 
aru treener Jaan Tiitsaar. Kui juunioride klassis õnnestus koguda 7200 punkti, 
hakkas ka Tilga ise seda mõistma. „Mulle jõudis kohale, et võin joosta, hüpata 
ja visata,“ tunnistab Tilga. 

Nüüd, sportlasena parimasse ikka jõudes, ei varja Tilga, et unistab suurelt. 
„Eesmärgid tuleb seada nii kõrgele kui võimalik. Eesmärk ja unistus on võita 
olümpiakuld, püstitada maailmarekord … Unistama peabki suurelt. Pole mõtet 
mõtelda, et tahaks teha 8700 punkti ja saada MM-il mingi pronks,“ lausub ta. 

Ootused pole siiski õhust võetud. Tilga on kümnevõistluse punktitabelist uurinud, 
kust ja kuidas peaksid eesmärgi täitmiseks vajalikud punktid tulema. Lisaks on 
ta sügavalt endasse vaadanud, et hinnata, millised on tema füüsilised võimed 
ja tugevused. „Pean olema hea heidetes, hüpetes ja 1500 m jooksus. Kiirust 
pole mul ilmselgelt kunagi palju ja osavusega on ka asi kahtlane. Rõhuda tuleb 
trumpidele,“ sõnab ta.

Arenguga ei saa kiirustada 

Tilga on läbinud USA ülikoolide treeningute ja võistluste kadalipu ning kohane-
nud ka omapäi tegutsemisega. Ta teab, et tulemuse vormistamisel ei saa ülemäära 
kiirustada. Vajalik töö tuleb enne ära teha. „Millalgi oleksin kohe tahtnud teha 
8600 punkti, aga nüüdseks olen mõistnud, et aastaga sa ei treeni ennast nii üles ja 
tehnika ei arene nii palju, et paned 500 punkti juurde,“ arutleb ta.  „Järjepidevus ja 
rutiin on kümnevõistleja parimad sõbrad. Kümnevõistleja parim iga on  põhjusega 
27 või 28 aastat, see on aastatepikkune töö, mis viib su sinna punkti, et oled 
võimeline head võistlust kokku panema.“  Tilga lisab, et rutiinitaluvusega tal 
probleeme pole. „Mulle meeldib, kui tegevuses on selge plaan.“

Tilga karjääri esimene tõeline suurvõistlus oli Tokyo olümpia. See ei sujunud 
hästi, ta sai vigastada ja lisaks ka teivashüppes nulli. Kõrvalt vaadates  tekkis 
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mulje, et olümpia tervikuna ehmatas noore atleedi ära. „Ma ei usu, et ära ehma-
tas,“ tõrjub Tilga. „Kohe 100 m jooksus tuli vigastus, mis tekitas suure pettumuse. 
See muutis ilmselt ka kogu oleku selliseks.“

Lõpuks jäigi talle elu esimeselt olümpialt pelgalt osalemise rõõm. Pikalt ta juh-
tunut põdema ei jäänud. „Elu läheb edasi ja tuleb aru saada, et elu ei ole sport ja 
sport ei ole elu. Maailmas on ka muid asju,“ tõdeb ta ja lisab, et kogemuse mõttes 
oli Tokyo võistlus väga kasulik. „Olümpia oli hoopis teisel tasemel võistlus, kui 
olin varem kogenud. Esimest korda olin sportlasena nii suure avalikkuse ees ja 
see kogemus tasus end igal juhul ära.“

Tilga sõnul võtab tiitlivõistluse rütmiga kohanemine aega. Päevad on pikad ja 
melu harjumatu. „Trennis oled harjunud vaikuses tegutsema, aga korraga on 
nii palju asju: kaamerad, tuled, rahvas karjub, muusika mängib,“ kirjeldab ta. 
„Tuleb anda endast parim, et sellest mürast välja tulla. Enne katset hingad süga-
valt sisse ja välja, lased pulsil langeda ja mõtled läbi, mida pead tegema.“ Seni 
karjääri parimaks võistluseks olnud Budapesti MM-il palus Tilga kettaheite ajal 
publikult vaikust – selleks et kuulata oma jalgade rütmi. „Loodan, et keegi ei 
saa valesti aru, nagu mulle ei meeldiks kaasaelamine,“ sõnab ta. 

Karel koos teiste Eesti kümnevõistlejatega pärast Budapesti MM-i. Foto: Tairo Lutter / 
Postimees
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Tilga on karjääri jooksul otsinud endale sobivat treenerit. Praegu teeb ta koostööd 
Jeff Huntooniga ja usub, et on leidnud enda kõrvale just õige abilise. „Treeneri 
roll on väga oluline. Karjääri mingis seisus on treener see inimene, kellelt kõike 
küsid. Mida kogenumaks saad, seda rohkem treeneri nõustamise pool väheneb 
ning viimaks on ta inimene, kes viibib sinuga staadionil ja kellega läheb rohkem 
omavaheliseks aruteluks,“ selgitab Tilga sportlase ja juhendaja suhet. „Jeffiga 
arutame asjad läbi. Mina räägin, mida tunnen, ja tema räägib, mida nägi. Püüame 
sellest pildi kokku panna.“

Treeninguplaanid koostab treener, Tilga räägib rohkem tehnikast ja sellest, mis 
tunne tekib. „Tunnen ennast piisavalt hästi, et tajuda, kui näiteks mõni lõik on 
mulle liiast. Mullu oli paar korda olukord, kus lõigutrenni ajal tundsin, et sein 
on ees. Siis tegime korrektiive, kas puhkust rohkemaks või kordusi vähemaks. 
Teen sporti iseenda jaoks ja ei pea treeneriga kauplema, mida ma tahan või ei 
taha teha. Tean, mis on vaja ära teha,“ räägib Tilga.

Mitmevõistleja keeruline hingeelu 

Tokyo olümpia ja Budapesti MM-i vahele jääval perioodil oli Tilgal palju vigas-
tusi ja üks hooaeg jäi sisuliselt vahele. Sportlane ei varja, et tegemist oli keerulise 
perioodiga. „Kümnevõistleja teeb aasta läbi trenni ja loodab, et suvalisel kuu-
päeval kahe päeva jooksul on ilm ilus, tal pole vigastusi, ta magab hästi, on heas 
vormis … ühesõnaga, kõik on suurepärane. Kui aga paar aastat järjest on just 
sellel ajal läinud halvasti, on keeruline taas aasta oodata ja loota, et järgmisel 
korral läheb kõik hästi,“ valgustab ta mitmevõistleja hingeelu. Kuidas keeruliste 
aegadega hakkama saada, pole ta veel päris selgeks saanud. „Aeg ravib kõik 
haavad. Üritad teha seda mis võimalik ja lootusest kinni hoida,“ toob ta ühe näite.

Keerulised ajad toovad pähe ka keerulisi mõtteid. Tilgale pole võõras ka mõte, 
et ehk peaks naelikud sootuks varna riputama. Aga miski on teda alati staa-
dionile tagasi toonud. Pealegi olevat loobumine nii suur samm, milleni ta pole 
veel õnneks jõudnud. Selle asemel nautis ta mullu hoopis sportlikku palgapäeva. 
Esimest korda suutis ta ühe hooaja jooksul läbida kolm kümnevõistlust. 

Saladus peitub targemas tegutsemises. „Kui Jeffiga koostööd alustasin, ütlesin 
kohe, et olen seni ilmselt liiga palju treeninud, ja kui olen terve, võin ka vähema 
trenniga häid tulemusi saavutada. Prioriteet on see, et ma püsiksin terve. Ta 
oli kohe nõus, ka eelmiste sportlastega oli tal olnud samasugune lähenemine. 
Panime rõhku ainult tervisele ja ei riskinud millegagi,“ arutleb Tilga. „Millalgi 
on vaja trenni mõttes kvantiteet ära teha, aga praeguses faasis on kvaliteet kõige 
tähtsam. On ju vana ütlus, et treenida võivad kõik, aga puhata peab oskama. Meie 
taseme juures teevad kõik kõvasti trenni, aga need, kes on paremad, puhkavad 
ka paremini.“

Peep Pahv
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Karel Tilga

Sündinud 5. veebruaril 1998 Valgas

2017 Tartu Kristjan Jaak Petersoni gümnaasium 

2022 Georgia ülikool (USA)

Saavutusi: 2017. aastal võitis U-20 EM-il kümnevõistluses pronksi, 2023 kerge-
jõustiku MM-il Budapestis sai 8681 punktiga neljanda koha. Osalenud Tokyo 
olümpial.





Spordipreemia maailmameistritiitli  
saavutamise eest kettagolfi MM-il

Kristin Tattar

Foto: Karli Saul
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TATTARI TÄIUSLIK AASTA,  TATTARI TÄIUSLIK AASTA,  

MIS TÕSTIS KETTAGOLFIMIS TÕSTIS KETTAGOLFI  EESTIS RAMBIVALGUSESSEEESTIS RAMBIVALGUSESSE

2023. aasta jääb Kristin Tattarile eredalt meelde, sest uskumatult edukate võist-
luste kõrval sündis maagiline hetk ka eraelus. Teatud mõttes on Tattar, ehkki 
loomult pigem malbe, tagasihoidlik ja viisakas, tegutsenud nagu jäälõhkuja.

Kui ta kümme aastat tagasi kettagolfi enda jaoks avastas, seisis see tegevus üld-
suse silmis pigem uudse ja lõbusa meelelahutuse kui spordi lahtris. Mullu teenis 
Tattar aga Eesti aasta naissportlase valimisel ujuja Eneli Jefimova järel teise koha 
ja – mis vast veelgi kõnekam – võitis rahva lemmiku tiitli. Samm-sammult on 
meie paremad kettagolfarid tekitanud spordiala vastu huvi, harrastajate arv on 
plahvatuslikult kasvanud ja ühes sellega on seda hakatud üha tähelepaneliku-
malt jälgima.

Kahel viimasel hooajal maailmameistriks kroonitud ja mõneti ootamatult Eesti 
üheks enim teenivaks profisportlaseks tõusnud Tattar pole kunagi lihtsalt niisama 
respekti nõudnud. Seda on paratamatult tekitanud ta teod. Kuidas mitte austada 
kedagi, kes suudab teha midagi, millega pole siiani mitte keegi hakkama saanud?

Jäälõhkuja Tattar on aastatega murdnud ohtralt eelarvamusi. Ja ehkki endiselt 
jätkub neidki, kes tahavad kettagolfi kuidagi alakaaluliseks või kerglaseks tem-
beldada, oli 2023 murranguline – see veetee enam uuesti ei jäätu.

Aasta, mida korrata on raske

Pärnust pärit naine läks hooajale vastu tegelikult üsna suures teadmatuses, kuna 
sügisel oli tulnud valu teinud viskekäe küünarnukiga operatsioonil käia. Lõpuks 
kukkus välja mitte üksnes 31-aastase naise enda karjääri parim, vaid üldse kõige 
erakordsem hooaeg, mida ükski naismängija eales on näidanud. „Võib öelda küll, 
et hullumeelne hooaeg – igal aastal seda ei juhtu,“ tõdes Tattar.

Millega ta siis hakkama sai?

* Kaitses USA-s Jeffersonville’is MM-tiitlit. Naiste hulgas selgitatakse maa-
ilmameister välja alates 1983. aastast. Võitu on kaitsta suutnud kaheksa naist, 
ent viimase 15 aasta jooksul, mil spordiala tase on oluliselt ühtlustunud, on 
sellega hakkama saanud üksnes eestlanna.
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* Võitis esimese naisena ühel hooajal kõik neli suurturniiri – Champions Cup, 
European Open, MM, US Open. Meestest on sellega hakkama saanud vaid 
Paul McBeth. Champions Cupil edestas järgnevat koguni 14 ja European 
Openil 16 viskega.

* Võitis oma kogust viimasena puudunud suure tiitli – EM-i kulla. Ja seda 
esmakordselt Eestis toimunud tšempionaadil, mille puhuks seati Tallinna 
lauluväljakule üles vinge rada. Oivaliselt mänginud Tattar juhtis järgmise ees 
juba 16 viskega, aga oleks viimasel päeval peaaegu suure edu käest andnud. 
Kuid lõpp hea, kõik hea – vaevalt oli viimase korvi ketikõlin vaibunud, kui 
kaela sadasid õnnitlused elukaaslaselt Silver Lätilt, kümneaastaselt tütrelt 
Isabelilt ja ta sai 3000 pealtvaataja ees kätte auhinnatrofee ei kelleltki muult 
kui Eesti Vabariigi presidendilt Alar Kariselt.

 „EM-i kulla kaal pole iseenesest väga suur, kuid mulle oli see äärmiselt eriline, 
kuna kõik toimus kodupubliku ees. Keegi oleks nagu ette kirjutanud nõnda, et 
varem jäi kuld saamata, et see juhtuks Eestis, kus oli vaimustav atmosfäär,“ 
meenutas Tattar, kes tundis koduse tiitlivõistluse käigus enneolematut  pinget. 
„Keegi teine mulle pingeid peale panna ei saa, kellelgi pole sellist väge, et 
saaks mu sisse minna ja mingeid nuppe vajutada. Ise kruttisin midagi, ehkki 
oskan endaga selles osas teadlikult tööd teha ja olengi igasugustest olukor-
dadest välja tulnud. Tallinnas oli kuidagi teisiti, võidutahe oli suurem kui 
tavaliselt, endal on aga lihtsam, kui ei omista võitmisele nii suurt kaalu.“

* Septembris viis pärnakas oma reitingupunktid 999-ni, mis oli taas ajalooline 
näit. Varasem rekord kuulus 996-ga viiekordsele maailmameistrile Paige 
Pierce’ile.

* Tattarist sai esimene kettagolfar – nii meeste kui naiste hulgas –, kes teenis 
aastaga auhinnaraha üle 100 000 dollari, täpsemalt 116 247.

Tallas teistele teeraja sisse

Nashville’is Music City Openil triumfeerides sai Tattar muu hulgas auhinnaks 
ka kitarri ja andis lubaduse õppida pilli mängima. „Pean häbinäoga tunnistama, 
et kitarrimäng selge veel ei ole,“ kostis naine uue hooaja eel muheldes. „Kodus 
veedetud aeg kulus kõikjale mujale. Aga sellega on aega – kitarr ju pahaks ei 
lähe. Kõik võidetud trofeed olen Ameerikast ikka koju tassinud, kavatsen kunagi 
ilusa auhinnaseina tekitada, kus uhkemaid karikaid presenteerida, aga praegu 
pole jõudnud sellega tegelda, vedelevad veel kastides.“

See kõik on puhtsportlik mõõde, aasta tõi kaasa ka palju muud. Näiteks valis 
Eesti olümpiakomitee naise esimese kettagolfarina Team Estoniasse. „See on 
oluline uks, millest sai läbi astutud. Mitte lihtsalt minu jaoks, vaid vaadates meie 
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alale laiemalt. Loodan, et järgmistel põlvedel on lihtsam nendele ustele kopu-
tada ja nad ei pea enam kõndima mööda rohtunud rada,“ peab Tattar sündmust 
märgiliseks verstapostiks.

Tõeline plahvatus toimus ka Eesti meedias – ala kajastamine kasvas hüppeliselt 
nii kvantiteedilt kui ka tasemelt, minnes detailsemaks ja asjatundlikumaks. 
„Veel mõned aastad tagasi oli nii, et eduka hooaja järel soovis keegi ehk paar 
sõna vestelda,“ meenutas Tattar. „Läks hästi, kui võistluse lõpptulemust mee-
dias kajastati. Nüüd vaatan, et iga ringi järel on kokkuvõte tehtud. See on hea 
indikaator, ju rahval peab asja vastu huvi olema.“

Rambivalgusesse tõusnud sportlasele pakkus sponsorlepingut mänguportaal Paf 
ja kodumaal asus ta jalavaeva vähendama Porsche. Päris glamuurne, kas pole?

Elukaaslane suutis üllatada

Kõige kaunim eraeluline seik leidis aset septembris USA-s Põhja-Carolinas 
Grandfatheri mäel, kui oldi just jõutud MacRae tippu. Lätt, kes omal ajal julgus-
tas ja veenis Tattarit loobuma tavatööst ja proovima läbilööki profina, palus seal 
naise kätt.

Kristin ketast korvi saatmas. Foto: Karli Saul / EOK
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„Sel momendil ma tõesti sellist asja oodata ei osanud,“ tunnistas rõõmsalt jah-
sõna andnud Tattar, et armsam suutis teda täielikult üllatada. „Ronides tuli 
läbida igasuguseid kadalippe, redelitest üles turnida ja mina olin vahepeal täitsa 
hirmunud ja mõtlesin, et ega ma sinna tippu välja ei jõua. Lõpuks, kui jõudsime ja 
avastasin seal Silveri ühe põlve peal, jättis süda ikka ühe löögi vahele. See tunne 
on kõige erksamalt meeles – keha läbistas väga positiivne ja ergastav üllatus.“

Märt Roosna

Kristin Tattar

Sündinud 3. juulil 1992 Pärnus

2011 Audentese spordigümnaasiumi Otepää filiaal

Spordiala: kettagolf

Saavutused: kahekordne maailmameister (2022 ja 2023), EM-ilt võitnud kulla 
(2023), hõbeda (2021) ja pronksi (2018). USA lahtiste võitja (2019 ja 2023). Võitis 
2023 esimese naisena ühel hooajal kõik suurturniirid. EuroTouri üldvõitja (2018 
ja 2019). Valiti aastatel 2022 ja 2023 maailma parimaks naismängijaks.





Spordipreemia naiste võrkpalli EM-i finaali 
alagrupiturniiri eduka korraldamise eest

Robin Ristmäe ja Helen Veermäe

Foto: Birgit Püve
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VÕRKPALLIRAHVA OTSUS PANUSTADA NAISKONDA  VÕRKPALLIRAHVA OTSUS PANUSTADA NAISKONDA  

OSUTUS AINUÕIGEKSOSUTUS AINUÕIGEKS

Tallinnas peetud naiste EM-i alagrupiturniiri nimetati korralduselt isegi kõigi 
aegade parimaks.

Aastal 2011 Eesti naiste võrkpallikoondist sisuliselt ei eksisteerinud. Normaal-
sel tasemel mängijad olid, kuid alaliidul puudus raha, et läkitada nad osalema 
valiksarjadesse või organiseerida laagreid. Aastatel 2005–2007 ja 2010–2011 ei 
peetud ainsatki ametlikku matši, naiskond oli varjusurmas.

Tosin aastat hiljem astuvad võrkpallinaised Alexela kontserdimajas toimuval galal 
„Spordiaasta tähed 2023“ aplausi saatel lavale – neid on just nimetatud Eesti aasta 
võistkonnaks. See on äärmiselt ebaharilik sündmus, varem vaid kahel korral on 
sellise tunnustuse pälvinud palli mängivad naised – 1978 Tallinna  Linnuvabriku 
väravpallinaiskond ja 1983 Tartu riikliku ülikooli korvpallinaiskond.

Kuigi võrkpallinaiskonna suurimaks sportlikuks saavutuseks oli mullu Euroopa 
hõbeliiga võitmine, siis nimetatud tiitli puhul oli väga tähtis ka emotsioon, mida 
tuhanded fännid said kogeda samal suvel Tallinnas EM-i alagrupiturniiril. Just 
selle turniiri korraldamise eest määrati riiklik spordipreemia Helen Veermäele 
ja Robin Ristmäele, kuid tegelikult on mõlema roll võrkpalli eduloos olnud 
märksa laiem.

Teadlik naistesse investeerimine

2016. aastal võrkpalliliidu peasekretäriks saanud Veermäele polnud ala kaugeltki 
mitte võõras. Rakverest pärit naine sai võrkpallikunsti selgeks Ellen Arose käe 
all, tuli C-klassis Eesti meistrikski ja osales Andres Skuini kutsel noortekoondise 
laagris. Tippvõrkpallurit temast siiski ei tulnud.

„Mul endal ei olnud seda suurt soovi saada tippsportlaseks,“ selgitas Veermäe. 
„Mängisin gümnaasiumi lõpuni, 18-aastaselt tulin ära Tallinnasse, kus tekkisid 
muud hobid. Asusin Tallinna tehnikaülikoolis õppima ärijuhtimist.“

Selleks ajaks oli naiskond küll taas tegutsemas, ent uuel alajuhil oli selge soov 
tuua naiste võrkpall tugevamalt pilti. Veermäe julges välja öelda ka eesmärgi – 
naised EM-i finaalturniirile!
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„Naiste võrkpall oli üks prioriteete,“ nentis Veermäe. „Tegime teadlikult samad 
otsused nagu meeste puhul – ühel hetkel hakkasime osalema Euroopa liigas, 
kaasa sime välistreenerid. Oleme naistesse teadlikult investeerinud. Kolmel 
viimasel hooajal on meeste ja naiste koondiste eelarve olnud sama suur. Neid 
otsuseid oli mul selles mõttes lihtne teha, et meil oli selles küsimuses suur üks-
meel nii juhatuses kui ka president Hanno Pevkuriga.“

Kui 2019. aastal jõudis naiskond Andrei Ojametsa juhendamisel esmakordselt 
EM-i finaalturniirile ja kaks aastat hiljem korraldati Tallinnas meeste EM-i 
finaalturniiri alagrupiturniir, küpses sündmuste loogilise jätkuna mõte taotleda 
ka naiste turniiri korraldusõigust.

Siin tuleb mängu Robin Ristmäe – kui meil poleks olnud varasemat õnnestunud 
korralduskogemust ja selleks vajalikku õlitatult toimima saadud organiseerimis-
tiimi, poleks tõenäoliselt seda turniiri Eestile antud ega poleks alaliit ilmselt ka 
ise söandanud naiste turniiri korraldamist ette võtta.

Võrkpalliliidu võistluste direktor Ristmäe tahtis erinevalt Veermäest omal ajal 
küll profimängijaks saada, aga operatsiooni nõudnud seljavigastus tõmbas sellele 
plaanile kriipsu peale ja nii alustas ta hoopis tööinimese karjääri Audentese 
meeskonna mänedžerina. 

Helen Veermäe maskotiga. Foto: Tiina Kõrtsini / Õhtuleht
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Meeletult pikad päevad ja äge tiim

Mõned kuud pärast 2021. aastal Tallinnas toimunud meeste EM-i alagrupiturniiri 
anti sisse taotlus naiste võistluse siiatoomiseks. Ka ettevalmistused hakkasid 
peaaegu kaks aastat varem. Kõige aluseks on riigi garantiikiri. Naiste EM-i 
eelarve oli 1,9 miljonit, ilma riigi ja linna toetuseta seda korraldada ei oleks 
olnud võimalik.

Kui Eesti oli tänu varasemate turniiride ladusale organiseerimisele ja Pevkuri 
lobitööle EM-i korraldusõiguse saanud, tuli paika panna strateegiaplaan. Kuna 
meeste kogemus oli varnast võtta, siis seekord oli Ristmäel selle võrra lihtsam – 
paljud koostööpartnerid ja brändingulahendused olid juba olemas. Samuti suur 
osa korraldusmeeskonnast, kellega koos see kõik ette võtta.

„Eks see oli teatud mõttes risk,“ arutles Veermäe. „Naiste finaalturniiri polnud 
Eestis keegi varem korraldanud. Naiste sport – kas on ikka piisavalt huvilisi? 
Me ei teadnud ka, mis seisus on koondis kahe aasta pärast. Samas oli näha, 
et naiste võrkpall on buumieelses seisus, oli ka momentum – kuna oli nii hea 
organiseerimistiim, siis pidime selle ära tegema.“

Võrkpalliliit on Unibet Arena kõige pikaaegsem rentnik – kui EM-i mängud 

Robin Ristmäe võrkpalliplatsi ääres. Foto: Andres Putting / Delfi Meedia
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peeti vahemikus 16.–23. august, siis koos ettevalmistuse ning sisekujunduse 
hilisema mahavõtmise ja koristamisega oldi saalis sees kuu aega.

See oli päris meeletu periood. Hommikul kell 9 oli Ristmäe juba saalis kohal ja 
pani tuled põlema ning toimetada tuli hilisõhtuni, kõige pikemad päevad venisid 
peaaegu hommikuni välja. „Vahepeal kolleegid ütlesid: maga pikemalt, oleme 
ise valves. Tuli vaadata, et kõik on kohal, saal areneb, asjad pannakse paika ja 
vahepeal ka ise käed külge panna. Aga meil oli väga lahe punt, kõik töötasid 
mõnusa sünergiaga. Olid küll väsinud, kuid oli ka lõbus ja tore – see meid lõpuni 
vedaski,“ meenutas Ristmäe.

Võistluse ajal tuli korraldajatele appi üle 70 vabatahtliku, kes priitahtlike juhi 
Gerda Kiisa eestvedamisel usinate töösipelgatena toimetasid. Toonane alaliidu 
turundusjuht Toomas Vara hoolitses jälle selle eest, et võrkpallinaised oleksid 
terve suve kenasti meediapildis.

Pealtvaatajaid huvitab naiste sport küll

Kartus, et võrkpallisõbrad ei leia naiste EM-i ajal Unibet Arenat üles, osutus 
asjatuks. Kui meeste EM-turniiril Tallinnas tuli kõikide päevade jooksul kokku 
25 000 külastust, siis naistel 19 000.

„Tore oli näha, et pealtvaatajate hulgas oli palju uusi inimesi, kes võrkpalliga 
varem seotud ei olnud. Publik oli ka meeldivalt noor,“ rõõmustas Veermäe. Teiste 
hulgas olid naiskonda toetama tulnud presidendid Alar Karis ja Kersti Kaljulaid, 
peaminister Kaja Kallas ja kultuuriminister Heidy Purga.

Täppi oli pandud ajakava koostades sellega, et Eesti ja Soome mäng sätiti lau-
päevale. Too matš oligi mitmes mõttes turniiri kõrghetkeks. Kohtumist jälgis 
saalis 3812 silmapaari, neist umbes pooled olid lahetagused naabrid. Eestlannad 
olid väga lähedal ajaloolisele esimesele võidule, minnes juhtima 1 : 0 ja 2 : 1, 
aga lõpuks väljusid viiegeimilisest trillerist võitjatena soomlannad.

Kuigi Eestil jäi Tallinnas võiduarve avamata, rullus stsenaarium lahti nii põne-
valt, et grupist edasipääsu eest võideldi veel viimase vooruni. Ka fännid toetasid 
oma võistkonda hingestatult kuni päris viimase punktini. Üks geim saadi kätte 
nii Slovakkialt kui ka Hispaanialt, peaaegu oleks geim näpatud ka lõpuks 
pronks medalini jõudnud Hollandilt. Kokkuvõttes tootis kodune võrkpallipidu 
mõõtmatutes kogustes emotsioone, tõi ohtralt innustust saanud plikatirtse tree-
ningutele ja rahvuskoondistele Viljandi Metalli näol uue peasponsori.

Turniiri korraldus pälvis kõigilt üksnes kiidusõnu. „Parim kompliment oli, et 
turniiri nimetati rahvusvaheliste partnerite poolt kõigi aegade kõige paremaks,“ 
tõi Ristmäe välja. „Kunagi võiks siin teha ka terve EM-finaalturniiri. Saime 
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kindlust, et saame sellega kenasti hakkama, aga selleks on Eestisse vaja 10 000 
inimest mahutavat spordihalli.“

Märt Roosna

Robin Ristmäe

Sündinud 21. aprillil 1987 Pärnus

2006 Audentese erakool 

2009 Audentese ülikool 

Olnud Pärnu võrkpalliklubi meeskonnas Eesti juunioride ja noorte 
meistrivõistlustel medalivõitjaid. Hiljem mänginud Audentese võrkpalliklubis ja 
tegutsenud meeskonna mänedžerina (mitmekordne Eesti meister ja karikavõitja) 
ning MR Sport OÜ juhatajana. Aastast 2012 Eesti võrkpalli liidu võistluste 
direktor ja Eesti meeste koondise mänedžer. Aastast 2014 Euroopa võrkpalli 
konföderatsiooni (CEV) superviisor. Olnud Tallinnas toimunud meeste EM-i 
(2021) ja naiste EM-i (2023) alagrupiturniiri peakorraldajaid. 

Helen Veermäe

Sündinud 3. mail 1977 Rakveres

1995 Rakvere gümnaasium 

1999 Tallinna tehnikaülikool, ärijuhtimise eriala 

Töötanud aktsiaseltsis Jalajälg, Eesti kergejõustikuliidus, Arigato spordi klubis, 
osaühingus Scandinavian Fuel Company ning aastatel 2016–2023 Eesti võrk-
palli liidus.





RIIGI  RIIGI  
KULTUURIPREEMIADKULTUURIPREEMIAD



Kultuuripreemiate laureaadid Eesti teaduste akadeemias 21. veebruaril 2024. aastal.  
Vasakult: Kai Lobjakas, Mihkel Mutt, Olav Ehala, Ene-Liis Semper, Maarja Kask,  
Arvo Valton. Foto: Birgit Püve
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KULTUURIPREEMIATE LAUREAATIDE TUTVUSTUSKULTUURIPREEMIATE LAUREAATIDE TUTVUSTUS

Alanud on kultuuririkkuse aasta, kuid tegelikult on meie kultuur tänu mitmeke-
sisusele, laiapindsusele ja professionaalsusele nii tegijate kui ka osasaajate poolest 
rikas kogu aeg. Usun, et laureaatide tegevus peegeldab seda kõige paremini. 

Kõigepealt aastapreemiad. Eelmisel kalendriaastal avalikkuseni jõudnud 
väljapaistvate tööde eest antakse välja viis preemiat. 

Ürgne Eesti vaimsus, meie naiste räägitud ja rääkimata lood on lummanud 
maailma filmipublikut. Tänu sellele on UNESCO esindusnimekirja kantud 
Vana-Võromaa suitsusauna kombestik koos leilivee ja vihtadega jõudnud nii 
Manhattani linnadžunglisse, kosmopoliitsesse Londonisse kui ka vanale heale 
Saksamaale, kus see tuletab sealsele publikule meelde nendegi ajalugu. 

Esimese eesti dokumentaalfilmina jõudis just see linateos maineka Sundance’i  
filmifestivali võistlusprogrammi ning pälvis seal maailmakino parima režissööri 
preemia. Ka Euroopa parim dokumentaalfilm on just „Savvusanna sõsarad“. 

Palju õnne, Anna Hints ja Marianne Ostrat! 

Teine aastapreemia laureaat on kunsti- ja disainiajaloolane, kuraator ning 
 muuseumijuht. Me tunnustame teda järjepideva töö eest eesti disaini ja tarbe-
kunsti populariseerimisel ja uurimisel, samuti aktiivse tegevuse eest muuseumi- ja 
disainiväljal laiemalt. 

Erilise tunnustuse on ta mullu pälvinud uurimustööl põhinevate näituste kureeri-
mise eest. Nende seas on nii Eestis kui ka välismaal toimunud näitusi. 

Ta on aktiivne osaleja muuseumimaastiku, aga ka laiemate kultuuripoliitiliste 
teemade diskussioonides. Ta on esindusorganisatsioonide liige ja juht. 

Palju õnne, Kai Lobjakas!  

„Ei juhtu just sageli, et üks absoluutsesse kõrgliigasse kuuluv autor kirjutab 
raamatu teisest omataolisest.“ Nii alustas Andrus Kivirähk oma arvustust möö-
dunud aastal Mati Undist ilmunud raamatule. Arvustuses võrreldakse raamatu 
autorit Friedebert Tuglasega. 

Täpses ja ladusas eesti keeles, paraja proportsionaalsusega ja hea maitse piirest 
väljumata on käsitletud Mati Undi lapsepõlve ja kooliaega, kirjanduslikku loo-
mingut ja lavastusi, aga ka eraelu. Raamatu põhitoon on ometigi ülev, looja ja 
loomingu kiituseks.

Palju õnne, aastapreemia laureaat Mihkel Mutt, raamatu „Liblikas, kes 
lendas liiga lähedale. Mati Unt ja tema aeg“ eest!
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Järgmine aastapreemia läheb arhitektuuribüroole pühendunud ja mõtestatud 
tegevuse eest avalike hoonete projekteerimisel. Mullu valminud riigigümnaa-
siumid Rakveres, Narvas ning Paides väljendavad oskuslikku sümbioosi uue 
ja vana arhitektuuri vahel. 

Kontekstuaalne lähenemine arhitektuurile eeldab teadlikkust igast asukohast, 
selle elanikest, tavadest, poliitikast, majandusest, looduskeskkonnast. Peamise 
osa büroo objektidest moodustavadki avalikud hooned, olgu nimetatud veel 
Balti filmi- ja meediakool, Eesti maanteemuuseum, Sõmeru rahvamaja ja Eesti 
maaülikooli spordihoone. 

Palju õnne, Salto arhitektuuribüroo, avalike hoonete, sh Paide, Narva ning 
Rakvere riigigümnaasiumide projekteerimise eest!

Aastapreemia läheb ka koostöölavastusele, mis esietendus aasta eest jaanuaris 
Estonia kontserdisaalis. Esialgu oli plaanis lavastust mängida vaid kuus korda, 
aga kuna publiku huvi oli suur, siis on etendusi üha lisatud. 

Seda on nimetatud üheks võimsamaks uuslavastuseks üle tüki aja. Laval toimuv 
puudutab, paitab hinge, ajab ka vihale ning toob klombi kurku. 

Palju õnne, Tiit Ojasoo, Olari Elts ja Ene-Liis Semper Eesti draamateatri, 
Eesti riikliku sümfooniaorkestri ja Eesti Kontserdi koostöölavastuse 
 „Macbeth“ eest! 

Kultuuri elutööpreemiaid on jagada kokku kolm.  

Esimene laureaat on Eesti tuntumaid, mängitumaid ja armastatumaid heliloojaid, 
kelle looming on võitnud kõigi südamed. 

Tema loomingu kohta on öeldud: need ei ole pelgalt lihtsad laulukesed, vaid 
sisaldavad alati mõne muusikalise leiu ja – mis eriti oluline – on kirjutatud väärt 
poeesiale. Ta on erakordselt sõnatundlik helilooja, mis peegeldub teatri- ja filmi-
muusikas – olgu nimetatud klassikaks kujunenud „Thijl Ulenspiegel“, „Oliver ja 
Jennifer“, „Buratino“, „Johnny“, „Lumekuninganna“ või „Nukitsamees“. Ei ole 
just palju heliloojaid, kelle loomingust saaks kokku panna täispika kontserdi, nii 
et on lausa mure, mida võtta, mida jätta. Temal see õnn mõne aasta eest Alexela 
kontserdimajas oli! 

Ta tegutses üle 30 aasta pedagoogina Eesti muusika- ja teatriakadeemias, kus 
teda väga oodati ja armastati. Vastutustundlikkust ja suurt töövõimet on ta 
näidanud administratiivtööl, juhtinud aastaid Eesti heliloojate liitu ning olles 
jätkuvalt Eesti rahvuskultuuri fondi esimees. 

Palju õnne, Olav Ehala!
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Teine elutööpreemia laureaat on tänapäeva Eesti üks nimekamaid kunstiteadlasi. 
Eesti kunstimuuseumi pikaajalise juhina on ta kõrgelt hinnatud arvamusliider 
kunsti-, muuseumi-, aga ka laiemalt kultuurivaldkonna küsimustes ja teemadel. 

Ta on pühendunud juht, süvitsi minev kunstiteadlane ja -uurija. Ta on oma järje-
kindlusega suutnud panna kunsti märkama ja seda mõistma ka neid inimesi, 
kelle igapäevane töö ja tegevus jäävad kunstimaailmast kaugele. Järjekorrad 
kunstinäitustele on muutunud meil kohati lausa tavapäraseks, kuid selle taga 
on olnud tema pühendumus, usk ja väsimatu selgitustöö. 

Ta on innustav õppejõud ja särav kuraator, kes on olnud oodatud nii Eestis kui 
ka välismaal. Liikmesus arvukates rahvusvahelistes erialaorganisatsioonides 
kinnitab, et tema põhjalikud teadmised ja soe huumorimeel ületavad riikide ja 
kultuuride piire. 

Palju õnne, kunstiajaloolane ja muuseumijuht Sirje Helme! 

Kolmas elutööpreemia laureaat on eesti kirjanduse elav klassik, kes on olulisel 
määral kujundanud meie kirjanduse palet. Tema uuenduslik novellistika val-
landas diskussioone juba 1960. aastatel. Tema eri žanridesse hargnev looming 
on aastakümnete jooksul püsinud lugejate ja kriitikute katkematus huvisfääris. 

Vaatamata nõukogude aja ahistavatele oludele pole ta aga teinud ühtki suure-
mat kompromissi, vaid ajanud eestlasliku jonniga oma joont. Me ei saa kuidagi 
jätta siinkohal mainimata tema aktiivset osalemist Eesti iseseisvuse taastamise 
protsessis. 

Olles avaldanud rohkesti novelle, ajaloolisi romaane, näidendeid, filmi-
stsenaariume – nende seas ka „Viimne reliikvia“ –, samuti luuletusi, aforisme, 
mälestusi ja publitsistikat, on tema looming erakordselt mitmekesine ja pakub 
lugemisrõõmu ja huvi väga erinevaile maitseile. Viimastel aastakümnetel on ta 
pühendunud soome-ugri väiksemate rahvaste kultuurile ja kirjandusele. 

Palju õnne, elutööpreemia laureaat, kirjanik, luuletaja, stsenarist, tõlkija 
ja publitsist Arvo Valton!

kultuuriminister Heidy Purga
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KULTUURI ELUTÖÖPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTTKULTUURI ELUTÖÖPREEMIA LAUREAADI SÕNAVÕTT

Lugupeetud peaminister, lugupeetud teaduste akadeemia president, kultuuri-
minister, haridusminister, head siinviibijad!

Eestimaal on kümneid, kui mitte sadu inimesi, kes oleksid selle preemia vääri-
lised. Kui kultuuriminister mulle helistas, siis läks mõni hetk aega, enne kui 
tajusin, et tegu on tohutu tunnustusega. Hakkasin meenutama inimesi, kes on 
olnud mulle minu loometeel olulised. 

Olin muusikakooli õpilane, juba teinud oma esimesed kompositsioonikatsetused, 
kui sõbrunesin Uno Naissooga. Ja tema, kui oli neid esimesi katsetusi kuulnud, 
ütles minu jaoks saatuslikud sõnad: „Sa pead minema konservatooriumisse 
kompositsiooni õppima.“ Nii see läkski. Juba konservatooriumi esimese kursuse 
ajal tekkisid mul väga soojad suhted noorsooteatriga. Tegelikult ongi suurem 
osa minu helitöödest loodud teatrietendustele ja filmidele. Nende hulgas on 
tõesti ka muusikalid, millest mitmed laulud on iseseisvalt kuulsaks saanud. Olen 
väga tänulik Viive Ernesaksale, kes võttis julguse ja soovitas mind konserva-
tooriumi tudengina Adolf Šapirole, kui Adolf hakkas noorsooteatris lavastama 
„Kirsiaeda“. Sellest kohtumisest sai aastatepikkune sõprus. Ma olen Šapirole 
nii Eestis kui ka Riia noorsooteatris teinud muusika tosinkonnale näidendile. 

Meenub väga tore episood ka ühest tunnustusest. Nimelt olin aasta pärast kon-
servatooriumi Riias sõjaväeteenistuses. Loomulikult ütles Adolf, et tule Riiga, 
tule muusikat kirjutama. Selle aasta jooksul kirjutasin muusika kahele lavas-
tusele. Üks neist oli Tšehhovi „Ivanov“. Hea diplomaadi ja kavala inimesena 
kutsus Adolf ka minu ülema, majori sellele esietendusele. Kui saabus vaheaeg, 
küsis Adolf majori käest: „No kuidas teile meeldib oma alluva muusika?“ Ja 
nüüd tuli üks erakordne tunnustus. Selle peale ütles major: „No znajete, Ehala, 
paka nikakih pretenzii.“67 

Loomulikult oli suureks üllatuseks, kui ma 20-aastaselt olin äkki valitud Arvo 
Kruusemendi filmile „Don Juan Tallinnas“ muusikat tegema. Viiskümmend 
aastat hiljem sain Arvo käest teada, et mind oli soovitanud Eri Klas, kes väga 
soosis noori muusikuid. 

Hiljem lisandusid järgmised filmid ja palju animafilme. Väga oluline oligi 
sõbrunemine Priit Pärnaga, kelle üheksas filmis kõlab minu muusika. Neid 
animafilmitegijaid on veel terve rodu. Ma ei hakka kõiki siin üles lugema, aga 
arvan, et elu on viinud mind kokku tõesti huvitavate ja heade inimestega. 

67 Teate, Ehala, esialgu pole mul mingeid pretensioone – toim.
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Mõtlesin et siia lõppu sobiks hästi mõned read „Thijl Ulenspiegeli“ muusikalist, 
kus on laul pealkirjaga „40 päeva“. See on Priit Aimla tekst ja siit üks fraas:

Ümberringi on paekiviseinad

Ükskord kõik vajub ajalooks

Elu saab otsa ja vaim saab müüdiks

Või siis laguneb lausa koost

Valik oleneb järelsoost.

Aitäh selle valiku eest!

Olav Ehala



ELUTÖÖPREEMIADELUTÖÖPREEMIAD



Kultuuri elutööpreemia pikaaegse tegevuse 
eest kirjaniku, tõlkija ja soome-ugri väike-
rahvaste kirjanduse tutvustajana

Arvo Valton

Foto: Birgit Püve
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MÄRKMEID JA MÄRKSÕNUMÄRKMEID JA MÄRKSÕNU

Olles endale püünel koha välja kirjutanud, võivad klassikud nüüd teha 
täpselt seda, mida süda soovib. Nende sõnum on aga ikka selge ja elutöö 
kõrgeimat tunnustust väärt.

Kui algaja kirjandushuviline võtab pähe alustada tutvust Arvo Valtoni loomin-
guga tema „Kogutud teostest“, võib teda üsna pea tabada äng. Kahaneva 
lugemisvalmiduse juures näib juba sellise mahu läbilugemine olevat elutöö. 
Kahekümne nelja köiteliseks kavandatud „Kogutud teoseid“ on aga praeguseks 
ilmunud 30. 

Nõnda on, et kui aeglasem lugeja alles hoogu võtab, on kirjanikul järgmine  raamat 
juba ilmunud. Meenub antiikfilosoofiast tuntud Zenoni apooria,  Achilleuse ja 
kilpkonna võidujooks: olgugi kilpkonnale antud edumaa, ei jõua Achilleus talle 
järele ega temast mööda, ja nii kuni lõpmatuseni. Kuid „kogutuid“ vaadates 
näib, et mõnigi kord on koguja Valton kirjanik Valtonist mööda läinud, näiteks 
avaldanud „kogutuis“ novelle või ka muud, mis pole varem ilmunud. „Kogutud 
teosed“ on soovituslik pigem „edasijõudnud“ lugejale, kuid ka sellele, kes ühe 
või teise teose kohta juurde tahab lugeda. Selle olulisim väärtus seisnebki autori 
kommentaarides, ka tsensuuri hambusse jäänud kärbete lisamises ning muidugi 
asjatundlikes järelsõnades, mille autoreist olgu osa siin nimetatud: Pärt Lias, 
Maie Kalda, Toomas Liiv, Tunne Kelam, Villem Alttoa, Haljand Udam, Linnart 
Mäll, Jaan Undusk, Aleksei Turovski. Koondatult saaks järelsõnadest esindus-
liku ja kõikehõlmava köite Valtoni loomingust, elust ja tegevusest üldse. Kõik 
üksiküritajad jäävad mosaiigi kildudeks, nagu siinnegi ülevaade, kus pakun 
välja mõned märksõnad. 

Mitmekesisus. Eelkõige on Valton novellimeister, neid on ta kirjutanud poole 
tuhande ringis. Valtoni pea on täis argiseid ja pidulikke hetki, rataste vahele 
jäänud väikseid inimesi, ajaloolisi kujutelmi, üllatavaid süžeid, veidraid tege-
lasi veidrates olukordades ja tabavaid aforisme. Et pea püsiks selge, tuleb seda 
pidevalt tühjaks kirjutada – küllap on see tema produktiivsuse põhjus ja vaimse 
tervise tagatis. 

Mitmekesisus hargneb eri žanridesse, pole ühtki, milles Valton poleks kätt 
proovinud. Soovite nõukogude tehnokraatlikust olustikust sündinud groteski 
ja absurdi, võtke „Kaheksa jaapanlannat“ (1968), mis on suisa kohustuslik! Või 
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sürreaalne „Läbi unemaastike“ (1975). Muinasjutulist ja boreaalset lühiproosat 
pakuvad „Ajaprintsess“ (1981) ja „Põhjanaela paine“ (1983), ulmet „Muinasjutt 
Grandi leidmisest“ (1976), rohkesti on ajalookulissidega novelle. Koroonaajast 
teada inimsuhete võõrandumise, aga ka netiajastu kergitab ajatuks esmakordselt 
1974. aastal Loomingus ilmunud novell „Mustamäe armastus“. 

Valtoni mahukamad teosed on ajaloolis-filosoofiline orientaalsete mõtteviiside 
duell „Tee lõpmatuse teise otsa“ (1978) ja eesti kirjanduses üks esimesi küü-
ditamist käsitlevaid romaane „Masendus ja lootus“ (1989). Tasub meenutada 
Valtonit „Viimse reliikvia“ stsenaristina, samuti tema näidendeid ja luulet ning 
säutsuajastusse sobivaid leidlikke aforisme, mida on ilmunud mitmeid kogu-
mikke. Ent mis seob need kõik ühte? 

Ilmavaade. Seda on kujundanud lapsepõlv küüditatud perega Siberis, aga suurel 
määral ka õpingud Tallinna polütehnilises instituudis ning seejärel töö Maardu 
fosforiidikarjääris ja hiljem rikastusvabrikus. Tehnilise masinavärgi läbinäge-
mise ja tööstuses valitseva lagastamise tõttu tollal, teaduse ja tehnika saavutuste 
ülistamise ajastul, sai Valtonist üks meie progressi ja edukultuse suhtes kõige 
skeptilisemaid kirjanikke. Selle ja ühtlasi tsensuuritundlikkuse näitena sobib 
nimetada tema kaksiktriloogiat „Üksildased ajas“ (1983, 1985), mille  tegelased 
pöörduvad eri põhjustel ühiskonnast ära. Selles sisalduv aastail 1979–1981 kirju-
tatud „Kannatuste aastamiljon“ ennetab kümnendi lõpu fosforiidisõda, kus 
Valton asjatundjana oli üks osalisi, ehkki teost lugedes ei pruugi aru saada, mis 
maagiga on tegemist. Peitmise tõttu tulid mängu koguni vängemad oletused, 
et tegemist on uraanimaagiga. „Kogutud teostes“ on Valton ära toonud selgust 
loova episoodi, mida omal ajal trükki ei lubatud: „Kas suudaks keegi meist näha 
end kahesaja aasta pärast, täpselt meie enese moodi järglase silmade läbi? Siit 
siis järeldubki, et tegevusetus ja silmapaistmatus osutuvad targemaks kui püüd 
maailma pahempidi pöörata.

Ütlejaid oli teisigi. Mitu vanemat kolleegi olid noorele mehele kas vaenulikult 
või siis kaastundlikult otsa vaadanud ning mõista andnud, et kas sa, mees, ka 
tead, mida sa teed.

Üks kaardistajate grupi töömees oli talle suisa öelnud: „Kuule, mees, sa tahad 
ju tervele Eestile pommi alla panna!“

Aga alles tagantjärele sai nende sõnade mõte talle selgeks, pealegi liialdatud 
kujul. Läänemaist progressi ja edukultust küsimärgi alla seades ületab Valton 
eurotsentrismi ja seab sellele vastu idamaise passiivse kulgemise väe. Euroopa 
tarkus Valtoni järgi sunnib tegutsema, ehkki nagunii paremaks ei lähe, idamaade 
tarkus seisneb aga selles, et kuna iga tegu teeb maailma halvemaks, tuleb püüda 
mitte midagi teha.
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Jumal. Valtoni puhul on täheldatud võimet kirjutada igas olukorras ehk siis, kui 
„jumal juhatab“, ehkki jumalat Valton ei usu. Nii ongi õige: looja loob ise oma 
ilma, mitte ei asetu kellegi juba ette loodusse. Kui kirjanik võiks astuda loojana 
jumala asemele, siis on Valtoni näol eesti kirjanduses tegemist hea jumalaga, 
kes ei soovi oma tegelastele halba. Eks kirjanik peagi mingis mõttes olema 
nagu jumal, et tal oleks tarkust ja julgust – isegi pisut jultumust! – luua olgu siis 
jumala või kelle-mille tahes loodu kõrvale enda oma, eeldatavasti parem maa-
ilm. Või siis vähemalt omaenese tarkuses osutada teed parema maailma poole. 
Kirjaniku asetamine jumala rolli pole Valtonile võõras, otsesõnu osutab sellele 
taasiseseisvumisaega käsitleva romaani „Leidik“ (2000) avalõik: „Kirjanik on 
nagu väike kohalik jumal. Ta hoiab oma tegelasi niitepidi peos ja juuksekarv 
ei lange nende peast kirjaniku tahteta. Tema loodud maailmas on nimelt need 
asjad, mida talle tuleb pähe kirjeldada. Kõige toimuva mõte pannakse paika 
kirjaniku virges või pooluimases peas.“

Soome-ugri. Ajavahemikul 1976–2019 on Arvo Valtoni sulest ilmunud  tervelt 
69 nimetust soome-ugri rahvaste keeltest tõlgitut. Arvo Valtoni osalusel loodi 
1993. aastal Soome-ugri kirjanduste assotsiatsioon (AFUL), mille president ta 
oli 14 aastat (1998–2012). Hõimurahvaste identiteedi turgutamisele ja hoidmi-
sele kirjanduse kaudu on Arvo Valton pühendanud oma kaks viimastel aastatel 
ilmunud raamatut: „Vaateid soome-ugri rahvaste kirjandusele“ (2018) ja „Soome-
ugri minu elus“ (2022). Soome-ugri maailmas ajab Valton sama asja nagu Linnart 
Mäll omal ajal esindamata rahvaste organisatsioonis ning iseäranis Vene-Ukraina 
sõja taustal on sellel tegevusel eriline tähendus. 

Foto: Ülo Josing / ERR



330

Riik. 1969. aastal on tulevane filosoofiaprofessor Ülo Matjus Paul-Eerik Rummo 
„Tuhkatriinumängust“ kõneldes lausunud järgmist: „„Lüürilise“ kõrvalepõikena 
olgu tähendatud, et ka Arvo Valtonit oleks nagu mõnikord salakavalaks 
tagamõtte kirjanikuks peetud, kes seljataga salamahti riiki õõnestab. Mu meelest 
on see põnev väljamõeldis. Kui juba laskuda sellele tasemele, siis väidaksin, et 
ta mõtleb koguni ülearu riiklikult. Enamasti Arvo Valtonil tagamõtet lihtsalt ei 
ole (mõte või idee sai kord juba tagamõttest eraldatud!) – nagu tõelisel kirjani-
kul. Naljakas, irooniline ja nukravõitu on Arvo Valtonil ikka too esiplaaniline 
situatsioon, lugu ise. Mees, kes püüab kalu, mida ei ole, tiigist, mida ei ole, see 
on ikka ainult s e e  m e e s (ei siis Eesti NSV kalaspordiföderatsiooni presiidiumi 
esimees või mõni liige …).“ 

Ülearu riiklikult mõtlemist võikski siin mõista groteski võtmes. Võimule 
kummardusi tegemata oli ta ühtaegu mõtlejana nii dissident kui ka avaldatud 
kirjanik, hiljem üks „40 kirja“ koostajatest ja allakirjutanutest ning mitme-
tes rollides tegev Eesti Vabariigi iseseisvuse taastamise juures, ilmutades oma 
 publitsistlikes esinemistes riigimehelikkust. 

Mõnikord meenub meie auväärses eas elavatele klassikutele, eelkõige just Arvo 
Valtonile, aga ka Wiedemanni auhinna laureaadile Hando Runnelile mõeldes 
mõni vana rokimees – näiteks Ritchie Blackmore või Robert Plant. Noid on alati 
hea kuulata isegi siis, kui vana hea raske roki asemel teevad nad nüüd kantrit 
või mingit muud pehmemat kraami. Olles endale püünel koha välja võidelnud 
(laulnud, mänginud, kirjutanud), võivad nad nüüd teha täpselt seda, mida süda 
soovib. Nende sõnum on aga ikka selge ja elutöö kõrgeimat tunnustust väärt. 

Janika Kronberg

Arvo Valton (kodanikunimega Arvo Vallikivi)

Sündinud 14. detsembril 1935 

1949 Märjamaa algkool

1951 Novosibirski oblasti Tšanovski sovhoosi 7-klassiline kool

1953 Tšanõ keskkool

1954 Magadani oblasti Susumani keskkool

1959 Tallinna polütehnilise instituudi keemia- ja mäeteaduskond  
 (mäeinseneri eriala)

Töötas 1959–1961 Maardu keemiakombinaadis karjääri vahetusülemana ja 
rikastus vabriku tehnilise juhatajana
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Jätkas haridusteed alates 1967 üleliidulise kinoinstituudi kaugõppes (filmi-
dramaturgi eriala)

Töökäik

1961–1968 Tallinna mõõduriistade tehases insener, konstruktor ja  
  patendiosakonna juhataja

1968–1975 kutseline kirjanik

1965–...  Eesti kirjanike liidu liige

1971–...  Eesti kirjanike liidu juhatuse liige

1981–1989 Eesti kirjanike liidu juhatuse presiidiumi liige

1990–1992 Eesti kirjanike liidu esimehe asetäitja 

1979–...  Eesti kinoliidu liige 

1992–1995 VII riigikogu koosseisu liige

1993  Soome-ugri kirjanduste assotsiatsiooni aseesimees,  
  1996 esimees, 1998 assotsiatsiooni president

2009  Tartu ülikooli vabade kunstide professor

Tunnustus

Friedebert Tuglase novelliauhind („Ohtlik leiutis“, 1973),  Friedebert  Tuglase 
novelliauhind („Mustamäe armastus“, 1979), Eduard Vilde nimeline kirjandus-
auhind („Üksildased ajas“, 1984), Juhan Smuuli nimeline kirjanduse aastapreemia 
(„Rännak giidi saatel“, 1989),  A. H. Tammsaare nimeline kirjanduspreemia 
(„Masendus ja lootus“,1990), Valgetähe III klassi teenetemärk (2000), Riigi-
vapi III klassi teenetemärk (2006), Paabeli Torni auhind (Vladimir Timini 
„Vana-Permi poisi Tikö seiklused“ tõlge eesti keelde, 2007), Tallinna ülikooli 
kirjandusauhind (soome-ugri rahvaste luule vahendamise eest eesti keelde, 
2008), Eesti rahvuskultuuri fondi eristipendium (2014), Rahvusmõtte auhind 
(2015), Jaan Krossi kirjandusauhind („Märjamaa legend“, 2018), hõimurahvaste 
programmi kirjandusauhind (2022), riigi kultuuri elutööpreemia (2024).



Kultuuri elutööpreemia pikaaegse tegevuse 
eest helilooja, pianisti, õppejõu ja muusikaelu 
korraldajana

Olav Ehala

Foto: Birgit Püve
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LÄKI LAULDES SINNA PILLERKAARILE! LÄKI LAULDES SINNA PILLERKAARILE! 

Hoolimata töömahust, mida Olav Ehala lugude õppimisse pannakse, tehakse 
seda muusikat suure hoole ja lustiga, sest see on imeilus ja kogu vaeva väärt. 

Olav Ehala muusika võib eesti heliloojate loomingu hulgast eksimatult ära tunda. 
Tema lugudel on eriline värv, iseomased hoogsa joonega meloodiakäigud ja 
katsumusi pakkuv rütmimuster. Võib kahtlustada, et selline ainulaadne kombo 
on kujunenud siinse estraadi ning 1960ndatel ja 1970ndatel kireva lääne kiiresti 
muutuvate muusikastiilide rägastiku mõjul. Kogu selle pillerkaari on ta teinud 
enda omaks ja saanud sellega oma rahvale armsaks. 

Kuigi teame Olav Ehalat, omadele Olkut, eelkõige laululoojana, toimub tema 
muusikas palju omapärast just instrumentaalis ning ka häälekasutus võib olla 
vägagi instrumentaalipärane, kui ühtaegu lähtuda tekstist. Olav Ehala on viisis-
tanud nii paljude oma kaasaegsete värsiseppade luulet, et tõenäoliselt tuleb sageli 
esimesena meelde Olku viisijupp, kui satub ette tekst paberil. Lasen kõnelda 
heliloojal: 

„Nooruses oli mul ühe käe sõrmede jagu laule, kus meloodia oli enne ja siis 
tehti tekst. Mingil hetkel tunnetasin, et õigem on võtta poeesia ja see muusikasse 
panna. Vahel öeldakse, et mul on vahelduvat taktimõõtu ja muud niisugust, 
mida popmuusikas tavaliselt ei ole. See tuleb sellest, et püüan oma lauludes 
igati eesti keele päraselt hakkama saada. Üks hea näide on Viivi Luige tekstiga 
„Võta mind lehtede varju“. Eesti keeles on ju kolmas välde ja kui üks rida on 
pikem, tuleb iseenesest ⅛ takti juurde. Muusikaline pilt läheb väga põnevaks, 
seal on üle takti erinev taktimõõt, aga see tuleneb tekstist, see ei ole mul sihi-
likult esitaja kiusamiseks mõeldud. Mõned esitajad on aru saanud ja mulle ka 
öelnud, et alguses on keeruline, aga kui hakata laulu esitama tekstipõhiselt, siis 
tuleb välja! Seesama laul sai omal ajal lauluvõistlusel eripreemia „parim laul 
omas žanris“.“68

Olav Ehala esimene muusikuelu etapp jääb 1960. aastate biitmuusika ajajärku, 
kui ta mängis ansamblis Optimistid ning oli ansambli Kristallid juht ja helilooja. 
Kuigi tol ajal oli popp mängida välismaa bändide kavereid, sündis noore helilooja 
käe all ka uues stiilis lugusid. 

68 Olav Ehala ettekanne „Olav Ehala isiklik kogemus filmimuusika loomisel“ Psühhodisko 
VI rahvusvahelisel konverentsil „Celluloid Music“ 12. oktoobril 2019 Tartus.
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1969. aasta Eesti riikliku filharmoonia lauluvõistlusel, mis hiljem nimetati Arne 
Oidi järgi, läks edukalt Ehala bändikaaslase Heigo Mirka sõnadele loodud laulul 
„Kui oleksin tuul“: žüriilt pälvis see maksimumpunktid, kuid vahest mitte kõige 
parema esituse pärast jäi publiku tähelepanu tagasihoidlikuks ning seetõttu sai 
laul peavõidu asemel Klementi-nimelise õmblusvabriku eripreemia just tollal 
kaasaegsena mõjunud helikeele eest. 

1969. aastal Tallinna muusikakooli lõpetanud ja konservatooriumis heliloomingu 
erialal Eugen Kapi klassis õpinguid jätkanud Olav Ehala oli juba 1960ndate 
keskel, põneval ajal, sattunud televisiooni mängima sisse noorte solistide, nende 
hulgas tulevaste legendide Ivo Linna ja Jaak Joala esitatavate laulude fono-
gramme. Teles saabus varsti suur muusikafilmide tegemise laine ja nõnda sai ta 
luua muusikat mitmele telefilmile (sh Eri Klasi stsenaariumiga „Võtmeke“ (1970, 
koos Arne Oidiga) ja „Duett-duell“ (1971)). Filmimuusika tegemine sai Ehalal 
tõelise hoo sisse esimese täispika mängufilmi, jantliku komöödiaga „Don Juan 
Tallinnas“ (1971), mis oli ühtaegu taas väärtustatud Tallinna vanalinna lõbus 
visiitkaart. Tollal negatiivset tagasisidet saanud filmist on jäänud sõelale üks 
kaunimaid Ehala laule „Vaid see on armastus“ Enn Vetemaa tekstile. 

Ehala arvab, et ta on kindlasti teinud üle 60 filmi (sh animafilmi) muusika – talle 
on öeldud, et neid filme on suisa 70 ringis. Armastatumad mängufilmid, mille 
puhul Olav Ehala muusika on hakanud täiesti oma elu elama, on vahest Helle 
Karise (tollal Murdmaa) „Nukitsamees“ (1981) ja „Karoliine hõbelõng“ (1984). 
Sageli on ka ette tulnud, et mõni Ehala kirjutatud lugu on ajale märksa paremini 
vastu pidanud kui film, mille tarbeks see on loodud. Küllap teatakse paremini 
näiteks Kiigelaulukuuiku laulja Kadi-Signe Selde esitatud laulu „Põlev puu“ 
kui Läti filmi „Tapöör“ (1989). Ehala on muusikat teinud nii mängufilmidele 
kui ka joonis- ja nukufilmidele, kusjuures nii mõneski mängufilmis on ta ise 
muusikuna üles astunud – sellistest meenub esmajoones „Tulivesi“ (1993), aga 
ka „Kormoranid ehk Nahkpükse ei pesta“ (2011). 

Hulk muusikat on valminud Priit Pärna joonisfilmidele – vanameistriga on tal 
olnud eriline klapp, meenutagem kasvõi oma ajastu legendaarset taiest „Eine 
murul“ (1986), mille puhul tsensuur algul hambaid näitas, või fantaasiarikast 
ajaloovõltsingut „1895“ (1995). Nende koostöö algas Pärna teisest autorifilmist 
„… ja teeb trikke“ (1979). Järgmine ühistöö oli „Harjutusi iseseisvaks eluks“ 
(1980), mille kohta on Ehala jutustanud nõnda: „Film käis Itaalias mingil festi-
valil ja sai mingisuguse koha ka ja siis keegi oli seal Priidule öelnud, et „jube 
hästi muusikasse tehtud animatsioon!“. Kui Priit oli öelnud, et „ei, see muusika 
on tehtud pärast peale“, siis ei tahetud teda uskuda, sest see oleks olnud hirmus 
kallis. Aga tegelikult me niimoodi seal tol ajal töötasime.“69

69 Olav Ehala ettekanne „Olav Ehala isiklik kogemus filmimuusika loomisel“ Psühhodisko 
VI rahvusvahelisel konverentsil „Celluloid Music“ 12. oktoobril 2019 Tartus.
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Animafilme on Olav Ehala muusikaga varustanud tohutult. Populaarsematena 
võib välja tuua Heiki Ernitsa „Ramsese“ sarja (1985–1987, joonisfilm) ning Riho 
Undi „Kapsapea“ triloogia (1993–2000, nukufilm) – viimase puhul sai Ehala 
nupukalt ja uut arvutitehnoloogiat kasutades ajastu vaimu muusikasse panna. 

Ajal, mil Olav Ehala töötas noorsooteatri (praeguse Tallinna linnateatri) 
muusika ala juhatajana (1975–1991), kirjutas ta põnevat ja aegumatut muusikat 
teatrilavastustele (praeguseks on kokku loetud üle 50 Ehala muusikaga lavastuse, 
aga tollel ajal oli üks populaarsemaid näiteks „Kümme neegrit“, 1976). Valmi-
sid ka muusikalid „Sabata krokodill“ ja „Oliver ja Jennifer“ (mõlemad 1972), 
 „Buratino“ (1975), „Johnny“ (1980, koos Jaanus Nõgisto ja Peeter Volkonskiga 
– alles hiljuti mainiti ühes Sirbi arvustuses, et see vajaks hädasti taas lavale 
toomist!) ning „Thijl Ulenspiegel“ (1987). Kuid muusikale on Ehala kirjutanud 
ka uuemal ajal, viimati esietendus Birgitta festivalil „Arabella“ (2013). 

1985. aastal andis esimese kontserdi vokaalansambel Kiigelaulukuuik, mille 
tegevust seostatakse kõige enam just Olav Ehala loominguga, ehkki ansamblit 
vedas algul Tõnu Kaljuste. Asi on selles, et Kiigelaulukuuiku lauljad on oma 
hääle andnud paljudele-paljudele Ehala (filmi)lauludele ja seadnud nende esi-
tamise standardi, samuti on ansambli salvestatud albumitel kõige enam just 
Ehala loomingut. 

Foto: Martin Ahven / Õhtuleht
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Olen Ehala laule esitanud nii lastekooriga kui ka mitme eri tasemel kammer-
kooriga. Need lood on enamasti rasked, kuid peavad näima eriti mängulised 
ja kerged, nõuavad pedantset rütmitäpsust ning on täis riukalikke taktimõõdu-
vahetusi ja tohutuid hüppeid. Hoolimata töömahust, mida nende lugude õppimisse 
pannakse, tehakse seda muusikat suure hoole ja lustiga, sest see on imeilus ja 
kogu seda vaeva väärt. Ma pole kunagi kohanud kedagi, kes eelistaks Ehala 
laulu asemel kavasse võtta midagi, mis annaks ennast lihtsamini kätte. 

Aegamisi on Ehala seadnud paljud algselt solistidele või ansamblile loodud lood 
kooridele. Kooride repertuaaris on väga armastatud Ehala jõululaul „Jõuluingel“. 
Nii esitajate kui ka publiku südamesse läks 2011. aasta noorte laulupeo „Maa 
ja ilm“ tunnuslugu – mõlema teksti autor on tema kauaaegne koostööpartner 
Leelo Tungal. 

Ehala on muidugi ka väga laia haardega pianist. Ta võib mängida džässi  
(näiteks legendaarses trios koos saksofonist Lembit Saarsalu ja kontrabassi mängija 
Toivo Undiga), diksiländi, muusikalihitte, popmuusikat jpm, improviseerida 
väga mitmesuguses seltskonnas. Nüüdseks emeriitprofessor Ehala töötas  
1991. aastast (praeguse nimega) Eesti muusika- ja teatriakadeemia õppejõuna, 
kus ta andis edasi oma maitseka ja avara stiilitunnetusega oskusi klaverisaatjana. 

Armastatud helilooja ja muusik on pannud palju energiat ka administratiiv-
töösse. 2001. aastal sai temast ootamatult heliloojate liidu esimees. Olukord oli 
veider ja kurb: 2000. aasta maikuus oli äkitselt südamerikke tõttu surnud liidu 
juht Lepo Sumera, 2001. aasta veebruaris läks järele Raimo Kangro – mõlemad 
Ehalaga enam-vähem samaealised mehed, tollal viiekümnesed. Ehala nõustus 
lahkunud sõpru ajutiselt asendama, aga juhtus nii, et jäi 13 aastaks. Heliloojate 
liit sai kauaks asjaliku, diplomaatilise ja muheda juhi, kes hoolis väga kõigist 
muusikaloojatest. Samal ajal oli ta ka autorite ühingu juhatuses ja mujal muusika-
institutsioonide juhtorganites. Pärast heliloojate liidu juhtohjade üleandmist  
2014. aastal sai temast rahvuskultuuri fondi nõukogu esimees. 

Maria Mölder
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Olav Ehala

Sündinud 31. juulil 1950 Tallinnas

1969 Tallinna muusikakool, muusikateooria 

1974 Tallinna riiklik konservatoorium, kompositsiooni eriala  
 (Eugen Kapi klass)

Töökäik

1970–1975 Eesti NSV riiklikus noorsooteatris muusik

1975–1991 samas muusikaala juhataja

1974–1990 ühtlasi Läti noorsooteatris Adolf Šapiro lavastuste   
  muusikaline kujundaja

1991–2023 Eesti muusika- ja teatriakadeemia õppejõud  
  (aastast 2004 professor)

2001–2014 Eesti heliloojate liidu esimees

Eesti teatriliidu (1977) ja heliloojate liidu liige (1978) ning Eesti muusikaõpetajate 
liidu ja Eesti kooriühingu auliige.

Tunnustus

On pälvinud Eesti muusika aastapreemia (1992), Suure Vankri auhinna (1997), 
Eesti kultuurkapitali aastapreemia (2000, „Lotte” filmigrupis), Valgetähe V klassi 
teenetemärgi (2001), Riho Pätsi nimeline koolimuusika stipendiumi (2002), Eesti 
muusikanõukogu aastapreemia (2005), Eesti Raadio aasta muusiku tiitli (2005), 
Eesti muusikaauhinna panuse eest Eesti muusikasse (2007), Eesti Vabariigi 
kultuuripreemia (2011), Tallinna teeneka kultuuritegelase preemia (2015), Eesti 
laulu- ja tantsupidude kodarraha (2019), Kuldse Plaadi kategoorias „Panus Eesti 
muusikasse“, Eesti kultuurkapitali helikunsti sihtkapitali elutööpreemia (2021), 
riigi kultuuri elutööpreemia (2024).

http://etbl.teatriliit.ee/artikkel/%C5%A1apiro_adolf1


Kultuuri elutööpreemia pikaaegse eesti kunsti-
ajaloolase, muuseumijuhi, õppejõu ja kunstielu 
edendajana

Sirje Helme

Foto: Ülo Josing / ERR
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SIRJE HELME – HOIDJA JA UUENDAJASIRJE HELME – HOIDJA JA UUENDAJA

Tugev kunstiajaloolase identiteet ja tahe oma töö vilju jagada on Sirje Helmet 
saatnud läbi kõigi juhiametite, millest igaühe kaudu on ta Eesti kunstiellu jätnud 
mõjurikka jälje.

Muidugi on inimest võimatu määratleda üksnes tema kahe – pealegi näiliselt 
vastuolulise – loomupärase hoiaku kaudu. Sirje Helme puhul kõlavad need kaks 
siiski hästi kokku, tõestades (veel kord), et suured teod kultuuriväljal saavadki 
sündida ühelt poolt olemasolevat pärandit hoides ja teisalt seda oma kaasajas 
aktualiseerides.

Ka kunsti puhul toob pärandi aeg-ajalt uue pilguga ülevaatamine kaasa uusi, 
just uuesti vaatamise ajas vastu kõlavaid tõlgendusi, mis omakorda tagavad 
kollektiivse kultuurimälu järjepidevuse. Nii on Sirje Helme almanahhi Kunst 
toimetajana ja Eesti kunstimuuseumi direktorina aastakümneid tegelnud eesti 
kultuurimälu hoidmisega. Kunstiteadlast Sirje Helmet on samas alati köit-
nud ka nüüdisaeg ise, hetke kunstiväli eelkõige oma kõige avangardsemates 
väljendusviisides.

Sirje Helme kuulub põlvkonda, kes on läbi elanud mitu poliitilist ajajärku. Eesti 
ajalooteaduses on tema oma nimetatud ka 1968. aasta põlvkonnaks, põlvkonnaks, 
kes elas Stalini-järgses ühiskonna uuenemise ootuses, kuid pidi kauaks jääma 
oma lootuste luhtumise tunnistajaks. „Sulaaeg“ oli sotsialistlikku kultuuripoliiti-
kasse siiski jätnud jäädava jälje, mida paljud sõjajärgse põlvkonna intellektuaalid 
osavalt ära kasutasid. Just sellesse ajavoogu sattus ka Sirje Helme, kes astus 
1968 Tartu ülikooli ja lõpetas selle 1973. aastal ajaloolase ja kunstiajaloolasena. 
Kindlasti kuulub ta nende hulka, kes lootust parema ühiskonna võimalikkusest 
kunagi maha ei matnud. Temast sai 1975. aastal Eesti NSV ainsa kunstiajakirja 
toimetaja ja selle uuendaja.

Almanahhi Kunst numbreid sirvides ilmneb Sirje toimetajakäsi väga selgelt: see 
on valgustuslik tahe pakkuda uusi teadmisi nii maailmakunsti kui ka kohaliku 
kunsti ajaloost ja tänapäevast. Tasub meelde tuletada, et just sel ajal hakati 
tegelema seni poliitiliselt kahtlase Eesti Vabariigi aegse kunstiloomingu taas-
tutvustamisega (seda tegigi kirjastus Kunst, kus näiteks anti välja raamatud 
Konrad Mäest ja Ado Vabbest, 1977 ilmus ka „Eesti kunsti ajalugu XIX sajandi 
keskpaigast 1940. aastani“). Kuid uue peatoimetaja väga selge suund oli eesti ja 
lääne kunst, eelkõige kunstiavangard.
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Tuleb meenutada, et toona puudus omakeelne modernistlikku kunsti üldistavalt 
tutvustav-käsitlev kirjandus, kui välja arvata Ott ja Jaak Kangilaski 1967 ilmunud 
„Kunsti kukeaabits“. Jaak Kangilaski, keda Sirje Helme on alati nimetanud oma 
kõige olulisemaks õpetajaks, tutvustas ka Kunsti veergudel lääne modernismi 
ja avangardkunsti. Mis veel silma torkab, on toimetaja Helme huvi oma eriala, 
kunstiteaduse enda kaasaegsete arengute vastu. Seepärast ilmusid Kunstis ka 
kunstiteoreetilised artiklid, sealjuures näiteks Juri Lotmanilt ja vene nõukogude 
eesrindlikelt mõtlejatelt.

Soovi kunstiteadusega süvenenult tegelda ilmestab ka fakt 1982. aastast, mil 
Sirje tegi Eesti NSV teaduste akadeemia juures ära kandidaadimiinimumi filo-
soofiaeksami. 1970. ja 1980. aastatel oli Sirje Helme aktiivne oma põlvkonna 
kunstnike – Andres Toltsi, Ando Keskküla, Tõnis Vindi, Mare Vindi, Sirje Runge 
jt – kriitik. Meenutagem, et toonase kunstikriitika põhiolemus oli avangardsete 
kunstivormide eluõiguse põhjendamine ja väärtustamine. 1980. aastate lõpust 
alates pühenduski Sirje üha enam just uuele kunstile, osaledes ka esimese suure 
välisnäituse, Pori muuseumis eksponeeritud Eesti avangardi näituse „Struktuur 
ja metafüüsika“ (1989) meeskonnas.

Aeg oligi muutunud, nimetatagu seda kas laulva revolutsiooni, ülemineku- või 
interregnumi ajastuks: käes oli aeg, mil sai teha, mida oli kaua tahetud – sai 
teha vabalt ja kartmata. Kuigi Sirje Helmest sai 1990 kirjastuse Kunst direktor, 
pühendus ta uuel Eesti ajal valdavalt kohaliku kunstivälja rahvusvahelikusta-
misele. Ta valiti 1992. aastal Sorosi kaasaegse kunsti Eesti keskuse (SKKE) 
direktoriks ning 1995 sai temast ka Sorosi kaasaegse kunsti keskuste võrgustiku 
koordinaator. Tagasi vaadates on nähtav, et uus aeg vallandas Sirjes ootel olnud 
metsiku energia, sest ta jõudis tohutult palju. Koos oma meeskonnaga korraldas 
ta SKKE aastanäitusi – „Aine-aineta“ (1993), „Biotoopia“ (1995), „Eesti kui 
märk“ (1996) jm, mis kõik tekitasid elavat poleemikat, ja mitte ainult.

Sirje Helme 1990. aastate tegemiste teine oluline fookus oli eesti kunsti rahvus-
vaheline tutvustamine. Alates 1999. aastast kureeris ta SKKE Eesti rahvuslikku 
ekspositsiooni Veneetsia biennaalil, kuid oli ka paljude teiste välisnäituste korral-
damise ja kontseptualiseerimise taga. Vägagi tänuväärselt oli Sirje Helme koos 
Johannes Saarega üks nendest, kes uue millenniumi hakul Eesti kunstielus 
sündmusrikka kümnendi kohta ka „aruande“ koostas – ilmus kogumik „Ülbed 
üheksakümnendad“. Seal esitab Sirje Sorosi keskuse tegevuse eneseanalüüsi, 
rõhutades nüüdseks ilmselget: keskus kiirendas eesti kunsti kohanemis- ja üle-
minekuprotsesse, kunsti uuenemine ise oli alanud juba 1980. aastatel.

Kunstiteadlane Sirje Helme seisis oma Sorosi-aja professionaalses elus mõis-
tagi kogu aeg silmitsi kunstiprotsesside tõlgendamisega. Kui tagasi vaadata, 
tegi ta seda ka hämmastavalt hea prognoosijana, mis avaldus eriti selgelt koos 
Ando Keskkülaga korraldatud uusi tehnoloogilisi meediume käsitlevate  näituste 
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ja konverentside („Interstanding“) korraldamises ajal, kui internetti õieti veel 
 polnudki. Kunstiajaloolasena kaitses Sirje Helme 1995. aastal magistritöö 
 teemal „Avangardi probleem eesti kunstis“ ning 1999 ilmus Jaak Kangilaskiga 
kahasse kirjutatud „Lühike eesti kunsti ajalugu“, kus ta esitas esimesena üldis-
tava narratiivi kohaliku kunsti arengujoontest 1960. aastatest alates, keskmes 
taas avangard.

2000. aastatel ilmus Sirje Helme sulest veel mitu raamatut, rääkimata tema 
kaastöödest paljudele kunstikogumikele nii Eestis kui välismaal. 2013. aastal 
kaitses Sirje Helme Eesti kunstiakadeemias doktoritöö „Sõjajärgse moder-
nismi ja avangardi probleeme eesti kunstis“ ning kirjutas vastavad peatükid 
ka „Eesti kunsti ajaloo“ 6. köite kahte raamatusse (2013, 2016). Oma arusaama 
20. sajandi „erinevatest modernismidest“ on ta üliõpilastega jaganud nii Eesti 
kunsti akadeemias kui ka Tartu ülikoolis. Ta on ka olnud valitud Tartu ülikooli 
vabade kunstide professoriks (2012/2013).

Saades kirjeldatud kogemuse baasilt 2005. aastal Kumu ja siis Eesti kunsti-
muuseumi peadirektoriks, ootas Sirje Helmet ees muidugi hiiglase töö. Marika 
Valk oli üles ehitanud Eesti esimese spetsiaalselt kunstimuuseumiks kavanda-
tud hoone ajal, mil mõni poliitik oli juba jõudnud teatada, et kunstimuuseumi 
pole siia üldse vaja, sest maailma parim kunst on nagunii Louvre’is. Sirje pidi 
muuseumi täitma uue sisuga ning nüüd, ligi 20 aastat hiljem, võib tema ja ta 
kaaslaste tööd ainult imetleda: muuseumi külastajate arv kasvab pidevalt, sest 
tõesti on väga palju huvitavaid näitusi, käib töö publikuga lasteaialastest kuni 
eakateni välja, kunst kõlab ühiskonnas vastu valjemini kui kunagi varem. Eesti 
kunstimuuseumi tegevuse lähivaatlusel saab esile tuua eduka arengu põhjusi.

Siinkirjutajale on – muuseumipedagoogika taseme tõstmise kõrval – kõige 
olulisemaks olnud Sirje Helme järjekindel järelkasvustrateegia. Tema ajal on 
doktorikraadi kaitsnud juba mitu muuseumi juhtivkuraatorit ning mitmel on 
ka praegu töö kõrvalt õpingud käsil. Just näituste kõrge kureerimiskultuur, 
mille aluseks on kunstis peituvate väga erinevate probleemide ja kvaliteetide 
äratundmine, on olnud Eesti kunstimuuseumi näituste edu tagatis. Et sellist taset 
nõuda, peab muuseumijuht näitusetegu väga hästi tundma ja Sirje ongi mitmeid 
näitusi ka ise kureerinud.

Tugev kunstiajaloolase identiteet ja tahe oma töö vilju jagada on Sirje Helmet 
saatnud kõigis juhiametites, millest igaühe kaudu on ta jätnud Eesti kunstiellu 
mõjurikka jälje. On puhas rõõm, et meie suhteliselt väike kunstiajaloolaste-
kuraatorite kogukond – meid on kokku vaid 150 ringis – saab seda veendumust 
jagada laiema kultuuriavalikkusega.

Krista Kodres
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Sirje Helme

Sündinud 1. jaanuaril 1949 Tallinnas

1967 Tallinna 21. keskkool

1973 Tartu riiklik ülikool, kunstiajaloo eriala 

1995 magistrikraad kunstiteaduses

2013 doktoritöö teemal „Sõjajärgse modernismi ja avangardi probleeme  
 eesti kunstis“

Töökäik

1973–1975 kirjastuse Kunst toimetaja 

1975–1996 almanahhi Kunst peatoimetaja

1989–1990 kirjastuse Kunst peatoimetaja

1990–1992 kirjastuse Kunst direktor

1993–2008 kirjastuse Kunst AS juhatuse liige

1992–2005 kaasaegse kunsti Eesti keskuse juhataja

1995–1996 Sorosi kaasaegse kunsti keskuste võrgustiku koordinaator

2005–2009 Kumu kunstimuuseumi direktor

2009–2016 Eesti kunstimuuseumi peadirektor

2016–...  SA Eesti Kunstimuuseum juhatuse liige

Alates 1981 Eesti kunstnike liidu liige, 1992 rahvusvahelise kunstikriitikute 
assotsiatsiooni (AICA) liige, rahvusvahelise muuseumide assotsiatsiooni (ICOM) 
liige, 1993 Eesti kunstiteadlaste ja kunstikriitikute ühingu liige, 1999–2003 
Euroopa kultuurifondi juurde kuuluva APEXchange (Amsterdam) nõukogu liige, 
1999 Balti kunstikeskuse (Visby) asutajaliige, 1999–2003 Balti kunstikeskuse 
(Visby) nõukogu liige, alates aastast 2000 kuni tänaseni kultuuriministeeriumi 
juures asuva muuseuminõukogu liige, 2005–2016 Läti kaasaegse kunsti muu-
seumi kollektsiooni ekspertkomitee liige, 2007–2011 International Foundation 
Manifesta kaasaegse kunsti muuseumi assotsiatsiooni asutajaliige, 2008 Euroopa 
kultuurifondi kunstiekspert, žürii liige, 2008–2011 Tartu ülikooli kuratooriumi 
liige, 2010–2021 Tartu ülikooli Rahvusmõtte auhinna komisjoni liige, 2014 Eesti 
kunstnike liidu auliige.
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Tunnustus

On pälvinud Eesti kultuurkapitali kujutava ja rakenduskunsti sihtkapitali 
aasta preemia (näituse „Personaalne aeg“ Eesti osakonna kureerimine, 1996), 
stipendiumi „Ela ja sära“ (2001),  Itaalia Vabariigi teeneteordeni Ordine al 
Merito della Repubblica Italiana (2004), Valgetähe IV klassi teenetemärgi 
(2005),  Kristjan Raua preemia (Kumu kunstimuuseumi edukas käivitamine 
ja vedamine, 2008), Ordre van Oranje-Nassau, Holland (2008), Officer De 
L’Ordre De  Leopold, Belgia (2008),  Chevalier de L’Ordre des Arts et des  Lettres, 
Prantsusmaa (2012), Eesti Vabariigi välisministeeriumi teenetemärgi (2013), 
välisministeeriumi kultuuripreemia (2015),  Rootsi Kuningliku Põhjatähe ordeni 
III klassi komandöri teenetemärgi (teenete eest Eesti ja Rootsi vaheliste suhete 
arendamisel, 2023), riikliku kultuuri elutööpreemia (2024).





AASTAPREEMIADAASTAPREEMIAD



Kultuuripreemia dokumentaalfilmi  
„Savvusanna sõsarad“ loomise ja laialdase 
eduka tutvustamise eest maailmas

Anna Hints ja Marianne Ostrat

Foto:  Siim Lõvi / ERR 



347

EESTI SUITSUSAUNAST LAIA MAAILMAEESTI SUITSUSAUNAST LAIA MAAILMA

„Savvusanna sõsarate“ valimine maineka Sundance’i filmifestivali 2023. aasta 
kavva oli saavutus, mille suurust oskavad ehk hinnata vaid filmivaldkonna asja-
tundjad. Maailma suurimate festivalide – Cannes, Veneetsia, Berliin, Toronto, 
Sundance –  programmi pääsemiseks käib meeletu konkurents, silma tuleb jääda 
sadade või koguni tuhandete tugevate linalugude seast. Sellele järgnenut võib 
juba pidada väikeseks muinasjutuks.

Kui lavastaja Anna Hintsile ulatati jaanuari lõpupäevil sealsamas Sundance’il 
maailmakino dokumentalistika režissööripreemia, oli see ühtaegu pika teekonna 
lõpp, vahepunkt ja algus. Hints oli pühendanud selleks hetkeks filmi tegemisele 
seitse aastat oma elust – esimesed kolm aastat koos produtsent Eero Talvistuga, 
kelle siitilmast lahkumise järel võttis tootmise üle Marianne Ostrat Alexandra 
Filmist. Pika aja sisse jäid rohkem ja vähem edukad katsed nii kodumaalt kui 
väljaspoolt rahastust leida ning peavalud montaažilaua taga rohkest materjalist 
sidus tervik luua.

Ilmselt algas kõik veel palju varem – võib-olla mõne põlvkonna eest, mille 
jooksul erinevaid traumasid on edasi pärandatud, võib-olla aastatuhandete eest, 
mil pere- ja ühiskonna keskpunktiks kujunes mees. Kuhu iganes seda mõtte-
list alguspunkti seada, on aja jooksul kogunenud palju valu, millest suurt osa 
saavad kogeda vaid naised ning mida nüüd enam üksnes suitsusauna muu ilma 
eest varjatud laval teineteisega ei jagatud, vaid ka kaamerate vahendusel kogu 
maailma ette toodi.

Kes filmi Sundance’i eel juba näinud olid, neile ei tohtinuks ka ajalooline tunnus-
tus sugugi üüratu üllatuspommina tulla. Sedavõrd ürgne vägi peitus  „Savvusanna 
sõsarate“ võitlushüüus või õigemini just sõjaka võitlushüüu vastandis – pehmes 
kutses avama, jagama, olema haavatav. See ürgne vägi võitis järgneva aasta 
jooksul pea kõik, mida võita andis – naisfilmiajakirjanike liidu preemia aasta 
parimale dokumentaalile, Eurimage’i preemia parimale naislavastajale, Cinema 
Eye ja IDA tunnustused operaatoritööle, Eesti filmiajakirjanike ühingu aasta-
preemia Neitsi Maali, neli auhinda Eesti filmi- ja teleauhindadel, sealhulgas 
dokumentaalfilmi ja lavastaja eest, ning muidugi kõige kroonina Euroopa filmi-
akadeemia tunnustuse aasta parimale dokumentaalile.
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Riigipreemia annab üle kultuuriminister Heidy Purga. Foto: kultuuriministeerium

Regilaulu laulda ja „aitjumma“ hüüda tuli tuumikul – lisaks Hintsile ja Ostratile 
filmis osalenud Kadi Kivilol, monteerijatel Hendrik Mägaril, Tushar Prakashil, 
Qutaiba Barhamjil ja Martin Männikul, operaator Ants Tammikul, helioperaa-
tor Tanel Kadalipul, helirežissöör Huldar Freyr Arnarsonil, helilooja Eðvarð 
Egilssonil koos Eesti folkelektroonika trio Eetriga – lavadel üle kogu maailma. 
Aasta kümne parima filmi sekka hindas „Savvusanna sõsarad“ New York Times, 
kiitvad arvustused ilmusid teiste seas brittide The Guardianis, filmiajakirjanduse 
lipulaevas Sight and Sound ja Taani Politikenis.

Miks ühel väikesel Eesti dokumentaalil eri riikide ja kultuuride ristumispunk-
tides nii hästi läks, on aasta jooksul kirjutatud, arutatud ja analüüsitud rohkelt. 
Vaevalt on ükski teine film ühes oma tegijatega pälvinud nii pika aja jooksul 
nii palju avalikkuse ja meedia tähelepanu. „Savvusanna sõsarate“ valmimine ja 
rahvusvahelised seiklused on omandanud pea mütoloogilised mõõtmed.

Üht vastust sellele küsimusele ei ole lihtne anda, küllap seisneb filmi fenomen 
pigem vastanditevahelises pinges, poolustevahelises tasakaalus. Tegemist on 
erakordselt lihtsa filmiga – nii lihtsaga, et mõjub hämmastavalt, miks keegi seda 
juba varem ära ei teinud, eriti riigis, mille kõnekujundite sekka kuulub „naised 
saunas rääkisid“. Kuigi Soomes valmis varem film meestest saunas, polnud 
ometi keegi taibanud lõõpimise asemel minna, kuulata ja jagada, mida naised 
tegelikult seal saunas räägivad.



349

Samas on tegemist tehniliselt keeruka, operaator Ants Tammiku jaoks välja-
kutsuva ja ka rohkelt tunnustusi toonud tööga. Jahtunud saunas vestluste pooleldi 
taasetendamise asemel nuputati välja, kuidas kalli tehnika hinnaga väikeses 
kuumas ja pimedas ruumis nii kaameraid, Tanel Kadalipu helitehnikat kui ka 
inimesi piisavalt jahutada, et sealt vajalik pilt päriselt, asjaosalisi segamata kätte 
saada. Rääkimata küsimusest, kuidas see huvitavaks muuta, hoida pisike ruum 
pooleteisetunnise filmi jooksul paeluvana, vältida alasti naisekehade keskel 
audiovisuaalses meedias nii levinud male gaze’i ehk labastavat, objektistavat 
meesvaadet.

„Savvusanna sõsarad“ on rangelt spetsiifiline, rõhutades auga UNESCO 
maailmapärandi nimekirja arvatud Lõuna-Eesti suitsusaunakultuuri. Pole 
kahtlustki, et see on intiimne ruum, mis on loodud just Eestis, just siinse kultuuri 
põhjal, ja mille väärtus tuleb välja just ajal, mil naised julgevad #MeToo ja teiste 
arengute tuules julgemalt end avada. Ometi on see kõik samas nii universaalselt 
äratuntav – jagatud valu, jagatud rõhutus, jagatud traumakogemused, aga ka 
jagatud rõõmud, naljad ja unistused.

Filmi edu aluseks on kindlasti miski, mida on väga keeruline täpselt valida, pea 
võimatu tehislikult lõpuni täppi tabada – ajastus. Samad teemad on õhus kõikjal, 
sama sõsarlust otsivad naised üle maailma, ja ma tahaks loota, et sama sõsarlust, 
pehmet sidet, võimet avaneda, kurnavaid traditsioonilisi soorolle aja kohastada 
otsivad ka mehed. Ja ometi ei ole „Savvusanna sõsarad“ päevapoliitiline 
dokumentaal, vaid film, mida kannab ikkagi seesama mainitud ürgne vägi, 
justkui iidse tõrre põhjast kõlanud karjatus.

See karjatus on kurb ja südantlõhestav, ent ometi võidukas ja lootustandev. 
Vaikimise aeg on möödas, aeg on jagada, avaneda, terveneda. Filmi muudab 
veelgi isiklikumaks tõik, et oma raskeima loo rääkis teiste seas plaanimatult ka 
lavastaja Anna Hints ise. Kuigi Hints oli juba kogunud kiidusõnu lühifilmidega 
„Jää“ ja „Homme saabub paradiis“, lennutas „Savvusanna sõsarad“ ta otsemat 
teed maailma huvitavamate lavastajate sekka. Ühes partneri ja „Savvusanna 
sõsarate“ montaažile kaasa aidanud Tushar Prakashiga valminud lühimängu-
film „Sannapäiv“ esilinastub mais ei kusagil mujal kui Cannes’i filmifestivalil, 
Semaine de la Critique’i kõrvalprogrammis.

Produtsent Marianne Ostrat esitati maailma absoluutsete tippude seas Ameerika 
produtsentide gildi aastapreemiale dokumentaali eest. Kuigi Ostrat seisis juba 
2017. aastal üksjagu tähelepanu pälvinud „Keti lõpu“ taga, on ta mõne aastaga 
tõusnud üheks silmapaistvaimaks produtsendiks Eestis, kelle rahvusvahelise 
haarde toel pälvis mitmeid auhindu ka Islandi-Eesti koostöö „Teekond emaga“. 
Dokumentalistikaauhind tuli Islandi filmiauhindadelt ühtlasi ka „Savvusanna 
sõsaratele“.
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Võidukas filmimeeskond Euroopa filmiakadeemia auhinnatseremoonial.  
Foto: Sebastian Gabsch

Üks jäi „Savvusanna sõsaratel“ siiski saavutamata. Pea Sundance’ist saadik 
sosistati võimaluste kohta osaleda filmimaailma kõige ihaldatumate auhindade, 
Ameerika filmiakadeemia Oscarite jagamisel. Tase ja ajastus tundusid viitavat 
kohale viie nominendi seas, kuid paraku ei pääsetud viimasesse lühinimekirja. 
Ehk on see isegi hea, et midagi pikas saavutuste reas ka tegemata jäi – tee on 
nüüd sisse tallatud, et teisedki saaksid suurelt mõelda ja veelgi kaugemale minna. 
Mis aga peamine, lahti on lükatud uks, et nii sõsarad kui ka velled julgeksid, 
saaksid ja tahaksid rohkem avada, rohkem jagada, rohkem kuulata ja rohkem 
nemad ise olla. 

Andrei Liimets
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Anna Hints

Sündinud 27. mail 1982 Tartus

1989  Haapsalu Wiedemanni gümnaasium

2003  Tartu ülikool, võrdleva kirjanduse ja rahvaluule eriala

2009  Tartu kõrgem kunstikool, fotograafia eriala

2010–2013 Tallinna ülikooli Balti filmi- ja meediakool, filmirežissöör

2014  enesetäiendus filmi alal Baltic Pitching Forumil ning  
  IN_script töötoas „Too short to die“ Leedus

2022–...  Tallinna muusika- ja balletikool, magistrantuur töö näitlejaga  
  erialal

Töökäik

2014 Tallinna 32. keskkool, multimeedia õpetaja 

2014 SA Unitas „Kogu Me Lugu“ videomälestuste kogumisprojekti  
 produtsent ning režissöör.

Aastast 2015 on Anna Hints Eesti kinoliidu, Eesti autorite ühingu ning Eesti 
audiovisuaalautorite liidu liige.

Tunnustus

2014 Kaljo Kiisa nimeline noore filmitegija stipendium lühifilmi  
 „Vaba maa“ eest 

2014 Areeni tulevikutäht

2018 Eesti filmi- ja teatriauhind EFTA parima lühifilmi kategoorias  
 lühimängufilmi „Jää“ eest 

2021 Baltic Pitching Forumil Vilniuses Producers Media Award auhind  
 filmi  „Pimeala“ eest

2023 Sundance’i filmifestivali maailmakino dokumentaalfilmide võistlus- 
 programmis parima režissööri preemia „Savvusanna sõsarate“ eest

2023 Euroopa parima dokumentaalfilmi auhind  
 (36th European Film Award)

2024 Eesti kultuurkapitali peapreemia Anna Hintsile ja Marianne Ostratile  
 aasta filmi 2023 „Savvusanna sõsarad“ eest
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Marianne Ostrat

Sündinud 25. septembril 1983 Tallinnas

2006 Tallinna ülikool, audiovisuaalse meedia bakalaureuseõpe

2009 Balti filmi- ja meediakool, filmikunsti magistrantuur

2013 rahvusvaheline filmiprodutsentide koolitusprogramm EAVE  
 European Producer Workshop

Töökäik

Õpetab produtseerimist Kinoeyes European Film Masters MA programmis, on 
Eesti filmitööstuse klastri aktiivne liige ja Euroopa filmiakadeemia liige

2016 animafilmi „Amalimbo“ kaasprodutsent

2017 mängufilmi „Keti lõpp“ produtsent ja tõlkija

2017 mängufilmi „Heleni sünnipäev“ produtsent

2017 dokumentaalfilmi „Alberti leiutamine“ kaasprodutsent

2019 mängufilmi „Uued algused“ produtsent ja tõlkija

2019 tudengifilm „Süsi“

2021 mängufilmi „Öölapsed“ produtsent ja tõlkija

2022 mängufilmi „Teekond emaga“ kaasprodutsent

2023 dokumentaalfilmi „Savvusanna sõsarad“ produtsent

2023 mängufilmi „Ääremängijad“ produtsent

Tunnustus

2024 Eesti kultuurkapitali peapreemia Anna Hintsile ja Marianne Ostratile  
 aasta filmi 2023 „Savvusanna sõsarad“ eest

2024 Ameerika produtsentide gildi (PGA) nominatsioon väljapaistva   
 produtsenditöö eest täispika dokumentaalfilmi kategoorias  
 („Savvusanna sõsarad“)





Kultuuripreemia pühendunud ja mõtestatud 
tegevuse eest avalike hoonete projekteerimisel

SALTO arhitektuuribüroo kollektiiv

Salto arhitekt Maarja Kask. Foto: Birgit Püve
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SALTO ARHITEKTUURIBÜROOSALTO ARHITEKTUURIBÜROO

HEA RUUMI JA HARIDUSE LUBADUSHEA RUUMI JA HARIDUSE LUBADUS

Salto arhitektuuribüroo alustas 2004 tegevust kuldse triona. Ralf Lõoke, Maarja 
Kask ja Karli Luik pakkusid värskust ning täiesti ebatavalisi ruume, mis panid  
meid teistmoodi liikuma ning ehk laua ka arhitektuurist aru saama. Nii valmi-
sid 2011. aastal NO99 Põhuteater Skoone bastionil ning 2012. aastal 51 meetri 
 pikkune batuut-rada maastikukunsti festivalil „Архстояние“. Mõlemad olid kohe 
mõeldud ajutistena, vastanduses üldlevinud soovile ehitada ikka midagi püsivat, 
vaat et monumentaalset. Tänagi kõnetab oma ärilise pragmatismi kriitikaga 
Venemaa ja Saksamaa paviljonide vahel loogelnud installatsioon „Gaasitoru“ 
2008. aasta Veneetsia arhitektuuribiennaalil (Ralf Lõoke, Maarja Kask,  skulptor 
Neeme Külm, kuraator Ingrid Ruudi). Täiesti erakordne vaatepilt avanes 2016 
arhitektuurimuuseumis, kus näitusel „Face-to-face: Balti börsihoone lugu“ (Ralf 
Lõoke, Maarja Kask, Neeme Külm) jahmatas viis, kuidas Inglismaalt ostetud 
börsihoone (sic!) frontoon kineetilises installatsioonis otse vaataja nina ette 
liikus. Oskust sekkuda, vaatajat veidi ka provotseerida ehk letargiast ning stereo-
tüüpidest välja raputada on nad pakkunud hiljemgi.  

Stambivaba ruumi on Salto serveerinud ka Sõmerus, kus ühe katuse alla toodi 
vallamaja, raamatukogu ning klubi (2010). Isepärane kogukonnakeskus on ka 
hiljuti valminud Lodjakoja ärksate telkjate vormidega kompleks (2020), kus 
saab nii ehitada, putitada kui ka koos oleskleda. Õnnestunud on maanteemuu-
seumi väliala,  Fotografiska, pealinna kruiisiterminal (koos Stuudio Tallinnaga), 
 Tallinna ülikooli Balti filmi, meedia ja kunstide instituudi Nova õppehoone ning 
Vita loomemaja.

Ometi on Salto erinevates koosseisudes jäänud paljude silmis bürooks, kes on 
 näidanud kätte teeotsa, kuidas teha tänapäevast õpikeskkonda. Riigigümnaasiu-
mide arhitektuurivõistluste puhul on etaloniks üks esimesi uue põlvkonna 
puhtakujulisi gümnaasiume – Viljandi riigigümnaasium (2013). Tegu on kooliga, 
kus püüti Eesti kontekstis esmakordselt luua suuri hübriidseid keskkondi, mis 
pakuvad nõukogude perioodi ja ka varem ehitatud „klassikaliste“ koolimajade 
koridoridega võrreldes hoopis uutmoodi võimalusi vahetundideks ning sotsiaal-
sete oskuste parandamiseks. Ilmselt just selle kooli ja Narva kolledži (2012, 
Kavakava) eeskujul on paljudesse õppehoonetesse tulnud antiikteatri moodi 
astmestik, mis täidab nii puhkeala kui ka erinevate ettevõtmiste (kontserdid, 
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loengud) tribüüni aset. Hoones joonistub välja Salto oskus siduda ajaloolist 
ehituspärandit kaasaegse arhitektuuriga ning meisterlik maja maastikusse 
paigutamine. 

Seda tundlikku mudelit on nad kasutanud nüüd ka arhitektuurikonkursside 
võitmise tulemusel Raplas (2018), Paides (2021), Rakveres (2022) ja Narvas 
(2023). Just nende vastsete avalike hoonete projekteerimise eest pärjati Salto 
arhitekte kultuuri aastapreemiaga.

Iseäranis tõuseb esile Paide, kus riigigümnaasium on paigutatud vanalinna väga 
raskesse asukohta – otse Paide ordulinnuse külje alla.  Siingi otsustati meetodina 
ühendada vana ning väärtuslik tänapäevase tüpoloogiaga. Nii sooviti säilitada 
linlastele armast 1910. aastal valminud punasest tellisest historitsistlikku güm-
naasiumihoonet, mis oli avalikkuse meelehärmiks paarkümmend aastat tühjana 
seisnud ning kus varem olid tegutsenud nii koolid kui ka raamatukogu ja pio-

Paide riigigümnaasium. Foto: Tõnu Tunnel
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neeride maja. Lahendus põhineb kontrastidel: paraadse fassaadiga enam kui 
sajandivanuse hoone selja taha kerkis uus, vastandlikult vaat et talupoeglikult 
lihtsate puit- ja klaasfassaadidega korpus. 

Saltole omaselt sai lahendus ekspressiivse maastikukujunduse – väliselt 
 nõlvana kujundatud sööklat-raamatukogu ning puhkeala koondava ala katusel 
on astmestik-väliterrass, mille ees on väike väljak. Lisaks avanevad katuselt 
hunnitud vaated Vallimäele. Kaht hoonet ühendab galerii, mille kohal on ka 
evakuatsiooniks mõeldud trepp, mis pakub samuti teistmoodi ruumikogemust. 
Väga õnnestunult on suudetud leida kooskõla nii vormide kui materjalidega 
ümbruskonna väikeste puumajade ja bastionaalvööndi mastaapsete kaitseraja-
tistega, kasutades ära kontreskarbi ja vallikraavi võimalusi. Seest on kool õdus, 
valgusküllane, loomult helge. Silma hakkavad vana maja välja puhastatud origi-
naaldetailid, nagu näiteks väga võluvad August Roosilehe rahvusromantilises 
võtmes stiliseeritud kuusekestega ornamendid.

Rakvere riigigümnaasium. Foto: Tõnu Tunnel
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Rakvere uus kool paikneb Vabaduse platsi keskmes, moodustades ansambli Alar 
Kotli ikoonilise funktsionalistlikku gümnaasiumihoone (1938) ning pooleli jää-
nud Pauluse kirikuga, kuhu on tulemas Arvo Pärdile pühendatud muusikakeskus, 
ning Saksa gümnaasiumiga (Ernst Kühnert, 1931), mida on pigem teatud kui 
polikliinikut. Siin joonistub välja, et sarnaselt tänasega püüeldi tärkavas Eesti 
Vabariigis eriti koole tehes parimate ehituskunstiliste tulemuste poole ning et 
neist ilusatest uhketest majadest saidki piirkondade identiteedi kandjad. 

Pinnamoodi ära kasutades on Salto arhitektid loonud suurejoonelise vormi, mis 
toetab tänast õpikäsitlust, kus eri distsipliine proovitakse siduda senisest pare-
mini, kasutades ära nii digivahendeid kui ka ruumi plastilisi võimalusi. Muidugi 
võib öelda, et arusaam, et keskkond inimest tugevalt mõjutab, on arhitektidele 
alati omane olnud. Inimese kasvatamise – vahest ka koolutamisega? – on tegeldud 
ajast aega: seda nii kirikus, teatris, templit meenutavas koolimajas, aga miks 
mitte ka omamisiha äratavas kaubanduskeskuses. 

Narvas olev maja on võtetelt sarnane, kuid Narva gümnaasiumi ehitamisega 
paralleelselt asuti renoveerima kõrval asuvat kesklinna põhikooli hoonet, mis 
on üks väheseid maju, mis sõjaeelsest uhkest linnast säilinud on. Järkudena 
kõrgemalt alla sammuva fassaadi taga on erinevate tasapindadega väga avar 
demokraatlik ruum, mis on ühtlasi ka maja süda. Keskkond on ühtaegu küps ja 
nooruslik, inimlikult lähedane, piisavalt isetu, kuid samas isikupärane. 

Narva riigigümnaasium. Foto: Sixten Sepp
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Kõik Salto koolimajad pakuvad seega Eesti parimat ehk tegelikult maailma 
mastaabiski kõrgtasemel ruumikultuuri ning pakatavad meie riigile omasest 
usust, et hea haridus – mille hulka käib ka arhitektuur – teeb rahva targaks, 
jõukaks, vabaks ning vahest suisa õnnelikukski. Mõneti võiks see olla sõnum, 
et vähemalt ses osas me noorte kui tuleviku pealt kokku ei hoia. 

Karin Paulus

Salto arhitektuuribüroo

Salto asutasid 2004. aastal arhitektid Karli Luik, Maarja Kask ja Ralf Lõoke 
Tallinnas.

Salto arhitektid Maarja Kask ja Ralf Lõoke, skulptor Neeme Külm ning kuraator 
Ingrid Ruudi olid Veneetsia 11. arhitektuuribiennaalil 2008. aastal Venemaa ja 
Saksamaa paviljonide vahele paigutatud keskkonna- ja geopoliitilise ruumi-
installatsiooni „Gaasitoru“ autorid.

Olulisemad hooned

Salto tuntumad ehitatud projektid on maaülikooli spordihoone, Tartu kesklinna 
kooli juurdeehitis, Sõmeru keskusehoone, Eesti maanteemuuseumi välialad, 
NO99 Põhuteater, Balti filmi- ja meediakool, Viljandi, Paide, Narva ja Rakvere 
riigigümnaasiumid.

Salto arhitektid on võitnud preemiaid rohkem kui 40 arhitektuurivõistlusel.

Tunnustus

2007 Tartu parim ehitis (kortermaja Aleksandri tänaval)

2007 Tartu parim ehitis (Tartu kesklinna kool) 

2008 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia  
 (Tartu kesklinna kool) 

2008 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia  
 (keskkonna- ja geopoliitiline ruumiinstallatsioon „Gaasitoru“)

2009 Eesti parim puithoone, fassaad ja Tartu aasta parim ehitis  
 (maaülikooli spordihoone) 

2010 aasta parim betoonehitis, eriauhind (Eesti maanteemuuseumi   
 välialad)

2010 aasta parim puitehitis, fassaad (Sõmeru kogukonnakeskus);  
 Eesti kultuurkapitali aastapreemia (Sõmeru kogukonnakeskus,  
 Eesti maanteemuuseumi välialad)
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2011 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia  
 (NO99 Põhuteater)

2012 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia  
 (Balti filmi- ja meediakool)

2013 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia  
 (Viljandi riigigümnaasium)

2017 Tartu aasta parim ehitis (kortermaja Kitsal tänaval)

2018 Tartu aasta parim ehitis (Riia kvartal)

2020 Eesti arhitektide liidu aastapreemia (Fotografiska)

2021 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri aastapreemia, Eesti arhitektide  
 liidu aastapreemia, aasta parim betoonehitis (Tallinna sadama   
 kruiisiterminal)

2023 Eesti arhitektide liidu aastapreemia (Paide riigigümnaasium)

2024 Riigi kultuuriaastapreemia (avalike hoonete, sh Paide, Narva ning  
 Rakvere riigigümnaasiumide projekteerimise eest)





Kultuuripreemia disaini- ja tarbekunsti  
valdkonna edendamise, mitmekesiste  
publikatsioonide ja aktiivse näitusetegevuse 
eest Eestis ja rahvusvaheliselt

Kai Lobjakas

Foto: Birgit Püve
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DISAIN PANEB KAI LOBJAKA SILMAD SÄRAMADISAIN PANEB KAI LOBJAKA SILMAD SÄRAMA

Eesti kunstiakadeemia kunstiteaduse tudeng Kai Lobjakas oli tüürimas kooli lõpu 
suunas selgete sihtideta ja pigem väikese murega hinges – kuhu edasi? Millises 
valdkonnas peitub kõige põnevam potentsiaal, mida oma tegevusega rikastada? 
Ümberringi on 1990-ndate lõpu varakapitalistlik Eesti, varasemate kultuuri-
paradigmade sulamine ning uute loomine, enamasti läbi kohmaka impordi. 
Disain oli siis uudissõna, ihaldusväärne atribuut läikivast läänemaailmast. Samas 
oli meie kultuurilukku kinnitunud väga tugevalt tarbekunst – jõulised loojad 
ehte-, tekstiili-, klaasi-, nahakunsti ja keraamika vallast. Tööstustootmine oli 
kulgenud selle kõrval kui miski argine ja seetõttu ka märkamist mittevääriv. 
Noor Kai Lobjakas mõistis kohalikus disainis peituvat võimalust, mahukat ja 
täielikult kaardistamata kultuurikihistuste välja. Kus on Eesti disaini juured 
ning millised on selle eredaimad peatükid?

Kai Lobjakas lõpetas 1998. aastal ülikooli uurimusega „Moodsa köögi tulek 
Eestisse. 1920.–1930. aastad“ (juhendaja dotsent Mart Kalm, retsensent Mirjam 
Peil), analüüsides tarbekunsti, tööstuskunsti ja disaini kujunemist ideedena ja 
nende eripärasid nõukogude ajal. Olles oma disainihuvi olulisuses veendunud, 
õnnestus tal pärast ülikooli lõpetamist saada tööle tarbekunstimuuseumisse, et 
asuda sammhaaval valdkonda kaardistama. Tolleaegse muuseumi juhatajaks 
oli tugeva tarbekunstipagasiga ajaloolane Merike Alber, kes soovis muutuva 
maailmaga kohaneda ja nägi noores kunstiloolases potentsiaali. 

Ehkki nõukogude aja alguses nähti tarbekunsti võimekust olla argikeskkonna 
suunaja, sai selle saatuseks ja seejärel ambitsiooniks eksisteerida unikaalloomin-
guna. Selle poole pürgis enamik tööstuses kohustuslikus korras kooli lõpetamise 
järel tegutsenud kunstnikke. Need vähesed, kes tööstusesse püsima jäid, kadusid 
loojatena kui mutiauku – nende loomingut ei esitletud näitustel, nende nimed 
ei säranud leheveergudel. Kai Lobjaka jaoks oli väljakutseks kaardistada Eesti 
disainivaldkonna baasteadmine – materiaalne ja mittemateriaalne pärand, olu-
lisemad aastaarvud, andekad loojad tööstuses.

Kai Lobjaka esimesed suuremad ettevõtmised muuseumis olid rahvusvaheli-
sed koostööprojektid, kogemusi vahetati nii endise idabloki kui Kesk-Euroopa 
spetsialistidega. Koos kursuseõe Karin Paulusega kureeriti Eesti rahva muu-
seumi (ERM) näitus „Asjad minu elus“ (1999 ERM, 2000 Eesti tarbekunsti- ja 
disainimuuseum) – materiaalse maailma kompamine läbi isiklike suhestumiste. 
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Värske vaatenurga murrangulisusest kõneleb ka fakt, et see ajas harja punaseks 
legendaarsel tarbekunstiajaloolasel Helene Kumal, kes väljendas oma pahameelt 
leheveergudel – sellised asjad ei sobi muuseumisse! Valdkondade vahel valitses 
veel hierarhia, tööstusmaastikul loodule vaadati ülalt alla. 

Tänaseks on disaini narratiivist saanud iseenesestmõistetav osa peavoolust, 
eestlased on uhked Lutheri või Tarbeklaasi toodete üle. Kai Lobjakas peabki 
enda kõige olulisemaks saavutuseks uue info käibele toomist, tema töö viljaks 
on selle laiem teadvustamine ja omaks võetud uus väärtus, mis elab edasi Eesti 
kultuuriteadvuses. Kai Lobjaka töö materiaalseks tõestuseks on kasvõi Facebooki 
Tarbeklaasi gruppides toimuv möll, kus kollektsionäärid on argiesemete hinnad 
aastatega kosmilistesse kõrgustesse kruvinud.

Peale avastamata peatükkide kaardistamise tajus Kai Lobjakas võimalust ka 
juba kultuurilukku kinnistunud nähtuste, sealhulgas kunstnike loomingu ümber-
mõtestamises. Näiteks Taska nimi ei vaja tutvustamist, kuid värske pilguga 
vaadates oli võimalik näha tema jälge ka disaini vaatenurgast – nahakunstnik 
võis olla ka nahatööstur. 

Üllatavad leiud Eesti disainiloost panevad Kai Lobjaka silma särama,  näiteks 
kunstsarve ehk varase plastiku tootmisele keskendunud Oskar Kersoni  piimast 
valmistatud kaseiinil põhinevate tõenäoliselt 1930-ndate plastikunäidiste 
jõudmine muuseumi kogudesse. Praegu on need ka maailma mastaabis märki-
misväärsed Eesti innovatsioonisaavutused väljas Kai Lobjaka kureeritud 
püsiekspositsioonis „Sissejuhatus Eesti disaini“.

Kai Lobjakal on seljataga Tarbeklaasi, Kreenholmi ja Juveelitehase toodangu 
põhjalikud näitused. Järgmine mahukam peatükk avatakse juba sel sügisel – 
disaineri ja disainipedagoogi Bruno Tombergi (kes pani aluse mh disainiõppele 
Eestis 1966. aastal) ülevaatenäitus. Kaugemasse tulevikku vaadates on plaanis 
ette võtta kaasaegsete, esmapilgul nähtamatute disainipraktikate tutvustus ja  
põhjalikum tööstuskeraamika kaardistamine. Samuti ootab Standardi pärand, 
mille kohta on õnneks olemas ka hästi säilinud arhiivimaterjalid. Eesmärk on 
põnevad disainiloo peatükid lahti lammutada ja korrastatult kokku panna. 

Kai Lobjakas ühendab heas kombinatsioonis kirge ja praktilist meelt. Tajudes 
oma rolli vastutust – kirjutades üha uusi rammusaid peatükke puhtale lehele –, 
ei takerdu ta siiski koorma raskuse all ega kaota mängulisust. Kõige enam 
sütitab teda värskete vaatenurkade avamine – kasvõi Balti keti analüüs disaini 
vaatenurgast. Murda rutiini, mängida mõttega.

Kai Lobjakal on haaret ja julgust, ta näeks hea meelega, et ka Eesti disainiväli 
üldiselt oleks ambitsioonikam. Ta annaks võimaluse pigem julgetele, tasapaks 
kulgemine ja sillaalused pop-up’id ei vii kaugele. Kai Lobjakas peab saavutu-
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seks seda, et koostöös tarbekunsti- ja disainimuuseumiga oli 2023. aasta suvel 
Eesti disain esindatud mahukal Kesk- ja Ida-Euroopa disainipärandit tutvustaval 
näitusel „Retrotopia“ Berliini legendaarses Kunstgewerbemuseumis.

Umbes 25 aastaga, mil Kai Lobjakas on muuseumiga seotud olnud, on tarbe-
kunstimuuseumist saanud tarbekunsti- ja disainimuuseum ning eks rahvasuus 
on täna käibel pigem lihtsalt disainimuuseum. Kai Lobjaka dirigendikäe all 
on muuseum liikunud alates 2013. aastast. Selle ajaga on muuseum läbinud ka 
olulise värskenduskuuri, värske hingamise on saanud nii muuseumi kuvand kui 
ka sisu – näituseprogramm ja täienenud kogud.

Kui Kai Lobjakas alustas muuseumi juhina, oli tarbekunstnikel kerge värin 
hinges – kas nüüd vahetab seksikam ja säravam disain tarbekunsti välja? Kuid 
tänaseks on need konfliktsetel 1990-ndatel tekkinud vastandused raugenud ja 
mõlemad suunad kasvavad jõudsalt vastavalt oma sisemisele loogikale. Kai 
 Lobjakas mõistab mõlema välja hingeelu sügavuti ja peab oluliseks ka muuseu-
mis hoida need harmoonias.

Foto: Siim Lõvi / ERR
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Hinnang Kai Lobjaka tehtud tööle on ka värskelt asutatud SA Tarbekunsti- ja 
Disainimuuseum juhatuse liikme rolli usaldamine järgmiseks viieks aastaks just 
temale. Kas kohmakast tarbekunsti- ja disainimuuseumist võiks teiste muuseu-
mide eeskujul saada TADI või DITA? Kuidas avada muuseumi sisehoov või seni 
kasutamata ruumid Laia tänava kaupmehemajas? Või ehitada katusele hoopis 
kuup moodsate näitusepindadega? Aeg näitab, sest plaanid värske muuseumijuhi 
peas on ambitsioonikad.

Tanel Veenre

Kai Lobjakas

Sündinud 19. juunil 1975

1998 Eesti kunstiakadeemia, kunstiteaduse eriala 

Töökäik

2002  Eesti tarbekunsti- ja disainimuuseumi kuraator ning   
  peavarahoidja

2013–...  Eesti tarbekunsti- ja disainimuuseumi direktor

Kuulub suuri rahvusvahelisi tarbekunstinäitusi korraldava Tallinna rakendus-
kunsti triennaali juhatusse.

Tunnustus

2014 Eesti kultuurkapitali kujutava ja rakenduskunsti sihtkapitali aasta preemia 
(disaini ja tarbekunsti aktiivse propageerimise, kuraatoritegevuse ning kata-
loogide koostamise eest Eesti tarbekunsti- ja disainimuuseumis – näitused 
„Klassikud. Mait Summatavet“, „Tõnis Käo. Disain kui eksperiment“ ja „Eesti 
disain. Tööstustekstiil“).





Kultuuripreemia Mati Undist kõikehõlmava 
käitluse „Liblikas, kes lendas liiga lähedale. 
Mati Unt ja tema aeg“ kirjutamise eest

Mihkel Mutt

Foto: Birgit Püve
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MATI JA MIHKEL. SÕPRUSEST KASVANUD ELURAAMAT MATI JA MIHKEL. SÕPRUSEST KASVANUD ELURAAMAT 

Mihkel Mutt sai kohe oma esimeste raamatute „Fabiani õpilane“ (1980), „Mehed“ 
(1981) ja „Hiired tuules“ (1982) ilmudes nooremate humanitaaride hulgas 
kultuskirjanikuks, kelle iroonilisi teoseid loeti ja tsiteeriti õhinal. Ajapikku 
tema looming mitmekesistus, avardudes proosas loomeinimeste seltskonnaelu 
vaatlustelt abielu kui institutsiooni, üleminekuaja kohanemisraskuste ja Eesti 
taasiseseisvumise diplomaatiliste ponnistuste jälgimisele, lisandus näiden-
deid, reisikirju ja lasteraamatuidki, kuus köidet õigeaegselt kirjutama hakatud 
memuaare ja monograafiline essee „Töö ja armastus. Tammsaaret tuulates“ 
(2019). Muti varajast kirjandus- ja teatrikriitikat on viimastel kümnenditel 
asendanud temaatiliselt laiaulatuslik esseistika ning sagedaste päevateema-
del sõnavõttude tõttu on temast saanud üks viljakamaid ja teravmeelsemaid 
kolumniste. 

2023. aastal ilmunud „Liblikas, kes lendas liiga lähedale. Mati Unt ja tema 
aeg“ on aastatepikkuse töö tulemus, peatükke sellest avaldas varem ajakiri 
Looming. Ütleb ju autor isegi Undi „Via regiat“ parafraseerides raamatu saate-
sõnas: „Mitu aastat olen mina, Mihkel Mutt, endas kandnud oma sõbra Mati 
Undi saatust.“ Ei juhtu just sageli, et üks absoluutsesse kõrgliigasse kuuluv autor 
kirjutab raamatu teisest omataolisest – sellise tõdemusega alustab oma arvustust 
Muti raamatule Andrus Kivirähk, võrreldes Mihkel Mutti Juhan Liivi biograafi 
Friedebert  Tuglasega, tuues esile ka mõlema kirjanikupaari – autori ja tema 
„objekti“ – olulisemad erinevused. Mõeldavad on siiski ka teised, isiklikumat 
lähedust kätkevad kõrvutused – näiteks Hugo Raudsepa „Mait Metsanurk ja tema 
aeg. Ühe vaimsuse kroonika kaasaegse sulest“ (1929, 2013) või Bernhard Linde 
„A. H. Tammsaare elu tões ja õiguses. Isiklike mälestuste, kirjade ja dokumen-
tide põhjal“ (2007). Ent kui Muti raamatut lugedes kerkib silme ette kunagine, 
praegugi interneti avarustest leitav telesaade „Kolleeg või konkurent“ (1998), 
milles ekraanil olid veidi rohkem kui kümneaastase vanusevahega Mati Unt 
(1944–2005) ja Mihkel Mutt (1953), siis on selge, et paremat, kongeniaalsemat 
tandemit eesti kirjanduses tõepoolest nimetada ei oska. 

Mati Unt on Mihkel Muti esseekogumikes ja memuaarides sagedamini esinev 
nimi. Memuaaridest saame teada ka, kuidas Mutt 1975. aastal Tartus Werneri 
kohvikus esmakordselt kohtus Mati Undiga ja ka Undi rollist tema edaspidisel 
kujunemisel. Kord nimetab Mutt end koguni Undi „koguduse püsiliikmeks“. 
Üksteist aastat vanem Unt oli ka Mihkel Muti ande esimesi avalikke tunnus-
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tajaid. „Stiil on väga hea ja tekitab kadedust,“ kirjutas Unt Muti esikteose 
„Fabiani õpilane“ (1980) arvustuses „Õpihimuline Fabian“. Viis aastat hiljem 
Henn- Kaarel Hellatile antud usutluses noorte kirjanike pealekasvust kõneldes 
ütleb Unt tunnustavalt: „Vahepeal tundus tõesti, et pärast Juhan Viidingut ja 
Mihkel Mutti kedagi juurde ei tule.“  

Noore Muti kujunemisel kirjanikuks võib tõepoolest tuvastada Undis teatavat 
vaimset isakuju. Kui essees „Naljaklus kui universaalne marker“ tabab Mutt end 
Undi suhtes liiga kriitilisena, tõmbub ta ehmunult tagasi, tundes end peaaegu 
isatapjana. Muti sõnul andis Undi naljatlev geenius legitiimsuse ka väiksematele 
ja noorematele vendadele-õdedele, nii et kui Mutt omistab Undi stiilile kuning-
likult lohakat elegantsi, siis mõneti kehtib see ka tema enda kohta. Ehkki ilmselt 
on mõlema autori puhul teatud lobeduses minnalaskmise asemel hoopis suurem 
osa stilistilisel kaalutlemisel, mille eesmärgiks on täpsus ja piltlikkus, vahest ka 
lugeja tähelepanu köitmine. Laitmatult akadeemilises keelepruugis ei saakski 
ju kirjutada tegelaste lösutamistest ja laaberdamistest või siis öelda, et Undist 
„nõrgemal isikul oleks katus sõitma läinud“. Muti stiil kubiseb leidlikest ja ajuti 
maitsepiire kompavaist keelendeist, millesarnaseid võtteid võib leida ka Undi 
loomingust, eriti vahest lavastustest.  

Juba 2003. aastal, kui Mutt oli Sirbi peatoimetaja, ilmus tema kokkupanduna 
Undi esseeraamat „Sirise, sirise, sirbike. Sirbimütoloogiad 1997–2002“. Roh-
kem kui keegi teine on Mutt tõstnud esile Undi kultuurikriitikat, „undijutte“ ja 
argimütoloogiaid. 

Pühendudes kadunud sõbrast Mati Undist raamatu kirjutamisele, on Mihkel Mutt 
tabanud kümnesse, pälvides tulemusega nii lugejate huvi, müügimenu kui ka 
kriitikute kiituse. Raamatu headuse tingib isiklik sõprus, usaldusväärsuse, aga 
liigse semutsemise puudumine ja aastate jooksul tekkinud distants, mis lubab 
olla ka mõõdukalt kriitiline. Nii on Muti käsitlus küll ühelt poolt memuaarne, 
kuid teiselt poolt ka uurimuslik, põhinedes suurel määral viidatud allik materjalil, 
mõistagi ka teostel ja Undi loodud lavastustel. Põhiline rõhuasetus on Undi elu-
lool ja selle seostel tema loominguga, ehkki hoidudes positivistlikest liialdustest, 
mis Undi (post)modernistliku mängulisuse tõttu olnuks kohatu. Vajalikul määral 
on avatud ka kogu Undi ajastu ühiskonnaelu ja kultuuriline taust. Täpses ja 
ladusas eesti keeles, paraja proportsionaalsusega ja hea maitse piirest väljumata 
saavad käsitletud Undi lapsepõlv ja kooliaeg, kirjanduslik looming ja lavastused, 
abielud ja muu eraelu kuni haiguse ja nukra lõpuni. Raamatu põhitoon on ometigi 
ülev, looja ja loomingu kiituseks. 

Muti teose suurim väärtus seisneb pikaaegsetes kogemustes ja eluvaatlustes 
ning Undi tundlike eluseikade delikaatses esituses, suhestatuna loominguga. 
Tegemist ei ole kirjandusteadusliku monograafiaga tavapärases laadis „elu ja 
looming“, vaid panoraamse käsitlusega loovast inimesest oma ajas kaasteelise 
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sulest. Nii aastakümnetepikkune isiklik tutvus kui ka raamatutarkusel põhinev 
eruditsioon ja vahetud tähelepanekud elust enesest ja Unti ümbritsenud inimes-
test võimaldavad teha suurejoonelisi ja ootamatuid, ent ometi veenvalt kõlama 
jäävaid üldistusi – Unt ja Goethe! Unt ja Thomas Mann! Kui üht kirjandusloolist 
käsitlust, ühe kirjaniku elu ja loomingu lugu oma ajastu taustal lugeda on üht-
aegu hariv, huvitav ja põnev, siis Mihkel Mutt on sellise teose loomisega edukalt 
hakkama saanud. Vaimset kasu sünnib sellisest teosest tervele eesti kultuurile 
ja eesti kirjanduse lugejatele.   

Janika Kronberg

Foto: Kiur Kaasik / Delfi meedia
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Mihkel Mutt 

Sündinud 18. veebruaril 1953 Tartus

1960 Tartu 8. keskkool

1971 Tartu riiklik ülikool, eesti filoloogia ja ajakirjandus

Töökäik

1976–1977 kirjastuse Eesti Raamat toimetaja

1977–1986 ajakirja Looming kirjandusteaduse ja kriitika, pärast luule ja  
  lühiproosa osakonna toimetaja 

1986–1988 vabakutseline kirjanik 

1988–1990 Eesti NSV riikliku noorsooteatri kirjandusala juhataja

1990–1991 välisministeeriumi informatsioonibüroo juhataja

1991–1993 töötas ajalehtedes Eesti Ekspress, Eesti Aeg ja Hommikuleht

1997–2005 kultuurilehe Sirp peatoimetaja

2005–2016 ajakirja Looming peatoimetaja

2016–2018 kirjanikupalgaline

Londoni 2018. aasta raamatumessil, mille keskmes oli Balti riikide kirjandus, 
oli ta nn autorite päeval Eestit esindav peaautor.

Tunnustus

1981  Friedebert Tuglase novelliauhind („Õpilane Fabian“)

1983, 1988 riiklikud kriitikapreemiad teatrikriitika eest 

1987  Juhan Smuuli nimeline preemia („Näärivana“) 

1994  Eesti teatriliidu kriitikaauhind

1994  Virumaa kirjandusauhind („Rahvusvaheline mees“)

1990  Aleksander Kurtna nimeline auhind 

1999  Eesti kultuurkapitali kirjanduse sihtkapitali aastapreemia  
  („Muti tabloid“)

2000  Eesti teatriliidu kriitikaauhind

2000  Valgetähe III klassi teenetemärk 

2000  stipendium „Ela ja sära“ 
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2001  Koosmeele auhind

2008  Friedebert Tuglase novelliauhind („Siseemigrant“)

2008  Postimehe aasta arvamusliider

2013  Virumaa kirjandusauhind („Kooparahvas läheb ajalukku“)

2014  Eesti kultuurkapitali kirjanduse sihtkapitali aastapreemia  
  („Õhtumaa Eesti I“)

2017  Eduard Vilde nimeline kirjandusauhind („Eesti ümberlõikaja“)

2017  aasta kirjanik („Eesti ümberlõikaja“)

2020  Eesti välisministeeriumi teeneterist

2020  Eesti kultuurkapitali kirjanduse aastapreemia  
  („Eesti mõtteloo“ sarjas ilmunud raamat „Maailmas  
  peegelduv veetilk. Arutlusi Eestist, kultuurist, ajaloost“)

2024  Priit Põldroosi nimeline auhind (raamatu „Liblikas,  
  kes lendas liiga lähedale. Mati Unt ja tema aeg“)



Kultuuripreemia erinevaid kunstivorme  
ühendava päevakajalise lavastuse „Macbeth“ 
eest

Tiit Ojasoo, Olari Elts, Ene-Liis Semper

Ene-Liis Semper. Foto: Birgit Püve

Tiit Ojasoo. Foto: Kiur Kaasik / Delfi Meedia

Olari Elts. Foto: Rauno Volmar / Delfi Meedia
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POLIITILINE LAVASTUS KINNITAS KUNSTIUSKUPOLIITILINE LAVASTUS KINNITAS KUNSTIUSKU

„Macbeth“ esietendus 19. jaanuaril 2023. aastal ja kohe selle järel tõdes Postimehe 
peatoimetaja asetäitja Heili Sibrits: „„Macbeth“ on aasta lavastus. Mis siis, et 
aasta on kestnud vaid 19 päeva, aga Ene-Liis Semperi ja Tiit Ojasoo ning Olari 
Eltsi töö seab alanud aastal teatrilati väga-väga kõrgele“.70 Tõepoolest, lisaks 
riiklikule kultuuri aastapreemiale pälvisid lavastajad ka Eesti kultuurkapitali 
teatriauhinna lavastajakategoorias ning Olari Elts ka kultuurkapitali helikunsti 
sihtkapitali aastapreemia. Millega siis „Macbeth“ teatrilati nii kõrgele tõstis?

Olgu alustuseks meenutatud, et Ojasoo kaitses 2003. aastal Eesti muusika- ja 
teatriakadeemia lavakunstikoolis magistritöö pealkirjaga „Kuidas teha ideaalset 
lavastust?“. Mitte ainult „Macbethi“, vaid ka paljude varasemate lavastus-
tega on Semper ja Ojasoo näidanud erilist ambitsiooni luua just suurvorme. 
Ideaalne lavastus ei tähenda muidugi automaatselt mastaapsust, kuid kõnealune 
lavastajatandem on suutnud ka varem luua just selliseid töid, kus erinevad 
kunstiliigid segunevad erinevate ühiskondlike registritega ning hakkavad kokku 
kõlades moodustama uusi seoseid ja tähendusi. Ühena esimestest sellistest 
meenub näiteks teatris NO99 2006. aastal lavale toodud „Kuningas Ubu“ koos 
Jarek Kasari loodud räppkõnega „Minu inimesed“, mis hakkas kaasa kõlama 
kasvõi tollases presidendivalimiste kontekstis.

Eesti teatrile on ette heidetud vähest poliitilisust ning Semperi ja Ojasoo looming 
on ka NO-teatri päevil (aastatel 2005–2018) selles osas erandlikuna mõjunud. 
Neid on peetud n-ö Saksa poliitilise teatri maaletoojateks ning osalt on see 
kahtlemata tõsi, kuigi aeg-ajalt on retseptsioonis seetõttu natuke tagaplaanile 
jäänud nende režiikäekirja esteetiline tasand. See ei ole vähem oluline, eriti 
veel ideaalsusele pretendeeriva lavastuse puhul. Puhas poliitiline sõnum – teatri 
puhul eeldame siis mõistagi poliitilist kriitilisust – ei saagi ehk väga ideaalse 
vormi kaudu kõnelda, ta peaks esile tooma mingid mõrad, lüngad, õmblus-
kohad või rebendid. Ta peaks osutama veale, lõhkuma illusioone. Ka 2010. aasta 
suursündmus „Ühtne Eesti suurkogu“ oli ennekõike Semperi ja Ojasoo ideaalne 
suurvorm: see orkestreeris ja tõlkis teatrikeelde kogu tollal käibel olnud poliit-
tehnoloogilise teabe ning tõi selle publiku ette viisil, mis ei jätnud kahtlemis- ja 
vaidlemisvõimalust. Isegi kui sisu on koomiline ja taotleb ühe või teise näh-
tuse väljanaermist, kuulub vorm pigem tragöödiale, mida Richard Wagneri 

70 Sibrits, H. 2023. Semperi ja Ojasoo „Macbeth“ väärib aasta lavastuse tiitlit. Postimees, 
20.01.2023.
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 Gesamtkunstwerk kunstispetsiifiliste vahenditega taastada püüdis. Ta võib 
osutada vigadele, kuid ta ehitab samal ajal üles sidusa maailma, paneb sellesse 
uskuma, mõjutab meie emotsioone ja valikuid.

„Macbethi“ wagnerlikku71 muusikakäsitlust on tunnistanud ka Olari Elts ise. 
Loomulikult mõjutab meid publikuna teadmine Ukrainas toimuvast sõjast, mida 
selle puhkemisest peale tuletab meile meelde ka iga Eesti riikliku sümfoonia-
orkestri esinemise eel kõlav Ukraina hümn. Vahel arvatakse, et klassikat tuleb 
kaasajastada: riietada kangelasi tänastesse rõivastesse või panna nad kasutama 
tänaseid tehnikavahendeid. Kui seda teha aga liiga ideoloogiliselt, vähese kunsti-
taju ja -usuga, võime tahtmatult klassikat alavääristada. Küsimus pole moraalis, 
eetikas või poliitilises teatris: klassiku sõna pole püha kuidagi iseenesest, kuid ta 
on klassikaks saanud seetõttu, et ta kätkeb midagi üleajalist, ta juba on millegi 
poolest meie kaasaegne ning tundlik kunstnik püüab enne „kaasajastamist“ 
selle üles leida.

Ka Semper, Ojasoo ja Elts töötasid sellesuunaliselt. „Macbethi“ eellooks on juba 
2016. aastal nende poolt lavale toodud „Pööriöö uni“, mis põhines Shakespeare’i 
komöödial „Suveöö unenägu“ ning selle Felix Mendelssohni muusikalisel tõl-
gendusel. Ka seda etendati Estonia kontserdisaalis ning ka see käsitles tänapäeva 
inimese änge ja probleeme, kuid ka apoteoosivõimalusi. Selleks aga, et tegijad ja 

71 Ehala, M. 2023. Intervjuu. Olari Elts: „Macbeth“ on ehitatud Sumera tellistest. Postimees, 
03.10.2023.

Stseen„Macbethist“. Foto: Eesti draamateater
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vaatajad ei jääks hulpima omaenda ego piiratusse, vaid et dialoog Shakespeare’i 
ja Mendelssohniga oleks kõnekas, väljendas kogu loodud kunstiline kujund 
esmalt respekti klassika üleajalise kogemuse suhtes.

„Macbeth“ kõneles Ukraina sõja kontekstis, kuid tema kõnejõud ei tulenenud 
tellimusest teha midagi poliitiliselt kõnekat. Tegijate idee lähtus kunstilisest 
kujundist, kuid see omakorda ei seisa lahus muudest elu osadest. Lavastus pidi 
Lepo Sumera muusikal põhinema juba siis, kui esialgseks dramaturgiliseks 
materjaliks oli planeeritud Shakespeare’i „Torm“. Poliitiline reaalsus muutis 
sõnalise osa, kuid kandev kujund, see, millist elutunnetust tahtsid tegijad pub-
likule kuuldavaks ja nähtavaks teha, ei muutunud.

Miks seda aasta lavastuse puhul nii palju rõhutada? Eeskätt selleks, et kui tahame 
päriselt rääkida, justkui kunst saaks kaasa kõnelda poliitikas või kuidagi inimest 
muuta, peame esmalt kunstisse uskuma. Nõudmised stiilis „miks ei ole Eestis 
poliitilist teatrit“ kipuvad pahatihti kunsti hoopis alavääristama, seda millegi 
muu teenistusse sundima. Aga selleks pole ju ometi kunstnikku vaja.

Vastus küsimusele „kuidas teha ideaalset lavastust?“ ei seisne ilmselt poliitiliselt 
laetud suurvormides, eelkõneldu püüdis välja tuua põhjusi, miks retsept ei peitu 
pelgalt selles. Ojasoo on vist ideaalse lavastuse võtme leidnud, sest oma doktori-
töös uurib ta hoopis uut teemat, „psühhofüüsiliste žestide rakendamist lavastuse 
kunstilise koe rikastamiseks“. Kuid lisaks omaenda õpingutele asub ta muusika- 
ja teatriakadeemia lavakunstikoolis juhendama ka uut lendu. Tema eelmine lend 

Stseen„Macbethist“. Foto: Eesti draamateater
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lõpetas 2014. aastal ning on juba kümne aasta jooksul jätnud olulise jälje nii 
Eesti teatriellu (NO99, Von Krahli teater, Ekspeditsioon, Vanemuine jt) kui ka 
filmikunsti. Ene-Liis Semper kujundab aga uut stsenograafiapõlvkonda Eesti 
kunstiakadeemias. Nõnda ei piirdu ka „Macbethi“ mõju üksnes ühe lavastuse ja 
selle sotsiaalpoliitilise ajastusega, vaid see tõi „aasta lavastusena“ esile rohkem 
väärtusi. Lisaks kõigele oli see hea näide koostööst erinevate institutsioonide 
vahel, kus kõigi osapoolte panus oli oluline ideaalse lavastuse sünniks ning 
samal ajal ka võitsid sellest kõik. Me ei loe siinkohal saavutusi sportlikus või 
statistilises mõttes, küll aga saame rääkida taas puht kunstiliselt näiteks Eesti 
draamateatri uuest loomeperioodist.

Madis Kolk

Stseen„Macbethist“. Foto: Eesti draamateater
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Ene-Liis Semper

Sündinud 4. aprillil 1969 Tallinnas

1995  Eesti kunstiakadeemia, lavastuskunst

1989–2004 vabakutseline video- ja lavastuskunstnik

1998  mängufilmi „Kallis härra Q“ kunstnik ja kostüümikunstnik

1998  mängufilmi „Georgica“ kostüümikunstnik

2004–2018 teater NO99 asutaja ja loominguline juht

2010–2011 Tartu ülikooli vabade kunstide kutsutud professor

2012–2016 Vabariigi Presidendi Mõttekoja liige

2013  dokumentaalfilmi „Kust tuleb tolm ja kuhu kaob raha?“   
  režissöör, stsenarist ja monteerija

Semper on oma videoloominguga osalenud näitustel mitmel pool maailmas, 
sh nüüdiskunstifestivali biennaalil „Manifesta“ (2000, Ljubljana) ja Veneetsia 
biennaalil (2001).

Tunnustus

1997 Eesti kultuurkapitali kujutava ja rakenduskunsti sihtkapitali  
 aastapreemia (videoinstallatsioonid 1997. aastal)

2000 Eesti kultuurkapitali kujutava ja rakenduskunsti aastapreemia  
 (esinemine biennaalil „Manifesta“ 3 ja isikunäitus „Siin“  
 Rottermanni soolalaos)

2001 Kristjan Raua preemia (näitus Rotermanni soolalaos, mis  
 demonstreeris videokunsti kui visuaalse kunsti suurt potentsiaali)

2001 Hansapanga kunstipreemia

2001 Eesti kultuurkapitali aastapreemia esinemise eest Veneetsia biennaalil

2002 Eesti teatriliidu kunstnikuauhind 

2002 Eesti riiklik kultuuripreemia näituste eest 2001. aastal

2002, 2003, 2006, 2007, 2014, 2015 Eesti teatriliidu aastapreemia

2003, 2006, 2007 Eesti teatriliidu kunstnikuauhind

2003 Eesti Vabariigi kultuuripreemia

2003 stipendium „Ela ja sära“

2004 Valgetähe V klassi teenetemärk
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2008 Eesti Vabariigi kultuuripreemia (koos Erkki-Sven Tüüri, Dmitri   
 Bertmani, Arvo Volmeri ja Neeme Kuningaga, ooper „Wallenberg“)

2009, 2014 Natalie Mei nimeline auhind

2009 Eesti teatriliidu aasta lavastuse auhind (rokkooperi „Ruja“  
 lavastusmeeskonna liige) 

2011 Eesti kultuurkapitali arhitektuuri sihtkapitali aastapreemia (koos  
 Maarja Kase, Ralf Lõokese, Pelle-Sten Viiburgi ja Karli Luigega;  
 NO99 Põhuteater – vormitähendustest edasi liikunud ning  
 arhitektuurile kui sündmusele ja kohaloomele keskendunud  
 aktsiooni eest) 

2011 Eesti Vabariigi kultuuripreemia (koos Tiit Ojasoo ja Eero Epneriga;  
 teater NO99 suurprojekt „Ühtne Eesti suurkogu“)

2012 nominatsioon Saksa teatri aastapreemiale Der Faust

2014 Eesti teatriliidu kunstnikuauhind

2015 Praha kvadriennaali peapreemia Golden Triga (teater NO99) 

2016 Eesti teatriliidu teatrikunsti eriauhind (lavastusprojekti „Ühtne Eesti“  
 meeskonna liige) 

2017 Eesti teatriliidu etenduskunstide ühisauhind (teater NO99 lavastuse  
 „Pööriöö uni“ lavastustrupp) 

2017 Euroopa teatripreemia New Realities (teater NO99)

2018 Eesti kultuurkapitali aastapreemia teater NO99 eest

2024 Eesti teatriliidu lavastajaauhind (koos Tiit Ojasoo ja Olari Eltsiga,  
 „Macbeth“ (Eesti Draamateater, Eesti riiklik sümfooniaorkester ja  
 Eesti Kontsert)) 
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Tiit Ojasoo

Sündinud 28. augustil 1977 Pärnus

1995 Pärnu Koidula gümnaasium

1996 Tartu ülikool, klassikaline filoloogia

2000 Eesti muusikaakadeemia kõrgema lavakunstikool (19. lend), lavastaja eriala

Töökäik

2000  Eesti draamateater, lavastaja

2004–2005 Vanalinnastuudio direktor

2005–2016 teatri NO99 asutaja, direktor ja kunstiline juht

Tunnustus

2002 teatri Vanemuine parima lavastaja kolleegipreemia  
 (lavastuse „Roberto Zucco“ eest)

2003, 2004 Eesti draamateatri parima lavastaja kolleegipreemia Käsu-Ants

2005, 2008 Eesti teatriliidu lavastajaauhind

2005 teatrifestivali „Draama 2005“ parima lavastaja ja parima lavastuse  
 autori preemia (koos Ene-Liis Semperiga, lavastuse „Julia“ eest)

2006 Ants Lauteri nimeline auhind

2009 välisministeeriumi kultuuripreemia

2009 Eesti teatriliidu aasta lavastuse auhind (rokkooperi „Ruja“  
 lavastusmeeskonna liige) 

2011 Eesti Vabariigi kultuuripreemia (koos Ene-Liis Semperi ja  
 Eero Epneriga; teater NO99 suurprojekt „Ühtne Eesti suurkogu“) 

2016 Valgetähe III klassi teenetemärk 

2016 Eesti teatriliidu teatrikunsti eriauhind (lavastusprojekti „Ühtne Eesti“  
 meeskonna liige) 

2017 Eesti teatriliidu etenduskunstide ühisauhind (teater NO99 lavastuse  
 „Pööriöö uni“ lavastustrupp) 

2024 Eesti teatriliidu lavastajaauhind (koos Ene-Liis Semperi ja Olari  Eltsiga, 
  „Macbeth“ (Eesti draamateater, Eesti riiklik sümfooniaorkester ja  
 Eesti Kontsert))
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Olari Elts

Sündinud 27. aprillil 1971

1989 Tallinna muusikakeskkool, flöödi (õpetaja Elmar Peäske) ja  
 koorijuhtimise eriala (õpetaja Anneli Mäeots)

1993 Eesti muusikaakadeemia, koorijuhtimise eriala (Kuno Arengu klass)

2000 Eesti muusikaakadeemia, orkestridirigeerimine (Roman Matsovi,  
 Paul Mägi ja Eri Klasi klass)

Täiendanud end sorkestridirigeerimise alal 1994–1996 Viini kõrgemas muusika-
koolis (Uroš Lajovici klass) ning Jorma Panula, Esa-Pekka Saloneni ja Neeme 
Järvi meistrikursustel.

Kontserttegevus

Olari Elts on dirigeerinud Soome raadio sümfooniaorkestrit, Dresdeni  Sinfonikeri, 
Barcelona sümfooniaorkestrit, Birminghami sümfooniaorkestrit, Rootsi raadio 
sümfooniaorkestrit ning mitut Saksa orkestrit. Ta oli Läti riikliku sümfoonia-
orkestri korraline külalisdirigent (2000) ja peadirigent (2001–2006). Ta on olnud 
Eesti riikliku sümfooniaorkestri esimene külalisdirigent aastast 2007. Ta on 
1993. aastal loodud NYYD Ensemble’i kunstiline juht ja dirigent.

Alates 2020. aasta sügisest on ta Eesti riikliku sümfooniaorkestri peadirigent.

Tunnustus

1995 esikoht noorte koorijuhtide võistlusel Tallinnas 

1999 I preemia ja orkestri eripreemia Soome rahvusvahelisel Jorma Panula  
 nimelisel dirigentide konkursil Vaasas 

1997 Suure Vankri auhind 

1997 Eesti kultuurkapitali helikunsti aastapreemia (nüüdismuusika  
 esitused ja esmatutvustused 1997. aastal)

2000 II rahvusvahelise Sibeliuse-nimelise dirigentide konkursi laureaat  
 Helsingis

2001 Valgetähe IV klassi teenetemärk

2004 Eesti Vabariigi kultuuripreemia 

2005 Läti suur muusikaauhind 
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2005 Eesti kultuurkapitali helikunsti sihtkapitali aastapreemia  
 (koos Madis Kolgi, Erkki-Sven Tüüri ja Tiiu Valperiga, järjepidev  
 NYYD festivalide korraldamine)

2012 Eesti kultuurkapitali helikunsti sihtkapitali aastapreemia  
 (oratooriumi „Paulus“ ettekanne ja särav hooaeg)

2017 Eesti teatriliidu etenduskunstide ühisauhind (teater NO99 lavastuse  
 „Pööriöö uni“ lavastustrupp)

2017 Eesti kultuurkapitali helikunsti aastapreemia (Eesti heliloomingu  
 edendaja kodu- ja välismaal)

2020 Eesti kultuurkapitali helikunsti sihtkapitali aastapreemia (koos Eesti  
 riikliku sümfooniaorkestriga, klassikaalbum „Heino Eller.  
 Sümfoonilised poeemid“)

2024 Eesti teatriliidu lavastajaauhind (koos Ene-Liis Semperi ja  
 Tiit Ojasooga, „Macbeth“ (Eesti draamateater, Eesti riiklik  
 sümfooniaorkester ja Eesti Kontsert))
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Riigi hariduspreemia laureaadid aasta õpetaja galal 7. oktoobril 2023 Tartus  
Vanemuise kontserdimajas. Foto: Aron Urb 
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Vanemuise kontserdimajas. Foto: Aron Urb 
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HARIDUSMINISTRI TERVITUS ÕPETAJATE GALAL HARIDUSMINISTRI TERVITUS ÕPETAJATE GALAL 

Armsad õpetajad, hariduse inimesed ja hariduse sõbrad!

Tere tulemast Tartusse, Eesti hariduse pealinna. On rõõm näha selles väärikas 
saalis nii palju kalleid kolleege, õpetajaid ja haridustöötajaid üle Eesti. Tunnen, 
et siin saab kogeda üksteise tuge ja ühtehoidmist ning Eesti hariduse hoidmist. 

Sellessamas asukohas siin Tartus avas Vanemuise selts 1906. aastal oma uue ja 
toona väga modernse seltsi- ja teatrimaja, millest sai eesti rahvast liitev ja eesti 
kultuuri kandev kants. 

Vanemuise seltsi põhjuskirja esimeses punktis määrati, et – osundan –:  
„„Vanemuise“ seltsil Tartu linnas Liivimaa kubermangus on ülesandeks rahva 
haridust tõsta, kirjandust ja kunsti, iseäranis näitemängu ja muusikat edendada.“ 

Paneme tähele, et ka siin on esimese punktina, veel enne teatrit ja muusikat, 
rõhutatud ülesannet rahva haridust tõsta. Jaan Tõnisson, kes kõneles Vanemuise 
hoone avamisel, ütles: „Eesti teatri- ja kontserdimaja avab oma uksed esimesele 
Eesti rahvaülikoolile! [---] tarvilikku jõudu õpetuse andmiseks ei puudu [meil] 
mitte, tarvidus õpetuse järele on aga kahtlemata olemas.“ Kõigest kolmteist 
aastat hiljem jõudsime eestikeelse ülikoolini. 

Oleme teinud rahva hariduse tõstmisel väga head tööd, kuigi Eesti riik on pida-
nud tulema läbi keeruliste aegade. 

Kuhu oleme kõigile katsumustele vaatamata tänaseks jõudnud? Ütelgem kõva 
häälega ja julgesti välja: Eesti haridussüsteem on üks maailma parimaid ja seda 
nii laste akadeemiliste teadmiste kui ka võrdselt hea hariduse kättesaadavuse 
osas. Me teame, et see on nii. Mulle tundub aga, et me söandame liiga vähe 
ja liiga tagasihoidlikult selle üle rõõmu tunda. Võtkem korraks, kasvõi ainult 
tänasel pidupäeval, saavutustest rääkida. 

Maailma tipptasemel haridus lasteaiast kõrghariduseni on suur saavutus, sest 
niivõrd väikese keele ja rahvaga ning keerulistes ajaloolistes oludes ei ole see 
enamikul rahvastest õnnestunud. 

See ei sõltu kellegi isiklikust sooritusest mõnel alal, hariduse Nobeleid Eesti ei 
ole püüdnud. See on usk haridusse, mille toel ühiskond tegutseb. Selle taga on 
ennekõike eesti õpetajaskond. Olete teie – õpetajad, õppejõud ja teadlased, kes 
te teete iga päev oma tööd tund tunni, koolinädal koolinädala kaupa.
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See on lakkamatu töö: ühiskonna üha uuenev hariduslik ringkäik koos uute 
põlvkondade, uute ühiskondlike väljakutsetega, uute ülesannete, meetodite ja 
teadmistega; koos vastutusega ühiskonna ees, et oleksime tark ja haritud rahvas.

Armsad õpetajad, Eesti haridus on alguse saanud küla- ja vallakoolidest, haridus-
otsuseid on teinud õpetajad ja koolijuhid kogukondades. Õpetaja on olnud alati 
progressiivsete ideede eestvedaja, uuenduste tooja ja tulevikuvisioonide looja. 
Eesti riigi algus on eestikeelses hariduses, küla- ja vallakoolides. 

Retooriliselt võiksime küsida: kui poleks olnud niisugust haridust, kas poleks 
siis ka riiki? Küllap polegi see küsimus pelgalt retooriline. Suurusjärkude 
mõistmiseks meenutagem, et alles mõne aasta eest tähistasime Eesti Vabariigi  
100. aastapäeva, ent järgmisel aastal möödub Bengt Gottfried Forseliuse loodud 
rahvakooli õpetajate seminari asutamisest 340 aastat.

See seminar töötas siinsamas Tartu lähedal. Forseliuse ja teiste algatatu viis hari-
duse rahva sekka. Tänu koolitatud eesti õpetajate tööle tõusime üheks kõrgema 
lugemisoskusega rahvaks maailmas juba toona. Nii kannavad riigi ees vastu-
tust ja hoolt korraga nii Eesti rahvajuhid kui ka koolmeistrid ehk tänapäevases 
kõnepruugis – nii poliitikud kui ka õpetajad.  

Kohe järgnev autasustamistseremoonia on ühe riiklikult tähtsa ülesande täitmise 
eest tunnustamine – täname ja austame Eesti õpetajaid lasteaedadest, koolidest, 
kutse-, huvi- ja kõrgkoolidest. Üleandmisele kuulub ka aasta hariduse sõbra 
ja aasta haridusteo preemia. Ka need näitavad, et haridus on kogu ühiskonna 
tegu. Samuti anname üle kolm elutööpreemiat erakordse panuse eest hariduse 
valdkonnas.

Täna on väga pika ajalooga Eesti hariduse tunnustamise päev. Kummardame 
teie ees, armsad õpetajad! 

Aitäh teile!

Kristina Kallas





ELUTÖÖPREEMIAELUTÖÖPREEMIA



Elutööpreemia aastatepikkuse panuse eest 
Eesti haridusse

Marju Lauristin

Foto: Ülo Josing / ERR
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HARIDUS PEAKS OLEMA MÕTTETRENNHARIDUS PEAKS OLEMA MÕTTETRENN

Seekordset elutööpreemia laureaati teab laiem avalikkus ennekõike ühiskonna-
elust ja poliitikast, sest ta on olnud riigikogu liige, minister ja europarlamendi 
saadik. Väljastpoolt vaadates tundub, et Marju Lauristin on elu jooksul tegelnud 
miljoni asjaga, ta ise peab end kutsumuselt aga ennekõike õpetajaks. Oma elu 
on ta pühendanud haridusele ning sotsiaalteaduste uurimisele ja õpetamisele 
Tartu ülikoolis, kus ta poole sajandi jooksul on jaganud teadmisi tuhandetele 
tudengitele. 

Loenguruumis tudengitega dialoogi pidamast leiame Marju Lauristini senini. 
Noortega suheldes peab ta ka ennast õppijaks: „Õppimine on see, kui hakkad 
nägema asju teistmoodi. Mina õpin noortelt nägema asju nii, nagu nemad neid 
näevad. See on äraütlemata tore.“ Praegu õpetab ta ühiskonnateaduste insti-
tuudi emeriitprofessorina tudengitele kahte kursust: poliitilist kommunikatsiooni 
 bakalaureuse- ja avaliku kommunikatsiooni kriitikat magistriõppes.

„Haridus on meie elus põhiline, millel meie olemine püsib,“ märkis  Marjustin 
(nõnda kutsuvad teda paljud kolleegid ja tudengid) auhinnatseremoonial  
2023. aasta sügisel Tartus. „Kui oleksin noorem, läheksin praegu ise kooli õpe-
tajaks, õpetaksin hea meelega Narva õpilastele ajalugu ja ühiskonnaõpetust. See 
on praegu meie hariduselus suur väljakutse.“ 

Õpetamine teeb talle rõõmu, õpetajal ei teki kunagi elu mõttekuse küsimust, sest 
õpetaja elu on alati mõttekas, ütleb ta. Jutud sellest, kui hirmus raske ja kurnav 
õpetajatöö on, ei pea tema hinnangul paika. „Pole paremat ja õnnelikumat tööd 
kui õpetajatöö,“ rõhutab Lauristin, kes läks ise kooli kuueaastaselt ja peab õpetaja 
võrdkujuks Juhan Peeglit. 

Aeg-ajalt räägitakse õpetajageenist, mis ühel on ja teisel puudub, aga geenitead-
laste sõnul sellist geeni siiski ei eksisteeri. Marju Lauristini sõnul on õpetajageen 
tervel eesti rahval, sest selleta meie rahvast lihtsalt ei oleks, rääkimata meie 
riigist. Rahvaks saime me kooli kaudu. Haridusel ja õpetajatööl seisab tema 
sõnul ka Eesti tulevik. 

Lauristini sõnul toimub meie ühiskonnas praegu palju suuri muutusi, millega 
õpetaja peab hakkama saama, ja õpetaja on see, kes suudab aidata ka teistel 
nendega hakkama saada. Need on eestikeelsele haridusele üleminek ja tehisaru 
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võidukäik. Ta tunnistab, et nii koolid kui kodud on eestikeelsele haridusele 
üleminekuga seoses keerulises olukorras ja paljudel lastevanematel on selle 
muutuse ees hirm. Aga see on meie ühine rõõm, kui meie lapsed saavad õppida 
koolis koos eesti keeles, need on kõik meie Eesti lapsed. „See keel on selle maa 
keel!“ parafraseerib ta Kristjan Jaak Petersoni. 

Ütlesite, et kui oleksite noorem, siis läheksite ja õpetaksite Narva õpilas-
tele ajalugu ja ühiskonnaõpetust. Ühiskonnaõpetus on vist meie hariduses 
suur lünk.

Jah, olen korduvalt öelnud, et kui oleksin noorem, läheksin venekeelsesse kooli 
ühiskonnaõpetust õpetama. Kogemus näitab, et ajalugu ja ühiskonnaõpetust 
tuleks ka eestikeelsetes koolides paremini õpetada. Puutun loengutes kokku 
värskelt gümnaasiumist tulnud noortega ja ma ei ole päris rahul selle teadmiste-
pagasiga, mille nad on gümnaasiumist kaasa saanud. 

Mis on kooli ja hariduse eesmärk praeguses maailmas?

Minu jaoks peaks haridus aitama kujundada inimesi, kes on mõtlemisvõimelised. 
Kool ei ole koht, kus pelgalt fakte ja tekste pähe õppida. Vaja on inimesi, kes 
oskavad mõelda ja toetuda seni mõeldule, mida targemad inimesed on varem 
kirja pannud, teha nende põhjal järeldusi ja üldistusi ning püstitada uusi küsimusi. 
Haridus peaks kindlasti arendama analüütilist mõtlemist ja üldistusvõimet, see 
peaks olema mõttetrenn. Vaja on üldist treeningut ehk siis mõtlemisõpetust ja 

Foto: Margus Ansu / Tartu Postimees
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peale selle spetsiifilisi teadmisi ja oskusi konkreetsetes õppainetes. Seda üldist 
teadmist on minu meelest meie hariduses praegu vajaka. 

Ühiskonnaõpetusel on kindlasti ka praktiline pool – kodanikuõpetus, mis 
annab noortele teadmisi ja oskusi ühiskonnas toimetulemiseks ja enda 
maksmapanemiseks. Et olla teadlik, aktiivne ja kriitiline kodanik. Aga kui 
ühiskonnaõpetus piirdub üksnes ühiskonna kirjeldamisega ega analüüsi toimuvat, 
siis ei aita see kodanikuks saamisele suurt kaasa. 

See, mis toimub ajaloo õpetamisega, on minu jaoks ärevust tekitav. Liiga sageli 
kohtan äsja gümnaasiumist ülikooli jõudnute seas noori, kellel puudub iga sugune 
ajalootunnetus. Kuulen tihtipeale, et ajalugu on olnud neile igav: „Milleks peame 
täna nii palju mõtlema minevikule, tegelgem tulevikuga!“, või: „Miks peak-
sime meeles pidama, millal midagi toimus, kui seda kõike saame Google’ist 
vaadata?“. Ajaloo kulgu tunnetamata ei ole aga võimalik ei olevikku mõista 
ega tulevikku aimata. 

Nii et selle analüütiliselt mõtleva inimese kujunemine peaks algama 
maast-madalast?

Loomulikult. Vaadake väikesi lapsi – mul on terve hulk vahvaid lapselapse - 
lapsi –, nii kui nad rääkima õpivad, hakkavad kohe küsima: miks ja kuidas. Seda 
küsimist ja uudishimu ei tohiks pärssida, vastupidi, sellele saaks üles ehitada 
hariduse, mis eeldab, et paljuski õpib laps ise küsimustele vastuseid otsides. 
„Miks on nii või teisiti?“; „Kuidas üks või teine asi toimib?“ Selle toetamine 
on inimese loomulike võimete arendamine. 

Laps siseneb haridussüsteemi 5–6-aastaselt ja püsib seal umbes 15 aastat. Selle 
aja kasutamine peab igale noorele tagama tema eeldustele vastava maksimaalse 
arengu, mis lubaks hästi hakkama saada nii nüüdisaja väljakutsete kui meid nurga 
taga ootava hoopis teistsuguse maailmaga. Kõige tähtsam on selle juures noorte 
endi õpihimu, kriitilise analüüsi võime ning oma teadmiste praktilise raken-
damise oskuse arendamine. Seda pole aga võimalik saavutada, kui õppimine, 
uute teadmiste avastamine ei paku õpilastele põnevust. Tundub, et praeguses 
koolis sellist uue avastamise põnevust pahatihti ei kujune. See on praegu tohutu 
probleem – süües ei kasva isu, vaid tekib tülpimus õppimisest.

Kuidas suhtute kohustusliku kooliea pikendamisse?

See on tänapäeva ühiskonnas toimetulekuks loomulik. Suurenema peaks 
gümnaasiumi- ja kutsehariduse koostöö, vaja oleks ühiseid õppekavasid, 
gümnaasiumides peaks olema erinevad suunad. Tänapäeva inimesel on vaja 
teada palju rohkem kui 10–20 aastat tagasi, keskharidusega inimesele ei tuleks 
kõike a-st ja b-st seletama hakata. 
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Mis on praeguse aja Eesti hariduse sõlmküsimus? Kas meie haridus on 
suutnud piisavalt reageerida ühiskonnas toimunud muutustele?

Kõige suurem küsimus, mida kogu aeg küsitakse ja millele ei osata hästi vastata, 
on see, kuidas viia üldharidus vastavusse ühiskonnaga, kus seda haridust antakse. 
Üldharidus peaks tagama, et inimene tuleks toime kodanikuna, osaleks ühis-
konnaelus ja saaks asjadest aru, eluga hakkama. Praegune õppeainete süsteem 
on aga paljuski nagu üksteise otsa tõstetud klotside virn, selle sisu on kujunenud 
välja hoopis teisel ajal ja tingimustes. Kui võtame lahti sajanditagused, 1920.–30. 
aastate õpikud, siis näeme, et võrreldes praegustega on need veidi erinevad, aga 
põhimõttelisi muudatusi pole tehtud. Need on täidetud samade n-ö klotsidega, 
natuke teistmoodi laotud, aga klotsid on jäänud samaks. Ehk teisisõnu, sisu võib 
olla küll mõnevõrra muutunud, aga plaan on jäänud samaks. 

Meie hariduses puudub süsteemne, terviklik lähenemine. Ei õpetata probleemi 
püstitamist, mõtlemise arendamist, vaid antakse teadmisi tükikaupa – üks tükk, 
teine, kolmas … Ja noored ei saa aru, miks seda kõike vaja on. 

Meil on ikka matemaatika lahus füüsikast, füüsika lahus keemiast ja kirjandus 
lahus ajaloost … ‒ ja kõik kokku on lahus ühiskonnast. Kogu seda süsteemi 
ei saa inimene ise kokku panna, kui ta ei ole harjunud ja treenitud neid asju 
tervikuna nägema. 

Väikesed lapsed tajuvad maailma tervikuna. Mäletan esimesest klassist eesti-
aegset Johannes Käisi koostatud aabitsat, mille kaanel oli väike poiss, kes kündis 
A-tähega põldu – hariduspõldu. See pilt andis ilusasti edasi hariduse mõtte. Selle 
aabitsa esimestel lehekülgedel oli luuletus, mille pidime pähe õppima. See oli 
esimene õppetund, et kõiki asju saab kirjeldada arvude abil – matemaatika on 
ühendatud maailma tunnetamisega: 

Üks ei ole ühtegi
kaks silma kassil peas
kolm jalga vokil all
neli nurka toaseinal
viis sõrme lapse käel
kuus naela hobuserauas
seitse päeva nädalas
kaheksa jalga ämblikul 
üheksast polnud juttu
ongi kümme täis! 

Lastele ongi loomulik terviklik maailmatunnetus – „lugu“. Seepärast meeldivad 
mulle need vanad õppeainete nimed: „looduslugu“, „ajalugu“ – need annavad 
aimu aine sisust ja tekitavad selle vastu huvi. Oluline, et noortes toimuks loomu-
lik tunnetuslik areng, et üldisest huvist tekiksid erihuvid, mis viiksid teadusliku 
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huvini. Õppekavad peaksid andma hoogu noore inimese huvide arengule, aitama 
tal kaasas käia maailma üha keerukamaks ja läbipõimunumaks muutumisega. 

Kes meist oleks osanud 15–20 aastat tagasi ette kujutada, kuidas hakkavad 
internet ja sotsiaalmeedia ühiskonda mõjutama. Näeme, et sotsiaalmeedia, mis 
on justkui meediavaldkond, kitsas ala, muudab tegelikult kõike – poliitikat, 
inimestevahelisi suhteid, väärtusi … 

Haridusreform peab hariduse sisu ümber mõtestama, mitte uusi klotse senistele 
juurde laduma. Õppekava ülesehitus vajab ümbertegemist. 

Kas siis õpetajad eelistavad liikuda edasi oma harjumuspärases, 
sisseküntud vaos?

Õpetajaid ma ei süüdista. Õpetaja teeb seda, mida kool võimaldab. Eesti haridus-
foorumi ja haridusstrateegiate aruteludel on tulnud välja, et Eestis leidub koole, 
kus ollakse kaugel ees meie keskmisest arengutasemest – katsetatakse uusi õppe-
vorme, lõimitakse erinevaid aineid, rakendatakse õppijakeskset lähenemist. Ja 
on koole, kus käiakse jäigalt vanal rajal ega juleta teha midagi uuendusmeelset. 
Meid ei peaks rahuldama see teadmine, et meil on Eestis suurepäraseid koole – 
sest meie üldine oodatav sisuline nihe õppijakeskse lähenemise suunas ei ole 
veel toimunud. Ja siis nii mõnigi lohutab end sellega, et meil on häid koole. 
Tegelikult peaks üldine standard, norm, muutuma. 

Meie õpetajatel on tohutu kontakttundide hulk ja meeletu koormus – see suretab 
vaimu, teeb paljude jaoks õpetajatöö vastumeelseks. Meie õpetajatele meeldib 
vabadus, autonoomia, nad naudivad aga ka meeskonnatööd ja ainete lõiminguid. 
See teeb nende töö huvitavamaks ja võtab ära tunniandja tunde. 

Meil räägitakse palju õpetajate töökoormusest, aga vähe õpetamise ja õppimise 
sisust. Pedagoogika on küll teadus, aga suuresti on õpetamine ka kunst. Tihti-
peale unustame, et loovus käib selle ameti juurde, et nii õpetamine kui õppimine 
võib valmistada palju rõõmu. 

Kui puudub õppimisrõõm, ei ole ka teadasaamise rõõmu. Uudishimu ja teada-
saamise asemele on tulnud teadmiste omandamine, mis peegeldub ka meie 
keeles: „Õpetaja „annab“ tundi.“ Teadmisi ei saa anda, õpetamine ja õppimine 
on koosloome. 

Mil määral mõjutab tehnoloogia areng hariduse sisu?

Digitehnoloogia on muutnud õpetamise ühelt poolt kergemaks, teisalt toonud 
uusi väljakutseid, näiteks jõuab palju teadmisi kooli väljastpoolt haridust. Lapsed 
õpivad ja arenevad keskkonnas, millele on omane lisaks keelele ka näppudega 
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mõtlemine – see on hoopis teine olukord, mis oli 20 aastat tagasi. Meediast, 
Youtube’ist ja teistest kanalitest leiab kõike ja kõiki. Kooli ülesandeks jääb õpe-
tada neid juhuslikke teadmisi läbi töötama, nii et tekiks uus teadmine, tarkus. 
Õpetaja peab suunama noori läbi mõtlema, seostama, üldistama – see on suur 
väljakutse. 

Digitehnoloogia ei tule kooli ainult noortega, õigem oleks öelda, et see tuleb 
nendega, kellel on uudishimu, vaatamata vanusele. Õpetajate ealine määratle-
mine on paljuski kunstlik – et kui oled 55, oled vana. Distantsõppe ajal tegime 
Haridusfoorumiga uuringu, kuidas õpetajad tulevad toime videoloengute ja 
uute õpetamismeetoditega. Selgus, et kõige paremini tulid toime staažikamad 
õpetajad, kes valdasid hästi erinevaid õpetamismeetodeid ja -tehnikaid ning 
tundsid end koduselt ka digimaailmas. Kogenud õpetaja roll võib olla muutunud 
oludes väga suur.

Uus väljakutse on muidugi tehisaru (AI). Selle olemasolu toob õpetajatöösse 
võimalusi, aitab vähendada tüütuid töid, aga tõstab hariduse juures senisest 
olulisemaks vaimsed väärtused ja mõtlemisvõime, inimliku sisu. AI kasutab 
inimese loomingut, see on sisuliselt inimese mõttetegevuse suur second hand – 
see, mida inimene on juba öelnud ja kirjutanud, loonud. AI teeb inimese senisest 
mõttetööst sama, mida tehakse kogutud jäätmetega, mis töödeldakse ümber 
uueks materjaliks. 

AI kaudu on võimalik tuua haridusse palju suuremat hulka teadmisi, mis on 
praegu laiali paisatud raamatukogudesse, erinevate maade asutustesse. AI annab 
võimaluse seda teadmist kasutada ja siduda inimlike emotsioonide ja kogemus-
tega, mida masin ei taju, siduda inimese omadused AI tarkusega.

See lähendab üldharidust ülikoolile, üldhariduse sisuks muutub üha enam krii-
tilise mõtlemise ja küsimuste esitamise oskuse arendamine, et suuta tekitada 
olemasolevast teadmisest uut. Aga selleks peab olema õpetajal teistsugune ette-
valmistus, tal peab endal olema ka teadustöö kogemusi ja võimekust arutelu 
käigus õppijate kriitilist mõtlemist juhtida ja järeldusteni suunata.

Praegugi peab olema õpetajal magistrikraad, aga tal on see pedagoogikas. Arvan, 
et peale selle peaks tal olema sisulise teadusliku uurimuse kogemus mõnes 
konkreetses valdkonnas – siis ta õpib olemasolevate teadmiste põhjal küsimusi 
looma. See on AI-ga kohtumisel esmatähtis. 

Kas karjääripööraja peaks omandama magistrikraadi ka pedagoogikas?

Kindlasti, muidu ei saa ta koolis hakkama. Karjääripööramine on iseenesest 
loomulik ettevõtmine, mitte ainult koolis. Elanikkond vananeb, inimesed käivad 
kauem tööl. Õpetamise ja uurimise rõõm ei kao, kui hoiad oma mõtlemisaparaadi 
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värskena ja säilitad uudishimu. See ei kao aastatega. See, et elame kauem, ei 
tähenda, et teeme kogu elu sama tööd. Võiks olla reegel, et alates 40. eluaastast 
saab igaüks võimaluse aastaseks ümberõppeks. Näiteks on meil suur puudus 
matemaatikaõpetajatest ja noortest, kes tahaksid minna ülikooli matemaatika-
õpetajaks õppima. Ja kui selliseid leidubki, siis pakutakse neile IT-firmas kolm 
korda kõrgemat palka kui koolis. Aga tulevikus on inimestel, kes on õppinud 
näiteks raamatupidajaks või arveametnikuks ja sattunud olukorda, et AI võtab 
nende töökohad ära, väga mõistlik saada matemaatikaõpetajaks. Selleks peavad 
nad omandama kogemuse humanitaarias – et osata mõelda inimlikes kategoo-
riates –, oskuse õpilastega suhelda ja didaktika. Karjääripöörajatest võib tulla 
palju häid õpetajaid, kui neile see tööamps õpetajana meeldima hakkab. 

Mis väärib Eesti koolis säilitamist?

Palju. Kõige tähtsam on, et peab säilima meie üldhariduskooli aluspõhimõte – 
ühtluskool, kus iga inimene peab saama võrdselt hea hariduse nii väikeses maa-
kohas kui pealinnas. Igale inimesele on tagatud teatav hariduslik vundament. 
Peab säilima ka meie rahva tahe saada vaimult suureks. 

Marju Lauristin oma kabinetis. Foto: Margus Ansu / Tartu Postimees
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Võrreldes suuremate rahvastega on meil lihtsam maailma tervikuna tajuda, 
lihtsam näha seoseid erinevate asjade, näiteks looduse ja tehnoloogia vahel – 
seda, et kui ühes nurgas midagi teed, siis teises kajab vastu. Meie elu ei ole nii 
tükeldatud kui suurtes ühiskondades, kus tihtipeale iga üksikisik etendab mingit 
kitsapiirilist konkreetset rolli ega hooma tervikut. Seetõttu on meil lihtsam ka 
AI-ga kohtudes inimeseks jääda. 

Meie hariduses peab kuni kõrghariduseni välja jääma peamiseks keeleks eesti 
keel. Kahju, et meil on kadunud gümnaasiumide õppekava kohustusliku osana 
filosoofia – armastus tarkuse vastu. Seetõttu on filosoofia kraadiõpegi ülikoolis 
ingliskeelne, seega on ka koolides vähe võimalust õppida eesti keeles filoso-
feerima – ehk „targutama“, sõnast „tark“. Emakeelse abstraktse mõtlemise taset 
tuleb hariduse kaudu tõsta – selle mandumine on ohtlik. 

Väikese keele ja kultuuri eripära hoidmine on kallis. Õpetajate streigi ajal tuli 
korduvalt jutuks, et me kulutame haridussüsteemile SKT-st rohkem kui teised 
Euroopa riigid – aga see peabki nii olema, sest me oleme nii väikesed! Kuus prot-
senti meie eelarvest ja kuus protsenti näiteks Saksa eelarvest on võrreldamatud 
suurused, võtame kasvõi õppevahendite loomise: õpiku hind tuleb enam-vähem 
sama ja selle tegemiseks kulub sama palju aega ja tööd. Saksamaal on see 
kulutus köömes, aga meil haukab suure osa rahakotist. Me ei peaks mõtlema 
hariduse arvelt säästmisele, vaid peaksime rehkendama välja, kui palju on vaja, 
et eestikeelset korralikku haridust oleks võimalik anda ka kümne aasta pärast, 
säilitades ühtluskooli põhimõtte. 

Millist viimasel ajal loetud teost või artiklit soovitaksite Eesti õpetajatel 
lugeda?

Soovitan õpetajatel lugeda regulaarselt mitte ainult Õpetajate Lehte ja eriala-
kirjandust, vaid kultuuriväljaandeid laiemalt, näiteks Sirpi ja Akadeemiat või 
Vikerkaart. See on vajalik, et käia ajaga kaasas, teada, milline on mõtte areng 
meil ja maailmas. Oluline on, et meie väga kõrgetasemeline kultuuriajakir-
jandus jõuaks kooliraamatukogudesse ning selle lugemine ja arutamine ka 
koolitundidesse. 

Kirjanduse poole pealt soovitan lisaks pedagoogikaalastele ka üldharivaid, üld-
filosoofilisi teoseid ja mõtteloo sarju, need tulevad mõttetegevusele kasuks. See 
on olulisem kui mistahes konkreetne artikkel õpetamisest. 

Heiki Raudla
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Marju Lauristin

Sündinud 7. aprillil 1940 Tallinnas

1957  Tallinna 7. keskkool

1958–1966 Tartu riiklik ülikool, eesti filoloogia (ajakirjanduse eriharu)

1964–1966 Eesti Raadio noortesaadete toimetaja

1967–1969 Tartu riiklik ülikool, filosoofia aspirantuur 

1970–1972 Tartu riikliku ülikooli sotsioloogialaboratooriumi juhataja

1976  filoloogiakandidaadi väitekirja kaitsmine Moskva riikliku  
  ülikooli nõukogus (ajakirjanduse sotsioloogia alal)

1972–1990 Tartu riikliku ülikooli ajakirjanduse õppejõud 

1990–1992 Eesti Vabariigi ülemnõukogu liige, asejuhataja

1992–1994 Eesti Vabariigi sotsiaalminister 

1994–1998 Tartu ülikooli erakorraline poliitilise kommunikatsiooni   
  professor

1994–1995,  
1999–2003 riigikogu liige

2003–2015 Tartu ülikooli sotsiaalse kommunikatsiooni professor

2015–2018 europarlamendi liige

2015  Tartu ülikooli emeriitprofessor

Vaatamata Marju Lauristini aktiivsele osalemisele nii Eesti kui Euroopa poliiti-
kas, peab ta oma kutsumuseks haridust ning ühiskonnas toimuva sotsioloogilist 
analüüsi. Ta on õpetanud Tartus tudengeid nüüd juba pool sajandit ning armastab 
meelde tuletada, et tema sugupuus leidub ka kolm koolijuhatajat. Ülikooli õppe-
jõuks kujunes ta oma akadeemilise isa Juhan Peegli käe all, kelle pedagoogilised 
tõekspidamised võtab ta kokku lühida ütlemisega: ajakirjanikuks võid õppida, 
aga inimene pead olema! Ta on veendunud, et õpetaja on kõige olulisem amet 
igas ühiskonnas ning et haridusest sõltub nii üksikinimese kui ka rahva heaolu 
rohkem kui rahast. 



Elutööpreemia aastatepikkuse panuse eest 
Eesti haridusse

Rein Taagepera

Foto: Tartu ülikool, Johan Skytte poliitikauuringute instituut 
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RAHVUSVAHELINE MEES REIN TAAGEPERARAHVUSVAHELINE MEES REIN TAAGEPERA

Rein Taageperast kuulsid ärksamad kodueestlased juba 1970ndatel, kui põranda-
alustes salakanalites levis tema 1971. aastal Metsaülikoolis peetud ettekanne   
„30 aasta plaan. Variant kujutlustele Eesti tulevikust“. Laiemalt tuntuks sai 
Taagepera värvikas isik laulva revolutsiooni ajal, kui ta vabast maailmast  tulnuna 
köitis rahvast eripärase arutlusviisi, sarmikuse ja oskusega publikut võita.

„Olin laineharjal,“ rääkis Taagepera 1993. aasta oktoobris ajalehele Eesti Maa 
antud intervjuus. „Tegin ettepanekuid, mis panid värisema KGB. Olin esimene 
laine, kuid pea jõudis üldlaine mulle järele ja läks mööda.“

Rein Taagepera valiti Eesti Kongressi ja Põhiseaduse Assamblee liikmeks, 
ta kandideeris 1992. aastal presidendivalimistel. 1992. aasta oli märgiline ka 
 Taageperale kui politoloogile ja sotsiaalteadlasele – ta asus looma ja juhtima 
Tartu ülikooli sotsiaalteaduskonda.

Esinduskogude suuruse kuupjuure seadus. California Irvine’i ülikooli ruumes 1973. 
Foto: erakogu
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Taagepera teaduskonnast, nagu üksust aastaid kutsuti, on struktuurireformide 
käigus saanud Tartu ülikooli Johan Skytte poliitikauuringute instituut. Kuid Rein 
Taagepera on jäänud oma „lapsukesega“ seotuks siiani, nüüd juba emeriitprofes-
sorina, jagades endiselt elu ja tegemisi kahe kodu − California ja Tartu − vahel. 

„Teame, et kevad hakkab saabuma, kui Rein Californiast tuleb ja aprilli alguses 
lühikestes pükstes mööda Lossi mäge üles kõnnib, kui teised on veel talve-
mantlites. Riigiteaduste tudengite jaoks oli ta alati kevadekuulutaja,“ meenutab 
Skytte instituudi direktor Kristiina Tõnnisson, kes tutvus Taageperaga juba Tartu 
Raatuse kooli õpilasena, kui ta kutsus toonase presidendikandidaadi kohtuma 
11. klassiga. 

„Olime valmistanud ette ilusa juturingi, kus tema istub keskel toolil ja meie tema 
ümber madratsitel. Aga kui ta ruumi tuli, siis lükkas tooli kõrvale ja potsatas 
meie kõrvale. Alguses oli ikka imelik küll istuda presidendikandidaadi kõrval 
nõukogudeaegsel augulisel madratsil,“ muheleb Tõnnisson.

„Rein on alati olnud eesti keele ja kultuuri hoidja ja kandja,“ rõhutab Kristiina 
Tõnnisson. „Meie instituut on ülikoolis üks kõige rahvusvahelisemaid. Seetõttu 
toimuvad mitmed koosolekud ja arutelud inglise keeles. Ühel õppekava reformi 
arutelul oli ka Rein kohal. Sujuvalt sai arutelukeeleks inglise keel. Kui tuli tema 
järjekord avaldada oma arvamust, siis tegi ta seda prantsuse keeles, öeldes, et 
kui juba võõrkeeles, siis milleks ainult inglise keeles. See oli väga mõjuv viis 
tõstatada keeleteema.“

Kolleegid on talletanud Rein Taagepera tabavaid ütlusi. 

„Kui kunagi oli kerge skandaal ühe väga nõrga magistritöö üle, siis Rein ütles, 
et ülikooli tuntakse tema kõige tugevamate, mitte kõige nõrgemate tudengite 
tõttu,“ vahendab Tõnnisson. 

Doktorantidele on Taagepera aga öelnud, et doktoritöö tegemise mõte on doktori-
kraad saada, surematu teadustöö tuleb hiljem. Auditooriumi aktiivsust testib 
Taagepera küsides, palju on kaks pluss kaks. Ja siis loeb sekundeid, kuni keegi 
julgeb öelda „neli“. Seni on vastamiseks kõige kauem aega läinud Soomes.

2023. aasta kevadel võis äsja 90-aastaseks saanud Rein Taagepera näha üli-
kooli avalikel üritustel – erinevate üksuste inauguratsiooniloengutel, aruteludel, 
seminaridel. 

„Tundus, nagu tal oleks nüüd aega kõige jaoks – kõikjal käia ja kõike kuulata 
füüsikast filosoofiani, semiootikast politoloogiani. Paljudel teistel on nii palju 
sebimist, nii palju projekte, kogu aeg nii kiire, et tullakse ainult oma ettekanne-
teks ja siis minnakse, aga tema päriselt kuulab, mõtleb kaasa ja osaleb. Mõistsin, 
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et temas ja selles, kuidas ta kulgeb läbi aja, väljendubki universitas’e olemus,“ 
tõdeb Kristiina Tõnnisson.

Meie intervjuu leidis aset 2023. aasta oktoobri lõpus, kui Rein Taagepera oli lapse-
põlvelinnast Tartust taas oma Ameerika koju, päikselisse Californiasse sõitnud. 

Teie kandidatuuri elutööpreemiale esitanud märkisid, et olete Eesti  
poliitikateaduse kõige väljapaistvam uuendaja ja õpetaja.  
Kuidas sündis Tartu ülikooli sotsiaalteaduskond? 

Rektor Jüri Kärner küsis mult Tartus 6. septembril 1991, kas ma ei tahaks asuda 
ühiskonnateaduste teaduskonna dekaaniks. Vastasin, et mul oleks vähe mõtet 
asuda olemasolevate kateedrite etteotsa, kus oleksin vaid laeva ninas asuvaks 
ehiskujuks, mille läänelikkuse varjus vanas vaimus edasi elatakse. On vaja 
üleni uut teaduskonda. See algaks 50 üliõpilasega ja esimesel aastal tuleksid 
kõik õppejõud väliseestlaste seast. Need Tartu ülikooli marksismi, sotsioloogia 
jne õppejõud, kes soovivad liituda, teeksid esimese aasta kursused läbi koos 
tudengitega, et tagada läänelikku taset. Järgmisel aastal õpetaksid juba nemad. 

See eeldas päris palju kahelt poolt. Et leiduks väliseesti õpetlasi, kes tahaksid 
ja saaksid tulla õpetama praktiliselt tasuta. Ja et leiduks sitkeid Tartu ülikooli 
õppejõude, kes on valmis läbi tegema aastapikkuse täiendõppe. See oli minu 
poolt krõbe ettepanek, Kärner aga vastas kohe, 10. detsembril: „Käesolevaga 
teen Teile ettepaneku asuda välja arendama Tartu ülikooli sotsiaalteaduskonda 
ning võtta seejuures enda kanda dekaani amet vähemalt üheks õppeaastaks, 
samuti alustada konsultatsioone võimalike õppejõudude leidmiseks, koostada 
õppeplaan ning eelarve ja astuda samme rahalise toetuse leidmiseks.“ Leidsin 
esimese semestri õppejõud, siis aga ilmnes, et rektor polnud ettepanekut ülikooli 
nõukogus läbi arutanud. See pingestas mu suhted nõukogu ja Tartu sotsiaaltead-
lastega algusest peale.

Milliseid põhimõttelisi uuendusi tegite? Kuidas need vastu võeti?

Rõhutasin kvantitatiivsust ja interdistsiplinaarsust – tudengid pidid võtma sisse-
juhatavaid kursusi kõigis sotsiaalteadustes, politoloogiast majandusteaduseni. 
Üldsihiks oli eestikeelne õpetus, kuid kiiresti oli vaja järjele aidata inglise keelt, 
sest õpikud olid inglise keeles, nii palju kui neid üldse oli. 

Tõin sisse kursuse „Social science English“ ja ka arvutiõpetuse, sest arvuteid 
oli Eestis vähe. Kõik eksamid oli kirjalikud ja neid ei saanud korrata – see ülla-
tas. Kodutööd ja testid olid sagedased, nii et ajaleheartikli pealkirjaks sai ühe 
tudengi ütlus „Meil peab kogu aeg õppima“, st mitte ainult sessi ajal. Vastuvõtt 
tudengite poolt oli soodne – kohtun esimese lennuga ikka veel. Ülikoolis laie-
malt imestati ja kaheldi.
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Rein Taagepera oma 
Tartu ülikooli  kabinetis 
novembris 2010.  
Foto: Rein Murakas

Teie dekaaniks oleku aeg jäi paraku lühikeseks. Aga õppejõuametit peate 
veel praegugi ja teid peetakse valdkonna üheks kõige säravamaks  
isiksuseks. Kes on olnud teie eeskujud Õpetajaks kujunemise teel?

Jah, kolm aastat hiljem liitis uus rektor Peeter Tulviste teaduskonnaga ka selliseid 
osakondi, kus täiendõppimise soovi polnud. Sellist kirjut kogumit ma hallata ei 
soovinud. Jätkasin õpetamist. Aga mul on tunne, et ma seda ikka veel ei oska. 
Ega iga mõte, mis minu suust väljub, veel tudengi kõrvadest sisse lähe! Kuidas 
neid panna kaasa mõtlema ja selle otsa veel ise mõtlema? Selles oskan neid liiga 
vähe aidata. 

Mu enda õpetajaist meenuvad Maria ja Juhan Tork, kes õpetasid mulle eesti keelt 
ja maailma ajalugu põgenikelaagris Saksamaal, kus õpikuid polnud. Prantsuse 
süsteemis meenub verinoor füüsik Flèche, kes andis mulle esimest aimu, et 
kõik mõõtmised tulevad veaga ja enamik katseid läheb rappa. Ja kirjanduse 
õpetaja Couderc, kes rõhutas, et kirjandusteosena on vaja tunda piiblit (mida 
riiklik õppekava vältis), kuna muidu ei saa aru arvukaist viidetest kirjanduses ja 
kõnekeeleski. Oma mälestusteraamatus mainin kaheksat õpetajat eesti koolidest 
Tartus ja põgenikelaagris ning teist kaheksat prantsuse koolidest Marrakechis.
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Milliseid (elu)tarkusi olete oma tudengitele kaasa andnud?

Pakkunud olen teistest hoolimist ja kriitilist mõtlemist, küsides: kas see saab ikka 
nii olla? Ka enesekindlust ja julgust omaenda mõtteid mõtelda ja väljendada: 

Armas tudeng, julge ikka välja öelda uut ideed.
Meil on palju vana tarkust − hea, kui sestki välja teed.
Omaenda peaga varem öeldut kaalu sa!
Rõõmustagu sinu meel: palju uut on leida veel.
Ühele omaaegsele tudengile meenus veel hiljuti, et kirjutasin tahvlile ka: 
Oh sa rumal eesti lammas,
sul on kõril enda hammas.
Oma tarkust tühjaks pead, 
oma tööd sa ette nead.

Miks kipub ülikoolides isiksusi-eeskujusid üha vähemaks jääma?

Kas see ikka on nii? Tihti avastame nad alles pärast nende lavalt lahkumist. 
Aga võib-olla pakub interneti ajahetk − see hetk inimajastu ja tehisaruajastu 
vahepeal − teisi viise silma paista. 

Kuidas püsida teaduses maailmatasemel?

Ütlesin 1997. aastal sotsiaalteaduskonna esimestele lõpetajatele: „Ärge katsuge 
jõuda maailma tasemele! Sest see, kes vaid sinna sihib, ei jõua sinna kunagi, 
kuna maailm liigub eest ära. Jõudmaks maailma tasemele peab pürgima maa-
ilmast ette. Peab mõtlema enneolematuid mõtteid, mitte vaid seedima parimat, 
mis maailmal on pakkuda.“

Olete sõja ajal kasvanud. Nüüd käib taas sõda. Kuidas olete tudengitele 
mõtestanud meid ümbritsevat ja mida isiklikust elutarkusest jaganud?

Sõja ja muu tõttu kasvasin keskmiselt kehvemal ajal, nii nagu need on kaldunud 
olema inimkonna 5000-aastase ajaloo kestel. Praegu väljume ainulaadselt mõnu-
sast 20 aastast. See võib järsult muutuda, nii nagu juhtus 1940. aasta kandis. 
Arendage vaimutugevust selleks puhuks!

Olete paralleelselt Tartu ülikooliga õpetanud ka California Irvine’i  
ülikoolis. Mille poolest Eesti ja Ameerika tudengid erinevad?

Kolmekümne aasta eest oli Californias rohkem mõttejulgust ja Eestis rohkem 
töövalmidust. Nüüd on vist tasandunud.
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Kandideerisite Eesti presidendiks ja saavutasite lühikese ajaga  
märkimis väärse tulemuse, kogudes ligi veerandi häältest.  
Mida oleksite presidendina kindlasti teinud (teisiti)?

Oleksin vähem katsunud laiendada presidendi võimupiire, piirdunud ühe ameti-
ajaga ja võib-olla rohkem liikunud rahva hulgas.

Kuidas iseloomustaksite praegust ajastut? Kas vahel tahaks maakera 
peatada?

Tehnoloogiakera keerleb üha kiirenevalt. Ta on muutnud inimeste elu viimase 
20 aastaga enam kui eelneva 100 aastaga. Kas see muutub järgmise viie aastaga 
enam kui viimase 20 aastaga? Milliseks? Me kontrollime loodust üha enam ja 
iseendid üha vähem.

Teie südameasjaks on olnud Eesti rahva püsimajäämine ja laste kasvata-
mine. Olete sel teemal palju sõna võtnud, kirjutanud ja loonud tabavaid 
kujundeid (nt demograafiline vetsupott). Kas 100 aasta pärast kõlab 
Eestimaa pinnal eesti keel?

Kui maakera pinnal tollel ajal veel üldse kõlab inimaju loodud keel, siis on ka 
eesti keelel lootust.

Rein Taagepera (ees vasakul) oma Ani talus Külitsel 14. mail 1944.  
Viimased kuud kodumaal. Foto: erakogu
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Olete õppinud eri riikides ja näinud  
erinevaid haridussüsteeme. Kuidas neid 
võrdleksite? Mida olulist igast riigist ja 
koolist eluks kaasa saite?

Nägin õpetajaid poisse kõrvast sikutamas Tartu 
algkoolis, kepiga tagumikule andmas saksa ja 
joonlauaga vastu pihku löömas prantsuse alg-
koolis. Muidu aga ei suuda süsteeme võrrelda, 
sest kohtasin neid eri vanuses ja need ise muu-
tusid aastakümnetega.

Kuidas kujunes füüsikust politoloog?

Füüsik hakkas tutvuma politoloogiaga, et selge-
maks saada, mis juhtus ta perekonna ja maaga. 
Avastas, et politoloogia on alaarenenud ja et 
füüsikas omandatud meetodid võimaldaksid 
seal mõndagi huvitavat leida.

Olete töötanud välja valimissüsteemide 
uurimise meetodi ja pälvinud oma põhja-
like uuringute eest esindusdemokraatia 
valimiste vallas 2008. aastal poliitikateaduste Nobeli − Uppsala ülikooli 
Skytte auhinna. Kuidas on sotsiaalteadlased nii kõva reaaltaustaga tegijat 
mõistnud? Kas on tulnud ka koolimatemaatikat õpetada?

Mõistetud on vähe. „Laev olen, mille sadam asub mandril, mis praegu on veel 
merest kerkimata,“ on öelnud Artur Alliksaar. 

Jah, õpetan tudengeile seda osa koolimatemaatikast, mida mul politoloogias on 
vaja läinud. Aga veel enam õpetan koolieelset ilma arvudeta mõtlemist, eriti 
graafikute varal. 

Kas sotsiaalteadused on muutunud sama kiiresti kui maailm?

Nad edenevad, ent palju aeglasemalt kui mitmed tehnoloogiad. Me avastame, 
kuidas asju teha, palju kiiremini kui seda, miks neid siiski mitte teha. Tuletikud 
praeguste täiskasvanute käes on ohtlikumad kui laste käes.

Mida soovite Eesti haridusele? 

Oskust pakkuda õpilasele vähem vastuseid ja rohkem küsimusi ning viise neid 
lahendada. Nii nagu Mare Taagepera (1938–2013, Rein Taagepera abikaasa, 

Eesti Vabariigi presidendi kandidaadi  
valimiste postkaart, 1992.
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orgaanilise keemia professor ja ühiskonna-
tegelane – toim) kirjutas 11 aasta eest: „Kõige 
raskem on õpilase suunamine, kuni ta ise vastu-
seni jõuab.“ 

Ise näiteks tavatsesin tuletada loogilisi mudeleid 
tahvlil ja tudengid vaatasid uneldes pealt, ooda-
tes, millal saab vastuse üles kirjutada, sest nende 
arust oli tähtis ainult vastus. Vastuste leidmise 
võimeid sellega ei arenda. Nüüd esitan prob-
leemi ja kutsun lahendama kaks vabatahtlikku 
(üksi on liiga eksami moodi!). Lasen neid natuke 
sumada, avastades, kui uskumatuis suundades 
nende mõte teinekord liigub, kiidan kõik kat-
sed heaks, siis aga suunan nad samm-sammult 
viljakamale teele.

Teil on väga lihtne ja ilus eesti keel. Olete 
kirjutanud ka proosat ja hilisemas eas luu-
letki. Kuidas hoida emakeelt?

Nautides ta sära ja väljendusvõimalusi – ja silda, 
mida ta loob möödunud sugupõlvedega. See on 
ankruks elulaevale tulevates suurtormides. 

Olete oma mälestused raamatutesse talletanud. Mis on teil käsil?

Saatsin toimetusele ära mälestused aastaist 1991–2001, pealkirjaga „Kahepaikne“ – 
presidendivalimised, sotsiaalteaduskond ja seiklused Udmurtias. 

Nüüd ootan raamatu „More People, Fewer States“ korrektuuri – 5000 aastat 
kasvu inimeste arvus (mis peatselt võib pöörduda langusele) ja langust hõimude 
ning riikide arvus. Võtan hoogu, et loogiliste mudelite õpikut ümber kujundada. 

Mis kutsub teid igal kevadel Eestisse tagasi?

Lapsepõlve järsu katkestuse nostalgia. Mõnu poes rääkida oma kodukeeles. 
Kohata tänaval tuttavaid – seda Californias ei juhtu. Aga mis tirib sügisel eemale? 
Olles vahepeal 40 aastat täielikult eraldatud Eestist, ajasin uusi juuri mujal. Ei, 
see juurte mõttepilt ei klapi! Pigem kasvas eesti juurtest pikapeale prantsuse 
ja ameerika võrseid – aga kuidas siis õied on jälle sedavõrd eestipärased? Olen 
ehk hoopis pääsuke, kes on seotud võõrsile pika kummipaelaga. Võin lennata 
kodupessa, ent välja venitatud pael tõmbab uuesti eemale.

Sirje Pärismaa

Johan Skytte aumärgi saamisel Uppsalas  
26. septembril 2008. Foto: Mare Taagepera
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Rein Taagepera

Sündinud 28. veebruaril 1933 Tartus

1953 Lycée Mangin, Marrakech

1959 Toronto ülikool, tuumainsener (BSc)

1961 Toronto ülikool, tahkisefüüsika (MSc)

1965 Delaware’i ülikool, tahkisefüüsika (PhD)

1969 Delaware’i ülikool, rahvusvahelised suhted (MSc)

Tööstusfüüsik 1964–1970, DuPont Co 

Sotsiaalteaduste abi- ja kaasprofessor 1970–1978 ja professor 1978–1994, 
California ülikooli Irvine’i haru 

Sotsiaalteaduskonda asutava dekaani kt 1992–1994 ja professor 1994–1998, 
Tartu ülikool 

Balti uurimuste edendamise ühingu president 1986–1988 

Valitud Eesti Kongressi 1990, Eesti Komitee liige 1991 

Põhiseaduse Assamblee liige 1991–1992 

Eesti Vabariigi presidendikandidaat 1992

Tunnustus

Eesti kirjanike liidu Tuglase novelliauhind 1990 ja publitsistika auhind 1991 

Eesti Vabariigi teaduspreemia sotsiaalteaduste alal 1999 

Eesti Vabariigi II klassi Riigivapi orden 2000 

Ülemaailmne Johan Skytte politoloogia auhind 2008 valimissüsteemide 
süvaanalüüsi eest 

Rahvusvahelise politoloogia seltsi Karl Deutschi auhind 2016

Tartu linna aukodanik 2017

Kolm last ja seitse lapselast. Valdab eesti, inglise, prantsuse, soome ja saksa 
keelt. Loeb ka hispaania ja itaalia keeles.



Elutööpreemia aastatepikkuse panuse eest 
Eesti haridusse

David Vseviov

Foto: Elmo Riig / Postimees
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OLEVIK SAAB MÕISTETAVAKS MINEVIKU KAUDUOLEVIK SAAB MÕISTETAVAKS MINEVIKU KAUDU

2023. aastal pälvis riikliku haridustöötaja elutööpreemia David Vseviov, õppe-
jõud, haritlane, populaarne ja tunnustatud arvamusliider. Ta esineb sageli 
avalikkuse ees, jagades oma sügavaid teadmisi ajaloost. Teda palutakse tihti 
arvamust avaldama nii kirjas kui sõnas ja tema sulest ilmub harivaid kommen-
taare ajalooteemalistes ilukirjanduslikes teostes. 

Professor David Vseviovi loengud Eesti kunstiakadeemias (EKA) ja endises 
kunstiinstituudis on käsitlenud üldajalugu ja kultuurilugu, Venemaa ja Bütsantsi 
ajalugu. Vseviovi loengud ja õppereisid Venemaale on õhutanud ja edendanud 
tudengites ajaloohuvi. Noortel kunstiteadlastel on tema sisukad ja sütitavad loen-
gud avardanud üldisemat arusaamist ajaloost ning äratanud huvi kultuuriajaloo 
vastu. Ta on inspireerinud terveid põlvkondi ajalooõpilasi, tudengeid ja kolleege. 
Professor Vseviov on haritlane, kes ei keskendu vaid kitsale valdkonnale, vaid 
on laia haarde ja ühiskondliku vastutustundega. Ta on silma paistnud Eesti 
ühiskonnas ajaloohuvi äratamisega pikaajalise meediatöö kaudu.

Miks ta otsustas oma haridustee valikul 1966. aastal toonase Tartu riikliku üli-
kooli ajalooteaduskonna kasuks, ütleb Vseviov, et vastus sellele küsimusele on 
tingli kult tarkus tagantjärele. Seda valikut võib selgitada, tuues põhjuseks huvi, 
aga meenutades oma kooliaastaid Tallinnas, nendib ta, et reaalainete õpetajad 
olid selles koolis nõrgad ja seegi võis olla valiku põhjuseks. Kindlasti olid tema 
suundumusel määravaks vanemad, kes lugesid palju. Kodus kuulati alatasa 
uudiseid maailmast ja noorel Davidilgi oli tudengipõlves tavaks enne uinumist 
BBC värskeid uudiseid kuulata. 

Rohkem olevik kui minevik 

Vseviov tunnistab, et teda ei huvita mitte niivõrd minevik, kuivõrd hoopis olevik. 
„Olevikku kujundavad ju inimesed oma ambitsioonidega, soovidega, võimu-
ihaga, hirmudega,“ tõdeb ajaloolane. „Kuidas ma suudan neid inimesi mõista? 
Ainult heites pilgu minevikku. Kujutades ette neid situatsioone, mis on iseloo-
mulikud tänasele päevale ja mis kujundavad väga paljus ka tulevikku.“

Mõnes varasemaski intervjuus on Vseviov öelnud ja ütleb nüüdki, et tema jaoks 
on ajalugu nagu müsteerium laboratooriumi katseklaasis. See võimaldab tal 
paotada suure saladuse ust ja piiluda tänapäeva inimese mõttemaailma.
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Vseviovi uurimistöös on olnud olulisel kohal Ida-Virumaa. Ülikooli lõpeta-
mise järel ajaloo instituudis töötades valmis noorel teadlasel kandidaaditöö, 
mis keskendus Ida-Virumaa elanikkonna muutusele sõjaeelsel ja -järgsel ajal. 
„Neid piirkondi pole Euroopas kuigi palju, kus oleks toimunud niisuguseid 
suuri muutusi nagu Ida-Virus,“ nendib Vseviov. Selline elanikkonna struktuuri 
muutus, mis toimus Ida-Virumaal, on tema sõnul anomaalia, mitte normaalne 
protsess. Sõjaeelne ja -järgne Narva olid täiesti erineva elanikkonnaga. Kust 
uued elanikud tulid, kes nad valdavalt olid, millistest sotsiaalsest gruppidest  
jne – sõjajärgse Kirde-Eesti problemaatika, täpsemalt Narva ja Sillamäe urba-
nistlik kujunemine ning seda protsessi mõjutanud üldine taust oli ka David 
Vseviovi doktoritöö teemaks, mis valmis 2003. aastal professor ajaloodoktor 
Raimo Pullati juhendamisel. Kui esimene, n-ö tinglik doktoritöö hõlmas Narvat, 
siis teine juba laiemalt kogu Ida-Virumaad.

Tänapäev ja ajalugu

Rääkides tänapäevast, mis huvitab professorit enamgi kui minevik, sõnab ta, et 
raske on defineerida mõistet „tänapäev“. Kunstiakadeemias, kus ta loob kunsti-
ajaloolastele ajalootausta kunstiteoste tundmisel, on ta jäänud 20. sajandi teist 
poolt käsitledes isegi hätta. „Mis minu jaoks on olevik, on valdavale osale tuden-
gitest kauge minevik, sarnaselt eelnenud sajanditega. Minule on selle aja nimed 
olevikust, aga kuidas me defineerime olevikku? Ma vahel huvi pärast küsin, 
näiteks kui kõne all on Stalini aeg, et kas nimi Beria ütleb midagi. Valdavale 
osale tudengitest ei ütle mitte midagi. Mul on teemaks esimene maailmasõda 
ja ma huvi pärast küsin, kes on Švejki lugenud. Mitte keegi. Arvan, et minu 
põlvkonnast on seda lugenud praktiliselt kõik. Arvan, et minuealiste seas on 
väga vähe neid, kes pole „Kolme musketäri“ lugenud. Tudengite puhul on neid 
mõni üksik.“ Ajaloolase sõnul pole siin tegemist isegi mitte teatud autorite ja 
kirjanduse lugemiskohustusega, vaid seletus on lihtne – tema põlvkonnal ei 
olnud oma fantaasiates mujale minna kui raamatutesse. Puudus võimalus, mis 
on tänasel põlvkonnal. „Nii et olevikku defineerida on päris keeruline, sest kuhu 
tõmbame joone mineviku ja oleviku vahel? Põlvkonniti võib see olla väga erinev.“

Loomulikult arvestab emeriitprofessor üliõpilaste huvidega, sest kui õppida 
on huvitav, siis inimene õpib, ütleb ta. Enda jaoks peab ta õppeprotsessis kõige 
raskemaks osalemist sisseastumiseksamitel. „See, et sa võõra inimese puhul 
pead 10–15, maksimum 20 minuti jooksul otsustama tema tuleviku üle, on 
erakordselt ebameeldiv ülesanne,“ lausub Vseviov. „Kui ma olen sunnitud seda 
tegema, siis ainus, millest ma võiksin lähtuda, on see, et ma püüan välja selgitada, 
kas inimesel on üldse huvi selle valdkonna vastu, mida ta on tulnud õppima.“ 

David Vseviov on koostanud ka üldhariduskoolide õppematerjale ja osalenud 
õppekavakomisjonide töös. Tuntuim on tema V klassi ajalooõpik „Pilk ajalukku“ 
(vn 1999, ee 2002). Autori sõnul ei käsitle õpik mingit konkreetset perioodi, 
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vaid seda kirjutades mõtles ta, kuidas äratada õpilastes huvi, ja püüdis teha 
natuke teistmoodi õpiku. Toona, ilmumise ajal, oli selle uuenduslikuks osaks 
teemakohased internetiviited iga peatüki juures. 

„Ma ei tea, kas need enam kehtivad,“ ütleb ta viidete kohta ja toob näiteks, 
et Kolumbuse puhul võis leida internetist infot meresõitja muuseumi kohta 
 Hispaanias ja selle kodulehe lisas ta peatüki lõppu. 

Olemata ise mälumänguhuviline, on Vseviov koos teiste autoritega koostanud 
kopsaka mälumänguraamatu ja eraldi ka ühe õpilastele. „Eesti on väike ja ini-
mesed on väga sageli tuttavad ja kuidas sa siis neile ära ütled,“ põhjendab ta 
nende raamatute saamislugu. 

Ilukirjanduslik looming

Oma viimase aja tegemistest nimetab ta kõige emotsionaalsemaks kahe ilukir-
jandusliku teose valmimist. Need on „Elulugu. Kaks esimest nädalat“ ja „Onu 
Moritza sõnaraamat“. Nende mänguliste tekstide kirjutamine on autorile lõbu 
pakkunud. 

David Vseviov on koos Vladimir Sergejeviga kirjutanud Venemaa ajaloost kolm 
ülevaatlikku teost „Venemaa – lähedane ja kauge“. Need käsitlevad perioodi 
Vana-Vene riigi tekkest kuni esimeste Romanoviteni. 

Vseviov tõdeb, et Venemaa ajaloos tundub talle kõige huvitavam aeg (seda ka meie 
kultuuriruumi laiemalt vaadeldes) 19. sajandi lõpp ja 20. sajandi algus. „Mul on 
tunne, et tegemist on murrangulise perioodiga,“ põhjendab ta ja täpsustab, et sel 
ajajärgul täitusid inimkonnal paljud unistused, ka mütoloogilised, nagu näiteks 
võime lennata. Või edastada sõnumit kaugemale, kui on võimalik hüüda – telefoni 
ja telegraafi abil; Skype on ju vaid selle murrangu edasiarendus. Nüüd oleme 
jõudnud järgmise verstaposti – tehisintellektini. „Mul on tunne, et oleme olemuselt 
samalaadse murrangu ees, mis iseloomustab just nimelt 19. sajandi lõppu ja 20. 
algust,“ arutleb ajaloolane. Ta toob näiteks: „Tol ajal jõuti ajajärku, kus asju oli 
tegelikult vajaminevatest rohkem. See tekitas lootust, et tsivili seeritud Euroopas 
jääb viimaseks suureks sõjaks Preisi-Prantsuse sõda. Selle ajajärgu näitel saab 
ilmsiks, millised võimalused avanesid ja kuidas nad realiseerusid. See kogemus 
aitab tajuda neid ohte, mis kaasnevad tänaste võimalustega.“ 

„Müstiline Venemaa“

Eesti populaarseima raadiojaama Vikerraadio kuulajad (Kantar-Emori uuring 
aastast 2022 toob sellele jaamale esikoha nii päeva, nädala kui ka kuu kuulata-
vuses – 122 000 inimest päevas72) teavad David Vseviovi saatesarja „Müstiline 

72 https://menu.err.ee/1608760195/vikerraadio-on-eesti-kuulatuim-raadiojaam 

https://menu.err.ee/1608760195/vikerraadio-on-eesti-kuulatuim-raadiojaam
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Venemaa“ autorina. Venemaa ajaloole pühendatud sari sai alguse 1997. aastal. 
2022. aasta septembris jõudis eetrisse 1000. saade, mis salvestati publiku juures-
olekul. Samaks ajaks oli seda ERR-i andmetel järelkuulatud üle 6,6 miljoni korra. 
Vikerraadio turundusspetsialisti Laura Raudnageli teatel oli sarja järelkuulamisi 
tänavu, 2024. aasta jaanuarikuu seisuga üle 9,5 miljoni korra. Lineaarne kesk-
mine kuulatavus (st kuulajaid raadioeetrist) on saatesarjal 60 000.

„Mõned esimesed saated olid sellised, et sai raadiokuulajatega vesteldud ja 
inimesed pakkusid variante, millest võiks rääkida,“ meenutab saatesarja autor. 
Ettepanekutest koorus ka Bütsantsi teema ning sellest kirjutas autor hiljem 
oma märkmete põhjal raamatu „Bütsantsi keisrid“, mis ilmus aastal 2010 sarjas 
„Kuningaraamat“. Hiljem tuli ka kordustrükk. 

Võimalik, et David Vseviovile kuulub registreerimata maailmarekord – riigi-
raadios on kõlanud üle saja Bütsantsi keisritele pühendatud saate. „See on jälle 
üks väga huvitav kogemus,“ tõdeb saatetegija.

Vseviov on öelnud 1000. saate valmimise puhul, et peab kõige olulisemaks 
paralleele tänapäevaga. „Ei räägi me ju ainult minevikust, autoritaarsed võimu-
kandjad mõtlevad tänapäeval samamoodi, nagu nad mõtlesid sajandeid tagasi. 
Nüanssides on vahe, aga kogu loogika on üks ja sama.“ 

Raadioajakirjanik Terje Soots ja ajaloolane David Vseviov raadiostuudios.  
Foto: Heidi Maasikmets / ERR
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Autor tutvustab ka saatesarja köögipoolt: „On kujunenud nii, et lindistamine 
toimub teisipäeval. Ühe puhkepäevadest reserveerin tavaliselt selleks, et valmis-
tan ette, teen märkmeid. Ma ei kirjuta valmis tekste, aga loomulikult ma teen 
märkmeid. Kuna neid saateid on nii palju tehtud, siis ma enam-vähem kujutan 
ette, kui palju peaks olema juttu ja materjali, et täidaks 40 minutit ära.“ Mõne, 
ajaloolase sõnul lihtsama teema ettevalmistamine võtab minimaalselt neli tundi 
aega, aga võib juhtuda, et ta satub ootamatult millegi peale, mis muudab teada-
olevat tõde – see võib olla mõni nüanss, sünnidaatum, sõnavõtt. „Siis hakkad 
otsima, mis selle kohta on veel kirjutatud, ja nii võib kuluda tunduvalt rohkem 
aega.“ 

Vseviov on ennast nimetanud kohvikute inimeseks, kel on mõtlemiseks vaja 
kohviku keskkonda. Talle meeldib atmosfäär, mis sunnib kontsentreeruma. 
Kodusedki on aktsepteerinud, et kui ees on „Müstilise Venemaa“ lindistus, 
väljub ta kodunt poolteist tundi varem, et istuda kohvikus ja mõelda veel kord 
läbi jutt, mis saates kõlama hakkab. Ka enne mõnd ettekannet või artikli kirju-
tamist tavatseb ta mõtteid koguda kohvikus.

Avalik tegevus ja poliitika

„Kaks Eestit“ – sellist peakirja kandis avalik pöördumine, millele kirjutasid alla 
26 tuntud sotsiaalteadlast, nende seas David Vseviov. Avalikus kirjas, mis aval-
dati 21. aprillil 2001 ajalehes Postimees, valutati südant üha teravneva vastuolu 
pärast rikaste ja vaeste vahel. Selles deklareeriti võimu võõrandumist rahvast 
ning Eesti ühiskonna jõudmist „poliitilisse, sotsiaalsesse ja eetilisse kriisi“. 
Sellest dokumendist läksid laiemalt kasutusse esimese ja teise Eesti mõisted. 

Poliitikas osalemise kohta ütleb Vseviov, et ta osaleb praegugi, kuid ei arva, et 
selleks peaks kuuluma parteisse või kandideerima riigikogu valimistel. Ka iga 
tema raadiosaade on osalemine poliitikas. Kuigi see kannab pealkirja  „Müstiline 
Venemaa“, paneb see sama palju mõtlema Eesti peale. „Võim, ambitsioonid 
on väga sarnased sellega, mida me näeme tänapäeval siin ja praegu,“ tõdeb 
ajaloolane. 

Tihedalt sisustatud aeg

Oma vaba aega armastab ajalooprofessor sisustada lugemisega ja raamatute valik 
võib olla väga erinev. Päris sageli pöördutakse tema poole palvega reageerida 
ühele või teisele raamatule kas sissejuhatuse või retsensiooniga. Seegi võtab 
aega, kuigi alati ei pea just kogu raamatut läbi lugema, ütleb ta ja toob näiteks 
hiljutise teose, ligi 700-leheküljelise Jevgenia Ginzburgi „Ränk teekond. Stalini 
isikukultuse aja kroonika“, millele Vseviov enda sõnul pisikese eessõna kirjutas.

Lugemislektüürist kõneldes ütleb ajaloolane, et jääb oma valikus truuks 
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 Loomingu Raamatukogule, nimetades seda kvaliteedimärgiga sarjaks. Pealegi 
on sarja eeliseks väike formaat, mis võimaldab alati mõnd raamatukest kotis 
kanda. Üheks oma lemmikteoseks peab Vseviov Günter Grassi „Plekktrummi“, 
mis ilmus Saksamaal 1959. aastal ja mille lavastas Eestis noorsooteater esieten-
dusega veebruaris 2023. Vaadanud hiljuti seda lavastust ja pidades seda väga 
heaks, lausub ta, et nüüd on tekkinud tahtmine raamatut uuesti lugeda. 

Lähiaja tegemistest rääkides tunnistab David Vseviov, et upub viimasel ajal 
jooksvatesse ülesannetesse, ta on kirjutanud viimase paari kuu jooksul ei teagi 
täpselt kui palju sissejuhatusi või järelsõnu raamatutesse, mis puudutavad Vene-
maad. Äsja ilmus Hannah Arendti „Eichmann Jeruusalemmas“ David Vseviovi 
pika sissejuhatusega. 

Ka raadiosaadete tegemine võtab oma aja, siis veel loengud ja veel mõned asjad 
ja päevad lähevad, tõdeb ajaloolane ning ütleb, et tahaks ka midagi vallatut teha. 
Midagi sellist, nagu on Moritza sõnaraamat ja elulugu. 

Küsimusele, mida Vseviov kõigele tehtule tagasi vaadates oma elutööks peab, 
vastab ta, et eelistab hoopis ettepoole vaadata ning jälgib ka pidevalt maailmas 
toimuvat, eelkõige Ukraina, Iisraeli ja Gaza sündmusi. 

Annika Poldre

Eesti kunstiakadeemia professor David Vseviov, saade „Vita brevis: Vandenõu“.  
Foto: Ülo Josing / ERR
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Aasta lasteaiaõpetaja 2023
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
lasteaia muusikaõpetajana

Kätlin Vaher

Foto: Christian Johannes Kask
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SÜDAMEGA ÕPETATUD MUUSIKASÜDAMEGA ÕPETATUD MUUSIKA

2023. aasta tõi Põlva lasteaia Pihlapuu muusikaõpetajale Kätlin Vaherile kaks suurt 
tunnustust – ta pälvis nii oma maakonna kui ka Eesti parima lasteaiaõpetaja tiitli. 

„Kätlini mängulised, mitmekülgsed ning rõõmuloovad muusikategevused pane-
vad helisema nii lapse kui täiskasvanu hingeviisid,“ märgib lasteaia direktor 
Kaire Hääl.

Noor õpetaja panebki hingeviise helisema ja avab muusikamaailma nii oma 
tundides, lasteaia ja maakonna pidudel kui ka ise laule luues ja koguni viit pilli 
mängides.

Millised näevad välja teie muusikatunnid? 

Minu väljakutse on südamega õpetatud muusika. Muusikatund ei tohi lasteaias 
kindlasti olla midagi sunduslikku. Lastel peaks olema äratundmine, et seal on 
vahva. Muusikatundides areneb kõne, keelelised oskused, tähelepanu, sotsiaalsus 
ja muusikalised võimed. Muusika võrdub õnnehormooniga. Õnnelik laps õpib 
ju palju kiiremini. Minu tundides õpivad nad teistega koos olema ning ennast 
väljendama, muutuvad julgemaks. Julgustan last laulma ka üksi, näiteks suure-
mas grupis enda nime üksi laulma. Palju tuleb innustada ja last kiita.

Muusika arendab lapse emotsionaalset intelligentsust. Tunnis on palju mängu-
lisi momente: paneme mõne mängulooma magama, laulame, tantsime temaga 
ja teeme pai. See õpetab hoolima ja märkama kaaslast enda kõrval ja arendab 
koostegutsemise oskusi.

Minu tund algabki tervituspaiga, laulan lastele ja teen pai. See on väga tähtis, 
et tekiks turvatunne ja hoolimine. Õpime laule, pillimängu, teeme ka orkestrit, 
tantsulist liikumist, rütmiharjutusi. Proovin, et tunnid oleksid rõõmsad, mängu-
lised ja vahelduvate tegevustega, et oleks põnev ja lapsed ei väsiks ära. 

Klaveri taga olen vähe, enamiku ajast laulan, tantsin ja liigun nendega koos. 
Teen poplauludest uusi versioone ja kohandan lasteaia tasemele. Tunni lõpetan 
vaikuseminutiga, kus lapsed kuulavad, patjadel pikali, vaikset instrumentaal-
muusikat ja igaüks saab pai. Nad rahunevad päeva ja muusikatunni tegevustest, 
mõtlevad ilusaid mõtteid. See on aeg iseendale.
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Foto: erakogu

Lõimite muusikasse ka matemaatikat, arendate keelt ja kõnet.  
Kuidas seda teete? 

Kasutan Orffi pedagoogikat − lapsed saavad oma loovat energiat avada laulu, 
pilli mängu, kõnetekstide, draamaelementide, liikumise ja improviseerimise 
kaudu. Teeme rütmis lugemist ja matemaatilist loendamist. Näiteks võtame 
kõlapulgad ja koputamise ajal loendame: 1-2-3-4 ja 1-2-3-4. Tekib sisemine 
meetrumi tunnetus. Rütmi ja tantsudega arendab muusika väga palju lapse 
matemaatilisi võimeid. 

Keelt ja kõnet arendame muinasjutte jutustades koos pillilugude, laulude ja 
liikumisega.

Kas tunnete andekad lapsed juba paari-kolmeaastaselt ära?

Jah, andekad lapsed paistavad ikka ruttu silma. Vahel võib olla nii, et laps peab 
väga hästi viisi, aga suurele lavale minemiseks on veel häbelik. Siis vajab ta aega, 
et muutuda julgemaks ja enesekindlamaks, temaga tuleb tegelda individuaalselt. 
Korraldame oma lasteaias laulupäevi ja anname esinemiskogemuse. Julgustan 
last ja ütlen, et olen tema kõrval. Ta ei tohiks tunda hirmu ja halbu emotsioone. 
Laululast ei tohiks iialgi maha teha ega temaga kurjustada. 
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Laulmine on oma emotsiooni väljendus ja suhtlemisviis, see on meie hinge 
kodeeritudja palju sügavama tähendusega, kui arvame. Muusika on ilus ja puhas. 
Kui laulame, jagame oma tundeid teistele. 

Kui töötasin koolis, siis nägin tihti sildistamist õpetajate poolt: sina ei lähe lavale, 
sina lähed; sina ei oska laulda, sina oskad. Minu meelest on selline tegevus 
vale. Kõik lapsed peaksid saama võimaluse oma sõpradega lavale minna, et 
koos laulda. See kasvatab enesekindlust ja rõõmu, hoolimist, heatahtlikkust 
ning ühtsustunnet. 

Kas suudate ka need, kel elevant kõrva peale astunud, panna kaasa 
tegema?

Kindlasti! Väikelapse jaoks peab muusikatund olema tore ja meeldiv kogemus. 
Kõiki peab julgustama. Muusika on emotsionaalne vitamiin. Seda peab olema 
igas lapses! 

Kas erivajadustega lapsed vajavad teistsugust lähenemist?

Nad vajavad individuaalset lähenemist. Suuremas grupis ei talu erivajadusega 
lapsed lärmi ega valju muusikat, vaid tahavadki hoopis vaikuseminuteid. 

Erivajadustega lastele koostavad rühmaõpetajad koos tugispetsialistidega indi-
viduaalse arengukava, mille järgi on mul kohustus lapsega ka muusikaliselt 
tegelda. Kohandan tavaõppes kasutatavad materjalid ja meetodid sobivaks. Loon 
sooja ja toetava õhkkonna. 

Igas lasteaias on palju pidusid. Kuidas neid ette valmistate? 

Pidusid ja tähtpäevi on tõesti palju. Minu soov on, et peod ja laulud ei tohiks 
korduda. Muusikamaailm on lai, Eesti muusika on väga ilus ja mitmekesine. 
Peo teemale vastavalt valin laulud, tantsud ja tekstid. Ettevalmistamisel teen 
koostööd rühmaõpetajatega. Igal muusikul on oma käekiri, nii ka minul. Minu 
peod algavad südamliku lauluga, mida tavaliselt esitan ise. Sellega loon hubase 
õhkkonna. Siis on laste esinemise kord. Nad mängivad pille, laulavad, tantsivad 
ja musitseerivad ka koos vanematega. Iga vanem vaatab alati oma last ja tunneb 
tema üle uhkust. 

Lasteaia ühisüritustel olen võtnud kanda mingi tegelase rolli. Aastate vältel olen 
olnud Sipsik, võlur, kuusk, päkapikk jt. Enda uude rolli panek on päris põnev 
kogemus. 

Kui mõnel kolleegil on sünnipäev, siis ei puudu sealt kunagi laul ja tants. Isegi 
pille oleme kõik koos mänginud. See liidab meid ja tekitab koduse tunde. Sel 



426

aastal loome oma naiskoori Pihlapiigad ja läheme Põlvasse Uma Pidole. See 
paneb hinge särama. 

Ise mängin kitarri, klaverit, akordionit, kannelt ja ukulelet. Kasutan töös kõiki 
pille. Kitarri õpetas mulle isa, kui olin 11-aastane. Praegugi käin palju esinemas, 
end ise kitarril saates. Ukulelet õppisin ise, see on tore pill lasteaias mängida. 
Mul on roosa ukulele. Lastele väga meeldib seda vaadata ja kuulata ukulele 
rahustavat kõla. 

Kas olete ka vanemad pannud musitseerima?

Minu lapsevanemad on pilli mänginud, tantsinud, laulnud. Isad said emadele 
laulda ja emad isadele tantsida. Lapsevanematel on tore ütlus: „Hakkab jälle 
pihta!“ See on öeldud mõnusa huumoriga. Nad teavad, et tuleb kõik muusika-
lised väljakutsed täita!

Alguses ei olnud kaasamine sugugi lihtne. Aga mida aasta edasi, seda julgemad 
nad on ja harjutakse, et ka vanemad peavad oma lastele esinema. Näen nende 
silmades uhkust ja au, et neid kaasatakse ja väärtustatakse. Ka lastel on põnev 
oma vanemaid laulmas ja tantsimas näha. 

Koolis töötades panin isadepäevaks kokku päris toreda ansambli, kitarristist 
tromboonimängijani. Aplaus oli võimas ja uhke.

Kätlin Vaher on kehastunud võluriks. Foto: Pihlapuu lasteaed
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Miks on muusika tähtis?

Muusika on tunnete keel. Oled kurb või rõõmus, alati süda laulab ja hing täitub 
armastusega. Muusika kaudu tunnen, et saan oma mõtteid ja pingeid vabastada. 
Kirjutan ka ise muusikat. Olen korduvalt lauldes nutma puhkenud. Laulan vist 
nii hingest, et katkestan laulu ja tunnen, kui ilus paik on maailm! 

Kõige suurem on muusiku rõõm, kui tema muusikat kuulatakse ja hinnatakse. 
Möödunud suvel hakkasin tegelema ka näitlemisega Lutsu teatris Põlvamaal. 
Esietendus Olavi Ruitlase lavastus „Turg“, sain võimaluse olla muusikaline 
juht. Kirjutasin etenduse jaoks kolm laulu, nii viisi kui sõnad. Pärast etendust 
tulid inimesed minu juurde ja saadeti ka kirju, et minu laul lummas neid nii, 
et nende maailmapilt muutus ja nad tunnevad end parema inimesena. See on 
üks suurimaid komplimente, mis mulle elus tehtud on. See puudutas mu hinge 
kõige erilisemalt. 

Kas muusikatunnis on õpetajal ka kurvastamiseks põhjust?

Ei ole olnud. Lapsed teevad südame rõõmsaks ja annavad positiivse laengu. 
Muusika on rõõm ja mul ei ole midagi selle vastu, et saan päevad läbi laulda 
ja rõõmu tunda. Loomulikult on hetki, kui tunnen, et olen vaimselt väsinud. 
Siis räägin lähedastega, poetan mõne pisara ja hakkab kergem. Kindlasti ei vii 
ma oma tundidesse muresid kaasa. Lapsed ei tohi mind näha kurja, pahase või 
kurvana. Muusikaõpetaja Kätlin võiks nende silmis jääda rõõmsameelseks, 
lahkeks ja hoolivaks õpetajaks, keda on tulevikus hea meenutada. 

Olete mitu aastat töötanud korraga kahes lasteaias. Kuidas jõuate?

Kui aus olla, siis ei jõuagi. Sügisest loobusin väiksema koormusega Tilsi laste-
aiast. Tundsin, et ei suuda end kahe maja vahel jagada. Tundide andmine ei 
olnudki probleem, pigem üritused, peod ja nende kattumine. Oli päevi, kus 
oli mitu kontserti päevas, ühest kohast teise sõitmine võttis oma aja ja väsitas. 

Võtsin vastu otsuse, et pühendun sada protsenti ühele lasteaiale. Tahan teha 
head asja, et mul oleks aega kõigile. Põhjus, miks otsustasin minna tööle kahte 
lasteaeda korraga, oli tegelikult muusikaõpetajate puudus. Kurb oli mõelda, 
et lastel ei olegi muusikat. Õnneks lahenes kõik hästi, teine lasteaed sai uue 
muusikaõpetaja. 

Kuidas teist sai lasteaiaõpetaja?

Minu muusikutee algas juba nelja-aastaselt, kui hakkasin väiksematel lavadel 
laulma. Muusikat oli meil Orava lasteaias ja koolis palju: folklooriansamblid, 
mudilaskoorid, lastekoorid. Osalesin kõikides! Muusikakoolis ma alguses ei 
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käinud. Pärast põhikooli suundusin õppima Värska gümnaasiumisse ja kuna 
seal oli muusikakool, asusin õppima klaveri erialale. Muusikakool andis ka palju 
hoogu ja läksin edasi õppima Tartusse Heino Elleri nimelisse muusikakooli. 
Lõpetasin kooridirigeerimise eriala, sain kolmanda astme koorijuhi tunnistuse. 
Seejärel läksin aastaks õppima Põhja-Soome Oulusse. Juhatasin seal kiriku-
koori, käisin hääleseadetundides ja kogesin teise riigi muusika keelt. Muide, 
töötasin enne seda kümme aastat Vastseliina kirikus organistina. Eestisse tagasi 
 tulles asusin õppima Eesti muusika- ja teatriakadeemiasse muusikapedagoogika 
erialale, sain sealt bakalaureusekraadi. Tegin katsed magistriõppesse Viljandi 
kultuuriakadeemiasse ja sain sisse, aga töö kõrvalt ei jaksanud koolis käia ja 
loobusin. Kindlasti soovin magistrikraadi ruttu ära teha. 

Olen töötanud ka põhikooli muusikaõpetajana, aga sain peagi aru, et minu süda 
kuulub ikka lasteaialastele. Minu koht on siin. Panin selle mõtte kirja ka oma 
laulu: 

„Laulab, hing mul laulab − kodumaast, sünnimaast. 
Olen mõelnud kaua, kas mu koht on siin? 
Olen ma otsinud kaua? Jah, mu koht on siin!“

Sirje Pärismaa

Tähtede lava finaal 
2023. aastal,  
Kätlin Vaher solistide 
Thor Tristen Alasepa 
ja Ita Kihoga.  
Foto: Aariel Alasepp
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Kätlin Vaher

Sündinud 15. mail 1990 Oraval

1997  Orava põhikool

2006  Värska gümnaasium

2010  Heino Elleri nimeline Tartu muusikakool    
  (kooridirigeerimine)

2015  Eesti muusika- ja teatriakadeemia (BA)

2005–2015 Vastseliina Katariina koguduse organist

2010–2011 Kanepi noortekeskuse kitarriõpetaja 

2019–2021 Parksepa keskkooli muusikaõpetaja

2020–2023 Tilsi Muumioru lasteaia muusikaõpetaja 

2023–...  Põlva lasteaia Pihlapuu muusikaõpetaja



Aasta klassiõpetaja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste suunamisel ja nende arengu toetamisel 

Kati Tuulis

Foto: Christian Johannes Kask



431

KATI TUULIS JUURUTAB ÜLDÕPETUST JA VEPA-TKATI TUULIS JUURUTAB ÜLDÕPETUST JA VEPA-T

„Miks ma tahan hommikul nii väga kooli tulla? Sest ma tean, et mind ootab 
ees imeline koolipäev koos imelise õpetajaga.“ Saku gümnaasiumi õpilase kiri 
õpetaja Katile. 

Haridustöötajate pidulikul tunnustamisel 2023. aasta sügisel öeldi publikule, 
et aasta klassiõpetaja tiitliga pärjatud Kati Tuulis on erakordne õpetaja. Pole 
kahtlust, et erakordseid õpetajaid on Eestis omajagu, seetõttu oli huvitav uurida, 
mis konkreetselt on seekordse aasta klassiõpetaja eripära. Repliigina olgu siin 
öeldud: käesolevale kirjatööle allakirjutanuna lisan Kati Tuulise omadustele ka 
vastutulelikkuse, kuna ta nõustus libedate teeolude kiuste Tallinna sõitma, et 
oma tegemistest ja arvamustest rääkida. 

Teadsin, et Kati Tuulis on Saku gümnaasiumi 3.g klassi õpetaja. Tema meetod 
on üldõpetus ja ta lähtub põhimõttest, et lastel peab olema tunnis tore. Õpetaja 
teine väga oluline põhimõte on, et pingutama peab õpilane, mitte õpetaja. Ja 
kolmas, et õpilased peavad õppima ka üksteiselt. 

Lapsest saati õpetaja

Selgub, et tema mõlemad vanemad olid õpetajad ja ta teadis juba viienda klassi 
õpilasena, et ka temast saab õpetaja. Niisiis oli pärast keskkooli valik selge 
ja kindel, ta ei kaalunudki õpetajahariduse kõrval muid variante haridustee 
jätkamiseks. Nüüdseks on ta töötanud õpetajana 23 aastat – muljetavaldav aeg 
noore inimese jaoks!

Teame, et tänapäeva Eestis valitseb suur õpetajate puudus ja kaadri voolavus 
on suur. Õpetajaskond vananeb ja karjääripöörajad, kes asuvad õpetajatööle 
teistest valdkondadest, ei pea pahatihti koolis kaua vastu. Kati Tuulise teada 
on jäänud õpetajaks kolm-neli inimest kahekümne viiest, kellega ta Haapsalus 
ühel kursusel tudeeris. Saku gümnaasiumisse värvati käimasoleval õppeaastal 
pea poolsada uut inimest.  

Haapsalu kolledžisse astus ta isa soovitusel. Üheksateistaastasena hakkas ta 
tudeerimise kõrvalt Risti koolis inglise keelt õpetama, kuna inglise keele õpetajat 
oli hädasti vaja ja Kati oli käinud Tallinna 21. koolis inglise keele eriklassis. 
Ta meenutab, et osa tema õpilastest olid noorest õpetajast vaid veidi nooremad, 
17-aastased. 
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Südamelähedaseks osutus talle siiski klassiõpetaja kutse. Peagi täitub tal  
15. töö aasta klassiõpetajana Saku gümnaasiumis. Ülikoolidiplomi ja Sakus 
tööle asumise vahele mahub töö mitmes teises koolis, ikka õpetajana. Ka Saku 
gümnaasiumis õpetab ta lisaks põhierialale kolmandale ja neljandale klassile 
inglise keelt. Ta on valitud ka Saku gümnaasiumi aasta kolleegiks.

Haapsalust sai ta enda sõnul oma tööks väga hea metoodilise põhja. Aastatega 
on aga kogunenud nii palju kogemusi, et nüüd ei lähe tal jalad nõrgaks isegi 
ette valmistamata tundi minnes. „Aga mulle meeldib, kui ma täpselt tean, mida 
ma teen ja mis järjekorras,“ tunnistab ta siiski. „Metoodikat olen muutnud selle 
võrra, et kui varem õpetasin aineid eraldi tundidena, siis nüüd üldõpetusena.“  

Kati Tuulis annab algklassiõpilastele kõiki tunde peale muusika ja liikumis-
õpetuse. Ta tunnistab, et talle meeldib õpetaja autonoomsus, mida Eesti 
õppekavad ja -korraldus ka võimaldavad – autonoomsus võimaldab tal õpetada 
lapsi omaenda, järeleproovitud ja hästi toimiva metoodika järgi. „Muidugi järgin 
õppesisu, sest kõige tähtsamad on õpitulemused,“ lisab ta. „Mul ei ole tunniplaan 
jäigalt ette kirjutatud, tundide ülesehitus on paindlik. Tulemustel hoian pilku 
tihedasti peal ja vaatan, et kõik eesmärgid saaksid saavutatud.“ 

Kati Tuulis koos oma klassiga. Foto: erakogu
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Koolipäev algab Saku gümnaasiumis kell 8.30, õpetaja Kati lemmikpäev on 
reede, sest siis on tal neli tundi järjest oma klassiga. Igaks päevaks on planeeritud 
eraldi eesti keele, matemaatika ja inimeseõpetuse osa üldõpetuses – et igasse 
nädalasse mahuks teatud arv ainetunde. 

Üldõpetuse meetod ja aktiivõpe

Üldõpetus tähendab üldjoontes seda, et ühte ja samasse tundi on põimitud kokku 
mitu lühikest ainetundi. Tund koosneb n-ö osatundidest, mille pikkuseks on 
15–20 minutit, igale osatunnile järgneb liikumispaus. Näiteks võib tund alata 
eesti keele osatunniga, kus õpitakse kirjavahemärke. Järgneb liikumispaus, 
kus riputatakse kujuteldavat pesu liiga kõrgel asuvale pesunöörile. Lastel tuleb 
natuke hüpata. Järgneb kunstitund, kus õpilased peavad etteantud ringidest 
joonistama pildi. Fantaasia ergutamiseks on lapsed varem lugenud Piret Raua 
raamatut „Heasüdamlik ring“. Olgugi et ringid on kõigile ette antud ühesuguse 
skeemina, tulevad õpilaste pildid väga erinevad välja.

Järgmise liikumispausi idee tuleb õpilaselt: „Teeme mister Beani kätekõverdusi!“ 
Kogu klass hakkabki vastu seina toetudes kätekõverdusi tegema, algul kahe 
käega, siis kaheksa sõrmega ja lõpuks ka üheainsa sõrmega – et sein ümber ei 
läheks. 

Pärast kätekõverdusi jõutakse tagasi kirjavahemärkide juurde. Järgneb loodus-
õpetus, vaadatakse loomade jalgpalli multifilmi ja seejärel määratakse loomaliike. 
Edasi tuleb matemaatika, teemaks korrutustabel. Õpilased näitavad vastuseid 
numbrikaartidega. 

Pärast matemaatikat tantsitakse video järgi. Lapsed lausa vihuvad tantsu.

Kui õpetaja näitab klassi ees suurel ekraanil uue teema slaide, istuvad õpilased 
põrandale ja mõned heidavad isegi pikali, et teksti oleks paremini näha ja samal 
ajal oleks vaba ja mõnus olla. Lapsed oleksid justkui huviringis. Aga miks ei 
võikski lapsed tunda ennast tunnis sama vabalt ja mõnusalt nagu huviringis? Ja 
huvi tunnevad kõik lapsed. Nad loevad uut teksti tähelepanelikult ja kommen-
teerivad seda ning nalja saab ka.

Siis saadab õpetaja Tuulis osa lapsi õppima koridori. Nad peavad koridoris 
mitmekesi ühe tabeli ära täitma ja siis klassi tagasi tulema. Lapsed istuvad kori-
doripõrandal ringis, algul on natuke üksteisest ülerääkimist, aga siis palub üks 
õpilastest vaikust ja teeb ettepaneku, et kõik ütlevad üksteise järel, missugused 
lahtrid on neil tabelist juba täidetud ja mis nad sinna on pannud. 

„Tunnid on mängulised, mul ei ole ühegi klassiga olnud distsipliiniprobleemi,“ 
räägib klassiõpetaja. „Kui luban näiteks töölehte täita koridoris, panen taimeri 
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tööle. Kui aeg saab täis ja kell hakkab piiksuma, tulevad nad tagasi. Eks esi-
mesest klassist peale tuleb reeglid paika panna. Praegu töötan oma kolmandas 
klassis nagu puhkekodus.“ 

Õpetaja rakendab tundides paaris-, rühma- ja meeskonnatööd, talle meeldib 
 jälgida, kuidas lapsed suudavad rollid ära jagada. Ja kuidas kujuneb vastutustunne.

Üldiselt saavad ülesande rühmad, mitte üksikud õpilased. Kui rühmad saavad 
ülesande, siis panevad nad nagu mälumängus pead kokku ja arutavad, mis võiks 
olla õige vastus – pingutavad. Ühesõnaga, õpilaste grupile tekib eestvedaja. 
Järelikult on nad varemgi niimoodi grupina õppinud. Edasi saab oletada, et need 
lapsed ei õpi ainult õppeaineid, vaid ka üksteiselt õppimist ja üksteise õpetamist.

Tinglikult võiks õpetaja Kati Tuulist pidada  mängujuhiks, kuid teda on nimetatud 
ka suunamudijaks. Ta annab suuna kätte ja siis peavad õpilased ise lahenduse 
leidma.

Siiski saavad õpetaja Tuulise õpilased igas tunnis ka individuaalseid ülesandeid. 
Kui muidu ütleb õpetaja, et küsi naabri käest, kui maha jäid, siis individuaalse 
töö puhul rõhutab ta, et see tuleb teha täiesti iseseisvalt. 

Niisiis võib olla ühes ja samas tunnis neli-viis teemat järjest ja neid ei pea tingi-
mata õppima klassiruumis laua taga istudes. Üldõpetuse kohta tehtud uuringud 
on näidanud, et kui õppija peab vahepeal midagi muud tegema ja siis eelnevat 
uuesti meelde tuletama, jääb see talle kokkuvõttes paremini meelde.

Õpetaja Tuulis ütleb, tema tundides mingit kaost või segadust ei teki, üleminek 
ühelt teemalt teisele on väga selge. Näiteks annab ta õpilastele VEPA märkidega 
teada, kui peab klassis valitsema hiirvaikus, et kõik kuuleksid, mida järgmisena 
õppima hakatakse. Õpetaja Tuulis loeb ka kümnest üheni – selle ajal jooksul 
peavad õpilased eelmise teema materjalid sahtlisse panema ja uued välja võtma.

VEPA on käitumisoskuste mäng, mis ühendab töövõtteid ja elemente, mille 
eesmärk on arendada laste võimet kontrollida oma reaktsioone ja analüüsida 
oma käitumist. VEPA mäng aitab õpitegevusi mänguliselt läbi viia. Mängu ajaks 
valib õpetaja sobiva tunnitegevuse, määrab aja, jaotab klassi meeskondadesse ja 
lepib õpilastega kokku sobivas ning sobimatus käitumises selle tunnitegevuse 
ajal. Mängu ajal jälgib õpetaja laste käitumist ja märgib ebasobiva käitumise 
ilminguid (spleeme) meeskondade kaupa. Kui mäng on läbi, siis analüüsitakse 
toimunut ning võitnud meeskonnad saavad preemiaks „memme viguri“. See on 
enamasti mõni lõbus liikumispaus.

Mängu saab edukalt integreerida mistahes tunnitegevusi, nt iseseisvat tööd, 
klassi küsitlemist, paaristööd jne. Mängu kaudu õpivad lapsed kohandama oma 
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käitumist vastavalt olukorrale, sest VEPA mäng matemaatikatunnis ja jalg-
palliturniiril on kaks eri asja.

„VEPA on minu klassi lemmikmäng,“ teatab õpetaja Kati. „Selle juures on 
tähtis hea märkamine, meil on kord nädalas kiiduneljapäev, igaüks peab kahele 
klassikaaslasele kiidu kirjutama.“

Üldõpetuse juurde käivad ka elulähedased projektid, näiteks matemaatikas on 
läbi viidud remondiprojekt, mille käigus õpilased mõõtsid klassi seinad üle, 
arvutasid pindala välja, vaatasid värvipoes värvide hinnad järele, arvutasid, 
mitu kilo värvi on vaja klassi ruutmeetrite värvimiseks osta jne. Seejärel arvu-
tati välja, kui palju kiiremini saaks värvimistöö tehtud, kui seda tehtaks kahe 
brigaadina. Teine suurem ettevõtmine oli prügiprojekt. Õpilastega sõlmiti prügi-
koristamise leping. Nad tegid töö ära ja arvestasid välja, kui palju selle eest 
tasu saab. Saadud raha eest valmistasid nad vanematele õhtusöögi. Selleks tuli 
välja arvutada, missuguseid toiduaineid ja kui palju saab prügi koristamisega 
teenitud raha eest osta. 

Märkimisväärne ettevõtmine oli ka sügislaat. Kati Tuulise 3. klass mängis kogu 
laada eelnevalt matemaatika teema all klassis läbi: kuidas oma kaupa viisakalt 
pakkuda ja ostjatega suhelda, kuidas raha üle arvet pidada jms. Harjutamine 
kandis head vilja, sest laadal müüdi kogu omavalmistatud kaup maha.

Üldõpetuse metoodikat on Kati Tuulis rakendanud oma tundides kuus aastat. 
Ta tutvus sellega Jüri gümnaasiumis, kus kolleegidel külas käidi.

Lapsed on tööhoos, õpetaja jälgib. Foto: erakogu
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Saku gümnaasiumis kasutab üldõpetuse meetodit viis õpetajat: kolm kolmanda 
ja kaks teise klassi õpetajat. Kolmanda klassi üldõpetajad valmistavad oma 
tunde ette üheskoos. Igaühel on oma valdkond, mille eest ta vastutab, valminud 
materjale jagavad nad omavahel.

Töökoormus ja taastumine

Nädala tundide ettevalmistamise päev venib tihtipeale südaööni. Kati Tuulise 
sõnul on see tema valik – ta tahab kogu nädala ühe hooga ära planeerida. Selle 
eest on tal nädalavahetus täiesti vaba – siis ei tee ta arvutit lahtigi. Ja esmas päeval 
kooli minnes on ta alanud nädala tegevused juba süsteemselt läbi mõelnud.

Töökoormusest rääkides selgitab ta, et tal on 25 kontakttundi pluss klassijuhataja-
tund. Peale selle on ta algõpetuse õpetajate koostöö juht (koosolek on korra 
kuus), VEPA koolimentor, kes viib läbi ühiseid VEPA üritusi (nt VEPA päev 
koolis), mentoriks kahele alustavale VEPA õpetajale (käib regulaarselt tundi 
vaatamas, nõustab, vaatab, kuidas VEPA-t rakendatakse). Koostöökoja juhina 
osaleb ta kooli laiendatud juhtkonna koosolekul. Ta on osalenud kooli arengukava 
väljatöötamisel. Õpetajatel kulub omajagu aega lastevanematega suhtlemisele. 
Ta tunnistab, et selline koormus ei ole vastavuses õpetaja praeguse töötasuga. 

Foto: erakogu
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Pere ja koeraga armastab ta matkamas käia, see ongi tema peamine akupank, 
mille ammutamiseks kuluvad nädalavahetused. On käidud läbi Eesti erinevaid 
piirkondi – looduses, kultuurimälestistega tutvumas. „Enne, kui kuhugi lähen, 
uurin paiga ajalugu ja eripära,“ rõhutab ta. „Alustasime Eesti mõisate avastamist, 
nüüd käime läbi maakondade kaupa. Peale selle loen palju, lugemine aitab ka 
tööst välja lülituda. Ja muidugi suvi. Meil on suvila mere ääres.“

Iga laps on armas

Õpetaja Kati oskab olla lapsemeelne ja mänguline, näidates, et õppimine saab 
olla huvitav, lõbus ja nauditav. Tema kohta on öeldud, et ta on ka väga salliv ja 
empaatiline. Ta ise tunnistab, et saab lastega hästi läbi ‒ iga laps on talle armas. 
Ta suudab alati süveneda õpilaste vajadustesse ja muredesse, oskab seletada 
sõnadega, millest laps aru saab. Ta tunneb kõiki oma klassi õpilasi põhjalikult. 
Ka tema endised õpilased, praegused üheksandikud, käivad vahetundidel tema 
juures juttu ajamas, südant puistamas. Nad on korraldanud tema praegusele 
klassile klassiõhtuid. 

Ta ütleb, et on teadlik õpetaja rollist ja selle mõjust õpilastele. Seega on ta 
eeskujuks viisakas suhtlemises, aktiivses osaluses, ta tahab, et tema õpilastest 
kasvaks head inimesed. 

Õpetaja arutleb noortega oluliste teemade üle ühiskonnas, pelgamata ka tõsi-
seid teemasid, näiteks pereliikme surm, sõda jms. Ta lõimib elulised teemad 
õppe ainetega ning toob näiteid enda isiklikust elust. Ta räägib nendega elust 
üldisemalt … Lapsed tulevad aruteludega kaasa, tahavad palju rääkida. „Olen 
proovinud luua keskkonna, kus lapsed julgevadki rääkida, oma arvamusi välja 
öelda,“ ütleb klassiõpetaja. „Muidugi tuleb ette ka vaidlusi ja erimeelsusi.“ 

Kord tuli tema klassi nädalaseks prooviajaks probleemse käitumisega teise klassi 
poiss, kes andis nädala lõpus teada: „See oli minu elu kõige ilusam koolinädal.“ 
Poiss pandi võõrasse keskkonda ja ta tundis end seal hästi! Nüüd õpibki ta 
Kati Tuulise klassis. Nii et kunagi ei või täpselt ette teada, milline keskkond, 
seltskond või metoodika lapsele sobib. Samas tunnistab kogenud ja tunnustatud 
klassiõpetaja, et tal on küll hea kogemus ühe õpilasega, aga tal pole piisavalt 
oskusi ja aega, et tulla toime klassis, kus on korraga mitu erivajadustega last. 
Sellises olukorras võib probleemse või erivajadusega lapse olukord veel halve-
maks muutuda.

Tal on klassis 21 õpilast ja see on tema hinnangul optimaalne. 

Heiki Raudla
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Kati Tuulis 

Sündinud 8. detsembril 1981 Tallinnas

1988 Tallinna 44. keskkool

1992 Tallinna 21. keskkool

2004 Haapsalu kolledži (Tallinna ülikooli filiaal) diplom,  
 (praegu võrdne magistrikraadiga)

2020 Tallinna ülikool, haridusjuhtimine (MSc)

Töökäik

2002 Risti põhikool

2005 Viimsi keskkool

2009 Saku gümnaasium

Magistrikraadi omandades tundis Kati Tuulis, et pere ja täiskoormusega õpetaja-
töö kõrval on enda akadeemiline täiendamine väga koormav. Samas pooldab 
ta elukestvat õppimist ja leiab, et õpetajal oleks vaja enesetäiendamiseks vaba 
aega, piisaks kasvõi tasustatud enesetäiendamise tunnist nädalas. 

Kui ta paar kuud pärast üldõpetuse rakendamist lastevanematelt tagasisidet küsis, 
siis oli südantsoojendav lugeda, et vanemad on rahul ‒ nad olid märganud, et 
lastel on vähem koolistressi. 





Aasta klassijuhataja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste individuaalse ja sotsiaalse arengu  
toetamisel ning õiglase ja hooliva suhtumise 
eest õpilastega suhtlemisel

Elve Mäekivi

Foto: Christian Johannes Kask
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HINGELT KEEMIK, AGA ENNEKÕIKE ÕPETAJAHINGELT KEEMIK, AGA ENNEKÕIKE ÕPETAJA

„Elve on lahke, õiglane ja alati abivalmis. Oskus õpilastega suhelda tähendab 
muu hulgas head huumorit klassiruumis.“ Elve Mäekivi õpilased.

Lagedi kooli õpetaja ja aasta klassijuhataja tiitliga pärjatud Elve Mäekivi klassi-
ruum on õpilasi täis ka vahetundidel. Mängitakse kaarte, vesteldakse ja tehakse 
nalja ning seda koos õpetajaga, sest Elve Mäekivi on oma õpilastele palju enamat 
kui õpetaja.

Tal on oma koolis suur roll nii aineõpetaja kui ka klassijuhatajana. Ta õpetab 
keemiat, füüsikat ja matemaatikat, lööb kaasa ülekoolilistel üritustel, juhendab 
klassikollektiivi esinemisi, kaunistab koos lapsevanematega pidulike sündmuste eel 
klassiruumi ning korraldab õppekäike ja ekskursioone. Ja see ei ole kaugeltki kõik. 

Ta julgeb seista oma õpilaste eest, proovib alati leida õiglasi lahendusi, mis 
kaitseksid olukorras kõiki osapooli. Ta on võtnud endale eesmärgiks, et kõik 
õpilased omandaksid õppeained edukalt, mistõttu on tema tundides alati mõnus 
töömeeleolu. Õpilastes suudab ta tekitada huvi õppimise vastu, sest tundides 
on fookus koostegemisel.

Õpilased on teda korduvalt valinud lemmikõpetajaks, kuigi ta õpetab keerulisi 
õppeaineid. 2022. aasta kevadel valiti ta lisaks Lagedi kooli aasta klassijuha-
tajaks ja aasta aineõpetajaks.

„Natuke kummaline mõelda, et ma sel õppeaastal klassijuhataja ei ole. Kuid hea 
meel on tõdeda, et meie kooli juhtkond väärtustab klassijuhatajate pingutusi, 
võimaldades sellest rollist vaheaastat või lausa mitut oma vaimse tervise tassi 
täitmiseks,“ teatab ta nüüd. 

Millised on klassijuhataja tööd paberil, mida tuleb teha juurde? 

Ametijuhendi järgi on klassijuhataja tööülesannete loetelu pikk (vt kirjatüki 
lõpus). Sellele lisandub vabatahtlik töö.  

„Loon päriselt õpilastega kontakti ja häid suhteid, õpin neid tundma. Võiks ju 
vahetundides klassiukse lukku keerata ja öelda põhjenduseks, et õpetajal on ka 
vahetund. Kuid mulle meeldib see melu minu ümber. Minu jaoks on oluline, 
et õpilastel on ka vahetundidel koht ja inimene, kelle juurde tulla niisama juttu 
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ajama, nalja tegema, kaarte mängima või n-ö ventileerima oma koolipäeva tege-
misi. See kõik toimus, kui olin klassijuhataja ning võin ausalt välja öelda, et ka 
nüüd, kui ma klassijuhataja ei ole, veedavad vähemalt pooled vahetunnid, kui 
mitte rohkem, nii 8. kui ka 9. klasside õpilased, kellele ma praegu põhiliselt 
keemiat ja füüsikat õpetan, minu juures klassis, minuga. Ja seda väga tihti ka 
pärast tunde, kui konsultatsioonide ja järelevastamiste aeg on möödas. Ehk 
kella nelja ajal.

Õpilastele meeldib, et õpetaja ei hakka kohe õpetama ja näpunäiteid jagama, vaid 
esmalt lihtsalt päriselt kuulab. Ja kui nad soovivad nõuannet, siis nad seda ka 
saavad. Sealjuures pole tähtsust, kas nad räägivad koolielust või hoopis kõigest 
sellest, mis neil kodus toimub, millised suhted on neil oma perega. Arvan, et 
ma praegu, aineõpetajana, tunnen neid õpilasi ilmselt rohkem kui nende endi 
klassijuhatajad. 

Eks neid lihtsaid vabatahtlikke tegevusi ole palju n-ö automaatrežiimil tehtud. 
Kasvõi pakun oma kuludega lastele tunnis komme, küpsiseid, šokolaadi, puu-
vilja või omaküpsetatud kooki, et nende mõte pikal koolipäeval kaasa töötaks 
või et õpilane peaks söögivahetunnini vastu. On juhtunud, et õpilased on kooli 
üritustel või klassis minestanud, sest kasv on õpilastel mingis eas nii kiire, et 
kui hommikul ei sööda või süüakse vähe, jääb toitaineid kehas puudu.

Ka sellistel ühisüritustel, kus minu klassi õpilastel puudub otsene vajadus osa-
leda või esineda, eeldatakse ikkagi, et ma valvan oma laste järele igal ajal, kui 
nad üritust siiski kuulama-vaatama lähevad. Või kui mõni aineõpetaja tahab 
minu klassiga õppekäigule minna, pean ma klassijuhatajana nendega üldjuhul 
kaasa minema. 

Mis juhtuks, kui koolides kaotataks ära klassijuhatajad?

Esmane mõte oleks, et kõik need eelnevalt nimetatud klassijuhataja põhikohus-
tused lasuksid sellisel juhul aineõpetajate õlul lisakohustusena. Tekib küsimus, 
millal siis päriselt ainetunde antakse, kui peab tegelema kõige muuga – info 
edastamise, ürituste korraldamise, vestlustega õpilaste ja nende vanematega. 
Või kui ainetunnis tegeldakse ainetunni teemadega, siis kas aineõpetaja peaks 
oma vabast ajast kõiki neid lisaülesandeid täitma? Igal juhul oleks selle osa 
katmiseks vaja korralikke ümberkorraldusi.

Kuidas luua noortega hea suhe, kaotamata samas autoriteeti õpetajana?

Leian, et õpetamine kui töö ei seisa elust eraldi. Minu jaoks on oluline näidata 
õpilastele, et iga isiksus oma ametinimetuse taga on tähtis. Usun, et mul on liht-
sam pääseda õpilasteni, kui olen päris sada protsenti aus ja otsekohene, näitan 
end inimesena kõikide oma heade külgede ja ka vigadega. 
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Oluline on seejuures lasta olla ka õpilastel nemad ise, lasta neil rääkida oma maa-
ilmavaadetest, väärtushinnangutest, ilma et seda kritiseeritaks. Kritiseerimise 
ja eelarvamuste asemel tuleb õpilastega inimlikult nende keeles suhelda ‒ 
arutleda erinevatel teemadel, mis paistavad neid rõhuvat või huvi tekitavat, näi-
data neile ettevaatlikult, et elu ei ole mustvalge. Lisaks ‒ huumorisoont hindavad 
nii õpilased õpetajates kui ka vastupidi.

Olles aineõpetaja, leian end ikka olukordadest, kus ma ei saa tundi alustada 
enne, kui õpilane on saanud välja öelda selle, mis teda häirib. Või kui õpi-
lane julgeb mulle ka pärast minu tööpäeva Messengeris või Instagramis oma 
muredest- mõtetest kirjutada – mina pean seda normaalseks ja kohati ka vaja-
likuks tegevuseks. Olgugi et nii mõnigi leiab, et see pole eetiline. Mõtelgem 
selles olukorras nii, et meil on väga palju vaimse tervise muredega noori, sel 
õpilasel ei ole võib-olla kedagi teist, kellele oma mure usaldada. Loomulikult 
suhtlen siis temaga ka pärast tööpäeva ametlikku lõppu või õhtusel ajal juba 
kodus olles. Piirid sel suhtlemisel sean mina. Ma tõesti usun, et selliselt need 
head suhted luuakse ning ka autoriteet tekib ja püsib.  

Ma armastan oma tööd just nende ägedate isiksuste pärast, olgugi et vahel on 
see ‒ suhte loomine, õpilaste õpetamine ja kasvatamine ‒ tohutult raske.

Tänapäeval peetakse keeruliseks suhteid lastevanematega. Kas teil on 
suhtlemisel õpilaste ja nende vanematega kindlad reeglid – millal vastate 
telefonile ja kirjadele?

Õpilased võivad mind „tülitada“ põhjendatult kuni minu uneajani. Jah, ma ei 
peaks ilmselt seda lubama ja peaksin õppima ütlema ka ei, kuid ma juba olen 
selline tohutu missioonitundega õpetaja, et tahaks kõiki maailma lapsi aidata, 
kui mul on selleks oskused ja võimalused.  Reaalselt ei ole eriti palju selliseid 
õpilasi, kes tahaks õpetajat hilistel õhtutundidel n-ö tülitada – tavapäraselt kaks-
kolm õpilast, mitte rohkem. 

Lastevanematega lepin alati õppeaasta algul kokku, et ma ei vasta kõnedele 
enne kella 16, sest seni on mul tavaliselt ikka kas mõni õpilane konsultatsioonil-
järelevastamisel või olen mõnel koosolekul, valmistan tunde ette vms. Üldjuhul 
lepime kokku, et põhiline infovahetus käib kirjavahetusena Stuudiumi kaudu ‒ 
juba seepärast, et suuliselt kokku lepitu võib selle melu keskel lihtsalt ununeda. 
Kirjadele vastan samuti pigem päeva lõpus, kuid kindlasti sama päeva jooksul. 
Kui lapsevanem soovib siiski helistada, siis lepime kokku sõnumi saatmises ja 
ma helistan esimesel võimalusel tagasi – vahel ongi see alles kella 17‒18 paiku, 
sest töö ajal ma hoian telefoni hääletuna ja väga tihti ei võta seda enne tööpäeva 
lõppu kotist väljagi.
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Matemaatika, füüsika, keemia … Mis järjekorras te neid õpetama  
hakkasite? 

Keemia ja füüsika ikka esimesena, juba ülikoolis valisin esimeseks aineks kee-
mia ja kõrvalaineks füüsika. Eks ma hingelt olengi rohkem keemik kui füüsik.

Minu teisel tööaastal Lagedi koolis pakuti mulle ka matemaatikaõpetaja kohta, 
sest õpetajatest oli puudus. Seega, et olla ikkagi päriselt pädev selle aine õpeta-
misel, täiendasin end aastatel 2016‒2018 Tartu ülikooli matemaatika ja statistika 
instituudis põhikooli matemaatikaõpetaja lisaerialaga, samal ajal täiskoormusel 
õpetajana tööd tehes. Esmaspäevast reedeni töötasin täiskoormusel, laupäevad 
ja pühapäevad veetsin Tartus õppides. 

Nüüd õpetan ka 7. klassi loodusõpetust, mis on oma sisult sissejuhatus keemiasse 
ja füüsikasse.

Keemia ja füüsika on paljude jaoks rasked õppeained. Kuidas ja millega 
suudate tekitada huvi nende vastu ning luua positiivse ja töise õhkkonna? 

Kui ma esimest korda 8. klassi õpilastega keemia ja füüsika ainetunnis kohtun, 
pean neile justkui väikese motivatsioonikõne, mis peaks võtma eelarvamused 
ja pinge maha: „Ühtede jaoks teist on keemia lihtne ja loogiline, teiste jaoks 

Foto: erakogu
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hoopis füüsika ja vastupidi, mõningatel juhtudel on mõlemad ained kas lihtsad 
või vastupidi n-ö võimatud, eriti kui see aine ei paku üldse huvi. Sellegipoo-
lest töötan mina koos sinuga selle nimel maksimaalselt, et võimalikult valutult 
positiivne hinne välja võluda ‒ oluline on järjepidevus ja mitte allaandmine.“ 

Räägin neile ka alati, et kõik õpitu ei peagi koolis paeluma. Me kasvame ja 
areneme, mingil hetkel elus teeme valikuid teadlikult, teinekord osutuvad 
meie valikuteks sellised suunad, mida me iial poleks uskunud. Kuid see, et 
mulle ei meeldinud oma kooliajal füüsika või matemaatika, ei takista mul tule-
vikus seda teed mööda liikuda. Näiteks olin pikalt seda meelt, et minust ei 
saa kunagi füüsikaõpetajat, aga näe, siin ma nüüd olen. Lisaks sellele olen ka 
matemaatikaõpetaja, kuigi matemaatikat ma koolis samuti ei fännanud. Tuleb 
meeles pidada, et kui on tahe, tekivad ka võimalused ja õnnestumised.

„Mida iganes sa teed, olgu see suur või väike asi, tee seda nii hästi, kui vähegi 
suudad. Ära kunagi võrdle end teistega, ainult iseenesega ‒ ja ära kunagi luba 
endale midagi teha poolikult, ülepeakaela, alla oma parima, ainult sellepärast, 
et niimoodi tavaliselt tehakse, et niisugune tase ongi. Ära rõõmusta selle üle, 
et oskad midagi teistest paremini ‒ kui see nii on, on sinu kohus teisi õpetada. 
Ära kurvasta selle üle, et sa midagi ei oska ‒ see on põhjus õppida.“  

Need Doris Kareva read, mis on mind kandnud läbi ülikooliaastate ja minu õpe-
tajatöös, olen paigutanud ka oma klassi seinale. Tutvustan neid iga aasta uutele 
kaheksandikele ja tuletan meelde üheksandatele klassidele, keda jätkuvalt õpetan.

Loomulikult lähevad huvi tekitamiseks ja hoidmiseks õpilastele suurepäraselt 
peale nutirakendused ja multimeedia – nad haaravad seda kõike väga kergelt. 
Kuid kohati tundub mulle, et praktilised katsed meeldivad õpilastele juba natuke 
rohkem. Nutivahendeid peab olema parasjagu, kuid tulevasi keemikuid ja inse-
nere ainult nutitehnikaga ei õpeta ega arenda. Oskus oma kätega midagi luua 
ja tööle panna on minu arvates endiselt väga tähtis ning ka seda peab õpetama. 
Palju aitavad kaasa ka näited reaalsest elust.  

Mul on ka õpilasi, kes ütlevad mulle ausalt välja, et keemia ja füüsika ei kõlba 
küll kusagile, aga nad tulevad siiski üldiselt hea meelega igasse mu tundi, sest 
nad teavad, et õpetajana olen ma inimlik, mõistev, sada kümme protsenti toetav 
ning omaette isiksus, keda on vahel tore kuulata.

Kas noorus on hukas? Kas noortel on huvi teadmiste omandamise vastu 
või arvavad nad, et kõike leiab internetist?

„Hukas“ ei ole päris õige sõna. Noored on alati kõike teistmoodi teinud, mõistnud 
elu teistmoodi. Jah, aastast aastasse tekib üha enam ka selliseid noori, kes justkui 
eeldavad, et kõik kukub neile sülle iseenesest ja liigselt pingutamata. Selliste 
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õpilaste puhul sisemine motivatsioon enamasti puudub, parimal juhul tegeldakse 
õppetööga ja käitutakse hästi välise motivaatori – näiteks raha või arvutimängude 
saamise – mõjul. See aga sõltub suuresti, millisest perest keegi pärit on.

Mis puudutab info leidmist internetist, siis tõesti, kõik on ju olemas. Kuid infot 
on seal nii palju, et olulist ebaolulisest eristada on juba märksa keerulisem. Ka 
õigete, kiirelt vastuseni viivate otsingusõnade kasutamist tuleb veel korralikult 
õppida. Vähemalt mulle tundub nii mõningaid noori jälgides.

Kuid õnneks pole mitte kõik sellised – meil on väga palju motiveeritud, laia 
silmaringiga säravaid noori, kes annavad oma aktiivsuse ja positiivsusega särtsu 
ka õpetajatele. Nad on nutikad ja leidlikud, lähenedes probleemidele hoopis teise 
nurga alt. Oma ainetundides ei tohi märkamata jätta ka neid.

Ning mis veel tähtis – iga õpilane on iseenda parim arenev versioon. Mina 
klassi juhatajana ja aineõpetajana saan neid noori toetada, suunata, aidata leida 
neis iseend, potentsiaali olla veel parem. Ja seda ma igal aastal teengi.

Milline on olnud teile meeldejäävaim kingitus õpilaste poolt?

Kõige meeldejäävam tegu õpilaste ja vanemate poolt oli hommik pärast Rae valla 
haridustöötajate tunnustamist, kus ma aasta klassijuhataja tiitli sain. Järgmisel 
hommikul enne ainetundide algust oli meil töökoosolek, sel ajal aga olid minu 
klassi õpilased koos oma vanematega meie keemia-füüsikaklassi õhupallidega 
täitnud, tahvlile oli kirjutatud: „PARIM KLASSIJUHATAJA! Soovivad su 
lemmikud 9. klassi õpilased!“. Õpilased koos mõne lapsevanemaga ootasid mind 
lilledega vaikselt pimedas klassiruumis. Täpselt nii lihtsad, kuid tohutult armsad 
teod mind võluvadki.

Mida teete vabal ajal, kuidas puhkate ja taastute?

Kui aus olla, siis viimasel ajal tegelen küll liigse skrollimisega, mida peaks 
hakkama tõsiselt piirama …

Aga arvestades, et olen tsöliaakiahaige, mille tõttu ei tohi ma tarbida nisust, 
rukkist, odrast ning ka ristsaastunud kaerast valmistatud tooteid ‒ suur osa 
toidupoest ostetavast (sh küpsetised) on mulle keelatud ‒, hakkasin aeg-ajalt ka 
küpsetama. Esialgu ikka ainult enda tarbeks (kaasa arvatud sõpradele-sugulastele 
külla minnes), kuid ühel hetkel kolleegidele omatehtut pakkudes sai tavaks, et 
iga kolleegi sünnipäevalaual õpetajate toas oli minu küpsetis, igaüks omamoodi.  

Seejuures ei ole ma läbinud ühtki pagari-kondiitrikoolitust, vaid olen kõike ise 
õppinud justnimelt katsetades. Õpilased ja kolleegid tavatsevad mulle ikka öelda, 
et ma ei ole lihtsalt keemiaõpetaja, vaid ka võlurist köögikeemik.



447

Fotograafia ja tervise- ning matkarajad käivad minu puhul ikka käsikäes. Kui 
nädala sees ei jõua ma end väga tuulutada, siis nädalavahetustel veedan oma 
perega võimalikult palju aega üle Eesti kulgevatel matkaradadel, tavapäraselt 
küll fotokaameraga horisontaalasendis. Minu kaamera ette jäävad enamasti 
maastikud ja sealsed elustikud. Minu lemmikud füüsikalised kehad, mida pildis-
tada, on seened, taimed, putukad ja linnud ning väga meeldivad ka erinevad 
makrovõtted.

Ka lugeda on mulle alati meeldinud. Kui vahel on lugemiseks rohkem aega, 
eelistan krimilugusid ja psühholoogilisi põnevikke. Mida julmemad (veri, higi, 
pisarad, vägivald, vaimne terror ja manipulatsioon), seda põnevamad need on. 
Neis lihtsalt on midagi nii kütkestavat, et ei saa kuidagi raamatut käest, kui 
juba algust tehtud on. Seega ei ole mingi probleem kahe õhtupoolikuga 500 
lehekülge läbi lugeda.

Heiki Raudla

Elve Mäekivi meisterdab põnevaid kooke. Foto: erakogu
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Elve Mäekivi

Sündinud 28. juulil 1989 Viljandis

2005 Holstre põhikool

2008 Viljandi maagümnaasium 

2014 Tallinna ülikool, kasvatusteaduste instituut, õpetajahariduse osakond,   
 pedagoogika (loodusteadused), haridusteaduse bakalaureus

2016 Tallinna ülikool, kasvatusteaduste instituut, õpetajahariduse osakond,  
 mitme aine õpetaja, haridusteaduse magister + õpetaja,  
 tase 7 kutsestandard

Töökäik

2013  Fazer Eesti AS, küpsetuspunkti pagari suvine asendaja

2014–2015 Mattiase põhikool, õpetaja

2015–...  Lagedi kool, keemia- ja füüsikaõpetaja, 7. klassi  
  loodusõpetuse ja matemaatikaõpetaja, klassijuhataja.

Enne suure klassi klassijuhatajaks saamist oli Elve Mäekivi õppeaasta 2016/17 
teisel poolaastal Lagedi koolis klassijuhataja kuuele õpilasele. Alates õppeaastast 
2018/19 kuni 2022/23 oli ta Lagedil klassijuhataja 24 õpilasele (kooli suurim 
klass sel ajal), kellest 9. klassi lõpetas 21 õppurit. Esimesel paaril aastal ei möö-
dunud ühtki nädalat, kui poleks pidanud mõnd probleemi lahendama ‒ tohutult 
palju oli käitumisega seotud probleeme, õpiraskusi, mh ka kodusest emakeelest 
tingitud probleeme. 

Vaatamata raskustele – millele tõid vaheldust ka rõõmsad hetked – sai ta  
2019. aastal Lagedi kooli aasta klassijuhatajaks, aastal 2022 aga pälvis nii Lagedi 
kooli aasta klassijuhataja ja aasta aineõpetaja kui ka Rae valla aasta klassi-
juhataja tiitli. 
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Klassijuhataja tööülesanded ametijuhendi järgi

a) Klassijuhataja aitab õpilasel mõtestada ja kujundada põhikooli alusväärtusi 
ning kooli põhiväärtusi.

b) Tutvustab õpilastele kooli kodukorda ja teisi koolielu reguleerivaid põhi-
mõtteid ning jälgib nende täitmist.

c) Kujundab kooli positiivset mainet (tagab tundliku info konfidentsiaalsuse).
d) On oma käitumisega eeskujuks õpilastele ja lapsevanematele, täites ise 

korrektselt kõiki kooli asjaajamistavasid, käitumisnorme ning järgides 
kooli traditsioone.

e) Väärtustab häid koostöösuhteid oma klassi õpilaste hulgas ning teeb sõbra-
like koostöösuhete loomise osas tööd.

f) Kutsub kokku ja viib läbi klassi lastevanemate koosoleku vastavalt 
vajadusele.

g) Annab tagasisidet lastevanematele õpilase käekäigu (õpitulemused ning 
käitumine) kohta koolis.

h) Pöördub õpilaste õpi- ja käitumisprobleemide korral tugispetsialistide 
poole.

i) Teeb kooliürituste organiseerimisel koostööd huvijuhiga eelneva kokku-
leppe alusel.

j) Viib õppeaasta jooksul läbi arenguvestlusi õpilaste ja lastevanematega 
ning esitab vastavasisulise kokkuvõtte õppejuhile.

k) Nõustab õpilasi õppeküsimustes.
l) Jälgib õpilaste koolikohustuse täitmist (põhjuseta puudumised), selgitab 

koostöös kooli sotsiaalpedagoogi ja koolipsühholoogiga välja mitte-
rahuldava käitumise ning õppetöös edasijõudmatuse põhjused ja tegutseb 
koostöös tugimeeskonnaga aktiivselt olukorra parandamise nimel.

m) Klassijuhatajatundide ja klassi ürituste ettevalmistamine ja läbiviimine.
n) Tagab päevakajalise info liikumise oma klassi õpilastele.
o) Kirjutab õppeaasta lõpus välja klassitunnistused ja teeb kokkuvõtted 

õppeedukusest ning käitumisest. Klassijuhataja esitab õppeaasta lõpus 
õppejuhile tööanalüüsi.

p) Selgitab välja puudumise põhjused ning kannab need sisse õppeinfosüs-
teemi Stuudium õppepäeva lõpuks.

q) Klassijuhataja abistab vajadusel kooli HEV-koordinaatorit õpilaste indivi-
duaalse arengu jälgimise kaartide täitmisel.

r) Klassijuhataja teeb direktorile esildise õpilase tunnustamise või karista-
mise kohta.



Aasta põhikooli aineõpetaja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste individuaalse ja sotsiaalse arengu  
toetamisel ning ajaloo ja lugude õpilasteni  
toomise eest 

Alla Vinitšenko

Foto: Christian Johannes Kask
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AMMENDAMATU HUMANITAAR ALLA VINITŠENKOAMMENDAMATU HUMANITAAR ALLA VINITŠENKO

2023. aasta põhikooli aineõpetaja, Miina Härma gümnaasiumi ajalooõpetaja 
Alla Vinitšenko hääl on tuttav paljudele, kes on kuulanud Roosa Raadio mini-
taskuhäälingut Õpetajate Tuba, kus ta koos kolleeg Maigi Varuskiga arutleb 
päevakajalistel haridusteemadel. Aasta õpetaja galal sai laiem üldsus telepildi 
vahendusel Vinitšenkoga tuttavaks ka nägupidi. Särtsakas ja särav naine pühen-
das oma auhinna kõikidele ajaloo- ja ühiskonnaõpetuse õpetajatele, kes on 
„ammendamatud humanitaarid, annavad edasi mineviku sündmusi ja püüavad 
neid aktuaalsete teemadega siduda“.

Just selline ammendamatu humanitaar on ka ta ise. Vinitšenko tunnid on elulised 
ja kaasaegsed, neis põimub ajaloo ilu, võlu ja valu.

Taskuhäälingu Õpetajate Tuba vedajad Maigi Varusk ja Alla Vinitšenko (paremal). 
Foto: Kadri Parv
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„Ta õpetab läbi inimeste ja rahvaste lugude, loob tähenduse ja seosed,“ lausub 
Miina Härma gümnaasiumi õppejuht Tiia Lepik. Näiteks 9. klassi õpilased 
kirjutavad Teise maailmasõja teema juures kirja oma perekonna loost ja 
mälestustest. Üks õpilane kirjutas koguni paberile, mille vanaema oli endaga 
Siberist kaasa toonud.

„Lugesin õpilaste kirju, salvrätikarp kõrval,“ märgib Vinitšenko ja lisab, et 
rahvusarhiiv, kellega õpetaja koostööd teeb, näitas õpilastele ka originaalkirju.

Vinitšenko rakendab tõhusamaks õppimiseks erinevaid meetodeid, ka digi-
pedagoogikat. Näiteks kujundab 7. klass Google Mapsi abil maadeavastajate 
teekonnad, kuhu lisatakse aastaarvud, rahastajad, avastused, tagajärjed. 

Otsesaade olümpialt

Taskuhäälingusaadete tegemise kogemusega õpetaja annab nippe edasi ka õpi-
lastele. Näiteks päädib 6. klassis antiikolümpiamängude teema otseülekandega 
võistlusraja äärest, mille igaüks kodus salvestab ja kokku lõikab. Ettevalmis-
tusteks kulub mitu ainetundi.

“Iga kevad kahetsen, et oleme jäänud ajaga jänni, aga need tööd näitavad õpilasi 
hoopis uuest küljest. Mõnigi vaikne laps teeb ülekannet sellise energiaga nagu 
päris kommentaator,“ kiidab õpetaja.

Koostöö usku Vinitšenko on 
kaasanud õpetamisse- õppimisse 
muuseume, Eesti  üliõpilaste 
seltsi, Elektriteatri ja mõistagi 
Eesti ajaloo- ja ühiskonna-
õpetajate seltsi, kus ta juhib 
Tartu piirkonna tegevust. Ta 
korraldab kolleegidega prak-
tikume ja õppereise, saksa ja 
inglise keele hea rääkijana ka 
rahvusvahelisi kultuurireise.

Täna õpime Liivimaa ristisõda-
sid. Õpetaja Alla Vinitšenko on 
kehastunud ristisõdalaseks.  
Foto: Kari Kalk
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Alla Vinitšenko ütleb, et ta pole pidanud tundideks kõike ise välja mõtlema. Lisaks 
üldisemale aastaplaanile lähtuvad õpetajad ka detailsematest tööplaanidest. 

„Mu eelkäijad olid palju põnevat juba kirja pannud, aga polnud veel jõudnud 
tundides läbi proovida,“ räägib Vinitšenko. „Suuresti on samad tegevused ja 
meetodid kirjas ka õpikutes, mida kasutatakse meie kooli IB (International 
Baccalaureate) õppes.

Võimalus õpetada lisaks eesti lastele ka IB-õppe rahvusvahelisi õpilasi ahvatleski 
Alla Vinitšenkot nelja aasta eest Miina Härma gümnaasiumi tööle kandideerima. 

„Koloriitne seltskond, üle 20 rahvuse õpib meie majas,“ räägib Vinitšenko. Algul 
tuli õpetada liitklassides, sest õpilasi oli vähem, aga Tartusse jõuab järjest rohkem 
tööle teiste riikide inimesi, kes oma lapsed IB-õppesse toovad.

Metoodika ja ajaplaneerimise koha pealt on see õpetajale väga hea kogemus, 
tõeline elukool.

„Nad on väga avatud lapsed, kel on alati oma seisukoht, mida soovivad ka 
 häälekalt jagada,“ muheleb Vinitšenko. „Kasutame sama õpetamismetoodikat 
ja filosoofiat ka eesti klassides, kohandatult meie riikliku õppekavaga.“

Sisserändaja laps

Alla Vinitšenko suudab mõista võõrsilt tulnud laste hinge ehk pareminigi kui 
keskmine eestlane, sest on kasvanud venekeelses peres, kus isa on ukrainlane, 
ema Karjalast pärit ingerisoomlane.

Alla Vinitšenko pöörduski galal kõigi Eesti õpetajate poole, kes õpetavad Ukraina 
sõjapõgenike lapsi: „Kui teile tundub, et mõistus on otsas ja enam ei oska võõr-
keele tõttu, siis proovige ikka, ärge andke alla! Sest võib-olla just need õpilased 
võtavad selle naeratuse, teie hea sõna endaga elus kaasa, kas siis siia jäädes 
või veelgi parem, kui neil õnnestub sellega oma kodumaale tagasi jõuda. Sest 
ka mina olen sisserändajate laps ja ometigi õpetan ma ajalugu kõige vanemas 
eestikeelses gümnaasiumis – Miina Härma gümnaasiumis.“

Sõja algul saatis Eesti ajaloo- ja ühiskonnaõpetajate selts koolidele abistavaid 
materjale teema käsitlemiseks, mida koolisiseselt täiendati ja kõikide õpilastega 
ajalootundides esitleti. Alla Vinitšenko tundides lisandub sellele oluline kom-
ponent – isiklik mõõde ja suhe sõjasse. Ta jagab ka Instagramis meeme ja infot, 
mida kogub Ukraina meediast ja tutvuskonnalt. 

„Proovin alati Ukraina sõjaga paralleele tõmmata ka teistest sõdadest tunnis 
rääkides,“ rõhutab Vinitšenko. „Minu eesmärk on, et teema ei vajuks unustuse 
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hõlma. Minu isapoolne sugu-
võsa elab Ukrainas, suhtleme 
nendega ja näeme, et elu läheb 
edasi ka raskel ajal. Ka Iisrae-
lis holokausti uurimiskeskuse 
suvekoolis, kus ma 2022. aastal 
stipendiaadina osalesin, koge-
sime, et ehkki olukord oli jube, 
elasid inimesed igapäevaelu 
edasi. Ka õpetades rõhutame 
seda lastele.“

Vinitšenko osaleb ajutise kaitse 
mooduli koolitajana projektis 
„Settle in Estonia“ – kohanemise 
programmis, mis aitab Ukraina 
inimesel kohaneda Eestimaaga, 
saada selgust riigi toimimisest, 
seadustest, tervishoiust, tradit-
sioonidest jne.

„Räägin, millised on meie kom-
bed, ka seda, et me ei musita 
kõiki,“ muigab Vinitšenko.

Koges läbipõlemist

Enne Miina Härma gümnaa-
siumi tööle tulekut tegi Alla 

Vinitšenko kuueaastase pausi. 

„Olin end Tallinnas täiskohaga töötades kahe aastaga korralikult läbi kõrve-
tanud,“ nendib ta. „Õnneks kooli psühholoog Kristi Raava aitas mind ja tegin 
õppeaasta ikka lõpuni. Oli kaks valikut, kas karjäär või eraelu. Valisin eraelu. 
Oli kurb lahkuda, aga ma polnud veel selgeks saanud, millal peab töö lõpetama. 
Õpetajaameti eripära on ju see, et töö ei saa kunagi otsa. 

Olin koolist eemal, rändasime ringi, sündis kaks last. Abikaasa on lendur. Tema 
töö on võimaldanud meil palju maailma näha. Koroona alguse aastal tulime 
jaanipäevaks koju tagasi.“

Miina Härma gümnaasiumi õpilas tele meeldivad Alla Vinitšenko põnevad 
ajalootunnid ja nad peavad isegi kontrolltöid loovateks. 

Alla Vinitšenko praktikumil „Erinevad Eestid“ 2023. aasta 
sügisel. Foto: erakogu
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„Pean enda tähtsaimateks joonteks 
järjepidevust ja nõudlikkust,“ ütleb 
Vinitšenko. Ta pole siiski pilli lõhki-
ajaja ega arva, et õpilased kodus vaid 
ajalugu õpivad. Ülesanded, mis õpi-
lane kodutööks saab, peavad olema 
mõistliku ajaga täidetavad. Kui tun-
nis ei jõua kõike läbi võtta, ei saa 
nõuda, et õpilane teeb kodus mitu 
peatükki selgeks. 

„Palju muutis see, kui sain ise 
lapse vanemaks,“ sõnab Vinitšenko. 
„Enne olin üpriski jäik, aga nüüd 
näen, et tuleb olla paindlik ja indi-
viduaalse lähenemisega. Kui ikka 
õpilasel hakkavad laineharjad üle 
pea lööma, ei saa öelda, et minu aine 
on kõige tähtsam.

Kui õpetajal on väikesed lapsed, siis 
see distsiplineerib ja ületöötamise 
ohtu kodus pole. Loed „Saabastega 
kassi“, mitte Trumani doktriini.“

Alla Vinitšenko on kirjutanud 
arvamusartikleid Eesti hariduse 
olukorrast ka meedias. Muret teki-
tavad paljud asjad. „Õpetajaskond 
vananeb ja uusi õpetajaid ei tule ju 
peale. Eestis lahkub töölt kolmandik alustavatest õpetajatest esimese kolme aasta 
jooksul. Põhjused on erinevad – üks neist on kindlasti palk, kuid ka koormus. 
Kui sissetulek ei kasva ootuspäraselt, ei tulegi uusi inimesi juurde.

Õpetajaile on katteta lubadusi antud, vaja on pikaajalist jätkusuutlikku plaani ja 
karjäärimudeli reformimist. Palk peab sõltuma sellest, kas oled nooremõpetaja, 
vanemõpetaja või metoodik. Toetan järkude taastamist. Süsteemi ära lõhkuda 
oli lihtne. Viimane aeg on midagi ette võtta.

PISA tulemused on fantastilised. Aga kui palju on meil vaimse tervisega pahuksis 
olevaid noori! 

Kvalifikatsioonita õpetajaid on koolides üha rohkem, eriti maal. Kas tulevik on 
tõesti hariduslik kihistumine, et piirkonnast sõltub hariduse tase?“

Õpetajate päeva tähistamine Tallinna 32. keskkoolis 
2013. aasta oktoobris. Meelelahutusauhind õpetaja 
Alla Vinitšenkole. Foto: erakogu
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Millisena näeb Alla Vinitšenko oma tulevikku lähima viie aasta jooksul?

„Tahaks ise veel midagi õppida,“ vastab ta. „Kas olen koolis, eks aeg näitab. 
Tahan näha enda elus arengut ja edasiminekut. Mida teha selleks, et igav ei 
hakkaks? Teemad on ju aasta-aastalt samad, aga metoodiliselt mõtlen iga tunni 
läbi. Saan koolitustelt uusi materjale, mis tekitavad ohoo-efekti. Kuniks jagub 
seda elamust, olen koolis. Olen saanud oma koolis ainegrupi juhiks ja see on 
põnev kogemus. Meil on õpetajate õpiringid, olen ühe grupi juht. Võtame  grupis 
ette õpioskused –  seegi on põnev. Minul peab olema kogu aeg põnevust!“

Sirje Pärismaa

Alla Vinitšenko

Sündinud 21. novembril 1986 Tartus

1994 Tartu 15. keskkool, hilisem Tartu Descartes’i lütseum

1999 Tartu Forseliuse gümnaasium

2006 Tartu ülikool, ajalugu (BA)

2010 Tartu ülikool, ajaloo- ja ühiskonnaõpetuse õpetaja (MA)

Töökäik 

2008–2009 Tartu Forseliuse gümnaasium

2010–2011 Nõo põhikool

2012–2014 Tallinna 32. keskkool

2020‒...  Miina Härma gümnaasium





Aasta gümnaasiumiõpetaja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste individuaalse ja sotsiaalse arengu  
toetamisel ning füüsika kui probleemide  
lahendamise ühe võimaliku lähenemise  
näitamisel 

Raimo Maasik

Foto: Christian Johannes Kask
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RAIMO MAASIK MÕÕDAB MAAILMA, MITTE TÖÖAEGARAIMO MAASIK MÕÕDAB MAAILMA, MITTE TÖÖAEGA

„Maailmas pole ühtegi füüsikalist suurust, millega saaks mõõta Maasiku tehtud 
tööd ja õpilastega nähtud vaeva.“ Raimo Maasiku endine õpilane.

See, et aasta gümnaasiumiõpetaja tiitli pälvis seekord just füüsikaõpetaja, tundub 
Eesti praegusele olukorrale otsa vaadates igati ootuspärane ‒ igaüks, kel aimu 
Eesti koolielust, teab, et maad on võtnud õpetajate põud, füüsikaõpetajate rida-
des on põuakahjud eriti rängad. Kui veel kujundlikult jätkata, siis võib öelda, et 
füüsikaõpetaja on Eestis punasesse raamatusse kuuluv liik. Koolijuhid näevad 
õpetajate leidmisega kurja vaeva, tihtilugu annab tundi vastava kvalifikatsioonita 
inimene, sest muidu jääks tund üldse andmata. 

Raimo Maasik on selles suhtes hea leid, oma ala talent, noorte seas populaarne 
füüsikaõpetaja, kes teeb oma tööd hingega, andes endast parima, et iga õpilane 
füüsikatundides käsitletavad teemad läbi tunnetaks. Tunnetamise kaudu saab 
ka asi selgemaks. Ta peab tundides oluliseks katseid ja praktilisi tegevusi, mis 
oleksid alati seotud päris eluga meie ümber.

Raimo Maasik ärgitab noori kaasa mõtlema ega talu, kui klassis võtab maad vai-
kus. „Ma ei talu olukorda, kus klass on vait, ma ei taha monoloogi pidada.  Sellise 
olukorra peletamiseks ma muudkui küsin ja küsin … Küsin neilt asju, mida 
nad tegelikult juba teavad,“ räägib õpetaja. „See panebki neid kaasa mõtlema.“

Mõnele võib see tagant utsitamine olla harjumatu või isegi vastumeelne. Kord 
kurtis keegi õppejuhile, et füüsikatunnis sunnitakse mõtlema. Hirmus raske on! 

Kolm aastakümmet klassi ees

Raimo Maasik meenutab, et ka kolm aastakümmet tagasi, kui ta füüsikaõpetajana 
karjääri alustas, oli füüsikaõpetajatest suur puudus. Ehk ei ole midagi uut siin 
päikese all. Füüsikaõpetajaks õppis ta Tallinna pedagoogikaülikoolis (praegune 
Tallinna ülikool) viis aastat, kuuludes viimasesse lendu, kes omandas puhtalt 
füüsikaõpetaja kutse. Ülikooli pääsemine ei olnud tema sõnul raske katsumus, 
see-eest koolis püsimine oli märksa keerulisem, nõudes kõvasti pingutamist.  

„Ei olnud kõige lihtsam see füüsikaõpetaja erialal õppimine, matemaatika tegi 
tudengite leeris kohati puhta töö,“ meenutab füüsikaõpetaja, kelle sõnul käis 
tema kursuselt läbi 30 tudengit, aga ülikooli lõpetas kuus.  
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Tänavu täitub tal füüsikaõpetajana 30. tööaasta. Ta on olnud õpetaja järjepanu, 
praktilise pedagoogina alustas ta viiendal kursusel Väike-Maarjas, kus töötas 
nii õpetaja kui õppealajuhatajana 13 aastat, seejärel töötas aasta Tallinnas ja 
naasis siis Lääne-Virumaale, kodumaakonda, kus ta tunneb end paremini kui 
suure linna liikluskeerises seigeldes.  

Praegu õpetab ta füüsikat Rakvere riigigümnaasiumi 11. ja 12. klassile, lisaks 
käib tunde andmas Rakvere põhikoolis ja juhib huviringe. Nagu märgitud, peab 
ta väga oluliseks, et õpilased omandaksid teadmisi tegevuste kaudu. Ise vahetult 
tajudes, vahel ka katsudes. Ikka selleks, et õpitav oleks seotud päris eluga meie 
ümber. 

Kõik ei pea olema ainut „füüsika“

Tundides võetakse läbi erinevaid teemasid. Näiteks on ta suunanud noori arut-
lema tuumajaama rajamise teemal. Valmistati ette ja viidi läbi debatt, mille 
käigus lahati Lääne-Virumaale tuumajaama rajamisega seonduvat. Debatile 
kutsuti kokku valdkonna eksperdid. Selles ühiskonnale olulisel ja vastuolulisi 
seisukohti tekitaval teemal debateeris rollimängus 12 osapoolt, jaama poolt ja 
vastu. Kohale kutsuti ka erinevad osalejad päriselust – ettevõtjad, poliitikud, 
kohalikud elanikud.

Tänavu kavatseb ta korraldada koos ühiskonnaõpetuse õpetajaga sarnase debati, 
mis hõlmab sama teemat kolmest aspektist: tuumapomm, -energia ja -õnnetused. 

Ta pooldab ka ainete lõimimist ning arvab, et meie kool on tihtilugu liiga aine-
keskne. „Teeme siin koolis erinevaid lõiminguprojekte – et ei oleks rangelt 
eraldi füüsikat, keemiat ja bioloogiat, vaid üks konkreetne probleem, mida tuleb 
käsitleda kõikidest nendest ainetest lähtuvalt,“ selgitab õpetaja. „Probleemi lahen-
damiseks kasutatakse teadmisi erinevatest ainetest, aga ei panda konkreetseid 
silte külge.“ See on õppimine teemade kaupa, näiteks on lõimitud loodusaineid 
ja kehalist kasvatust veeringe õppimisel. Selle käigus joodeti ja puuriti, tehti 
elektriskeeme, lõpuks valmis Goldbergi masin – tahtlikult koomiliselt keerukaks 
ehitatud masinavärk-ahelseade, kus lõppoperatsiooni teostamisele eelneb hulk 
omavahel doominoefektilaadselt seotud operatsioone.

Samuti tahab ta füüsikatunni kaasata erinevate õppeainete lõimingusse, mis 
käsitleb mingit epohhi. Tavaliselt on sellist õppemeetodit rakendatud humani-
taarias, aga Maasik leiab, et ka füüsikal on selles oma koht, näiteks saab kajastada 
ajateljel teaduse arengut – ehitised, masinad jne.

„Sedaviisi õpitakse hea meelega, ilma et peaks sealjuures kogu aeg mõtlema 
füüsikast või keemiast,“ nendib Raimo Maasik. „Õpilased saavad endalegi 
märka matult aru, mis toimub.“
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See elektron, mis on füüsikas, on ka keemias. Need ei ole kaks eraldiseisvat 
maailma. Ta toob naljaka näite: on juhtunud, et kui õpilane lahkub füüsikaklassist 
ja suundub mõnda teise tundi, kus õpetaja küsib midagi füüsika kohta, siis ei 
oska õpilane vastata seda, mida füüsikatunnis oskas.

Ikka ja jälle kurdetakse, et füüsika on põrgulikult raske õppeaine. Raketiteadus. 
Eesti füüsika seltsi kodulehel on füüsikaõpetajad arutanud, kas füüsika võiks 
olla jutustavam aine, et õpilastel oleks lihtsam. Omal ajal õpetas Harry Õiglane 
Prantsuse lütseumis füüsikat just jutustades. Peamiselt rääkis ta sellest, mille üle 
tolle aja tippfüüsikud vaidlesid. Õpilased olid vaimustuses ja jutustasid tunnis 
kuuldut kodus vanematele edasi. 

Maasik arvab siiski, et päris jutustavaks ei saa füüsika muutuda. Aga kui õpetaja 
on energiline ja särtsu täis, nakatab tema jutt ka noori. Ta selgitab õpilastele, 
et füüsikat ei maksa karta. „Õpilased arvavad, et füüsika on kohutavalt keeru-
line õppeaine, näiteks matemaatika tundub neile lihtsam,“ tunnistab kogenud 
õpetaja. „Olen ikka öelnud, et ma ei püüa õpetada teile füüsikat, vaid ärgitada 
mõtlema ja rääkida konkreetsel ettenähtud teemal, kuni te saate sellest aru, 
suudate kaasa mõelda.“

Raimo Maasik on Rakvere riigigümnaasiumiga rahul – nii kollektiivi kui hoonega. 
Foto: erakogu
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Raimo Maasiku hinnangul pole koolifüüsikas teemasid, mida ei saaks isiklikult 
läbi tunnetada. „Kui matemaatikas on õpilasel puhtalt valem ees, siis füüsikas 
püüan anda pigem analüütilisi ülesandeid, et nad saaksid sisust aru ja lõpuks ise 
valemi tuletada,“ räägib õpetaja. „Tahan, et neil tekiks õpituga seos ka väljaspool 
füüsikaklassi, kasvõi kodus kuuri all või aias töötades.“

Koormus on suur, aga jõukohane

Õpetaja Maasik teeb agaralt tööd selle nimel, et kutsuda tundidesse külalisõpe-
tajaid, oma ala spetsialiste ja praktikuid. Kokkulepete sõlmimine võtab aega, 
alati on lihtsam ise tund ära anda. Aga Raimo Maasik ei lähe lihtsamat teed. Ja 
nii-öelda tänavalt, firmadest ja tööstusest võib tulla klassi ette häid õpetajaid. 
„Praktikuid tasub kooli kutsuda, sest nad räägivad vahetust kogemusest, kuidas 
asjad päriselt käivad,“ leiab ta.

Ta juhib inseneeriamoodulit, tema initsiatiivil sai kooli soetatud 3D-printerid 
ja virtuaalreaalsusprillide komplektid. Nende abil saab veelgi efektiivsemalt 
ja huvitavamalt nii füüsikat kui ka teisi õppeaineid õppida. Aga mitte ainult 
tehno loogiliste uuendustega ei püüa ta õpilaste tähelepanu, ta panustab aktiivselt 
valikaine sisusse ka seeläbi, et püüab äratada huvi tehnoloogiaerialade vastu. Ta 
koostab valikaine mooduli „IT ja tehnoloogia“ sisu ja otsib praktikutest õpeta-
jaid, kes tuleks koolile nõu ja jõuga appi ning räägiks ka sellest, mida ettevõtjad 
noortelt ootavad, milliseid spetsialiste oodatakse. Kuidas teha mooduli sisu, 
kuidas leida õpetajaid? See on nagu nõuandev kogu nii koolile kui õpilastele. 
Tehakse koostööd kutse- ja kõrgkoolidega, valikainetesse tuuakse joonestamist, 
robootikat, insener-tehniliste probleemide lahendamist, meisterdamist ja auto-
tehnoloogat. „Tahan, et spetsialistid tuleksid kooli valikaineid lugema, ja mitte 
ainult üheks tunniks,“ räägib edumeelne füüsikaõpetaja.

Õppematerjalide puuduse üle ta ei kurda. Paberõpikuid pole ta oma tundides 
enam aastaid kasutanud, pigem suunab digitaalsete õppematerjalide juurde. 
Samas leidub klassi raamaturiiulitel hulganisti füüsikaalast kirjandust mitmelt 
poolt maailmast. Teemasid käsitletakse koos, õpetaja esitab suunavaid küsimusi 
ja õpilased panevad ka õpetaja öeldut kirja. See, kes tunneb, et on vaja juurde 
lugeda, leiab õpikud kooli raamatukogust.

Muidugi on abi ka AI-st, mis on Maasiku sõnul üüratu andmepagas ja abimees 
vihjete saamiseks. „Ükskõik, kust sa vastuse saad, lõpuks pead selle ikkagi 
enda jaoks selgeks tegema, läbi lugema ja mõtlema, sõnastama nii, et ise sisust 
aru saad,“ leiab ta.   

Raimo Maasik on teadushuvihariduse liidu nõuandva kogu liige, huviharidus on 
talle üldse hingelähedane. Ta veab eest tehnoloogiaringi poistele, ükssarvikute 
ringi tüdrukutele. Ta peab õigeks lõimida põhiharidust huviharidusega, seda siis 



463

valikainete läbimisel. Arvab, et kui õpilane käib tehnoloogia ringis, siis võiks seda 
arvestada ka koolis valikainena. Sama lugu on sportlastega. „Aga üldiselt – see, 
kes öösel garaažis robotit ehitab, tuleb hea meelega ka füüsikatundi,“ lisab ta. 

Ta jõuab panustada ka Hariduskopteri tegemistesse, koostades füüsika õppe-
materjale ning on teadushuvihariduse liidu nõuandva kogu liige. Tunnivälised 
tegevused on talle sama meeltmööda kui füüsikatunnid. „Ma üldse ei mõõda 
tööaega selli selt, et rehkendan, kui palju töötunde nädalas tuleb, seda on keeruline 
mõõta,“ nendib ta. „Enamiku tööst teen peas – kuidas sa seda mõttetegevust 
mõõdad? Üldiselt ma ei tunne, et koormus oleks tappev.“

„Vau, ma sain aru!“

Eks kõik see ainete lõimimine, 
külalisõpetajate kutsumine, 
tundide korraldamine väljas-
pool kooli ja õppesisu loomine 
vajab õpetajate koostöötahet ja 
valmisolekut ajaliselt panus-
tada. Raimo Maasik ütleb 
õpetajate koostöövalmiduse 
kohta, et kool on uus ja kellelgi 
ei ole veel oma jäika vagu sisse 
aetud. Uus kool, uus algus. 
Keegi ei saa ega tahagi vana 
rasva peal liugu lasta. „Eks 
siia majja tulidki õpetajad, kes 
on valmis koostööks,“ arutleb 
ta. „Kõik õpetajad on valmis 
panustama, osalevad mingites 
lõimingutes.“

Peale selle ka uus maja ja 
tänapäevased tingimused, tar-
gad tahvlid ja tehnoloogilised 
vahendid. Muidugi leiab õpe-
taja, et digi- või ekraanikatsed 
ei asenda päris katseid. Katseid 
tuleb teha laua peal.

Kõige olulisem on ikka see, et 
õpilased tahaksid õppida. Ja 
tahavadki. „Ühel hetkel hak-
kavad nad sinu meetodite ja 

Raimo Maasiku eestvedamisel toimus Rakvere riigi-
gümnaasiumisse 2024. aasta märtsis tuumapäev, mille 
käigus pidasid abituriendid debati tuumajaama poolt ja 
vastu. Foto: Kadri Mark
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asjadega kaasa töötama ja kaasa mõtlema ning sa näed, kuidas nad ikkagi õpi-
vad,“ räägib õpetaja. „Kui oled ise õpilastega mõistlik, siis on ka nemad sinuga 
mõistlikud, ei ole ka põhikoolis korraga probleeme – see sõltub õpetajast.“

Ta ütleb, et õpilased panevad õpetaja ikka proovile, see on alati nii olnud ja 
on ka edaspidi. Kui allud provokatsioonile, tekib raskusi … Edasine sõltub 
õpetajameisterlikkusest. 

Aastate eest Väike-Maarjas töötades sai Maasik Õpetaja Lauri tiitli. Küsimusele, 
kumb oli parem õpetaja, kas Laur või köster, vastab ta, et õpilastel on vaja nii 
piitsa kui präänikut, aga lapsi on vaja mõista. „Laur on arusaamise ja mõistmise 
kehastus. Tõsi, õpilasi on vaja toetada, aga piire tuleb osata ka tõmmata. Kas 
just kaardikepiga, see on iseasi,“ leiab ta. Ja lisab, et füüsikaseadused kehtivad 
ka ühiskonnas – igale reaktsioonile tuleb vastureaktsioon. 

See, kui õpilane avastab tunnis: „Vau, ma sain aru!“, tõstab ka õpetaja 
energianivood, aitab edasi tegutseda. Eriti suurt heameelt teeb teadmine, et 
õpilaste seas leidub ka neid, kes lähevad loodusaineid ja füüsikat edasi õppima. 
Ta teab mitut oma õpilast, kellest on saanud füüsikaõpetajad. See teeb meele 
rõõmsaks. 

„Kui neljast-viiest õpilasest on saanud õpetajad, võib käed puhtaks pühkida ja 
öelda, et minu töö on tehtud!“ naljatleb füüsikaõpetaja, kelle arvates on klassi-
ruum koos õpilastega kõige parem koht koolis. „Aga tegelikult on tööd veel 
palju.“ 

Heiki Raudla
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Raimo Maasik

Sündis 20. juulil 1971 Rakveres

1989  Väike-Maarja keskkool

1994  Tallinna pedagoogikaülikool, füüsikaõpetaja (MSc)

1998–1999 Tallinna pedagoogikaülikool, koolijuhtide eel- ja sissejuhatav  
  koolitus

2004  Tartu ülikool, õppiv koolikogukond

2013–2015 Tallinna tehnikaülikool, inseneripedagoogika täiendõpe

Töökäik

1993–2006 Väike-Maarja gümnaasium

1993‒...  Väike-Maarja gümnaasium, füüsikaõpetaja

1996‒...  Väike-Maarja gümnaasium, õppealajuhataja

2005 ‒...  Väike-Maarja gümnaasium, direktori kt 

2006 ‒... Rocca al Mare kool, reaalainete õppetooli juht

2007–2012 Rakvere eragümnaasium, õppealajuhataja, füüsikaõpetaja

2012–2022 Kadrina keskkool, reaal-tehnilise õppesuuna juht,  
  füüsikaõpetaja, info- ja projektijuht

2022‒...  Rakvere riigigümnaasium, füüsikaõpetaja



Aasta kutseõpetaja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste individuaalse arengu toetamisel ning 
uute julgete ja huvitavate ideede õpilasteni  
viimise eest 

Edvards Puciriuss

Foto: Christian Johannes Kask
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SEPP, KES OSKAB KA HÄSTI ÕPETADASEPP, KES OSKAB KA HÄSTI ÕPETADA

Lapsest saati käsitöö ja meisterdamise vastu suurt huvi tundnud Edvards 
 Puciriuss pärineb seppade sugupuust. Sugupuu uurimisest on tulnud välja, et 
tema esivanemate seas on olnud palju seppasid, ka tema isa tegeles metallitööga. 
Sepistamisega hakkas Edvards Puciriuss tegelema 15-aastaselt Riia käsitöö-
keskkoolis. Ta on päritolult lätlane, Tallinna kolis käesoleva sajandi algul, räägib 
puhtalt eesti keelt ja tal on eesti pere.

Ta omandas 2021. aastal Tartu ülikooli Viljandi kultuuriakadeemia pärand-
tehnoloogia rakenduskõrghariduse taseme metallitöö erialal. Lõputöö valmis 
teemal „Mõne hauapanuse pindpanusest: taušeerimistehnikast Eesti arheoloo-
gilistel leidudel“. Ta on olnud meistrimehest ettevõtja, kes on end täiendanud 
mitmes koolis. Praegugi õpib ta Viljandi kultuuriakadeemias kultuuripärandi 
loovrakenduste magistriõppes. Neli aastat tagasi otsustas ta panna end proovile 
pedagoogika valdkonnas, õpetades sellest ajast alates Tallinna Kopli ametikoolis 
sepatööd. Kutsestandardi järgi saavad tema õpilastest sepad.

„Tahtsin elus muutust ja mõtlesin, et võiks osalise koormusega õpetajana kätt 
proovida,“ põhjendab ta õpetajaks asumist. „Olen oma tööga väga rahul, kuigi 
õpin alles, kuidas õigesti õpetada.“

Sepatöö puhul on õpetamine ja õppimine üsna individuaalne protsess, seetõttu 
on tulemused ajaliselt mõõtes iga inimese puhul erinevad ning tihtipeale on 
raske aimata, kui palju mängib mingi oskuse omandamise õnnestumise või 
ebaõnnestumise juures rolli õpetaja meisterlikkus, kui palju muud tegurid ehk 
kas asi on õpetajas või õpilases … Selge on see, et sepatöö õpetaja peab olema 
loominguline ja kasutama erinevaid õpetamisviise ja -meetodeid ning arvestama 
õppijate huve ja individuaalsust.

Kas tänapäevast sepatööd tehakse masinate abil või on see pigem ikka 
traditsiooniline füüsiline töö?

Nii ühte kui teist, aga sepatöö on siiski rohkem traditsiooniline käsitöö. Kui 
võrrelda muinasaegseid tööriistu tänapäevastega, siis näeme, et need ei ole palju 
muutunud. Loomulikult kasutame tänapäeval erinevaid masinaid ja elektritöö-
riistu, mille abil saab sama tööd teha kiiremini. Ei ole õige öelda, et paremini. Kui 
vanasti pidi meistril olema abiline, kuna paljusid asju oli mugav teha kahekesi, 
siis tänapäeval on abilise asemel masinad.
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Nii et füüsiline töö on paratamatu …

Ääsid, haamrid, pihid, vesi, elus tuli … Sepatöö ei ole aja jooksul palju muutunud, 
aga kui füüsilisest tööst rääkida, siis mul on ka naissoost õpilasi, kes teevad küll 
meestest aeglasemalt, sest nad on väiksemad ja nõrgemad, aga nende tulemus 
võib olla isegi parem. Nii et kiirus ja suur jõud ei ole alati peamised näitajad.

Kes tulevad sepaks õppima?

Väga erinevate oskuste ja teadmistega inimesed. Tullakse nii pärast põhi- kui 
keskkooli, mõned tulevad otse koolipingist, aga on ka 50-aastaseid, kellel on 
ka varasem töökogemus. Vastu võetakse kümmekond inimest, aga lõpetavad 
 nendest umbes pooled. Mul on praegu kolm rühma, 18 õpilast. See, kui õppegrupi 
suurus on kuni kümme õpilast, annab võimaluse läheneda õpilasele personaalselt, 
võimaldab iga õppija arengut toetada tema vajadusest ning huvidest lähtuvalt.

Miks tullakse?

Olgem ausad – noored, kes tulevad kohe pärast kooli, ei tea väga täpselt, mida 
nad õppima tulevad või mida see ala endast õigupoolest kujutab. Noorel inimesel 
on eriala valimine ikka keeruline, isegi pärast keskkooli on raske otsustada, 
kuhu ja mida edasi õppima minna. Meile tuleb neid, kes tahavad oma töökoja 
või väikeettevõtte teha, osa tahab edasi õppida kas Eesti kunstiakadeemias või 
Tartu ülikooli Viljandi kultuuriakadeemias. Siis on neid, kes tahavad mõnda 
ettevõttesse palgatööle minna, aga osa täiskasvanuid tuleb nii-öelda hobi korras – 
nad on töötanud aastaid arvuti taga ja teeninud piisavalt raha, et teha vahelduseks 
midagi muud. Meisterdamine, käsitöö, parandamine, restaureerimine – need on 
praegusel ajal populaarsed hobid. 

Ütlesin, et kümnest sisseastujast lõpetab viis – see tähendab, et osal õppijaist ikka 
on ettekujutus, miks nad meie kooli tulevad ja mida tahavad. Tänapäeval on väga 
palju kanaleid, kust saab infot igasuguste elualade kohta. Vaatad Youtube’ist, 
kuidas keegi teeb sepatööd laheda muusika taustal, kõik sujub nagu õlitatult. 
Asjad tulevad hästi välja, tegevus tundub põnev ja jääb mulje, et meistriks saab 
kiiresti. Kui aga kohale tullakse, siis avastatakse, et tegelikult võtab päristöö 
rohkem aega, nõuab rohkem jõudu ja oskusi, kui esialgu paistis. 

Osa saab aru, et on tulnud kohale selleks, et õppida. Aga leidub ka neid, kes 
kujutavad ette midagi muud. Mingis mõttes on see tänapäevane paratamatus – 
noor inimene istub arvuti taga ja vaatab, et kõik on mõnus. Ja pettumus on kerge 
tulema, kui hakkad midagi käsitsi tegema ja see ei tule kohe välja. 

Nii et massimeedia ja popkultuur mängivad erialavalikul suurt rolli.

Paljud on vaadanud tõsieluseriaali „Tules karastunud“, kus sepad võistlevad 
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saatesarja tšempioni tiitli nimel. Iga kord tuleb kooli sisseastumise sooviga huvi-
lisi, kes on seda näinud ja sarjast erialavalikul inspiratsiooni leidnud. Mõtlen, 
et peaksin ise ka seda rohkem vaatama. Olen põgusalt vaadanud ja näinud, et 
osaleb proffe, kellel on head töökojad, aga ka selliseid, kellel on hea töökoda, aga 
kes ise ei ole eriti osav. Need inimesed on endale hobi korras töökoja rajanud ja 
on tore, kui inimesed saavad seda endale lubada. Olen seda meelt, et inimesel 
peab olema hobi; kui inimesel pole põhitöö kõrval ühtegi hobi või mingit huvi, 
siis on tema elu ikka kurb.

Mida sisseastumisel kandidaatidelt küsitakse?

Alati on vestlus, see on põhiline. Teeme ka väikese praktilise katse sepikojas, 
mida on muidugi raske hinnata, sest paljud pole enne sepikojas käinudki. Seal 
saavad nad ise aru, kas see on ikka see ala, mida nad õppida tahavad. Kui keegi 
avastab, et kardab näiteks elusat tuld, siis ei saa jätkata. Motivatsioonikirja 
küsime muidugi ka – see ütleb inimese kohta palju. Annab aimu, kes on kes. 
Kirja põhjal tuleb kahjuks välja, et paljudel tänapäeva noortel on kirjutamine 
väga raske. Vahel lausa kohkun neid kirju nähes, kuigi eesti keel ei ole mu 
emakeel. Kui noor inimene kirjutab: „Mulle meeldib sepp. Töö.“, siis ei ole vist 
mõtet teda vastu võtta.

Lisapunkte annab portfoolio. Mõni oskab väga hästi rääkida, aga pärast selgub, 
et tahe ja oskused ei tule jutule järgi. Kui varem oli koolides kõrgel tasemel töö-
õpetus, kus õpetati tööriistu käsitsema, siis nüüd peame tihtilugu alustama nullist.

Pole saladus, et paljud käivad hobi korras ühest kutsekoolist teise ega 
asu pärast õpitud erialadel tööle. Kas selline kooliskäimine peaks olema 
tasuline?

Arvan, et täiskasvanute hobiõpe kutsekoolides ei peaks olema tasuta. Käisin 
aasta tagasi Erasmus+ programmi raames ühes Rootsi kutsekoolis, kus inimesed 
pidid kursuse eest maksma, ja mitte vähe. Selgus, et mitmed neist olid võtnud 
kursuse eest tasumiseks laenu; nägin, kui motiveeritud need õpilased olid. Julgen 
öelda, et meil on motivatsiooniga vahel probleeme. Kui midagi antakse tasuta, on 
suhtumine teine. Kui inimesed ise peaksid kursuse eest maksma, oleks õppijaid 
vähem, aga nad suhtuksid õppimisse teisiti. Õpetajad tunneksid ka suuremat 
vastutust, sest õpilased on nõudlikumad. Teavad, mida tahavad saavutada. 

Kuidas ise sepatöö juurde jõudsite?

Pärast põhikooli läksin Riia käsitöökeskkooli, mis oli modernne ja populaarne 
kool. Pärast seda läksin ülikooli ja töötasin meistri juures vabaõhumuuseumis 
täiendkoolitusel. Kui Eestisse asusin, õppisin Viljandi kultuuriakadeemias, kus 
õpin praegugi magistriõppes.
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Kuidas sinna jõudsite?

Minu juures käidi sepistamise alal praktikal, juhendasin lõputööd, rääkisin 
noortega Viljandi akadeemia tegemistest ja mul tekkis tahtmine ka ise jälle 
õppima minna. Olin mitmeid variante ennegi kaalunud. Viljandis õpin ehtetööd 
metallitöö erialal ja õpetan sepatööd, tõsi küll, annan paari lühemat kursust 
sepatöö suuna tudengitele, näiteks metallvormide valmistamise tehnoloogias. 

Hiljuti tuli sugupuud uurides välja, et peale minu isa ja vanaisa, kes tegelesid 
metallitööga, (lukksepp ja relvasepp), on sepatöö Puciriussi suguvõsas juba 
palju pikemalt au sees olnud. Selgus, et alates vanimast leitud esiisast, kes elas 
19. sajandil, on järgemööda kõik isad ja pojad sepad olnud. Ametit valides ma 
seda ei teadnud.

Mis on teie magistritöö teema?

Taušeerimistehnoloogia Eesti arheoloogiliste leidude näitel. Seda tehnoloogiat 
teavad vähesed, see on tehnika, millega vanasti kaunistati raudesemeid vääris- 
või värviliste metallidega. See mehaaniline viis kaunistusi esemele kinnitada 
oli laialt levinud viikingiajal, hilisrauaajal ja keskajal, aga seda pole Eestis eriti 
keegi uurinud.

See on minu teema, sest olen käsitööline, keda huvitab käsitöö ajalooline ja 
arheoloogiline aspekt. Uurin muinas- ja keskaegseid arheoloogilisi leide, millel 
on kasutatud seda tehnoloogiat. Mul on kaks juhendajat – doktor Ragnar Saage 
Tartu ülikoolist ja kunstiajaloolane Indrek Jets Tallinnast, kes on saanud dok-
torikraadi Tallinna ülikoolist. 

Saan aru, et need ajastud huvitavad teid tõsiselt?

Jah, loomulikult, juba aastaid. Olen teinud palju ajalooliste esemete koopiaid nii 
muuseumidele kui lihtsalt huvilistele – ehteid, tööriistu, relvi, aga ka raudrüüd. 
Mõned muuseumieksponaadid on täpsed rekonstruktsioonid, aga olen teinud ka 
asju, mida antakse inimestele lihtsalt katsuda või selga proovida. Klientuur on lai. 
Nende seas ka inimesed, kes tegelevad ajaloo taaskehastamisega, mingi kindla 
ajaperioodi rekonstrueerimise ja esitlemisega, näiteks võitlevad mõõkadega. 
Nende relvadele ja kaitsevarustusele on teistsugused nõuded kui muuseumides, 
need peavad olema väga vastupidavad. 

Riia käsitöökeskkoolis tegin ka lõputööks raudrüü. Pärast hakkasin viikingi- ja 
keskaja kohta iseseisvalt õppima. Raudrüü tegemine ei ole tegelikult sepatöö, aga 
on sellega tihedalt seotud. Kui hakkasin vanade esemete vastu tõsisemalt huvi 
tundma, siis polnud nende kohta nii palju infot nagu tänapäeval, kus internetist 
leiab väga palju. 
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Tegelete ise ka taaskehastamisega. Mis aega te kehastute?

Tegelen põhiliselt kahe ajastuga – 11. sajandi ja 14. sajandi lõpuga. Need on kaks 
eriilmelist ajastut neile omase riietuse, kommete ja üritustega, nende ajastute 
tarbeesemed ja tööriistad on väga erinevad. Tegelen taaskehastamisega juba 
1996. aastast, esimese klubi tegime 1997. Meie klubi tegeles just militaarajaloo 
uurimisega ja see oli esimene sellelaadne klubi Baltimaades. 

Toitute ka ajastukohaselt?

Selle hobiga tegelevad inimesed, kellel on konkreetsed huvid teatud ajastu 
vastu. Osa on huvitatud ennekõike käsitööst, aga on ka neid, keda huvitab just 
toidutegemine. Keskajast on väga palju toiduretsepte ja nendega on huvitav eks-
perimenteerida. Toidu- ja maitseaineid, mida keskajal kasutati, oli väga palju, 
maitseaineid kasutati huvitavates, meile harjumatutes kombinatsioonides. Nii et 
keskaegne toit on palju enamat kui veis või siga lõkke peal keerlemas. 

Palju räägitakse kutsehariduse mainest. Kas kutsehariduse maine on 
madal ja kas põhjendatult?

Mainega on muidugi probleeme nii Eestis kui Lätis. Tihti arvatakse, et kutsekooli 
lähevad need, kes mujal ei saa hakkama, sest seal on lihtsam. Kes lähemalt asja 
uurib, see saab aru, et eksamid ja üldharidust puudutav õppekava on seal suuresti 
sama mis tavalises keskkoolis, lisaks on kutseained. See näitab, et kutsekoolis 
õppimine on keerulisem kui keskkoolis, sest nõudmisi on rohkem. Aga päriselus 
miskipärast arvatakse, et kui sa ei ole kõige andekam, siis kõlbab kutsekool. 

Täiskasvanutel on arusaam teine – paljud täiskasvanud inimesed, kellel on elu-
kogemust, saavad aru, et tegelikult on paljud ametid väga ägedad, vajalikud ja 
au sees. Kutseharidus ei ole lihtne ega ole mõeldud rumalatele.  

Heiki Raudla
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Edvards Puciriuss

Sündinud 7. augustil 1980 Riias

1999  Riia käsitöökeskkool, lõputunnistus sepatöö erialal

2021  Tartu ülikooli Viljandi kultuuriakadeemia, rakenduskõrg- 
  haridus diplom pärandtehnoloogias (rahvusliku metallitöö  
  eriala)

2021‒...   Tartu ülikooli Viljandi kultuuriakadeemia, humanitaar- 
  teaduse magister, (kultuurpärandi loovrakendused)

Töökäik

1999–2002  Läti etnograafilise vabaõhumuuseumi metallitööstuudio   
  Auseklis, sepp  

2002–2005 Rebala muinsuskaitseala, sepp

2009‒...  OÜ Nirks juhatuse liige, omanik 

2019‒...  Tallinna Kopli ametikool, sepatöö eriala kutseõpetaja 

1997–2020 osales ajaloo taaskehastamise, eksperimentaalarheoloogia ja rahvus-
liku käsitöö tutvustamise üritustel Lätis, Soomes, Eestis, Leedus, Rootsis, 
Valgevenes, Poolas ja Ungaris. 

2000‒2020 osales arheoloogilistel kaevamistel mitmel pool Eestis.  

2015–2020 osales viikingiaegse näidislaeva ehitamisel Haapsalus. 





Aasta huvialaõpetaja
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õpilaste mitmekülgse ja individuaalse arengu 
toetamisel muusikahariduse valdkonnas 

Mart Aus

Foto: Christian Johannes Kask
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MISSIOONITUNDEGA VISIONÄÄR,  MISSIOONITUNDEGA VISIONÄÄR,  

DIRIGENT JA KOOLIJUHT MART AUS DIRIGENT JA KOOLIJUHT MART AUS 

2023. aasta huvialaõpetajaks valitud Mart Aus on silmapaistev noor dirigent, kes 
on oma töö ja entusiasmiga toonud Eesti puhkpillimuusikasse uut energiat. Ta 
on loonud ja juhatanud uusi noorteorkestreid ning juhib ka muusikaõppeasutust. 

Mart Aus on lapsepõlvest saadik olnud muusika sees. „Mind viisid muusika 
juurde ema ja vanaema, vanaema võib-olla kõige rohkem,“ ütleb ta, jutustades 
lapsepõlvest Lääne-Virumaa talus. Lasteaia muusikaõpetajast vanaema suunas 
lapselast muusika juurde, nähes, et poiss on muusikaliselt andekas. 

Alustanud lauluringist, läks seitsmeaastane Mart peagi Väike-Maarja muusika-
kooli, kui see 1996. aastal avati. Ema valis pojale instrumendiks trompeti. „Ma 
ise ei teadnud, mis pill see on,“ meenutab Aus. Sel ajal ei tahetud veel nii noori 
võtta vaskpille õppima. Algul olnud õpetaja Vallo Taar kahtlev, aga asjaosaline 
arvab, et nii vara alustada oli väga hea. 

„Olin laps, kes ei olnud väga valiv,“ ütleb ta naerdes. „Tegin seda, mida mulle 
öeldi, et võiks teha. Ja loomulikult tähendas see ka, et mulle meeldis.“ Ta tunneb 
rõõmu selle üle, et teda suunati enda sõnul õigele rajale – muusika, mitte palli-
mängude juurde. „Mitte et need ei oleks võinud mulle meeldida, aga nähtavasti 
oli muusika minu tee,“ usub ta. Trompet tundub talle sobivamgi kui klaver, mida 
ta muusikakeskkoolis samuti hea meelega õppis. 

Kuid veel enne trompetiõpinguid alustas ta laulmist Eesti taasiseseisvumisega 
samal aastal asutatud Virumaa poistekoori kuueaastaste eelklassis, sealt edasi 
juba põhikooris. Laulmise juurde jõudis tulevane dirigent taas muusikakeskkooli 
lõpuklassides Mati Palmi eratundides. „Mulle tundus laulmine huvitav,“ ütleb 
ta. Paar aastat proovis noormees ka soololauluga tegelda, aga arvas seejärel, et 
see pole eriala, milles ta võiks tippu jõuda. 

Fanaatiline õpetaja Aavo Ots

Tallinna muusikakeskkoolis õppima asudes sattus Mart Aus Aavo Otsa juurde, 
kes oli fanaatiline õpetaja ja kelle juures toimus õppetöö seitse päeva nädalas. 
„See ei olnud kohustuslik, aga see oli võimalus,“ täpsustab ta. Noore trompeti-
õpilase päevad kulgesid ühesuguses rütmis: pärast tunde muusikakeskkoolis 
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Kivimäel sõitis ta kesklinna Eesti muusika- ja teatriakadeemiasse. „Meil ei 
olnud kindlaid tunniaegu, seal oli teisigi õpilasi, kellega mängiti koos, ka koos 
õpetaja Otsaga ja vahepeal omaette.“ Nii igal õhtul pea kolm tundi, kaasa arvatud 
nädalavahetusel. Need tunnid olid tema sõnul väga loomingulised. Ka laupäe-
vad-pühapäevad möödusid tihti akadeemias ansambli- või orkestriproovis kaasa 
mängides. „See arendas kindlasti palju,“ lausub Aus. Arvatavasti oleks raske 
olnud viiendas-kuuendas klassis kodus kolm tundi trompetiga veeta, aga muu-
sikaakadeemias olid sõbrad ja õpetaja alati olemas. 

Kuna õpetaja Otsal oli muusikakeskkoolis puhkpilliorkester, kus puudus löök-
pillimängija, soovitas ta Mardil hakata õppima ka löökpilli. Küllap nägi õpetaja 
tema suurt töövõimet ja võimekust mitut pilli omandada. „Löökpilli mängimine 
oli hästi vabastav ja ma tegin seda tõsiselt. Kõike, mida ma teen, olen püüdnud 
teha hästi tõsiselt,“ tõdeb pillimees. Mõnest tegevusest on siiski tulnud loobuda 
ja nii juhtus ka löökpillimänguga, kui ta muusikaakadeemias õppima asudes 
nägi, et ei suuda löökpillidel professionaalsust saavutada. „On nii palju erinevaid 
löökpille, et peaksin mängima kaheksa tundi päevas ja siis ei jääks aega trompeti 
jaoks,“ meenutab ta toonaseid mõtteid. Siis tuli juba ka dirigeerimishuvi. Ent 
löökpille võib ta mängida harrastus- või poolprofessionaalses orkestris ning on 
seda ala ka muusikakoolis õpetanud. 

Antwerpeni kuninglik konservatoorium

Teisel kursusel sai muusikatudeng Mart Aus võimaluse Erasmuse programmi 
kaudu minna vahetusüliõpilaseks Antwerpeni kuninglikku konservatooriumisse. 
Läbinud Belgias uuesti bakalaureuseõppe, omandas ta lisaainena puhkpilli-
orkestri dirigeerimise, mille magistrantuuri lõpetas cum laude. 

Belgia muusikaeluga tutvumine oli noorele inimesele avardav kogemus. Belgias 
on puhkpillimängutraditsioonid sügavalt juurdunud ja nii au sees, et seal leida 
endale orkester, mida dirigeerida, olles ise üliõpilane ja natuke dirigeerimist 
õppinud, ei ole üldse võimatu,“ jutustab ta. 

Kuid elanud, õppinud ja tegutsenud Euroopa südames seitse aastat, sai noorele 
mehele selgeks, et pole mõtet olla oma kogukonnast ja perekonnast eemal.  Tulnud 
Eestisse tagasi, otsustas ta õppida dirigeerimist muusikaakadeemias ja läks Paul 
Mägi juurde magistrantuuri. Tekkisid ka töövõimalused. „Mul oli palju õnne – 
tulid väga sobivad töökohad, millega olin väga rahul.“

300-kilomeetrised töösõidud

Aasta huvialaõpetaja tiitli üleandmisel loetleti Mart Ausi töökohti ja loetelu 
oli muljetavaldav: Lasnamäe muusikakool, Tapa muusika- ja kunstikool, Keila 
muusikakool, Paide muusikakool. 2024. aastal tegutsevad Ausi juhatamisel 
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 Tallinnas Lasnamäe muusikakoolis kaks orkestrit – noorteorkester ja edasi-
jõudnute puhkpilliorkester, Paides ja Tapal noorteorkestrid, 2023. aasta sügisel 
lisandus Rakvere linnaorkester. Möödunud aasta augustis sai Mart Ausist ka 
Rakvere muusikakooli direktor. 

Tallinn-Tapa-Rakvere-Paide-Tallinn – selline on umbes 300-kilomeetrine tee-
kond, mida õpetaja Aus igal nädalal läbi sõidab. Tema muusikatunnid eri paigus 
on umbes tunnipikkused ning kõik õhtusel ajal. „Nende õpilastega ei pea tegema 
tohutult pikki proove,“ jutustab ta õppetööst. „Me teeme üldjuhul ühe ilma vahe-
ajata pikema proovi ning minu arvates see töötab väga hästi.“ Tema orkestrid 
esinevad enamasti muusikakooli kevad- või jõulukontserdil, esinemistele lisaks 
võetakse ette mitmesuguseid projekte. Kokku on Ausi juhendatavates kooli-
orkestrites õpilasi saja ligi või veidi rohkemgi. 

Mart Aus peab orkestrimängu tähtsaks, sest koos mängimine ühendab õpilasi, 
nad saavad üksteisega paremini tuttavaks kui individuaaltunnis käies. Eriti 
tähtsaks peab muusikaõpetaja, et õpilane jätkaks mängimist ka pärast õpinguid 
muusikakoolis. See on peamine põhjus, miks õpetaja Aus tahab orkestreid luua. 
Teine põhjus on seltskond, kellega õpilastel on koos tore olla, sest seeläbi hakkab 
neile pillimäng ja muusikakool üha rohkem meeldima. 

Mart Aus juhatab Lasnamäe muusikakooli puhkpilliorkestrit EMTA suures saalis 
puhkpillimuusikute galal 23. oktoobril 2022. aastal. Foto: Jaan Krivel
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Mart Ausi noorteorkestrites on mitmes vanuses mängijaid. Ühes ettevalmistus-
orkestris, kus on 2., 3. ja 4. klassi õpilased – s.o Lasnamäe puhkpilliorkester –, 
on lapsi proovis ligi 30. Sellises eas moosekantide juhatamises on oluline ka 
kasvatajatöö. „Põhiline eesmärk on korda hoida ja tutvustada neile orkestrimängu 
põhimõtteid,“ ütleb dirigent ja lisab, et ta ei ole tohutult range, vaid lubab lastel 
ka natuke ülekäte minna, neid seejärel jälle raamidesse tagasi tõmmates. „Ei saa 
ainult tore olla, muidu läheks täiesti käest ära. Aga ma arvan, et orkestriproovis 
võivad nad olla rõõmsameelsemad ja elavamad kui koolitundides.“ 

Täiskasvanutega on teisiti – nad haaravad uut kiiremini, üldjuhul on ka mängu 
tase parem, nendega saab keerulisemaid palu mängida ja nende peale võib loota 
esinemiste eel. Siis aitavad nad korraldada, noodipulte üles seada ja muud vaja-
likku teha, noorteorkestriga peab dirigent ise kõike tegema. Siiski on mõni 
õpetaja abiks ja see pole kontimurdev tegevus, ütleb Mart Aus. 

Direktori selge visioon

Kui Mart Aus kandideeris Rakvere muusikakooli direktoriks, siis langes otsus-
tajate valik temale parima visiooni tõttu. 

„Visioon oli üsna konkreetne, mul olid välja toodud õppekava muudatused – 
milli seid aineid üldse õpetada ja tundide mahud,“ avaldab ta. Nüüd ongi koolijuhi 
peamine eesmärk uued õppekavad septembriks töösse viia. 

Direktor peab oluliseks suuremaid valikuvõimalusi. „Kui me pakume ainult ühte 
võimalust ja see tähendab näiteks, et 5. klassis on õpilasel seitse kontakttundi näda-
las, siis see koormus võib paljude jaoks olla liiga suur,“ selgitab ta. Kui õpilastel 
on huvialasid rohkem, siis tuleb luua ka väiksema mahuga õppekavu, et noored 
tuleks muusikakooli ega jätaks seal õpinguid pooleli. Kuid alles peaks jääma ka 
süvaõpe neile, kes soovivad pühenduda või kellele senine tundide hulk on sobiv. 

Küsimusele, kas iga laps võiks mingil lihtsal pillil mängimise selgeks saada, 
vastab õpetaja nõustuvalt. Üldhariduskoolideski mängivad õpilased rütmipille, 
kitarri või ukulelet ja tema näeb selles palju positiivset. Samas arvab ta, et 
mida rohkem lapsi õpib muusikakoolis, seda kasulikum on see kogukonnale, 
sest muusikakooli haridus erineb üldhariduskooli omast. „Meie suur pluss on 
individuaalõpe, kus õpilane kohtub erialaõpetaja, intelligentse inimesega kaks 
korda 45 minutit nädalas,“ põhjendab ta. Pilliõppimine on üks osa, lisaks tekib 
õpetajaga usalduslik side ja temast saab eeskuju enamikule õpilastest. Muusika-
kool paneb ka pingutama pikaajalise eesmärgi nimel. Pillimänguga tegeldes 
nähakse arengut. „See tekitab hoopis teistsuguse vaate maailmale ja võib-olla 
ka neile arengutele ja protsessidele, mis ümberringi ja inimese elus toimuvad,“ 
arvab Aus. Tema sõnul kasvavad muusikakoolist intelligentsed kodanikud ja 
see on väga oluline kohalikule kogukonnale. 
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Laul ja pillimäng

Pillimängu- ja lauluoskus täiendavad üksteist. Õpilastele soovitab ta tihti laulda 
seda pala, mida nad mängivad. Laulmine aitab loomulikku musikaalsust tekitada. 
Ja musikaalselt laulda on lihtsam kui musikaalselt pilli mängida. „On erandeid, 
tippmuusikuid, kellele laulmine ei ole meelepärane tegevus, kuid enamiku õpi-
laste jaoks on see sobiv tööriist.“ Orkestriproovideski lauldakse või tehakse 
harjutusi häält kasutatades. „Ükskõik millise instrumendiga mängides peaksime 
esitatavat muusikat ette kujutama. Muusika, mida me väljendada tahame, on 
meie peas – instrument ainult annab muusikalist mõtet edasi ja seetõttu on peas 
toimuv, just ettekuulamine ja laulmine, väga tähtis.“ 

Mart Aus juhatab viit orkestrit ja ütleb, et see arv pole midagi erilist. Väga paljud 
dirigendid juhatavad mitut orkestrit sellepärast, et tahavad muusikaliikumist 
arendada. „Kui mina ei tee, siis kes seda teeb? Ma arvan, et selline tunne on 
paljudel dirigentidel,“ arutleb ta nõustudes, et dirigente pole piisavalt. Ta oletab, et 
selle põhjuseks –  nagu praegu õpetajaameti puhul üldisemalt – võib olla üldjuhul 
mitte eriti hästi tasustatud töö vähene prestiiž. Enda kohta lausub Aus, et tunneb 
kutsumust ja soovi just noortega 
töötada ning neid arendada. 

Pere, kodu ja vaba aeg

„Minu peres kasvab kaks last,“ 
räägib Aus. Vaba aeg lähebki 
laste kasvatamisele ja kodus 
olemisele ning seetõttu püüab 
pereisa hoida nädalavahetused 
vabad. Kuigi oma orkestrite ja 
muude tegemistega seoses on 
see päris raske. 

Autosõitude ajal ei kuula ta mitte 
muusikat, vaid hoopis poliitika- 
või spordisaateid. „Huvitav on 
muu eriala inimesi kuulda,“ 
selgitab ta, „eriti kui on sama-
sugused teemad mis minulgi, 
näiteks spordiklubi arendamine 
on sarnane orkestri või muusi-
kakooli arendamisega.“ Oma 
väikeseks hobiks nimetab ta 
mõnikord võistlustel korvpalli-
mängule kaasaelamist. 

Foto: Nele Tasane
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Koolijuhtimine on Mart Ausi tähelepanu keskmes ja ta kavatseb jätkata ka oma 
orkestritega. „Pean ise pidevalt hindama, kas koormus on optimaalne, kas ma 
saan kõigega hakkama, ilma et ükski töö kannataks, ja tunnen veel rõõmu selle 
juures.“ Koolijuhtimise tõttu lahkus ta Keila muusikakoolist, kus juhatas orkest-
rit, mille ise oli loonud. Ka Tapa muusikakoolis on ta ise orkestri asutaja. Rakvere 
muusikakooli direktorina on tal seal nüüd ka kaks trompetiõpilast. 

„Minu päevadesse ei mahu rohkem tegevusi, mis ei tähenda, et uusi ei võiks 
juurde tulla,“ vaeb ta tulevikku. „Kindlasti on mul soov, et Rakvere muusika-
koolil oleks oma orkester ja ma teen selle ära. Ma näen, kui tähtis see on.“ Ta 
plaanib luua mitte puhkpilliorkestri, vaid kooliorkestri koos keelpillidega. Paides 
ja Tapal on ja ka Keilas oli tal sümfoniettorkester. Kuid dirigent Ausile pole 
tähtis mitte niivõrd orkestri koosseis, kuivõrd soov kaasata võimalikult palju 
õpilasi. „Kokku tuleb panna erinevad orkestripillid ja koos on kõigil toredam,“ 
ütleb Mart Aus. 

Annika Poldre

Mart Aus

Sündinud 7. novembril 1988 Lääne-Virumaal Rakke vallas Edru külas

2000 Rakke gümnaasium

2000 Väike-Maarja muusikakool, trompet

2008 Tallinna muusikakeskkool, trompet, löökpillid

2013 Eesti muusika- ja teatriakadeemia (BA), trompet

2015 Antwerpeni kuninglik konservatoorium (BA), trompet

2017 Antwerpeni muusika-, sõna- ja tantsuakadeemia, barokktrompet 

2017 Antwerpeni kuninglik konservatoorium (MA), puhkpilliorkestri   
 dirigeerimine (cum laude), lisaainetena trompet, kooridirigeerimine,  
 sümfooniaorkestri dirigeerimine

2019 Eesti muusika- ja teatriakadeemia (MA), orkestridirigeerimine

Töökäik

2009  Eesti kaitseväe orkestri orkestrant (trompet)

2008–2010 Eesti noorte puhkpilliorkestri mänedžer
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2015  Võru vaskpillipäevade trompetiõppejõud ja dirigent

2016  Antwerpeni kuninglik konservatoorium,  
  E. Humperdincki „Hansu ja Grete“ dirigent

2016–2017 Merksemi Püha Bartholomeuse kuningliku puhkpilliorkestri  
  (Belgia) peadirigent

2016–2017 Antwerpeni kuninglik konservatoorium, W. A. Mozarti   
  „Figaro pulma“ kontsertettekande dirigent

2018‒...  Tapa muusikakool, rütmika-, trompeti- ja löökpilliõpetaja,  
  sümfoniettorkestri dirigent

2018‒...  Lasnamäe muusikakool, puhkpilliorkestrite dirigent ja   
  rütmikaõpetaja

2018–2019 Viljandi muusikakool, puhkpilliorkestrite dirigent ja   
  trompetiõpetaja

2018–2022 Eduard Tamme nimeline Võru puhkpillifestival,   
  löökpilliõppejõud

2019‒...  Paide muusikakool, sümfoniettorkestri dirigent

2019‒...  Eesti puhkpillimuusika ühingu juhatuse liige

2019–2023 Keila muusikakool, löökpilliõpetaja, sümfoniettorkestri dirigent

2021–2024 Nõmme pasunapäevade kunstiline juht ja peakorraldaja

2022‒...  Eesti sümfooniaorkestrite liidu juhatuse liige

2023‒...  Rakvere muusikakooli direktor

2023‒...  Rakvere linnaorkestri dirigent

Õpilaste saavutused 

2021 Rapla löökpillikonkurss – Emili Viirlaid (löökpillid), III koht

2021 parima noore instrumentalisti Virumaa regioonivoor –  
 Mihkel Kuusik (trompet), II koht

2023 parima noore instrumentalisti Loode-Eesti regioonivoor –  
 Taaniel Va (löökpillid), I koht

2023 parima noore instrumentalisti Loode-Eesti regioonivoor –  
 Kaspar Friedrich Kivimets (löökpillid), III koht

2023 parima noore instrumentalisti Loode-Eesti regioonivoor –  
 Henri Rajamäe (löökpillid), III koht



482

2023 parima noore instrumentalisti Virumaa regioonivoor –  
 Mihkel Kuusik (tuuba), II koht

2023 parima noore instrumentalisti Virumaa regioonivoor –   
 Hannah Vološtšenko (trompet), I koht

Orkestrite saavutused

2020 Eesti puhkpilliorkestrite turniir – Lasnamäe muusikakooli  
 puhkpilliorkester, I koht, kulddiplom A-grupis

2022 Eesti puhkpilliorkestrite turniir – Lasnamäe muusikakooli  
 puhkpilliorkester, I koht, kulddiplom A-grupis

2023 Eesti kooriühingu aasta puhkpilliorkestri preemia – Lasnamäe  
 muusikakooli puhkpilliorkester

Tunnustus 

2022 Eesti kultuurkapitali rahvakultuuri sihtkapitali tunnustuspreemia  
 aktiivsele dirigendile ja pilliõpetajale

2023 Eesti kooriühingu aasta orkestridirigendi preemia

Mart Aus on dirigeerinud järgmisi orkestreid: Rousse Philharmonic  Orchestra 
(Bulgaaria), Klaaspärlimäng Sinfonietta (Eesti), Festival Brass Band  (Belgia), 
Baltic Academy Symphony Orchestra (Eesti), Winds of Antwerp Youth 
Symphony Orchestra, Royal Wind Orchestra Schelle (Belgia), Eesti noorte 
kontsertorkester, Tallinna muusikakeskkooli puhkpillisümfoonikud, Antwerp 
Student Camerata, Antwerp Universities Orchestra, Wind Orchestra of Royal 
Conservatorie Antwerp, Lasnamäe muusikakooli puhkpilliorkester, Royal Wind 
Orchestra „Door Eigen Kracht“ (Belgia), Viljandi muusikakooli puhkpilli-
orkester, Royal Wind Orchestra Wijnegem (Belgia), Royal Wind Orchestra 
EMM Zoersel (Belgia).

Dirigeerinud Viljandimaa laulu- ja tantsupeol „Mu õnn ja rõõm“ Eesti Vaba-
riigi hümni, laval ühendkoorid ja Viljandi muusikakooli puhkpilliorkester 
(08.06.2019).

Mänginud solistina Tallinna kammerorkestri, Eesti noorte puhkpilliorkestri, 
Eesti noorte brassi, Tallinna muusikakeskkooli sümfooniaorkestri ja Eesti riik-
liku sümfooniaorkestri ees.

Esitanud esiettekandena helilooja René Eespere teose „Kontsert trompetile ja 
kammerorkestrile“ (Tallinna kammerorkester, dirigent Mihhail Gerts).





Aasta tugispetsialist
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
laste individuaalse ja sotsiaalse arengu  
toetamisel ning koolis kaasava hariduse 
põhimõtete rakendamiseks sobiva keskkonna 
loomisel 

Carolina Šuman

Foto: Christian Johannes Kask
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ERIPEDAGOOG AITAB TUUA MEELERAHU KOOLILE,  ERIPEDAGOOG AITAB TUUA MEELERAHU KOOLILE,  

PERELE, LAPSELEPERELE, LAPSELE

Carolina Šumanil tekkis huvi eripedagoogika vastu juba gümnaasiumiõpilasena, 
kui ta oli tugiisikuks füüsilise erivajadusega lapsele ja nägi, kuidas lasteaias 
mängib erirühm teistest eraldi ning üksteisest suurt ei teata. 

„Tundsin südame kutset tööks eriliste lastega,“ lausub Šuman. Ülikooliõpingu-
test püüdiski ta maksimumi ammutada nii teoorias kui praktika ajal ja lõi kaasa 
eripedagoogika tudengiseltsis. Algul küpsetas kaneelisaiu, aga hiljem sai juba 
seltsi juhiks.

Bakalaureuseõppe viimasel aastal asus Carolina Šuman tööle Ilmatsalu põhi-
koolis, kus ta ka ise oli õppinud. Saiaküpsetamise etapp jäi vahele, õpetajad 
võtsid endise õpilase soojalt vastu.

„Tugispetsialiste on kooli raske leida, seepärast hoiame ikka silma peal, kus 
vilistlased õpinguid jätkavad,“ lausub Ilmatsalu põhikooli direktor Anu Köidam. 

Carolina Šuman (vasakult teine) koos eripedagoogika ja logopeedia tudengite seltsi 
liikmetega. Foto: Mari Pärn
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„Kui Carolina oli veel bakalaureuseõppes, siis kutsusime teda endale kolleegiks, 
sest vabanes eripedagoogi koht. Kuni kvalifikatsiooni omandamiseni töötas ta 
õpiabiõpetajana.“

„Minusse usuti rohkem, kui ma algul ise endasse uskusin, ja see tõstis enese-
kindlust,“ sõnab Carolina Šuman. 

Varsti saigi temast kooli eripedagoog ja HEVKO (hariduslike erivajadustega õpi-
laste õppe koordineerija). Noor spetsialist asus agaralt eest vedama tegevusi, mis 
toetavad hariduslike erivajadustega õpilasi, ning arendama keskkonda kaasa va 
hariduse põhimõtete rakendamiseks. Ta juhtis tugimeeskonna töögruppi, kus 
analüüsiti erivajadustega õpilaste edasiminekut ning arengukohti. Toetas õpe-
tajaid hariduslike erivajadustega õpilasi puudutava dokumentatsiooni täitmisel 
ja analüüsis kolleegidega õpilaste edasijõudmist, tugimeetmete tõhusust.

Et õpilased kogeksid tema tundides eduelamust, kohandas ja koostas ise õppe-
materjale. Ei peljanud hakata ka loovtöö juhendajaks õpiraskustega õpilastele 
ja osales hiljem tööde kaitsmise komisjonis, et seista oma eriliste õpilaste eest.

Kaasamiseta enam ei saa

Kaasava hariduse sihiks on pakkuda igale lapsele oma võimetele ja vajadus-
tele vastavat haridust turvalises keskkonnas. Šuman süvenes kaasava hariduse 
küsimustesse magistritöös ja need põhimõtted on talle algusest peale olnud 
sümpaatsed.

„Juba ammu ei räägi me enam sellest, kas kaasamine peaks olema, vaid sellest, 
et peame suutma leida tasakaalu ja mõtlema, kuidas luua soodsat keskkonda 
kõigile, ka õpetajaile,“ räägib Šuman. „Ei saa suruda kaasavat haridust peale ja 
tahta, et kõik lapsed peavad õppima elukohajärgses koolis. Vahepeal ehmatatigi 
õpetajaid sellega, et erikoolid kaovad ära. Need peavad jääma. Seal on erikom-
petents. Vajaduste ampluaa on ju väga lai. Osa lapsi vajab erikooli, eriklassi, 
eriõpetajaid. Aga kes vähegi saavad, võiks õppida elukohajärgses koolis. Alati 
tuleb individuaalselt vaadata. Ei pea olema kivisse raiutud, et kui lähed eriklassi, 
siis sinna jäädki.“

Kaasamine on nii mõtteviisi kui ka ressursiküsimus, leiab Šuman. Kui ei 
taheta midagi ära teha, siis ongi keeruline ressursse leida. Siiani on neid, kes 
on kaasamise vastu. Kuid kaasamise murekohtadest tuleb rääkida ja püüda neid 
lahendada. 

„Minna taas aega, kus kõik lapsed olid eraldi, on tagasikäik,“ sõnab Šuman. 
„Eripedagoog aitabki koolides kaasavat haridust rakendada, et pakkuda meele-
rahu koolile, perele, lapsele. Ta püüab arvestada kõiki aspekte ja tasandeid.“
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Eripedagoog on tööks saanud hulga erialateadmisi, kasutab eripedagoogilist 
õppevara ja metoodikat ning teab, kuidas aidata õpiraskustega last ja tagada 
talle eduelamust. See on nagu rätsepatöö, võrdleb Šuman.

Eripedagoog oskab märgata ja välja selgitada, millist abi õpilane vajab – keda 
tuleb toetada individuaalselt, kellele sobib töö väikses grupis või kellele piisab 
toest tavalises koolitunnis. Eripedagoog pole sooloartist, vaid  meeskonnamängija, 
kes loob lapse ümber võrgustiku. Ta suunab õpetajaid ja teisi tugispetsialiste 
ning annab ka juhtkonnale soovitusi, millist teenust laps vajab ja kuidas leida 
selleks võimalused. Eripedagoog teeb tihedat koostööd ka vanematega, nõustab 
ning vajadusel suunab lapse kooliväliste spetsialistide vaatevälja.

„Tihtipeale jäävad õpiraskused peitu, sest käitumisraskused varjutavad neid. Laps 
annab niimoodi märku, et ta on õppimisega hädas. Peidab, et mitte  näidata,“ 
selgitab Carolina Šuman. Lapsi toetatakse peamiselt esimeses ja teises kooli -
astmes, aga kolmandas kooliastmes arvatakse, et igaüks peab ise hakkama saama. 
Vähem tegelevad eripedagoogid vanema astme õpilastega, kuigi abivajadus 
pole kadunud. Näiteks kui lugemisoskus on kesine, tekib vanemas kooliastmes 
mitmetes õppeainetes raskusi. Seepärast on varajane märkamine ja eri osapoolte 
ühine tegutsemine väga oluline.

2022. aasta lastekaitsepäeval toimunud superkangelase teemapäev Ilmatsalu  
põhikoolis. Foto: Ilmatsalu põhikooli koduleht
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Esmatähtis on koostöö lapsevanematega. On neid, kes eitavad lapse probleeme, 
näiteks ei pruugi koduses keskkonnas raskused nii teravalt vanematele silma 
paista, puudub võrdlusmoment. On ka neid vanemaid, kes on oma elumuredega 
kimpus ja n-ö omagi tass täitmata, mistõttu võivad lapse mured jääda kõrvale. 
Igal juhul tuleb erimeelsustest üle saada ning leida ühine keel ja eesmärk, sest 
kodune toetus ennetab probleeme ning hõlbustab nende lahendamist.

Koolist Rajaleidjasse

Pärast viit aastat koolis liikus Carolina Šuman edasi Rajaleidja keskusse.

Haridus- ja noorteameti struktuuri kuuluvas üle-eestilises võrgustikus pakutakse 
tasuta õppenõustamist lapsi toetavatele täiskasvanutele. Šuman töötab Rajaleidja 
Tartu keskuses õppenõustajana. 

„Raske oli ära minna, aga uued väljakutsed köitsid. Suhtleme endiste kolleegi-
dega edasi, olen kogu eluaja neile tänulik toetuse ja positiivsete emotsioonide 
eest,“ lausub Šuman.

„Carolina tegi tööd südamega ja pühendus sajaprotsendiliselt abivajavatele õpi-
lastele,“ kiidab Anu Köidam. „Ta oli toeks õpetajatele, et koos leida õpilase 
jaoks parimad võimalikud õpiviisid, ega leppinud tegevusetusega ja sellega, et 
õpilane jäetakse hätta. Oskas juba oma olekuga luua turvatunde – ta on sõbralik, 
toetav, loov, järjekindel. Tal on suhtumine, et kõik on võimalik, kui õpilasega 
on loodud hea suhe ja ülesanded on jõukohased. Carolina oli kogu päeva jook-
sul koolipere jaoks olemas ja toetamas keerulistel hetkedel autistlikku õpilast, 
vanemat ja õpetajat.“

Rajaleidjas õppenõustajana tegutsedes puutub Carolina Šuman peamiselt kokku 
vanematega, kes on mures oma lapse pärast. Tihti tullakse, sest koostöö haridus-
asutusega on jäänud kesiseks või vastupidi, õppeasutus soovitas. 

„Püüan kuulata, mõista ja leida õigeid sõnu, ikka selleks, et tegutseksime lapse 
heaks. Seega tuleb vältida probleemide pisendamist või ülepaisutamist. Mõtlen 
heameelega kaasa, soovi korral annan nõu ning hindan lapse õpioskusi, vajadusel 
soovitan ka lisauuringuid,“ ütleb Šuman.

Rajaleidja spetsialistid nõustavad ka õpetajaid ja teisi koolitöötajaid. 

„Mulle meeldib siin väga, õpin palju uut juurde,“ märgib Šuman. „Praegune töö 
pakub laiemat vaadet. Koolis vaatasin probleeme rohkem koolitöötaja vaate-
vinklist, kuid nüüd näen ennekõike lapsevanema vaatepunktist. Alati uurin, 
mida vanemad on juba ise katsetanud, mis lapsele sobib ja mis on varem aidanud. 
Olen õnnelik, kui vanem tänab pärast kohtumist, et vestlusest oli palju abi.“
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Carolina Šuman oli ka Tartu ülikoolis kaasava hariduse nooremlektor ja õpetas 
tulevastele õpetajatele õpiraskustega laste kaasamist. Koostöö jätkub siiani, 
Šuman on külalislektor, praktikajuhendaja. Käsil on kaasava hariduse õpikusse 
peatüki kirjutamine koostöös eripedagoog Kaja Pastarusega.

Oma stuudiumiajast on Šumanil meeles mõnigi õpetus, mida ta ise oma töös 
kasutab ja jagab edasi ka oma üliõpilastele. Näiteks soovitus: kui laps ei kohane 
kooliga, peab kool kohanema lapsega. Täiskasvanu peab tegema kõik, et laps 
tuleks toime.

„Koolis tuldi minu mõtetega kaasa, meil oli ühine keel, nagu ka siin Rajaleidjas. 
Ei välista, et olen kunagi koolis tagasi. Tahan teha veel midagi suuremat ühis-
konna hüvanguks ja kasuks. Eks tulevik näitab,“ mõtiskleb Šuman.

 Sirje Pärismaa

Carolina Šuman

Sündinud 17. veebruaril 1997 Tartus

2016 Tartu Kristjan Jaak Petersoni gümnaasium

2019 Tartu ülikool, eripedagoogika (BA, cum laude)

2021 Tartu ülikool, eripedagoogika (MSc)

Erialase tööga alustasin gümnaasiumiõpingute ajal, mil töötasin tugiisikuna, 
jätkasin seda tööd eriühmas. Lapsi juhendasin sel ajal ka Ettevõtluskülas ning 
spordikoolis.

Seejärel suundusin lasteaeda tugispetsialistiks ning kooli õpiabiõpetajaks. Üli-
kooli ajal olin tuutor, mentii, erialaseltsi liige ning teatud perioodil ka selle 
juht. Üldhariduskoolis alustasin õpetajana ja sain seejärel „ametikõrgendust“ 
ehk eripedagoogiks ning hariduslike erivajadustega laste õppekoordinaatoriks. 
Olin tegev ka Tartu ülikoolis, olles esialgu õppeassistendi rollis, hiljem kaasava 
hariduse nooremlektor. Nüüd töötan õppenõustamiskeskuses eripedagoogina 
ning vähesel määral annan ka eratunde.



Aasta õppejõud
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
üliõpilaste arengu ja heaolu toetamisel,  
õppimist soodustava keskkonna loomisel ning 
panustamisel hariduspsühholoogia valdkonna 
arendusse

Grete Arro

Foto: Christian Johannes Kask
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INSPIREERIV ÕPPEJÕUD,  INSPIREERIV ÕPPEJÕUD,  

UUENDUSTE SIHIKINDEL EESTVEDAJA  UUENDUSTE SIHIKINDEL EESTVEDAJA  

2023. aasta õppejõu tiitli pälvis Tallinna ülikooli hariduspsühholoogia teadur 
Grete Arro. Tema kandidatuuri esitasid üliõpilased, kelle hinnangul on ta oma 
maailmavaatega neile eeskujuks. Grete Arro on koostöös kolleegidega loonud 
ja õpetanud aineid õpetajaks õppijatele ning koostanud süsteemsed alused oma 
kursustele. 2022. aastal pälvis ta Eesti parima teaduse ja tehnoloogia populari-
seerija auhinna.

Olete suunanud üliõpilasi ise enda õppimist juhtima, olles toetav  partner 
– nii tutvustati teid auhinnatseremoonial. Kas noored, kes  tulevad 
 gümnaasiumist Tallinna ülikooli õpetajaks õppima, on kõrgkooli-
õpinguteks valmis? 

„Õpetajakoolituse moodul on magistriõppes,“ täpsustab Arro. „Nende hulgas, 
kes omandavad õpetajakutset või läbivad magistriõpet, tuleb enamik nii-öelda 
töökoorem seljas koolist ja nendega me arutame hästi palju nende argipäeva.“  

Arro viitab uuringutele, mis näitavad, et teaduspõhiselt tõhusaid õpistrateegiaid 
õpetatakse Eesti koolis vähe ja noored tulevad kõrgkooli napi teadmisega õppi-
mise kohta. Ainet „Õppimine kõrgkoolis“ saavad bakalaureusetudengid Arro 
hinnangul vaid põgusalt. Tema sõnul on lisaks ka õpetajakoolituses proportsioon 
paigast ära ja seetõttu arvab ta, et ta ei saa õpetada õpetajaid nii, nagu peaks. 
„Õpetada viie loenguga selgeks kogu psüühika on naeruväärne ambitsioon,“ 
sõnab ta ja loodab, et seda süsteemi õnnestub muuta. 

Arro toob näite ennastjuhtiva tudengi arvamusest. Olles kursuse lõpuks läbi 
lugenud kõik, mida õppejõud oli andnud lugeda, sai üliõpilane aru, et ongi 
võimalik maailma muuta ja seda peaks kõik õpetajad teadma. Aga samas sai 
see tudeng aru, et kõigi Eesti õpetajateni need teadmised ju ei jõua ning isegi 
kõik tema kaastudengid ei süvene nii põhjalikult. „See oli hetk, kus ka tudeng 
küsis, miks me niiviisi teeme. Sai selgeks, et mitte ainult mina ise ei arva, vaid 
ka tudengid näevad, et see, mida ma teen, on ääretult ebatõhus. Oleme aastaid 
püüdnud süsteemi paremaks teha ja nüüd olengi andnud märku, et täpselt nii-
moodi ma ei jätka, sest see on ebaeetiline,“ lausub Arro. „Lapsed peaks olema 
kõige kallim vara, mis meil üldse on, ja samas lubame endale täielikku pealis-
kaudsust süstemaatilises arusaamas sellest, kuidas psüühika õpib erinevaid 
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aineid ja kuidas lapsi selles toetada. Kogu hariduspsühholoogia peaks olema 
tihedalt lõimitud ainedidaktikaga, aga me pole veel seal.“ 

ÕPETAJAHARIDUS VAJAB MUUTUSIÕPETAJAHARIDUS VAJAB MUUTUSI

Õpetajad lahkuvad koolist, 3200 õpetajaharidusega inimest töötab  
muudel aladel. Õpetajate õpetaja teab tõenäoliselt põhjust, miks õpetajad 
koolist ära lähevad? 

Grete Arro arvates on põhjuseid rohkem kui üks. „Näiteks täidesaatvate funkt-
sioonide tundmist – töömälu, pidurdumisprotsessid, kognitiivne paindlikkus 
– saab kõigil lastel toetada ja arendada sisuliselt igas vanuses. Kui neid läbi 
haridussüsteemi igal sammul teaduspõhiselt toetada, siis on laps õnnelikum, 
parema eneseregulatsiooniga, tal on lihtsam õppida ja õpetajal on lihtsam õpe-
tada.“ Aga teema käsitlemiseks on üks loeng! „Selleks peaks olema aega pool 
aastat. Peaks harjutama, omandama täidesaatvate funktsioonide teadusliku ole-
muse, selle toetamise praktiliselt klassiruumis. Aga me ainult informeerime, et 
need on olemas, need võiksid aidata ja – nägemist!“ Osa õppijaid ei jõua isegi 
mõistmiseni, et neist teadmistest võiks abi olla, osal, kes aru saavad, tekib äng. 
Ja sama kehtib enam-vähem iga teema kohta, millealased paremad teadmised 
võimaldaksid õpetajal olla suure töökoormuse sees tegelikult tõhusam ja teha 
tegevusi, mis viiksid paremini sügava õppimise ja uute kontseptuaalsete tead-
miste kujunemiseni. Aeganõudvaid teemasid on Arro sõnul veelgi ja õnneks on 

Foto: Ken Mürk
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koos kolleegidega õnnestunud õpetajahariduse õppekavas mõndagi juba muuta. 
„Aga mida enam me ise neist teemadest teame, seda kaugemal ideaalist tunneme 
end olevat.“ 

Seega kokkuvõtlikult põlevad Arro arvates õpetajad läbi osaliselt seetõttu, et 
nende kompetentsus ei ole õpetajahariduses parimal võimalikul moel toetatud, 
nende teadmistes on puudu nii sügavaid teadmisi kui neile tuginevaid prakti-
lisi töövõtteid. Muutuste elluviimiseks on Grete Arro osaline meeskonnas, kes 
kutsus Tallinna ülikoolis ellu hariduspsühholoogia keskuse, kus tegeldakse 
mitmete teemadega, aga muu hulgas on plaanis luua ka hariduspsühholoogia 
magistriõppekava. 

MIS ON ÕPPIMINE?MIS ON ÕPPIMINE?

Läbipõlemise põhjuseks arvab Arro olevat ka üldise vale arusaama sellest, mis 
on õppimine ja mis täpselt sügavat õppimist toetab. „Meil on väga palju eba-
vajalikku õppimist, kognitiivselt vähekaasavaid tegevusi, mille käigus õpilane 
ei õpi, vaid teeb midagi enam-vähem automaatselt ilma suurema mõtlemiseta, 
mis aga ei arenda õpilast. Kõiki õpitegevusi saab teha kognitiivselt madala või 
kõrge kaasatusega ja sellest sõltub õppimise tõhusus. Paraku ei räägi me sellest 
üldsusele veel väga selge sõnaga. Näiteks ei peaks aega kasutama mitte ainult jutti 
ilma mõtlemata lugemisele (kognitiivselt vähekaasav), vaid lugemise vahepeal ka 
loetu üle mõtlemisele (järeldamine, laiendamine, näitlikustamine jne – paraku ei 
tee kõik õpilased seda intuitiivselt!). Samuti mitte ühesuguste ülesannete lahen-
damise „kinnistamisele“, vaid samale kontseptsioonile toetuvate, ent konteksti 
mõttes uudsete ülesannete lahendamisele, kus peab pidevalt kogu oma mõttejõu 
mängu panema. Samas eeldavad paljud keerukad kontseptsioonid palju pike-
mat (aga sageli praegusega võrreldes kvalitatiivselt teistsugust) tegelemist, kui 
tänapäeval selleks aega on, õppe- ja ainekavad sellega ei arvesta. Aju ei õpi nii, 
nagu õppekavad ette näevad, ja seetõttu on õpetajate töökoormus põhjendamatult 
suur, kõigil osapooltel palju ängi ning sageli ka tunne, et pinnapealne õppimine 
ongi parim, mida võime saavutada,“ räägib Arro.  

Tema soovitab, et õpetaja kogu töö peaks mahtuma kella üheksa ja viie vahele. 
Kõik, mida ta selle aja jooksul suudab teha, ongi tema töö. Ka arvab Arro, et 
tunde võiks kõigil olla vähem, kool võiks alata hiljem ja lõppeda varem või sama 
vara nagu praegu, lastel võiks olla rohkem vaba aega ja tund peaks tõesti olema 
tund, mis ikka tund on. Tund, mis on õppija kognitiivse kaasatuse vaatest parimal 
moel kavandatud ning samal ajal võtab arvesse ka seda, mida me motivatsiooni 
toetamise kohta teame. Ja lapsed ei peaks tegema nii palju kodutöid, vaid ainult 
nii vähe, nagu maksimaalse kognitiivse kaasatusega õhtul pärast trenne-huvi-
ringe on võimalik teha. Ideaalis võiks iga päev olla vaid üks kodutöö, mis pole 
suvaline, vaid mille puhul õpilane teab täpselt a) miks ta seda teeb, b) mida see 
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temas arendab, c) kuidas seda on kõige targem teha. „Õppida on mõtet nii, nagu 
teaduspõhiselt tõhus on,“ kinnitab hariduspsühholoog. „Lisaks peaks nii õpetajal 
kui õpilasel olema iga päev vaba aega, kus ta on võrkkiiges ja molutab, sest uute 
ideede tekkimiseks on see kasulik,“ lausub Arro. 

Olles ise ka haridusministeeriumis nõunik, tunneb ta rõõmu, et teoksil on õppe-
kavade muutmine. „Aaro Toomela on praegu selle töö üks vedaja ja me loodame 
väga, et tuleb selline õppekava, mis ka päriselt rakendub, ehkki see pole kerge.“ 
Uus õppekava järgib rohkem seda, kuidas psüühika toimib. Ilmselt tuleb muutmi-
sega palju tööd. Ka praegu arutatakse paljusid teemasid koolidega, kes võib-olla 
tahavad muutusi, aga on teatud küsimustes veendunud, et ei saa teha teisiti, kui 
tehakse praegu. Näiteks toob ta arvamuse (millel pole teaduspõhist alust), et kui 
eksamit ei ole, siis lapsed ei õpigi. Arro sõnul on selle taga puudulik teadmine 
motivatsiooni toimimisest – jah, me võime küll luua olukorra, kus õpilane õpib 
vaid eksamihirmust, aga see tähendab, et motivatsiooni vaatest on ilmselt juba 
aastaid väga palju tehtud nii, nagu ei peaks. Eksamihirm kui ainus motivaator 
on napi motivatsioonitundmise tagajärg.  

Üleminek teaduspõhisele õppimisele eeldab õpetajate täiendõpet. Täiendkoolitus 
peaks olema üles ehitatud samadel printsiipidel õppimise kohta, mida peaksime 
rakendama ka õpilaste puhul, ütleb Arro. Ta on soovitanud, et riik peaks ostma 
õpetajale aega, et tema töökoormus oleks niisugune, et selle kõrvalt saaks rahu-
likult ja puhanult süvitsi õppida, kasvõi tegelda aasta aega vaid ühe teemaga, 
näiteks sellesama motivatsiooniga. „Õnneks osa omavalitsusi ja koole juba loo-
vad oma õpetajatele taolisi süsteeme,“ on Arro rahul, et vajadust pikaajaliste 
arenguprogrammide järele võetakse tõsiselt. 

„Mina arvan, et ei ole ühtegi õpetajat, kes tahab lastele halba,“ arutleb ta, „vaid 
nad on sageli väga hädas ja nende häda võimendab õpilaste häda, mis omakorda 
tuleb bumerangina tagasi.“ Õpetajad vajaksid väga palju enam tuge just nimelt 
selles, kuidas õpetada. 

HARIDUSPSÜHHOLOOG ÕPETAJALE TOEKS HARIDUSPSÜHHOLOOG ÕPETAJALE TOEKS 

Igas koolis võiks lisaks koolipsühholoogile olla sama kättesaadav ka haridus-
psühholoog, kes aitaks kujundada õppeprotsessi nii, et see võtaks arvesse meie 
tänast teaduslikku teadmist õppimisest, motivatsioonist, heaolust ning muudest 
õppimisse puutuvatest aspektidest ja nende omavahelistest seostest. Selline 
spetsialist toetaks õpetajat isegi rohkem kui õpilast. See võiks olla mõne koolis 
töötava inimese teine kõrgharidus või teine magistriõpe. „Siis hakkab ta aineõpet 
nägema hoopis teise pilguga,“ räägib Arro ühest oma unistusest. 
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Kas haridusreformi saabki ellu viia, kui ei arvestata vajadusega  
hariduspsühholoogide järele? 

„Kui ma kuulen haridusreformist, käib minust võpatus läbi, et me ei räägi kõige 
tähtsamast – et õpetajal oleks kõige tänapäevasemad, asjakohasemad ja raken-
datavad teadmised psüühikast, õppimisest ja arengust selle seaduspärasuste ja 
eripäradega – lühidalt, kuidas psüühika töötab,“ lausub Arro. „Jutt pole mitte 
sellest, et me peaks tegema asju nii, nagu laps tahab, laps ei ole iseenda arengu 
ekspert. Aga see tähendab muu hulgas kindlasti lapse perspektiivi võtmist ja selle 
mõistmist – juba selle olulisus on üks täiesti alakasutatud teaduslik teadmine,“ 
selgitab ta. Muigamisi lisades, et nähes valitsuse koalitsioonilepingu sõlmimist, 
mõtles ta, et iga partei programmi oleks pidanud saama teadmine, et mitte ainult 
õpetajate kvantiteet ja palk, vaid ka kompromissitult tõhus õpetajakoolitus nii 
ülikoolis kui täiendõppes (ja täiendõpe ei tähenda paaritunnist või -päevast 
loengut!) on oluline. Õpetajate parim haridus ja nende sisuline toetamine võiks 
samuti olla strateegiline eesmärk.  

KOOLI MÕJU VAIMSELE TERVISELEKOOLI MÕJU VAIMSELE TERVISELE

Oleme PISA testide edu üle uhked, aga meie laste heaolu kooliaastate 
edenedes millegipärast kahaneb. Miks? 

Arro näeb selles kooli mõju. On täiesti selge, et akadeemiline edu ja psühholoo-
giline heaolu on tema sõnul tihedalt seotud, teisiti ei saa see kuidagi olla. Sügav 
infotöötlus ja uute asjade õppimine eeldab eesmise otsmikusagara tööd, mida 
stress, negatiivsed emotsioonid ja ärevus halvendavad. „Minu arust on Eesti kool 
laste vaimsele tervisele sageli kahjulik,“ tõdeb ta. „Kahjulik on see, et koolielu 
on tihti korraldatud nii, et laps tunneb pidevat konkurentsi ja kiirustamist, mis 
pärsib seda, et õpilane saaks ise jõuda põhjusteni, miks ta tahab õppida. Sama 
kahjulik motivatsioonile on tunne, et tema mõtteid ja ideid ei kuulata. Sageli 
õpib ta ebatõhusate strateegiatega, mis jätavad mulje, et ta ei saagi paremaks 
– aga ebatõhusalt õppides ei saagi paremaks saada. Kui kool süvendab temas 
uskumust, et võimed pole arendatavad – aga võimed on arendatavad –, siis see 
halvab tema motivatsiooni. Esmajoones on siiski võistlev-võrdlev koolikultuur 
otsetee pinnapealsema õppimise ja halvema vaimse terviseni.“ 

Arro sõnul sõltub laste vaimne tervis ka sellest, kuivõrd mõistavad õpetajad 
toetada sotsiaal-emotsionaalseid oskusi, kuidas nad suudavad kiirata soojust ja 
hoolivust ning tunnet, et kool on mõnus koht lapse jaoks (mitte vastupidi), et 
ta on sinna oodatud. Tulles tagasi võistluslikkuse ja võrdlemise juurde, tasub 
avada põhjuseid, miks see ei vii kuidagi sügava õppimiseni. Arro selgitab, et 
võistluslikkus muutub õppija peas enamasti tundeks „võin kukkuda grupist välja, 
jääda rumalate sekka, mitte saada parimatele määratud hüvesid“ ning selle kõr-
val peaks õppija töömälus saama ruumi ka sisuline õpieesmärk – näiteks saada 
sügavuti aru Newtoni teisest seadusest. Ükskõik mida me õpetajana iseendale 
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või lastele ütleme (näiteks et hinne pole olu-
line) – kui on võrdlusmoment, siis töömälust 
saab endale vähem ressursse või langeb pige-
mini välja Newtoni seadus ja võistluslikkuse 
pärast tekkinud ärevus võidab. Sotsiaalsed 
eesmärgid – grupist kõrvalejäämise ärevus ja 
häbi – on juba evolutsiooniliselt olulisemad 
ja võtavad endale selle ressursi töömälus, 
mis peaks tegelema ainult õppeainega. Nii 
tekitame pinnalise õppimise, resümeerib 
teadlane. 

Ka hindamise teema on väga valulik ja muu-
tusi vajav. „Kus parasjagu ollakse, mida 
peaks järgmisena tegema või kuidas õppi-
mist muutma, et jõuda järgmisele tasemele ja 
sealt edasi – seda infot on vaja nii lapsele kui 
vanemale, ent seda hindes ei ole,“ sedastab 
Arro ja ütleb, et tuleks välja mõelda, kui-
das anda õppimise kohta sellist infot, mis 
last konstruktiivselt aitab, mida ta sisuliselt 
tõlgendada oskab ja mis aitab ka vanemal 
mõista, kuidas lapsel täpselt läheb.  

Et aru saada, mida kool on õpilasega teinud, tuleks võrrelda sisendit ja väljundit – 
kas kool on õpinguaastate jooksul õppuri potentsiaali tõstnud või mitte. „Muutus 
on see, mida peaksime hindama, ja seeläbi mõistame, mis on kooli panus,“ arvab 
õpetajate õppejõud ja lõpetab oma mõttekäigud sõnades, et psühholoogiateadust 
on väga vaja paljude psühholoogiaväliste valdkondade, näiteks hariduse jaoks. 
„Meil on moraalne imperatiiv pakkuda seda teadmist, mis meil psüühika kohta 
on – ja mis muidugi iga päev täieneb –, just nimelt haridussüsteemile, lastele 
ja vanematele.“ 

Tudengite silmis on õppejõud Arro alati energiline ja särav.  
Kust see energia tuleb? 

„Mulle meeldib Tõnu Õnnepalu mõte, et õige elu ei väsita,“ vastab Arro. Kirja-
nik ütleb seda, mida teaduski näitab, et kui teha tähendusrikkaid tegevusi, siis 
võid küll olla väsinud, aga need tegevused annavad energiat. Kui teed seda, mis 
ei ole tähenduslik, siis see väsitab ja võtab energiat. „Nagu ikka – lihtne tõde, 
et tähenduslikus elus on töötasu kõrvalnähtus, mitte eesmärk. Ja ka kiitus on 
kõrvalnähtus, mitte eesmärk,“ ütleb Grete Arro ja suundub tagasi saali kliima-
konverentsile, kus ta äsja, veidi enne meie kohtumist, kõneles süvaõppimisest. 

Annika Poldre

Tallinna ülikooli haridusteaduste instituudi 
hariduspsühholoogia teaduri Grete Arro 
huvisfääris on õppimisega seotud teemad ja 
tõhusat õppimist toetavad strateegiad.  
Foto: Mihkel Maripuu
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Grete Arro 

Sündinud 18. märtsil 1982 Tallinnas

2000 Tallinna Saksa gümnaasium 

2005 Tallinna pedagoogikaülikool, psühholoogia ja sotsiaalpedagoogika  
 (BScA)

2007 Tallinna ülikool, psühholoogia (MSc)

2014 Tallinna ülikool, psühholoogia (PhD)

Töökäik 

Grete Arro töötab hariduspsühholoogia teadurina Tallinna ülikooli haridus-
teaduste instituudis ja väikese koormusega hariduspsühholoogia nõunikuna 
haridus- ja teadusministeeriumis. Alates 2005. aastast on ta töötanud teadurina 
erinevates hariduspsühholoogia valdkonna uurimisrühmades, mille üks põhi-
fookusi on olnud üldpädevuste hindamine ja toetamine. Uurija ja õppejõuna 
huvitavad teda mitmesugused õppimisega seotud teemad, peamiselt mõtlemise 
arengu ning kontseptuaalset mõistmist toetavate õppimisviisidega seotu. Lisaks 
köidavad teda tõhusat õppimist toetavad strateegiad, õpimotivatsioon ning 
emotsioonide reguleerimise temaatika. Lisaks tegutseb ta alates 2013. aastast 
keskkonnapsühholoogia valdkonnas, seda nii psüühikat arvestava ruumiloome 
vallas kui (koostöös ökoloogidega) keskkonnahariduse ja -teadlikkuse teema-
dega, rakendades selles töös muu hulgas just hariduspsühholoogia teadmust. See 
koostöö väljendub peamiselt Tallinna ülikooli interdistsiplinaarses töörühmas 
SEEMIK, mis on viimastel aastatel panustanud tõhusat õppimist toetavatesse 
keskkonnahariduslikesse projektidesse ning mõtestanud keskkonnateadlikkuse 
kontseptsiooni, loomaks usaldusväärseid hindamisvahendeid keskkonnatead-
likkuse hindamiseks.   

Tunnustus

2013 Tallinna ülikooli üliõpilaste teadustööde konkurss 2013, II koht teadus- 
 publikatsioonide arvestuses („Peeking into Personality Test Answers:  
 Inter- and Intraindividual Variety in Item Interpretations“)

2013 Tallinna ülikooli rakenduslike teadus- ja arendustööde konkursi II  
 koht uuringu „Risti aleviku elanike hoiakud 330 kV elektriliini trassi  
 asukoha võimalike variantide suhtes“ eest 

2022 Eesti teaduse populariseerimise auhind, I preemia kategoorias  
 „Populariseeriv teadlane, ajakirjanik, õpetaja“

2023 Tallinna ülikooli aasta õppejõud



Aasta õppeasutuse juht
Hariduspreemia silmapaistva tegevuse eest 
õppeasutuse arendamisel ning õppijatele ja 
õpetajatele mitmekülgse arengukeskkonna  
loomisel 

Karmen Paul  

Foto: Christian Johannes Kask
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IGAÜHEL ON ÕIGUS OLLA KUULDUD,  IGAÜHEL ON ÕIGUS OLLA KUULDUD,  

NÄHTUD JA MÕISTETUDNÄHTUD JA MÕISTETUD

Aasta õppeasutuse juhi tiitli pälvinud Viimsi gümnaasiumi direktor Karmen 
Paul on kogu oma töötee jooksul olnud seotud Viimsi valla koolidega. Alus-
tas 1996. aastal Püünsi koolis inglise keele õpetajana ja hiljem sai õppejuhiks. 
2005. aastal liikus edasi Viimsi keskkooli (tänane Viimsi kool), kus oli algul 
arendusdirektor ja viimased viis aastat direktor.

„Mõlemast koolist olen uude kooli, Viimsi gümnaasiumisse, võtnud palju kaasa,“ 
ütleb Karmen Paul. „Püünsi oli tol hetkel noor kool, kus oli start tehtud ja ühes-
koos kooli oma nägu loodud. Olengi Viimsi gümnaasiumi loomisel tõmmanud 
palju paralleele just Püünsi kooliga.“ 

Viimsi keskkooli jõudis Karmen Paul siis, kui koliti vanast Männi tee majast 
suurde majja Randvere tee ääres ja koolist sai tol hetkel maailma suurim eesti-
keelne kool. Sealt sai Paul kaasa kogemusi suure meeskonna juhtimise, kooli 
uue näo ja brändi ning filiaalide loomise kohta (Haabneeme ja Randvere koolid 
olid algselt Viimsi kooli filiaalid). Aga ka omajagu juhtimisalaseid õppetunde 
ning aimu noorte ootustest ja vajadustest uue kooli suhtes. 

Karmen Pauli aasta koolijuhi tiitel oli 2023. aasta sügisel viiendat sünnipäeva 
tähistanud Viimsi riigigümnaasiumile ilus juubelikingitus. Rõõmustas kogu 
koolipere. 

„Karmen on kooli väärtuste kandja, inspireeriv eestvedaja ja võimaluste otsija, 
et kindlustada parim haridus õppijatele ja tööõnnelikkust soodustav keskkond 
oma meeskonnale,“ märgib õppe- ja arendusjuht Maarja Urb. „Koolijuhi juurde 
võivad nii õpetajad kui õpilased oma arvamuse ja murega minna. Ta suhtub 
kõigisse austusega, ka siis, kui on mingi viga ilmnenud.“

Millised olid teie unistused ja eesmärgid Viimsi gümnaasiumi luues? 

Ühe kooli loomine nullist on väga vastutusrikas ülesanne ja samas ka suure-
pärane võimalus luua innovaatiline ja ettevõtlik kool, mis keskendub sellele, 
kuidas õpilane tulevase ühiskonnaliikmena hakkama saab. Koolijuhina hindan 
kõrgelt meeskonna ühiste väärtuste, jagatud visiooni disainimist, meeskonnaliik-
mete võimestamist nende arengu toetamise ja inspireerimise kaudu. Uskusin siis 
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ja usun ka täna, et kõik kooli tegevused 
peavad lähtuma kõige olulisemast – iga 
õppija vajadustest ja arengu toetamisest.

Kuivõrd on need soovid täitunud? 

Oleme ühisel teekonnal olnud viis aas-
tat. Juhina ei ole ma tundnud end üksi. 
Meile on eestvedamisel oluline kindla 
sihi seadmine, positiivsete ja mõjusate 
uuenduste ellukutsumine koos mees-
konna ja õppijatega. Meil on palju 
õnnestumisi ja unistuste täitumist, lii-
gume arengutes sihikindlalt edasi. Hea 
ja kindel tunne on selles osas, et need 
eripärad, mille arendamise oma sihiks 
võtsime, on end õigustanud. Õppijad 
on meid üles leidnud ja õppijate hulk, 
kes meie koolis oma õpinguid jätkata 
soovivad, on suur.

Mis on teie kooli firmamärgid, mille 
poolest erinete teistest koolidest?

Asume kohe Tallinna külje all, kus on väga palju eriilmelisi koole, pikkade 
traditsioonide ja kogemustega. Teadsime, et me ei loo koopiat ühestki teisest 
koolist. Meil olid ootused ja võimalus luua midagi erilist. Küsisime oma piir-
konna tulevastelt õppijatelt, mis on neile uue kooli loomise juures kõige olulisem. 
Nende jaoks oli siis ja on ka tänaste sisseastujate hinnangul tugevuseks just 
valikute rohkus. 

Meie kooli eripäraks on moodulõpe (kolmekursuselised valdkonnapõhised aine-
paketid), mida õppija valib endale igal õppeaastal, õppijate enesejuhtimisoskuste 
toetamine mentorluse kaudu ja küpsuseksam, mis hõlmab võtmeoskuste aren-
damist (suhtlemine, koostöö, kriitiline mõtlemine ja probleemilahendamine, 
loovus ja ettevõtlikkus ning enesetõhusus). Oleme olnud teerajajad ja mitmed 
koolid on meie väljatöötatud mudeli ka enda jaoks ümber kohandanud.

Mis on olnud kõige raskem?

Kui su ümber on meeskond, kes on motiveeritud ja valmis panustama, siis 
pole miski võimatu ega ületamatult raske. Keerukaid hetki on kindlasti olnud, 
näiteks päris kooli algus 2018. aasta septembris, kui koolimaja ei olnud valmis 
ja kaks nädalat tuli tegutseda pop-up-koolina, kasutades erinevaid Viimsi vallas 

Esimene tööpäev Viimsi kooli direktorina  
1. septembril 2012. Foto: erakogu 
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saadaval olnud ruume. Omamoodi pani kõiki koole proovile koroonaperiood, 
mis jättis kahtlemata jälje nii õpilaste teadmistele kui ka sotsiaalsetele oskustele.

Kui palju saab juhtkond ja koolipere riigigümnaasiumi luues üldse kaasa 
rääkida? Kas riik kooli pidajana annab ka konkreetseid suundi?

Pidaja lähtub koolijuhti valides tema visioonist ja võimekusest. Valituks osutudes 
on see koolijuhile märk oma visiooniga edasiliikumiseks. Kooli pidaja kindlasti 
selgitab ootusi, kuid koolijuhtidel on autonoomia, mida väga väärtustatakse. 
Seega on kooli eestvedajatel ja õpetajal väga suur võimalus kooli luues ja aren-
dades kaasa rääkida, otseselt kõike mõjutada.

Millised on riigigümnaasiumi eelised munitsipaalkooli ees?  
Kas on ka miinuseid?

Sisuliselt kooli tegevuses eeliseid ei ole, sest kõik see, mida meie teeme, on 
võimalik ka munitsipaalkoolis. Küll aga on meil otseside ja küsimuste korral 
lähedal kiire abi haridus- ja teadusministeeriumi poolt. Loomulikult on meil ka 
uued koolihooned, seega suurepärane õpi- ja töökeskkond. Samas on nii palju 
vägevaid munitsipaalkoolide uusi ehitisi, seega see eelis kehtib kõigile, kellel 
on võimalused, olenemata kooli pidajast. 

Miinuseid otseselt pole, kuid eraldi pingutust nõuab koostöö kohalikul tasandil 
teiste koolijuhtide ja omavalitsuse haridusjuhtidega. Uut kooli luues võtab para-
tamatult aega see, mis on meie ühisosa, millised koostöövõimalused, kas ja kui 
palju riigikooli juhti piirkonna haridusvõrgu arengutesse kaasata.

Kuidas olete kujundanud oma meeskonda? Kuidas üleüldises suures 
õpetajate puuduses olete häid õpetajaid leidnud?

Koolikultuuri arendus on pidev ja siin on võtmeteguriks just meeskond. Mind 
on juhina saatnud mõte Doris Karevalt: inimese põhiõigus on olla kuuldud, 
nähtud ja mõistetud. Seda peavad saama tunda nii meie meeskonnaliikmed kui 
ka õppijad. Kui me üksteist kuulame, loome ja hoiame häid suhteid, siis on meil 
koos lihtsam edasi liikuda. 

Alguses meelitas õpetajaid ikka uus koolimaja, organisatsioon ja võimalus olla 
kooli näo kujundaja. Nüüd tundub, et meist on kuuldud ja meie juurde tahetakse 
tulla. Oluline pole siin kandidaatide rohkus, vaid just selle õige inimese leid-
mine ja siin piisab ühest. See pole alati lihtne olnud. Kui valdavalt on töötasu 
koolides sarnane, siis mängib suurt rolli füüsilise keskkonna juures ka vaimne, 
emotsionaalne ja sotsiaalne keskkond. Meeskonna ja õppijate heaolu on väga 
oluline. Hea enese- ja turvatunne on arengu eelduseks.
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Kooli meeskond 2022. aasta augustis. Karmen Paul teises reas vasakult kuues.  
Foto: Martin Männik

Kolleegid nimetavad teie juhtimisstiili kaasavaks. Kuidas õpetajaid  
juhtimisse kaasa tõmmata? Lõpuks peab ikkagi juht langetama otsuse, 
ka ebameeldiva.

Uue kooli loomisel on võimalus kaasata neid inimesi, kes on valmis nägema 
ja panustama enam kui vaid oma ainekursuse jagu. See on ka seni jätkunud. 
Meeskonnaliikmeid valides väljendame väga selgelt oma tööpõhimõtteid ja 
ootusi. Meil on iganädalane õpetajate koostöötund, kus on arutelud vastavalt 
teemadele. Need ei ole infotunnid, vaid just inimeste kaasamiseks ja tegemiste 
läbiarutamiseks ette nähtud aeg. Kui on vaja otsustada, siis teeme seda koos 
kasvõi hääletades. Kõik kõike koos ka ei otsusta, ka valdkondade juhtidel on 
oma otsustuspädevus. Põhimõttelisi ja suurema mõjuga otsuseid teeme koos.

Kuidas arendada õppijates koostööoskusi ja samas arvestada igaühe 
eripära?

Meil on loodud 21. sajandi oskuste mudel, mida oleme ajakohastamas vastavalt 
OSKA tööelu üldoskuste uuringutele. Üks viiest oskusest on koostööoskus. 
Oluline on see, et õppija saab aru, mida koostöö tähendab, millest see koosneb, 
milles ta on hea või mis on justkui loomuomane ja mida endas arendama peab. 

Samuti on oluline mitmekesisus − õppija peab olema suuteline mõtlema ja tegut-
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sema nii teistega koos kui ka individuaalselt. Mõlemad oskused on olulised. 
Harjutada saab kooli ja õppe kontekstis mõlemat. Siinjuures on tähtis kogetu 
analüüs – me ei õpi oma kogemusest, kui me ei reflekteeri, mis toimis ja mis 
mitte, mida järgmine kord hea kogemusena kaasa võtta ja mida teisiti teha. Ainult 
analüüsides õpime iseennast kõige paremini tundma ja seeläbi toimub ka areng.

Milline on n-ö keskmine koolijuhi päev?

Minu päevad on väga töised ja to do list on alati üsna pikk. Väga palju on suht-
lust, planeerimist ja mõttetegevust. Kõik ei mahu 40-tunnisesse töönädalasse 
ära. Suhtlemine kas suuliselt või kirjalikult on kõige ajamahukam. 

Kas teie juurde tullakse rohkem rõõmude või muredega? 

See on väga toredasti tasakaalus – tullakse heade mõtete ja ideedega, rõõmude 
ja õnnestumiste jagamisega, aga ka muredega, mis vajavad lahendamist. Kuna 
meil on avatud uste kultuur, siis on mul hea meel, et minu tuppa astuvad julgelt 
sisse nii õpetajad kui ka õpilased.

Koolid ja õpetajad on üha enam  hädas lastevanemate kasvava 
 nõudlikkuse, kooliellu sekkumise 
ja nõudmistega. Kui tihti jõuavad 
 direktori lauale need probleemid? 
Kuidas aitate õpetajaid?

Täiesti nõus! See koormus on märgata-
valt suurenenud. Põhikooliga võrreldes 
jõuavad need probleemid minu lauale 
 harvemini, kuid need pole olematud. Mitu 
pead on mitu pead. Koos mõtleme välja, 
kuidas kommunikeerida ja tekkinud olu-
kordi lahendada.

Kuivõrd on üldse nõudmised ja 
 ootused koolile teie juhiaastatel 
 kasvanud?

Kõik ühiskonnas aset leidvad muutused 
mõjutavad ka kooli. Erinevad kriisid on 
suurendanud töömahtu ja kui koolile ter-
vikuna tuleb juurde lisaülesandeid, siis on 
ka koolijuht otseselt seotud. Mida rohkem 
on koolis inimesi, seda rohkem võtab aega 
suhtlus ja kokkulepete sõlmimine.

„Muusikat ma naudin.“ Karmen Paul DJ-puldis 
Viimsi gümnaasiumi esimesel vilistlaspeol.  
Foto: Arbo Rae
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Õpetajad peavad üha enam juurde õppima. Kuidas saate koolijuhina olla 
eeskujuks ja kollektiivi esiõppijaks?

Minu uudishimu ja õppimise motivatsioon on alati püsinud kõrge. Lõpetasin 
äsja kolmeaastase programmi Moreno keskuses ja minust sai coach-super-
viisor. Olen Eesti koolijuhtide ühenduse juhatuse kaudu kaasatud ka haridusjuhi 
 professionaalsete arenguprogrammide väljatöötamisse koostöös Tallinna ülikooli 
Eve Eisenschmidti tiimiga. 

Kui palju on koolijuhid kursis üksteise murede-rõõmudega?  
Kuivõrd üldse jääb aega teistega suhtluseks?

Minu ümber on tõesti toetav võrgustik. Meil on tihe suhtlus riigigümnaasiumide 
juhtidega. Nii riigikoolide juhid kui ka Harju koolijuhtide ühenduse liikmed, 
kuhu ka kuulun, kohtuvad üsna regulaarselt. Kiirvalimise all on kõige läheda-
semad partnerid. Kuna minu abikaasa Ardi on ka koolijuht (Tallinna Nõmme 
põhikooli direktor – toim), siis saame sageli mõtteid põrgatada ja emotsioone 
maha laadida üheskoos. 

Mida teha, et meie koolirahva hääl oleks rohkem ühiskonnas kuulda?

Tuleb olla järjepidev ja nähtav.

Sirje Pärismaa

Karmen Paul

Sündinud 14. aprillil 1977 Tallinnas

1992 Tallinna 37. keskkool

1995 Tallinna Inglise kolledž

2004 Tartu ülikool, inglise filoloogia (MA)

2016 Tallinna ülikool, organisatsioonikäitumine (MA)

Olen töötanud haridusvaldkonnas aastast 1996 õpetaja, õppe-, arendus- ja kooli-
juhina. Olen Harju koolijuhtide ühenduse juhatuse liige, riigigümnaasiumide 
koolijuhtide ühenduse juhatuse liige ja Eesti koolijuhtide ühenduse juhatuse liige. 
Viimastel aastatel olen end koolitanud eelkõige mentorluse, arengutreeningu ja 
supervisiooni teemadel. Olen läbinud koolijuhtide mentorite programmi (4. lend) 
ja Moreno keskuse „Superviisor ja coach. Psühhodraama rakendaja“ kursuse. 
Olen Eesti mentorite koja ning Eesti supervisiooni ja coachingʼu ühingu liige. 
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RIIGI TEADUSPREEMIATE KOMISJON

Kinnitatud valitsuse 9. detsembri 2022 korraldusega nr 343

Esimees Tarmo Soomere – Eesti teaduste akadeemia president

Aseesimees Urmas Kõljalg – akadeemik, Tartu ülikooli professor

Liikmed

Riina Aav – Tallinna tehnikaülikooli teadus- ja arendusprodekaan, kaas-
professor tenuuris

Maarja Grossberg-Kuusk – akadeemik, Eesti noorte teaduste akadeemia 
president, Tallinna tehnikaülikooli täisprofessor tenuuris

Külli Kingo – Tartu ülikooli professor

Meelis Kitsing – Estonian Business Schooli rektor, professor

Birute Klaas-Lang – Tartu ülikooli professor

Tiiu Koff – Tallinna ülikooli emeriitteadur

Jarek Kurnitski – akadeemik, Tallinna tehnikaülikooli täisprofessor 
tenuuris

Maris Laan – akadeemik, Tartu ülikooli professor

Anu Mänd – Tallinna ülikooli vanemteadur

Pärt Peterson – akadeemik, Tartu ülikooli professor

Tiina Randma-Liiv – akadeemik, Tallinna tehnikaülikooli täisprofessor 
tenuuris

Tiit Tammaru – akadeemik, Tartu ülikooli professor

Elmo Tempel – akadeemik, Tartu ülikooli professor

Veiko Uri – akadeemik, Eesti maaülikooli professor

Arvo Viltrop – Eesti maaülikooli professor

RIIGI FERDINAND JOHANN WIEDEMANNI KEELEAUHINNA 
KOMISJON

Kinnitatud valitsuse 4. veebruari 2022 korraldusega nr 25

Esimees Kristina Kallas  – haridus- ja teadusminister

Liikmed

Birute Klaas-Lang – Eesti keelenõukogu esimees
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Helin Kask – haridus- ja teadusministeeriumi keelepoliitika osakonna 
nõunik

Marju Himma-Kadakas – ajakirjandusteadlane ja ajakirjanik

Kersti Lepajõe – keeleteadlane ja eesti keele õpetaja

Piret Kriivan – raadioajakirjanik

Mart Noorma – füüsik, kosmoseteadlane ja teaduse populariseerija

Miina Norvik – keeleteadlane ja Eesti noorte teaduste akadeemia liige

Raul Rebane – kommunikatsiooniekspert ja Väike-Maarja kogukonna 
esindaja

RIIKLIKE SPORDIPREEMIATE KOMISJON 

Kinnitatud kultuuriministri 26. jaanuari 2022 käskkirjaga nr 2-1.1/39

Esimees Heidy Purga – kultuuriminister

Liikmed

Siim Sukles – Eesti olümpiakomitee peasekretär

Tarmo Volt – Eestimaa spordiliit Jõud peasekretär

Toomas Tõnise – Spordikoolituse ja -teabe SA juhatuse liige

Gunnar Kraft – ühenduse Sport Kõigile president

Kaili Kukumägi – Tallinna kultuuri- ja spordiameti spordiosakonna juhataja

Maarja Värv – MTÜ Eesti spordiajakirjanike seltsi juhatuse liige

RIIGI KULTUURIPREEMIATE KOMISJON

Kinnitatud valitsuse 4. jaanuari 2024 korraldusega nr 6

Esimees Heidy Purga – kultuuriminister

Liikmed
Anu Kivilo – muusika; Arvo Pärdi keskuse tegevjuht

Ionel Lehari – disain; EKA visuaalse kommunikatsiooni erialajuht

Marje Lohuaru – muusika; Eesti pillifondi juhatuse liige

Hannes Praks – arhitektuur; Eesti arhitektuurikeskuse juhataja

Rein Raud – kirjandus; Tallinna ülikooli Aasia uuringute professor,  
kirjanik, tõlkija
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Jaanus Samma – kunst; kaasaegse kunsti Eesti keskuse nõukogu liige

Marek Tamm – kirjandus, kirjandusteadus; akadeemik, ajakirja  
Vikerkaar toimetaja, Tallinna ülikooli professor tenuuris

Piret Tibbo-Hudgins – audiovisuaalia; filmiprodutsent

Hedi-Liis Toome – teater; Eesti teatri festivali tegevjuht ja kuraator

Aleksander Tsapov – kultuuriajakirjandus; ajalehe Müürileht peatoimetaja

Siiri Vallner – arhitektuur ja linnaplaneerimine; Kavakava arhitekt,  
EKA õppejõud

RIIKLIKE HARIDUSPREEMIATE KOMISJON

Kinnitatud haridus- ja teadusministri 25. mai 2023 käskkirjaga nr 1.1-2/23/134

Esimees Kristina Kallas – haridus- ja teadusminister

Liikmed
Heidi Uustalu – haridus- ja teadusministeeriumi haridusjuhtimise ja  
õpetajapoliitika valdkonna juht

Olari Koppel – õiguskantsleri kantselei direktor

Kristiine Vahtramäe – Eesti lastevanemate liidu esindaja 

Marju Aolaid – Viimsi vallavalitsus, abivallavanem 

Reemo Voltri – Eesti haridustöötajate liidu esindaja 

Evelyn Neudorf – Eesti alushariduse ühenduse esindaja 

Evelin Sarapuu – Eesti lasteaednike liidu esindaja 

Urmas Heinaste – õpetajate ühenduste koostöökoja esindaja 

Marcus Ehasoo – Eesti üliõpilaskondade liidu esindaja 

Mihkel Kõrbe – Eesti õpetajate liidu esindaja 

Ats Mattias Tamm – Eesti õpilasesinduste liidu juhatuse esimees

Liivi Raudsepp – Eesti kutseõppe edendamise ühingu esindaja 

Helje Möller – Eesti logopeedide ühingu esindaja 

Tiina Kütt – haridus- ja noorteameti õppenõustamisteenuste osakonna 
juht

Piret Viirpalu – rakenduskõrgkoolide rektorite nõukogu esindaja 

Mari-Liis Simovart – erahuvikoolide liidu esindaja 
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Piret Mädamürk – Eesti huvikoolide liidu juhatuse liige 

Urmo Uiboleht – Eesti koolijuhtide ühenduse esindaja 

Tiia Õun – Tallinna ülikooli haridusteaduste instituudi esindaja 

Katrin Saks – Tartu ülikooli haridusteaduste instituudi esindaja 

Kristi Klaasmägi – rektorite nõukogu esindaja, Tallinna ülikooli  
haridusinnovatsiooni prorektor 

Karmo Kurvits – Võru gümnaasiumi, aasta kooli 2020 koolijuht

Reesi Kuslap – Viimsi gümnaasiumi ajalooõpetaja, aasta gümnaasiumi-
õpetaja 2022 

Kaja Kivisikk – Tartu Descartes’i kooli klassiõpetaja,  
aasta klassiõpetaja 2022

Sirje Lulla – Lümanda põhikooli loodusainete õpetaja
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